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Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΝΓ'

∆ευτέρα 21 ∆εκεµβρίου 1998

Αθήνα, σήµερα στις 21 ∆εκεµβρίου 1998, ηµέρα ∆ευτέρα και ώρα
10.10', συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Β'
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΣΓΟΥΡΙ∆Η.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Βασίλειο Πάππα,
Βουλευτή Χαλκιδικής, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία το Τµήµα ∆υτικής Κρήτης του Επιµελητηρίου Ελλάδας
ζητεί να ληφθούν άµεσα µέτρα για την εύρυθµη λειτουργία του
Πολυτεχνείου Κρήτης.
2) Η Βουλευτής Πέλλας κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κοινότητα Καλής Πέλλας ζητεί την
επίσπευση των εργασιών κατασκευής των αγροτικών δρόµων της
περιοχής της.
3) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία το 112ο Νηπιαγωγείο Κροκίου Μαγνησίας ζητεί να του
χορηγηθεί εξοπλιστικό και παιδαγωγικό υλικό.
4) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Αθήνας ζητεί
την ενίσχυση της πολιτικής και των µέτρων διαφύλαξης των δασών
του ευρύτερου χώρου του λεκανοπεδίου Αττικής.
5) Ο Βουλευτής Πέλλας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Πέλλας ζητεί την κατάργηση
του µέτρου φορολόγησης µε αντικειµενικά κριτήρια.
6) Ο Βουλευτής Πειραιά κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αλιευτικός Αγροτικός Συνεταιρισµός Γρι-
Γρι Σαλαµίνας "Ο 'Αγιος Ανδρέας" ζητεί τη διαγραφή των οφειλών
του προς την ΑΤΕ.
7) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΚΟΤΣΑΚΑΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία τα Σωµατεία Συνταξιούχων ΝΑΤ Χίου ζητούν την
αύξηση των συντάξεων των µελών τους.
8) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε

δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τα αιτήµατα του Συλλόγου
Ιατρών του ΙΚΑ.
9) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εφοριακών Νοµού Ιωαννίνων
ζητεί την επίλυση του στεγαστικού προβλήµατος των οικονοµικών
υπηρεσιών Ιωαννίνων.
10) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Θήβας
Βοιωτίας Τµήµα της ΓΣΕΕ ζητεί την ανάκληση των παράνοµων
οµαδικών απολύσεων της επιχείρησης "Σ.Μιχαηλίδης ΑΕ".
11) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία τα Σωµατεία Συνταξιούχων ΝΑΤ Χίου ζητούν βελτίωση
της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης από το ΝΑΤ.
12) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ιωάννης Παυλίδης, κάτοικος
∆ράµας, ζητεί να ρυθµισθεί το θέµα της εργατικής κατοικίας του µε
τον ΟΕΚ.
13) Ο Βουλευτής Πειραιά κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αλιευτικός Αγροτικός Συνεταιρισµός Γρι-
Γρι Σαλαµίνας "Ο 'Αγιος Ανδρέας" διαµαρτύρεται για την
εγκατάσταση ιχθυοκαλλιεργειών στη Σαλαµίνα.
14) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ και
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
το Εργατοϋπαλληλικό κέντρο Ρεθύµνου ζητεί την αύξηση του
αφορολογήτου ορίου στο ύψος των εκάστοτε ετήσιων αποδοχών
του ανειδίκευτου εργάτη.
15) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Μεσσηνίας
υποβάλλει προτάσεις για τον οδικό άξονα ∆υτικής Ελλάδας.
16) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Επιτροπή Αγώνα για τα
Ηπειρωτικά Κληροδοτήµατα ζητεί για την πόλη των Ιωαννίνων να
ισχύσει το νοµικό καθεστώς των κληροδοτηµάτων.
17) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργαζοµένων
Οργανισµού Σχολικών Κτιρίων ζητεί τη µη κατάργηση της
δηµοσιοϋπαλληλικής ιδιότητας των µελών του.
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18) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων Ο∆∆Υ
ζητεί να µη µετατραπεί σε ΑΕ ο Οργανισµός ∆ιαχείρισης ∆ηµοσίου
Υλικού.
19) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Μαγνησίας ζητεί την
ανασύνθεση του Περιφερειακού Νοσοκοµείου Θεσσαλίας και την
άµεση λειτουργία του.
20) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΓΚΑΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Σωµατείο
Εργαζοµένων Εγνατίας Οδού Μεσοβουνίου Γκρίκας Νοµού
Θεσπρωτίας καταγγέλλει ότι στους εργαζόµενους στην
ΤΕΧΝΟ∆ΟΜΗ ΑΒΕΤΤΕ στο εργοτάξιο Σύραγγες Μεσοβουνίου
Γκρίκας δεν έχουν ακόµη καταβληθεί οι µισθοί και τα ηµεροµίσθια
Οκτωβρίου και Νοεµβρίου καθώς και άλλες παροχές.
21) Οι Βουλευτές κύριοι ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ και
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το
Εργατικό Κέντρο Θήβας Βοιωτίας καταγγέλλει την απόλυση
παραµονές Χριστουγέννων όλων των εργαζοµένων της εταιρείας
"Ι.ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ ΑΕ" από τον όµιλο επιχειρήσεων ΒΑΣΙΛΕΙΑ∆Η.
22) Οι Βουλευτές κύριοι ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΣΚΟΥ και ΣΤΑΥΡΟΣ
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το
Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Νοµού Κοζάνης ζητεί την
τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας.
23) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Αποστράτων Αξιωµατικών
Στρατού ζητεί την τροποποίηση του νέου στρατιωτικού µισθολογίου.
24) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΑΛΑΓΚΟΥ∆ΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Αποστράτων
Αξιωµατικών Στρατού ζητεί την τροποποίηση του νέου στρατιωτικού
µισθολογίου.
25) Ο Βουλευτής Κιλκίς κ. ΣΑΒΒΑΣ ΤΣΙΤΟΥΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Αποστράτων Αξιωµατικών
Στρατού ζητεί την τροποποίηση του νέου στρατιωτικού µισθολογίου.
26) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Αποστράτων
Αξιωµατικών Στρατού ζητεί την τροποποίηση του νέου στρατιωτικού
µισθολογίου.
27) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ελληνική Οδοντιατρική Οµοσπονδία ζητεί
νέες ρυθµίσεις φορολόγησης του κλάδου.
28) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΑΛΑΓΚΟΥ∆ΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ελληνική Οδοντιατρική
Οµοσπονδία ζητεί νέες ρυθµίσεις φορολόγησης του κλάδου.
29) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ελληνική Οδοντιατρική Οµοσπονδία ζητεί
νέες ρυθµίσεις φορολόγησης του κλάδου.
30) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ελληνική Οδοντιατρική Οµοσπονδία ζητεί
νέες ρυθµίσεις φορολόγησης του κλάδου.
31) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ελληνική Οδοντιατρική Οµοσπονδία ζητεί
νέες ρυθµίσεις φορολόγησης του κλάδου.
32) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ελληνική Οδοντιατρική
Οµοσπονδία ζητεί νέες ρυθµίσεις φορολόγησης του κλάδου.
33) Οι Βουλευτές κύριοι ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ και
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο
Σύνδεσµος Συνταξιούχων Πολιτικών ∆ηµοσίων Υπαλλήλων
Αθηνών ζητεί αύξηση των συντάξεων.

34) Η Βουλευτής Λάρισας κ. ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο κ. Β. Λέττας, διαµαρτύρεται για την κατάργηση του
Παιδαγωγικού Τµήµατος επανεκπαίδευσης δασκάλων πτυχιούχων
Σχολών Εξωτερικού στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων.
35) Η Βουλευτής Λάρισας κ. ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο Εµπορικός Σύλλογος Λάρισας ζητεί την επίλυση
φορολογικών αιτηµάτων που απασχολούν τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις.
36) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ και
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Ελληνικό
Τµήµα του ∆ιεθνούς Συµβουλίου Μνηµείων και Τοποθεσιών
αναφέρεται στην κατασκευή του νέου Μουσείου της Ακρόπολης.
37) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ
ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος
Εργαζοµένων στην Ελληνική Βιοµηχανία 'Οπλων (ΕΒΟ) Αθήνας
καταγγέλλει τη συρρίκνωση και υποβάθµιση της παραγωγικής
δραστηριότητας της ΕΒΟ.
38) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ και
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το
Προσωπικό της Α' Εφορείας Αρχαιοτήτων Ακροπόλεως καταγγέλλει
την απόφαση του Υπ. Πολιτισµού να παύσει, από τα καθήκοντά της
ως προϊσταµένης στην Α' ΕΠΚΑ, την έφορο Αρχαιοτήτων
κ.Ι.Τριάντη.
39) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ και ΣΤΡΑΤΗΣ
ΚΟΡΑΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Λειτουργών
Μέσης Εκπαίδευσης Βαυαρίας Γερµανίας και ο Σύλλογος
∆ασκάλων - Νηπιαγωγών Μονάχου και Περιχώρων "Ο ΠΛΑΤΩΝ"
ζητούν την αλλαγή του τρόπου φορολόγησης των ελλήνων
εκπαιδευτικών της βασικής εκπαίδευσης στη Βαυαρία.
40) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ, ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ
ΜΠΟΥΤΑΣ και ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία το Εργατικό Κέντρο Νοµού Λάρισας ζητεί την καταβολή
αποζηµιώσεων στους 350 περίπου πρώην εργαζόµενους της
Κλωστοϋφαντουργίας ΡΟΚΑ ΑΕ.
41) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ, ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΓΚΑΤΖΗΣ και ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία το Εργατικό Κέντρο Νοµού Λάρισας ζητεί τη λήψη µέτρων για
την εύρυθµη λειτουργία του Περιφερειακού Νοσοκοµείου Λάρισας.
42) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ
ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία
Γυναικών Ελλάδας καταγγέλλει τους βοµβαρδισµούς των ΗΠΑ και
της Βρετανίας στο Ιράκ.
43) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ, ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΓΚΑΤΖΗΣ και ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία το Εργατικό Κέντρο Νοµού Λάρισας ζητεί να µη διαταραχθεί
η µονιµότητα των υπαλλήλων µιας σειράς οργανισµών και ΝΠ∆∆
που µε απόφαση της κυβέρνησης πρόκειται να µετατραπούν σε ΑΕ.
44) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ, ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ
ΜΠΟΥΤΑΣ και ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία το Εργατικό Κέντρο Νοµού Λάρισας ζητεί την κατάργηση
του Ταµείου Επικουρικής Ασφάλισης Εργατικών Στελεχών.
45) Οι Βουλευτές κύριοι ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ, ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΓΚΑΤΖΗΣ και ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία το Εργατικό Κέντρο Νοµού Λάρισας δηλώνει την
αντίθεσή του προς τον κρατικό προϋπολογισµό.
46) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ, ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ
ΜΠΟΥΤΑΣ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία το Εργατικό Κέντρο Νοµού Λάρισας ζητεί να µην
εγκατασταθεί το Νατοϊκό Στρατηγείο στη Λάρισα.
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47) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ, ΑΧΙΛΛΕΑΣ
ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ και ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία το Εργατικό Κέντρο Νοµού Λάρισας ζητεί την άµεση
καταβολή της επιδότησης ενοικίου 1998 στους δικαιούχους.
48) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα οικονοµικά
προβλήµατα του ΕΚΑΒ.
49) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο
Ναυπάκτου ζητεί την ανάκληση της απόφασης αναστολής
οικοδοµικών εργασιών και έκδοσης αδειών για ένα χρόνο στη
Ναύπακτο.
50) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Αγροτικών
Συνεταιρισµών Νοµού ∆ράµας ζητεί την αποζηµίωση κατά στρέµµα
και καλλιέργεια των αγροτών της περιοχής της που επλήγησαν από
κακοκαιρίες.
51) Ο Βουλευτής Καρδίτσας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Μελισσοκοµικός Σύλλογος Νοµού
Καρδίτσας ζητεί το Μελισσοκοµικό Κέντρο να λειτουργήσει στην
Καρδίτσα.
52) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και
Κηδεµόνων 1ου Λυκείου Σπάρτης Λακωνίας υποβάλλει προτάσεις
για τον τερµατισµό των καταλήψεων στα Λύκεια.
53) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία Κάτοικοι Λάρισας ζητούν να µη διακοπεί η
λειτουργία του Κέντρου Παιδικής Μέριµνας.
54) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. ∆. Μπουράντας, δάσκαλος, ζητεί να
προαχθεί ως έφεδρος αξιωµατικός.
55) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη συνεχή µείωση
που υφίσταται το εισόδηµα των αγροτών.
B. AΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 2780/2.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
Α0012/20.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 2780/2.10.98 ερώτηση που
κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Α. Παπαληγούρα,
αναφορικά µε το θέµα, σας πληροφορούµε τα εξής:
1. Βασικός στόχος της φορολογικής πολιτικής του Υπουργείου
Οικονοµικών, µέσα στα πλαίσια της ασκούµενης από την
Κυβέρνηση δηµοσιονοµικής πολιτικής, είναι η δίκαιη κατανοµή των
φορολογικών βαρών, η προστασία του εισοδήµατος των
εργαζοµένων και η άρση των ανισοτήτων µε την επιβολή
φόρου σε όλες τις κοινωνικές οµάδες ανάλογα µε τις οικονοµικές
τους δυνατότητες.
2. Η Κυβέρνηση µε τους σχετικούς φορολογικούς νόµους κάνει µία
προσπάθεια προσέγγισης των πραγµατικών εισοδηµάτων
διαφόρων κοινωνικών τάξεων ώστε να µην αδικηθεί κανένας και να
προσφέρουν ανάλογα στην εθνική οικονοµία. 'Ετσι µε τα άρθρα 33
και 51 του ν. 2238/1994 προσδιορίζεται το ελάχιστο ποσό καθαρού
εισοδήµατος από εµπορική επιχείρηση και από ελευθέριο
επάγγελµα. Ορισµένες µεταβολές στο σύστηµα των αντικειµενικών
κριτηρίων περιλήφθηκαν στο άρθρο 5 του ν. 2579/1998

"φορολογικές διαρυθµίσεις και άλλες διατάξεις".
3. Ωστόσο, το Υπουργείο Οικονοµικών εξετάζει, µε την προσοχή
που επιβάλλεται, τα προβλήµατα που παρουσιάζονται, καθώς και
τις προτάσεις όλων των φορέων και προβαίνει στις σχετικές
βελτιώσεις του νόµου, όπου ενδεχοµένως υπάρχει ανάγκη, µέσα
στα πλαίσια των δυνατοτήτων του κρατικού προϋπολογισµού.
4. Τέλος, περίπτωση τροποποίησης των αντικειµενικών κριτηρίων
δεν αντιµετωπίζεται επί του παρόντος.

Ο Υφυπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ"

2. Στην µε αριθµό 3106/21.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
3015/22.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής 'Αµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3106/21.10.98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Π. Τατούλης στη Βουλή των Ελλήνων µε θέµα τα
αιτήµατα Εθελοντών Μακράς Θητείας (ΕΜΘ), σας γνωρίζονται τα
ακόλουθα:
Σκοπός της εισαγωγής του θεσµού των ΕΜΘ, καθώς και αυτού των
Εθελοντών Πενταετούς Υπηρεσίας (ΕΠΥ), ήταν η ικανοποίηση των
αναγκών των τριών Κλάδων των Ενόπλων ∆υνάµεων (Ε∆) σε
χαµηλόβαθµο προσωπικό, οι οποίες προέκυψαν λόγω του
δηµογραφικού προβλήµατος που µαστίζει τη Χώρα µας.
Στα δεκατρία χρόνια από τη θέσπισή του, ο εν λόγω θεσµός
λειτούργησε ικανοποιητικά. Σε καµία σε, περίπτωση δεν θα
µπορούσαν να θεωρηθούν βάσιµα τα όσα προβάλλονται στην
υπόψη Αναφορά.
Ειδικότερα οι ΕΜΘ απολαµβάνουν µία µορφή µονιµότητας,
δεδοµένου ότι υπό προϋποθέσεις µπορούν να συνταξιοδοτηθούν
µετά την παρέλευση 25ετίας ή ακόµη και 35ετίας από την κατάταξή
τους, ενώ δεν είναι µέτοχοι των Μετοχικών Ταµείων και των
Ταµείων Αλληλοβοηθείας των Ε∆, καθόσον κάτι τέτοιο δεν
προβλέπεται από την ισχύουσα Νοµοθεσία. Ακόµη, οι ΕΜΘ που
κατετάγησαν στις Ε∆ µέχρι την 31.12.92 δικαιούνται συντάξεως από
το ∆ηµόσιο ενώ οι καταταγέντες από 1.1.93 και εντεύθεν έχουν
ασφαλιστικό φορέα το ΙΚΑ µε κατ' επέκταση συνταξιοδοτούνται από
αυτό.
Περαιτέρω, οι ΕΘΜ και οι ΕΠΥ δικαιούνται τις ίδιες τιµητικές
διακρίσεις µε τους Υπαξιωµατικούς που προέρχονται από
Στρατιωτικές Σχολές.
Αντιθέτως, οι οιεσδήποτε διαφορές υφίστανται µεταξύ του νοµικού
καθεστώτος που διέπει µισθολογική και ιεραρχική εξέλιξη των ΕΜΘ
και των µονίµων Υπαξιωµατικών είναι καθόλα εύλογες και
δικαιολογηµένες, δεδοµένου ότι οι µόνιµοι Υπαξιωµατικοί εισάγονται
µέσω Πανελλήνιων Εξετάσεων στις Στρατιωτικές Σχολές και
αποκτούν ιδιαίτερα προσόντα κατά την αποφοίτησή τους, ενώ οι
ΕΜΘ προορίζονται για την κάλυψη των αναγκών σε χαµηλόβαθµο
προσωπικό.
Σηµειώνεται, επιπλέον, ότι γνωστοποιείται στους υποψηφίους ΕΠΥ
και ΕΜΘ πριν την κατάταξή τους, το νοµικό πλαίσιο που διέπει τη
λειτουργία του όλου θεσµού, το οποίο και τελικά αποδέχονται µε την
ενταξή τους στις Ε∆.
Τέλος,  επισηµαίνεται  ότι  η  Ηγεσία  του  Υπουργείου  Εθνικής
'Αµυνας  καταβάλλει  κάθε  δυνατή  προσπάθεια  για  τη  συνεχή
αναβάθµιση  του  εν  λόγω  θεσµού.  Παράδειγµα  αποτελεί  η
δυνατότητα  εξέλιξης  που  παρέχεται  πλέον  στους  ΕΜΘ,  ιεραρ-
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χικά µέχρι το βαθµό του Ανθυπασπιστού και µισθολογικά του
Λοχαγού.

Ο Υφυπουργός
∆ΗΜ. ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ"

3. Στην µε αριθµό 857/6.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2991/12.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ' αριθµ. ερώτησης 857/6.8.98 που κατέθεσε η
Βουλευτής κ. Π. Φουντουκίδου στην Βουλή των Ελλήνων µε θέµα
την χορήγηση αδειών περιπτέρων σε νεφροπαθείς σας γνωρίζονται
τα ακόλουθα:
Σύµφωνα µε το άρθρο 13 Ν∆ 1044/71, όπως αντικαταστάθηκε µε το
άρθρο 4 του ν. 1043/80 και ακολούθως τροποποιήθηκε µε το άρθρο
5 του Ν. 1680/87 "∆ικαίωµα εκµεταλλεύσεως περιπτέρων επί των
πεζοδροµίων των ∆ηµοσίων, ∆ηµοτικών και Κοινοτικών οδών και
πλατειών των πόλεων, κωµοπόλεων και χωρίων, ως επίσης επί
των ∆ηµοσίων, ∆ηµοτικών και Κοινοτικών Κήπων και Αλσών,
αποκτούν δια παραχωρήσεως υπό των κατά το άρθρο 18 οργάνων,
οι ανάπηροι και τα θύµατα πολέµου και εκ των υπαγοµένων εις τον
Ν. 1370/1944 αναπήρων ειρηνικής περιόδου, οι φέροντες αναπηρία
60% και άνω σε περιπτώσεις ίσου ποσοστού αναπηρίας από του
ποσοστού 60% και άνω, προτιµώνται πάντοτε οι ανάπηροι
πολέµου".
Το ανωτέρω ευεργέτηµα παραχωρείται από την ισχύουσα
Νοµοθεσία και αποτελεί προνοµιακό καθεστώς για συγκεκριµένη
κατηγορία πολιτών (ανάπηροι-θύµατα πολέµου-ανάπηροι ειρηνικής
περιόδου), την οποία και κατ' εξοχήν θέλησε να προστατεύσει ο
Νοµοθέτης. Πέραν όµως τούτου, υπάρχει ένα µεγάλο ποσοστό
αναποκατάστατων αναπήρων των προαναφεροµένων κατηγοριών,
το οποίο µέχρι σήµερα δεν έχει ακόµη αποκατασταθεί, λαµβάνοντας
υπόψη ότι στις ανωτέρω έννοιες (ανάπηροι, θύµατα πολέµου)
συγκαταλέγονται και οι ανάπηροι και θύµατα της εθνικής
αντίστασης.
Γίνεται λοιπόν κατανοητό, δεδοµένων των προαναφεροµένων
λόγων, ότι η αναθεώρηση των διατάξεων που ρυθµίζουν την
χορήγηση άδειας λειτουργίας περιπτέρων, ώστε να ενταχθούν σε
αυτές οι νεφροπαθείς ή άλλες κατηγορίες αναπήρων και ασθενών
δεν είναι ούτε σκόπιµη ούτε µπορεί να αποφέρει κάποιο ουσιασικό
όφελος.

Ο Υπουργός
ΑΠ. ΑΘ. ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ"

4. Στην µε αριθµό 2579/25.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
23/2131/22.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 2579/25.9.98 ερώτηση, που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Γ. Καρατζαφέρης, σχετικά µε την
καθυστέρηση καταβολής αναδροµικών ποσών στους
συνταξιούχους του ΙΚΑ, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
1. Με τις διατάξεις της παρ. 11 του άρθρου 4 του ν. 2592/98
καταργήθηκε η ΑΤΑ καθώς και οι αυξήσεις που έχουν χορηγηθεί
µετά την κατάργησή της.
Με τις διατάξεις του ίδιου ως άνω νόµου, οι συντάξεις των
δηµοσίων υπαλλήλων, υπαλλήλων ΝΠ∆∆ και ΟΤΑ,
αναπροσαρµόσθηκαν αναδροµικά από 1.8.1997 µε βάση τις
διατάξεις του νέου µισθολογίου (ν.2470/97), από δε την 1.1.1998
αυθήθηκαν οι βασικοί µισθοί όλων των µισθολογικών κλιµακίων,
σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 10 του ν. 2606/98.
Εποµένως, η αύξηση των συντάξεων της πιο πάνω κατηγορίας
συνταξιούχων για το 1998 προέρχεται από την αύξσηη των
βασικών µισθών των µισθολογικών κλιµακίων.
2. Η αναπροσαρµογή από 1.8.1997 των συντάξεων των
συνταξιούχων του ΙΚΑ (Ν. 3163/55, Ν.∆. 4277/62) πρώην
υπαλλήλων ΝΠ∆∆, οι οποίοι ανέρχονται σε 25.000 περίπου, η
χορήγηση από 1.1.1997 της οικογενειακής παροχής καθώς και η
αύξηση των συντάξεων από 1.1.1998, µε βάση τις πιο πανω
διατάξεις, γίνεται από το Κέντρο Ηλεκτρονικού Υπολογιστή
Υπουργείου Κοινωνικών Υπηρεσιών (ΚΗΥΚΥ). Το ΚΗΥΚΗ

εξυπηρετεί, εκτός του ΙΚΑ, το Υπουργείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων
και αρκετά µεγάλο αριθµό ασφαλιστικών οργανισµών. Λόγω του ότι
το ΚΗΥΚΥ δεν διαθέτει όλα τα απαιτούµενα για την εν λόγω
αναπροσαρµογή στοιχεία, έχει εκδόσει, έπειτα από συνεννόηση µε
το ΙΚΑ, µηχανογραφικά δελτία ανά συνταξιούχο.
Η ∆ιεύθυνση Ασφαλιστικών Υπηρεσιών του ΙΚΑ από 1.7.98 άρχισε
να συµπληρώνει τα ως άνω µηχανογραφικά δελτία µε τα
απαιτούµενα στοιχεία (ένταξη σε κλιµάκιον ν. 2470/97, συντάξιµα
χρόνια κλπ.) και τα αποστέλλει κάθε µήνα στο ΚΗΥΚΥ, που είναι
αρµόδιο για την αναπροσαρµογή των συντάξεων και τον
υπολογισµό των τυχόν αναδροµικών ποσών.
∆εδοµένου ότι η ∆ιεύθυνση Ασφαλιστικών Υπηρεσιών του ΙΚΑ δεν
έχει µηχανογραφικό σύστηµα, η συµπλήρωση των
µηχανογραφικών δελτίων γίνεται µε συλλογή των απαιτούµενων
στοιχείων απο τους ατοµικούς φακέλους των συνταξιούχων, κατ'
απόλυτη σειρά προτεραιότητας, βάσει τυ αύξοντα αριθµού φακέλου
κάθε συνταξιούχου, δηλαδή απο τους παλαιότερους προς τους
νεώτερους συνταξιούχους.
3. Το προσωπικό του ΙΚΑ, ανταποκρινόµενο στις απαιτήσεις για τη
διεκπεραίωση τόσο της τρέχουσας εργασίας, όσο και της εν λόγω
αναπροσαρµογής των συντάξεων και εργαζόµενο και πέραν του
κανονικού ωραρίου, έχει µέχρι σήµερα συµπληρώσει 11.750
περίπου µηχανογραφικά δελτία, από τα οποία µέχρι 30.9.1998
έχουν ήδη διαβιβαστεί στο ΚΗΥΚΥ 10.263.
Χρειάζεται επιπλέον να τονιστεί ότι η προηγούµενη
αναπροσαρµογή του 1987 είχε διαρκέσει 1,5 έως 2 χρόνια και
αφορούσε 13.000-14.000 συνταξιούχους, ενώ η παρούσα
αναπροσαρµογή, παρά το ότι αφορά 25.000 συνταξιούχους, θα
περατωθεί µέσα σε 10-12 µήνες.
4. Με τη σύνταξη Ιουλίου 1998, δόθηκαν αναδροµικά από 1.1.1997
στους συνταξιούχους του ΙΚΑ οι διαφορές της οικογενειακής
παροχής συζύγου (συζύγου και τέκνων).

Ο Υφυπουργός
Ν. ΦΑΡΜΑΚΗΣ"

5. Στην µε αριθµό 2540/24.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1688/22.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 2540/24.9.1998 ερώτηση που
κατέθεσε στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Σκανδαλάκης Παναγιώτης,
σχετικά µε την εφαρµογή της "λίστας" φαρµάκων, σας
πληροφορούµε τα εξής:
1. Η καθιέρωση της λίστας περιλαµβάνεται σε µία δέσµη µέτρων
που προωθήθηκαν µε στόχο τον περιορισµό της πολυφαρµακίας,
την προστασία της δηµόσιας υγείας από την υπερκατανάλωση
φαρµάκων και τον έλεγχο της φαρµακευτικής δαπάνης.
Στη "λίστα" έχουν καταχωρηθεί 3280 µορφές ιδιοσκευασµάτων που
αντιστοιχούν σε 1.000 δραστικές ουσίες, έναντι των 1.270
δραστικών ουσιών που αξιολογήθηκαν.
Είναι σαφές ότι στη "λίστα" έχει συµπεριληφθεί πολύ µεγάλος
αριθµός φαρµάκων.
Στον κατάλογο περιλαµβάνονται όλες οι δραστικές ουσίες που είναι
αναγκαίες για τη θεραπεία όλων των νόσων.
Επιπλέον οι γιατροί έχουν τη δυνατότητα όπου αυτό κρίνεται
απαραίτητο να συνταγογραφούν κάθε φάρµακο, έστω και αν δεν
περιλαµβάνεται στον κατάλογο, εφόσον χαρακτηρίζεται ως
"αναντικατάστατο".
Εποµένως κανένας ασθενής δεν έχει µείνει χωρίς το φάρµακό του.
2. Από το άρθρο 20 του ν.2458/97 προβλέπεται ότι η λίστα
αναθεωρείται κατ' έτος ύστερα από εισήγηση Ειδικής Επιτροπής
που έχει συσταθεί για το σκοπό αυτό µε απόφαση των Υπουργών
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Υγείας και Πρόνοιας και
Εµπορικής Ναυτιλίας.
Νέα  ιδιοσκευάσµατα  που  στο  µεταξύ  έχουν  κυκλοφορήσει,
υπάρχει  η  δυνατότητα,  σύµφωνα  µε  τις  προαναφερόµενες



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΝΓ' - 21 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 1998 2911

διατάξεις, αφού αξιολογηθούν από την Ειδική Επιτροπή να
περιλαµβάνονται στο κατάλογο κατά τις αναθεωρήσεις του.

Ο Υφυπουργός
ΝΙΚΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ"

6. Στην µε αριθµό 2768/1.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
85/20.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην 2768/01.10.1998 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Πέτρου Κουναλάκη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Το Υπουργείο Πολιτισµού παρακολουθεί µε ιδιαίτερη προσοχή την
πορεία των καλλιτεχνικών φορέων που εποπτεύει, εποµένως και
της ΚΟΕΜ.
Η λήψη των αποφάσεων που αφορούν στην οργάνωση και
λειτουργία της ΚΟΕΜ ανήκει στο ∆.Σ. και στον Καλλιτεχνικό
∆ιευθυντή. Το εξαιρετικά υψηλό κόστος λειτουργίας οδήγησε την
ΚΟΕΜ σε οικονοµικό αδιέξοδο, για την άρση του οποίου έπρεπε να
ληφθούν από το ∆.Σ. σκληρές αποφάσεις, όπως στην προκειµένη
περίπτωση η απόλυση εργαζοµένων, που θα οδηγούσαν σε
περιστολή δαπανών αφ' ενός και ανασύνταξη του φορέα αφ'
ετέρου, ώστε το νέο σχήµα να είναι ευέλικτο και λειτουργικό. Με τον
τρόπο αυτό θα µπορέσει η Ορχήστρα να συνεχίσει τη λειτουργία
της και να εκπληρώσει τους σκοπούς της.
Το ΥΠ.ΠΟ. αναµένει τις προτάσεις της ΚΟΕΜ για τον λειτουργικό
και καλλιτεχνικό σχεδιασµό της, για να γίνει η σχετική αξιολόγηση
και να ληφθούν τα αναγκαία µέτρα.
Επισυνάπτεται αντίγραφο των πρακτικών του ∆ιοικητικού
Συµβουλίου της 4ης Σεπτεµβρίου 1998.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

Σηµ: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
7. Στην µε αριθµό 2776/2.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
87/20.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην 2776/02.10.98 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Απόστολου Ανδρεουλάκου, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Επισυνάπτεται πίνακας µε το επιστηµονικό και διοικητικό δυναµικό
της Α.Ε. "Ενοποίηση των Αρχαιολογικών Χώρων της Αθήνας", τις
ειδικότητες και τις σχετικές διαδικασίες προσλήψεων. ∆ιευκρινίζεται
ότι οι σχετικές προκηρύξεις για την πλήρωση θέσεων έγιναν µε
δηµοσίευση στον ηµερήσιο τύπο σε 3 τουλάχιστον εφηµερίδες και
οτι οι προσλήψεις έγιναν µε διαδικασίες συνεντεύξεων σε τριµελείς
επιτροπές και µε την σχετική γνωστοποίηση του αποτελέσµατος
στους ενδιαφεροµένους.
'Εχει επισηµανθεί στη ∆ιοίκηση της Εταιρείας η ανάγκη αυστηρής
εφαρµογής της νοµοθεσίας που διέπει τις προσλήψεις του κάθε
είδους προσωπικού.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

Σηµ: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσων).
8. Στην µε αριθµό 1901/1.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'
αριθµ.5026Β/21.9.98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 1901 που κατατέθηκε την
1.9.98 από το Βουλευτή κ. Γιάννη Κουράκη σας γνωρίζουµε τα
εξής:
'Οσον αφορά στις περιοχές εγκατάστασης βιοτεχνικών και
βιοµηχανικών δραστηριοτήτων ολοκληρώθηκαν οι σχετικές
προτάσεις σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ανάπτυξης και είναι στο
στάδιο της νοµοθετικής επεξεργασίας.
Η πρόταση τροποποίησης των οικιστικών περιοχών είναι σε εξέλιξη
παράλληλα µε τις µελέτες που εκπονούνται στην περιοχή (µελέτη

επέκτασης Γενικών Πολεοδοµικών Σχεδίων (Γ.Π.Σ.) µελέτη Ζώνης
Οικιστικού Ελέγχου (Ζ.Ο.Ε.) Ηρακλείου, προτάσεις Χωροταξικού
Σχεδίου Περιφερείας Κρήτης) οι οποίες και θα καθορίσουν τις
κατευθύνσεις ανάπτυξης.
Η εξέταση συγκεκριµένων αιτηµάτων θα είναι δυνατή µετά την
ολοκλήρωση των παραπάνω κατευθύνσεων.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

9. Στην µε αριθµό 271/15.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
4890Β/29.9.98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση.
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 271 που κατατέθηκε στις
15.7.98 από το Βουλευτή κ. Πέτρο Κουναλάκη σας γνωρίζουµε τα
εξής:
'Εχει προωθηθεί η θεσµοθέτηση ειδικού διατάγµατος προστασίας
σαράντα (40) οικισµών του Ν. Αρκαδίας, µεταξύ των οποίων και η
Στεµνίτσα, µε το οποίο θεσπίζονται ειδικοί όροι και περιορισµοί
δόµησης στους οικισµούς αυτούς.
Στο ΠΕΠ Πελοποννήσου του 2ου ΚΠΣ η Περιφέρεια Πελοποννήσου
είχε εντάξει το έργο 9775577 "Ανάπλαση και εσωτερική οδοποιϊα
του ∆. Στεµνίτσας" µε προϋπολογισµό 150 εκ. δρχ. Τόσο το τεχνικό
δελτίο του έργου, βάση του οποίου έγινε η ένταξή του, όσο και η
πρόοδος του παρακολουθούνται από την Γενική Γραµµατεία της
Περιφέρειας, η οποία σε συνέχεια µε έγγραφο της µας ενηµερώνει
για την εκταµίευση του ποσού που αναγράφεται ετησίως στην ΣΑΕ
075/2 επειδή οι περιφέρειες δεν έχουν ακόµα δική τους ΣΑΕ.
Στις 02.09.97 υπεγράφει Προγραµµατική Σύµβαση µεταξύ του
Υπουργού ΠΕΧΩ∆Ε και του ∆ηµάρχου Στεµνίτσας, ύψους 207 εκ.
δρχ. από πόρους του ΕΤΕΡΠΣ για έργα ανάπλασης:
1. Ανάπλαση κεντρικής πλατείας
2. Ανάπλαση κοινοχρήστου χώρου ∆ηµόσιας Σχολής
Αργυροχρυσοχοϊας
3. Αποκατάσταση µνηµείου εκκλησίας Παναγίας "Μπαφίρω"
4. Ανάπλαση-επέκταση κτιρίου και κοινοχρήστου χώρου
∆ηµαρχείου.
Τα έργα αυτά υλοποιούνται από τον ∆ήµο ο οποίος έχει
υποχρέωση να προβεί στην υποβολή και έγκριση των υφιστάµενων
µελετών από τις αρµόδιες ελέγχουσες αρχές, σύµφωνα µε τις
ισχύουσες διατάξεις περί δηµοτικών και κοινοτικών έργων.
Προκειµένου να µη γίνουν εργασίες που πιθανόν να συντελέσουν
στην αλλοίωση του οικισµού Στεµνίτσας µέχρι την έκδοση του
αναφεροµένου διατάγµατος, η ∆/νση Πολεοδοµικού Σχεδιασµού του
ΥΠΕΧΩ∆Ε έστειλε στην ∆/νση ΠΕΧΩ Πελοποννήσου έγγραφο
υπογραφής Γενικού Γραµµατέα, µε το οποίο ζήτησε
- τον έλεγχο της νοµιµότητας των εργασιών στους κοινόχρηστους
και κοινοτικούς χώρους της Στεµνίτσας (οικ. άδειες κλπ)
- την παραποµπή του θέµατος στη δευτεροβάθµια ΕΠΑΕ σύµφωνα
µε την παρ. 6 του άρθρου 2 της υπ' αρ. 31252/1530/19.5.87
απόφασης "περί ΕΠΑΕ" (ΦΕΚ 482/∆/87) και λαµβάνοντας υπόψη
τις διατάξεις του Ν. 1577/85 περί "ΓΟΚ" άρθρο 3 παρ. 1 και άρθρο 4
παρ. 2 και 4 (ΦΕΚ 210/Α).

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

10. Στην µε αριθµό 591/28.7.97 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
4934Β/14.9.98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 591 που κατατέθηκε στις
28.7.98 από το Βουλευτή κ. Λεωνίδα Κουρή σας γνωρίζουµε τα
εξής:
Το ΥΠΕΧΩ∆Ε σε συνεργασία µε τα συναρµόδια Υπουργεία και
εκπροσώπους των οικολογικών και περιβαλλοντικών οργανώσεων
έχει  εκπονήσει  σχέδιο  Νόµου  σχετικό  µε  την  οδηγία  94/62
ΕΟΚ  που  αφορά  τους  τρόπους  διαχείρισης  συσκευασιών.
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Το σχέδιο αυτό που αναφέρεται στα "Μέτρα και τους 'Ορους για την
Εναλλακτική ∆ιαχείριση των Συσκευασιών και άλλων προϊόντων"
και "την ίδρυση Εθνικού Οργανισµού Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης"
έχει αποσταλεί στην ΕΕ για την έκφραση γνώµης, διότι σύµφωνα µε
την οδηγία 83/89 για την τυποποίηση προϊόντων,πρέπει το σχέδιο
νόµου να µην έρχεται σε αντίθεση µε άλλες πολιτικές. Το σχέδιο
αυτό εγκρίθηκε από τις αρµόδιες υπηρεσίες της ΕΕ πρόσφατα και
θα κατατεθεί προς ψήφιση στο Ελληνικό Κοινοβούλιο.
Σκοπός του εν λόγω σχεδίου Νόµου είναι η θέσπιση µέτρων για τη
διαχείριση των συσκευασιών και άλλων προϊόντων, µε στόχο την
επαναχρησιµοποίηση ή αξιοποίησή τους (ανακύκλωση - ανάκτηση
ενέργειας).
Ειδικότερα από τους πρώτους στόχους που τίθενται είναι:

- Η πρόληψη της δηµιουργίας αποβλήτων συσκευασιών µε τον
περιορισµό του συνολικού όγκου τους
- Η µείωση της τελικής διάθεσης των αποβλήτων συσκευασίας, ή
άλλων προϊόντων µε την ενθάρρυνση συστηµάτων
επαναχρησιµοποίησης, καθώς και ανάκτησης υλικών και
ανακύκλωσής τους.
Επίσης προβλέπονται οι διαδικασίες οργάνωσης - έγκρισης
συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρισης και τίθενται ποσοτικοί στόχοι
σε ό,τι αφορά στην αξιοποίηση - επαναχρησιµοποίηση των
αποβλήτων των συσκευασιών.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ")
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στη ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων: "Οργανωτική και λειτουργική
αναδιάρθρωση των φορέων κοινωνικής ασφάλισης και άλλες
διατάξεις".
Κύριε Υπουργέ, έχετε να κάνετε κάποιες παρατηρήσεις, φραστικές
διορθώσεις επί του νοµοσχεδίου;
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Η βελτίωση υπάρχει στο άρθρο 52, όπου ο τίτλος από
"αναθεώρηση" έγινε "τροποποίηση". Η λέξη "αναθεώρηση" υπάρχει
στην πρώτη παράγραφο και πρέπει να γίνει και εκεί "τροποποίηση".
∆ηλαδή, η λέξη της παραγράφου 1 "αναθεώρηση" αντικαθίσταται µε
τη λέξη "τροποποίηση". Αυτό είναι στο άρθρο 52, σελίς 45.
Στο άρθρο 63, παράγραφος 8, στη σελίδα 56 υπάρχει µία
διόρθωση. 'Οπως θα θυµάστε κύριοι συνάδελφοι, κατόπιν και
αιτήµατος πολλών συναδέλφων, ηυξήθη το πλαφόν για τους
απασχολούµενους συνταξιούχους από διακόσιες χιλιάδες (200.000)
δραχµές σε διακόσιες πενήντα χιλιάδες (250.000) δραχµές. Αυτό
κατεγράφη βέβαια στην πρώτη παράγραφο, αλλά στο τελευταίο
εδάφιο παραλήφθηκε και παρέµεινε διακόσιες χιλιάδες (200.000)
δραχµές. ∆ιορθώνεται, λοιπόν, και αυτό και γίνεται διακόσιες
πενήντα χιλιάδες (250.000) δραχµές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Κανελλόπουλε,
κύριε Παπαγεωργόπουλε, θέλετε να πείτε κάτι;
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Ουδέν σχόλιο, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ερωτάται το Σώµα:
Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο µε τις νοµοτεχνικές
διορθώσεις των κυρίων Υπουργών;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΕΥΡΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Το νοµοσχέδιο έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία και στο σύνολο, µε τις φραστικές
νοµοτεχνικές διορθώσεις του κυρίου Υπουργού.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων: "Οργανωτική και λειτουργική αναδιάρθρωση των
φορέων κοινωνικής ασφάλισης και άλλες διατάξεις" έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:
"Οργανωτική και λειτουργική αναδιάρθρωση των φορέων
κοινωνικής ασφάλισης και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α'
ΕΝΟΠΟΙΗΣΕΙΣ - ΣΥΓΧΩΝΕΥΣΕΙΣ -

ΚΑΤΑΡΓΗΣΕΙΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΩΝ ΟΡΓΑΝΙΣΜΩΝ
'Αρθρο 1

Σύσταση Οργανισµού Ασφάλισης
Ελευθέρων Επαγγελµατιών

1. Συνιστάται νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.∆.∆.) µε την
επωνυµία Οργανισµός Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών
(Ο.Α.Ε.Ε.). Ο Οργανισµός τελεί υπό την εποπτεία του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και έχει έδρα την Αθήνα.
2. Ο Ο.Α.Ε.Ε. περιλαµβάνει τον Κλάδο Σύνταξης και τον Κλάδο
Υγείας µε πλήρη οικονοµική και λογιστική αυτοτέλεια έκαστος.

'Αρθρο 2
Σκοπός Ο.Α.Ε.Ε.

Ο Οργανισµός Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών έχει ως

σκοπό την ασφαλιστική κάλυψη των προσώπων που αναφέρονται
στο επόµενο άρθρο σε περίπτωση γήρατος, αναπηρίας, θανάτου,
ατυχήµατος, ασθένειας και µητρότητας, καθώς και των µελών της
οικογενείας τους σε περίπτωση ασθένειας ή θανάτου τους.

'Αρθρο 3
Ασφαλιζόµενα πρόσωπα στον Ο.Α.Ε.Ε.

1. Στην ασφάλιση του ανωτέρω Οργανισµού υπάγονται
υποχρεωτικά τα πρόσωπα, που ασκούν επάγγελµα υπαγόµενο
στην ασφάλιση του Ταµείου Ασφαλίσεως Εµπόρων (Τ.Α.Ε.) του
Ταµείου Επαγγελµατιών και Βιοτεχνών Ελλάδος (Τ.Ε.Β.Ε.),του
Ταµείου Συντάξεων Αυτοκινητιστών (Τ.Σ.Α.), το τακτικό προσωπικό
του Τ.Σ.Α., καθώς και οι ξενοδόχοι των οποίων η επιχειρηµατική
δραστηριότητα αρχίζει µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.
Προαιρετικά υπάγονται στην ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε. οι ξενοδόχοι
των οποίων η επιχειρηµατική δραστηριότητα έχει αρχίσει πριν από
την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού.
2. Από την έναρξη ισχύος του κατά το άρθρο 12 παρ. 2
Οργανισµού, όλοι οι ασφαλισµένοι των καταργούµενων Ταµείων
µεταφέρονται στον Ο.Α.Ε.Ε. και θεωρούνται ασφαλισµένοι αυτού.
3. Ο χρόνος ασφάλισης, που πραγµατοποιήθηκε στα καταργούµενα
Ταµεία, ο χρόνος που αναγνωρίσθηκε και εξαγοράσθηκε ως
συντάξιµος στα Ταµεία αυτά, καθώς και ο χρόνος που διανύεται ή
αναγνωρίζεται έως την έναρξη ισχύος του Οργανισµού, λογίζεται ότι
πραγµατοποιήθηκε στην ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε..
4. Με προεδρικά διατάγµατα, τα οποία εκδίδονται µετά πρόταση του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, γνώµη του ∆.Σ.
του Ο.Α.Ε.Ε., αναλογιστική µελέτη και γνώµη του Σ.Κ.Α., υπάγονται
στην ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε. οι αυτοτελώς απασχολούµενοι και οι
ελεύθεροι επαγγελµατίες, που σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις
δεν είναι υποχρεωτικά ασφαλισµένοι σε άλλο Φορέα κύριας
ασφάλισης.
5. Από την έναρξη ισχύος του Οργανισµού του Ο.Α.Ε.Ε. κάθε
δήλωση φυσικού ή νοµικού προσώπου προς τις ∆ιευθύνσεις
Οικονοµικών Υπηρεσιών (∆.Ο.Υ.) για την έναρξη ασκήσεως
επαγγέλµατος, κατά την παράγραφο 1 του παρόντος, πρέπει να
συνοδεύεται υποχρεωτικά από βεβαίωση του Ο.Α.Ε.Ε. ότι ο δηλών
υπέβαλε απογραφική δήλωση ασφάλισης.

'Αρθρο 4
Καταργούµενοι Οργανισµοί

1. Aπό την έναρξη ισχύος του προβλεπόµενου από το άρθρο 12
παρ. 2 του παρόντος νόµου Οργανισµού, το Τ.Α.Ε., το Τ.Ε.Β.Ε. και
το Τ.Σ.Α. καταργούνται και το σύνολο του ενεργητικού και
παθητικού της περιουσίας αυτών περιέρχεται αυτοδικαίως στον
Κλάδο Σύνταξης και στον Κλάδο Υγείας του Ο.Α.Ε.Ε., αντίστοιχα,
ως καθολικό διάδοχο, χωρίς την καταβολή φόρου, τέλους ή
δικαιώµατος υπέρ του ∆ηµοσίου, οργανισµών τοπικής
αυτοδιοίκησης ή άλλων προσώπων. Οι µέχρι τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου οικονοµικές υποχρεώσεις του Τ.Σ.Α. προς το
Ι.Κ.Α. του Κλάδου Ασθένειας καταβάλλονται από το Λ.Α.Φ.Κ.Α.,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 67 του ν. 2084/1992 (ΦΕΚ
165 Α') και µε τη διαδικασία που προβλέπεται από το άρθρο 4 του
Κανονισµού Λειτουργίας του Λογαριασµού (Φ3/οικ.
4331/11.11.1992, ΦΕΚ 693 Β').
2. Για τη µεταβίβαση της κυριότητας των ακινήτων των
καταργούµενων Ταµείων εκδίδεται διαπιστωτική πράξη από τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η οποία
µεταγράφεται ατελώς στα οικεία βιβλία του αρµόδιου
υποθηκοφυλακείου.
3. Εκκρεµείς δίκες, µε διάδικο το Τ.Α.Ε., το Τ.Ε.Β.Ε. και το Τ.Σ.Α.
συνεχίζονται από τον Ο.Α.Ε.Ε. χωρίς διακοπή.
4. Το Ταµείο Προνοίας Ξενοδόχων εξακολουθεί να διέπεται από τις
διατάξεις  του  ν.δ.  688/1948  (ΦΕΚ  133  Α'),  όπως  ισχύει,  και
καταβάλλει  στα  ασφαλιζόµενα  από  αυτό  πρόσωπα  τις
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προβλεπόµενες παροχές ως συµπληρωµατικό βοήθηµα.
'Αρθρο 5

Πόροι του Οργανισµού Ασφάλισης
Ελευθέρων Επαγγελµατιών

Πόρους του Ο.Α.Ε.Ε. αποτελούν τα πάσης φύσεως έσοδα των
καταργούµενων Ταµείων, έσοδα από ατοµικές εισφορές ή άλλες
εισφορές, επιχορηγήσεις από τον Κρατικό Προϋπολογισµό, έσοδα
από κοινωνικούς πόρους, πρόσοδοι περιουσίας, απόδοση των
κεφαλαίων και αποθεµατικών των Κλάδων των καταργούµενων
Ταµείων, καθώς και κάθε άλλο έσοδο, που προκύπτει από τη
δραστηριότητά του.

'Αρθρο 6
Ρυθµίσεις για τους ασφαλισµένους από 1.1.1993

Τα πρόσωπα που ασφαλίζονται στα καταργούµενα Ταµεία από 1ης
Ιανουαρίου 1993 και εφεξής και από την έναρξη ισχύος του
Οργανισµού, ασφαλίζονται στον Ο.Α.Ε.Ε., εξακολουθούν να
διέπονται από τις σχετικές διατάξεις του ν. 2084/1992, όπως αυτές
ισχύουν κάθε φορά.

'Αρθρο 7
Ρυθµίσεις για τους ασφαλισµένους µέχρι 31.12.1992

1. 'Οσοι από τους ασφαλισµένους θεµελιώσουν συνταξιοδοτικό
δικαίωµα µετά την έναρξη ισχύος του προβλεπόµενου από το
άρθρο 12 παρ. 1 του παρόντος νόµου Καταστατικού του Ο.Α.Ε.Ε.
και υποβάλλουν αίτηση εντός 3ετίας από την έναρξη ισχύος τούτου,
µπορούν να επιλέξουν, ως προς τις προϋποθέσεις
συνταξιοδότησης, τον τρόπο υπολογισµού του ποσού της σύνταξης
και τα χορηγούµενα επιδόµατα, την εφαρµογή των καταστατικών
διατάξεων των καταργούµενων Ταµείων, όπως ισχύουν µετά τις
τροποποιήσεις τους από γενικές ή ειδικές διατάξεις,
συµπεριλαµβανοµένων και των διατάξεων περί κατωτάτων ορίων ή
τις καταστατικές διατάξεις του Ο.Α.Ε.Ε..
2. 'Οσοι µέχρι την έναρξη ισχύος του Οργανισµού είναι παράλληλα
ασφαλισµένοι στα καταργούµενα Ταµεία και συνεχίσουν να
ασφαλίζονται στον Οργανισµό Ασφάλισης Ελευθέρων
Επαγγελµατιών, κατά τη συνταξιοδότησή τους και για κάθε χρόνο
παράλληλης ασφάλισης δικαιούνται προσαύξηση κατά ποσοστό 2%
στο ποσό της σύνταξής τους.

'Αρθρο 8
Κατώτατα 'Ορια Σύνταξης

1. Ως κατώτατα όρια σύνταξης για τους ασφαλισµένους µέχρι 31
∆εκεµβρίου 1992, οι οποίοι συνταξιοδοτούνται µετά την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου, ορίζονται τα κατώτατα όρια σύνταξης
του Ταµείου Επαγγελµατιών και Βιοτεχνών Ελλάδος (Τ.Ε.Β.Ε.),
όπως αυτά διαµορφώνονται µε τις χορηγούµενες κάθε φορά
αυξήσεις. Μετά την έναρξη ισχύος του Καταστατικού του Ο.Α.Ε.Ε.,
το διαµορφούµενο κατώτατο όριο δεν µπορεί να είναι µικρότερο του
κατωτάτου ορίου του προηγούµενου εδαφίου.
2. Στους συνταξιούχους του Τ.Σ.Α., καθώς και σε όσους
συνταξιοδοτηθούν από της ενάρξεως ισχύος του παρόντος νόµου,
των οποίων το ποσό της καταβαλλόµενης σύνταξης είναι κάτω από
το κατώτατο όριο του Τ.Ε.Β.Ε., καταβάλλεται, εντός µεταβατικής
περιόδου τριών (3) ετών και από 1ης Ιανουαρίου εκάστου έτους,
αρχής γενοµένης από την 1η Ιανουαρίου του επόµενου έτους
ισχύος του νόµου αυτού, το 1/3 της αρχικής διαφοράς και, πέραν
του κατ' έτος χορηγούµενου ποσοστού αυξήσεως των κατώτατων
ορίων του Τ.Ε.Β.Ε..
Η επιβάρυνση που θα προκύψει από τη διαφορά αυτή καταβάλλεται
από το Λ.Α.Φ.Κ.Α., σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 67 του ν.
2084/1992, και µε τη διαδικασία που προβλέπεται από το άρθρο 4
του Κανονισµού Λειτουργίας του Λογαριασµού (Φ3/οικ.4331/
11.11.1992, ΦΕΚ 693 Β').
3. Στους συνταξιούχους του Ταµείου Εµπόρων (Τ.Α.Ε.) κατά την

έναρξη ισχύος του νόµου αυτού εξακολουθεί να καταβάλλεται το
ποσό της σύνταξης, καθώς και τα κατώτατα όρια του Ταµείου αυτού
και όπως αυτά διαµορφώνονται κάθε φορά µε τις χορηγούµενες
αυξήσεις.
4. Σε όσους συνταξιοδοτηθούν από το Τ.Α.Ε. µετά την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου και πριν την έναρξη ισχύος του
Καταστατικού, το ποσό της σύνταξης, καθώς και τα κατώτατα όρια
υπολογίζονται σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις του Τ.Α.Ε..
5. 'Οσοι ασφαλισµένοι του Τ.Α.Ε. θεµελιώσουν συνταξιοδοτικό
δικαίωµα και υποβάλλουν αίτηση µέσα σε µία τριετία από την
έναρξη ισχύος του Καταστατικού αυτού, µπορούν να επιλέγουν ως
προς τις συνταξιοδοτικές προϋποθέσεις, τον τρόπο υπολογισµού
του ποσού της σύνταξης, τα επιδόµατα, τις διατάξεις του
καταργούµενου Ταµείου ή τις καταστατικές διατάξεις του Ο.Α.Ε.Ε..
Ειδικότερα, ως προς τα κατώτατα όρια το διάστηµα επιλογής
ορίζεται σε δέκα (10) χρόνια από την έναρξη ισχύος του
Καταστατικού αυτού.
6. Από την έναρξη ισχύος του Οργανισµού οι συνταξιούχοι των
καταργούµενων Ταµείων καθίστανται συνταξιούχοι του Ο.Α.Ε.Ε., ο
οποίος στο εξής βαρύνεται µε την καταβολή της σύνταξής τους.

'Αρθρο 9
Αύξηση παροχών

Η αύξηση των συντάξεων και λοιπών παροχών του Ο.Α.Ε.Ε.
χορηγείται µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, ύστερα από γνώµη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του
Οργανισµού και εντός των ορίων της εισοδηµατικής πολιτικής,
όπως ειδικότερα ορίζεται από το άρθρο 66 του ν. 2084/1992.

'Αρθρο 10
Ασφάλιση Κλάδου Υγείας του Ο.Α.Ε.Ε.

1. Στον Κλάδο Υγείας υπάγονται υποχρεωτικά: α) οι ασφαλιζόµενοι
στον Κλάδο Ασθένειας του Τ.Ε.Β.Ε., β) οι ασφαλιζόµενοι στον
Κλάδο Ασθένειας του Τ.Α.Ε. και γ) οι ξενοδόχοι των οποίων η
επιχειρηµατική δραστηριότητα αρχίζει µετά την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου και προαιρετικά οι ξενοδόχοι των οποίων η
επιχειρηµατική δραστηριότητα άρχισε πριν την έναρξη ισχύος
αυτού.
Στην ασφάλιση του Κλάδου Υγείας υπάγονται και τα µέλη
οικογένειας όλων των παραπάνω κατηγοριών.
Η λειτουργία του Κλάδου αρχίζει από την κατά την παράγραφο 2
του άρθρου 12 έναρξη ισχύος του Οργανισµού του Ο.Α.Ε.Ε..
2. Ο χρόνος υποχρεωτικής και προαιρετικής ασφάλισης, που
πραγµατοποιήθηκε στους Κλάδους Υγείας των καταργούµενων
Ταµείων, θεωρείται χρόνος ασφάλισης του Κλάδου Υγείας του
Ο.Α.Ε.Ε..
3. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ύστερα από
γνώµη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του Οργανισµού Ασφάλισης
Ελευθέρων Επαγγελµατιών και του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του
οικείου Ασφαλιστικού Οργανισµού Ασθένειας, µπορούν να
υπάγονται στον Κλάδο Υγείας και λοιπές κατηγορίες ασφαλισµένων
και συνταξιούχων του Κλάδου Σύνταξης του Οργανισµού.
4. Πόροι του Κλάδου Υγείας από τη λειτουργία του Ο.Α.Ε.Ε. είναι τα
πάσης φύσεως έσοδα των αντίστοιχων κλάδων των
καταργούµενων Ταµείων. Ειδικότερα, έσοδα από εισφορές,
επιχορηγήσεις, προσόδους περιουσίας, αποδόσεις, καθώς και κάθε
άλλο έσοδο που προκύπτει από τη δραστηριότητά του.
Για τον υπολογισµό του ύψους των εισφορών οι ασφαλισµένοι του
Κλάδου κατατάσσονται σε ασφαλιστικές κατηγορίες.
Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων,  που  εκδίδεται  εντός  έξι  (6)  µηνών  από  τη
δηµοσίευση  του  παρόντος,  µετά  από  γνώµη  του  ∆.Σ.  του
Ο.Α.Ε.Ε.,  καθορίζονται  οι  ασφαλιστικές  κατηγορίες  γι'  αυτούς
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που έχουν υπαχθεί στην ασφάλιση πριν την 31η ∆εκεµβρίου 1992,
οι προϋποθέσεις κατάταξης σε καθεµία από αυτές, το ύψος των
εισφορών κατά κατηγορία και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την κατά
τα ανωτέρω κατάταξη των ασφαλισµένων.
Για τους ασφαλισµένους του Κλάδου Υγείας, που υπήχθησαν στην
ασφάλιση µετά την 1η Ιανουαρίου 1993, εφαρµόζονται οι διατάξεις
της παρ. 3 του άρθρου 22 και του άρθρου 35 του ν. 2084/1992,
όπως αυτές ισχύουν.
5. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, που εκδίδεται εντός έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση
του παρόντος, µετά από γνώµη του ∆.Σ. του Ο.Α.Ε.Ε., εγκρίνεται
Κανονισµός Παροχών Ασθενείας σε είδος και σε χρήµα.
Με τον Κανονισµό καθορίζεται η έκταση και το ύψος των παροχών
ασθένειας, ο τρόπος και η διαδικασία χορήγησής τους, καθώς και
κάθε άλλη λεπτοµέρεια.
6. Μέχρι την έκδοση των υπουργικών αποφάσεων των
παραγράφων 4 και 5 του παρόντος άρθρου εξακολουθούν
ισχύουσες οι διατάξεις των Κλάδων Ασθένειας του Τ.Ε.Β.Ε. και
Ασθένειας και Μητρότητας του Τ.Α.Ε.. Μετά την έκδοσή τους και
µέχρι την κατά την παράγραφο 2 του άρθρου 12 έναρξη λειτουργίας
του Ο.Α.Ε.Ε. αυτές εφαρµόζονται υποχρεωτικά για τους
ασφαλισµένους των Τ.Ε.Β.Ε., Τ.Α.Ε. και τους ξενοδόχους, οι οποίοι
και εξυπηρετούνται από τις υφιστάµενες διοικητικές και υγειονοµικές
υπηρεσίες των Τ.Ε.Β.Ε. και Τ.Α.Ε.. Οι προβλεπόµενες εισφορές
αποτελούν έσοδα των Κλάδων Ασθένειας των δύο Ταµείων.

'Αρθρο 11
∆ιοίκηση του Ο.Α.Ε.Ε.

1. Ο Οργανισµός Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών διοικείται
από εννεαµελές ∆ιοικητικό Συµβούλιο:
α) Από το ∆ιοικητή, ως Πρόεδρο.
β) Από τέσσερις (4) εκπροσώπους των ασφαλισµένων µε
ισάριθµους αναπληρωτές, από τους οποίους: ένας από τους
επαγγελµατίες, ένας από τους βιοτέχνες, ένας από τους εµπόρους
και ένας από τους αυτοκινητιστές.
γ) Από έναν (1) υπάλληλο µε βαθµό Α' του Υπουργείου Εργασίας
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή
του από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
δ) Από δύο (2) εκπροσώπους των συνταξιούχων µε τους
αναπληρωτές τους.
ε) Από έναν (1) υπάλληλο του Ο.Α.Ε.Ε., ως εκπρόσωπο των
εργαζοµένων, που ορίζεται µε τον αναπληρωτή του από τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
Στις συνεδριάσεις του ∆.Σ. µετέχει άνευ ψήφου, ως Κυβερνητικός
Επίτροπος, υπάλληλος µε βαθµό Α' του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή του
από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
Η θητεία του ∆.Σ. είναι τετραετής.
Χρέη γραµµατέα του ∆.Σ. εκτελεί υπάλληλος του Οργανισµού
Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών, οριζόµενος από τον
∆ιοικητή.
Ο ∆ιοικητής του Ο.Α.Ε.Ε., καθώς και τα υπό στοιχείο β' της
παραγράφου 1 µέλη του ∆.Σ. είναι αιρετά.
Με προεδρικά διατάγµατα καθορίζονται οι αρµοδιότητες του
∆ιοικητικού Συµβουλίου και του ∆ιοικητή, τα προσόντα που
απαιτούνται για την κατάληψη της θέσης, ο τρόπος, η διαδικασία,
καθώς και κάθε άλλη αναγκαία ρύθµιση για την ανάδειξη της
αιρετής ∆ιοίκησης.
Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
και µετά από γνώµη του ∆.Σ. καθορίζονται τα της λειτουργίας του
∆ιοικητικού Συµβουλίου του Ο.Α.Ε.Ε. και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια.
2. Μέχρι τη συγκρότηση της νέας ∆ιοίκησης ο Ο.Α.Ε.Ε. διοικείται
από δεκαεννεαµελές προσωρινό ∆ιοικητικό Συµβούλιο, από:
α) Τον εκλεγέντα ∆ιοικητή του Τ.Ε.Β.Ε. ο οποίος διορίζεται ως

∆ιοκητής του Ο.Α.Ε.Ε. και Πρόεδρος του ∆ιοικητικού Συµβουλίου.
β) Από τους ήδη Προέδρους των Ταµείων Τ.Α.Ε. και Τ.Σ.Α., οι
οποίοι διορίζονται ως Αντιπρόεδροι Α' και Β' του ∆ιοικητικού
Συµβουλίου.
γ) Τα έξι (6) ήδη εκλεγµένα µέλη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του
Τ.Ε.Β.Ε..
Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
διορίζονται:
α) Τέσσερις (4) εκπρόσωποι των ασφαλισµένων των
καταργούµενων Ταµείων Τ.Α.Ε. και Τ.Σ.Α. µε τους ισάριθµους
αναπληρωτές τους.
β) Τρεις (3) εκπρόσωποι των συνταξιούχων των Τ.Ε.Β.Ε., Τ.Α.Ε.
και Τ.Σ.Α. µε τους ισάριθµους αναπληρωτές τους.
γ) 'Ενας (1) εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων µε τον αναπληρωτή του.
δ) ∆ύο (2) εκπρόσωποι (κοινοί) των υπαλλήλων των Τ.Ε.Β.Ε.,
Τ.Α.Ε. και Τ.Σ.Α., υποδεικνυόµενοι από την Πανελλήνια
Οµοσπονδία Προσωπικού Οργανισµών Κοινωνικής Πολιτικής
(Π.Ο.Π.Ο.Κ.Π.) µε τους αναπληρωτές τους.
ε) Ο Κυβερνητικός Επίτροπος υπάλληλος µε βαθµό Α', ο οποίος
µετέχει στις συνεδριάσεις του ∆ιοικητικού Συµβουλίου χωρίς
δικαίωµα ψήφου µε τον αναπληρωτή του.
Με την ίδια απόφαση ορίζονται ως αναπληρωτές των
Αντιπροέδρων Α' και Β' δύο (2) µέλη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου
εκπρόσωποι των ασφαλισµένων, οι οποίοι προέρχονται από τους
αντίστοιχους επαγγελµατικούς χώρους του Τ.Α.Ε. και του Τ.Σ.Α. και
ρυθµίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για τη λειτουργία του
προσωρινού ∆ιοικητικού Συµβουλίου.
Το ∆ιοικητή αναπληρώνει σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος ή
για οποιονδήποτε λόγο αδυναµίας ασκήσεως καθηκόντων ο
Αντιπρόεδρος Α' και σε περίπτωση αδυναµίας αυτού ο
Αντιπρόεδρος Β'.
Στο ∆ιοικητή του Ο.Α.Ε.Ε. εξακολουθούν να καταβάλλονται οι
αποδοχές που ελάµβανε ως ∆ιοικητής του Τ.Ε.Β.Ε., καθώς και τα
επιδόµατα εορτών και το επίδοµα αδείας.
Οι αποδοχές των Αντιπροέδρων Α' και Β' καθορίζονται στο 80%
των εκάστοτε µηνιαίων αποδοχών του ∆ιοικητή. Οι Αντιπροέδροι
είναι πλήρους αλλά όχι αποκλειστικής απασχόλησης.
3. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου στο προσωρινό
∆ιοικητικό Συµβούλιο του Οργανισµού Ασφάλισης Ελευθέρων
Επαγγελµατιών ανατίθεται:
α) η ∆ιοίκηση των Ταµείων Τ.Ε.Β.Ε., Τ.Α.Ε. και Τ.Σ.Α., η διαχείριση
της περιουσίας αυτών, η µέριµνα για την είσπραξη πόρων και η εν
γένει εκπλήρωση των σκοπών και στόχων του Ο.Α.Ε.Ε.,
β) η έγκριση των προϋπολογισµών - απολογισµών και ισολογισµών
των Ταµείων Τ.Ε.Β.Ε., Τ.Α.Ε. και Τ.Σ.Α., καθώς και οι απαιτούµενες
τροποποιήσεις των προϋπολογισµών κατά την εκτέλεση αυτών,
γ) η τοποθέτηση ή η επένδυση των κεφαλαίων των Ταµείων, καθώς
και η αγορά, η αξιοποίηση, η ανοικοδόµηση και εκποίηση ακινήτων
και λοιπών περιουσιακών στοιχείων, µε την επιφύλαξη κάθε φορά
των σχετικών ισχυουσών ειδικών διατάξεων,
δ) η εισήγηση και υποβολή προτάσεων στον αρµόδιο Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την έκδοση των
Κανονιστικών Πράξεων, των προβλεποµένων από τις διατάξεις του
παρόντος νόµου,
ε) η εισήγηση και υποβολή προτάσεων στον αρµόδιο Υπουργό για
την αύξηση των εισφορών και των παροχών,
στ) η άσκηση κάθε άλλης αρµοδιότητας που, µέχρι την ισχύ του
νόµου, ασκούν τα ∆.Σ. των Ταµείων Τ.Ε.Β.Ε., Τ.Α.Ε. και Τ.Σ.Α..
Με απόφαση του ∆.Σ. του Ο.Α.Ε.Ε. δύνανται να εκχωρούνται
αρµοδιότητες, πλην των αναφεροµένων στις ως άνω περιπτώσεις
α',  β',  γ',  δ'  και  ε',  στον  Πρόεδρο,  καθώς  και  στους
Αντιπροέδρους  Α'  και  Β'  που  αφορούν  το  Τ.Ε.Β.Ε.,  Τ.Α.Ε.  και



2916 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Τ.Σ.Α ή σε οποιοδήποτε άλλο όργανο κατά την κρίση του.
Ο ∆ιοικητής του Ο.Α.Ε.Ε. εξακολουθεί να ασκεί τις αρµοδιότητες,
όπως αυτές καθορίζονται από το άρθρο 5 του π.δ. 326/1974 (ΦΕΚ
120 Α'), ως ο ∆ιοικητής του Τ.Ε.Β.Ε..
Ο Αντιπρόεδρος Α' ασκεί τις αρµοδιότητες, όπως αυτές
καθορίζονται από το άρθρο 16 του π.δ. 668/1981 (ΦΕΚ 167 Α'), ως
ο Πρόεδρος του Τ.Α.Ε..
Ο Αντιπρόεδρος Β' ασκεί τις αρµοδιότητες, όπως αυτές
καθορίζονται από το άρθρο 6 του π.δ. 669/1981 (ΦΕΚ 169 Α'), ως ο
Πρόεδρος του Τ.Σ.Α..
Οι αρµοδιότητες που έχουν εκχωρηθεί σύµφωνα µε το ν. 861/1979
(ΦΕΚ 2 Α') εξακολουθούν να ισχύουν.
Ο ∆ιοικητής του Ο.Α.Ε.Ε. και οι Αντιπρόεδροι Α' και Β' δύνανται,
όταν κρίνουν σκόπιµο, να παραπέµπουν κάθε θέµα της
αρµοδιότητάς τους στο ∆.Σ. για λήψη απόφασης ή να ζητούν τη
γνώµη αυτού.
Μετά την έναρξη ισχύος του Οργανισµού και µέχρι την εκλογή νέας
∆ιοίκησης, το προσωρινό ∆.Σ. ασκεί όλες τις αρµοδιότητες του
∆ιοικητικού Συµβουλίου και ο ∆ιοικητής του Ο.Α.Ε.Ε. τις
αρµοδιότητες του ∆ιοικητή και των Προέδρων των καταργούµενων
Ταµείων Τ.Ε.Β.Ε., Τ.Α.Ε. και Τ.Σ.Α..

'Αρθρο 12
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µέσα σε δύο (2) χρόνια
από την ισχύ του παρόντος, µε πρόταση του Υπουργού Εργασίας
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, µετά από γνώµη του ∆.Σ. του
Ο.Α.Ε.Ε., αναλογιστική µελέτη και γνώµη του Σ.Κ.Α., καταρτίζονται
το Καταστατικό του Ο.Α.Ε.Ε., µε το οποίο ορίζονται οι ενιαίες
ασφαλιστικές κατηγορίες για παλαιούς και νέους ασφαλισµένους, το
ύψος των ασφαλιστικών κατηγοριών, το εισπρακτικό σύστηµα, οι
προϋποθέσεις προαιρετικής ασφάλισης, οι προϋποθέσεις
απονοµής των παροχών, το είδος, η έκταση και το ύψος αυτών, ο
τρόπος υπολογισµού της σύνταξης, το κατώτατο καταβαλλόµενο
όριο, οι κανόνες που ισχύουν επί συρροής συντάξεων, η εν γένει
διαδικασία χορήγησης των παροχών, οι λόγοι έκπτωσης και
αναστολής της καταβολής παροχών, η παραγραφή των αξιώσεων
επί των παροχών, ο χρόνος έναρξης και λήξης του δικαιώµατος για
τις παροχές, η αναγνώριση και εξαγορά προϋπηρεσίας, η
αναγνώριση και εξαγορά χρόνου προαιρετικής ασφάλισης των
ξενοδόχων, τα ασφαλιζόµενα πρόσωπα κατά το άρθρο 3 του
παρόντος, καθώς και κάθε αναγκαία ρύθµιση για την υλοποίηση του
παρόντος νόµου.
2. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µέσα σε δύο (2) χρόνια
από τη δηµοσίευση του παρόντος, µε πρόταση των Υπουργών
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης και Οικονοµικών και γνώµη του ∆.Σ.,
ύστερα από εκπόνηση µελέτης οργανωτικού και λειτουργικού
σχεδιασµού και µηχανοργάνωσης, καταρτίζεται ο Οργανισµός του
Ο.Α.Ε.Ε., ως προς το περιεχόµενο του οποίου εφαρµόζονται οι
διατάξεις των παραγράφων 1 έως 3 του άρθρου 20 του ν.
2503/1997 (ΦΕΚ 107 Α').
Με το ίδιο προεδρικό διάταγµα προβλέπεται και η µεταφορά των
θέσεων και του υπηρετούντος προσωπικού στον Ο.Α.Ε.Ε..
3. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, µετά από γνώµη του ∆.Σ. του Ο.Α.Ε.Ε.: α) αυξάνονται
οι ασφαλιστικές εισφορές και β) ρυθµίζεται κάθε θέµα τεχνικού ή
λεπτοµερειακού χαρακτήρα, αναγκαίο για την εφαρµογή των
διατάξεων του παρόντος.
4. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφα- λίσεων, µετά από
αναλογιστική µελέτη και γνώµη των οικείων Φορέων και του Σ.Κ.Α.,
εντάσσεται στον Ο.Α.Ε.Ε. και ο Κλάδος Κύριας Ασφάλισης του
Ταµείου Ασφαλίσεως Ναυτικών Πρακτόρων και Υπαλλήλων
(Τ.Α.Ν.Π.Υ.).
5. Εάν, εντός των προβλεπόµενων από το νόµο αυ- τόν
προθεσµιών, το ∆.Σ. του Ο.Α.Ε.Ε. δεν εκφέρει την απαιτούµενη

γνώµη για την έκδοση των Κανονιστικών Πράξεων, ο αρµόδιος
Υπουργός εκδίδει τις προβλεπόµενες Πράξεις, τηρουµένης της
λοιπής διαδικασίας.

'Αρθρο 13
Μεταβατικές διατάξεις

1. Μέχρι την έναρξη ισχύος του Οργανισµού του Ο.Α.Ε.Ε.:
α. Οι υπηρεσίες των στο άρθρο 3 αναφερόµενων Ταµείων
εξακολουθούν να λειτουργούν µε την προβλεπόµενη διάρθρωση
θέσεων και το προσωπικό που υπηρετεί σε αυτά. Το προσωπικό
εξακολουθεί να υπάγεται στα ειδικά υπηρεσιακά συµβούλια, που
λειτουργούν κατά την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού.
β. Τα πρόσωπα που ασφαλίζονται για πρώτη φορά µετά την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου και µέχρι την έναρξη ισχύος του
Οργανισµού του Ο.Α.Ε.Ε., εξακολουθούν να εγγράφονται και να
εξυπηρετούνται από τα αρµόδια Ταµεία ασφάλισης.
γ. Τα αναφερόµενα στο άρθρο 3 του παρόντος νόµου Ταµεία
διατηρούν την οικονοµική και λογιστική αυτοτέλειά τους και
εξακολουθούν να καταβάλλουν τις προβλεπόµενες έως σήµερα
παροχές στους ήδη συνταξιούχους, σε όσους συνταξιοδοτηθούν και
να εισπράττουν τους πάσης φύσεως πόρους τους.
δ. Τα αναφερόµενα στο άρθρο 3 Ταµεία υποχρεούνται να
τακτοποιήσουν τις λογιστικές εκκρεµότητες και να κλείσουν τους
σχετικούς ισολογισµούς. Κατά τα λοιπά ισχύουν οι διατάξεις του
άρθρου 8 του ν. 2042/1992.
ε. Οι ξενοδόχοι που ασφαλίζονται σύµφωνα µε το άρθρο 3 του
παρόντος νόµου διέπονται από τη νοµοθεσία του Τ.Ε.Β.Ε. και
εξυπηρετούνται από τις υπηρεσίες του.
2. Η ισχύς των διατάξεων των άρθρων 1 έως και 13 αρχίζει από την
πρώτη του µεθεπόµενου µήνα της δηµοσίευσης του παρόντος
νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

'Αρθρο 14
Σύσταση Τ.Ε.Α.∆.Υ. - Σκοπός

Συνιστάται, από την 1η του τρίτου της δηµοσίευσης του παρόντος
νόµου µηνός, νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.∆.∆.) µε την
επωνυµία Ταµείο Επικουρικής Ασφάλισης ∆ηµοσίων Υπαλλήλων
(Τ.Ε.Α.∆.Υ.). Το Ταµείο τελεί υπό την εποπτεία του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και έχει έδρα την Αθήνα.
Σκοπός του Ταµείου είναι η παροχή επικουρικής σύνταξης στα κατά
το επόµενο άρθρο αναφερόµενα πρόσωπα, καθώς και στα µέλη
των οικογενειών τους µε τους όρους και προϋποθέσεις
συνταξιοδότησής τους από το ∆ηµόσιο ή άλλο φορέα κύριας
ασφάλισης.

'Αρθρο 15
Aσφαλιζόµενα πρόσωπα στο Τ.Ε.Α.∆.Υ.

1. Στην ασφάλιση του Ταµείου υπάγονται υποχρεωτικά και
αυτοδίκαια:
α. Τα πρόσωπα που ασφαλίζονται στα Ταµεία Αρωγής Υπαλλήλων:
Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, Υπουργείων Βιοµηχανίας,
Γεωργίας, ∆ικαιοσύνης, Εµπορίου, Οικονοµικών, Εθνικής Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων
'Εργων, Προεδρίας της Κυβέρνησης και Εξωτερικών, Κοινωνικών
Υπηρεσιών, Συγκοινωνιών και Τελωνειακών Υπαλλήλων.
β. Οι διοριζόµενοι µετά την έναρξη ισχύος του Τ.Ε.Α.∆.Υ. τακτικοί
υπάλληλοι στα Υπουργεία Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης, Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
γ. Οι διορισθέντες από 1.1.1993 µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου και οι εφεξής διοριζόµενοι τακτικοί υπάλληλοι των
Υπουργείων που δεν έχουν άλλη επικουρική ασφάλιση πλην του
Μετοχικού Ταµείου Πολιτικών Υπαλλήλων.
δ. Οι τακτικοί υπάλληλοι των συνιστώµενων µετά τη δηµοσίευση
του νόµου αυτού νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.∆.∆.)
που εποπτεύονται από Υπουργεία.
ε. Το τακτικό προσωπικό των Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων και
των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.∆.∆.) που
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συνιστούν αυτές, εφόσον υπάγεται στο ειδικό συνταξιοδοτικό
καθεστώς του Ι.Κ.Α..
στ. Οι τακτικοί υπάλληλοι του Τ.Ε.Α.∆.Υ..
2.α. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων και του αρµόδιου κατά περίπτωση Υπουργού είναι
δυνατή η υπαγωγή στην ασφάλιση του Τ.Ε.Α.∆.Υ. και των τακτικών
υπαλλήλων των διορισθέντων µέχρι 31.12.1992 των άλλων
Υπουργείων, που δεν ασφαλίζονται για επικουρική σύνταξη σε άλλο
επικουρικό Ταµείο µε εξαίρεση το Μ.Τ.Π.Υ., µετά από γνώµη της
Α.∆.Ε.∆.Υ., του ∆.Σ. του Τ.Ε.Α.∆.Υ. και ύστερα από την εκπόνηση
αναλογιστικής µελέτης. Με την ίδια απόφαση δύνανται επίσης να
ρυθµίζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια για την υπαγωγή στην ασφάλιση του Ταµείου.
β. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και γνώµη του
∆.Σ. του Φορέα και του Συµβουλίου Κοινωνικής Ασφάλισης,
µπορούν να συγχωνευτούν στο Τ.Ε.Α.∆.Υ., Φορείς ή κλάδοι ή
λογαριασµοί Επικουρικής Ασφάλισης που χορηγούν σύνταξη σε
µόνιµους υπαλλήλους του ∆ηµοσίου ή υπαλλήλους Ν.Π.∆.∆.,
εφαρµοζόµενων αναλόγως των διατάξεων των άρθρων 76, 77 και
78 του ν. 2084/1992 (ΦΕΚ 165 Α').
3. Μέχρι την έναρξη ισχύος του προβλεπόµενου από το άρθρο 23
Οργανισµού, το προσωπικό των Φορέων του παρόντος άρθρου,
που δεν υπήγετο στην ασφάλιση των καταργούµενων Ταµείων,
διέπεται από τη νοµοθεσία του Τ.Ε.Α.∆.Υ. και εξυπηρετείται από τις
υπηρεσίες του Ταµείου Αρωγής Υπαλλήλων του Υπουργείου
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων.

'Αρθρο 16
Καταργούµενα Ταµεία Αρωγής

∆ηµοσίων Υπαλλήλων
1. Από την ηµεροµηνία σύστασης του Τ.Ε.Α.∆.Υ. τα αναφερόµενα
στην παρ. 1 του άρθρου 15 του παρόντος νόµου Ταµεία Αρωγής,
καταργούνται και το σύνολο του ενεργητικού και παθητικού της
περιουσίας τους περιέρχεται αυτοδικαίως στο Ταµείο, ως καθολικό
διάδοχο, χωρίς καταβολή φόρου, τέλους ή δικαιώµατος υπέρ του
∆ηµοσίου, οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης ή άλλων
προσώπων.
2. Για τη µεταβίβαση της κυριότητας των ακινήτων των
καταργούµενων Ταµείων εκδίδεται διαπιστωτική πράξη από τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η οποία
µεταγράφεται ατελώς στα οικεία βιβλία του αρµόδιου
υποθηκοφυλακείου.
3. Εκκρεµείς δίκες µε διάδικο τα Καταργούµενα Ταµεία συνεχίζονται
στο όνοµα του Ταµείου χωρίς διακοπή.

'Αρθρο 17
Πόροι

1. Πόροι του Τ.Ε.Α.∆.Υ. είναι:
Α. Για τους ασφαλισµένους µέχρι 31 ∆εκεµβρίου 1992:
α. Μηνιαία εισφορά των ασφαλισµένων οριζόµενη σε ποσοστό 5%
επί των τακτικών αποδοχών που λαµβάνουν µε βάση τις
µισθοδοτικές καταστάσεις. Ως τακτικές αποδοχές νοούνται ο
βασικός µισθός µισθολογικού κλιµακίου που θα ισχύει κάθε φορά,
µετά του επιδόµατος χρόνου υπηρεσίας και τις αυξήσεις της
εισοδηµατικής πολιτικής ή κάθε αύξηση αντί αυτής.
Η κράτηση δεν ενεργείται στο τµήµα των τακτικών αποδοχών που
υπερβαίνει το µηνιαίο βασικό µισθό του πρώτου κλιµακίου του ν.
2470/1997 (ΦΕΚ 40 Α'), όπως αυτό ισχύει κάθε φορά,
προσαυξηµένο µε το επίδοµα χρόνου υπηρεσίας 60% και τα
ποσοστά της εισοδηµατικής πολιτικής ή κάθε άλλης αύξησης η
οποία παρέχεται αντί αυτής.
β. Κράτηση ποσού ίσου µε τις αποδοχές του πρώτου
δεκαπενθηµέρου από του διορισµού όσων ασφαλίζονται για πρώτη
φορά στο Τ.Ε.Α.∆.Υ., σε είκοσι τέσσερις (24) ισόποσες µηνιαίες
δόσεις.
γ. Κράτηση της διαφοράς αποδοχών όσων προάγονται ή

λαµβάνουν µισθολογική προαγωγή το πρώτο δεκαπενθήµερο µετά
την προαγωγή ή την απονοµή του επιδόµατος.
δ. Κράτηση 5% στις πάσης φύσεως αµοιβές των ασφαλισµένων στο
Ταµείο λόγω παροχής πρόσθετης υπηρεσίας πάσης φύσεως,
περιλαµβανοµένων και των εξόδων κίνησης και οδοιπορικών, µε
εξαίρεση τα καταβαλλόµενα για εκτός έδρας µετακινήσεις και όσα
εξαιρούνται µε ρητή διάταξη νόµου.
Τα καταβαλλόµενα δώρα εορτών Χριστουγέννων- Νέου 'Ετους και
Πάσχα, καθώς και το επίδοµα αδείας δεν υπόκεινται σε κράτηση, µε
εξαίρεση τους ασφαλισµένους στο Ταµείο Αρωγής και Υγείας
Τελωνειακών Υπαλλήλων.
ε. Εισφορά εργοδότη.
Από 1.1.2000 το ∆ηµόσιο υποχρεούται σε απόδοση εργοδοτικής
εισφοράς υπέρ του Τ.Ε.Α.∆.Υ. σε ποσοστό 1%, επί των ιδίων
τακτικών αποδοχών που υπολογίζεται η µηνιαία τακτική εισφορά
των ασφαλισµένων. Από 1.1.2001 το ποσοστό της εργοδοτικής
εισφοράς αυξάνεται σε 2%, µειουµένης αντίστοιχα της εισφοράς
των ασφαλισµένων κατά 1% και από 1.1.2002 σε 3%, µειουµένης
της εισφοράς των ασφαλισµένων κατά 2% και διαµορφουµένης
αυτής σε 3% (ισόποση µε αυτήν του εργοδότη).
Β. Για τους ασφαλισµένους από 1ης Ιανουαρίου 1993 και εφεξής:
α. Για τους διοριζόµενους µετά την 1η Ιανουαρίου 1993 και
ασφαλιζόµενους στο Τ.Ε.Α.∆.Υ. εφαρµόζονται οι διατάξεις των
άρθρων 22 και 32 του ν. 2084/1992, όπως αυτές ισχύουν κάθε
φορά.
β. Κράτηση ποσού ίσου µε τις αποδοχές του πρώτου
δεκαπενθηµέρου από το διορισµό όσων ασφαλίζονται για πρώτη
φορά στο Τ.Ε.Α.∆.Υ., σε είκοσι τέσσερις (24) ισόποσες µηνιαίες
δόσεις.
Γ.α. Οι δωρεές, τα κληροδοτήµατα και τα έσοδα που προέρχονται
από κάθε άλλη νόµιµη αιτία.
β. Οι τόκοι και οι πρόσοδοι των κεφαλαίων και της περιουσίας του
Ταµείου.
γ. Κάθε άλλο υφιστάµενο έσοδο υπέρ των καταργούµενων Ταµείων
περιέρχεται στο συνιστώµενο Ταµείο.
2. Οι παραπάνω κρατήσεις αναγράφονται υποχρεωτικά στις
σχετικές καταστάσεις και εντάλµατα πληρωµής και τα ποσά αυτών
αποδίδονται απευθείας από τον εκκαθαριστή των αποδοχών στο
Τ.Ε.Α.∆.Υ., µέσα στο πρώτο δεκαπενθήµερο από την καταβολή
τους.
3. Για τους ασφαλισµένους του εδαφίου Α της παραγράφου 1 του
παρόντος άρθρου τα έσοδα που προέρχονται από παροχές µέσω
ειδικών λογαριασµών εκτός του Κρατικού Προϋπολογισµού, πέραν
της καθοριζόµενης κρατήσεως από την περίπτωση δ' του εδαφίου Α
της παρ. 1 του παρόντος άρθρου, περιέρχονται στο Τ.Ε.Α.∆.Υ. και
τηρούνται σε ειδικούς λογαριασµούς αυτού, κατά φορέα
προέλευσης εσόδου.
Τα ποσά κάθε λογαριασµού που προκύπτουν σύµφωνα µε τα
ανωτέρω χορηγούνται για την αύξηση της µηνιαίας σύνταξής τους,
πέραν της καθοριζόµενης κάθε φορά από την παρ. 1 του εδαφίου α'
του άρθρου 19 του παρόντος, στους συνταξιούχους των φορέων
από τους οποίους προέρχονται τα επιπλέον έσοδα, µε απόφαση
του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ύστερα από
γνώµη του ∆.Σ. του Ταµείου, ανάλογα µε την οικονοµική δυνατότητα
κάθε ειδικού λογαριασµού.
Με αναλογιστική µελέτη, η οποία θα εκπονηθεί εντός εξαµήνου από
τη δηµοσίευση του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
προσδιορίζεται το ποσό που προήλθε από την επιπλέον κράτηση
των ανωτέρω παροχών, το οποίο, µε απόφαση του ∆.Σ. του
Τ.Ε.Α.∆.Υ., µεταφέρεται από το αποθεµατικό των καταργούµενων
Ταµείων στους κατά τα ανωτέρω συνιστώµενους ειδικούς
λογαριασµούς των οικείων φορέων.
Με  απόφαση  του  ∆.Σ.  του  Τ.Ε.Α.∆.Υ.,  που  εγκρίνεται  από  τον
Υπουργό  Εργασίας  και  Κοινωνικών  Ασφαλίσεων,  οι  ανωτέρω
διατάξεις  που  αναφέρονται  στους  ειδικούς  λογαριασµούς  έχουν
ανάλογη  εφαρµογή  και  στις  περιπτώσεις  που
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από κατηγορίες ασφαλισµένων καταβάλλονται για επικουρική
ασφάλιση ποσά από κρατήσεις ή εισφορές, πέραν των
προβλεποµένων από την περίπτωση δ' του εδαφίου Α της
παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου.
Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
ρυθµίζεται κάθε θέµα σχετικά µε την εφαρµογή της παραγράφου
αυτής.

'Αρθρο 18
Προϋποθέσεις συνταξιοδότησης Τ.Ε.Α.∆.Υ.

1. Ασφαλισµένοι του Τ.Ε.Α.∆.Υ. και τα µέλη της οικογένειας αυτών
δικαιούνται σύνταξης, αν συνταξιοδοτηθούν για την αυτήν αιτία από
το ∆ηµόσιο ή το φορέα κύριας ασφάλισης και έχουν κατά
περίπτωση τις προϋποθέσεις συνταξιοδότησης του κύριου φορέα.
2. Ως µέλη οικογένειας θεωρούνται:
α) ο επιζών των συζύγων,
β) τα άγαµα παιδιά, φυσικά, νόµιµα, αναγνωρισµένα,
νοµιµοποιηµένα και υιοθετηµένα.
3. Η σύνταξη των µελών οικογένειας υπολογίζεται στο ίδιο ποσοστό
µε το χορηγούµενο κάθε φορά από το ∆ηµόσιο ή το φορέα κύριας
ασφάλισης για την αυτήν αιτία.
4. Η ανικανότητα προς εργασία των ασφαλισµένων, καθώς και η
ανικανότητα προς εργασία των παιδιών των ασφαλισµένων και
συνταξιούχων διαπιστώνεται από τη συνταξιοδοτική απόφαση του
∆ηµοσίου ή του φορέα κύριας ασφάλισης.

'Αρθρο 19
Ποσό σύνταξης Τ.Ε.Α.∆.Υ.

1. α. Η σύνταξη που χορηγείται µε τη συµπλήρωση τριάντα πέντε
(35) χρόνων συντάξιµης υπηρεσίας, ανέρχεται σε ποσοστό 20%
των συντάξιµων αποδοχών του τελευταίου µηνός εξόδου από την
υπηρεσία. Το ποσό που προκύπτει από τον παραπάνω
υπολογισµό µειώνεται κατά 1/35 για κάθε χρόνο που υπολείπεται
από τα τριάντα πέντε (35) χρόνια ασφάλισης.
Το ποσό σύνταξης για όσους παραµένουν στην υπηρεσία µετά τη
συµπλήρωση 35ετούς συντάξιµου χρόνου ασφάλισης στο Ταµείο,
αυξάνεται κατά 1/50 για κάθε έτος πέραν του 35ου έτους.
Το ποσό της σύνταξης που προκύπτει από τον παραπάνω
υπολογισµό στρογγυλοποιείται σε ακέραιες δεκάδες δραχµές, των
ποσών µέχρι πέντε (5) δραχµές παραλειποµένων, των δε
ανωτέρων των πέντε (5) δραχµών λογιζοµένων ως ακέραιων
δεκάδων δραχµών.
Συντάξιµες αποδοχές για τον υπολογισµό της σύνταξης είναι οι
οριζόµενες από την περίπτωση α' του εδαφίου Α της παρ. 1 του
άρθρου 17 του παρόντος νόµου, όπως αυτές ισχύουν κάθε φορά.
Ως χρόνος ασφάλισης για τον καθορισµό του ποσού της σύνταξης
νοείται ο χρόνος πραγµατικής ασφάλισης για τον οποίο
καταβλήθηκαν ασφαλιστικές εισφορές, καθώς και κάθε
αναγνωριζόµενος χρόνος σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.
β. 'Οπου από τις καταστατικές διατάξεις των αναφερόµενων στην
παράγραφο 1 του άρθρου 15 Ταµείων Αρωγής ∆ηµοσίων
Υπαλλήλων προβλέπεται ποσοστό µικρότερο από το οριζόµενο στο
προηγούµενο εδάφιο, αυτό αυξάνεται από 1.1.2000 και για κάθε
επόµενο έτος κατά ποσοστό 1%, µέχρι να εξισωθεί µε το ανωτέρω
ποσοστό. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων µετά από γνώµη του ∆.Σ. του Τ.Ε.Α.∆.Υ. και µελέτη
της οικονοµικής του δυνατότητας, το ποσοστό µπορεί να µειώνεται
ή να αυξάνεται.
γ. 'Οπου από τις καταστατικές διατάξεις των καταργούµενων
Ταµείων Αρωγής των ∆ηµοσίων Υπαλλήλων προβλέπεται
µεγαλύτερο ποσοστό από το οριζόµενο στο εδάφιο α' της παρ. 1
του παρόντος άρθρου και εφόσον έχουν υπαχθεί στην ασφάλιση
µέχρι 31.12.1992, αυτό εξακολουθεί να καταβάλλεται και για τους
ασφαλισµένους που θα καταστούν συνταξιούχοι µετά τη
δηµοσίευση του παρόντος. Στο ποσοστό του παρόντος εδαφίου
περιλαµβάνεται και η αύξηση της σύνταξης που προέρχεται από
τους ειδικούς λογαριασµούς της παρ. 3 του άρθρου 17 του

παρόντος νόµου.
2. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων µετά από αναλογιστική µελέτη και γνώµη του ∆.Σ. του
Τ.Ε.Α.∆.Υ. µπορεί να αναπροσαρµόζεται το οριζόµενο από το
εδάφιο α' της παρ. 1 του παρόντος άρθρου ποσοστό υπολογισµού
της σύνταξης, να καθορίζεται ενιαίο ποσοστό και να
ανακαθορίζονται οι συντάξεις και τα κατώτατα όρια. Το ∆.Σ. του
Ταµείου υποχρεούται στην εκπόνηση αναλογιστικής µελέτης εντός
δύο (2) ετών από τη δηµοσίευση του παρόντος.
3. Για τους ασφαλισµένους από 1.1.1993 και εφεξής έχουν ανάλογη
εφαρµογή οι διατάξεις του άρθρου 34 του ν. 2084/1992, όπως
ισχύουν κάθε φορά.
4. Η αύξηση των συντάξεων γίνεται µε απόφαση του Υπουργού
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ύστερα από γνώµη του ∆.Σ.
του Τ.Ε.Α.∆.Υ. και εντός των ορίων της εισοδηµατικής πολιτικής,
όπως ειδικότερα ορίζεται από το άρθρο 66 του ν. 2084/1992.

'Αρθρο 20
Αναγνώριση προϋπηρεσίας στο Τ.Ε.Α.∆.Υ.

1. Ασφαλισµένοι του Τ.Ε.Α.∆.Υ. δικαιούνται να αναγνωρίσουν κάθε
προϋπηρεσία τους που συµπίπτει µε συντάξιµο χρόνο στο ∆ηµόσιο
ή το φορέα κύριας ασφάλισης, καθώς και τη στρατιωτική υπηρεσία,
εφόσον δεν έχει αναγνωρισθεί ως συντάξιµη από άλλο επικουρικό
Ταµείο µε εξαίρεση το Μ.Τ.Π.Υ..
Η αναγνώριση γίνεται µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου έπειτα
από αίτηση του ασφαλισµένου. Σε περίπτωση θανάτου του
ασφαλισµένου, τη σχετική αίτηση µπορούν να υποβάλουν τα µέλη
της οικογενείας αυτού.
2. Η εξαγορά της αναγνωριζόµενης προϋπηρεσίας γίνεται µε την
καταβολή από τον ασφαλισµένο ή τα µέλη οικογενείας αυτού, του
συνόλου της προβλεπόµενης εισφοράς ασφαλισµένου και εργοδότη
για κάθε µήνα αναγνωριζόµενης προϋπηρεσίας, η οποία
υπολογίζεται επί των αποδοχών που ορίζονται από τις διατάξεις της
περίπτωσης α' του εδαφίου Α της παρ. 1 του άρθρου 17 του
παρόντος νόµου, κατά το χρόνο υποβολής της αίτησης. Σε
περίπτωση υποβολής αίτησης από τα µέλη της οικογένειας, ως
αποδοχές για την αναγνώριση των προϋπηρεσιών λαµβάνονται
υπόψη οι αποδοχές του τελευταίου µηνός προ της επέλευσης του
θανάτου του ασφαλισµένου, όπως αυτές θα έχουν διαµορφωθεί
κατά το χρόνο υποβολής της σχετικής αίτησης. Η αναγνωριζόµενη
προϋπηρεσία σε καµιά περίπτωση δεν µπορεί να είναι µεγαλύτερη
από δεκαπέντε (15) χρόνια µε εξαίρεση τις περιπτώσεις που δεν
θεµελιώνεται συνταξιοδοτικό δικαίωµα, οπότε και αναγνωρίζεται
όσος χρόνος απαιτείται για τη θεµελίωση αυτού.
Η εξόφληση του παραπάνω ποσού εξαγοράς γίνεται εφάπαξ, οπότε
παρέχεται έκπτωση ποσοστού 10% ή µε δόσεις, ο αριθµός των
οποίων δεν µπορεί να υπερβαίνει τον αριθµό των
αναγνωριζόµενων µηνών.
Για τους ασφαλισµένους που βρίσκονται στην ενεργό υπηρεσία η
εξόφληση των δόσεων γίνεται µε παρακράτηση των αποδοχών
τους και αποδίδονται στο Τ.Ε.Α.∆.Υ. από την υπηρεσία τους µαζί µε
τις τακτικές εισφορές.
Σε περίπτωση εξοφλήσεως εφάπαξ του ποσού εξαγοράς, η οφειλή
πρέπει να καταβληθεί µέσα σε δύο (2) µήνες από την κοινοποίηση
της σχετικής απόφασης.
3. Σε περίπτωση συνταξιοδότησης πριν την ολοσχερή εξαγορά του
αναγνωρισθέντος χρόνου, το υπόλοιπο της οφειλής καταβάλλεται
εφάπαξ, άλλως ο χρόνος αυτός δεν υπολογίζεται για τη θεµελίωση
ή την προσαύξηση του ποσού της σύνταξης.
4. Αιτήσεις αναγνώρισης που έχουν υποβληθεί µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος εξετάζονται µε το προϊσχύον καθεστώς.

'Αρθρο 21
'Ασκηση δικαιώµατος - 'Εναρξη - Λήξη
συνταξιοδότησης από το Τ.Ε.Α.∆.Υ.

1. Το δικαίωµα συνταξιοδότησης ασκείται από το δικαιούχο
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µε αίτηση που υποβάλεται και συνοδεύεται από αντίγραφο
απόφασης χορήγησης σύνταξης από το ∆ηµόσιο ή το φορέα κύριας
ασφάλισης.
2. Η καταβολή της σύνταξης αρχίζει από την ηµεροµηνία έναρξης
καταβολής της κύριας σύνταξης, εφόσον η αίτηση υποβληθεί µέσα
σε τρεις (3) µήνες από την ηµεροµηνία κοινοποίησης της απόφασης
για την απονοµή της κύριας σύνταξης.
Σε περίπτωση που η αίτηση για την απονοµή σύνταξης από το
Τ.Ε.Α.∆.Υ. υποβληθεί µετά την παρέλευση της ανωτέρω
προθεσµίας, η σύνταξη καταβάλλεται από την ηµεροµηνία
υποβολής της αίτησης.
3. Ως προς την αναστολή ή τη λήξη του δικαιώµατος στη σύνταξη,
εφαρµόζονται ανάλογα οι σχετικές διατάξεις του ∆ηµοσίου ή του
φορέα κύριας ασφάλισης, όπως αυτές ισχύουν κάθε φορά.

'Αρθρο 22
∆ιοικητικό Συµβούλιο του Τ.Ε.Α.∆.Υ.

1. Το Ταµείο διοικείται από ∆ιοικητικό Συµβούλιο δεκατριών (13)
µελών, που αποτελείται:
α. Από τον Πρόεδρο.
β. Από πέντε (5) εκπροσώπους των Υπουργείων των οποίων το
προσωπικό ασφαλίζεται στο Τ.Ε.Α.∆.Υ..
γ. Από πέντε (5) εκπροσώπους των δηµοσίων υπαλλήλων
προτεινόµενους από την Α.∆.Ε.∆.Υ..
δ. Από έναν (1) εκπρόσωπο των συνταξιούχων, που προτείνεται
από την Πανελλήνια Οµοσπονδία Πολιτικών Συνταξιούχων.
ε. Από έναν (1) υπάλληλο του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
2. Ο Πρόεδρος και τα µέλη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου µε
ισάριθµους αναπληρωτές διορίζονται µε τριετή θητεία, µε απόφαση
του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η οποία
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
3. Στις συνεδριάσεις του ∆ιοικητικού Συµβουλίου µετέχει χωρίς
ψήφο, ως Κυβερνητικός Επίτροπος, υπάλληλος µε Α' βαθµό του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο οποίος
ορίζεται µε τον αναπληρωτή του µε απόφαση του Υπουργού
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
4. 'Οταν συζητούνται θέµατα προσωπικού ή οργάνωσης και
λειτουργίας του Ταµείου, µετέχει µε δικαίωµα ψήφου ένας (1)
εκπρόσωπος από τους υπαλλήλους του Ταµείου.
5. Θέµατα που αφορούν τη συγκρότηση, τη λειτουργία, τη
διαδικασία ψηφοφορίας και την απαρτία του ∆ιοικητικού
Συµβουλίου, τις αρµοδιότητες αυτού µετά τα καθήκοντα του
Προέδρου, του Κυβερνητικού Επιτρόπου, των µελών και του
Γραµµατέα αυτού, τις προϋποθέσεις διορισµού αυτών και την
εξαίρεσή τους, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για τη
λειτουργία του ∆.Σ., καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η οποία δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
6. Μέχρι το διορισµό νέας ∆ιοίκησης, η οποία ορίζεται µέσα σε ένα
(1) έτος από τη δηµοσίευση του παρόντος, η ∆ιοίκηση του
Τ.Ε.Α.∆.Υ. ασκείται από το ∆.Σ. του Ταµείου Αρωγής Υπαλλήλων
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, το οποίο διευρύνεται µε τη
συµµετοχή ενός (1) εκπροσώπου από τα Υπουργεία Οικονοµικών,
Υγείας και Πρόνοιας, Γεωργίας και ∆ικαιοσύνης. Το προσωρινό ∆.Σ.
και ο Πρόεδρος αυτού ασκούν όλες τις αρµοδιότητες των ∆.Σ. και
των Προέδρων των καταργούµενων Ταµείων.
Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
ορίζονται οι ανωτέρω εκπρόσωποι µε τους αναπληρωτές τους. Το
∆.Σ. συνεδριάζει στο κτίριο που στεγάζεται το Ταµείο Αρωγής
Υπαλλήλων Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων. Με
την ίδια απόφαση ρυθµίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για τη
λειτουργία του ∆ιοικητικού Συµβουλίου. Ως εισηγητές στις
συνεδριάσεις του ∆.Σ. του Τ.Ε.Α.∆.Υ. παρίστανται για τα θέµατα
αρµοδιότητας των καταργούµενων Ταµείων οι µέχρι τη δηµοσίευση

του παρόντος προϊστάµενοι αυτών.
'Αρθρο 23

∆ιάρθρωση υπηρεσιών και θέσεων - Προσωπικό
Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται εντός δύο (2) ετών από τη
δηµοσίευση του παρόντος µε πρόταση των Υπουργών
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Οικονοµικών
και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ύστερα από γνώµη του
∆.Σ. του Ταµείου, καταρτίζεται ο Οργανισµός του Τ.Ε.Α.∆.Υ., ως
προς το περιεχόµενο του οποίου εφαρµόζονται οι διατάξεις του
άρθρου 20 του ν. 2503/1997 (ΦΕΚ 107 Α').
Μέχρι την έκδοση του Οργανισµού, οι υπηρεσίες των
καταργούµενων Ταµείων εξακολουθούν να λειτουργούν µε την
υφιστάµενη διάρθρωση και το υπηρετούν προσωπικό, το οποίο
ασκεί τις αρµοδιότητες που έχουν εκχωρηθεί και εξακολουθεί να
υπάγεται στα υφιστάµενα κατά την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού,
υπηρεσιακά συµβούλια.

'Αρθρο 24
∆ιατηρούµενες διατάξεις - Εξουσιοδοτήσεις

1. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, µετά από γνώµη
του ∆.Σ. του Τ.Ε.Α.∆.Υ., αναλογιστική µελέτη και γνώµη του Σ.Κ.Α.,
καταρτίζεται το Καταστατικό του Τ.Ε.Α.∆.Υ., µε το οποίο ορίζονται
τα ασφαλιζόµενα πρόσωπα, οι ασφαλιστικές εισφορές, οι αποδοχές
επί των οποίων υπολογίζονται οι εισφορές και οι συντάξεις,
περιλαµβανοµένων των δώρων εορτών και επιδόµατος αδείας, τα
δικαιούµενα σύνταξης πρόσωπα, οι προϋποθέσεις απονοµής των
παροχών, ο χρόνος ασφάλισης, η αναγνώριση προϋπηρεσιών και ο
τρόπος εξαγοράς τους, οι λόγοι έκπτωσης και αναστολής των
παροχών, η παραγραφή των αξιώσεων, η έναρξη και λήξη των
παροχών, καθώς και κάθε αναγκαία ρύθµιση για τη λειτουργία του
Ταµείου Επικουρικής Ασφάλισης ∆ηµοσίων Υπαλλήλων.
2. Κάθε γενική ή ειδική διάταξη που αντίκειται στις διατάξεις των
άρθρων 14 έως και 24 του παρόντος νόµου ή κατά το µέρος που
ρυθµίζει διαφορετικά θέµατα που διέπονται από τις διατάξεις των
άρθρων αυτών καταργείται.
3. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων καθορίζεται ο τρόπος οικονοµικής οργάνωσης και
λογιστικής λειτουργίας του Τ.Ε.Α.∆.Υ., καθώς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια.

'Αρθρο 25
Συγχώνευση του Κλάδου Σύνταξης του

Ε.Τ.Ε.Μ. στο Ι.Κ.Α. - Τ.Ε.Α.Μ.
O Κλάδος Σύνταξης του Επικουρικού Ταµείου Εργατοϋπαλλήλων
Μετάλλου (E.T.E.M.), που συστάθηκε µε το ν.δ. της 5/11.11.1935
(ΦΕΚ 539 Α'), συγχωνεύεται στον Τοµέα Επικουρικής Ασφάλισης
Μισθωτών, που λειτουργεί στο 'Ιδρυµα Κοινωνικών Ασφαλίσεων
(Ι.Κ.Α. - Τ.Ε.Α.Μ.).
Το Επικουρικό Ταµείο Εργατοϋπαλλήλων Μετάλλου (Ε.Τ.Ε.Μ.)
µετονοµάζεται σε Ταµείο Πρόνοιας Εργατοϋπαλλήλων Μετάλλου
(ΤΑ.Π.Ε.Μ.) και διέπεται από τη νοµοθεσία του Κλάδου Προνοίας
του µετονοµαζόµενου Ταµείου, εφαρµοζόµενων αναλόγως των
διατάξεων των παραγράφων 2, 3 και 4 του άρθρου 1 του ν.
2335/1995 (ΦΕΚ 185 Α').
Συνιστάται Τοπικό Υποκατάστηµα Ι.Κ.Α. στον Πειραιά µε
αποκλειστική αρµοδιότητα τη διεκπεραίωση των εκκρεµοτήτων του
συγχωνευόµενου κλάδου του Ε.Τ.Ε.Μ., που θα υφίστανται κατά την
ηµεροµηνία της συγχώνευσης.
Το συνιστώµενο Υποκατάστηµα θα αποτελείται από τα εξής
τµήµατα:
- Απονοµής σύνταξης
- Εσόδων
- Μητρώου ασφαλισµένων
- Πληρωµών συντάξεων
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- Γραµµατείας.
Οι αρµοδιότητες και η στελέχωση των τµηµάτων αυτών
καθορίζονται µε απόφαση του διοικητή του Ι.Κ.Α., που θα εκδοθεί
εντός µηνός από την έναρξη ισχύος των διατάξεων του παρόντος
νόµου.
Η λειτουργία του Υποκαταστήµατος αρχίζει από την έναρξη ισχύος
του παρόντος νόµου και λήγει την 31.12.2000. Με απόφαση του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δύναται να
παραταθεί η λειτουργία αυτού εφόσον κριθεί απαραίτητο.
Στο Υποκατάστηµα αυτό συνιστάται τοπική διοικητική επιτροπή του
Ι.Κ.Α., εφαρµοζοµένων αναλόγως των διατάξεων του β.δ. 11-5-
/26.2.1954 (ΦΕΚ 134 Α'), όπως έχει τροποποιηθεί µε το άρθρο 13
του ν. 825/1978 (ΦΕΚ 189 Α') και ισχύει. 'Εργο της επιτροπής θα
είναι η εξέταση των εκκρεµών ενστάσεων ενώπιον του ∆ιοικητικού
Συµβουλίου του τέως Ε.Τ.Ε.Μ. και των ενστάσεων επί
συνταξιοδοτικών αποφάσεων του αρµόδιου οργάνου του
Υποκαταστήµατος.
2. Οι ασφαλισµένοι και οι συνταξιούχοι του συγχωνευόµενου
Κλάδου της προηγούµενης παραγράφου γίνονται ασφαλισµένοι και
συνταξιούχοι του Ι.Κ.Α. - Τ.Ε.Α.Μ.. Για τους συνταξιούχους
εφαρµόζονται ανάλογα οι διατάξεις του άρθρου 19 του ν. 2434/1996
(ΦΕΚ 188 Α').
Ο χρόνος ασφάλισης στον Κλάδο που συγχωνεύεται,
συµπεριλαµβανοµένου και αυτού, που µε βάση τις διατάξεις του
Καταστατικού του έχει αναγνωρισθεί ή προσµετρηθεί από
προϋπηρεσία ή άλλη αιτία, θεωρείται ως χρόνος ασφάλισης στο
Ι.Κ.Α. - Τ.Ε.Α.Μ..
Η ασφαλιστική σχέση των ασφαλισµένων του Κλάδου, από τη
συγχώνευση και µετά, διέπεται από τις διατάξεις του ιδρυτικού
νόµου και του Καταστατικού του Ι.Κ.Α. - Τ.Ε.Α.Μ.. Για τη θεµελίωση
του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος των ασφαλισµένων αυτών
απαιτούνται οι πλήρεις χρονικές προϋποθέσεις του Ι.Κ.Α.- Τ.Ε.Α.Μ.,
όπως αυτές ορίζονται από τις σχετικές διατάξεις, µε την επιφύλαξη
των διατάξεων του άρθρου 5 του ν. 1384/1983 (ΦΕΚ 106 Α'), ως
προς τους υπαχθέντες στην ασφάλιση του συγχωνευόµενου
Κλάδου του Ε.Τ.Ε.Μ. µέχρι την ηµεροµηνία συγχώνευσής του.
Το σύνολο του ενεργητικού και παθητικού, που προέρχεται από το
συγχωνευόµενο Κλάδο, οι πόροι που προβλέπονται από τις
ισχύουσες διατάξεις υπέρ αυτού, η κινητή περιουσία του, καθώς και
η ακίνητη περιουσία του Ταµείου, περιέρχονται από τη δηµοσίευση
του νόµου αυτού στο Ι.Κ.Α.- Τ.Ε.Α.Μ., ως καθολικό διάδοχο αυτού,
µε εξαίρεση το οικόπεδο του Ταµείου, περιοχής Βιλλίων, το οποίο
παραµένει στο ΤΑ.Π.Ε.Μ. µε αποκλειστική χρήση τη λειτουργία
κατασκηνώσεων. Για τη µεταβίβαση της κυριότητας των ακινήτων
του εκδίδεται διαπιστωτική πράξη από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η οποία µεταγράφεται ατελώς στα βιβλία
µεταγραφών των οικείων υποθηκοφυλακείων.
Η µεταβίβαση αυτή δεν υπόκειται σε τέλη και δικαιώµατα υπέρ του
∆ηµοσίου, δήµου, κοινότητας ή τρίτου.
Εκκρεµείς δίκες που προέκυψαν κατά τη λειτουργία του Κλάδου
που συγχωνεύεται συνεχίζονται υπέρ ή κατά του Ι.Κ.Α. - Τ.Ε.Α.Μ.
χωρίς διακοπή.
3. Η ισχύς των διατάξεων του άρθρου αυτού αρχίζει από την πρώτη
του µεθεπόµενου της δηµοσίευσης του παρόντος νόµου µηνός.

'Αρθρο 26
Συγχώνευση Τ.Ε.Α.Ε.Υ.Ε.Ε.Ο. στο Ι.Κ.Α. - Τ.Ε.Α.Μ.

1. Το Ταµείο Επικουρικής Ασφαλίσεως Εκπροσώπων και
Υπαλλήλων Εργατικών Επαγγελµατικών Οργανώσεων
(Τ.Ε.Α.Ε.Υ.Ε.Ε.Ο.), που συστάθηκε µε τις διατάξεις του α.ν.
971/1937 (ΦΕΚ 482 Α') αποκαλούµενο στις επόµενες διατάξεις του
άρθρου αυτού "Ταµείο", συγχωνεύεται από την πρώτη του τέταρτου
µήνα από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου στον Τοµέα
Επικουρικής Ασφάλισης Μισθωτών, που λειτουργεί στο 'Ιδρυµα
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο οποίος αποκαλείται στη συνέχεια του
ίδιου άρθρου "Ι.Κ.Α.- Τ.Ε.Α.Μ.".
Το σύνολο του ενεργητικού και παθητικού που προέρχεται από το

συγχωνευόµενο Ταµείο, οι πόροι που προβλέπονται από τις
ισχύουσες διατάξεις υπέρ αυτού, καθώς και η κινητή και ακίνητη
περιουσία του, πλην των κινητών στοιχείων αυτής που ανήκουν
στον Κλάδο Πρόνοιας, περιέρχονται από τη συγχώνευση αυτού στο
Ι.Κ.Α. - Τ.Ε.Α.Μ. ως καθολικό διάδοχο. Για τη µεταβίβαση της
κυριότητας των ακινήτων του Ταµείου στο Ι.Κ.Α.-Τ.Ε.Α.Μ. εκδίδεται
διαπιστωτική πράξη από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, η οποία µεταγράφεται ατελώς στα βιβλία µεταγραφών
των οικείων υποθηκοφυλακείων.
Η µεταβίβαση αυτή δεν υπόκειται σε τέλη και δικαιώµατα υπέρ του
∆ηµοσίου, δήµου, κοινότητας ή τρίτου. Εκκρεµείς δίκες που
προέκυψαν από τη λειτουργία του Ταµείου συνεχίζονται υπέρ ή
κατά του Ι.Κ.Α. - Τ.Ε.Α.Μ. χωρίς διακοπή.
2. Οι υφιστάµενες κατά τη δηµοσίευση του νόµου αυτού οργανικές
θέσεις του Τ.Ε.Α.Ε.Υ.Ε.Ε.Ο., µόνιµες και ιδιωτικού δικαίου µε το
υπηρετούν προσωπικό, µεταφέρονται στο Ι.Κ.Α..
3. Οι διατάξεις των άρθρων 1, 5 (παρ. 1 περίπτ. στ') µέχρι 9 (παρ. 2
και 3), 10, 30 µέχρι 34, 36 και 38 του Καταστατικού του Ταµείου,
από την ηµεροµηνία της συγχωνεύσεως παύουν να ισχύουν.
4. Οι ασφαλισµένοι του Ταµείου καθίστανται ασφαλισµένοι του
Ι.Κ.Α. - Τ.Ε.Α.Μ.. Η ασφαλιστική σχέση των ασφαλισµένων αυτών,
µετά από τη συγχώνευση, διέπεται από τις διατάξεις του
Καταστατικού του Ταµείου που εξακολουθούν ισχύουσες µε την
επιφύλαξη της παραγράφου 3 του παρόντος άρθρου.
Ο χρόνος ασφαλίσεως στο Ταµείο, συµπεριλαµβανοµένου και
αυτού που έχει αναγνωρισθεί ή προσµετρηθεί από προϋπηρεσία ή
άλλη αιτία βάσει των διατάξεων του Καταστατικού του, υπολογίζεται
για τη θεµελίωση του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος των
ασφαλισµένων αυτών, σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις του Ταµείου,
όπως αυτές ορίζονται από τις καταστατικές διατάξεις αυτού.
5. Πρόσωπα τα οποία αποκτούν µετά τη συγχώνευση την ιδιότητα
εκπροσώπου συνδικαλιστικών οργανώσεων, για την οποία
υπήγοντο στην ασφάλιση του Ταµείου, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία
του, εξαιρούνται από την ασφάλιση του Ι.Κ.Α.- Τ.Ε.Α.Μ. για την
ιδιότητά τους αυτή. Τα πρόσωπα αυτά σε κάθε περίπτωση
υπάγονται στους οικείους Φορείς επικουρικής ασφάλισης για την
απασχόλησή τους.
6. Οι συνταξιούχοι του Ταµείου γίνονται συνταξιούχοι του Ι.Κ.Α.-
Τ.Ε.Α.Μ.. Οι συντάξεις αυτών εξακολουθούν να καταβάλλονται
αµετάβλητες, χωρίς τους περιορισµούς των διατάξεων του άρθρου
19 του ν. 2434/1996 (ΦΕΚ 188 Α'). Σε περίπτωση καταβολής
συντάξεων από το Τ.Ε.Α.Ε.Υ.Ε.Ε.Ο. και το Ι.Κ.Α.-Τ.Ε.Α.Μ. ή από
άλλο επικουρικό φορέα, οι διατάξεις περί διπλοσυνταξιούχων δεν
εφαρµόζονται. Οι ανωτέρω συντάξεις αυξάνονται κατά τον τρόπο
αύξησης των λοιπών συντάξεων των συνταξιούχων του Ι.Κ.Α.-
Τ.Ε.Α.Μ..
7. Οι ειδικές εισφορές του άρθρου µόνου του ν. 1114/1944 (ΦΕΚ 19
Α'), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, καθώς και της παρ. 1 του
άρθρου 8 του ν. 678/1977 (ΦΕΚ 246 Α') που έχουν θεσπισθεί υπέρ
του Ταµείου, διατηρούνται και περιέρχονται εξ ολοκλήρου στο Ι.Κ.Α.
- Τ.Ε.Α.Μ., επιφυλασσοµένων των διατάξεων του άρθρου 59 του ν.
2084/1992 (ΦΕΚ 165 Α').
Οι παραπάνω εισφορές δύνανται να µειώνονται µε προεδρικό
διάταγµα, εκδιδόµενο µε πρόταση του Υπουργού Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, µετά από γνώµη του ∆.Σ. του Ι.Κ.Α.,
ύστερα από σύνταξη αναλογιστικής µελέτης.
8. Ο Κλάδος Πρόνοιας του Τ.Ε.Α.Ε.Υ.Ε.Ε.Ο., που συστάθηκε µε τις
διατάξεις της αριθµ. 59360 Σ.1509/ 24.1.1950 (ΦΕΚ 51 Β')
απόφασης του Υπουργού Εργασίας, καταργείται από την
ηµεροµηνία συγχώνευσης του Ταµείου.
Τα αποθεµατικά του καταργούµενου Κλάδου διανέµονται στους
ασφαλισµένους του Κλάδου αυτού, οι οποίοι έχουν υπαχθεί στην
ασφάλισή του και έχουν συµπληρώσει µέχρι την ηµεροµηνία
συγχώνευσης του Ταµείου τουλάχιστον τρία (3) έτη ασφάλισης,
µετά από σχετική αίτηση, η οποία υποβάλλεται στο Ι.Κ.Α.- Τ.Ε.Α.Μ.
εντός ανατρεπτικής προθεσµίας τριών (3) µηνών από την
ηµεροµηνία συγχώνευσής του.
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Το Ι.Κ.Α. - Τ.Ε.Α.Μ., ως καθολικός διάδοχος του Ταµείου,
αναγράφει στον προϋπολογισµό του το ποσό που προκύπτει κατά
το κλείσιµο του ισολογισµού του καταργούµενου Κλάδου και το
οποίο θα διανεµηθεί στους δικαιούχους.
Από το προς διανοµή ποσό αφαιρείται το ποσό που θα καταβληθεί
ως εφάπαξ παροχή, σε όσους έχουν συµπληρώσει τις
προϋποθέσεις σύµφωνα µε τις καταστατικές διατάξεις του
καταργούµενου Κλάδου και έχουν υποβάλει σχετική αίτηση µέχρι
την ηµεροµηνία κατάργησής του, καθώς και σε όσους έχουν
συµπληρώσει τις χρονικές προϋποθέσεις συνταξιοδοτήσεως, όπως
προβλέπεται από τις σχετικές διατάξεις του καταργούµενου
Ταµείου, ανεξαρτήτως ορίου ηλικίας και συνταξιοδότησης από τον
κλάδο σύνταξης.
Το ποσό που θα καταβληθεί σε κάθε δικαιούχο είναι το πηλίκο της
διαίρεσης του προς διανοµή ποσού και των ηµερών ασφάλισης του
συνόλου των δικαιούχων, πολλαπλασιαζόµενο µε τις ηµέρες
ασφάλισης του δικαιούχου. Το ποσό που προκύπτει δεν δύναται να
είναι ανώτερο εκείνου που θα ελάµβανε ο δικαιούχος ως εφάπαξ
παροχή βάσει των καταστατικών διατάξεων του καταργούµενου
Κλάδου.
Τυχόν αδιάθετο ποσό µεταφέρεται στο Ι.Κ.Α. - Τ.Ε.Α.Μ..
Με απόφαση του ∆ιοικητή του Ι.Κ.Α. συγκροτείται επιτροπή
αποτελούµενη από υπαλλήλους του καταργούµενου Ταµείου, έργο
της οποίας είναι η χορήγηση στους δικαιούχους του προς διανοµή
ποσού. Με την ίδια απόφαση ορίζεται και ο χρόνος περάτωσης του
έργου της.

'Αρθρο 27
Συγχώνευση του Τ.Α.Α.Χ. στο Τ.Α.Ο.Χ.

1. Το Ταµείο Αρωγής Αξιωµατικών Χωροφυλακής (Τ.Α.Α.Χ.)
ενοποιείται µε το Ταµείο Αρωγής Οπλιτών Χωροφυλακής
(Τ.Α.Ο.Χ.), το οποίο µετονοµάζεται σε Ταµείο Αρωγής Αστυνοµικών
(Τ.Α.ΑΣ.), αποκαλούµενο στις επόµενες διατάξεις Ταµείο.
2. Οι ασφαλισµένοι των ενοποιηµένων Φορέων καθίστανται
ασφαλισµένοι του Ταµείου και ο χρόνος ασφάλισης που έχει
διανυθεί σε αυτά θεωρείται ως χρόνος ασφάλισης στο νέο Ταµείο.
3. Το σύνολο του ενεργητικού και παθητικού, όλη η κινητή και
ακίνητη περιουσία του Τ.Α.Α.Χ., οι προβλεπόµενοι από τη
νοµοθεσία του πόροι και γενικά όλα τα εµπράγµατα και ενοχικά
δικαιώµατα και υποχρεώσεις του µεταβιβάζονται αυτοδίκαια στο
Τ.Α.ΑΣ., ως καθολικό διάδοχο αυτού.
Εκκρεµείς δίκες, οι οποίες προέκυψαν κατά το χρόνο λειτουργίας
του Τ.Α.Α.Χ., συνεχίζονται από και κατά του Τ.Α.ΑΣ. χωρίς διακοπή.
Η µεταβίβαση των ακινήτων απαλλάσσεται από την υποχρέωση
καταβολής φόρου υπέρ του ∆ηµοσίου, όπως και άλλων φόρων,
τελών ή δικαιωµάτων υπέρ δήµου ή κοινότητας ή άλλων τρίτων. Για
τη µεταβίβαση της κυριότητας των ακινήτων εκδίδεται διαπιστωτική
πράξη από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η
οποία µεταγράφεται ατελώς στα οικεία βιβλία του αρµόδιου
υποθηκοφυλακείου.
4. Το Ταµείο διοικείται από επταµελές ∆ιοικητικό Συµβούλιο
αποτελούµενο από:
α) τον αρχαιότερο κατά βαθµό, από τους υπηρετούντες στο Νοµό
Αττικής, µέτοχό του ως Πρόεδρο,
β) έναν ανώτερο αξιωµατικό της Ελληνικής Αστυνοµίας, µέτοχο του
Ταµείου,
γ) έναν αρχιφύλακα ή αστυφύλακα µε δεκαετή τουλάχιστον
υπηρεσία, µέτοχο του Ταµείου,
δ) έναν υπάλληλο µε βαθµό Α' του Υπουργείου Οικονοµικών,
ε) έναν υπάλληλο µε βαθµό Α' του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
στ) έναν εκπρόσωπο της Πανελλήνιας 'Ενωσης Αξιωµατικών
Αστυνοµίας (Π.ΕΝ.Α.Α.), µέτοχο του Ταµείου,
ζ) έναν εκπρόσωπο της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Αστυνοµικών
Υπαλλήλων (Π.Ο.ΑΣ.Υ.), µέτοχο του Ταµείου, ως µέλη.
5. Στις συνεδριάσεις του ∆ιοικητικού Συµβουλίου µετέχει χωρίς

ψήφο, ως Κυβερνητικός Επίτροπος υπάλληλος µε Α' βαθµό του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο οποίος
ορίζεται µε τον αναπληρωτή του µε απόφαση του Υπουργού
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
6. 'Οταν συζητούνται θέµατα προσωπικού ή οργάνωσης και
λειτουργίας του Ταµείου, µετέχει µε δικαίωµα ψήφου ένας
εκπρόσωπος από τους υπαλλήλους του Ταµείου.
Με απόφαση του Yπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, ύστερα από πρόταση του Υπουργού ∆ηµόσιας Τάξης,
ορίζονται τα µέλη αστυνοµικοί του ∆.Σ. του Τ.Α.ΑΣ. µαζί µε
ισάριθµους αναπληρωτές. Οι εκπρόσωποι των Οµοσπονδιών των
συνδικαλιστικών Φορέων προτείνονται από αυτές, σύµφωνα µε τα
καταστατικά τους. Tα µέλη (τακτικά και αναπληρωµατικά) του ∆.Σ.
του Τ.Α.ΑΣ. που ανήκουν στο Υπουργείο Οικονοµικών και στο
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων διορίζονται µε
απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
Η θητεία του ∆.Σ. και των λοιπών οργάνων του Τ.Α.Α.Χ. λήγει από
την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.
Η θητεία του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του Τ.Α.Ο.Χ. παρατείνεται
µέχρι του διορισµού του νέου ∆.Σ. του Τ.Α.ΑΣ..
7. Ως διευθυντής και υποδιευθυντής του Ταµείου τοποθετείται
ανώτερος αξιωµατικός της Ελληνικής Αστυνοµίας και ως
γραµµατέας αυτού, καθώς και του ∆.Σ. κατώτερος αξιωµατικός,
οριζόµενοι µε απόφαση του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας.
Στο Ταµείο, για την αντιµετώπιση των υπηρεσιακών του αναγκών,
τοποθείται σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις το απαραίτητο
αστυνοµικό και πολιτικό προσωπικό από το Υπουργείο ∆ηµόσιας
Τάξης που είναι µέτοχοι αυτού.
Οι πολιτικοί υπάλληλοι του Τ.Α.Α.Χ. που κατά την έναρξη ισχύος
του παρόντος υπηρετούν σε αυτό εξακολουθούν να υπηρετούν ως
υπάλληλοι του νέου Ταµείου.
Για την αντιµετώπιση των λειτουργικών αναγκών του Ταµείου,
συστήνονται, επιπλέον των υφισταµένων, δύο (2) οργανικές θέσεις,
που θα πληρωθούν σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις: α) µία (1)
θέση Νοµικού Συµβούλου και β) µία (1) θέση καθαρίστριας.
8. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση των
Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Οικονοµικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων µετά από
γνώµη του ∆.Σ. του Ταµείου, ρυθµίζονται εντός έτους από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, τα θέµατα που αφορούν τη
διοικητική και οικονοµική οργάνωση, τη διάρθρωση των υπηρεσιών,
τις αρµοδιότητες και τα καθήκοντα των οργάνων, τη στελέχωση των
υπηρεσιών, τη διαχείριση της περιουσίας, καθώς και κάθε άλλη
λεπτοµέρεια αναγκαία για τη λειτουργία του Ταµείου. Μέχρι έκδοσης
του παραπάνω διατάγµατος ισχύει το π.δ. 23/1997 (ΦΕΚ 23 Α').
9. Από την έναρξη λειτουργίας του Ταµείου καθορίζεται ενιαία
µηνιαία κράτηση για όλους τους ασφαλισµένους του εκ ποσοστού
5% επί του βασικού µισθού και του επιδόµατος χρόνου υπηρεσίας,
καθώς και επί των επιδοµάτων εξοµάλυνσης και ειδικής
απασχόλησης, όπως αυτά προσδιορίζονται στο πρώτο εδάφιο της
παραγράφου 3 και στην υποπερίπτωση ββ' της περίπτωσης β' της
παραγράφου 4 του άρθρου 2 του ν. 2448/1996 (ΦΕΚ 299 Α'), όπως
τροποποιήθηκε µε την περίπτωση α' της παραγράφου 1 του
άρθρου 8 του ν. 2512/1997 (ΦΕΚ 138 Α'), ανεξαρτήτως βαθµού
οικογενειακής κατάστασης ή άλλης µεταβολής, περιλαµβανοµένων
και των δώρων Χριστουγέννων και Πάσχα, καθώς και του
επιδόµατος αδείας, που καταβάλλονται στους ασφαλισµένους,
επιφυλασσοµένων των διατάξεων της παρ. 1 του άρθρου 37 του ν.
2084/1992 (ΦΕΚ 165 Α') για τους ασφαλισµένους από 1.1.1993 και
εφεξής.
10. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων καθορίζεται ο τρόπος υπολογισµού του εφάπαξ
βοηθήµατος του Ταµείου µετά από αναλογιστική µελέτη,
εκπονούµενη εντός έτους από την ισχύ του παρόντος νόµου. Μέχρι
την  έκδοση  της  απόφασης  αυτής  για  τον  προσδιορισµό  του
εφάπαξ  βοηθήµατος  των  µετόχων  του  Ταµείου  εξακολουθούν
να  εφαρµόζονται  οι  διατάξεις  της  νοµοθεσίας  των
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 ενοποιηµένων φορέων.
11. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, που εκδίδεται µετά από σύµφωνη γνώµη του ∆.Σ. του
Ταµείου, ανακαθορίζονται οι αποδοχές επί των οποίων διενεργείται
η κράτηση και υπολογίζεται το εφάπαξ βοήθηµα και
αναπροσαρµόζεται το ύψος του ποσοστού των κρατήσεων και του
χορηγούµενου εφάπαξ βοηθήµατος.
12. Για τα θέµατα που δεν ρυθµίζονται από τις διατάξεις του
παρόντος άρθρου εφαρµόζονται οι αντίστοιχες διατάξεις που
ισχύουν για το Τ.Α.Ο.Χ..
13. Το γραφείο ενσήµου της ΕΛ.ΑΣ. υπάγεται στο ενοποιηµένο
Ταµείο Τ.Α.ΑΣ.. Προϊστάµενος του γραφείου αυτού ορίζεται
κατώτερος αξιωµατικός ή ανθυπαστυνόµος της ΕΛ.ΑΣ..
14. Οι ασφαλισµένοι του Τ.Α.ΑΣ., οι οποίοι προσλήφθηκαν στην
Ελληνική Αστυνοµία µετά την 1.1.1993 και εφεξής µπορούν να
ασφαλισθούν προαιρετικά και στο Ταµείο Προνοίας ∆ηµοσίων
Υπαλλήλων, εφαρµοζοµένων των διατάξεων που διέπουν το Ταµείο
αυτό.
Η σχετική αίτηση, η οποία δεν ανακαλείται, υποβάλλεται στο Ταµείο
αυτό και στην υπηρεσία της ΕΛ.ΑΣ. από τους ήδη υπηρετούντες
εντός ανατρεπτικής προθεσµίας έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση
του παρόντος και από τους εφεξής προσλαµβανόµενους εντός της
αυτής ανατρεπτικής προθεσµίας από την ηµεροµηνία πρόσληψής
τους στην ΕΛ.ΑΣ..
Οι ασφαλισµένοι αυτοί µπορούν να αναγνωρίσουν στο Ταµείο
Προνοίας ∆ηµοσίων Υπαλλήλων και το χρόνο προϋπηρεσίας τους
στην ΕΛ.ΑΣ., υποβάλλοντας σχετική αίτηση µέσα στην παραπάνω
προθεσµία. Η αναγνώριση και η εξαγορά του χρόνου αυτού γίνεται
σύµφωνα µε τις σχετικές καταστατικές διατάξεις του Ταµείου
Προνοίας ∆ηµοσίων Υπαλλήλων περί αναγνωρίσεως
προϋπηρεσιών.
Για τη διεκπεραίωση της διαδικασίας αναγνωρίσεως προϋπηρεσίας
των προσώπων αυτών, µε απόφαση των Υπουργών Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ∆ηµόσιας Τάξης, αποσπάται στο
Ταµείο Προνοίας ∆ηµοσίων Υπαλλήλων πολιτικό προσωπικό και
µέχρι δέκα (10) υπαλλήλων της Ελληνικής Αστυνοµίας για χρονικό
διάστηµα ενός έτους.

'Αρθρο 28
Συγχώνευση Τ.Π.Ε.Κ.Υ. Ο.Λ.Θ. στο Κ.Α.Φ.

Λιµένος Θεσσαλονίκης
1. Το Ταµείο Προνοίας Εργατών Κοµιστικής Υπηρεσίας Ο.Λ.Θ., το
οποίο ιδρύθηκε µε το άρθρο 30 του α.ν. 962/1937 (ΦΕΚ 475 Α'),
συγχωνεύεται στο Κεφάλαιο Αποζηµίωσης Φορτοεκφορτωτών
Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης, το οποίο µετονοµάζεται σε
Κεφάλαιο Αποζηµίωσης Φορτοεκφορτωτών και Εργατών
Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης.
2. Οι ασφαλισµένοι του συγχωνευόµενου Ταµείου καθίστανται από
την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου ασφαλισµένοι του
Κεφαλαίου Αποζηµίωσης Φορτοεκφορτωτών και Εργατών
Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης και εφαρµόζεται εφεξής για το
µετονοµαζόµενο Οργανισµό η νοµοθεσία του Κ.Α.Φ. Ο.Λ.Θ.. Ο
χρόνος ασφάλισής τους στο συγχωνευόµενο Ταµείο,
συµπεριλαµβανοµένου και του βάσει των διατάξεων της νοµοθεσίας
τούτου τυχόν ήδη αναγνωρισθέντος ή προσµετρηθέντος χρόνου
από προϋπηρεσία ή άλλη αιτία, θεωρείται ως χρόνος ασφάλισης
στο µετονοµαζόµενο Οργανισµό.
3. Το σύνολο του ενεργητικού και παθητικού, καθώς και η κινητή και
ακίνητη περιουσία του συγχωνευόµενου Ταµείου, µεταβιβάζεται στο
Κεφάλαιο Αποζηµίωσης Φορτοεκφορτωτών και Εργατών
Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης ως καθολικό διάδοχο αυτού.
Για τη µεταβίβαση της κυριότητας των ακινήτων εκδίδεται
διαπιστωτική πράξη από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, η οποία µεταγράφεται ατελώς στα οικεία βιβλία του
αρµόδιου υποθηκοφυλακείου. Η µεταβίβαση αυτή δεν υπόκειται σε
τέλη και δικαιώµατα υπέρ του ∆ηµοσίου, δήµου, κοινότητας ή
τρίτου.

Εκκρεµείς δίκες µε διάδικο το Ταµείο Προνοίας Εργατών Κοµιστικής
Υπηρεσίας Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης, συνεχίζονται από
το Κεφάλαιο Αποζηµίωσης Φορτοεκφορτωτών και Εργατών
Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης, χωρίς διακοπή.
4. Οι υφιστάµενες κατά τη δηµοσίευση του νόµου αυτού θέσεις µαζί
µε το υπηρετούν προσωπικό µεταφέρονται στο νέο Φορέα.
5. Οι ασφαλισµένοι του Ταµείου Προνοίας Εργατών Κοµιστικής
Υπηρεσίας Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης, οι οποίοι µέχρι την
ηµεροµηνία ενάρξεως ισχύος του παρόντος νόµου θεµελιώνουν
δικαίωµα λήψης εφάπαξ βοηθήµατος βάσει διατάξεων της
νοµοθεσίας του Ταµείου αυτού, διατηρούν το δικαίωµα λήψεως της
εφάπαξ παροχής, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία του, εφόσον
αποχωρήσουν από την υπηρεσία και ασκήσουν το δικαίωµα εντός
τριών (3) ετών από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.
6. Το Κεφάλαιο Αποζηµίωσης Φορτοεκφορτωτών και Εργατών
Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης διοικείται από το υφιστάµενο
∆ιοικητικό Συµβούλιο του Κ.Α.Φ. Ο.Λ.Θ..

'Αρθρο 29
Συγχώνευση Τ.Α.Π. - ΟΣΕ στον Κλάδο

Ασθένειας του Τ.Α.Π. - Ο.Τ.Ε.
1. Το Ταµείο Αλληλοβοηθείας Προσωπικού ΟΣΕ, που συστάθηκε
µε το προεδρικό διάταγµα της 17/18 ∆εκεµβρίου 1930 "περί
κυρώσεως κανονισµού ταµείου αλληλοβοηθείας εκάστης των εν
Ελλάδι σιδηροδροµικών και τροχιοδροµικών επιχειρήσεων,
συγχωνεύεται από την πρώτη του δεύτερου µήνα από τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου στον Κλάδο Ασθένειας του
Ταµείου Ασφαλίσεως Προσωπικού Ο.Τ.Ε., εφαρµοζοµένων των
διατάξεων του Κανονισµού Περίθαλψης του Ταµείου αυτού, όπως
κάθε φορά ισχύει.
Το σύνολο του ενεργητικού και παθητικού, καθώς και όλη η κινητή
και ακίνητη περιουσία του Τ.Α.Π. - ΟΣΕ, περιέρχονται από τη
συγχώνευση αυτού στον Κλάδο Ασθένειας του Τ.Α.Π. - Ο.Τ.Ε. ως
καθολικό διάδοχο.
Για τη µεταβίβαση της κυριότητας των ακινήτων του Ταµείου στο
Τ.Α.Π. - Ο.Τ.Ε. εκδίδεται διαπιστωτική πράξη από τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η οποία µεταγράφεται
ατελώς στα βιβλία µεταγραφών των οικείων υποθηκοφυλακείων.
Η µεταβίβαση αυτή δεν υπόκειται σε τέλη και δικαιώµατα υπέρ του
∆ηµοσίου, οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης ή άλλων
προσώπων. Εκκρεµείς δίκες που προέκυψαν από τη λειτουργία του
Ταµείου συνεχίζονται υπέρ ή κατά του Τ.Α.Π. - Ο.Τ.Ε. χωρίς
διακοπή.
2. Χρόνος ασφάλισης που διανύθηκε στο συγχωνευόµενο Ταµείο
θεωρείται χρόνος ασφάλισης του κλάδου ασθένειας του Τ.Α.Π. -
Ο.Τ.Ε..
3. Οι υφιστάµενες κατά τη δηµοσίευση του νόµου αυτού οργανικές
θέσεις του Τ.Α.Π. - Ο.Σ.Ε. µόνιµες και ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου µε το υπηρετούν προσωπικό µεταφέρονται στο Τ.Α.Π. -
Ο.Τ.Ε..
Το µεταφερόµενο προσωπικό για τον Κλάδο Σύνταξης εξακολουθεί
να ασφαλίζεται στους φορείς που ασφαλιζόταν πριν τη συγχώνευση
και για περίθαλψη υπάγεται στην ασφάλιση του Κλάδου Ασθένειας
του Τ.Α.Π - Ο.Τ.Ε..

'Αρθρο 30
Κατάργηση Ταµείου Υπαλλήλων Αγροφυλακής

Το Ταµείο Προνοίας Υπαλλήλων Αγροφυλακής που προήλθε
δυνάµει του π.δ. 364/1981 (ΦΕΚ 100 Α'), από τη συγχώνευση του
Λογαριασµού Αυτασφαλίσεως Υπαλλήλων Αγροτικής Ασφαλείας
(Λ.Α.Υ.Α.), που συστάθηκε µε το β.δ. της 18/28.7.1952 (ΦΕΚ 173
Α') στο Ταµείο Αρωγής Οργάνων Αγροφυλακής (Τ.Α.Ο.Α.), που
συστάθηκε µε το ν.1900/1951 (ΦΕΚ 214 Α'), καταργείται.
Το σύνολο της κινητής και ακίνητης περιουσίας αυτού τίθεται υπό
εκκαθάριση από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο και δύο εκκαθαριστές
προτεινόµενους από το ίδιο όργανο.
Το αποµένον υπόλοιπο, µετά την αφαίρεση τυχόν προς
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τρίτους οφειλών, διατίθεται συµπληρούµενο από το Λ.Α.Φ.Κ.Α. για
την καταβολή των εφάπαξ βοηθηµάτων στους ασφαλισµένους του,
σύµφωνα µε τη νοµοθεσία αυτού.

'Αρθρο 31
Κατάργηση Ταµείων Προνοίας ∆ικηγόρων Επαρχιών

1. Τα Ταµεία Προνοίας ∆ικηγόρων που ιδρύθηκαν µε βάση τις
διατάξεις του α.ν. 87/1936 (ΦΕΚ 390 Α'), εκτός των Ταµείων
Προνοίας ∆ικηγόρων Αθηνών, Πειραιά και Θεσσαλονίκης,
καταργούνται την πρώτη του έβδοµου µήνα από τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου. Οι θεσπισµένοι πόροι βάσει της κείµενης
νοµοθεσίας και οι διατάξεις του α.ν. 87/1936 "Περί ιδρύσεως
ταµείου προνοίας παρ' εκάστω δικηγορικώ συλλόγω" καταργούνται
από την ίδια ηµεροµηνία.
2. Εντός του ως άνω χρονικού διαστήµατος, µε απόφαση της
Γενικής Συνέλευσης των µελών του οικείου ∆ικηγορικού Συλλόγου,
που λαµβάνεται µε απόλυτη πλειοψηφία των µελών του, δύναται να
συσταθεί σε κάθε δικηγορικό σύλλογο "ΛΟΓΑΡΙΑΣΜΟΣ
ΕΝΙΣΧΥΣΗΣ ΚΑΙ ΑΛΛΗΛΟΒΟΗΘΕΙΑΣ" των µελών του,
σωµατειακής µορφής (Ν.Π.Ι.∆. µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα), ως
καθολικός διάδοχος φορέας του καταργούµενου Ταµείου Προνοίας
∆ικηγόρων.
3. Η κινητή και ακίνητη περιουσία των καταργούµενων Ταµείων
Προνοίας ∆ικηγόρων, η οποία θα απογραφεί από τις διοικήσεις
αυτών κατά την ηµεροµηνία κατάργησής τους, αφού αφαιρεθεί το
ποσό που θα καταβληθεί ως εφάπαξ παροχή σε όσους έχουν
συµπληρώσει τις προϋποθέσεις σύµφωνα µε τις οικείες
καταστατικές διατάξεις και έχουν υποβάλει σχετική αίτηση µέχρι την
ηµεροµηνία αυτή, περιέρχεται αυτοδικαίως στο νέο Φορέα, ο
οποίος υπεισέρχεται στα πάσης φύσεως δικαιώµατα και
υποχρεώσεις του αντίστοιχου καταργούµενου Ταµείου. Για τη
µεταβίβαση της κυριότητας των ακινήτων εκδίδεται διαπιστωτική
πράξη από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η
οποία µεταγράφεται ατελώς στα οικεία βιβλία του αρµόδιου
υποθηκοφυλακείου. Η µεταβίβαση αυτή δεν υπόκειται σε τέλη και
δικαιώµατα υπέρ του ∆ηµοσίου, δήµου, κοινότητας ή τρίτου.
4. Σε περίπτωση που δεν συσταθεί ο νέος Φορέας, η κινητή και
ακίνητη περιουσία των καταργούµενων ταµείων περιέρχεται
αυτοδικαίως στους οικείους ∆ικηγορικούς Συλλόγους, µε την
παραπάνω διαδικασία και την ευθύνη της ολοκλήρωσης της
εκκαθάρισης αναλαµβάνει το ∆ιοικητικό Συµβούλιο του οικείου
∆ικηγορικού Συλλόγου. Στην περίπτωση που καταργούµενο Ταµείο
Προνοίας ∆ικηγόρων ασφαλίζει µέλη περισσότερων του ενός
∆ικηγορικών Συλλόγων, τότε η κινητή και ακίνητη περιουσία του
περιέρχεται στον αντίστοιχο ∆ικηγορικό Σύλλογο ανάλογα µε τον
αριθµό των µελών και το χρόνο ασφάλισής τους προκειµένου να
γίνει η εκκαθάριση αυτής.
5. Η θητεία των διοικήσεων των καταργούµενων Ταµείων Προνοίας
∆ικηγόρων, που τυχόν λήγει κατά το παραπάνω χρονικό διάστηµα
του παραπάνω εξαµήνου, παρατείνεται αυτοδικαίως και µέχρι το
χρόνο της κατάργησης των Ταµείων αυτών.
6. Το υπηρετούν κατά τη δηµοσίευση του νόµου αυτού προσωπικό
των καταργούµενων Ταµείων µετατάσσεται και καταλαµβάνει
υφιστάµενες θέσεις του αντίστοιχου βαθµού και κλάδου σε
δικηγορικό σύλλογο της χώρας ή ασφαλιστικό οργανισµό
αρµοδιότητας Γ.Γ.Κ.Α., κατόπιν σχετικής αίτησης, σύµφωνα µε τις
κείµενες διατάξεις. Για τη λήψη εφάπαξ βοηθήµατος υπάγεται στο
καθεστώς του ν. 103/1975 στο λογαριασµό που τηρείται στη νέα
υπηρεσία τους στο οποίο µεταφέρεται και ο αντίστοιχος
λογαριασµός του νόµου αυτού που τηρείται στο καταργούµενο
Ταµείο Προνοίας ∆ικηγόρων, µε τη διαδικασία που ορίζουν οι
διατάξεις της παρ. 5 του άρθρου 15 του ν. 2079/1992 (ΦΕΚ 142 Α').

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β'
ΕΛΕΓΚΤΙΚΟΣ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΣ ΥΓΕΙΟΝΟΜΙΚΗΣ

ΠΕΡΙΘΑΛΨΗΣ - ΠΑΡΟΧΕΣ ΥΓΕΙΑΣ
'Αρθρο 32

Σύσταση Υπηρεσίας ∆απανών Υγείας
1. Συνιστάται στη Γενική Γραµµατεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων

(Γ.Γ.Κ.Α.) ειδική υπηρεσία µε την ονοµασία "Υπηρεσία Ελέγχου
∆απανών Υγείας Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης"
(ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α.), η οποία υπάγεται απευθείας στον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
Η ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. αναπτύσσεται σε κεντρική και περιφερειακές
υπηρεσίες.
Η κεντρική υπηρεσία έχει έδρα τη Γενική Γραµµατεία Κοινωνικών
Ασφαλίσεων και οι περιφερειακές, τις έδρες των 13 περιφερειών
ολόκληρης της χώρας.
Η κεντρική υπηρεσία λειτουργεί σε επίπεδο διεύθυνσης και οι
περιφερειακές υπηρεσίες σε επίπεδο τµήµατος.
Οι περιφερειακές υπηρεσίες στεγάζονται σε κτίρια των
Ασφαλιστικών Οργανισµών που επιλέγονται για το σκοπό αυτόν
από την κεντρική υπηρεσία.
2. 'Εργο της ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. είναι:
- η εποπτεία και ο συντονισµός των ενεργειών για τον έλεγχο των
δαπανών του συστήµατος υγειονοµικής περίθαλψης όλων των
Ασφαλιστικών Φορέων και Κλάδων Ασθένειας αρµοδιότητας
Γ.Γ.Κ.Α.,
- ο έλεγχος για όλες τις υπηρεσίες υγείας που παρέχονται προς
τους ασφαλισµένους και συνταξιούχους όλων των Ασφαλιστικών
Οργανισµών,
- ο συντονισµός των ελέγχων για τις παροχές περίθαλψης που
απαιτείται έγκριση ελεγκτή γιατρού,
- ο σχεδιασµός και η ανάθεση µηχανογραφικών εφαρµογών σε
κεντρικό και περιφερειακό επίπεδο, που σκοπό έχουν την
παρακολούθηση της κατανάλωσης των υπηρεσιών και των
παροχών υγείας,
- η συγκέντρωση και η στατιστική αξιολόγηση στοιχείων που έχουν
σχέση µε παροχές υγείας.
3. Ο έλεγχος των υπηρεσιών υγείας που παρέχονται προς τους
ασφαλισµένους όλων των Ασφαλιστικών Φορέων διενεργείται στα
φαρµακεία, νοσοκοµεία, ιδιωτικές κλινικές και κάθε φορέα παροχής
υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας από το προσωπικό της
ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α..
Στους ελέγχους αυτούς δύναται να συµµετέχουν και υπάλληλοι των
Ασφαλιστικών Οργανισµών.
Ο έλεγχος αφορά την παρακολούθηση των όρων των συµβάσεων
Ασφαλιστικών Οργανισµών µε τους εν λόγω Φορείς και την πιστή
εφαρµογή των διατάξεων των κανονισµών παροχής υγειονοµικής
περίθαλψης.
Για κάθε πραγµατοποιούµενο έλεγχο υποβάλλεται πόρισµα στην
αρµόδια υπηρεσία.
Το πόρισµα αποστέλλεται στους Ασφαλιστικούς Οργανισµούς και
εφόσον κρίνεται αναγκαίο και στην εισαγγελική αρχή προκειµένου
να επιβληθούν κυρώσεις και να αναζητηθούν οι καταχρηστικά
γενόµενες δαπάνες.
Οι υπάλληλοι της ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α., κατά την άσκηση των
καθηκόντων τους, ενεργούν ως ανακριτικοί υπάλληλοι και έχουν
πρόσβαση σε κάθε πληροφορία ή στοιχείο που αφορά ή είναι
χρήσιµο για την άσκηση του έργου τους.
4. Η ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. συντονίζει τους ελέγχους των Ασφαλιστικών
Οργανισµών για παροχές περίθαλψης όπου απαιτείται εκ των
προτέρων ή εκ των υστέρων έγκριση από ελεγκτή ιατρό ή
οδοντίατρο, στις περιοχές που οι Ασφαλιστικοί Οργανισµοί δεν
διαθέτουν τέτοιες υπηρεσίες.
Για το σκοπό αυτόν δηµιουργούνται ειδικά γραφεία ελέγχου.
Τα ανωτέρω γραφεία δηµιουργούνται στις έδρες των νοµών όλης
της χώρας και, εφόσον οι ανάγκες το επιβάλλουν, σε περισσότερες
περιοχές του νοµού, σε χώρους που επιλέγονται από την
ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α..
Στα  γραφεία  αυτά  έχουν  πρόσβαση  και  οι  ασφαλισµένοι
Ταµείων,  έστω  και  αν  διαθέτουν  ανάλογες  υπηρεσίες  στο
νοµό.  Καθήκοντα  ελεγκτή  δύναται  να  ανατίθενται  σε  ιατρούς
και  οδοντιάτρους  που  υπηρετούν  στους  Ασφαλιστικούς  Ορ-
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γανισµούς και στο Ε.Σ.Υ. και τις διευθύνσεις υγείας των
Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων.
Με απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων και Υγείας και Πρόνοιας ορίζονται, µετά από πρόταση
των φορέων στους οποίους υπηρετούν, οι ιατροί και οδοντίατροι
των ειδικών σηµείων ελέγχου, καθώς και κάθε άλλο θέµα που
αφορά τη λειτουργία τους.
Το έργο των ελεγκτών ιατρών υπόκειται στον έλεγχο των οργάνων
της ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α..
5. Η ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. σχεδιάζει και εισηγείται µηχανογραφικές
εφαρµογές για την παρακολούθηση της κατανάλωσης των
παροχών και υπηρεσιών υγείας και τον έλεγχο των δαπανών. Οι
εφαρµογές του ελέγχου των δαπανών υγείας δύναται να
αναπτύσσονται σε κεντρικό ή περιφερειακό επίπεδο και ανατίθενται
είτε σε Ασφαλιστικούς Οργανισµούς είτε σε άλλους Φορείς του
δηµόσιου ή ιδιωτικού τοµέα, τηρουµένων των διατάξεων της
κείµενης νοµοθεσίας.
6. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Οικονοµικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
καθορίζονται η οργάνωση, η διάρθρωση, οι επί µέρους
αρµοδιότητες της ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. και των οργάνων της και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για τη λειτουργία της υπηρεσίας.
Με αποφάσεις του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων δύναται να ανακαθορίζεται η κατά τόπο και καθ' ύλην
αρµοδιότητα των επί µέρους υπηρεσιών της ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α.. Με
όµοιες αποφάσεις καθορίζεται ο χρόνος έναρξης της λειτουργίας
κάθε υπηρεσίας.
Με απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, Υγείας και Πρόνοιας και Εµπορικής Ναυτιλίας, στις
αρµοδιότητες της ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. δύναται να υπάγεται και ο
έλεγχος της περίθαλψης των δηµοσίων υπαλλήλων, καθώς και των
ασφαλισµένων του Οίκου Ναύτου.
7. Η ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. στελεχώνεται µε διοικητικό προσωπικό,
ιατρούς ειδικοτήτων και φαρµακοποιούς.
Ειδικότερα, για τη λειτουργία της υπηρεσίας αυτής, στη Γενική
Γραµµατεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων συνιστώνται 95 οργανικές
θέσεις προσωπικού Κατηγορίας ΠΕ και 5 θέσεις ειδικού
επιστηµονικού προσωπικού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου. Η πλήρωση των οργανικών θέσεων γίνεται
σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες περί προσλήψεων διατάξεις. Η
πλήρωση των θέσεων του ειδικού επιστηµονικού προσωπικού
γίνεται σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου διάρκειας πέντε (5) ετών, που
µπορεί να ανανεώνεται µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
Οι παραπάνω θέσεις είναι δυνατόν να καλύπτονται και µε
τοποθετήσεις υπαλλήλων της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, καθώς και µε µετατάξεις και αποσπάσεις, χωρίς
χρονικό περιορισµό, υπαλλήλων κάθε κατηγορίας από
Ασφαλιστικούς Οργανισµούς ή άλλες δηµόσιες υπηρεσίες και
Ν.Π.∆.∆..
Προσόντα πρόσληψης ορίζονται τα προσόντα διορισµού των
δηµοσίων υπαλλήλων σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες
διατάξεις και τα αναφερόµενα υπό στοιχεία α' και β' της παρ. 2 του
άρθρου 25 του ν. 1943/1991.
Με το προεδρικό διάταγµα της παραγράφου 6 γίνεται η κατανοµή
των παραπάνω θέσεων κατά κατηγορία και ειδικότητα και
προσδιορίζονται τα ειδικότερα τυπικά προσόντα του ειδικού
επιστηµονικού προσωπικού, καθώς και τα κριτήρια και η διαδικασία
τοποθετήσεων, αποσπάσεων και µετατάξεων.
Το προσωπικό της ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. υπάγεται ως προς τα θέµατα
της υπηρεσιακής του κατάστασης στο οικείο υπηρεσιακό και
πειθαρχικό συµβούλιο της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών
Ασφαλίσεων.

'Αρθρο 33
Ιατρική περίθαλψη

1. Στα πλαίσια της ιατρικής περίθαλψης που παρέχουν οι
Ασφαλιστικοί Οργανισµοί αρµοδιότητας Γ.Γ.Κ.Α. και το ∆ηµόσιο

στους ασφαλισµένους και τα µέλη της οικογένειάς τους
καθιερώνεται η υποχρεωτική προληπτική ιατρική, µε σκοπό την
έγκαιρη διάγνωση και τη λήψη µέτρων για την πρόληψη της
εκδήλωσης ή την αποτροπή της εµφάνισης νοσηρών καταστάσεων.
Η προληπτική ιατρική περιλαµβάνει:
α. Εµβολιασµούς παιδιών και ενηλίκων, σύµφωνα µε το εθνικό
πρόγραµµα εµβολιασµού για την Ελλάδα του Υπουργείου Υγείας
και Πρόνοιας.
β. Εξετάσεις προγεννητικού ελέγχου.
γ. Εξετάσεις για την πρόληψη γυναικολογικών καρκίνων (test pap -
µαστογραφία).
δ. Εξέταση για την πρόληψη του καρκίνου του προστάτη.
ε. Προληπτικές οδοντιατρικές εργασίες σε παιδιά ηλικίας µέχρι 14
ετών.
2. Οι δαπάνες άσκησης της προληπτικής ιατρικής βαρύνουν
αποκλειστικά τους Ασφαλιστικούς Οργανισµούς.
Για τις παροχές προληπτικής οδοντιατρικής στα παιδιά δύναται, µε
απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
και Υγείας και Πρόνοιας, να καθορίζεται το είδος των εργασιών και
εφάπαξ ποσό για τη σχετική δαπάνη.
Ο τρόπος παροχής της προληπτικής ιατρικής είναι αυτός που
προβλέπεται από τις διατάξεις της νοµοθεσίας κάθε φορέα για την
ιατρική περίθαλψη.
3. Με απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων και Υγείας και Πρόνοιας θα καθοριστεί το είδος, η
έκταση, η περιοδικότητα των παροχών, η διαδικασία ενηµέρωσης
των ασφαλισµένων και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την
υλοποίηση της προληπτικής ιατρικής.
4. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Υγείας και
Πρόνοιας, προβλέπεται η έκδοση "Κανονισµού Οδοντιατρικής
Περίθαλψης", που ισχύει για όλους τους φορείς και Κλάδους
Ασθένειας αρµοδιότητας Γ.Γ.Κ.Α. και το ∆ηµόσιο.
Με τον ανωτέρω Κανονισµό καθορίζεται το είδος, η έκταση και ο
τρόπος χορήγησης των οδοντιατρικών παροχών.
5. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Υγείας και
Πρόνοιας και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού,
καθιερώνεται ενιαίο βιβλιάριο υγείας και έντυπο εντολών ιατρικής
περίθαλψης, καθώς και κάθε άλλο έντυπο απαραίτητο για τη
χορήγηση των παροχών περίθαλψης στους ασφαλισµένους του
∆ηµοσίου και των Ασφαλιστικών Οργανισµών.
Θεσπίζονται ο τρόπος παροχής της ιατρικής περίθαλψης, τα
όργανα και οι διαδικασίες ελέγχου αυτής και καθορίζονται οι
υποχρεώσεις των ασφαλισµένων, θεραπόντων ιατρών, των
εργαστηρίων και των Ασφαλιστικών Φορέων, καθώς και οι
κυρώσεις σε περίπτωση µη τήρησής τους.

'Αρθρο 34
Φαρµακευτική περίθαλψη

1. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 19 του ν. 1902/1990 (ΦΕΚ 138
Α') προστίθεται εδάφιο ως εξής:
"Εξαιρούνται οι συνταξιούχοι, που δικαιούνται του επιδόµατος
Ε.Κ.Α.Σ. και για όσο χρόνο το δικαιούνται, καθώς και τα µέλη
οικογενείας τους. Οι παραπάνω συµµετέχουν από 1.1.1999 στην
εξωνοσοκοµειακή φαρµακευτική περίθαλψη µε ποσοστό 10% της
διατιµηµένης αξίας του φαρµάκου. Η δαπάνη που θα προκύψει
στους Ασφαλιστικούς Οργανισµούς καλύπτεται µε επιχορήγηση
από τον Κρατικό Προϋπολογισµό."
2. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 1902/1990 (ΦΕΚ 138
Α') προστίθεται εδάφιο ως εξής:
"Επίσης εξαιρούνται της συµµετοχής: α) τα αντιρετροϊκά φάρµακα
που χορηγούνται στους HIV θετικούς ασθενείς - ασφαλισµένους και
συνταγογραφούνται  από  τα  αναγνωρισµένα  κέντρα  αναφοράς
για  τη  διάγνωση  του  AIDS  και  τις  αναγνωρισµένες
νοσοκοµειακές  µονάδες  ειδικών  λοιµώξεων  και  β)  όλα
ανεξαιρέτως  τα  φάρµακα  που  είναι  απαραίτητα  για  τους
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ασφαλισµένους που υποβάλλονται σε µεταµόσχευση συµπαγών ή
ρευστών οργάνων."
3. Το άρθρο 26 του ν. 2072/1992 (ΦΕΚ 125 Α') αντικαθίσταται ως
εξής:
"Σε εξωτερικούς ασθενείς, ασφαλισµένους του ∆ηµοσίου και των
Ασφαλιστικών Οργανισµών αρµοδιότητας Γ.Γ.Κ.Α. που έχουν
νοσηλευθεί και έχουν ανάγκη τακτικής παρακολούθησης για την
αντιµετώπιση της πάθησής τους χορηγούνται χωρίς συµµετοχή των
ασφαλισµένων από τα φαρµακεία των κρατικών νοσοκοµείων
ιδιοσκευάσµατα υψηλού κόστους, που έχουν άδεια κυκλοφορίας
µόνο για νοσοκοµειακή χρήση.
Με απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων και Υγείας και Πρόνοιας καθορίζονται τα ανωτέρω
ιδιοσκευάσµατα, οι παθήσεις και η διαδικασία χορήγησής τους."
4. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 20 του ν. 2458/ 1997
προστίθεται εδάφιο ως εξής:
"Η ειδική επιτροπή της παραγράφου 2 του άρθρου αυτού καταρτίζει
µέχρι 31.12.1998 συµπληρωµατικό κατάλογο, στον οποίο
συµπεριλαµβάνονται ιδιοσκευάσµατα από νέα δελτία τιµών που
εκδόθηκαν µετά από µειώσεις τιµών ήδη αξιολογηµένων
ιδιοσκευασµάτων που δεν έχουν συµπεριληφθεί λόγω της τιµής
τους στον πρώτο κατάλογο."

'Αρθρο 35
'Αλλες παροχές ασθένειας

1. Πρόσωπα που ασφαλίστηκαν διαδοχικά σε περισσότερους από
έναν Φορείς ή Κλάδους ασθένειας αρµοδιότητας Γ.Γ.Κ.Α. που
χορηγούν επιδόµατα µητρότητας δικαιούνται των επιδοµάτων
αυτών από το Φορέα στην ασφάλιση του οποίου επήλθε ο
ασφαλιστικός κίνδυνος, εφόσον ο ασφαλισµένος έχει συµπληρώσει
τις απαιτούµενες από τη νοµοθεσία του τελευταίου φορέα
προϋποθέσεις, µε συνυπολογισµό του χρόνου ασφάλισης και των
άλλων φορέων.
Τα επιδόµατα µητρότητας καταβάλλονται εξ ολοκλήρου από τον
Οργανισµό που τα απονέµει, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία του, χωρίς
τη συµµετοχή των άλλων φορέων.
2. Στις περιπτώσεις που εκκρεµεί η έκδοση συνταξιοδοτικής
απόφασης µε βάση τις διατάξεις περί διαδοχικής ασφάλισης και
µέχρις ότου εκδοθεί η οριστική απόφαση συνταξιοδότησης, ο
ασφαλισµένος που πληροί τις ελάχιστες προϋποθέσεις για σύνταξη
συνεχίζει να ασφαλίζεται για παροχές ασθένειας από το φορέα στην
ασφάλιση του οποίου επήλθε ο ασφαλιστικός κίνδυνος και για το
χρονικό διάστηµα µέχρι τη συνταξιοδότησή του.
3. 'Οταν οι ανάγκες των ασφαλισµένων του Ιδρύµατος Κοινωνικών
Ασφαλίσεων για παροχή υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας δεν καλύπτονται από τους υγειονοµικούς σχηµατισµούς του,
παρέχεται η δυνατότητα στο ∆.Σ. του Ι.Κ.Α. να εγκρίνει τη σύναψη
συµβάσεων µε ορισµένο αριθµό φυσικοθεραπευτών για κάθε
περιοχή, ανάλογα µε τον αριθµό των ασφαλισµένων του, που θα
αµείβονται κατά πράξη και περίπτωση.
Η ∆ιοίκηση του Ι.Κ.Α., ύστερα από πρόταση της αρµόδιας
υγειονοµικής υπηρεσίας, υποχρεούται να καθορίσει για κάθε
πάθηση ή κατηγορία παθήσεων ανώτατο όριο συνεδριών και
πράξεων ετησίως ανά δικαιούχο.
4. Στο τέλος του άρθρου 2 του ν. 656/1977, όπως συµπληρώθηκε
µε την παρ. 2 του άρθρου 11 του ν. 1027/1980, προστίθεται παρ. 6
ως εξής:
"6. Το Τ.Ε.Β.Ε. δύναται να παρέχει οδοντιατρική περίθαλψη στους
ασφαλισµένους του. Ο τρόπος, το ύψος, το είδος, η έκταση, η
διαδικασία χορήγησης των παροχών, καθώς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της διάταξης, καθορίζεται
µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
ύστερα από πρόταση του ∆.Σ. του Ταµείου."
5. Η περ. α' της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 4292/1963 (ΦΕΚ 57 Α')
καταργείται. Οι περιπτώσεις β' έως ε' αριθµούνται σε α' έως και δ'
αντίστοιχα.
Στο τέλος της νέας περίπτωσης της παρ. 1 του άρθρου 4 του

παραπάνω νόµου προστίθεται περίπτωση ε', που έχει ως εξής:
"ε) Σε περίπτωση ελλείµατος του Κλάδου Υγείας Τεχνικών του
Τ.Σ.Μ.Ε.∆.Ε. αυτό καλύπτεται από τον Κλάδο Κύριας Σύνταξης του
Ταµείου κατά 9/10 και από το Ταµείο Πρόνοιας Εργοληπτών
∆ηµοσίων 'Εργων (Τ.Π.Ε.∆.Ε.) κατά 1/10. Τα ποσά που
αποδίδονται στον Κ.Υ.Τ. δεν µπορούν να υπερβούν ξεχωριστά το
50% των περισσευµάτων της προηγούµενης ετήσιας οικονοµικής
χρήσης τόσο του κλάδου σύνταξης του Τ.Σ.Μ.Ε.∆.Ε. όσο και του
Τ.Π.Ε.∆.Ε. αφού αφαιρεθούν τα ποσά που διατίθενται υποχρεωτικά
για την αύξηση των ασφαλιστικών αποθεµάτων ως και κάθε άλλη
δαπάνη για τη λειτουργία και εκπλήρωση του σκοπού τους.
Τα ποσά του Κλάδου Σύνταξης που δεν έχουν καταβληθεί µέχρι
σήµερα στο Κ.Υ.Τ., σύµφωνα µε τις διατάξεις της περ. α' της παρ. 1
του άρθρου 4 του ν. 4292/1963 (ΦΕΚ 57 Α') δεν αναζητούνται. Στην
περίπτωση που κατά το κλείσιµο των ισολογισµών του Κ.Υ.Τ.
προκύψει έλλειµµα, αυτό καλύπτεται από τον Κλάδο Σύνταξης του
Τ.Σ.Μ.Ε.∆.Ε..
6. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4292/1963 (ΦΕΚ 57
Α'), όπως αυτό αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 1 του ν.δ. 1259/1972
(ΦΕΚ 194 Α') και µε την παρ. 1 του άρθρου 31 του ν. 915/1979
(ΦΕΚ 103 Α'), προστίθεται εδάφιο ως εξής:
"Στην ασφάλιση του Κλάδου Υγείας Τεχνικών του Τ.Σ.Μ.Ε.∆.Ε.
υπάγονται προαιρετικά µετά από αίτησή τους όσοι έχουν διακόψει
την άσκηση του επαγγέλµατός τους και διαγράφηκαν από το
Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος, εφόσον έχουν συµπληρώσει 15
χρόνια ασφάλισης στον Κλάδο Σύνταξης του Τ.Σ.Μ.Ε.∆.Ε. και δεν
ασφαλίζονται για παροχές ασθένειας σε άλλον ασφαλιστικό φορέα.
Στην περίπτωση αυτή, καταβάλλεται υποχρεωτικά η µηνιαία
εισφορά του ελεύθερου επαγγελµατία, όπως ισχύει κάθε φορά για
τον Κλάδο Υγείας Τεχνικών."
7. Ποσά οφειλών από καταλογιστικές αποφάσεις που προέρχονται
από νοσήλια εξωτερικού και έχουν βεβαιωθεί στο Α' Ταµείο
Είσπραξης Εσόδων Ι.Κ.Α. Αθηνών στον Α.Μ. 422521 ύψους
3.532.779 δρχ. τόσο από κύριες οφειλές όσο και από αναλογούντα
σε αυτές πρόσθετα τέλη διαγράφονται.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ'
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ∆ΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΚΑΙ

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΗΣ ΑΝΑ∆ΙΑΡΘΡΩΣΗΣ
'Αρθρο 36

Σύσταση Υπηρεσίας Επιχειρησιακού Σχεδιασµού
και Ανάπτυξης Πληροφορικής

1. Συνιστάται στη Γενική Γραµµατεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων
υπηρεσία επιπέδου ∆ιεύθυνσης µε τον τίτλο "Υπηρεσία
Eπιχειρησιακού Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Πληροφορικής",
υπαγόµενη απευθείας στον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, µε αντικείµενο:
α. Την εισήγηση µέτρων, το σχεδιασµό για την υλοποίησή τους και
την προώθηση πιλοτικών εφαρµογών για τη µείωση του διοικητικού
κόστους, την απλούστευση των διαδικασιών, την καθιέρωση
ενιαίων διαδικασιών και την καθιέρωση διαδικασιών συνεργασίας
και αλληλοεξυπηρέτησης µεταξύ των φορέων κοινωνικής
ασφάλισης.
β. Την προώθηση και ενσωµάτωση τεχνογνωσίας σε θέµατα
εισφοροδιαφυγής, είσπραξης εισφορών κ.λπ..
γ. Τον καθορισµό µετρήσιµων στόχων και τον προσδιορισµό
δεικτών µέτρησης ποιότητας των υλοποιούµενων σχεδίων δράσης.
δ. Την προώθηση σχεδίων γενικότερων συνεργασιών (τράπεζες,
υπουργεία κ.λπ.) και την εξασφάλιση προγραµµατικών σχέσεων για
παροχή στοιχείων και υπηρεσιών, καθώς και ανταλλαγή
πληροφοριών και τεχνογνωσίας.
ε. Την προώθηση ανάπτυξης τηλεϋπηρεσιών µε την ευρεία χρήση
πολυµέσων, για την εξασφάλιση της ποιότητας των παρεχόµενων
υπηρεσιών.
στ. Το σχεδιασµό πιλοτικών εφαρµογών πληροφορικής και
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την παρακολούθηση και αξιολόγηση των αποτελεσµάτων τους.
ζ. Την παρακολούθηση, σε συνεργασία και στα πλαίσια των
αρµοδιοτήτων της Υπηρεσίας Ανάπτυξης Πληροφορικής, των
εξελίξεων της τεχνολογίας και την προώθηση της σχετικής
τεχνογνωσίας στους φορείς κοινωνικής ασφάλισης.
η. Την καθιέρωση, σε συνεργασία µε την Υ.Α.Π., προτύπων και
κανόνων που αφορούν στην προµήθεια υλικού και λογισµικού.
θ. Την επιβολή κανόνων συµβατότητας και επικοινωνίας
πληροφοριακών συστηµάτων και εφαρµογών της Γ.Γ.Κ.Α., του
Κ.Η.Υ.Κ.Υ. και των φορέων εποπτείας τους.
ι. Τη συγκέντρωση, επεξεργασία και ανάλυση στατιστικών ή άλλων
στοιχείων, τη διενέργεια ερευνών και τη σύνταξη σχετικών
εκθέσεων, την εκπόνηση συγκριτικών ή άλλων µελετών και την
υποβολή προτάσεων για τα παραπάνω θέµατα στον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
ια. Την προώθηση µέτρων που εξασφαλίζουν το συντονισµό
δράσεων των φορέων κοινωνικής ασφάλισης, µε σκοπό τη
µεγαλύτερη δυνατή αποτελεσµατικότητά τους.
ιβ. Τη µέριµνα για την οργάνωση και συµµετοχή σε ελληνικές και
διεθνείς ηµερίδες, σεµινάρια και αποστολές και τη σύνταξη σχετικών
ενηµερωτικών εκθέσεων για την αξιοποίηση της ελληνικής και
διεθνούς εµπειρίας και τη µεταφορά τεχνογνωσίας σε θέµατα
διοικητικής οργάνωσης και λειτουργικού εκσυγχρονισµού.
ιγ. Την κατάρτιση προγραµµάτων, χρηµατοδοτούµενων από
εθνικούς ή άλλους πόρους, στους τοµείς της πληροφορικής και των
επικοινωνιών, για την υποστήριξη των παραπάνω δράσεων.
ιδ. Οποιοδήποτε άλλο συναφές έργο ανατίθεται σε αυτήν από τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
2. Η στελέχωση της υπηρεσίας γίνεται µε επιστηµονικό προσωπικό
αυξηµένων προσόντων και εξειδικευµένων γνώσεων,
συνιστώµενων προς τούτο στη Γ.Γ.Κ.Α. είκοσι (20) θέσεων, από τις
οποίες µία (1) προϊσταµένου της υπηρεσίας, καθώς και µε
προσωπικό διαφόρων κατηγοριών, κλάδων και ειδικοτήτων της
Γ.Γ.Κ.Α. ή και των εποπτευόµενων από αυτήν φορέων, ως εξής:
Α. Επιστηµονικό Προσωπικό
α. Με πρόσληψη ειδικού επιστηµονικού προσωπικού, µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, που έχουν τα γενικά
προσόντα διορισµού των δηµοσίων πολιτικών υπαλλήλων και τα
προσόντα της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 1943/1991. Το γνωστικό
αντικείµενο εξειδίκευσης του προσωπικού αυτού, καθορίζεται µε
απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, οι δε
αποδοχές του καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
H πρόσληψη γίνεται σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις µε
σύµβαση διάρκειας πέντε (5) ετών, που µπορεί να ανανεώνεται µε
απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
β. Με τοποθέτηση υπαλλήλων που υπηρετούν στη Γ.Γ.Κ.Α. ή
απόσπαση χωρίς χρονικό περιορισµό, υπαλλήλων που υπηρετούν
στους εποπτευόµενους από αυτήν φορείς, κατηγορίας ΠΕ, που
έχουν πτυχίο ή δίπλωµα Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ισότιµο της
αλλοδαπής και διδακτορικό δίπλωµα ή µεταπτυχιακό τίτλο
σπουδών (MASTER ή αντίστοιχο) ελληνικού Α.Ε.Ι. ή
αναγνωρισµένο ισότιµο της αλλοδαπής, σε γνωστικό αντικείµενο
σχετικό µε το έργο της υπηρεσίας, το οποίο ορίζεται µε απόφαση
του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
γ. Με απόσπαση ή µετάταξη υπαλλήλων από τον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα, όπως αυτός ορίζεται µε τις διατάξεις του άρθρου 51 του ν.
1892/1990 και της παρ. 6 του άρθρου 4 του ν. 1943/1991 που
έχουν τα προ- σόντα του προηγούµενου εδαφίου (β), κατά
παρέκκλιση των διατάξεων του άρθρου 9 παρ. 3 του ν. 2266/1994.
δ. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων πληρούται η θέση του προϊσταµένου της υπηρεσίας
από ειδικό επιστηµονικό προσωπικό που διαθέτει τα προσόντα,
που προβλέπεται από την παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 1943/1991.

Β. Λοιπό προσωπικό
Με τοποθέτηση υπαλλήλων διαφόρων κατηγοριών, κλάδων και
ειδικοτήτων, της Γ.Γ.Κ.Α. ή οµοίως µε απόσπαση από τους
εποπτευόµενους από αυτήν φορείς.
3. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Οικονοµικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
καθορίζεται ο συνολικός αριθµός των οργανικών θέσεων
προσωπικού της προηγούµενης παραγράφου, ο επιµερισµός
αυτών σε θέσεις µόνιµου προσωπικού ή προσωπικού επί θητεία,
καθώς και η διάρθρωση της υπηρεσίας, τα θέµατα εσωτερικής
οργάνωσης και λειτουργίας της, ως και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της διάταξης αυτής.

'Αρθρο 37
Ανακαθορισµός αριθµού µελών ∆.Σ.

Ασφαλιστικών Οργανισµών
1. Με υπουργική απόφαση, που εκδίδεται εντός έτους από την ισχύ
του νόµου, ανακαθορίζεται ο αριθµός των µελών των ∆ιοικητικών
Συµβουλίων των Ασφαλιστικών Οργανισµών, αρµοδιότητας του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ανάλογα µε τον
αριθµό ασφαλισµένων, εργοδοτών και συνταξιούχων, το ύψος του
προϋπολογισµού και γενικά τον όγκο και την έκταση των εργασιών
εκάστου Οργανισµού, ο οποίος δεν µπορεί να υπερβαίνει τα εννέα
(9) µέλη ή να είναι µικρότερος των πέντε (5), εκτός των I.K.A.,
O.Γ.Α., Ταµείου Νοµικών, Τ.Σ.Μ.Ε.∆.Ε. και Τ.Σ.Α.Υ. και των
συνιστώµενων µε τον παρόντα νόµο Ο.Α.Ε.Ε. και Τ.Ε.Α.∆.Υ., όπου
µπορεί να είναι και µεγαλύτερος και καταργείται κάθε γενική και
ειδική διάταξη που αναφέρεται στον αριθµό µελών και τη σύνθεση.
Στη νέα σύνθεση των ∆ιοικητικών Συµβουλίων θα εκπροσωπούνται
υποχρεωτικά οι ασφαλισµένοι και οι συνταξιούχοι.
Τα ∆ιοικητικά Συµβούλια συνεχίζουν να λειτουργούν µε την
υφιστάµενη σύνθεση µέχρι τη συγκρότησή τους.
2. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 4 του α.ν.
1778/1951 (ΦΕΚ 118 Α') έχουν εφαρµογή σε όλους τους
εποπτευόµενους από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, Ασφαλιστικούς Οργανισµούς και Υπηρεσίες.
3. Η θητεία των ∆ιοικητών και Υποδιοικητών του Ι.Κ.Α. και του
Ο.Γ.Α., καθώς και του Προέδρου του Οργανισµού Εργατικής
Κατοικίας, ορίζεται τριετής.
Οι κατά τη δηµοσίευση του παρόντος υπηρετούντες ∆ιοικητές,
Υποδιοικητές και Πρόεδρος των αναφερόµενων στο προηγούµενο
εδάφιο Οργανισµών εξακολουθούν να ασκούν τα καθήκοντά τους
µέχρι τη λήξη της θητείας για την οποία διορίστηκαν.
'Εναν (1) µήνα µετά την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού λύεται η
σχέση των υπηρετούντων ∆ιοικητών, Υποδιοικητών και Προέδρου
των αναφερόµενων στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου αυτής
Οργανισµών, για τους οποίους δεν προβλεπόταν θητεία.
4. Στο Ι.Κ.Α. συνιστάται τρίτη θέση Υποδιοικητή, ο οποίος διορίζεται
µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του Υπουργού
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, και µε τριετή θητεία.
Κριτήριο για το διορισµό είναι η διοικητική πείρα και ειδική
κατάρτιση σε θέµατα κοινωνικής ασφάλισης.
Ο πιο πάνω Υποδιοικητής µετέχει, όταν κρίνεται αναγκαίο, χωρίς
ψήφο, στις συνεδριάσεις του ∆.Σ. και στα λοιπά συλλογικά όργανα
του Ι.Κ.Α. που προεδρεύει ο ∆ιοικητής του.
Με απόφαση του ∆ιοικητή του Ι.Κ.Α. κατανέµονται µεταξύ των τριών
Υποδιοικητών οι αρµοδιότητες που ασκούνται από αυτούς.
Επίσης µε την ίδια απόφαση καθορίζεται και η αναπλήρωση του
∆ιοικητή του Ι.Κ.Α. από τους Υποδιοικητές.

'Αρθρο 38
Κάλυψη δαπανών από το Λογαριασµό
Βελτίωσης Κοινωνικής Ασφάλισης

Με αποφάσεις του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
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Ασφαλίσεων δύνανται να διατίθενται σε βάρος του Λογαριασµού
Βελτίωσης Κοινωνικής Ασφάλισης (Λ.Β.Κ.Α.) ποσά για δαπάνες:
α) Εκπόνησης αναλογιστικών µελετών για τη διαπίστωση της
οικονοµικής κατάστασης του ασφαλιστικού συστήµατος σε
µαχροχρόνια βάση, καθώς και επιχειρησιακών σχεδίων για ειδικά
θέµατα που αφορούν περισσότερους του ενός φορείς.
β) Εκπόνησης µελετών και επιχειρησιακών προγραµµάτων για το
λειτουργικό και οργανωτικό ανασχεδιασµό της Γενικής Γραµµατείας
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και των Ασφαλιστικών Οργανισµών.
γ) Αµοιβής Συµβούλου ∆ιαχείρισης, µε αντικείµενο την καταγραφή
προβληµάτων, το σχεδιασµό διαδικασιών, την προώθηση µέτρων,
το συντονισµό και την παρακολούθηση υλοποίησης δράσεων για
την απογραφή συνολικά ή κατά κατηγορία των ασφαλισµένων -
συνταξιούχων και εργοδοτών της χώρας για την κατάρτιση του
Εθνικού Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλισης.
δ) Εκπόνησης ερευνητικών προγραµµάτων στους τοµείς της
οργάνωσης, λειτουργίας και αξιολόγησης του Συστήµατος
Κοινωνικής Ασφάλισης από αναγνωρισµένα ερευνητικά κέντρα.
ε) Επιχορήγησης Πανεπιστηµιακών Τµηµάτων και Ινστιτούτων για
την ανάπτυξη της έρευνας στο πεδίο της Κοινωνικής Ασφάλισης.
στ) Αµοιβής εµπειρογνωµόνων αναγνωρισµένου κύρους, ειδικών
γνώσεων, επιστηµονικής κατάρτισης και πείρας για την
αντιµετώπιση θεµάτων που ανακύπτουν κατά τη διεξαγωγή
προγραµµάτων και έργων, της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών
Ασφαλίσεων και των Ασφαλιστικών Οργανισµών, καθώς και
εµπειρογνωµόνων, οµάδων εργασίας και επιτροπών για τη µελέτη
θεµάτων του ασφαλιστικού συστήµατος.
ζ) ∆ηµοσιοποίησης και προβολής µέσω του έντυπου και
ηλεκτρονικού τύπου, καθώς και µε οποιοδήποτε άλλο πρόσφορο
µέσο, του έργου κατάρτισης του Εθνικού Μητρώου Κοινωνικής
Ασφάλισης και χορήγησης της Κάρτας Κοινωνικής Ασφάλισης.
η) Εκτύπωσης, έκδοσης, ανατύπωσης και αναπαραγωγής
ανακοινώσεων, µελετών, ερευνών, συµπερασµάτων και γενικά
εργασιών Επιτροπών και Οργανισµών που αναφέρονται σε θέµατα
κοινωνικής ασφάλισης.
θ) Αµοιβής του Κ.Η.Υ.Κ.Υ. για έργα σχεδιασµού και ανάπτυξης
πληροφορικής που ανατίθενται από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
Οµοίως, µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, δύνανται να
διατίθενται σε βάρος του Λογαριασµού Βελτίωσης Κοινωνικής
Ασφάλισης ποσά για την αποζηµίωση Επιτροπών ή Οµάδων µε
αντικείµενο εργασιών την εφαρµογή και προώθηση έργων του
προγράµµατος "ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ", που άπτονται της κοινωνικής
ασφάλισης, εφαρµοζοµένων κατά τα λοιπά των επί µέρους
ισχυουσών διατάξεων για τον καθορισµό της αµοιβής του
Προέδρου, των µελών και των γραµµατέων των πιο πάνω
Επιτροπών ή Οµάδων.

'Αρθρο 39
∆ήλωση ατοµικών στοιχείων ασφαλισµένων

και συνταξιούχων
1. Οι ασφαλισµένοι και συνταξιούχοι των φορέων κοινωνικής
ασφάλισης αρµοδιότητας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων υποχρεούνται να παρέχουν, όταν αυτό τους ζητηθεί,
κάθε στοιχείο απαραίτητο τόσο για τον έλεγχο της ασφαλιστικής
τους κατάστασης όσο και για τη δηµιουργία Γενικού Μητρώου
Ασφαλισµένων, Συνταξιούχων και Εργοδοτών.
Σε περίπτωση µη υποβολής των στοιχείων µέχρι την ηµεροµηνία
που ορίζεται στη σχετική ειδοποίηση, είναι δυνατή η αναστολή
καταβολής της σύνταξης.
Η σύνταξη επαναχορηγείται αναδροµικά, από την εποµένη της
διακοπής της, εφόσον υποβληθούν τα σχετικά στοιχεία.
∆ικαίωµα για συλλογή στοιχείων έχουν οι Ασφαλιστικοί Οργανισµοί
και οι υπηρεσίες της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
2. Το τέταρτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 64 του ν. 2084/1992,

όπως η παράγραφος αυτή συµπληρώθηκε µε την παρ. 8 του
άρθρου 20 του ν. 2556/1997, τροποποιείται ως ακολούθως:
"Οι φορείς κοινωνικής ασφάλισης, καθώς και οι δηµόσιοι φορείς,
οργανισµοί και υπηρεσίες που τηρούν αρχεία για ασφαλισµένους ή
συνταξιούχους υποχρεούνται να υποβάλλουν κάθε αναγκαίο
στοιχείο για τη δηµιουργία και λειτουργία των Εθνικών Γενικών
Μητρώων Ασφαλισµένων, Συνταξιούχων και Εργοδοτών. Οι
Ασφαλισµένοι, Συνταξιούχοι και οι Εργοδότες εφοδιάζονται µε
παραστατικό του αριθµού µητρώου τους στοιχείο, κατά τα
οριζόµενα µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων."
3. Στο τέλος του παραπάνω εδαφίου προστίθενται εδάφια, που
ισχύουν από τη δηµοσίευση του ν. 2084/1992, ως εξής:
"Φορέας επεξεργασίας των ανωτέρω στοιχείων, για τη δηµιουργία
Εθνικών Μητρώων ορίζεται το Κέντρο Ηλεκτρονικού Υπολογιστή
Κοινωνικών Υπηρεσιών (Κ.Η.Υ.Κ.Υ.), στο οποίο ανατίθεται και η
ανάπτυξη του Πληροφοριακού Συστήµατος των Εθνικών Γενικών
Μητρώων και η λειτουργία αυτού.
Η ∆ιοίκηση του έργου, ο συντονισµός των αρµόδιων φορέων,
οργανισµών και υπηρεσιών και ο καθορισµός διαδικασιών,
προτεραιοτήτων και τρόπου επεξεργασίας - λειτουργίας -
εκµετάλλευσης του Πληροφοριακού Συστήµατος ανήκουν στην
αρµοδιότητα της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών Ασφαλίσεων."

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆'
ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ ΚΙΝΗΤΗΣ ΚΑΙ ΑΚΙΝΗΤΗΣ

ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ ΤΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΩΝ ΟΡΓΑΝΙΣΜΩΝ
'Αρθρο 40

Επενδύσεις Ασφαλιστικών Οργανισµών
1. Επιτρέπεται στους Ασφαλιστικούς Φορείς αρµοδιότητας
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να επενδύουν
µέχρι ποσοστού είκοσι τοις εκατό (20%) των κατά την παράγραφο
3Α του παρόντος άρθρου στοιχείων του ενεργητικού τους: α) σε
ακίνητα, β) σε µετοχές και άλλα χρεόγραφα εταιρειών εισηγµένων
στο Χ.Α.Α., περιλαµβανοµένων και των µετοχών που διατίθενται σε
δηµόσια εγγραφή για να εισαχθούν στο Χ.Α.Α., γ) σε µερίδια
αµοιβαίων κεφαλαίων, τα οποία επενδύουν το ενεργητικό τους σε
τίτλους σταθερού εισοδήµατος και µετοχές που έχουν εισαχθεί στο
Χ.Α.Α..
Το ανωτέρω ποσοστό αυξάνεται σε είκοσι τρία τοις εκατό (23%)
από 1.1.2001, επιτρέπεται δε η περαιτέρω σταδιακή αύξησή του µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας, Οικονοµικών
και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, µετά από εισήγηση της
Τράπεζας της Ελλάδος.
Τα εδάφια 1 και 2 της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 2042/1992 (ΦΕΚ
75 Α'), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 3 του άρθρου 11 του ν.
2469/1997 (ΦΕΚ 38 Α'), καταργούνται από την 1.1.2000 για τους
ανωτέρω Ασφαλιστικούς Φορείς.
Η ανωτέρω ρύθµιση αφορά τις επενδύσεις που θα
πραγµατοποιηθούν από τα νέα αποθεµατικά (ροές) που θα
σχηµατισθούν µετά την 1.1.2000, ενώ η σχέση των επενδύσεων
κατά ποσοστό σαράντα τοις εκατό (40%) σε ακίνητα και εξήντα τοις
εκατό (60%) σε χρεόγραφα διατηρείται µέχρι 31.12.2004,
υπολογιζοµένων των ανωτέρω ποσοστών στο ύψος του κατά την
παρ. 3α του άρθρου αυτού ενεργητικού, όπως έχει διαµορφωθεί
κατά την 31.12.1999.
2. α. Οι επενδύσεις του εδαφίου α' της παραγράφου 1 του
παρόντος άρθρου πραγµατοποιούνται µε απόφαση των ∆.Σ. των
Ασφαλιστικών Φορέων, τηρουµένων των κανόνων, προδιαγραφών
και προτάσεων της ΚΕ∆ που προβλέπονται από τις διατάξεις της
παραγράφου 1γ και της παραγράφου 2ε του άρθρου 43.
Με την ίδια διαδικασία πραγµατοποιούνται και οι εκποιήσεις των
ακινήτων.
β. Οι επενδύσεις των εδαφίων β' και γ' της παραγράφου 1 του
παρόντος άρθρου πραγµατοποιούνται µε αποφάσεις των
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∆ιοικητικών Συµβουλίων των παραπάνω Ασφαλιστικών Φορέων,
κατόπιν εγκρίσεως της Ειδικής Επιτροπής Ελέγχου και εποπτείας
διαχείρισης της περιουσίας των Ασφαλιστικών Οργανισµών, η
οποία παρέχεται εντός πέντε (5) ηµερών από της υποβολής του
σχετικού αιτήµατος. Με την ίδια διαδικασία ρευστοποιούνται και οι
επενδύσεις, οι οποίες πραγµατοποιούνται σε κινητές αξίες,
εξαιρουµένων των µετοχών των ανωνύµων τραπεζικών εταιρειών,
για τη ρευστοποίηση των οποίων ακολουθείται η διαδικασία του
εδαφίου γ' της παραγράφου αυτής.
Οι αγοραπωλησίες σε µετοχές εταιρειών που ιδιωτικοποιούνται δεν
υπόκεινται σε έγκριση της Ειδικής Επιτροπής Ελέγχου.
Σε περίπτωση κατά την οποία παρέλθει άπρακτη η παραπάνω
προθεσµία των πέντε ηµερών, το ∆.Σ. του αιτούντος Ασφαλιστικού
Οργανισµού πραγµατοποιεί την επένδυση χωρίς την έγκριση της
Επιτροπής Ελέγχου.
γ. Επενδύσεις σε ποσοστό µεγαλύτερο των οριζοµένων στην
παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου επιτρέπονται ύστερα από την
έκδοση κοινής απόφασης του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων και του ∆ιοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος και
προκειµένου περί κινητών αξιών και µετά από προηγούµενη
εισήγηση της Επιτροπής Ελέγχου και Εποπτείας της διαχείρισης
της περιουσίας των Ασφαλιστικών Οργανισµών.
3. Α. Ως στοιχεία του ενεργητικού των Ασφαλιστικών Φορέων, κατά
την έννοια της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου και µόνον για
την εφαρµογή του, νοούνται:
α. Τα κατατεθειµένα στην Τράπεζα της Ελλάδος διαθέσιµα
κεφάλαια, καθώς και τα κεφάλαια της ταµειακής διαχείρισης.
β. Οι επενδύσεις σε τίτλους του Ελληνικού ∆ηµοσίου.
γ. Οι επενδύσεις σε ακίνητα, µε βάση την αντικειµενική αξία, και σε
κινητές αξίες, µε βάση τις τρέχουσες τιµές.
δ. Τα προϋπολογισθέντα ετήσια τακτικά έσοδα, εξαιρουµένων των
αντικρυζόµενων δαπανών και αφαιρουµένου του ποσού που
αντιστοιχεί είτε στο ήµισυ των προβλεπόµενων στον
προϋπολογισµό τακτικών δαπανών του Ασφαλιστικού Φορέα, εάν η
αναλογική σχέση µεταξύ των ασφαλισµένων του, εν ενεργεία
υπαλλήλων και συνταξιούχων, είναι τουλάχιστον 3 προς 1, είτε στο
σύνολο των ετήσιων τακτικών δαπανών του, που έχουν
προϋπολογισθεί, εάν η εν λόγω σχέση των εν ενεργεία υπαλλήλων
προς τους συνταξιούχους είναι δυσµενέστερη.
Β. Οι Ασφαλιστικοί Φορείς υποβάλλουν στο εποπτεύον Υπουργείο
πριν από κάθε εντολή διάθεσης κεφαλαίων για επενδύσεις της
παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου τα κατωτέρω στοιχεία:
α. Ανάλυση των στοιχείων της παραγράφου 3Α του παρόντος.
β. Αριθµό ασφαλισµένων εν ενεργεία και συνταξιούχων και ετήσιες
τακτικές δαπάνες (συντάξεις, βοηθήµατα κ.λπ.), όπως αυτές
προκύπτουν από τον αρµοδίως εγκεκριµένο προϋπολογισµό του
Φορέα.
γ. Ποσό της εντολής προς διάθεση κεφαλαίων για επένδυση σε
ακίνητα και κινητές αξίες της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου.
Οµοίως οι Ασφαλιστικοί Φορείς υποβάλλουν τα ανωτέρω στοιχεία
που αφορούν επενδύσεις σε κινητές αξίες στην Επιτροπή Ελέγχου
του άρθρου 42 του παρόντος.
4. Το εποπτεύον Υπουργείο ελέγχει τη νοµιµότητα των επενδύσεων
και σε περίπτωση διαπίστωσης παράβασης των διατάξεων που
ρυθµίζουν τις επενδύσεις σε κινητές αξίες, αποστέλλει στο τέλος
κάθε µήνα σχετικό πόρισµα στην Ειδική Επιτροπή Ελέγχου και
Εποπτείας της ∆ιαχείρισης Περιουσίας των Ασφαλιστικών Φορέων.
5. Η ανάληψη των απαιτούµενων κεφαλαίων για τις ανωτέρω
επενδύσεις πραγµατοποιείται βάσει σχετικής εντολής προς την
Τράπεζα της Ελλάδος, η οποία θα συνοδεύεται µε την απόφαση
του ∆.Σ., καθώς και την έγκριση της Επιτροπής Ελέγχου του
άρθρου 42 για θέµατα που αφορούν επενδύσεις σε κινητές αξίες,
εκτός και εάν αποδεδειγµένα έχει παρέλθει η προθεσµία των πέντε
ηµερών του εδαφίου β' της παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου.
6. Κάθε σχετική διάταξη, που έρχεται σε αντίθεση µε τις διατάξεις
του παρόντος κεφαλαίου, δεν εφαρµόζεται για τις επενδύσεις των

Ασφαλιστικών Φορέων εποπτείας του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
7. Για επενδύσεις µη εµπίπτουσες στο πεδίο εφαρµογής του
παρόντος κεφαλαίου εξακολουθεί να ισχύει η κείµενη νοµοθεσία.
8. Η ισχύς των ανωτέρω διατάξεων αρχίζει ένα (1) µήνα µετά την
έκδοση των αποφάσεων που προβλέπονται από το εδάφιο δ' της
παραγράφου 3 του άρθρου 42 και από το εδάφιο γ' της
παραγράφου 1 του άρθρου 43 του νόµου αυτού.

'Αρθρο 41
Στατιστικά στοιχεία επενδύσεων

Οι Ασφαλιστικοί Φορείς του προηγούµενου άρθρου, οι οποίοι
επενδύουν διαθέσιµα κεφάλαιά τους σε τίτλους του Ελληνικού
∆ηµοσίου, σύµφωνα µε τις διατάξεις της σχετικής νοµοθεσίας,
υποχρεούνται να καταθέτουν στην Τράπεζα της Ελλάδος στατιστικά
στοιχεία εκάστου µηνός σχετικά µε την επενδυτική δραστηριότητά
τους, τα οποία πρέπει να αποστέλλονται εντός του α' 15θήµερου
του επόµενου µήνα, ως εξής:
- Υπόλοιπο λογαριασµού ταµιακής διαχείρισης και πιστωτικό ίδρυµα
στο οποίο αυτός τηρείται.
- Υπόλοιπο λογαριασµού ∆ιαθεσίµων Κεφαλαίων στην Τράπεζα της
Ελλάδος.
- Το σύνολο των επενδύσεων που έχουν πραγµατοποιηθεί µέχρι το
τέλος του προηγούµενου µήνα (ανάλυση σε τιµές κτήσης) σε:
1. Ακίνητα
2. Μετοχές:
α) τραπεζών δηµόσιου τοµέα,
β) λοιπές.
3. Μερίδια Αµοιβαίων Κεφαλαίων:
α) σταθερού εισοδήµατος,
β) λοιπά.
4. Επενδύσεις σε τίτλους σταθερού εισοδήµατος µε ανάλυση κατά
είδος και διάρκεια. Επίσης γνωστοποιείται ο αρµόδιος για τη φύλαξη
των τίτλων θεµατοφύλακας.
5. Λοιπές επενδύσεις.
Τα ανωτέρω στατιστικά στοιχεία κοινοποιούνται απαραίτητα και στη
Γενική Γραµµατεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις ίδιες ως άνω
προθεσµίες.

'Αρθρο 42
Σύσταση Ειδικής Επιτροπής Ελέγχου και
Εποπτείας της ∆ιαχείρισης της Περιουσίας

των Ασφαλιστικών Οργανισµών
1. Συνιστάται Ειδική Επιτροπή Ελέγχου και Εποπτείας της
∆ιαχείρισης της Περιουσίας των Ασφαλιστικών Φορέων,
αρµοδιότητας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, που εδρεύει στην Τράπεζα της Ελλάδος και λειτουργεί
στα πλαίσια της Τράπεζας της Ελλάδος.
2. α. Στην Επιτροπή µετέχουν:
- 'Ενας εκπρόσωπος της Τράπεζας της Ελλάδος, ως πρόεδρος.
- 'Ενας εκπρόσωπος του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας.
- 'Ενας εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονοµικών.
- 'Ενας εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων.
- 'Ενας εκπρόσωπος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.
- Τρεις εκπρόσωποι Ασφαλιστικών Φορέων, οι οποίοι επιλέγονται
µεταξύ των προτεινοµένων από τους έξι (6) µεγαλύτερους σε κινητή
και ακίνητη περιουσία φορείς.
- 'Ενας εκπρόσωπος της Γ.Σ.Ε.Ε..
Τα µέλη της Επιτροπής είναι πρόσωπα αναγνωρισµένου κύρους
και διαθέτουν επιστηµονική κατάρτιση και ειδικές γνώσεις και
εµπειρία σε θέµατα αξιοποίησης και διαχείρισης της περιουσίας των
Ασφαλιστικών Οργανισµών.
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β. Το έργο και η λειτουργία της Επιτροπής υποστηρίζεται από
Γραµµατεία, στην οποία συµµετέχουν υπάλληλοι του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της Τράπεζας της
Ελλάδος.
3. Το έργο της Επιτροπής συνίσταται:
α. Στον έλεγχο των πάσης φύσεως επενδύσεων που
πραγµατοποιούν οι Ασφαλιστικοί Φορείς σε κινητές αξίες, µε
εξαίρεση αυτές που αφορούν τίτλους του Ελληνικού ∆ηµοσίου,
οµόλογα τραπεζών και µετοχές εταιρειών που ιδιωτικοποιούνται,
καθώς και την παροχή των σχετικών εγκρίσεων.
β. Στον τακτικό ή περιοδικό έλεγχο των στοιχείων στα οποία
στηρίζονται οι επενδυτικές επιλογές των πάσης φύσεως
διαχειριστών της περιουσίας των ανωτέρω Ασφαλιστικών Φορέων
και της εφαρµογής της κείµενης νοµοθεσίας.
γ. Σε εισηγήσεις προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων και το ∆ιοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος για
επενδύσεις σε κινητές αξίες, καθ' υπέρβαση των προβλεπόµενων
από την παρ. 1 του άρθρου 40 του παρόντος ποσοστών και για
ρευστοποιήσεις τραπεζικών µετοχών.
δ. Στον καθορισµό των κανόνων επενδυτικής συµπεριφοράς για την
αξιοποίηση της κινητής περιουσίας των Ασφαλιστικών Οργανισµών.
Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
οι ανωτέρω κανόνες, ύστερα από προηγούµενη αποδοχή τους,
καθίστανται υποχρεωτικής εφαρµογής για τους Ασφαλιστικούς
Οργανισµούς.
4. Ο έλεγχος και η αξιολόγηση της ασκούµενης διαχείρισης εκ
µέρους των διαχειριστών της περιουσίας των Ασφαλιστικών
Φορέων δεν υποκαθιστά σε καµία περίπτωση άλλους ελέγχους που
γίνονται στα πλαίσια της κείµενης νοµοθεσίας για εποπτικούς ή
άλλους σκοπούς.
5. Οι ανωτέρω Ασφαλιστικοί Φορείς υποχρεούνται να παρέχουν
στην Επιτροπή τα απαραίτητα, για την πραγµατοποίηση του έργου
της, στοιχεία ευθύς µε την υποβολή της σχετικής πρότασης για
επένδυση, καθώς και οποτεδήποτε η Επιτροπή τα απαιτήσει.
6. Για την υποβοήθηση του έργου της Επιτροπής µπορεί να ζητείται
η συνδροµή των αρµόδιων υπηρεσιών της Τράπεζας της Ελλάδος,
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, καθώς και της Γενικής Γραµµατείας
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
7. Σε περίπτωση διαπίστωσης, κατά τη διενέργεια του ελέγχου της
διαχείρισης, παράβασης της κείµενης νοµοθεσίας ή των διατάξεων
του παρόντος κεφαλαίου, η Επιτροπή εισηγείται στους Υπουργούς
Εθνικής Οικονοµίας και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
καθώς και στο ∆ιοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος την µε κοινή
απόφασή τους επιβολή:
α. Χρηµατικών προστίµων στα µέλη των οργάνων διοίκησης των
ανωτέρω Ασφαλιστικών Οργανισµών, που έλαβαν τη σχετική
απόφαση, και στα µέλη των οργάνων διοίκησης των ΑΕ∆ΑΚ των
ανωτέρω Οργανισµών.
β. ∆ιοικητικών ποινών στα µέλη των οργάνων διοίκησης, και ιδίως
των ∆ιοικητικών Συµβουλίων, των ανωτέρω Οργανισµών, οι οποίες
δύναται να φθάνουν έως και την οριστική τους παύση.
8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας,
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του ∆ιοικητή της
Τράπεζας της Ελλάδος καθορίζονται οι λεπτοµέρειες που
σχετίζονται µε τη συγκρότηση και την επιλογή των µελών της
Επιτροπής, τις αρµοδιότητες και τη λειτουργία της, τις ποινές που
δύναται να εισηγείται, καθώς και την αµοιβή των µελών της και των
µελών της Γραµµατείας, η οποία βαρύνει το Λ.Β.Κ.Α..
9. Η ευθύνη των µελών της Επιτροπής κατά την άσκηση των
καθηκόντων τους είναι αυτή των δηµοσίων υπαλλήλων.

'Αρθρο 43
Αξιοποίηση ακίνητης περιουσίας
Ασφαλιστικών Οργανισµών

1.α. Συνιστάται πενταµελής Επιτροπή µε αντικείµενο εργασιών τον
καθορισµό κανόνων επενδυτικής συµπεριφοράς και προδιαγραφών
σύνταξης µελετών για την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας των
Ασφαλιστικών Οργανισµών αρµοδιότητας Υπουργείου Εργασίας και

Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
Η Επιτροπή αποτελείται από δύο (2) υπαλλήλους της Κτηµατικής
Εταιρείας του ∆ηµοσίου (Κ.Ε.∆.), δύο (2) υπαλλήλους της Γενικής
Γραµµατείας Κοινωνικών Ασφαλίσεων και έναν (1) υπάλληλο του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας.
β. Η συγκρότηση της Επιτροπής θα γίνει µε απόφαση του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Με την ίδια
απόφαση θα καθορισθεί ο χρόνος ολοκλήρωσης των εργασιών της
Επιτροπής και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για τη λειτουργία αυτής.
γ. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων οι ως άνω κανόνες και προδιαγραφές καθίστανται
υποχρεωτικές και αποτελούν το ρυθµιστικό πλαίσιο αξιοποίησης
της ακίνητης περιουσίας των Ασφαλιστικών Οργανισµών.
2.α. Ανατίθεται στην Κ.Ε.∆. η εκπόνηση µελέτης και η διατύπωση
συγκεκριµένων προτάσεων επενδυτικής συµπεριφοράς, µε βάση τις
προδιαγραφές του εδαφίου α' της παραγράφου 1, τόσο για την
ακίνητη περιουσία του συνόλου των Ασφαλιστικών Οργανισµών
όσο και για την ακίνητη περιουσία κάθε Ασφαλιστικού Οργανισµού.
β. Αντικείµενο της ανωτέρω µελέτης της Κ.Ε.∆. είναι η πρόταση
εναλλακτικών επιλογών για αξιοποίηση αφ' ενός της υφιστάµενης
ακίνητης περιουσίας των Ασφαλιστικών Οργανισµών και για
επένδυση αφ' ετέρου σε νέα ακίνητα και ειδικότερα για:
- τον εξορθολογισµό και εκσυγχρονισµό της υφιστάµενης ακίνητης
περιουσίας µε κάθε πρόσφορο µέσο (εκποίηση, ανταλλαγή,
αντιπαροχή, ανοικοδόµηση, επισκευή),
- την αύξηση της αποδοτικότητας αυτής µέσω σύγχρονων µορφών
διαχείρισης,
- την αγορά ακινήτων προς εκµετάλλευση ή προς στέγαση
υπηρεσιών,
- τον τρόπο αξιοποίησης ακινήτων, των οποίων η διατήρηση
επιβάλλεται για λόγους πολιτιστικούς (διατηρητέων).
γ. Ο χρόνος ολοκλήρωσης των εργασιών της Κ.Ε.∆. και παράδοσης
της σχετικής µελέτης καθορίζεται σε τρεις (3) µήνες από την έκδοση
της απόφασης του εδαφίου δ' της παρούσας παραγράφου.
δ. Το ύψος της αµοιβής της Κ.Ε.∆., που βαρύνει τον Λ.Β.Κ.Α., ο
τρόπος πληρωµής, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για
την εκτέλεση του έργου, καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ύστερα από γνώµη της
Κ.Ε.∆..
ε. Με αποφάσεις του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, οι προτάσεις της Κ.Ε.∆. µετά την προηγούµενη
αποδοχή τους καθίστανται υποχρεωτικής εφαρµογής για τους
Ασφαλιστικούς Οργανισµούς, οι οποίοι υποχρεούνται να
συµπεριλάβουν αυτές σε 3ετές πρόγραµµα αξιοποίησης της
ακίνητης περιουσίας τους.
3.α. Η Κ.Ε.∆. µε βάση την υφιστάµενη στεγαστική κατάσταση των
Ασφαλιστικών Οργανισµών καταρτίζει, ύστερα από σχετική
απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
προγράµµατα συστέγασης των υπηρεσιών δύο ή περισσότερων
Ασφαλιστικών Φορέων.
Πρόγραµµα στέγασης υπηρεσιών εκπονείται και για τους
συγχωνευόµενους Ασφαλιστικούς Φορείς.
β. Η συστέγαση καθίσταται, κατά τα ανωτέρω, υποχρεωτική για
τους Ασφαλιστικούς Φορείς, ύστερα από απόφαση του Υπουργού
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, µε την οποία εγκρίνεται η
πρόταση της Κ.Ε.∆..
γ. Τα αναφερόµενα στο εδάφιο δ' της παραγράφου 2 του παρόντος
έχουν ανάλογη εφαρµογή και στην περίπτωση αυτή.
5. Οι Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης υποχρεούνται να καταρτίζουν
πρόγραµµα 3ετούς διάρκειας, αρχής γενοµένης από την
κοινοποίηση της υπουργικής απόφασης του εδαφίου ε' της
παραγράφου 2 του παρόντος, για αξιοποίηση αφ' ενός της
υφιστάµενης ακίνητης περιουσίας και αφ' ετέρου για επένδυση σε
ακίνητα, είτε προς εκµετάλλευση είτε προς στέγαση των
Υπηρεσιών. Το πρόγραµµα αυτό θα αναθεωρείται κατ' έτος, µε
προοπτική τριετίας.
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'Αρθρο 44
Ανάθεση έργων ή εργασιών αξιοποίησης

της ακίνητης περιουσίας από Ασφαλιστικούς
Οργανισµούς σε Τράπεζες

1. Οι Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης, οι οποίοι εποπτεύονται από το
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων µε απόφαση του
∆ιοικητικού Συµβουλίου τους και τηρουµένων των νοµίµων
διαδικασιών, µπορούν να αναθέτουν σε τράπεζες που λειτουργούν
νόµιµα στην Ελλλάδα ή θυγατρικές εταιρείες των τραπεζών αυτών,
τα ακόλουθα έργα και εργασίες:
α) Τις µελέτες αξιοποίησης ακινήτων ιδιοκτησίας τους για την
αποδοτικότερη εκµετάλλευσή τους.
β) Την κατάρτιση προγραµµάτων στέγασης των διοικητικών και
υγειονοµικών υπηρεσιών αυτών µε προβλεπόµενη αγορά κτιρίων ή
αξιοποίηση της ήδη υφιστάµενης περιουσίας.
γ) Τις διαδικασίες αγοραπωλησίας ακινήτων, µισθώσεων,
εκµισθώσεων, καθώς και ανταλλαγής αυτών. Τη σύνταξη
προδιαγραφών και κατάρτιση σχεδίου συµβάσεων επί
αγοραπωλησίας, µίσθωσης, εκµίσθωσης και ανταλλαγής ακινήτων,
την οργάνωση αρχείου ακινήτων, καθώς και την έρευνα της αγοράς
για αγοραπωλησία, µίσθωση, εκµίσθωση και ανταλλαγή ακινήτων.
δ) Το σύνολο ή µέρος διαδικασιών και εργασιών διαχείρισης της
ακίνητης περιουσίας, καθώς και εργασίες συντήρησης µικρής
έκτασης.
ε) Την ανάληψη και διεκπεραίωση των απαιτούµενων διαδικασιών
για εκπόνηση τεχνικών µελετών, καθώς και εκτέλεση τεχνικών
έργων µικρής έκτασης.
στ) Τις αποτυπώσεις οικοπέδων και κτιρίων, τις επιθεωρήσεις και
πραγµατογνωµοσύνες επί ακινήτων, καθώς και τις εκτιµήσεις για
αγοραπωλησία, εκµίσθωση, µίσθωση και ανταλλαγή ακινήτων.
ζ) Τη διεκπεραίωση των διαδικασιών έκδοσης τίτλων µεταφοράς
συντελεστή δόµησης από ακίνητα που έχουν κριθεί διατηρητέα, µε
σκοπό την αξιοποίηση του υπολειπόµενου συντελεστή δόµησης.
η) Οποιαδήποτε άλλη συµπληρωµατική εργασία που αφορά στην
εκτέλεση οποιουδήποτε από τα παραπάνω έργα ή εργασίες.
2. Η ανάθεση γίνεται µε τήρηση των προβλεπόµενων διαδικασιών
και η σύµβαση συνάπτεται µεταξύ των νόµιµων εκπροσώπων των
ενδιαφερόµενων µερών.
Το ανατιθέµενο έργο, το ύψος της αµοιβής, ο τρόπος πληρωµής,
καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εκτέλεση του
έργου περιγράφεται και στη σύµβαση ανάθεσης.
3. Οι τράπεζες ή οι θυγατρικές εταιρείες αυτών, που θα αναλάβουν
τα προαναφερόµενα έργα ή εργασίες, ενεργούν για λογαριασµό του
Ασφαλιστικού Φορέα, στην ευθύνη του οποίου εναπόκειται η
οριστική απόφαση αγοραπωλησίας, µίσθωσης και εκµίσθωσης
ακινήτων και η εν γένει αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας.
4. 'Οταν οι εργασίες της παρ.1 του παρόντος εκτελούνται από τους
Ασφαλιστικούς Οργανισµούς ή και για οποιοδήποτε έργο ή εργασία
που σχετίζεται µε την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας τους, οι
Ασφαλιστικοί Φορείς µπορούν να αναθέτουν το έργο του τεχνικού
συµβούλου σε τράπεζες που λειτουργούν νόµιµα στην Ελλάδα ή σε
θυγατρικές εταιρείες αυτών.

'Αρθρο 45
Οικονοµική οργάνωση και λογιστική λειτουργία

των φορέων κοινωνικής ασφάλισης
Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση των
Υπουργών Οικονοµικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
ρυθµίζονται τα θέµατα που αφορούν την οικονοµική οργάνωση και
λογιστική λειτουργία των φορέων κοινωνικής ασφάλισης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε'

∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ ΕΞΥΠΗΡΕΤΗΣΗΣ
ΤΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΜΕΝΩΝ

'Αρθρο 46
∆ικαίωµα προηγούµενης ακρόασης

Πριν την έκδοση διοικητικής πράξης απόρριψης αιτήσεως
ασφαλισµένου για την απονοµή σύνταξης, η αρµόδια υπηρεσία των
Ασφαλιστικών Οργανισµών αρµοδιότητας του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οφείλει να καλεί το θιγόµενο
ασφαλισµένο σε ακρόαση.
Το δικαίωµα της ακρόασης συνίσταται στην παροχή δυνατότητας
στον ασφαλισµένο να αναπτύξει γραπτώς ή προφορικώς τις
απόψεις του ενώπιον του οργάνου που είναι αρµόδιο για την
έκδοση της διοικητικής πράξης και να προτείνει λύσεις πριν αυτό
προβεί σε επιβαρυντική γι' αυτόν ενέργεια ή µέτρο.
Για την άσκηση του δικαιώµατός του ο ασφαλισµένος καλείται να
εκθέσει τις απόψεις του µέσα σε ένα (1) µήνα από την κοινοποίηση
σε αυτόν σχετικής πρόσκλησης. Σε περίπτωση άρνησης ή
άπρακτης παρέλευσης του πιο πάνω χρόνου, θεωρείται ότι έχει
εκπληρωθεί το δικαίωµα.
Πράξη µε την οποία απορρίπτεται αίτηση απονοµής σύνταξης,
χωρίς προηγούµενη ακρόαση του αιτούντος, είναι παράνοµη.
Με αποφάσεις του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, µετά από πρόταση των ∆.Σ. των Ασφαλιστικών
Οργανισµών, δύναται να επεκτείνεται ο θεσµός και σε άλλες
περιπτώσεις.
Η ισχύς του άρθρου αυτού αρχίζει έξι (6) µήνες από τη δηµοσίευση
του παρόντος νόµου.

'Αρθρο 47
Βεβαίωση χρόνου ασφάλισης πριν

τη συνταξιοδότηση
Οι Ασφαλιστικοί Φορείς υποχρεούνται να προβαίνουν στον
προσδιορισµό του χρόνου ασφάλισης, µετά από σχετική αίτηση του
ασφαλισµένου, που υποβάλλεται άπαξ µέσα σε πέντε (5) χρόνια
πριν από την ηµεροµηνία συµπλήρωσης του ορίου
συνταξιοδότησης και να χορηγούν βεβαίωση, που εξοµοιούται µε
απόφαση, η οποία υπόκειται σε περίπτωση αµφισβήτησης σε όλα
τα κατά νόµο προβλεπόµενα ένδικα µέσα.
Αρµόδιες υπηρεσίες για την εξέταση των αιτηµάτων και την έκδοση
της βεβαίωσης είναι οι αρµόδιες υπηρεσίες για την απονοµή
συντάξεων.
Με αποφάσεις του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, που εκδίδονται ύστερα από πρόταση του ∆.Σ κάθε
Ασφαλιστικού Φορέα καθορίζονται οι λεπτοµέρειες εφαρµογής της
διάταξης αυτής.

'Αρθρο 48
Τοπικές ∆ιοικητικές Επιτροπές (Τ.∆.Ε.) Ι.Κ.Α.

1. Η παρ. 1 του άρθρου 13 του ν. 825/1978 αντικαθίσταται ως εξής:
"1. Οι λειτουργούσες στα υποκαταστήµατα του Ι.Κ.Α. Τοπικές
∆ιοικητικές Επιτροπές απαρτίζονται ως ακολούθως:
Α. Τοπικά και περιφερειακά υποκαταστήµατα περιοχής Αθηνών,
Πειραιώς και Θεσσαλονίκης από:
α) 'Εναν (1) εν ενεργεία δικαστικό λειτουργό των τακτικών
διοικητικών ή πολιτικών δικαστηρίων ή του Ελεγκτικού Συνεδρίου ή
ένα µέλος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους ή έναν διοικητικό
υπάλληλο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
µε βαθµό Α', µε το νόµιµο αναπληρωτή του, ως πρόεδρο.
β) 'Εναν (1) υπάλληλο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, µε το νόµιµο αναπληρωτή του, ως µέλος.
γ) 'Εναν (1) εκπρόσωπο των ασφαλισµένων, από τους
υπαγόµενους στην ασφάλιση του Ιδρύµατος, µε το νόµιµο
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αναπληρωτή του, ως µέλος και
δ) 'Ενα (1) µέλος που ορίζεται από τον οικείο εργοδοτικό φορέα µε
το νόµιµο αναπληρωτή του.
Β. Τοπικά και περιφερειακά υποκαταστήµατα υπολοίπων περιοχών
της χώρας, πλην Αθηνών, Πειραιώς και Θεσσαλονίκης από:
α) 'Εναν (1) εν ενεργεία δικαστικό λειτουργό των τακτικών
διοικητικών ή πολιτικών δικαστηρίων ή συνταξιούχο δικαστικό
λειτουργό των πιο πάνω δικαστηρίων και µόνο σε περίπτωση
έλλειψης ή αδυναµίας ορισµού του, από έναν (1) διοικητικό
υπάλληλο µε βαθµό Α', του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων ή εποπτευόµενου οργανισµού, πλην Ι.Κ.Α., µε το
νόµιµο αναπληρωτή του, ως πρόεδρο.
β) 'Εναν (1) υπάλληλο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων ή εποπτευόµενου οργανισµού, πλην Ι.Κ.Α., µε το
νόµιµο αναπληρωτή του, ως µέλος.
γ) 'Εναν (1) εκπρόσωπο των ασφαλισµένων, από τους
υπαγόµενους στην ασφάλιση του Ιδρύµατος, µε το νόµιµο
αναπληρωτή του, ως µέλος.
δ) 'Ενα (1) µέλος που ορίζεται από τον οικείο εργοδοτικό φορέα µε
το νόµιµο αναπληρωτή του."
2. Το άρθρο 10 του ν. 1096/1980 συµπληρώνεται ως εξής:
"Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων δύναται να περιορίζεται ο συνολικός αριθµός των
τοπικών διοικητικών επιτροπών µε κατάργηση ή συγχώνευση των
τοπικών διοικητικών επιτροπών ορισµένων υποκαταστηµάτων και
την ανάθεση του συνόλου των αρµοδιοτήτων τους σε υφιστάµενες
τοπικές διοικητικές επιτροπές άλλων υποκαταστηµάτων µε
ταυτόχρονη επέκταση της καθ' ύλην και κατά τόπον αρµοδιότητας
των τελευταίων ώστε να καταλαµβάνουν οµάδες υποκαταστηµάτων
και γενικά κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια που θα προκύψει."
3. Η θητεία του προέδρου και των µελών είναι τριετής χωρίς
δυνατότητα συµµετοχής των ίδιων µελών πέραν των δύο (2)
συνεχών θητειών στην ίδια επιτροπή.
4. Οι διατάξεις των εδαφίων α' έως και ζ' της παρ. 2 του άρθρου 7
του ν.δ. 3710/1957 (ΦΕΚ 100 Α') αντικαθίστανται ως εξής:
"Η Τ.∆.Ε. ασκεί τις παρακάτω αρµοδιότητες:
α) Αποφαίνεται επί των ενστάσεων κατά πάσης φύσεως
αποφάσεων του ∆ιευθυντή του Υποκαταστήµατος Ι.Κ.Α. που
αφορούν την ασφάλιση, τη διάρκεια της ασφαλιστικής σχέσης, τον
υπολογισµό και την καταβολή των εισφορών, την πραγµατοποίηση
των ασφαλιστικών παροχών και οποιοδήποτε άλλο θέµα της
αρµοδιότητάς του και επιλαµβάνεται τον ουσιαστικό και νοµικό
έλεγχο της ορθότητας αυτών.
Κατά τον έλεγχο η τοπική διοικητική επιτροπή ερευνά ελευθέρως τα
πραγµατικά και νοµικά της υπόθεσης στοιχεία. ∆ύναται για την
ανεύρεση της αλήθειας να καλέσει οποιονδήποτε για τη λήψη
πληροφοριών, να εξετάσει µάρτυρες, να ενεργήσει αυτοψία, να
προκαλέσει ιατρικές γνωµατεύσεις, να ζητήσει πληροφορίες από
κάθε αρχή και να λάβει υπόψη της οποιοδήποτε έγγραφο στοιχείο,
χωρίς να δεσµεύεται από τα υποβληθέντα έγγραφα, αποφασίζει δε
ελευθέρως και κατά συνείδηση, σύµφωνα όµως προς το νόµο και
τους κανονισµούς του Ιδρύµατος.
β) Γνωµατεύει για την αποτίµηση των παροχών, σε είδος, των
εργοδοτών της περιφέρειας προς τους ασφαλισµένους, καθώς και
για την κατάταξη των µισθωτών µε κυµαινόµενες αποδοχές σε
µισθολογικές κλάσεις, ως και των αυτοτελώς εργαζοµένων, που
υπάγονται στην ασφάλιση του Ιδρύµατος.
γ) Γνωµατεύει για τον καθορισµό της τοπικής αρµοδιότητας του
υποκαταστήµατος και των τυχόν τοπικών υποκαταστηµάτων ή
παραρτηµάτων αυτού και, τέλος,
δ) γνωµατεύει προς το ∆ιοικητή για την ανάγκη της σύστασης ή της
κατάργησης ιατρείων, θεραπευτηρίων ή τµηµάτων αυτών."
5. Με τον Κανονισµό Ασφάλισης του Ι.Κ.Α. ρυθµίζονται µε
λεπτοµέρεια τα θέµατα λειτουργίας των τοπικών διοικητικών
επιτροπών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ'
ΕΞΟΡΘΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΤΟΥ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ

ΡΥΘΜΙΣΗΣ ΚΑΘΥΣΤΕΡΟΥΜΕΝΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΩΝ ΕΙΣΦΟ-
ΡΩΝ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ Ι.Κ.Α.

'Αρθρο 49
∆ιευκολύνσεις τµηµατικής καταβολής

ληξιπρόθεσµων οφειλών προς το Ι.Κ.Α. - ∆ικαιούχοι
1. Στους οφειλέτες των καθυστερούµενων, σύµφωνα µε τη
νοµοθεσία του Ι.Κ.Α., εισφορών, µετά των αναλογούντων
πρόσθετων τελών, προστίµων και λοιπών επιβαρύνσεων και
προσαυξήσεων, δύναται να χορηγηθεί διευκόλυνση για την πέραν
των νοµίµων προθεσµιών τµηµατική καταβολή τους.
2. Η διευκόλυνση τµηµατικής καταβολής δεν επιδρά στην
υπερηµερία της οφειλής και στην επιβάρυνσή της µε πρόσθετο
τέλος, χορηγείται δε σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 51 του
παρόντος νόµου.

'Αρθρο 50
Αρµόδια όργανα - Αρµοδιότητες

1. Αρµόδια όργανα για τη χορήγηση διευκολύνσεων τµηµατικής
καταβολής ληξιπρόθεσµων οφειλών προς το I.Κ.Α. είναι:
α. Ο ∆ιευθυντής του οικείου περιφερειακού ή τοπικού
υποκαταστήµατος Ι.Κ.Α., όταν το ποσό της οφειλόµενης κύριας
εισφοράς δεν υπερβαίνει το 100πλάσιο του ανώτατου ορίου του
µισθού της ανώτατης ασφαλιστικής κλάσης, όπως αυτός
καθορίζεται κάθε φορά, σύµφωνα µε το άρθρο 37 παρ. 1 και 4 του
α.ν. 1846/1951 (ΦΕΚ 179 Α'), όπως ισχύουν.
β. Ο ∆ιευθυντής του οικείου ταµείου, προκειµένου για περιφερειακά
και τοπικά υποκαταστήµατα στην περιοχή των οποίων λειτουργούν
Ταµεία Είσπραξης Εσόδων Ι.Κ.Α., όταν το ποσό της οφειλόµενης
κύριας εισφοράς δεν υπερβαίνει το 100πλάσιο του ανώτατου ορίου
του µισθού της ανώτατης ασφαλιστικής κλάσης, όπως αυτός
καθορίζεται κάθε φορά, σύµφωνα µε το άρθρο 37 παρ. 1 και 4 του
α.ν. 1846/1951, όπως ισχύουν.
Για τον προσδιορισµό της αρµοδιότητας τα ως άνω ρυθµιζόµενα
ποσά στρογγυλοποιούνται στο εκατοµµύριο. Τα ποσά µέχρι
πεντακόσιες χιλιάδες δραχµές παραλείπονται, τα δε πάνω από
πεντακόσιες χιλιάδες δραχµές στρογγυλοποιούνται στο επόµενο
εκατοµµύριο.
γ. Η Επιτροπή Αναστολών του άρθρου 113 του Κανονισµού
Ασφάλισης Ι.Κ.Α., όταν το ποσό της οφειλόµενης κύριας ειφοράς
υπερβαίνει το όριο που τέθηκε στις προηγούµενες περιπτώσεις.
2. Τα πιο πάνω όργανα κρίνουν, για κάθε περίπτωση, κατά τα
οριζόµενα στο άρθρο 51 και αποφασίζουν για τον καθορισµό της
τµηµατικής εξόφλησης των καθυστερούµενων εισφορών µετά των
αναλογούντων πρόσθετων τελών, προστίµων και λοιπών
προσαυξήσεων, εκτός από τις περιπτώσεις θεοµηνιών, οπότε η
ρύθµιση των οφειλών γίνεται σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 2
του άρθρου 4 του ν. 2556/1997 (ΦΕΚ 270 Α'), όπως ισχύει.
3. Στα πιο πάνω όργανα ανήκει και η αρµοδιότητα για τις παρακάτω
ενέργειες:
α. Την αναστολή επισπευδόµενης αναγκαστικής εκτέλεσης κατά
των οφειλετών του Ιδρύµατος και των περιουσιακών στοιχείων
αυτών.
β. Tην επιβολή ποσοστού παρακράτησης στα χορηγούµενα,
σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις, αποδεικτικά ασφαλιστικής
ενηµερότητας και
γ. Τη λήψη κάθε νόµιµου µέτρου προς εξασφάλιση των απαιτήσεων
του Ιδρύµατος.
4.  Με  τον  Κανονισµό  Ασφάλισης  του  Ι.Κ.Α.  καθορίζονται  τα
αρµόδια  όργανα,  στα  οποία  υποβάλλεται  το  αίτηµα  για
χορήγηση  διευκόλυνσης  τµηµατικής  καταβολής  και  από  τα
οποία  ενεργείται  ο  έλεγχος,  η  διαδικασία  διαβίβασης  αυτού,
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σε περίπτωση που η εξέτασή του ανήκει στην αρµοδιότητα άλλου
οργάνου, τα δικαιώµατα του οργάνου κατά τη διαδικασία χορήγησης
της διευκόλυνσης τµηµατικής καταβολής των ληξιπρόθεσµων
οφειλών, τα δικαιολογητικά, καθώς και τα έγγραφα στοιχεία που
πρέπει να το συνοδεύουν.
Με τον ίδιο ως άνω Κανονισµό δύναται να αφαιρούνται ή να
προστίθενται προϋποθέσεις για τη χορήγηση διευκόλυνσης
τµηµατικής καταβολής, να αυξοµειώνονται τα ποσά και ποσοστά
της προκαταβολής, τα ποσά του παραβόλου, τα ποσοστά
παρακράτησης για τη χορήγηση αποδεικτικού ενηµερότητας
οφειλών προς το I.Κ.Α. (ασφαλιστικής ενηµερότητας) για λήψη
χρηµάτων από τράπεζες ή πιστωτικά ιδρύµατα και για την είσπραξη
εκκαθαρισµένων απαιτήσεων από το ∆ηµόσιο, Ν.Π.∆.∆. και τις
επιχειρήσεις που αναφέρονται στο άρθρο 59 του παρόντος, τα
ποσοστά της έκπτωσης των πρόσθετων τελών, να αλλάζει ο
τρόπος παροχής της εν λόγω διευκόλυνσης και να ορίζεται κάθε
αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή των άρθρων 51 και 52 του
παρόντος.

'Aρθρο 51
Σύστηµα ρύθµισης οφειλών

1. Αίτηµα χορήγησης διευκόλυνσης τµηµατικής καταβολής
ληξιπρόθεσµων οφειλών εξετάζεται από το αρµόδιο όργανο, µε
κύριο κριτήριο τη συµπεριφορά του οφειλέτη και την αιτία για την
οποία ζητείται η διευκόλυνση.
Με απόφασή του το αρµόδιο όργανο παρέχει την ευχέρεια
τµηµατικής εξόφλησης µέχρι είκοσι τέσσερις (24) ισόποσες µηνιαίες
δόσεις µε την προϋπόθεση καταβολής των τρεχουσών εισφορών
και προκαταβολής:
α. για ποσό οφειλής µέχρι 30.000.000 δραχµές ποσοστό 12%,
β. για ποσό οφειλής από 30.000.001-100.000.000 δραχµές
ποσοστό 10%,
γ. για ποσό οφειλής από 100.000.001 και άνω δραχµές ποσοστό
8%.
Κάθε µηνιαία δόση δεν µπορεί να είναι µικρότερη του ποσού των έξι
(6) τεκµαρτών ηµεροµισθίων της 6ης ασφαλιστικής κλάσης, όπως
θα ισχύει κάθε φορά, στρογγυλοποιείται δε σε χιλιάδες δραχµές. Τα
ποσά µέχρι και πεντακόσιες δραχµές παραλείπονται, τα δε ποσά
πάνω από πεντακόσιες δραχµές στρογγυλοποιούνται στην επόµενη
χιλιάδα δραχµών.
2. Σε περίπτωση που υποβάλλεται αίτηµα τµηµατικής καταβολής
ληξιπρόθεσµων εισφορών από:
α. Επιχείρηση που βρίσκεται στο στάδιο της εκκαθάρισης ή έχει
κηρυχθεί σε πτώχευση, της οποίας η κύρια οφειλή έχει επιβαρυνθεί
µε το ανώτατο ποσοστό προσαυξήσεων και δεν έχουν αποδώσει
όλα τα αναγκαστικά και άλλα µέτρα είσπραξης που ισχύουν, είναι
δυνατόν, τα αρµόδια όργανα να αποφασίζουν τη ρύθµιση σε εξήντα
(60) ισόποσες µηνιαίες δόσεις, µε την προϋπόθεση προκαταβολής
2% της συνολικής οφειλής.
β. Εποχική επιχείρηση, είναι δυνατόν τα αρµόδια όργανα να
αποφασίζουν τη ρύθµιση σε µηνιαίες δόσεις, σύµφωνα µε τα
ανωτέρω οριζόµενα, µε τη δυνατότητα αυξηµένου ποσού µηνιαίας
δόσης, κατά τη διάρκεια λειτουργίας αυτής και µειωµένου ποσού
µηνιαίας δόσης κατά 30%, όταν αυτή δεν λειτουργεί.
3. Σε περίπτωση που οφειλέτης δεν τήρησε προηγούµενη απόφαση
ρύθµισης, δύναται, µετά εξάµηνο από την έκδοσή της, να ζητήσει
από το αρµόδιο όργανο νέα ρύθµιση του συνόλου της οφειλής,
οπότε εκδίδεται νέα απόφαση σύµφωνα µε τους όρους της παρ. 1
του παρόντος άρθρου, εκτός από το ποσό της προκαταβολής, το
οποίο δεν µπορεί να είναι µικρότερο του διπλάσιου του ισχύοντος
ποσοστού.
Η µη τήρηση των όρων της ρύθµισης του προηγούµενου εδαφίου
της παρούσας παραγράφου συνεπάγεται την επίσπευση
διαδικασίας για κήρυξη της επιχείρησης σε πτώχευση, αφού
προηγουµένως δεν εξοφληθεί η οφειλή από τη λήψη όλων των
αναγκαστικών και άλλων µέτρων είσπραξης.
Η ως άνω διαδικασία αναστέλλεται µε την καταβολή του 40% της
συνολικής οφειλής και τη ρύθµιση του υπολοίπου σε δόσεις,
σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου αυτού.

Οφειλέτης που δεν τήρησε τους όρους του πρώτου εδαφίου της
παρούσας παραγράφου δύναται να ζητήσει οποτεδήποτε νέα
ρύθµιση, οπότε εκδίδεται νέα απόφαση σύµφωνα µε τους όρους της
παρ. 1 του παρόντος, εκτός από το ποσό της προκαταβολής, το
οποίο δεν µπορεί να είναι µικρότερο του 40% της συνολικής
οφειλής.
4. Στα πλαίσια της ανωτέρω ρύθµισης είναι δυνατόν να
αποφασίζεται η επιβολή ποσοστού παρακράτησης για τη χορήγηση
ασφαλιστικής ενηµερότητας, σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες
διατάξεις, στις παρακάτω περιπτώσεις:
α. για τη λήψη χρηµάτων από τράπεζες ή πιστωτικά ιδρύµατα, µε
ελάχιστο ποσοστό 2% και
β. για την είσπραξη όλων των εκκαθαρισµένων απαιτήσεων των
επιχειρήσεων από το ∆ηµόσιο, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
(Ν.Π.∆.∆.), Ο.Τ.Α. α' και β' βαθµίδας, δηµόσιες, δηµοτικές και
κοινοτικές επιχειρήσεις, δηµόσιας ή κοινής ωφέλειας και γενικά
επιχειρήσεις και οργανισµούς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως
αυτός καθορίζεται από την ισχύουσα κάθε φορά νοµοθεσία, καθώς
και από αυτούς που ενεργούν πληρωµές µε εντολή ή
εξουσιοδότηση των πιο πάνω, εφόσον το ποσό της εκκαθαρισµένης
απαίτησης υπερβαίνει τις διακόσιες χιλιάδες (200.000) δραχµές
τουλάχιστον, µε παρακράτηση του διπλάσιου της προκαταβολής.
Κατά τη διάρκεια της ρύθµισης και εφόσον ο οφειλέτης είναι
ενήµερος µε τους όρους αυτής, χορηγείται ασφαλιστική
ενηµερότητα µε παρακράτηση του διπλάσιου ποσού δόσης και για
δύο (2) δόσεις συνολικά που δεν συµψηφίζονται µε τρέχουσες
δόσεις.
Τα εντός του µήνα της υποβολής της αίτησης για ρύθµιση τυχόν
προς είσπραξη ποσά από παρακρατήσεις τραπεζών ή
εκκαθαρισµένα ποσά µε βεβαίωση της αρµόδιας ∆.Ο.Υ. προς
είσπραξη από το ∆ηµόσιο µπορούν να συµψηφίζονται µε τα ποσά
της προκαταβολής, όπως αυτή ορίζεται στην απόφαση του
αρµόδιου οργάνου.
Σε περίπτωση µη είσπραξης των ανωτέρω ποσών ο εργοδότης δεν
θεωρείται ενήµερος µε τη ρύθµιση.
5. Στους οφειλέτες που κάνουν χρήση της παρεχόµενης
διευκόλυνσης τµηµατικής καταβολής των ληξιπρόθεσµων
ασφαλιστικών τους εισφορών και τηρούν τους όρους της ρύθµισης,
παρέχεται µερική έκπτωση των πρόσθετων τελών που αντιστοιχούν
στις εισφορές αυτές, ως ακολούθως:
α) Σε περίπτωση υπαγωγής στη ρύθµιση για διευκόλυνση
τµηµατικής καταβολής των ληξιπρόθεσµων οφειλών και εξόφληση
του ποσού µέχρι είκοσι τέσσερις (24) δόσεις κατ' ανώτατο όριο,
παρέχεται έκπτωση επί των πρόσθετων τελών που αντιστοιχούν
στην οφειλή κατά ποσοστό 10%.
β) Σε περίπτωση εξόφλησης της οφειλής από είκοσι πέντε (25)
µέχρι τριάντα έξι (36) δόσεις, µετά από αναθεώρηση της απόφασης,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 52 του παρόντος, παρέχεται
έκπτωση επί των πρόσθετων τελών που αντιστοιχούν στην οφειλή
κατά ποσοστό 5%.
Τα ως άνω ποσά µείωσης των πρόσθετων τελών αφαιρούνται από
τις τελευταίες δόσεις.
γ) Σε περίπτωση εξόφλησης της συνολικής οφειλής εφάπαξ
παρέχεται έκπτωση κατά ποσοστό 20% επί των πρόσθετων τελών
που αντιστοιχούν στην οφειλή.
Τα παραπάνω αφορούν βεβαιωµένες οφειλές χρονικής περιόδου
µέχρι το τέλος του µήνα της έναρξης ισχύος του παρόντος άρθρου.
Επίσης, αφορούν και όσες οφειλές βεβαιωθούν, κατόπιν
προσκόµισης βιβλίων και στοιχείων στο Ι.Κ.Α., µέσα σε έξι (6) µήνες
από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.
Σε περίπτωση που οφειλέτης ζητήσει την υπαγωγή του στη ρύθµιση
τµηµατικής καταβολής των ληξιπρόθεσµων οφειλών του, για
απασχόληση χρονικής περιόδου από την 1η του επόµενου µήνα
από την έναρξη ισχύος του παρόντος άρθρου και εφεξής, καθώς και
όσες οφειλές βεβαιωθούν µετά τη λήξη του εξαµήνου και αφορούν
απασχόληση χρονικής περιόδου προγενέστερης της ισχύος του
νόµου, δεν θα τύχουν της έκπτωσης των πρόσθετων τελών,
σύµφωνα µε τα ανωτέρω, οι οφειλές που αντιστοιχούν στην
τελευταία διετία.
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'Aρθρο 52
Τροποποίηση απόφασης

1. Είναι δυνατή η τροποποίηση απόφασης που εκδόθηκε κατά τα
ισχύοντα στο άρθρο 50 του παρόντος και εφόσον οι εργοδότες είναι
ενήµεροι, αφού υποβληθεί αίτηση και καταβληθεί το νόµιµο
παράβολο, µόνο στις ακόλουθες περιπτώσεις:
α. Μετά τρίµηνο από την έκδοση της απόφασης για µείωση του
ποσοστού παρακράτησης (και µέχρι το 2% που είναι το ελάχιστο
όριο) από τις χορηγούµενες βεβαιώσεις ασφαλιστικής ενηµερότητας
για είσπραξη χρηµάτων από τράπεζες ή πιστωτικά ιδρύµατα και
εφόσον τα µηνιαία ποσά που προέρχονται από παρακρατήσεις
είναι µεγαλύτερα του ποσού του 50% της µηνιαίας δόσης της
απόφασης.
β. Μετά εξάµηνο από την έκδοση της απόφασης για
αναπροσαρµογή του αριθµού των δόσεων, που µπορούν να
παρατείνονται ανά τρίµηνο και µέχρι 4 συνεχείς ρυθµίσεις µε
ανώτατο όριο αύξησης των δόσεων κατά 12 επιπλέον µήνες.
Για την πρώτη περίπτωση η αίτηση του εργοδότη υποβάλλεται στο
αρµόδιο όργανο που εξέδωσε την προηγούµενη απόφαση,
προκειµένου να εκδοθεί σχετική απόφαση από αυτό, για δε τη
δεύτερη περίπτωση η αίτηση του εργοδότη υποβάλλεται στον οικείο
διευθυντή του Ταµείου Είσπραξης Εσόδων Ι.Κ.Α. ή το διευθυντή της
ταµειακής υπηρεσίας του υποκαταστήµατος, προκειµένου να
εκδοθεί σχετική απόφαση από αυτόν.
Για την έκδοση αποφάσεων των ανωτέρω περιπτώσεων δεν
απαιτείται προκαταβολή.
Σε περίπτωση διαγραφής µέρους της οφειλής, οι ανωτέρω δόσεις
αναπροσαρµόζονται οίκοθεν από το αρµόδιο να εκτελέσει την
απόφαση όργανο.
2. 'Αρση επιβληθείσας κατάσχεσης ή εξάλειψη εγγραφείσας
υποθήκης πριν από την εξόφληση της οφειλής για την οποία
επιβλήθηκε, συγχωρείται, µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου που
την επέβαλε, αφού παρασχεθούν εγγυήσεις αντίστοιχες του
οφειλόµενου ποσού.

'Aρθρο 53
Καταβολή παραβόλου

1. Η αίτηση για τη χορήγηση διευκόλυνσης τµηµατικής καταβολής
εξετάζεται από το αρµόδιο όργανο, εφόσον έχει καταβληθεί
παράβολο υπέρ του Ι.Κ.Α. και έχει επισυναφθεί γραµµάτιο
είσπραξής του.
Το ποσό του παραβόλου που πρέπει να καταβληθεί είναι ίσο:
α. Με ένα (1) τεκµαρτό ηµεροµίσθιο της 6ης ασφαλιστικής κλάσης,
όπως ισχύει κάθε φορά, για οφειλές µέχρι δύο εκατοµµύρια
(2.000.000) δραχµές.
β. Με τέσσερα (4) τεκµαρτά ηµεροµίσθια της 6ης ασφαλιστικής
κλάσης, όπως ισχύει κάθε φορά, για οφειλές από 2.000.001 µέχρι
του ποσού που ρυθµίζει ο ∆ιευθυντής του Υποκαταστήµατος ή
Ταµείου Είσπραξης Εσόδων Ι.Κ.Α..
γ. Με δέκα (10) τεκµαρτά ηµεροµίσθια της 6ης ασφαλιστικής
κλάσης, όπως ισχύει κάθε φορά, για οφειλές αρµοδιότητας
Επιτροπής Αναστολών.
Τα ποσά των ως άνω παραβόλων στρογγυλοποιούνται σε χιλιάδες
δραχµές. Τα ποσά µέχρι και πεντακόσιες δραχµές παραλείπονται,
τα πάνω από πεντακόσιες δραχµές στρογγυλοποιούνται στην
επόµενη χιλιάδα δραχµών, εισπραττόµενα δε αποτελούν έσοδα του
Ιδρύµατος.
Το ύψος του παραβόλου αναπροσαρµόζεται µε τροποποίηση του
Κανονισµού Ασφάλισης Ι.Κ.Α..

'Aρθρο 54
Ευεργετήµατα του οφειλέτη

Η χορήγηση διευκόλυνσης τµηµατικής εξόφλησης και η
συµµόρφωση µε αυτή παρέχει στον οφειλέτη τα ακόλουθα
ευεργετήµατα:

α. Καθιστά τον οφειλέτη και τους κατά οποιονδήποτε τρόπο
συνυπόχρεους, περιλαµβανοµένων και των εγγυητών, ενήµερους
για τις οφειλές τους προς το Ι.Κ.Α. και χορηγείται σε αυτούς
αποδεικτικό ενηµερότητας για κάθε χρήση, µε την προϋπόθεση ότι
έχουν καταβληθεί όλες οι δόσεις της διευκόλυνσης µέχρι την
ηµεροµηνία χορήγησης του αποδεικτικού και δεν οφείλονται
τρέχουσες εισφορές του αιτούντος που να εµποδίζουν τη χορήγηση
του αποδεικτικού.
Εξαίρεση του ευεργετήµατος αυτού αποτελεί η διάταξη του άρθρου
8 παρ. 5 εδάφιο ε' του α. ν. 1846/1951, όπως ισχύει κάθε φορά.
β. Αναστέλλει τη λήψη ή την εκτέλεση κάθε µέτρου σε βάρος του
υποχρέου, µε την επιφύλαξη των διατάξεων του επόµενου άρθρου.

'Aρθρο 55
∆ικαιώµατα του Ι.Κ.Α.

1. Το Ι.Κ.Α., παρά τη συµµόρφωση του οφειλέτη στη χορηγηθείσα
διευκόλυνση τµηµατικής καταβολής, διατηρεί το δικαίωµα:
α. Να λαµβάνει ή να διατηρεί το µέτρο απαγόρευσης εξόδου από τη
χώρα, κατά τις ισχύουσες διατάξεις.
β. Να επιβάλλει κατασχέσεις και να εγγράφει υποθήκες σε
περιουσιακά στοιχεία του οφειλέτη, των συνυπόχρεων ή των
εγγυητών, εφόσον η οφειλή είναι αδιασφάλιστη.
γ. Να δίνει εντολή παρακράτησης µέρους ή του συνόλου της
χρηµατικής απαίτησης του οφειλέτη κατά τρίτων προσώπων, για
την είσπραξη της οποίας ζητείται αποδεικτικό ενηµερότητας.
δ. Να προβαίνει σε συµψηφισµό των χρηµατικών απαιτήσεων του
οφειλέτη κατά του Ι.Κ.Α. και µέχρι του ύψους των ληξιπρόθεσµων
οφειλών του.
2. Με την απόφαση παροχής διευκόλυνσης τµηµατικής καταβολής
αναστέλλεται ο χρόνος παραγραφής των οφειλών, σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στο άρθρο 87 του ν. 2362/1995 (ΦΕΚ 247 Α'), οι οποίες
αναλογικά εφαρµόζονται και στο Ι.Κ.Α., κατά τις διατάξεις της παρ. 8
του άρθρου 2 του ν. 2556/1997.
3. Οι επιβληθείσες κατασχέσεις εις χείρας τρίτων δεν αίρονται και τα
ποσά που αποδίδονται από τις κατασχέσεις αυτές λαµβάνονται
υπόψη για την κάλυψη δόσης ή δόσεων, εφόσον δεν πιστώνονται
µε άλλες οφειλές που δηµιουργήθηκαν κατά το χρονικό διάστηµα
που ίσχυε η διευκόλυνση.
Η ισχύς των άρθρων 51 µέχρι 55 αρχίζει από την 1η του πέµπτου
µήνα από τη δηµοσίευση του νόµου αυτού, εκτός από την έκπτωση
των πρόσθετων τελών σε περίπτωση εφάπαξ εξόφλησης, η οποία
αρχίζει από τη δηµοσίευση του νόµου.

'Aρθρο 56
Προθεσµία καταβολής εισφορών -

Πρόσθετο τέλος εκπρόθεσµης καταβολής
1. Η παρ. 3 του άρθρου 26 του α.ν. 1846/1951, όπως
αντικαταστάθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 21 του ν. 1902/1990
(ΦΕΚ 138 Α') και όπως το τέταρτο εδάφιο αυτής αντικαταστάθηκε
µε την παρ. 3 του άρθρου 13 του ν. 2335/1995 (ΦΕΚ 185 Α'),
αντικαθίσταται ως εξής:
"3. Με τον Κανονισµό καθορίζεται ο χρόνος καταβολής των
εισφορών. Ο υπόχρεος πρέπει να καταβάλλει εισφορές στο Ι.Κ.Α.
µέχρι την τελευταία εργάσιµη για τις δηµόσιες υπηρεσίες ηµέρα του
επόµενου µήνα από το χρόνο που έχει οριστεί.
Για το ∆ηµόσιο, τα Ν.Π.∆.∆. και τους Ο.Τ.Α. η προθεσµία
καταβολής ορίζεται µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του
µεθεπόµενου µήνα.
Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
η διάταξη του προηγούµενου εδαφίου µπορεί να εφαρµόζεται για τα
κοινωφελή ιδρύµατα του ν. 2039/1939 (ΦΕΚ 455 Α'), καθώς και για
τα κρατικά Ν.Π.Ι.∆. που το σύνολο των εσόδων τους καλύπτεται
από τον Κρατικό Προϋπολογισµό.
Ως προθεσµία καταβολής των εισφορών επί των επιδοµάτων
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εορτών Χριστουγέννων και Πάσχα από τους υπόχρεους (ιδιωτικού
και δηµόσιου τοµέα, ∆ηµόσιο, Ν.Π.∆.∆. και Ο.Τ.Α.) ορίζεται η
τελευταία εργάσιµη ηµέρα του Φεβρουαρίου και Ιουνίου αντίστοιχα."
2. Η παρ. 1 του άρθρου 27 του α.ν. 1846/1951, όπως ισχύει µετά
την εφαρµογή του άρθρου 3 του ν.δ. 3762/1957 (ΦΕΚ 194 Α') και τη
συµπλήρωσή της µε την παρ. 3 του άρθρου 21 του ν. 1902/1990,
αντικαθίσταται ως εξής:
"1. Ασφαλιστικές εισφορές υπέρ του Ι.Κ.Α., οι οποίες δεν είχαν
καταβληθεί µέσα στην προθεσµία που προβλέπεται από τις οικείες
διατάξεις, επιβαρύνονται µε πρόσθετο τέλος από την επόµενη
ηµέρα εκείνης κατά την οποία έληξε η κατά νόµο προθεσµία
καταβολής τους.
Ως ασφαλιστικές εισφορές υπέρ του Ι.Κ.Α. νοούνται και οι εισφορές
υπέρ του Ειδικού Λογαριασµού ∆ώρων Εργατοτεχνιτών Οικοδόµων
(Ε.Λ.∆.Ε.Ο.), καθώς και οι εισφορές που συνεισπράττονται από το
Ι.Κ.Α..
Το ποσοστό του πρόσθετου τέλους ορίζεται σε 5% για τον πρώτο
µήνα καθυστέρησης και 2% για κάθε επόµενο µήνα και µέχρι 120%
συνολικά.
Για την εφαρµογή της διάταξης αυτής, ως µήνας θεωρείται ο
ηµερολογιακός µήνας.
Στη ρύθµιση αυτή υπάγονται όλες οι οφειλόµενες εισφορές,
ανεξάρτητα από τις µισθολογικές περιόδους στις οποίες
αναφέρονται. Τα ποσοστά πρόσθετων τελών, καθώς και το
ανώτατο όριο αυτών δύνανται να αναπροσαρµόζονται µε απόφαση
των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας, Οικονοµικών και Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων."
Από την έναρξη ισχύος των παραπάνω διατάξεων καταργούνται οι
διατάξεις της παρ. 2 του άρθρου 27 του α.ν. 1846/1951, του άρθρου
3 του ν.δ. 3762/1957, του άρθρου 7 του ν. 1239/1982 (ΦΕΚ 35 Α')
και κάθε άλλη διάταξη γενική ή ειδική που αντίκειται στις διατάξεις
της παραγράφου αυτής.
Μετά την κατάργηση της παρ. 2 του άρθρου 27 του α.ν. 1846/1951,
οι παράγραφοι 3, 4, 5, 6, 7 και 8 αναριθµούνται σε 2, 3, 4, 5, 6 και
7, αντίστοιχα.
Η ισχύς των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου αυτού αρχίζει από
την 1η ηµέρα του µεθεπόµενου µήνα εκείνου της δηµοσίευσης.
3. Η παράγραφος 8 του άρθρου 21 του ν. 1976/1991 (ΦΕΚ 184 Α'),
όπως συµπληρώθηκε µε την παρ. 7 του άρθρου 10 του ν.
2217/1994 (ΦΕΚ 83 Α'), αντικαθίσταται ως εξής:
"Τα ποσοστά πρόσθετου τέλους λόγω εκπρόθεσµης καταβολής των
ασφαλιστικών εισφορών, που προβλέπονται από τις διατάξεις της
παρ. 1 του άρθρου 27 του α.ν. 1846/1951, όπως ισχύουν κάθε
φορά, εφαρµόζονται αναλόγως για όλους τους Ασφαλιστικούς
Οργανισµούς, αρµοδιότητας του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
Από την ισχύ του παρόντος οι καταστατικές διατάξεις των
προαναφερόµενων Ασφαλιστικών Οργανισµών ή άλλες γενικές
διατάξεις, που ρυθµίζουν διαφορετικά την επιβολή κυρώσεων, λόγω
εκπρόθεσµης καταβολής των ασφαλιστικών εισφορών,
καταργούνται."

'Aρθρο 57
Πρόσθετη επιβάρυνση εισφορών -

Κατάργηση προσαυξήσεων
Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 8α του άρθρου 26 του α.ν. 1846/1951,
όπως προστέθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 7 του ν.δ. 4104/1960
(ΦΕΚ 147 Α'), αντικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 20 του ν.
1469/1984 (ΦΕΚ 111 Α') , συµπληρώθηκε µε την παρ. 1 του
άρθρου 11 του ν. 1976/1991, αντικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του
άρθρου 4 του ν. 2335/1995 (ΦΕΚ 185 Α') και ισχύει σήµερα,
τροποποιείται ως εξής:
"Ο εργοδότης, σύµφωνα µε τις διατάξεις, όπως ισχύουν κάθε φορά,
υποχρεούται να τηρεί τα ακριβή στοιχεία απασχόλησης, ασφάλισης
και αµοιβής των εργαζοµένων του, τα οποία εντός των νόµιµων
προθεσµιών πρέπει να καταχωρίζει στα προβλεπόµενα έντυπα ή

µαγνητικά µέσα και να τα υποβάλλει στις υπηρεσίες του Ι.Κ.Α..
Ο εργοδότης που παραβαίνει τις ανωτέρω υποχρεώσεις του
επιβαρύνεται µε πρόσθετη επιβάρυνση εισφορών, ίση µε το 30%
των οφειλόµενων εισφορών από τις αιτίες αυτές, για δε τις
επιχειρήσεις που ελέγχονται µέσω µηχανογραφικών συστηµάτων,
ίση µε 50%.
Οι οφειλές από την επιβολή πρόσθετης επιβάρυνσης εισφορών
πρέπει να εξοφλούνται από τον υπόχρεο ως το τέλος του επόµενου
µήνα εκείνου της κοινοποίησης της σχετικής καταλογιστικής
πράξης. Οι παραπάνω επιβαρύνσεις προσαυξάνονται µετά την
προθεσµία αυτή µε τα πρόσθετα τέλη, όπως ορίζονται από το τρίτο
εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 56 του παρόντος.
Με Κανονισµό ορίζεται η µε µηχανογραφικά συστήµατα
παρακολούθηση από το Ι.Κ.Α. των ασφαλιστικών στοιχείων των
ασφαλισµένων του και των λογαριασµών των εισφορών. Με τον ίδιο
Κανονισµό ορίζονται οι εργοδότες κατά περιοχή ή κατηγορία, που
εντάσσονται στα ανωτέρω µηχανογραφικά συστήµατα, τα στοιχεία
που για την απρόσκοπτη λειτουργία των συστηµάτων αυτών πρέπει
να τηρούν και να υποβάλλουν στο 'Ιδρυµα οι εργοδότες, ο χρόνος
και ο τρόπος υποβολής των στοιχείων αυτών και κάθε αναγκαία
λεπτοµέρεια.
Σε βάρος των εργοδοτών που καθυστερούν την προσήκουσα
υποβολή των ανωτέρω στοιχείων επιβάλλονται τα οριζόµενα από
την παρούσα παράγραφο πρόστιµα."
Η ισχύς της διάταξης αυτής αρχίζει από την 1η ηµέρα του
µεθεπόµενου µήνα εκείνου της δηµοσίευσης, καταργουµένων των
διατάξεων του έκτου και έβδοµου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου
15 του ν. 825/1978, της παρ. 3 του άρθρου 4 του Κανονισµού "Περί
του τρόπου ασφαλίσεως των εργατοτεχνιτών οικοδόµων µέσω
µηχανογραφικού συστήµατος" (ΑΥΚΥ Β1/21/21/ 2138/24.7.1979
(ΦΕΚ 716 Β'), του άρθρου 5 του "Κανονισµού Ασφάλισης Ι.Κ.Α. µε
µηχανογραφικό σύστηµα" (ΑΥΥΠΚΑ 21/21/3623/21.11.1985 (ΦΕΚ
744 Β'), καθώς και κάθε άλλης διάταξης γενικής ή ειδικής που
αντίκειται στις διατάξεις της παραγράφου αυτής.

'Aρθρο 58
∆ιαγραφή οφειλών προς το Ι.Κ.Α.

Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 27 του
α.ν.1846/1951, που προστέθηκε µε την παράγραφο 10 του άρθρου
21 του ν.1902/1990, αντικαθίσταται µε τις εξής 6 παραγράφους:
"1. Οφειλές επιχειρήσεων και οικοδοµικοτεχνικών έργων, που είναι
βεβαιωµένες στα ταµεία είσπραξης εσόδων και στις ταµειακές
υπηρεσίες του Ι.Κ.Α. και προέρχονται από εισφορές, πρόσθετα
τέλη, πρόστιµα, επιβαρύνσεις και προσαυξήσεις εισφορών υπέρ
αυτού, καθώς και υπέρ τρίτων, διαγράφονται, όταν το ποσό της
κύριας οφειλής από εισφορές κατά οφειλέτη δεν υπερβαίνει τις δέκα
χιλιάδες (10.000) δραχµές και δεν έχει επιτευχθεί η είσπραξή τους
µέσα σε δέκα (10) έτη από τη λήξη του οικονοµικού έτους µέσα στο
οποίο βεβαιώθηκαν.
2. Επίσης διαγράφονται οι βεβαιωµένες οφειλές, από τις παραπάνω
υπηρεσίες του Ι.Κ.Α., που προέρχονται:
α. Από οποιαδήποτε αιτία υπέρ αυτού, ανέρχονται στο ποσό των
δέκα χιλιάδων (10.000) δραχµών και δεν έχει επιτευχθεί η είσπραξή
τους µέσα σε δέκα (10) έτη από τη λήξη του οικονοµικού έτους µέσα
στο οποίο βεβαιώθηκαν.
β. Από οφειλέτες που απεβίωσαν χωρίς να αφήσουν οποιαδήποτε
περιουσία και οι κληρονόµοι τους αποποιήθηκαν την επαχθείσα
κληρονοµία και
γ. Από οφειλέτες των οποίων εκποιήθηκε αναγκαστικά, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του ν.δ. 356/1974 (ΦΕΚ 90 Α'), ολόκληρη η
περιουσία και η επί δέκα (10) έτη επιδίωξη της είσπραξης των
υπόλοιπων χρεών, παρά τη λήψη όλων των ληφθέντων
αναγκαστικών µέτρων, δεν απέδωσε.
Η διαγραφή σε όλες τις ανωτέρω περιπτώσεις γίνεται οίκοθεν µε
πράξεις του προϊσταµένου του Ταµείου Είσπραξης Εσόδων Ι.Κ.Α. ή
του προϊσταµένου της οικείας µονάδας όπου ανήκει οργανικά η
ταµειακή υπηρεσία.
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3. Αµελείται η λήψη των προβλεπόµενων από τον Κώδικα
Είσπραξης ∆ηµοσίων Εσόδων (ν.δ. 356/1974) αναγκαστικών
µέτρων είσπραξης σε βάρος οφειλετών, εκτός του µέτρου της
κατάσχεσης απαιτήσεων εις χείρας τρίτων, εφόσον οι συνολικές
βεβαιωµένες και ληξιπρόθεσµες οφειλές τους στα Ταµεία
Είσπραξης και στις ταµειακές υπηρεσίες του Ι.Κ.Α. που
προέρχονται από κύριες εισφορές υπέρ αυτού ή υπέρ τρίτων δεν
υπερβαίνουν τις τριάντα χιλιάδες (30.000) δραχµές.
4. ∆εν ενεργείται βεβαίωση στα Ταµεία Είσπραξης Εσόδων και στις
ταµειακές υπηρεσίες του Ι.Κ.Α. τίτλων είσπραξης που αφορούν
αυτοτελή πρόσθετα τέλη επιχειρήσεων που έχουν διαλυθεί, εφόσον
το οφειλόµενο ποσό κατά οφειλέτη δεν υπερβαίνει τις πέντε χιλιάδες
(5.000) δραχµές.
5. Χρηµατικές απαιτήσεις κατά του Ι.Κ.Α., από οποιαδήποτε αιτία,
µέχρι του ποσού των χιλίων (1.000) δραχµών, δεν αποδίδονται
στους δικαιούχους.
6. Τα αναγραφόµενα ποσά στις παραπάνω παραγράφους δύναται
να αναπροσαρµόζονται µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, µετά από πρόταση του ∆.Σ. του Ι.Κ.Α.."

'Aρθρο 59
Ασφαλιστική ενηµερότητα για είσπραξη

εκκαθαρισµένων απαιτήσεων
Οι διατάξεις της παρ. 7 του άρθρου 39 του ν. 2065/ 1992 (ΦΕΚ 113
Α'), όπως ισχύουν µετά τη συµπλήρωσή τους µε το άρθρο 43 του ν.
2109/1992 (ΦΕΚ 205 Α'), καθώς και της υπουργικής απόφασης
Φ11/2406/ 3.11.1992 (ΦΕΚ 678 Β'), όπως ισχύει µετά την
τροποποίηση και συµπλήρωσή της µε την Φ11/2456/ 15.11.1993
(ΦΕΚ 859 Β') οµοία και όπως αυτή ισχύει κάθε φορά, έχουν
εφαρµογή και για την είσπραξη εκκαθαρισµένων απαιτήσεων των
επιχειρήσεων από δηµόσιες, δηµοτικές και κοινοτικές επιχειρήσεις
δηµόσιας ή κοινής ωφέλειας και επιχειρήσεις γενικά και
οργανισµούς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός
καθορίζεται από την ισχύουσα κάθε φορά νοµοθεσία, καθώς και
από αυτούς που ενεργούν πληρωµές µε εντολή ή εξουσιοδότηση
των προαναφερόµενων επιχειρήσεων και οργανισµών.
Κατά την εφαρµογή των παραπάνω δεν ισχύουν τυχόν εκχωρήσεις
προς τρίτους.

'Aρθρο 60
Τροποποίηση ασφαλιστικών διατάξεων Ι.Κ.Α.

1. Το εδάφιο ε' της περίπτωσης 5 του άρθρου 8 του α.ν. 1846/1951,
όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 6 του ν. 1239/1982 και
αντικαταστάθηκε µε την παρ. 5 του άρθρου 21 του ν. 1902/1990,
τροποποιείται ως εξής:
"ε. Για εργασίες, επιχειρήσεις ή εκµεταλλεύσεις, που διεξάγονται για
λογαριασµό του ∆ηµοσίου, Ν.Π.∆.∆., Ο.Τ.Α. α' και β' βαθµίδας,
δηµόσιων, δηµοτικών και κοινοτικών επιχειρήσεων δηµόσιας ή
κοινής ωφέλειας και γενικά επιχειρήσεων και οργανισµών του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός καθορίζεται από την κάθε
φορά ισχύουσα νοµοθεσία, µετά από παραχώρηση ή εργολαβία, ως
εργοδότες θεωρούνται οι ανάδοχοι ή εργολάβοι. Στις περιπτώσεις
αυτές, κάθε υπηρεσία από τις πιο πάνω αναφερόµενες,
υποχρεούται πριν από την κάθε εξόφληση ή οποιαδήποτε
τµηµατική καταβολή χρηµάτων, να απαιτεί την προσκόµιση
βεβαίωσης του Ι.Κ.Α. για την καταβολή των οφειλόµενων προς αυτό
εισφορών ή άλλων συναφών οφειλών.
Σε αντίθετη περίπτωση παρακρατεί το αντίστοιχο ποσό και το
καταβάλλει απευθείας στο Ι.Κ.Α.."
2. Η παρ. 11 του άρθρου 26 του α.ν. 1846/1951 αντικαθίσταται ως
εξής:
"11. α. Πράξη Επιβολής Εισφορών (Π.Ε.Ε.) συντάσσεται:
α.α. Σε βάρος των εργοδοτών οι οποίοι παραβαίνουν τις
υποχρεώσεις που ορίζονται στις παραγράφους 1 και 2 του
παρόντος άρθρου και δεν καταβάλλουν τις εισφορές ή δεν
επικολλούν τα ελλείποντα ένσηµα.
α.β. Σε βάρος των εργοδοτών οι οποίοι παραβαίνουν τις

υποχρεώσεις που ορίζονται στην παράγραφο 9 του παρόντος
άρθρου, µε συνέπεια να δυσχεραίνεται η εξακρίβωση των
προσώπων που υπάγονται στην ασφάλιση, καθώς και οι εισφορές
που πρέπει να καταβληθούν. Στην περίπτωση αυτή, η πράξη
επιβολής εισφορών συντάσσεται κατά την κρίση των αρµόδιων
οργάνων του Ι.Κ.Α..
α.γ. Σε βάρος των εργοδοτών για τους οποίους, µε ειδικές διατάξεις,
έχει οριστεί η παρακολούθηση, µε µηχανογραφικά συστήµατα, από
το Ι.Κ.Α., των ασφαλιστικών στοιχείων των ασφαλισµένων του και
του λογαριασµού των εισφορών και για τις περιπτώσεις που
ορίζονται σε αυτές τις ειδικές διατάξεις.
α.δ. Σε βάρος των εργοδοτών οικοδοµικών εργασιών οι οποίοι δεν
καλύπτουν τις εισφορές Ι.Κ.Α. που υπολογίσθηκαν µε βάση το
άρθρο 38 του Κανονισµού Ασφάλισης Ι.Κ.Α., όπως τροποποιήθηκε
µε τις Φ21/ 2930/1992 (ΦΕΚ 686 Β') και Φ21/478/1997 (ΦΕΚ 252
Β') υπουργικές αποφάσεις.
β. Η πράξη επιβολής εισφορών πρέπει να περιέχει:
β.α. Τα στοιχεία του εργοδότη σε βάρος του οποίου συντάσσεται το
σύνολο των οφειλόµενων εισφορών, καθώς και τη χρονική περίοδο
στην οποία ανάγονται αυτές και
β.β. Τα ασφαλιστικά στοιχεία των ασφαλισµένων, για τους οποίους
καταλογίστηκαν οι εισφορές, δηλαδή τον αριθµό µητρώου,
ονοµατεπώνυµο, κλάδο ασφάλισης, αποδοχές, αριθµό ηµερών
εργασίας, εισφορές και µισθολογική περίοδο στην οποία ανάγονται
οι εισφορές κάθε ασφαλισµένου.
Τυχόν έλλειψη του αριθµού µητρώου ή ανακριβής αναγραφή αυτού
καθώς και του ονόµατος των ασφαλισµένων, από τα στοιχεία της
προηγούµενης υποπερίπτωσης, δεν συνεπάγεται ακυρότητα των
πράξεων επιβολής εισφορών.
γ. 'Οταν συντάσσεται πράξη επιβολής εισφορών για µη καταβολή
τους ή για µη επικόλληση των ελλειπόντων ενσήµων, αυτή πρέπει
να περιέχει το σύνολο των στοιχείων που αναφέρονται στην
ανωτέρω περίπτωση β'. Αντίθετα για όλες τις υπόλοιπες
περιπτώσεις, για τις οποίες συντάσσεται πράξη επιβολής εισφορών,
αρκεί η παράθεση σε αυτήν των στοιχείων που αναφέρονται στην
υποπερίπτωση βα' αυτής.
3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 41 του α.ν. 1846/1951
αντικαθίσταται ως εξής:
"Ασφαλισµένος του Ι.Κ.Α. δικαιούται να συνεχίσει προ- αιρετικά την
ασφάλισή του σε έναν ή περισσότερους κλάδους του Ιδρύµατος: α)
Εάν αµέσως πριν από την τελευταία ηµέρα εργασίας του στην
ασφάλιση του Ι.Κ.Α. πενταετία έχει πραγµατοποιήσει πεντακόσιες
(500) τουλάχιστον ηµέρες εργασίας στην ασφάλιση του Ιδρύµατος
και υποβάλλει έγγραφη δήλωση µέσα σε προθεσµία δώδεκα (12)
µηνών από την τελευταία ασφάλισή του στο Ι.Κ.Α.. Η προθεσµία
των δώδεκα (12) µηνών, εντός της οποίας πρέπει να υποβληθεί
δήλωση προαιρετικής συνέχισης της ασφάλισης, διακόπτεται µε την
υποβολή αίτησης συνταξιοδότησης, η οποία πρέπει να υποβληθεί
εντός του 12µήνου. Η διακοπείσα προθεσµία αρχίζει εκ νέου από
την κοινοποίηση της απόφασης που εκδίδεται επί της αιτήσεως
συνταξιοδότησης. β) Εάν έχει πραγµατοποιήσει οποτεδήποτε τρεις
χιλιάδες (3.000) ηµέρες εργασίας στην ασφάλιση, ανεξάρτητα από
το χρόνο υποβολής της παραπάνω δήλωσης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ'
∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΕΝΙΚΟΥ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΟΥ

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ
'Aρθρο 61

Τρόπος εξόφλησης καθυστερούµενων
ασφαλιστικών εισφορών πλην Ι.Κ.Α.

1. Με αποφάσεις των ∆.Σ. των φορέων κοινωνικής ασφάλισης,
πλην Ι.Κ.Α., αρµοδιότητας Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, πλήρως αιτιολογηµένες, παρέχεται η ευχέρεια της
εξόφλησης σε µηνιαίες δόσεις, των καθυστερούµενων
ασφαλιστικών εισφορών µετά των πρόσθετων τελών
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και λοιπών επιβαρύνσεων.
Ο αριθµός των δόσεων δεν µπορεί να υπερβαίνει κατ' ανώτατο όριο
τις τριάντα έξι (36) µηνιαίες δόσεις, µε την προϋπόθεση της
καταβολής υπό του οφειλέτου των τρεχουσών εισφορών και
προκαταβολής επί της κεφαλαιοποιουµένης συνολικής οφειλής ίσης
µε:
α. για ποσό οφειλής µέχρι 1.000.000 ποσοστό 20%,
β. για ποσό οφειλής από 1.000.001 - 3.500.000 δρχ. ποσοστό 15%,
γ. για ποσό οφειλής από 3.500.001 δρχ. και άνω ποσοστό 10%.
Η µηνιαία δόση δεν µπορεί να είναι µικρότερη του ποσού των έξι (6)
τεκµαρτών ηµεροµισθίων της 6ης ασφαλιστικής κλάσης του Ι.Κ.Α.,
όπως ισχύει κάθε φορά, στρογγυλοποιούµενη σε χιλιάδα δραχµών.
2. Εάν ο οφειλέτης απωλέσει, για οποιονδήποτε λόγο, το δικαίωµα
τµηµατικής εξόφλησης εισφορών σε δόσεις, δύναται να υποβάλλει
νέα αίτηση, µετά εξάµηνο από την έκδοση της πρώτης απόφασης.
Το αρµόδιο όργανο δύναται να ρυθµίσει εκ νέου τις οφειλές
σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις της προηγούµενης παραγράφου και
προκαταβολής ίσης µε το διπλάσιο των, στην παρ. 1,
προβλεπόµενων ποσοστών
Στον οφειλέτη που για οποιονδήποτε λόγο απώλεσε το δικαίωµα
εξόφλησης σε δόσεις, δύναται να παρέχεται από το αρµόδιο όργανο
νέα δυνατότητα εξόφλησης, σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις της
παρ. 1 και προκαταβολής ίσης µε το 40% της συνολικής οφειλής.
3. Με απόφαση του ∆.Σ. είναι δυνατή έκπτωση επί των προσθέτων
τελών των καθυστερούµενων ασφαλιστικών εισφορών, ως
ακολούθως:
α. Σε περίπτωση εφάπαξ εξόφλησης έκπτωση 20% επί των
προσθέτων τελών.
β. Σε περίπτωση τµηµατικής εξόφλησης σε 12 µηνιαίες δόσεις
έκπτωση 15% επί των προσθέτων τελών.
γ. Σε περίπτωση τµηµατικής εξόφλησης σε 24 µηνιαίες δόσεις
έκπτωση 10% επί των προσθέτων τελών.
Τα ανωτέρω ποσά έκπτωσης των προσθέτων τελών αφαιρούνται
από τις τελευταίες δόσεις.
4. Οι αποφάσεις των ∆.Σ. εκδίδονται ειδικά για κάθε συγκεκριµένη
περίπτωση, αφού ληφθεί υπόψη το ύψος του χρέους, η οικονοµική
κατάσταση του υποχρέου και µετά από προηγούµενη διαπίστωση
ότι η έκπτωση από το δικαίωµα υπήρξε δικαιολογηµένη.
Το ∆.Σ. δύναται µε απόφασή του να εκχωρεί την αρµοδιότητα
ρύθµισης των καθυστερούµενων ασφαλιστικών εισφορών σε
δόσεις, στους Γενικούς ∆ιευθυντές και ∆ιευθυντές του Οργανισµού
τους.
5. Το ύψος των καθυστερούµενων ασφαλιστικών εισφορών
υπολογίζεται µε βάση το ισχύον ασφάλιστρο, κατά το χρόνο της
υποβολής της αίτησης του οφειλέτη µετά των αναλογούντων
πρόσθετων τελών και λοιπών επιβαρύνσεων.
6. Η µη εµπρόθεσµη καταβολή δύο (2) συνεχόµενων δόσεων,
καθώς και η µη καταβολή των τρεχουσών εισφορών συνεπάγεται
την έκπτωση από το δικαίωµα της τµηµατικής εξόφλησης των
οφειλόµενων εισφορών και καθιστά άµεσα απαιτητό το σύνολο του
οφειλόµενου ποσού, υπολογιζοµένου βάσει του ισχύοντος
ασφαλίστρου κατά την ηµέρα εξόφλησης, µετά των αναλογούντων
πρόσθετων τελών και λοιπών επιβαρύνσεων.
7. Στους οφειλέτες, που υπάγονται στην παρούσα ρύθµιση και
τηρούν τους όρους της ρύθµισης αυτής, χορηγείται βεβαίωση
ασφαλιστικής ενηµερότητας.
8. 'Οπου από τις κείµενες διατάξεις κάθε ασφαλιστικού οργανισµού
ορίζεται ως προϋπόθεση για την έναρξη καταβολής σύνταξης η
προηγούµενη εξόφληση των οφειλών, σε περίπτωση υπαγωγής του
οφειλέτη στον παρόντα διακανονισµό, εξακολουθεί να ισχύει και η
σύνταξη καταβάλλεται από την 1η του επόµενου της εξόφλησης
µήνα.
9. Η σύνταξη καταβάλλεται από την ηµεροµηνία, που ορίζουν οι
καταστατικές διατάξεις, αν το οφειλόµενο ποσό δεν είναι
µεγαλύτερο των δέκα (10) µηνιαίων συντάξεων κατώτατων ορίων,

όπως αυτά ισχύουν κάθε φορά για καθέναν ασφαλιστικό οργανισµό.
10. Τα ανωτέρω ποσά οφειλής προσαυξηµένα µε τα πρόσθετα τέλη
συµψηφίζονται ή παρακρατούνται από τα ποσά των συντάξεων, σε
ίσες µηνιαίες δόσεις, που δεν µπορεί να είναι περισσότερες από
είκοσι (20).
Η 1η δόση παρακρατείται από τον πρώτο µήνα που απονεµήθηκε η
σύνταξη.
11. Καταστατικές διατάξεις ασφαλιστικών φορέων, µε τις οποίες
προβλέπεται ευνοϊκότερος τρόπος ρύθµισης σε δόσεις των
καθυστερούµενων ασφαλιστικών εισφορών µετά των αναλογουσών
επιβαρύνσεων, εξακολουθούν να ισχύουν.
12. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται ανάλογα και
για τις οφειλές που αναφέρονται στην παράγραφο 5 του άρθρου 16
του ν. 2328/1995 (ΦΕΚ 159 Α').
13. Σε περίπτωση µηχανογραφικής εφαρµογής συστηµάτων
υπολογισµού των εισφορών σε διµηνιαία βάση, η καταβολή γίνεται
σε ισόποσες διµηνιαίες δόσεις που δεν µπορεί να υπερβαίνουν τις
6,12 ή 18.
14. Οι παρ. 2, 3, 4, 5, 6 και 7 του άρθρου 8 του ν. 2256/1994 (ΦΕΚ
196 Α') καταργούνται.

'Αρθρο 62
Σύνταξη αιτία θανάτου

1. Σε περίπτωση θανάτου συνταξιούχου ή ασφαλισµένου, ο οποίος
έχει πραγµατοποιήσει το χρόνο ασφάλισης, που προβλέπεται από
γενικές ή καταστατικές διατάξεις των Ασφαλιστικών Οργανισµών
κύριας και επικουρικής ασφάλισης αρµοδιότητας Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, για τη συνταξιοδότηση
λόγω θανάτου, ο επιζών των συζύγων, ανεξαρτήτως ηλικίας,
δικαιούται σύνταξη για µία τριετία από την πρώτη του επόµενου του
θανάτου µήνα.
2.α. Εάν κατά την ηµεροµηνία του θανάτου ο επιζών των συζύγων
έχει συµπληρώσει το 40ό έτος της ηλικίας του, η σύνταξη
καταβάλλεται και µετά τη λήξη της τριετίας, εφόσον δεν εργάζεται ή
δεν απασχολείται ή δεν λαµβάνει σύνταξη από οποιονδήποτε
ασφαλιστικό οργανισµό ή το ∆ηµόσιο. Σε περίπτωση όµως που
εργάζεται ή απασχολείται ή λαµβάνει σύνταξη από οποιονδήποτε
ασφαλιστικό οργανισµό ή το ∆ηµόσιο, η σύνταξη περιορίζεται στο
50%.
β. Εάν ο επιζών των συζύγων, κατά την ηµεροµηνία του θανάτου,
είναι ανάπηρος σωµατικά ή πνευµατικά σε ποσοστό 67% και άνω,
λαµβάνει ολόκληρη τη σύνταξη για όσο χρόνο διαρκεί η αναπηρία,
ανεξαρτήτως άλλων προϋποθέσεων.
γ. Η σύνταξη που διακόπηκε ή καταβάλλεται µειωµένη, σύµφωνα µε
τα παραπάνω, επαναχορηγείται ολόκληρη µετά τη συµπλήρωση
του 65ου έτους της ηλικίας του επιζώντος των συζύγων µε την
προϋπόθεση ότι δεν εργάζεται ή δεν απασχολείται ή δεν λαµβάνει
σύνταξη, άλλως, εφόσον συντρέχει µία από τις προϋποθέσεις
αυτές, λαµβάνει το 70% αυτής.
δ. Στην περίπτωση που ο επιζών των συζύγων είναι συνταξιούχος
από ίδιο δικαίωµα, οι περιορισµοί του ποσού της σύνταξης που
προβλέπονται από την παράγραφο αυτή γίνονται στη σύνταξη
επιλογής του.
3. Εάν ο θανών καταλείπει τέκνα ανάπηρα ή ανήλικα ή
σπουδάζοντα σε ανώτερες ή ανώτατες σχολές και µέχρι του 24ου
έτους της ηλικίας τους, που δικαιούνται σύνταξη σύµφωνα µε τις
γενικές ή καταστατικές διατάξεις κάθε ασφαλιστικού οργανισµού, η
σύνταξη του επιζώντα των συζύγων που διακόπτεται ή το υπόλοιπο
σε περίπτωση που καταβάλλεται µειωµένη, επιµερίζεται στα τέκνα
κατ' ίσα µέρη.
4. ∆εν υπάγονται στις ανωτέρω ρυθµίσεις όσοι λαµβάνουν
πολεµική  σύνταξη,  εξ  ιδίου  δικαιώµατος,  καθώς  και  όσοι
λαµβάνουν  σύνταξη  µε  βάση  τις  διατάξεις  των  νόµων
1897/1990  (ΦΕΚ  120  Α')  και  1977/1991  (ΦΕΚ  185  Α').  Επίσης
οι  διατάξεις  του  παρόντος  άρθρου  δεν  εφαρµόζονται  σε
περίπτωση  θανάτου  ασφαλισµένου  ή  συνταξιούχου  του  Ο.Γ.Α.,
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ο οποίος λαµβάνει σύνταξη σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
4169/1961 (ΦΕΚ 81 Α'), του ν.δ. 4575/1966 (ΦΕΚ 227 Α'), του ν.δ.
1390/1973 (ΦΕΚ 103 Α'), του ν. 1745/1987 (ΦΕΚ 234 Α') και του ν.
2458/1997 (ΦΕΚ 15 Α'), καθώς και στην περίπτωση που ο επιζών
σύζυγος είναι ασφαλισµένος ή συνταξιούχος του Ο.Γ.Α. και
λαµβάνει σύνταξη σύµφωνα µε τις προαναφερόµενες διατάξεις.
5. Οι διατάξεις του άρθρου αυτού εφαρµόζονται στις περιπτώσεις
που ο θάνατος επέρχεται µετά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου.
Εφαρµόζονται επίσης και για τις περιπτώσεις που ο θάνατος έχει
ήδη επέλθει, εφόσον κατά τις προϊσχύουσες διατάξεις ο επιζών των
συζύγων δεν εδικαιούτο τη σύνταξη του θανόντος. Στην περίπτωση
αυτή τα οικονοµικά αποτελέσµατα επέρχονται από τη δηµοσίευση
του παρόντος, εφόσον εκκρεµεί σχετική αίτηση, άλλως από τότε
που υποβάλλεται η αίτηση.
6. ∆ιατάξεις που ρυθµίζουν διαφορετικά το θέµα αυτό καταργούνται.

'Αρθρο 63
Απασχόληση συνταξιούχων

1. Οι συνταξιούχοι λόγω γήρατος ή θανάτου φορέων κύριας
ασφάλισης αρµοδιότητας Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων που αναλαµβάνουν εργασία υπόκεινται στους εξής
περιορισµούς: α) Για όσους δεν έχουν συµπληρώσει το 55ο έτος
της ηλικίας τους αναστέλλεται η καταβολή της σύνταξης. β) Μετά τη
συµπλήρωση του 55ου έτους το ποσό της σύνταξης ή του
αθροίσµατος των συντάξεων σε περίπτωση συρροής, που
υπερβαίνει τις 250.000 δραχµές µηνιαίως, καταβάλλεται µειωµένο
κατά 70%. Το ποσό αυτό προσαυξάνεται κατά 20% για κάθε τέκνο
που είναι ανήλικο ή σπουδάζει σε ανώτερες ή ανώτατες σχολές και
µέχρι τη συµπλήρωση του 24ου έτους ή είναι ανίκανο για κάθε
βιοποριστική εργασία.
Ειδικότερα για τους δικαιούχους κατωτάτων ορίων συντάξεων η
σύνταξή τους περιορίζεται στο οργανικό ποσό, όπως αυτό
προκύπτει από τα ασφαλιστικά δεδοµένα, εφόσον δεν έχουν
συµπληρώσει οι άνδρες το 65ο και οι γυναίκες το 60ό έτος της
ηλικίας τους.
2. Αν ο συνταξιούχος αναπηρίας, που αναλαµβάνει εργασία,
κερδίζει από αυτήν, ανάλογα µε το βαθµό της αναπηρίας του,
περισσότερα από όσα κερδίζει υγιής απασχολούµενος, σύµφωνα
µε τους γενικούς όρους αµοιβής, διακόπτεται η σύνταξη.
3. Για τον απασχολούµενο συνταξιούχο καταβάλλονται οι
προβλεπόµενες από τις οικείες διατάξεις για τους λοιπούς
ασφαλισµένους εισφορές εργοδότη και ασφαλισµένου, οι οποίες
βαρύνουν τον εργοδότη και τον ασφαλισµένο αντίστοιχα.
4. Σε περίπτωση απασχόλησης συνταξιούχου λόγω γήρατος ή
θανάτου, χωρίς αναστολή της σύνταξης, ο αντίστοιχος χρόνος
ασφάλισης δεν λαµβάνεται υπόψη για τη προσαύξηση της σύνταξης
ή για τη θεµελίωση νέου συνταξιοδοτικού δικαιώµατος από άλλο
φορέα.
Ο συνταξιούχος δικαιούται να ζητήσει και ο ίδιος την αναστολή της
συντάξεως. Με την αναστολή της σύνταξης ο χρόνος απασχόλησης
λαµβάνεται υπόψη τόσο για θεµελίωση νέου συνταξιοδοτικού
δικαιώµατος, σύµφωνα µε τις διατάξεις των παρ. 9 και 10 του
άρθρου 47 του ν. 2084/1992, όσο και για προσαύξηση της
σύνταξης της οποίας η καταβολή έχει ανασταλεί. Ο υπολογισµός
για την προσαύξηση της ήδη καταβαλλόµενης σύνταξης γίνεται µε
ποσοστό 1,714% επί του ποσού που έχουν καταβληθεί εισφορές,
το οποίο δεν µπορεί να είναι µεγαλύτερο του 25πλάσιου του
ηµεροµισθίου του ανειδίκευτου εργάτη για κάθε έτος συντάξιµης
υπηρεσίας ή 300 ηµέρες εργασίας, που θα πραγµατοποιηθούν µετά
την αναστολή της σύνταξης.
5. Οι συνταξιούχοι λόγω γήρατος, αναπηρίας ή θανάτου
υποχρεούνται, πριν αναλάβουν εργασία, που υπάγεται στην
ασφάλιση φορέα κύριας ασφάλισης ή το ∆ηµόσιο, να δηλώσουν
τούτο στο φορέα ή στους φορείς κύριας ασφάλισης από τους
οποίους συνταξιοδοτoύνται.
Παράλειψη της δηλώσεως συνεπάγεται καταλογισµό σε βάρος του

συνταξιούχου του ποσού των συντάξεων που έλαβε κατά το
χρονικό διάστηµα της εργασίας του µε πρόστιµο που ορίζεται µε
απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
που δεν µπορεί να υπερβαίνει το νόµιµο τόκο υπερηµερίας.
6. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου δεν έχουν εφαρµογή: α) στον
επιζώντα των συζύγων, β) στους αυτοτελώς απασχολούµενους, οι
οποίοι όµως υποχρεούνται να καταβάλλουν τις προβλεπόµενες από
τις οικείες διατάξεις εισφορές προσαυξηµένες κατά 40%, γ) στους
συνταξιούχους του Ο.Γ.Α., δ) στους πολύτεκνους των οποίων το
ένα τουλάχιστον των τέκνων είναι ανήλικο ή σπουδάζει σε ανώτερες
ή ανώτατες σχολές και µέχρι τη συµπλήρωση του 24ου ή είναι
ανίκανο για κάθε βιοποριστική εργασία, ε) στις εξ ιδίου δικαιώµατος
πολεµικές συντάξεις, στις συντάξεις που καταβάλλονται µε βάση τις
διατάξεις των νόµων 1897/1990 και 1977/1991 και στ) στα
πρόσωπα για τα οποία ισχύουν οι διατάξεις των Καν. (ΕΟΚ)
1408/71 και 574/72, καθώς και των διµερών συµβάσεων κοινωνικής
ασφάλειας.
Η προσαύξηση της περ. β' αποδίδεται στο ΛΑΦΚΑ.
7. Για όσους έχουν καταστεί συνταξιούχοι ή έχουν θεµελιώσει
συνταξιοδοτικό δικαίωµα µέχρι τη δηµοσίευση του νόµου αυτού και
έχουν ηλικία µικρότερη των 55 ετών, έχει εφαρµογή η διάταξη της
περίπτωσης β' της παρ. 1 του παρόντος άρθρου.
8. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
ορίζονται το ύψος των προστίµων που θα καταβάλλουν οι
ασφαλισµένοι, σύµφωνα µε τα αναφερόµενα στην παράγραφο 5
του παρόντος, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά για την εφαρµογή της
διάταξης, ο χρόνος και ο τρόπος απόδοσης στο ΛΑΦΚΑ της
περιπτώσεως β' της παραγράφου 6 του παρόντος, η διαδικασία
ελέγχου, ο τρόπος καταλογισµού και είσπραξης των συντάξεων, η
σειρά µείωσης στην περίπτωση που καταβάλλονται συντάξεις από
περισσότερους του ενός Ασφαλιστικούς Οργανισµούς, ο τρόπος
επιµερισµού της µείωσης αυτής, καθώς και κάθε αναγκαία
λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος. Για τη διαπίστωση
της απασχόλησης των συνταξιούχων η Γενική Γραµµατεία
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και οι αρµόδιοι ασφαλιστικοί οργανισµοί
δύνανται να λαµβάνουν γνώση από το Κ.Ε.Π.Υ.Ο. των
απαραίτητων για την εφαρµογή του παρόντος στοιχείων.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, αναπροσαρµόζεται το ποσό των 250.000 δραχµών
της περιπτώσεως β' της παραγράφου 1 του άρθρου αυτού.
9. Κάθε διάταξη που ρυθµίζει διαφορετικά το θέµα καταργείται,
εκτός των διατάξεων του εδαφίου α' της παραγράφου 14 του
άρθρου 8 του ν. 2592/1998 και αυτών που προβλέπουν διακοπή ή
αναστολή της καταβολής της σύνταξης σε περίπτωση
απασχόλησης του συνταξιούχου σε εργασία υπαγόµενη στην
ασφάλιση του φορέα από τον οποίο συνταξιοδοτείται.
10. Η ισχύς των διατάξεων του άρθρου αυτού αρχίζει δύο (2) χρόνια
από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου.

'Αρθρο 64
Ποσό κατώτατων ορίων συντάξεων

νέων ασφαλισµένων
Κατά τον υπολογισµό των συντάξεων, σύµφωνα µε τις
παραγράφους 3 και 4 του άρθρου 29 του ν. 2084/ 1992 (ΦΕΚ 165
Α'), λαµβάνεται υπόψη το µέσο µηνιαίο κατά κεφαλή Ακαθάριστο
Εθνικό Προϊόν (Α.Ε.Π.) του έτους 1991 προσαυξηµένο κατά 50%
και αναπροσαρµοσµένο κατά το εκάστοτε ποσοστό αύξησης των
συντάξεων των δηµοσίων υπαλλήλων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η'
ΛΟΙΠΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

'Αρθρο 65
Ασφάλιση ιεροδούλων

Στο τέλος του άρθρου 2 του α.ν. 1846/1951, όπως
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τροποποιήθηκε και συµπληρώθηκε, προστίθεται διάταξη ως εξής:
"Επίσης υπάγονται υποχρεωτικά στην ασφάλιση του Ι.Κ.Α., Ι.Κ.Α. -
Τ.Ε.Α.Μ., ∆ΛΟΕΜ και ΟΕΚ τα πρόσωπα του άρθρου 6 παρ. 1 και
του άρθρου 10 παρ. 3 του ν. 1193/1981 "περί της εξ αφροδισίων
νόσων προστασίας και ρυθµίσεις συναφών θεµάτων" (ΦΕΚ 220 Α'),
και όπως αυτό ισχύει κάθε φορά, εφόσον δεν υπάγονται στην
ασφάλιση οποιουδήποτε άλλου οργανισµού, λόγω ασκήσεως άλλου
επαγγέλµατος ή δεν συνταξιοδοτούνται από άλλο φορέα λόγω
άµεσου ή έµµεσου δικαιώµατος.
Η ασφάλιση αρχίζει από την ηµεροµηνία έκδοσης της απόφασης
του νοµάρχη, η οποία προβλέπεται από το άρθρο 6 παρ. 1 εδάφιο
δεύτερο του ανωτέρω νόµου.
Τα υπαγόµενα στην ασφάλιση πρόσωπα υποχρεούνται τον πρώτο
µήνα κάθε χρόνου κατά τις ιατρικές εξετάσεις, που διενεργούνται
κατά το άρθρο 7 παρ. 1 του ν. 1193/1981, να προσκοµίζουν
ασφαλιστική ενηµερότητα. Η µη προσκόµιση ασφαλιστικής
ενηµερότητας συνεπάγεται τη µη ισχύ της απόφασης του νοµάρχη
της προηγούµενης παραγράφου.
Με απόφαση του ∆.Σ. του Ι.Κ.Α. καθορίζεται ο τρόπος υπολογισµού
των ηµερών ασφάλισης και της ασφαλιστικής κλάσης, οι συνέπειες
της µη έγκαιρης καταβολής των εισφορών, η είσπραξη των
καθυστερούµενων εισφορών, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια για τη λειτουργία της ασφάλισης των ανωτέρω
προσώπων."

'Aρθρο 66
Θέµατα Ταµείων Τύπου

1. Η παράγραφος 1 του άρθρου 15 του ν.1866/1989 (ΦΕΚ 222 Α')
αντικαθίσταται ως εξής:
"1.α. ∆ηµοσιογράφοι - συντάκτες, απασχολούµενοι, κατά κύριο
επάγγελµα µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας, σε µη κρατικούς
ραδιοφωνικούς ή τηλεοπτικούς σταθµούς, που λειτουργούν νόµιµα
και εκπέµπουν ή παρουσιάζουν δελτία ειδήσεων τρεις (3),
τουλάχιστον, φορές το εικοσιτετράωρο, συνολικής διάρκειας µιας
και µισής (1,30), τουλάχιστον, ώρας ή µεταδίδουν αποκλειστικά
αθλητικές εκποµπές και οι οποίοι ασχολούνται µε τη συλλογή,
επεξεργασία, σχολιασµό και γενικά τη διαµόρφωση της ύλης, που
βασίζεται σε πληροφορίες και γεγονότα και προορίζεται για τη
σύνταξη δελτίων ειδήσεων, ενηµερωτικών ή αθλητικών εκποµπών,
υπάγονται στην ασφάλιση του Ταµείου Συντάξεων Προσωπικού
Εφηµερίδων Αθηνών και Θεσσαλονίκης (Τ.Σ.Π.Ε.Α.Θ.).
Ως δελτία ειδήσεων, η διάρκεια των οποίων υπολογίζεται για τη
συµπλήρωση της ανωτέρω 1,30 ώρας, θεωρούνται µόνο όσα ο
σταθµός παράγει µε δικά του µέσα και δικούς του δηµοσιογράφους
και όχι τα δελτία ειδήσεων άλλων σταθµών που αναµεταδίδονται
ύστερα από σύµβαση µε αυτούς.
β. Οι υπάλληλοι διοίκησης και διαχείρισης, που απασχολούνται
κατά κύριο επάγγελµα µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας στους µη
κρατικούς ραδιοφωνικούς ή τηλεοπτικούς σταθµούς, που
λειτουργούν νόµιµα και τα κέντρα εκποµπής τους βρίσκονται µέσα
στα γεωγραφικά όρια των Νοµών Αττικής και Θεσσαλονίκης, µε τις
ειδικότητες που αναφέρονται στην παρ. 7 του άρθρου 5 του π.δ.
284/1974 (ΦΕΚ 101 Α'), ασφαλίζονται στο Τ.Σ.Π.Ε.Α.Θ..
γ. Για την ασφάλιση των παραπάνω εργαζοµένων, καταβάλλεται
στο Τ.Σ.Π.Ε.Α.Θ. εργοδοτική εισφορά 7,5% για τον κλάδο σύνταξης
και 2% για τον κλάδο ανεργίας, καθώς και εισφορά ασφαλισµένου
από ποσοστό 8,5% για τον κλάδο σύνταξης. Οι εισφορές αυτές
υπολογίζονται στις συνολικές αποδοχές των ασφαλισµένων και για
την είσπραξή τους εφαρµόζονται ανάλογα οι διατάξεις των άρθρων
31, 32 και 33 του π.δ. 284/1974."
2. Στο άρθρο 15 του ν.1866/1989 προστίθεται παράγραφος 3, που
έχει ως εξής:
"3. Οι δηµοσιογράφοι-συντάκτες, µη µέλη των αναγνωρισµένων
Ενώσεων Συντακτών, οι οποίοι απασχολούνται στην ΕΡΤ Α.Ε. µε
σύµβαση έργου, υπάγονται στην ασφάλιση του Τ.Σ.Π.Ε.Α.Θ. µετά

τη συµπλήρωση τριών (3) τουλάχιστον ετών συνεχούς
απασχόλησης ή µετά τη συµπλήρωση τριών (3) τουλάχιστον ετών
διακεκοµµένης, η οποία όµως πρέπει να έχει πραγµατοποιηθεί
εντός µιας (1) πενταετίας."
3. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων καθορίζονται όλες οι αναγκαίες λεπτοµέρειες για την
ασφάλιση στο Τ.Σ.Π.Ε.Α.Θ. των παραπάνω απασχολουµένων στα
µη κρατικά ραδιοτηλεοπτικά µέσα, καθώς και των δηµοσιογράφων
που απασχολούνται στην ΕΡΤ Α.Ε. µε σύµβαση έργου.
4. Η παράγραφος 5 του άρθρου 13 του ν. 1759/1988 (ΦΕΚ 50 Α')
αντικαθίσταται ως εξής:
"5. Στην ασφάλιση του Ταµείου Συντάξεων Προσωπικού
Εφηµερίδων Αθηνών και Θεσσαλονίκης υπάγονται υποχρεωτικά και
τα πρόσωπα που παρέχουν κατά κύριο επάγγελµα εξαρτηµένη
εργασία µε µισθό ως συντάκτες στους ραδιοφωνικούς και
τηλεοπτικούς σταθµούς της Ελληνικής Ραδιοφωνίας Τηλεόρασης
Α.Ε."
5. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 8 του ν.
2556/1997 (ΦΕΚ 270 Α') αντικαθίσταται, από τότε που ίσχυσε, ως
εξής:
"Οι προερχόµενοι από αγγελιόσηµο πόροι του καταργούµενου
Κλάδου, καθώς και οι πόροι που προβλέπονται από τις διατάξεις
των παραγράφων 1Α περίπτωση α' και 1Β περίπτωση α' του
άρθρου 3 του ν.1872/1951 (ΦΕΚ 202 Α'), όπως ισχύουν κάθε φορά,
διατηρούνται και αποτελούν εφεξής πόρους του ΤΑΤΤΑ."
6. Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 10 του ν. 1186/1981 (ΦΕΚ
202 Α'), όπως τροποποιήθηκαν µε την παρ. 5 του άρθρου 8 του ν.
2556/1997 αντικαθίστανται ως εξής:
"1. Τεχνικοί τύπου, που κατά τη δηµοσίευση του ν.1186/1981 έχουν
πέντε (5) χρόνια πραγµατικής ασφάλισης στο Ταµείο και
απασχολούνται στα έντυπα που αναφέρονται στα άρθρα 5 και 7,
εφόσον απολύονται χωρίς υπαιτιότητα του εργοδότη πριν από τη
συµπλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 9 και χωρίς να
συντρέχουν οι λόγοι που αναφέρονται στην παρ. 1 των άρθρων 6
και 8, δικαιούνται σύνταξη, η οποία υπολογίζεται µόνο βάσει του
χρόνου ασφάλισής τους στο ταµείο, κατά την παρακάτω κλίµακα:
Χρόνια ασφάλισης στο Ταµείο Σύνταξη
α. 5 έως 10 χρόνια 10.000 δρχ.
β. 10 χρόνια και µία ηµέρα έως 15 χρόνια 20.000 δρχ.
γ. 15 χρόνια και µία ηµέρα έως 20 χρόνια 30.000 δρχ.
δ. 20 χρόνια και µία ηµέρα έως 25 χρόνια 40.000 δρχ.
ε. πάνω από 25 χρόνια, η σύνταξη που προβλέπεται από τις
διατάξεις του καταστατικού του ταµείου.
Τα ποσά των περιπτώσεων α', β', γ' και δ' προσαυξάνονται κατά τα
ποσοστά των αυξήσεων που έχουν χορηγηθεί, σύµφωνα µε το
άρθρο 12, από την έναρξη ισχύος του ν. 1186/1981.
Πλήρες έτος λογίζεται αυτό που περιλαµβάνει από 300 µέχρι 365
ηµέρες εργασίας και σε κάθε ηµέρα εργασίας αναλογεί µία ηµέρα
ασφάλισης."
Οι παράγραφοι 3 και 4 του ίδιου άρθρου αναριθµούνται σε 2 και 3
αντίστοιχα.
7. Ασφαλισµένοι του πρώην Ταµείου Ασφάλισης Τυπογράφων και
Μισθωτών Γραφικών Τεχνών που είχαν πραγµατοποιήσει κατ'
ανώτατο όριο µέχρι πενήντα (50) ηµέρες ασφάλισης σε
οποιονδήποτε ασφαλιστικό οργανισµό, είτε κατά το τελευταίο
εξάµηνο πριν από τη συγχώνευση είτε µετά τη συγχώνευση του
Ταµείου αυτού στο Ι.Κ.Α. και συµπλήρωσαν µέχρι τις 27.8.1997 το
όριο  ηλικίας,  που  προβλεπόταν  από  τη  νοµοθεσία  του  πρώην
ΤΑΤ  και  ΜΓΤ,  µπορούν  να  συνταξιοδοτηθούν  µε  τις  διατάξεις
της  νοµοθεσίας  του  συγχωνευθέντος  Ταµείου,  εφόσον
υποβάλλουν  οι  ίδιοι  ή  οι  δικαιοδόχοι  τους  αίτηση  µέσα  σε  έξι
µήνες  από  την  ισχύ  του  παρόντος,  τα  δε  οικονοµικά
αποτελέσµατα  αρχίζουν  από  την  ηµεροµηνία
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υποβολής της αίτησης.
Συνταξιοδοτικά δικαιώµατα ασφαλισµένων του πρώην ΤΑΤ και
ΜΓΤ, που τυχόν απορρίφθηκαν µε βάση τις διατάξεις που ίσχυαν
και εµπίπτουν στην παραπάνω ρύθµιση επανακρίνονται, εφόσον
υποβληθεί νέα αίτηση από τους ενδιαφερόµενους µέσα στην
παραπάνω προθεσµία, τα δε οικονοµικά αποτελέσµατα αρχίζουν
από την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης.
8. Στην ασφάλιση των Κλάδων Επικούρησης και Πρόνοιας του
Ταµείου Ασφαλίσεως Ιδιοκτητών Συντακτών και Υπαλλήλων Τύπου
(Τ.Α.Ι.Σ.Υ.Τ.) υπάγονται υποχρεωτικά και αυτοδίκαια από την
πρώτη του επόµενου της δηµοσίευσης του παρόντος νόµου µήνα
και τα µέλη των ενώσεων φωτοειδησεογράφων και εικονοληπτών
επικαίρων τηλεοράσεως και ανταποκριτών Ξένου Τύπου που
ασφαλίζονται στους αντίστοιχους κλάδους κύριας σύνταξης του
Ταµείου, εφόσον δεν υπάγονται στην ασφάλιση άλλου φορέα
επικούρησης ή πρόνοιας, έναντι καταβολής της αυτής εισφοράς
που ισχύει για τους λοιπούς ασφαλισµένους των εν λόγω Κλάδων.
Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, ύστερα από πρόταση του ∆.Σ. του Ταµείου και
εκπόνηση αναλογιστικής µελέτης θα καθορισθούν τα της
χρηµατοδότησης των Κλάδων Επικούρησης και Πρόνοιας από τους
αντίστοιχους κλάδους κύριας ασφάλισης των ως άνω προσώπων,
οι όροι και οι προϋποθέσεις καταβολής των παροχών, τα της
αναγνώρισης και εξαγοράς προϋπηρεσίας, καθώς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια για την ασφαλιστική τακτοποίηση αυτών.

'Αρθρο 67
Συµπλήρωση νοµοθεσίας Ο.Γ.Α.

1. Στο τέλος του δεύτερου εδαφίου του άρθρου 2 του ν. 2458/1997
(ΦΕΚ 15 Α'), προστίθεται εδάφιο ως εξής:
"Πρόσωπα ηλικίας κάτω των 22 ετών, που έχουν τις προϋποθέσεις
ασφάλισης στον Ο.Γ.Α., µπορούν, ύστερα από αίτησή τους, να
ασφαλισθούν στον Κλάδο από την 1η Ιανουαρίου του επόµενου
έτους εκείνου της συµπλήρωσης του 18ου έτους της ηλικίας τους."
2. Η παράγραφος 3 του άρθρου 4 του ν. 2458/1997 αντικαθίσταται
ως εξής:
"3. Τα ποσά των ασφαλιστικών κατηγοριών αναπροσαρµόζονται
την 1η Ιανουαρίου εκάστου έτους κατά το συνολικό ποσοστό
αύξησης των συντάξεων των δηµοσίων υπαλλήλων του
προηγούµενου έτους, αρχής γενοµένης από 1.1.1999."
3. Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 17 του ν. 2150/1993 (ΦΕΚ 98 Α')
αντικαθίσταται ως ακολούθως:
"Οι δηµοτικοί και κοινοτικοί υπάλληλοι, οι οποίοι ασκούν καθήκοντα
ανταποκριτή Ο.Γ.Α., κατά τη δηµοσίευση του παρόντος, δικαιούνται
αποζηµίωση ίση µε µια ετήσια πάγια αποζηµίωση ανταποκριτή
Ο.Γ.Α., ανά 4ετία απασχόλησής τους, η οποία καταβάλλεται κατά το
χρόνο απαλλαγής τους από τα εν λόγω καθήκοντα.
Για τον πλεονάζοντα της 4ετίας και των πολλαπλασίων αυτής χρόνο
απασχόλησης, σε ακέραια έτη, καταβάλλεται ανάλογο ποσοστό
αποζηµίωσης.
Η διάταξη της παραγράφου αυτής ισχύει και για τους εν ενεργεία
δηµοτικούς και κοινοτικούς υπαλλήλους, οι οποίοι έχουν απαλλαγεί
ήδη από τα καθήκοντα του ανταποκριτή Ο.Γ.Α.."
4. Οι διατάξεις του άρθρου 51 του ν. 2224/1994 (ΦΕΚ 112 Α') από
της δηµοσιεύσεως του παρόντος έχουν εφαρµογή και στο
προσωπικό του Οργανισµού Γεωργικών Ασφαλίσεων (Ο.Γ.Α.).

'Αρθρο 68
Εισφορές υπέρ Ο.Α.Ε.∆. και Εργατικής Εστίας

Από 1ης Ιανουαρίου 2000 ο Ο.Τ.Ε. υποχρεούται να καταβάλλει τις
βαρύνουσες αυτόν ως εργοδότη εισφορές και για τον Κλάδο
Ανεργίας και τον ∆ιανεµητικό Λογαριασµό Οικογενειακών
Επιδοµάτων Μισθωτών (∆.Λ.Ο.Ε.Μ.) του Ο.Α.Ε.∆., καθώς και τον
Οργανισµό Εργατικής Εστίας. Οι βαρύνουσες τους εργαζόµενους
εισφορές για τον Κλάδο Ανεργίας και τον ∆.Λ.Ο.Ε.Μ. του Ο.Α.Ε.∆.,

καθώς και για τον Οργανισµό Εργατικής Εστίας καταβάλλονται κατά
το ήµισυ από 1ης Ιανουαρίου 2001 και στο σύνολό τους από 1ης
Ιανουαρίου 2002. Οφειλόµενες από τον Ο.Τ.Ε. µέχρι τη δηµοσίευση
του παρόντος εισφορές για τον ∆.Λ.Ο.Ε.Μ. διαγράφονται και δεν
αναζητούνται.

'Aρθρο 69
'Αλλες διατάξεις Ι.Κ.Α.

1. Η παρ. 10 του άρθρου 5 του ν. 2408/1996 (ΦΕΚ 104 Α')
αντικαθίσταται ως εξής:
"Στο τέλος του τέταρτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου 62 του
ν.δ/τος 356/1974 (ΦΕΚ 90 Α'), που έχει προστεθεί µετά την
αντικατάσταση του πρώτου εδαφίου µε τις διατάξεις της παρ. 10 του
άρθρου 9 του ν. 2386/1996 (ΦΕΚ 43 Α'), προστίθεται και η φράση
"καθώς και στο 'Ιδρυµα Κοινωνικών Ασφαλίσεων"."
2. Oι διατάξεις της παρ. 4 του άρθρου 4 του ν. 2556/1997 (ΦΕΚ 270
Α') αντικαθίσταται ως εξής:
"4. 0ι διατάξεις του άρθρου 115 του ν. 2238/1994 (ΦΕΚ 151 Α'),
όπως ισχύουν κάθε φορά, που αναφέρονται στην ευθύνη των
διοικούντων νοµικά πρόσωπα για την καταβολή των φόρων που
οφείλουν στο ∆ηµόσιο τα πρόσωπα αυτά, εφαρµόζονται κατ'
αναλογία και για την καταβολή των οφειλόµενων στο Ι.Κ.Α.
ασφαλιστικών εισφορών."
3. Η διάταξη της παρ. 2 του άρθρου 28 του ν. 2579/1998 (ΦΕΚ 31
Α') αντικαθίσταται ως εξής:
"Oι προθεσµίες που προβλέπουν οι διατάξεις του άρθρου 9 παρ. 5
του ν. 1386/1983 (ΦΕΚ 107 Α'), όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο
48 του ν.1882/1990 και του άρθρου 46α παρ. 10 του ν. 1892/1990,
όπως το εν λόγω άρθρο προστέθηκε µε το άρθρο 14 του ν. 2000/
1991 (ΦΕΚ 206 Α') και στη συνέχεια αντικαταστάθηκε ως προς την
παρ. 10 µε το άρθρο 53 παρ. 3 του ν. 2224/1994 (ΦΕΚ 112 Α'),
αρχίζουν για το ∆ηµόσιο και το Ι.Κ.Α. από την κοινοποίηση της
σχετικής πρόσκλησης του εκκαθαριστή στον Υπουργό Οικονοµικών
και στο ∆ιοικητή του Ι.Κ.Α. αντίστοιχα, σύµφωνα µε τις κείµενες
διατάξεις."
4. α. Σε περίπτωση που ασκηθεί, ενώπιον του αρµόδιου
δικαστηρίου αίτηση αναστολής εκτέλεσης απορριπτικής, εν όλω ή
εν µέρει απόφασης της Τοπικής ∆ιοικητικής Επιτροπής του
αρµόδιου Υποκαταστήµατος Ι.Κ.Α. εκδοθείσης επί ενστάσεως κατά
καταλογιστικής πράξης αυτού από οποιαδήποτε αιτία, η αναστολή
χορηγείται κατά τις διατάξεις του άρθρου 31 του π.δ. 341/1978
(ΦΕΚ 71 Α') και µε την προϋπόθεση της εφάπαξ καταβολής ποσού
ίσου προς το είκοσι τοις εκατό (20%) των βεβαιωθέντων και
αµφισβητούµενων ποσών.
Το ποσοστό αυτό καταβάλλεται µέχρι την τελευταία εργάσιµη για τις
δηµόσιες υπηρεσίες ηµέρα του επόµενου από τη βεβαίωση µήνα.
β. Η είσπραξη του πιο πάνω βεβαιωθέντος ποσοστού δύναται να
ανασταλεί µέχρι έξι (6) µήνες µε απόφαση του αρµόδιου για τη
χορήγηση της αναστολής δικαστηρίου, εφόσον υπάρχει σχετικό
αίτηµα στην υποβληθείσα αίτηση αναστολής εκτέλεσης και
παρασχεθεί ασφάλεια, η οποία καλύπτει τα ποσά των
ασφαλιστικών εισφορών που αντιστοιχούν στο ποσοστό αυτό.
γ. Η παρεχόµενη ασφάλεια του πιο πάνω ποσοστού συνίσταται σε
εµπράγµατη ασφάλεια ή εγγυητική επιστολή φερέγγυας τράπεζας,
εφόσον οι κύριες, οι πρόσθετες, καθώς και οι λοιπές
συµβεβαιούµενες εισφορές και τέλη για όλες τις πράξεις, για τις
οποίες έχει ασκηθεί αίτηση αναστολής, υπερβαίνουν σωρευτικά το
ποσό του ενός εκατοµµυρίου (1.000.000) δραχµών. Αν το ποσό
είναι µικρότερο του ενός εκατοµµυρίου (1.000.000) δραχµών αρκεί
και η παροχή εγγύησης τρίτου αξιόχρεου προσώπου.
δ. Η εξάλειψη της υποθήκης και η επιστροφή της εγγυητικής
επιστολής  πραγµατοποιείται  εφόσον  εξοφληθεί  το  πιο  πάνω
ποσό  µε  τις  αναλογούσες  προσαυξήσεις  εκπρόθεσµης
καταβολής.  Σε  περίπτωση  µη  εξόφλησης  της  οφειλής,  µετά  τη
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λήξη της αναστολής, λαµβάνονται αναγκαστικά µέτρα εις βάρος του
ακινήτου στο οποίο έχει εγγραφεί η υποθήκη ή κατά του εγγυητή και
η παρασχεθείσα εγγυητική επιστολή τράπεζας καταπίπτει και
εισπράττεται από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Ι.Κ.Α..
ε. Κατά το χρονικό διάστηµα που διαρκεί η αναστολή για την
καταβολή του χρέους προς το Ι.Κ.Α. δεν απαλλάσσεται το χρέος
από τις προσαυξήσεις εκπρόθεσµης καταβολής.
στ. Οι πιο πάνω διατάξεις ισχύουν από τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και
εφαρµόζονται και για όλες τις υποθέσεις που εκκρεµούν στα
διοικητικά δικαστήρια, λόγω άσκησης αιτήσεων αναστολής
εκτέλεσης.
5. Το τρίτο εδάφιο της παρ.1 του άρθρου 26 του ν. 2639/1998 (ΦΕΚ
205 Α') τροποποιείται και συµπληρώνεται από την ηµεροµηνία
ισχύος του ως εξής:
"Οι παραπάνω ρυθµίσεις εφαρµόζονται και για τα λοιπά κατ' οίκον
του εργοδότη απασχολούµενα πρόσωπα που εργάζονται σε έναν
εργοδότη το µήνα, τα οποία ασφαλίζονται για τους κλάδους
σύνταξης, ασθένειας, Ι.Κ.Α. - Τ.Ε.Α.Μ. και Ο.Ε.Κ.. Για τα πρόσωπα
της κατηγορίας αυτής επιτρέπεται µε γραπτή συµφωνία εργοδότη
και εργαζόµενου η καταβολή εισφορών και επί των πράγµατι
καταβαλλόµενων αποδοχών τους, εφόσον αυτές υπερβαίνουν το
25πλάσιο του εκάστοτε ισχύοντος ηµεροµισθίου του ανειδίκευτου
εργάτη."
6. 'Οταν σε εκπαιδευτικά προγράµµατα που εκτελεί το 'Ιδρυµα
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τις ανάγκες του ενταγµένου στο µέτρο
3. 2. 1. του επιχειρησιακού προγράµµατος εκσυγχρονισµού της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης "Κλεισθένης", έργου "Ολοκληρωµένο
Πληροφοριακό Σύστηµα Ι.Κ.Α." και αφορούν εκπαίδευση χρηστών,
προβλέπεται πρακτική εξάσκηση σε υπηρεσιακές µονάδες του
Ι.Κ.Α., εκτός ωραρίου λειτουργίας, δύναται να ορίζεται αποζηµίωση
των υπευθύνων - εκπαιδευτών και των εκπαιδευόµενων χρηστών,
µε κοινή απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων και του Υπουργού Οικονοµικών, µετά από γνώµη της
οικείας µονάδας εκπαίδευσης και του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του
Ι.Κ.Α..
Υπεύθυνοι - εκπαιδευτές στην περίπτωση αυτή είναι δυνατόν να
ορίζονται είτε υπάλληλοι του Ι.Κ.Α. που υπηρετούν στις µονάδες
υλοποίησης της πρακτικής εξάσκησης είτε υπάλληλοι που
υπηρετούν σε άλλες υπηρεσίες του φορέα είτε σε άλλους φορείς
του δηµόσιου τοµέα είτε εξωτερικοί συνεργάτες.

'Αρθρο 70
Αύξηση ποσού Ε.Κ.Α.Σ.

1. Τα ποσά Επιδόµατος Κοινωνικής Αλληλεγγύης Συνταξιούχων
(Ε.Κ.Α.Σ.), που προβλέπονται από την παρ. 5 του άρθρου 24 του ν.
2556/1997 (ΦΕΚ 270 Α') αυξάνονται για το έτος 1999 κατά 50%.
2. Τα ποσά εισοδήµατος των περιπτώσεων α' και β' της αυτής ως
άνω παραγράφου αναπροσαρµόζονται µε την ίδια βάση και την ίδια
απόφαση που προβλέπονται από το δεύτερο εδάφιο της
παραγράφου 7 του ίδιου άρθρου.
3. Ο προβλεπόµενος από το τρίτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 24
του ν. 2556/1997 τρόπος αναπροσαρµογής του ποσού του Ε.Κ.Α.Σ.
εφαρµόζεται από 1.1.2000 και εφεξής.

'Αρθρο 71
∆ιατάξεις Τ.Ε.Β.Ε.

1. Εικαστικοί καλλιτέχνες µέλη του Επιµελητηρίου Εικαστικών
Τεχνών Ελλάδος (Ε.Ε.Τ.Ε.) δεν υπάγονται στο Τ.Ε.Β.Ε. για κάθε
είδους καλλιτεχνική τους δραστηριότητα, εκτός αν οι ίδιοι
επιθυµούν.
2. Ασφαλισµένοι του Ταµείου Επαγγελµατιών και Βιοτεχνών
Ελλάδος (Τ.Ε.Β.Ε.), αρµοδιότητας Γραφείου Τ.Ε.Β.Ε. Σητείας, οι
οποίοι έχουν υποβάλει µήνυση µέχρι 30.11.1998 κατά οργάνων του
Ταµείου για παρακράτηση και υπεξαίρεση ασφαλιστικών τους
εισφορών, περιόδου µέχρι Νοεµβρίου 1995 ή το έχουν δηλώσει µε
υπεύθυνη δήλωσή τους στο αρµόδιο Γραφείο Τ.Ε.Β.Ε. µέχρι την

ίδια ηµεροµηνία, δύνανται, κατά παρέκκλιση των διατάξεων των
ν.1902/1990 άρθρο 33 και 1976/1991 άρθρο 21, να καταβάλλουν
τις οφειλόµενες ασφαλιστικές τους εισφορές της παραπάνω
χρονικής περιόδου, µε το ασφάλιστρο που ίσχυε στο χρόνο που
ανάγονται χωρίς πρόσθετα τέλη.
Τυχόν καταβληθείσες ή ρυθµισθείσες εισφορές του ανωτέρω
χρονικού διαστήµατος θεωρούνται ως καλώς καταβληθείσες.

'Αρθρο 72
Εξαίρεση πρώην τρικυκλιστών από το Τ.Σ.Α.

1. Οι συνταξιούχοι του Ο.Γ.Α. και λοιπών ασφαλιστικών
οργανισµών, πρώην ιδιοκτήτες τρικύκλου µοτοσυκλέτας ∆ηµόσιας
Χρήσης, οι οποίοι αντικατέστησαν τα τρίκυκλα µε ελαφρά φορτηγά
∆.Χ. (ν. 1073/1980, ΦΕΚ 214 Α') εξαιρούνται της υποχρεωτικής
ασφάλισης του Τ.Σ.Α. και απαλλάσσονται των µέχρι τη δηµοσίευση
του παρόντος νόµου οφειλόµενων εισφορών και πρόσθετων τελών,
εφόσον αποξενωθούν µε οποιονδήποτε τρόπο του ∆.Χ.
αυτοκινήτου µέχρι 30.6.1999.
2. Ιδιοκτήτες τρικύκλων, που αντικατέστησαν τα τρίκυκλα µε ελαφρά
φορτηγά ∆.Χ. (ν. 1073/1980, ΦΕΚ 214 Α'), απαλλάσσονται των
εισφορών του Κλάδου Ασθένειας και των επιβαλλόµενων επ' αυτών
πρόσθετων τελών µέχρι 30.6.1998, καθώς και του προστίµου 20%
λόγω µη έγκαιρης εγγραφής στα µητρώα του Τ.Σ.Α..
Πρόσωπα της κατηγορίας αυτής, που έχουν ρυθµίσει την οφειλή
τους σε δόσεις και δεν έχουν εξοφλήσει µέχρι την ισχύ του
παρόντος, απαλλάσσονται των εισφορών Κλάδου Ασθένειας και
των επ' αυτών επιβαλλόµενων πρόσθετων τελών, για το χρονικό
διάστηµα που δεν έχουν καταβληθεί, καθώς και του προστίµου
20%.
3. 'Οσοι εκ των ως άνω ιδιοκτητών µεταβιβάσουν έως 30.6.1999 τα
ελαφρά φορτηγά ∆.Χ. και έχουν ασφαλιστεί στον Ο.Γ.Α. ή σε άλλον
ασφαλιστικό φορέα διαγράφονται, κατόπιν αιτήσεώς τους, της
ασφαλίσεως του Τ.Σ.Α. και απαλλάσσονται των οφειλόµενων
εισφορών µετά των προσθέτων τελών.
4. Καταβληθείσες ήδη ασφαλιστικές εισφορές και πρόσθετα τέλη
δεν επιστρέφονται και ο χρόνος για τον οποίο κατεβλήθησαν
ασφαλιστικές εισφορές θεωρείται ισχυρός.
5. Το Τ.Σ.Α. υποχρεούται να χορηγεί πιστοποιητικά για τη
µεταβίβαση των τρικύκλων ∆.Χ. και των φορτηγών ∆.Χ. από
αντικατάσταση τρικύκλων, στα πρόσωπα των παραγράφων 1 έως 3
του παρόντος, χωρίς προηγούµενη εξόφληση των εισφορών.

'Αρθρο 73
Παράταση προθεσµιών

1. α) Ο αλλοδαπός οφείλει να πραγµατοποιήσει το προβλεπόµενο
στο εδάφιο β' της παρ. 1 του άρθρου 2 του π.δ. 359/1997 (ΦΕΚ 240
Α') εισόδηµα από 1ης Ιανουαρίου 1998 έως 31 ∆εκεµβρίου 1998 και
για τις οικιακές βοηθούς έως τις 28 Φεβρουαρίου 1999.
β) Η προθεσµία υποβολής των δικαιολογητικών µε τα οποία θα
αποδεικνύετο ότι ο αλλοδαπός εξασφαλίζει τις προϋποθέσεις του
εδαφίου β' της παρ. 1 του άρθρου 2 του π.δ. 359/1997 παρατείνεται
έως την 30ή Απριλίου 1999.
γ) Οι κάτοχοι του εγγράφου πιστοποίησης της παρ. 3 του άρθρου 2
του π.δ. 358/1997 (ΦΕΚ 240 Α'), καθώς και της λευκής κάρτας
τεκµαίρεται ότι βρίσκονταν στην Ελληνική Επικράτεια πριν την 28η
Νοεµβρίου 1997, εκτός και αν δηµόσιο έγγραφο αποδεικνύει
µεταγενέστερη είσοδο.
δ) Η ισχύς του εγγράφου πιστοποίησης της παρ. 3 του άρθρου 2
του π.δ. 358/1997, καθώς και της λευκής κάρτας παρατείνεται έως
την 30ή Απριλίου 1999.
ε) Η έλλειψη του πιστοποιητικού ποινικού µητρώου, εφόσον έχει
ήδη υποβληθεί η σχετική αίτηση στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και
συντρέχουν  οι  λοιπές  προϋποθέσεις  της  παρ.  1  του  άρθρου  2
του  π.δ.  359/1997,  δεν  εµποδίζει  τη  χορήγηση  πράσινης
κάρτας,  της  οποίας  ανακαλείται  η  ισχύς  αν  εν  τω  µεταξύ
βεβαιωθεί  καταδικαστική  απόφαση  σύµφωνα  µε  την
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παρ. 3 του άρθρου 2 του π.δ. 358/1997.
στ) Η διάταξη της παρ. 2 του άρθρου 1 του π.δ. 358/1997
αντικαθίσταται ως εξής:
"Οι διατάξεις του παρόντος διατάγµατος εφαρµόζονται σε κάθε
αλλοδαπό ο οποίος χωρίς να πληροί τις νόµιµες προϋποθέσεις
εισόδου και απασχόλησης στη χώρα βρίσκεται στην Ελληνική
Επικράτεια κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του παρόντος,
εργαζόµενος ή µε την επιθυµία να εργαστεί στην Ελλάδα σε
οποιονδήποτε εργοδότη και µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας ή
αυταπασχολούµενος ή µε την επιθυµία να αυτοαπασχοληθεί. Οι
λοιποί αλλοδαποί εξακολουθούν να υπάγονται στις διατάξεις του ν.
1975/1991."
ζ) Η διάταξη του εδαφίου 2 της παραγράφου 3 του άρθρου 2 του
π.δ. 358/1997 αντικαθίσταται ως εξής:
"Στον αλλοδαπό, που δεν υπέβαλε µαζί µε την ανωτέρω αίτηση -
δήλωση ή δεν προσκόµισε εντός της προθεσµίας των πέντε (5)
µηνών τα ως άνω οριζόµενα έγγραφα και αποδεικτικά στοιχεία, δεν
είναι δυνατόν να χορηγηθεί Κάρτα Παραµονής Περιορισµένης
Χρονικής ∆ιάρκειας. Σύζυγος και ανήλικα τέκνα του κατόχου της
Κάρτας Προσωρινής 'Αδειας Παραµονής δεν δύναται να απελαθούν
κατά τη διάρκεια της ισχύος της. ∆εν χορηγείται Κάρτα Προσωρινής
'Αδειας Παραµονής Αλλοδαπού σε όσους έχουν καταδικαστεί
τελεσίδικα στην Ελλάδα για κακούργηµα ή πληµµέληµα σε ποινή
φυλάκισης τουλάχιστον τριών (3) µηνών, εξαιρουµένων όσων
καταδικάστηκαν για παράνοµη είσοδο και εργασία σε ελληνικό
έδαφος προ της ενάρξεως της ισχύος του παρόντος διατάγµατος ή
σε όσους αναφέρονται στον κατάλογο ανεπιθύµητων αλλοδαπών
του άρθρου 11 του ν. 1975/1991, µη συµπεριλαµβανοµένων όσων
είναι καταχωρηµένοι συνεπεία διοικητικής ή δικαστικής απέλασης
λόγω παράνοµης εισόδου, παραµονής ή εργασίας, της σχετικής
δικαστικής απέλασης αναστελλοµένης."
η) Η διάταξη του εδαφίου 2 της παραγράφου 3 του άρθρου µόνου
του π.δ. 241/1998 αντικαθίσταται ως εξής:
"Τα υπό στοιχεία (ε) και (στ) δικαιολογητικά µπορεί να προσκοµίσει
ο αλλοδαπός και πέραν της ως άνω προθεσµίας, ανεξάρτητα από
το χρόνο έκδοσής τους, πάντως όχι πέραν της 31ης ∆εκεµβρίου
1998".
θ) Η διάταξη του τελευταίου εδαφίου της παραγράφου 6 του άρθρου
µόνου του π.δ. 242/1998 αντικαθίσταται ως εξής:
"Χρέη εισηγητή εκτελεί υπάλληλος του Ο.Α.Ε.∆. µε αναπληρωτή
του έναν υπάλληλο του ίδιου Οργανισµού. Η θητεία των µελών είναι
δύο έτη."
2. Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 85 του ν.
2084/1992 (ΦΕΚ 165 Α'), όπως ισχύει, τροποποιείται ως εξής:
"Η ισχύς των διατάξεων του εδαφίου αυτού αρχίζει ένα έτος µετά
την εφαρµογή του Κλαδικού Λογιστικού Σχεδίου των Φορέων
Κοινωνικής Ασφάλισης."
3. Η προβλεπόµενη από την παρ. 2 του άρθρου 1 του ν.δ.
172/1974 (ΦΕΚ 345 Α') προθεσµία, που παρατάθηκε µε την παρ. 3
του άρθρου 8 του ν. 825/1978 (ΦΕΚ 189 Α'), την παρ. 2 του άρθρου
14 του ν. 1276/1982 (ΦΕΚ 100 Α'), την παρ. 1 του άρθρου 27 του ν.
1469/1984 (ΦΕΚ 111 Α'), το άρθρο 27 του ν. 1654/1986 (ΦΕΚ 177
Α'), την παρ. 10 του άρθρου 2 του ν. 1759/1988 (ΦΕΚ 50 Α') και του
άρθρου 14 του ν. 2217/1994 (ΦΕΚ 83 Α'), παρατείνεται για ένα (1)
έτος από την έναρξη της ισχύος του παρόντος νόµου.
4. Η προβλεπόµενη από την παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 1469/1984
(ΦΕΚ 11 Α') προθεσµία υποβολής αίτησης αναγνώρισης χρόνου
απασχόλησης στην αλλοδαπή, που παρατάθηκε µε τις διατάξεις του
εδαφίου β' της παρ. 16 του άρθρου 38 του ν. 1759/1988 (ΦΕΚ 50
Α') και της παρ. 1 του άρθρου 39 του ν. 1902/1990 (ΦΕΚ 138 Α') και
της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 2217/1994 (ΦΕΚ 83 Α') µέχρι
31.5.1996, παρατείνεται για ένα (1) χρόνο από την έναρξη ισχύος
του παρόντος νόµου.

'Αρθρο 74
Θέµατα προσωπικού

1. Στη Γενική Γραµµατεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Γ.Γ.Κ.Α.) του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων συνιστώνται:

α) Κλάδος ΠΕ Οικονοµικού της Κατηγορίας ΠΕ και τέσσερις (4)
θέσεις προσωπικού.
Προσόντα διορισµού για την πλήρωση των παραπάνω θέσεων
στον εισαγωγικό βαθµό ορίζονται:
Πτυχίο ή ∆ίπλωµα Οικονοµικών Επιστηµών Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή
πτυχίο ή δίπλωµα του Οικονοµικού Πανεπιστηµίου ή του
Πανεπιστηµίου Πειραιά ή ισότιµο αντίστοιχης ειδικότητας σχολών
της αλλοδαπής µε κατεύθυνση στα χρηµατοοικονοµικά και εµπειρία
τουλάχιστον δύο χρόνων στη µηχανογραφηµένη Λογιστική που
αποδεικνύεται µε σχετικό βιβλιάριο του οικείου ασφαλιστικού φορέα.
β) Πέντε (5) θέσεις προσωπικού του Κλάδου ΠΕ Αναλογιστών της
Κατηγορίας ΠΕ, προστιθέµενες στις ήδη υπάρχουσες.
Προσόντα διορισµού στον εισαγωγικό βαθµό ορίζονται:
Πτυχίο του Μαθηµατικού Τµήµατος των Φυσικοµαθηµατικών
Σχολών των Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ισότιµο πτυχίο αντίστοιχης
σχολής της αλλοδαπής ή πτυχία άλλων σχολών των Α.Ε.Ι. της
ηµεδαπής ή της αλλοδαπής στις οποίες διδάσκονται ασφαλιστικά
και οικονοµικά µαθηµατικά.
γ) Μία (1) θέση στον Κλάδο ∆Ε Τεχνικό της Κατηγορίας ∆Ε
ειδικότητας Οδηγού αυτοκινήτων.
Προσόντα διορισµού για την πλήρωση της θέσης στον εισαγωγικό
βαθµό ορίζονται τα προβλεπόµενα στο π.δ. 194/1988 (ΦΕΚ 84 Α').
Κατά την πρώτη εφαρµογή, η θέση αυτή δύναται να πληρωθεί µε
µετάταξη από υπάλληλο της Γ.Γ.Κ.Α. της Κατηγορίας ΥΕ
ειδικότητας βοηθητικού προσωπικού του Κλάδου ΥΕ µε
επαγγελµατική άδεια οδήγησης.
δ) Πέντε (5) θέσεις του Κλάδου ∆Ε ∆ιοικητικού - Λογιστικού της
Κατηγορίας ∆Ε, προστιθέµενες στις ήδη υπάρχουσες.
Προσόντα διορισµού στον εισαγωγικό βαθµό ορίζονται τα
προβλεπόµενα στο π.δ. 194/1988.
2. Συνιστώνται στον Ο.Γ.Α. οι παρακάτω οργανικές θέσεις
προσωπικού και Κλάδος ως εξής:
α) ∆εκατέσσερις (14) θέσεις του Κλάδου Ιατρών και Οδοντιάτρων εκ
των οποίων µία (1) ειδικότητας ορθοπεδικού, µία (1) ειδικότητας
οφθαλµιάτρου, έντεκα (11) ειδικότητας παθολόγου και µία (1)
ειδικότητας ψυχιάτρου.
β) Τρεις (3) θέσεις του Κλάδου Φαρµακοποιών.
γ) Πέντε (5) θέσεις του Κλάδου Πληροφορικής.
δ) Εννιά (9) θέσεις του Κλάδου ∆ιοικητικών Υπαλ-λήλων Β'.
ε) Τέσσερις (4) θέσεις του Κλάδου Προσωπικού Η/Υ.
στ) Κλάδος Τεχνικός στην κατηγορία ∆ιοικητικού Προσωπικού Β' µε
µία (1) θέση βαθµού Β6-∆1 µε τα εξής προσόντα στον εισαγωγικό
βαθµό:
Απολυτήριο τίτλο ηλεκτρολόγου εσωτερικών ηλεκτρικών
εγκαταστάσεων ενιαίου Πολυκλαδικού Λυκείου ή Τεχνικού
Επαγγελµατικού Λυκείου ή Τεχνικής - Επαγγελµατικής Σχολής ή
αντίστοιχης ειδικότητας Σχολής µαθητείας του Ο.Α.Ε.∆. του ν.
1346/1983 (ΦΕΚ 46 Α') ή άλλο ισότιµο τίτλο σχολικής µονάδας της
ηµεδαπής ή αλλοδαπής, άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος και τριετή
τουλάχιστον εµπειρία αποδεικνυόµενη µε σχετικό βιβλιάριο του
οικείου ασφαλιστικού φορέα.
3. Στο Ταµείο Επικουρικής Ασφαλίσεως Υπαλλήλων Εµπορικών
Καταστηµάτων (Τ.Ε.Α.Υ.Ε.Κ.) συνιστώνται: α) κλάδοι και θέσεις
προσωπικού και β) περιφερειακές υπηρεσίες ως εξής:
α) Κλάδος ΠΕ Πληροφορικής της Κατηγορίας ΠΕ (Ειδικότητας
Μηχανικών Η/Υ) και µία (1) θέση.
β) Στον υφιστάµενο Κλάδο ΤΕ Πληροφορικής (Ειδικότητας
ηλεκτρονικού υπολογιστικού συστήµατος - HARD WARE) µία (1)
θέση.
γ) Κλάδος ∆Ε Προσωπικού Η/Υ (Ειδικότητας Χειριστών Η/Υ) της
κατηγορίας ∆Ε και δεκαπέντε (15) θέσεις.
Προσόντα  διορισµού  για  την  πλήρωση  των  παραπάνω  θέσεων
ορίζονται  τα  προβλεπόµενα  στο  π.δ.  194/1988  (ΦΕΚ
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84 Α'), όπως τροποποιήθηκε µε το π.δ. 172/1992 (ΦΕΚ 81 Α').
δ) Περιφερειακό Γραφείο Τ.Ε.Α.Υ.Ε.Κ. στην Καλαµάτα και µία (1)
θέση Κλάδου ∆Ε ∆ιοικητικού - Λογιστικού.
ε) Περιφερειακό Γραφείο Τ.Ε.Α.Υ.Ε.Κ. στα Τρίκαλα και µία (1) θέση
Κλάδου ∆Ε ∆ιοικητικού - Λογιστικού.
4. Το πρώτο εδάφιο της περ. (η) της παρ. 3 του άρθρου 19 του ν.
2556/1997 (ΦΕΚ 270 Α') αντικαθίσταται ως εξής:
"η) Πέντε (5) θέσεις µόνιµου προσωπικού Κλάδου ∆Ε Τεχνικών
όλων των ειδικοτήτων που περιγράφονται στο άρθρο 20 του π.δ.
194/1988 (ΦΕΚ 84 Α')."
5. Το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 19 του ν. 2556/1997 (ΦΕΚ 270
Α') τροποποιείται ως ακολούθως:
"Επίσης, συνιστώνται στο γραφείο του ∆ιοικητή του Ο.Α.Ε.Ε. δύο
(2) θέσεις ειδικών συνεργατών µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου."

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ'
ΕΙ∆ΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

'Αρθρο 75
Προαιρετική ασφάλιση σε περισσότερους φορείς

Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 39 του ν. 2084/1992, όπως ισχύει
µετά τη συµπλήρωσή της µε την παρ. 1 του άρθρου 2 του ν.
2335/1995 και την αντικατάστασή της µε την παρ. 1 του άρθρου 16
του ν. 2556/1997, προστίθενται εδάφια ως εξής:
"Εφόσον επιθυµούν, τα πρόσωπα αυτά δύνανται να ασφαλιστούν
προαιρετικά και σε περισσότερους του ενός φορείς, αν αυτό
προβλέπεται από την ισχύουσα νοµοθεσία, ύστερα από σχετική
αίτηση που υποβάλλεται στον αρµόδιο φορέα εντός της παραπάνω
εξάµηνης προθεσµίας.
Στην περίπτωση αυτή υποχρεούνται στην καταβολή του συνόλου
των ασφαλιστικών εισφορών ασφαλισµένου, εργοδότη και Κράτους
των προβλεποµένων από τις ισχύουσες διατάξεις για τον οικείο
φορέα."
Η ισχύς της διάταξης αυτής ανατρέχει στην ηµεροµηνία
δηµοσίευσης του ν. 2556/1997, τυχόν δε αιτήσεις που έχουν
υποβληθεί µετά την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού, καθώς και
όσες υποβληθούν εντός εξαµήνου από τη δηµοσίευση του
παρόντος θεωρούνται εµπρόθεσµες.

'Αρθρο 76
Εξόφληση ασφαλιστικών εισφορών Τ.Σ.Α.Υ.

Στο τέλος του εδαφ. α' της παρ. 4 του άρθρου 6 του ν.δ. 3348/1955,
όπως τροποποιήθηκε µεταγενέστερα και ισχύει µετά την
αντικατάστασή του από τις διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν.
982/1979 (ΦΕΚ 239 Α'), προστίθεται υπεδάφιο ως ακολούθως:
"Οι πάσης φύσεως ασφαλιστικές εισφορές των ελευθέρως
ασκούντων το επάγγελµα ασφαλισµένων του Ταµείου Συντάξεως
και Αυτασφαλίσεως Υγειονοµικών (Τ.Σ.Α.Υ.) καθίστανται απαιτητές
στην 30ή Ιουνίου και 31η ∆εκεµβρίου εκάστου έτους."

'Αρθρο 77
Συνυπολογισµός χρόνου ΣΕΠ στην 35ετία
και συνταξιοδότηση προσωπικού Ο.Α.

από το Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε.
1. Το χρονικό διάστηµα κατά το οποίο οι εργαζόµενοι στην πρώην
Ε.Α.Σ., που απέκτησαν δικαίωµα θέσεως σε κυκλοφορία
λεωφορείων δηµόσιας χρήσης, συνέχισαν βάσει των διατάξεων του
άρθρου 18 του ν. 2078/ 1992 (ΦΕΚ 139 Α') την ασφάλισή τους στο
Ι.Κ.Α. συνυπολογίζεται για τη συµπλήρωση των απαιτούµενων από
την παρ. 1 του άρθρου 10 του ν. 825/1978, όπως ισχύει κάθε φορά,
χρονικών προϋποθέσεων.
2. Η διάταξη της παραγράφου 2 του άρθρου 10 του ν.1759/1988
έχει, µέχρι την ολοκλήρωση του εγκεκριµένου προγράµµατος
εξυγίανσης της Ολυµπιακής Αεροπορίας, ανάλογη εφαρµογή από

την ισχύ του ν. 2271/ 1994 (ΦΕΚ 229 Α') και για το προσωπικό της
Ολυµπιακής Αεροπορίας και Αεροπλοΐας που αποχωρεί
προαιρετικά από την υπηρεσία.
3. Το προσωπικό των Τοπικών Ενώσεων ∆ήµων και Κοινοτήτων
Ελλάδος (Τ.Ε.∆.Κ.) υπάγεται στην υποχρεωτική ασφάλιση του
Ταµείου Ασφάλισης ∆ηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων
(Τ.Α.∆.Κ.Υ.), εφαρµοζοµένων των διατάξεων που ισχύουν για το
ταµείο αυτό.
Ο χρόνος υπηρεσίας στις Τ.Ε.∆.Κ., για τον οποίο το προσωπικό
αυτό έχει ασφαλιστεί σε άλλο επικουρικό φορέα, συνυπολογίζεται
σύµφωνα µε τις διατάξεις περί διαδοχικής ασφάλισης.
Τα πρόσωπα που υπηρετούν κατά τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου δύνανται να επιλέξουν την ασφάλισή τους στο Ι.Κ.Α.-
Τ.Ε.Α.Μ., µε αίτηση που θα υποβάλουν µέχρι την 30.6.1999.
Το προσωπικό των Τ.Ε.∆.Κ., καθώς και τα µέλη οικογένειας αυτού
υπάγονται στην ασφάλιση του Ταµείου Υγείας των ∆ηµοτικών και
Κοινοτικών Υπαλλήλων (Τ.Υ.∆.Κ.Υ.), εφαρµοζοµένων των
διατάξεων που ισχύουν για το ταµείο αυτό.
4. Ασφαλισµένοι των Ταµείων Κύριας Ασφάλισης, που είχαν
υπαχθεί διαδοχικά, πριν την 1.1.1979, στην ασφάλιση του Ι.Κ.Α. και
άλλου φορέα κύριας ασφάλισης µισθωτών, ο οποίος στη συνέχεια
συγχωνεύτηκε στο Ι.Κ.Α., και µετά από την 1.1.1979 υπήχθησαν
στην ασφάλιση οποιουδήποτε φορέα, κατά τον υπολογισµό του
ποσού της σύνταξής τους, εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 10
του ν. 1405/1983.

'Αρθρο 78
Συµβάσεις επιµελητών εισπράξεων

Οι διατάξεις του άρθρου 6 του ν. 2527/1997 δεν έχουν εφαρµογή
για την ανάθεση της είσπραξης των ασφαλιστικών εισφορών των
Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης από ιδιώτες. Η ανάθεση της
είσπραξης των εισφορών αυτών εξακολουθεί να διέπεται από τις
διατάξεις του άρθρου 89 του ν. 2084/1992.

'Αρθρο 79
Πόροι συνδικαλιστικών οργανώσεων

Στο άρθρο 7 του ν. 1915/1990, όπως αντικαταστάθηκε και
συµπληρώθηκε µε τις διατάξεις του άρθρου 5 του ν. 2224/1994,
προστίθεται παράγραφος 7, ως ακολούθως:
"7. Στις πρωτοβάθµιες συνδικαλιστικές οργανώσεις του ιδιωτικού
τοµέα, εφόσον έχουν τουλάχιστον 200 ψηφίσαντα µέλη θα
καταβάλλονται από 1.1.1999 τα έξοδα των δικαστικών
αντιπροσώπων που παρίστανται στις αρχαιρεσίες τους. Τα θέµατα
που αφορούν τον τρόπο καταβολής των χρηµατικών ποσών και η
διαδικασία πιστοποίησης της εκτέλεσης των δαπανών αυτών
ρυθµίζονται σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 5 του
άρθρου αυτού."

'Αρθρο 80
Ειδικές εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Η παράγραφος 4 του άρθρου 57 του ν. 2084/1992 (ΦΕΚ 165 Α')
τροποποιείται ως ακολούθως:
"4. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων αναπροσαρµόζεται κάθε φορά το ανώτατο όριο του
εφάπαξ βοηθήµατος της προηγούµενης παραγράφου, σύµφωνα µε
την εισοδηµατική πολιτική της Κυβέρνησης, όπως αυτή καθορίζεται
µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας για τα εφάπαξ
βοηθήµατα."
2. Οι διατάξεις που αφορούν το Επικουρικό Ταµείο Υπαλλήλων
Αστυνοµίας Πόλεων, πλην των βασικών διατάξεων όπως αυτές
προσδιορίζονται  µε  το  ν.δ.  2520/  1953  (ΦΕΚ  220  Α'),  δύναται
να  τροποποιούνται,  συµπληρώνονται  και  καταργούνται  µε
προεδρικό  διάταγµα,  το  οποίο  εκδίδεται  µετά  από  πρόταση  του
Υπουργού  Εργασίας  και  Κοινωνικών  Ασφαλίσεων  και  γνώµη
του  ∆ιοικητικού  Συµβουλίου  του  Επικουρικού  Ταµείου
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Υπαλλήλων Αστυνοµίας Πόλεων και γνώµη του Συµβουλίου
Κοινωνικής Ασφάλισης.
3. Στο τέλος της παραγράφου 5 του άρθρου 9 του ν. 2335/1995
(ΦΕΚ 185 Α') προστίθεται εδάφιο ως εξής:
"Το Ταµείο Προνοίας Προσωπικού Ο.Σ.Ε. θεωρείται ότι συστήθηκε
και λειτουργεί νόµιµα από την ίδρυσή του."

'Αρθρο 81
1. Στο άρθρο 5 του ν.1414/1984 προστίθεται παράγραφος 3, ως
ακολούθως:
"3. Είναι άκυρος όρος συλλογικής σύµβασης εργασίας ή
κανονισµών επιχειρήσεων που έχει διάκριση µε βάση το φύλο του
εργαζόµενου ως προς τα επαγγελµατικά συστήµατα κοινωνικής
ασφάλισης."
2. Στο άρθρο 34 του ν. 1975/1991 (ΦΕΚ 184 Α') προστίθεται
παράγραφος 5, που έχει ως εξής:
" 5. Κατ' εξαίρεση, δεν επιβαρύνονται µε τέλος χαρτοσήµου οι
άδειες παραµονής και εργασίας των µελών της οικογένειας των
υπηκόων των Κρατών-Μελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης,
ανεξαρτήτως ιθαγένειας, οι οποίες εκδίδονται, ανανεώνονται και
θεωρούνται µόνο µε την καταβολή ποσού ίσου µε τα τέλη της
έκδοσης ταυτότητας ηµεδαπού."

'Αρθρο 82
Τρόπος κάλυψης της δαπάνης

Η οικονοµική επιβάρυνση που προκύπτει από την εφαρµογή των
επί µέρους διατάξεων καλύπτεται από τον Κρατικό Προϋπολογισµό
και τους προϋπολογισµούς των αναφερόµενων Οργανισµών, εκτός
αν ορίζεται διαφορετικά στις επί µέρους διατάξεις.

'Αρθρο 83
1. Η προθεσµία της παραγράφου 1 του άρθρου 2 του ν. 2414/1996,
όπως αυτή παρατάθηκε µε το άρθρο 63 του ν. 2637/1998,
παρατείνεται για ένα χρόνο από τη λήξη της.
2. Στο άρθρο 10 του ν. 2414/1996 (ΦΕΚ 135 A') προ- στίθεται
παράγραφος 5 ως εξής:
"5. Το µόνιµο προσωπικό των νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου, τα οποία µετατρέπονται, κατ' εφαρµογή του παρόντος
νόµου, σε ανώνυµες εταιρείες δικαιούται από την ανώνυµη εταιρεία
συνολικές αποδοχές τουλάχιστον ίσες µε αυτές που ελάµβανε κατά
το χρόνο της µετατροπής, διατηρεί δε τη µονιµότητά του και δεν
λύεται η σχέση εργασίας του παρά µόνο για τους ίδιους λόγους µε
τους δηµοσίους υπαλλήλους.
Σε περίπτωση διάλυσης των ανωνύµων εταιρειών το προσωπικό
που υπηρετεί στα παραπάνω νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
κατά το χρόνο µετατροπής τους σε ανώνυµες εταιρείες
µετατάσσεται, µε αίτησή του, στο δηµόσιο τοµέα, σύµφωνα µε τις
ισχύουσες κάθε φορά διατάξεις."

'Αρθρο 84
1. 'Οπου στο ν. 2606/1998 (ΦΕΚ 89 Α'/22.4.1998) αναφέρεται ο
όρος Επιµελητής Γ', συµπληρώνεται και ειδικευόµενος.
2. Στο ιατρικό προσωπικό του κλάδου Ε.Σ.Υ. περιλαµβάνονται και
οι οδοντίατροι.
3. Το άρθρο αυτό ισχύει από 1.1.1998.

'Αρθρο 85
Θέµατα φορολογίας κεφαλαίου -

ληξιπρόθεσµων χρεών
1. Ο χρόνος παραγραφής του δικαιώµατος του ∆ηµοσίου, ο οποίος
συµπληρώνεται την 31η ∆εκεµβρίου 1998, παρατείνεται µέχρι και
την 30ή Ιουνίου 1999 για υποθέσεις φόρου µεταβίβασης µε επαχθή
αιτία ή αιτία θανάτου, δωρεάς, γονικής παροχής ή προίκας, για τις
οποίες προβλέπουν οι διατάξεις της παραγράφου 3 του άρθρου 12
του α.ν. 1521/1950 (ΦΕΚ 245 Α') και της παραγράφου 1α του
άρθρου 102 του ν.δ. 118/1973 (ΦΕΚ 202 Α'). Εξαιρούνται οι

υποθέσεις για τις οποίες ο χρόνος παραγραφής του δικαιώµατος
του ∆ηµοσίου είχε παραταθεί µε την παράγραφο 2 του άρθρου 29
του ν. 2556/1997 (ΦΕΚ 270 Α').
2. Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης ζ' του άρθρου 23 του ν.
2459/1997 (ΦΕΚ 17 Α') αντικαθίσταται η λέξη "τριµηνιαίες" µε τη
λέξη "µηνιαίες".
3. Οι προθεσµίες της παραγράφου 2 του άρθρου 36 του ν.
2648/1998 (ΦΕΚ 238 Α'), που αναφέρονται στην υποβολή της
αίτησης και την καταβολή της πρώτης δόσης της ρύθµισης,
παρατείνονται µέχρι και τις 30 ∆εκεµβρίου 1998.
4. Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος άρθρου αρχίζει από
23.11.1998.

'Αρθρο 86
Στην παράγραφο 2 του άρθρου 22 του ν. 2503/1998 (ΦΕΚ 107 Α')
προστίθεται δεύτερο εδάφιο, που έχει ως εξής:
"Σε εξαιρετικές περιπτώσεις, µε νεότερη απόφαση της ∆.Ε.Α. είναι
δυνατή η περαιτέρω παράταση της ως άνω προθεσµίας για χρονικό
διάστηµα µέχρι έξι (6) ακόµα µηνών από τη δηµοσίευση της
απόφασης αυτής.
Η ισχύς της παρούσας διάταξης αρχίζει από 15.12.1998."

'Αρθρο 87
1. ∆ικηγόροι ασφαλισµένοι στο Ταµείο Ασφάλισης Προσωπικού
Ιονικής και Λαϊκής Τράπεζας (Τ.Α.Π.Ι.Λ.Τ.) κατ' εφαρµογή των
διατάξεων του άρθρου 3 παρ. 1 του Καταστατικού του Ταµείου,
µπορούν να αναγνωρίσουν ολόκληρο το χρόνο υπηρεσίας τους ως
εµµίσθων ή µέρος αυτού στην Ιονική-Λαϊκή Τράπεζα, που έχει
πραγµατοποιηθεί από 1.1.1980 µέχρι 31.12.1987, ως χρόνο
πραγµατικής συντάξιµης υπηρεσίας, κατόπιν υποβολής αίτησης
µέσα σε δύο (2) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόντος.
Για την αναγνώριση καταβάλλεται το σύνολο των εισφορών
ασφαλισµένου και εργοδότη, που ισχύει κατά το χρόνο υποβολής
της αίτησης και υπολογίζεται επί του καταβαλλόµενου βασικού
µισθού του µήνα υποβολής αυτής.
Η εξόφληση του ποσού της αναγνώρισης ενεργείται εφάπαξ εντός
έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου για τον
εργοδότη και εντός πέντε (5) ετών για τον ασφαλισµένο, µε
ισόποσες µηνιαίες δόσεις, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
Τ.Α.Π.Ι.Λ.Τ..
2. Στο άρθρο 18 του ν. 2367/1995 προστίθεται παράγραφος ως
εξής:
"Η πιο πάνω ειδική εισφορά (εθνική συµµετοχή) ισόποση προς την
εισφορά που εγκρίνεται από την Ευρωπαϊκή Κοινότητα 'Ανθρακα
και Χάλυβα (Ε.Κ.Α.Χ.) καταβάλλεται από τον Ο.Α.Ε.∆. και στους
χαλυβουργούς εταιρειών µελών της Ευρωπαϊκής Κοινότητας
'Ανθρακα και Χάλυβα (Ε.Κ.Α.Χ.) που έχουν απολυθεί κατά τα έτη
1991, 1992 και 1993."

'Αρθρο 88
1. Στους κυρίους ιδιωτικών οικοδοµικών έργων ή εργασιών, σε
βάρος των οποίων έχουν βεβαιωθεί διαφορές εισφορών µε βάση
τους συντελεστές του άρθρου 38 του ΚΑ Ι.Κ.Α. για έργα ή εργασίες
που αποπερατώθηκαν µέχρι 31.12.1992, καθώς και γι' αυτά στα
οποία έγινε έναρξη εργασιών µέχρι την ίδια ηµεροµηνία και η
αποπεράτωσή τους συντελέστηκε µετά την 1.1.1993 παρέχεται
δικαίωµα ρύθµισης των οφειλόµενων εισφορών.
Η ρύθµιση αυτή παρέχεται και στους κυρίους έργων ή εργασιών
των προαναφερόµενων χρονικών περιόδων έναρξης και
περαίωσης, στα οποία δεν έχει διενεργηθεί εκκαθάριση του
λογαριασµού εισφορών, εφόσον ζητήσουν από τις υπηρεσίες του
Ι.Κ.Α. την εκκαθάριση του έργου, εντός εξαµήνου από της ισχύος
του παρόντος, από την οποία θα προκύψουν διαφορές εισφορών
µε βάση τους συντελεστές του άρθρου 38 του ΚΑ ΙΚΑ.
Οι παραπάνω εργοδότες, ύστερα από αίτησή τους, και



2944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ανεξάρτητα από το ύψος του οφειλόµενου ποσού µπορούν να
ζητήσουν την εξόφλησή του είτε:
α. Εφάπαξ µε έκπτωση ογδόντα τοις εκατό (80%) επί των
προσθέτων τελών και προσαυξήσεων (ΠΕΠΕΕ ή ΠΕΠΕΟ) ή
β. Τµηµατικά σε εξήντα (60) ισόποσες µηνιαίες δόσεις µε έκπτωση
πενήντα τοις εκατό (50%) των προσθέτων τελών και
προσαυξήσεων (ΠΕΠΕΕ ή ΠΕΠΕΟ), προκαταβάλλοντας το πέντε
τοις εκατό (5%) της συνολικής οφειλής.
Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
καθορίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της
παρούσας διάταξης.
Οι ρυθµίσεις της παραγράφου αυτής δεν καταλαµβάνουν οφειλές
από έργα ή εργασίες που εµπίπτουν στις ειδικές ρυθµίσεις της παρ.
2 περ. δ' του άρθρου 26 του ν. 2520/1997 και της παρ. 7 του
άρθρου 4 του ν. 2556/1997.
2. Οι καθυστερούµενες ασφαλιστικές εισφορές στο Ι.Κ.Α., καθώς και
στους οργανισµούς, ταµεία και λογαριασµούς, των οποίων οι
εισφορές συνεισπράττονται από αυτό (για κύρια και επικουρική
ασφάλιση), που οφείλονται από επιχειρήσεις της πόλης της Αθήνας
που υπέστησαν υλικές ζηµιές από πράξεις βίας οµάδας (-ων)
αναρχικών ατόµων που είχαν υπαχθεί στις διατάξεις των
υπουργικών αποφάσεων Φ11/οικ.792/ 6.3.1989, που κυρώθηκε µε
το άρθρο 16 του ν. 1858/1989 (ΦΕΚ 148 Α') και
Φ11/616/15.3.1991, που κυρώθηκε µε το άρθρο 23 του ν.
1976/1991 (ΦΕΚ 184 Α') και απώ- λεσαν το δικαίωµα της ρύθµισης
και είναι απαιτητές µέχρι το τέλος του προηγούµενου µήνα από τη
δηµοσίευση του παρόντος, µαζί µε τα αναλογούντα σε αυτές
πρόσθετα τέλη, υπολογιζόµενα µέχρι την ανωτέρω ηµεροµηνία,
µειωµένα κατά ογδόντα τοις εκατό (80%), τους τόκους, λοιπές
προσαυξήσεις ή επιβαρύνσεις, δικαστικά έξοδα, έξοδα και
δικαιώµατα εκτέλεσης κ.λπ. κεφαλαιοποιούνται και αναστέλλεται η
καταβολή τους για ένα (1) έτος από τη δηµοσίευση του παρόντος.
Κατά το χρονικό διάστηµα της αναστολής δεν υπολογίζονται
πρόσθετα τέλη και άλλες προσαυξήσεις.
Μετά το πέρας της αναστολής, οι προαναφερόµενες εισφορές
εξοφλούνται σε εξήντα (60) ισόποσες µηνιαίες δόσεις. Προϋπόθεση
για υπαγωγή στη ρύθµιση αυτή είναι η υποβολή αίτησης από την
πληγείσα επιχείρηση στο αρµόδιο Υποκατάστηµα ή Ταµείο
Είσπραξης Εσόδων του Ι.Κ.Α. στο οποίο είναι βεβαιωµένες οι
οφειλές, µέχρι το τέλος του τρίτου µήνα από τη δηµοσίευση του
παρόντος.
Κατά τα λοιπά ισχύουν τα οριζόµενα στο άρθρο 51 του παρόντος
νόµου.
3. Στο τέλος του άρθρου 51 του παρόντος νόµου προστίθεται παρ.
6 ως εξής:
"6. Ειδικά για τα αστικά και υπεραστικά ΚΤΕΛ και τους δηµοτικούς
οργανισµούς και δηµοτικές επιχειρήσεις που εκτελούν
συγκοινωνιακό έργο, καθώς και για τις επιχειρήσεις της
Ναυπηγοεπισκευαστικής Ζώνης περιοχών Πειραιά, Αγίας Σοφίας,
Σαλαµίνας, ∆ραπετσώνας, Καµινίων, Κερατσινίου και Περάµατος, οι
οποίες λειτουργούσαν αποδεδειγµένα κατά την 31.12.1996, η
προβλεπόµενη από την παραπάνω παράγραφο 5 έκπτωση στα
πρόσθετα τέλη ανέρχεται σε ογδόντα τοις εκατό (80%) σε
περίπτωση εφάπαξ καταβολής και πενήντα τοις εκατό (50%) σε
περίπτωση καταβολής σε 24 έως 60 δόσεις, για οφειλές που είναι
απαιτητές µέχρι το τέλος του προηγούµενου µήνα της δηµοσίευσης
του παρόντος."
Η ρύθµιση της παραγράφου αυτής έχει εφαρµογή και επί των µέχρι
31.12.1997 οφειλών των επιχειρήσεων που λειτουργούν στους
νοµούς 'Εβρου, Ροδόπης και Ξάνθης, προς τους κλάδους
επικουρικής ασφάλισης και πρόνοιας του Επικουρικού Ταµείου
Εργατοϋπαλλήλων Μετάλλου, όπως οι κλάδοι αυτοί
διαµορφώνονται µε τις διατάξεις του άρθρου 25 του παρόντος
νόµου.
4. Οι προβλεπόµενοι από τους πίνακες 1, 2 και 3 του άρθρου 38
του Κανονισµού Ασφάλισης Ι.Κ.Α. συντελεστές υπολογισµού των

κατ' ελάχιστον απαιτούµενων ηµερών εργασίας για τα ιδιωτικά
οικοδοµοτεχνικά έργα µειώνονται κατά δέκα τοις εκατό (10%).
Οι προκύπτοντες µετά την παραπάνω µείωση συντελεστές
στρογγυλοποιούνται σε εκατοστά της µονάδας, προκειµένου για
τους πίνακες 1 και 2, παραλειποµένων των µέχρι 0,5 χιλιοστών,
των δε πάνω 0,5 χιλιοστών στρογγυλοποιούµενων στο επόµενο
εκατοστό, προκειµένου δε για τον πίνακα 3 σε χιλιοστά της
µονάδας, παραλειποµένων των µέχρι 0,5 δεκάκις χιλιοστών, των δε
πάνω 0,5 δεκάκις χιλιοστών στρογγυλοποιούµενων στο επόµενο
χιλιοστό.
Η ρύθµιση αυτή ισχύει για έργα των πινάκων 1 και 2 ή εργασιών
του πίνακα 3 που θα απογραφούν από την πρώτη ηµέρα του
µεθεπόµενου της δηµοσίευσης του παρόντος µήνα και µετά, καθώς
και για έργα ή εργασίες που απεγράφησαν πριν και δεν έχει
εκτελεσθεί οποιαδήποτε εργασία σε αυτά µέχρι την έναρξη ισχύος
της διάταξης αυτής.
Στις περιπτώσεις έργων του πίνακα 1 ή εργασιών του πίνακα 3 που
έχει γίνει έναρξη εργασιών πριν την έναρξη ισχύος της παρούσας
διάταξης, οι νέοι συντελεστές εφαρµόζονται µόνο για όσες φάσεις
εργασιών του πίνακα 1 ή εργασίες του πίνακα 3 θα ξεκινήσουν το
πρώτον µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος.
5. Στο τέλος του τρίτου εδαφίου της περ. 5 του άρθρου 8 του α.ν.
1846/1951, όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 40 του
ν.δ. 2698/1953, προστίθεται διάταξη ως εξής:
"Ειδικά επί ανάθεσης οικοδοµικών εργασιών εργολαβικώς κατά το
σύστηµα της αντιπαροχής, εργοδότες θεωρούνται για την καταβολή
των εισφορών αλληλεγγύως και εις ολόκληρον ο αρχικός κύριος ή οι
αρχικοί συγκύριοι του οικοπέδου και ο εργολάβος κατασκευαστής."

'Αρθρο 89
Με απόφαση του ∆.Σ. του Ταµείου Επικουρικής Ασφάλισης
Προσωπικού Αεροπορικών Επιχειρήσεων (Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε.),
παρακρατείται από τις µηνιαίες συντάξιµες αποδοχές των
συνταξιούχων ασφαλισµένων του ως άνω Ταµείου µηνιαία
συνδροµή υπέρ των οικείων οργανώσεων συνταξιούχων, των
οποίων αυτοί είναι µέλη.
Η παρακράτηση της συνδροµής, εκ µέρους του Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε., θα
γίνεται µόνο στις συντάξιµες αποδοχές των συνταξιούχων, οι οποίοι
έχουν υποβάλει σχετική δήλωση προς το Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε..
Το ύψος της συνδροµής, που θα παρακρατείται από το
Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε., θα ορίζεται µε απόφαση της γενικής συνέλευσης των
οικείων οργανώσεων συνταξιούχων, η οποία θα κοινοποιείται στο
∆.Σ. του Ταµείου.
Κατά τα λοιπά, η διαδικασία παρακράτησης και απόδοσης της
συνδροµής προς τις οικείες οργανώσεις των συνταξιούχων θα
καθορίζεται από το ∆.Σ. του Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε., σε συνεργασία µε τις
οικείες οργανώσεις των συνταξιούχων.
Ποσά συνδροµών που έχουν ήδη παρακρατηθεί από το
Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε. µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου αποδίδονται
στις οικείες οργανώσεις συνταξιούχων κατά τα ανωτέρω.

'Αρθρο 90
Οι απασχολούµενοι κατά τη δηµοσίευση του παρόντος ή οι
απασχοληθέντες κατά το παρελθόν σε χώρους εξόρυξης,
εµπλουτισµού και κατεργασίας πετρωµάτων για παραγωγή ινών
αµιάντου, καθώς και σε χώρους παραγωγής προϊόντων
αµιαντοτσιµέντου δικαιούνται σύνταξη από το Ι.Κ.Α. και το Ι.Κ.Α.-
Τ.Ε.Α.Μ. µε τη συµπλήρωση του πεντηκοστού (50ού) έτους της
ηλικίας τους, εφόσον έχουν πραγµατοποιήσει οποτεδήποτε 4.500
τουλάχιστον ηµέρες εργασίας αποκλειστικά στους παραπάνω
χώρους.
Για τη συνταξιοδότηση των ασφαλισµένων της προηγούµενης
παραγράφου καταβάλλεται η προβλεπόµενη από την παρ. 4 του
άρθρου 20 του ν. 997/1979 πρόσθετη εισφορά εργοδότη και
ασφαλισµένου υπέρ του κλάδου σύνταξης του Ι.Κ.Α., καθώς και της
παρ. 2 του άρθρου 45 του ν. 2084/1992, υπέρ του



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΝΓ' - 21 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 1998 2945

Ι.Κ.Α.-Τ.Ε.Α.Μ..
Για τους συνταξιοδοτούµενους που κατά τη δηµοσίευση του νόµου
αυτού έχουν συµπληρώσει τις ως άνω προϋποθέσεις, η
επιβάρυνση που προκύπτει καλύπτεται από τον Κρατικό
Προϋπολογισµό και καταβάλλεται στο 'Ιδρυµα εντός διετίας από την
έναρξη ισχύος του νόµου αυτού και εντός του πρώτου τριµήνου
εκάστου έτους.

'Αρθρο 91
'Εναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός εάν ορίζεται διαφορετικά στις
επί µέρους διατάξεις."
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Παρακαλώ το Σώµα να
εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ' ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Παρεσχέθη η
ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Συνέχιση της συζήτησης επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου
Οικονοµικών:
α) Kύρωση του Γενικού Προϋπολογισµού του Κράτους και των
Προϋπολογισµών ορισµένων Ειδικών Ταµείων και Υπηρεσιών για
το οικονοµικό έτος 1999.
β) Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997.
γ) Κύρωση του Ισολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997.
Ο κ. Στάϊκος έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ: Ο συζητούµενος Προϋπολογισµός, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχει ένα ιδιαίτερο χαρακτηριστικό. Συνδέεται
µε τον κορυφαίο στόχο της Κυβέρνησης, την είσοδο της χώρας µας
στην ΟΝΕ. Είναι συνεπώς Προϋπολογισµός ενταξιακός και έχει τα
χαρακτηριστικά της σταθερότητας, της ανάπτυξης και της εθνικής
προοπτικής, που στοχεύει στη συνέχιση και στην ολοκλήρωση της
πορείας για µια οικονοµία πιο ανθρώπινη, πιο ανταγωνιστική, πιο
ισχυρή, που θα προσφέρει σιγουριά στον 'Ελληνα πολίτη, αφού
συνοδεύεται µε ουσιαστικές διασφαλίσεις για κοινωνική προστασία
και κοινωνική δικαιοσύνη.
Η Κυβέρνηση έχει δώσει εξετάσεις αξιοπιστίας τόσο στον ελληνικό
λαό όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο και έχει αξιολογηθεί για τη
συνέπεια, την ικανότητα και την αποτελεσµατικότητα στην επίτευξη
των στόχων της.
Οι παρεµβάσεις που έγιναν τα τελευταία χρόνια στην οικονοµία, δεν
απέβλεπαν µόνο στη βελτίωση των οικονοµικών δεικτών και στη
θωράκιση της οικονοµίας µας από τις νοµισµατικές και άλλες
κρίσεις, αλλά και στην καθιέρωση από την Κυβέρνηση του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. µιας άλλης αντίληψης και στρατηγικής και στη διαχείριση
της οικονοµίας, που στηρίζεται στη λογική, ότι δεν θυσιάζουµε το
µέλλον στις όποιες µικροπολιτικές σκοπιµότητες του παρόντος και
που κυριαρχείται από τη συνέπεια, το ρεαλισµό και την προοπτική
της ολοκληρωµένης ανάπτυξης.
Αυτή είναι και η ειδοποιός διαφορά µας από τις άλλες πολιτικές
δυνάµεις, που οριοθετούν την πολιτική τους στη δηµιουργία
κλίµατος παροχολογίας και εξαντλούνται στην υποβάθµιση και
συκοφάντηση του κυβερνητικού έργου.
Εµείς δεν τοποθετούµε το κοµµατικό συµφέρον πάνω από το εθνικό
και το κοινωνικό, όπως κάνει η Αντιπολίτευση που υιοθετεί άκριτα
όλες τις κοινωνικές διεκδικήσεις, για να εισπράξει την κοινωνική
δυσαρέσκεια. Εκµεταλλευόµενη το φόβο και την αγωνία του
καινούριου, στο οποίο εµείς φιλοδοξούµε να οδηγήσουµε τη χώρα.
Είναι συνεπώς επόµενο, µια πολιτική που έχει στόχο να συνδέσει
τη µοίρα της Ελλάδος µε αυτήν της Ενωµένης Ευρώπης, -όταν η
πολιτική που ακολουθεί η Κυβέρνηση είναι µια σφιχτή, είναι µια
περιοριστική δηµοσιονοµική πολιτική- να συναντά δυσκολίες, να

συναντά δυσχέρειες, να δηµιουργεί προβλήµατα και να προκαλεί,
όπως ελέχθη, κοινωνική δυσφορία, να προκαλεί δυσανασχέτηση,
πολύ δε περισσότερο όταν οι διεθνείς συνθήκες δεν είναι οι
ευνοϊκότερες, ούτε και η χώρα µας από πλευράς τεχνολογίας,
υποδοµών, διάρθρωσης και οικονοµικών µεγεθών συγκαταλέγεται
µεταξύ των ανεπτυγµένων χωρών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Παρ' όλα αυτά ο ελληνικός λαός στη µεγάλη του πλειοψηφία
στηρίζει και συµµετέχει σ' αυτήν την προσπάθεια για την επίτευξη
των στόχων της σύγκλισης, γιατί αντιλαµβάνεται, γιατί γνωρίζει ότι
οι θυσίες του θα έχουν αντίκρυσµα, θα πιάσουν τόπο.
'Ηδη η πολιτική αυτή φαίνεται ότι αρχίζει να αποδίδει καρπούς,
αφού η συνέχιση αυτής της πορείας θα οδηγήσει σε πληθωρισµό
µικρότερο του 2% µέχρι το τέλος του 1999, γεγονός που θα έχει σαν
άµεση απόρροια και συνέπεια τη σηµαντικότατη µείωση των
επιτοκίων.
Επίσης, το γεγονός αυτό µεταφράζεται από τη µια µεριά σε
φθηνότερο χρήµα για τις επιχειρήσεις και φθηνότερα δάνεια για
τους πολίτες, µε άλλα λόγια σε µείωση του κόστους του χρήµατος
και από την άλλη σε απελευθέρωση, σε εξοικονόµηση πόρων για
την άσκηση κοινωνικής πολιτικής, για την οικοδόµηση του
κοινωνικού κράτους, καθ' ότι µε την εξοικονόµηση δαπανών για
τόκους παρέχει τη δυνατότητα να δοθούν περισσότερα χρήµατα, να
αυξηθούν ακόµα περισσότερο και σηµαντικά τα κονδύλια για την
υγεία, τη δηµόσια εκπαίδευση, την απασχόληση, τους άνεργους,
τους χαµηλοσυνταξιούχους. Να στηρίξει δηλαδή η Κυβέρνηση
εξαιρετικά ευαίσθητους και σηµαντικούς τοµείς, που αφορούν τη
βελτίωση της ποιότητας ζωής του πολίτη, τη βελτίωση της
καθηµερινότητας, τη µόρφωσή του.
'Ετσι λοιπόν ο Προϋπολογισµός έχει και ένα σαφή πολιτικό
προσανατολισµό, ένα σαφή κοινωνικό χαρακτήρα, εµφανίζει το
κοινωνικό πρόσωπο της Κυβέρνησης, χωρίς να διασαλεύεται η
πορεία της χώρας προς την ΟΝΕ.
Εκείνο όµως, κύριοι συνάδελφοι, που σήµερα απαιτούν οι πολίτες,
απαιτεί ο λαός, είναι να προχωρήσουν το γρηγορότερο τα µεγάλα
έργα, που θα συµβάλουν στην αναπτυξιακή προσπάθεια για να
αλλάξει ο χάρτης της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και του δηµόσιου τοµέα -
που παρά τις βελτιωτικές νοµοθετικές πρωτοβουλίες που έχουν
γίνει, χρήζει εξυγίανσης και αναδιάρθρωσης-. Μιας ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης που χρειάζεται αλλαγές, ποιοτική αναβάθµιση των
προσφεροµένων υπηρεσιών για καλύτερη εξυπηρέτηση των
πολιτών, µιας ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης πιο παραγωγικής και πιο
αποτελεσµατικής και όχι µιας διοίκησης µε γραφειοκρατικές και
αντιαναπτυξιακές δοµές, που εµποδίζουν κάθε εκσυγχρονιστική
προσπάθεια.
Η δηµιουργία σύγχρονης ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης προϋποθέτει τη
δηµιουργία Κράτους-επιτελείου, το οποίο θα χαράζει, θα σχεδιάζει
τη γενικότερη πολιτική και δεν θα ασχολείται µε µικροζητήµατα, τα
οποία το απασχολούν και το ταλανίζουν σήµερα.
Τα προβλήµατα αυτά θα επιλύονται πλέον από τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση σε τοπικό επίπεδο, η οποία είναι φυσικό να γνωρίζει
καλύτερα τα τοπικά προβλήµατα. Αυτή θα τα αξιολογεί, θα τα
ιεραρχεί και θα τα επιλύει, για να µην παρατηρείται το φαινόµενο,
πολίτες προερχόµενοι από τα πλέον αποµακρυσµένα σηµεία της
Επικράτειας να κατακλύζουν τους διαδρόµους και τους
προθαλάµους των υπουργικών και βουλευτικών γραφείων, για να
επιλύσουν υποθέσεις και προβλήµατα, που ευχερέστατα και
ευκολότατα θα µπορούσαν να επιλυθούν σε τοπικό επίπεδο.
Για να διαδραµατίσει όµως το κράτος τον Επιτελικό του ρόλο
πρέπει το ίδιο το κράτος να εκσυγχρονιστεί, να επαναπροσδιορίσει
το ρόλο του, να αποκεντρωθεί, µεταβιβάζοντας εξουσίες,
αρµοδιότητες και πόρους στην περιφέρεια.
Η αποτελεσµατική συνεπώς περιφερειακή συγκρότησή του, µε τη
θεσµική και οικονοµική ενίσχυση της περιφέρειας και η ανάδειξη
των δύο βαθµών της Αυτοδιοίκησης σε υποδοχείς του µεγαλύτερου
µέρους  της  εξουσίας  που  ως  τώρα  είχε  "φορτωθεί"  στο
δυσκίνητο  άρµα  της  κεντρικής  διοίκησης,  είναι
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"εκ των ούκ άνευ" για την πραγµάτωση του κράτους επιτελείου.
Εξάλλου, το 1999 πρέπει να είναι ο χρόνος της ενίσχυσης του
στρατηγικού ρόλου της περιφέρειας, του διαχωρισµού των
αρµοδιοτήτων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας αυτοδιοίκησης
για να µην υπάρχει σύγχυση και αλληλοεπικάλυψη, της
θεσµοθέτησης του νέου κώδικα δηµοσίων υπαλλήλων, της πάταξης
της διαφθοράς, της δηµιουργίας νέας, υγιούς δηµοσιοϋπαλληλικής
αντίληψης, της επιτυχούς εφαρµογής του προγράµµατος
"ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ".
Θεωρώ υποχρέωσή µου, θεωρώ χρέος µου, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, επειδή κατάγοµαι και εκπροσωπώ κατά κύριο λόγο
αγροτικό νοµό, το νοµό Φθιώτιδας, να αναφερθώ στην οµιλία µου
αυτή, στο λίγο χρονικό διάστηµα, στο δεκάλεπτο που έχω σύµφωνα
µε τον Κανονισµό της Βουλής, στον ιδιαίτερα κρίσιµο και ευαίσθητο
αγροτικό τοµέα που βρίσκεται στη δίνη της αναθεώρησης της
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, µε τη µερική επανεθνικοποίησή της,
που επιχειρείται, χωρίς µηχανισµούς προστασίας και µε χαµηλούς
πάντα ρυθµούς εφαρµογής.
Η ανάγκη αναδιοργάνωσης του συναιτεριστικού κινήµατος, η
προώθηση νέων µορφών επιχειρηµατικής δράσης στη γεωργία,
όπως απαιτούν οι σύγχρονες συνθήκες παραγωγής και εµπορίου, η
αναδιάταξη των υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, ο
εκσυγχρονισµός και επανασχεδιασµός της αγροτικής πίστης, ο
θεσµικός εκσυγχρονισµός της προστασίας των αγροτικών
εισοδηµάτων και τα έργα υποδοµής, ο εκσυγχρονισµός και η
αναδιάρθρωση των καλλιεργειών, η βελτίωση της
ανταγωνιστικότητας, η δηµιουργία επαγγελµατία αγρότη µε
πρόσβαση στις νέες τεχνολογίες, η βιώσιµη ανάπτυξη η καλύτερη
εµπορική αξιοποίηση της παραγωγής µε την κατάκτηση νέων
αγορών, η µείωση των επιτοκίων της Αγροτικής Τράπεζας, η
σηµαντική µείωση της τιµής των καυσίµων, η συγκράτηση της τιµής
των λιπασµάτων, η ύπαρξη µηχανισµού από πλευράς του κράτους
και από τον ΕΓΛΑ στο να καταβάλλονται άµεσα οι επιδοτήσεις των
αγροτικών προϊόντων και οι αποζηµιώσεις καταστροφής τους από
θεοµηνίες -όπως υπέστησαν παραδείγµατος χάρη οι αγρότες του
Νοµού Φθιώτιδος για τους οποίους αυτήν τη στιγµή υπάρχει
σοβαρό πρόβληµα ειδικότερα στο χωριό Ανθήλη µε τη
ριζοκαλλιέργεια, λόγω των πρόσφατων πληµµυρών- και τέλος, να
επεκταθεί το ΕΚΑΣ, το επίδοµα δηλαδή κοινωνικής αλληλεγγύης
συνταξιούχων και στους χαµηλοσυνταξιούχους του ΟΓΑ.
'Ολα τα παραπάνω, κύριοι συνάδελφοι, αποτελούν τις ελάχιστες
προϋποθέσεις για να σταθεί η ελληνική γεωργία και να διατηρήσει
τη σηµαντική της θέση στην ελληνική κοινωνία.
Τελειώνοντας την αναφορά µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον
αγροτικό τοµέα, θα ήθελα να επισηµάνω το πασίγνωστο, δηλαδή,
ότι στον αγροτικό τοµέα έχουν συσσωρευθεί πολλά προβλήµατα, εξ
αιτίας των οποίων άρχισαν να προκαλούνται κοινωνικές διεργασίας,
γι' αυτό και η αντιµετώπισή τους απαιτεί ιδιαίτερα κοινωνική
ευαισθησία, όπως τόνισε και ο Υπουργός Γεωργίας, στη σχετική
παρέµβασή του προχθές στο συζητούµενο προϋπολογισµό.
Το αγροτικό θέµα δεν είναι µόνο θέµα ποσοτήτων και
ποσοστώσεων στα προϊόντα, αλλά κυρίως η µάχη ανασυγκρότησης
της υπαίθρου για να παραµείνουν οι αγρότες µας και ειδικότερα οι
νέοι αγρότες µας στα χωριά τους. Γι' αυτό λέµε ότι το αγροτικό θέµα
είναι θέµα εθνικής επιβίωσης, γιατί η Ελλάδα χωρίς ύπαιθρο δεν
µπορεί να υπάρξει.
Με την ένταξη στην ΟΝΕ θα διαθέτουµε, κύριοι συνάδελφοι, το
EURO, ένα από τα πιο ισχυρά νοµίσµατα διεθνούς εµβέλειας. Ο
πληθωρισµός θα πάψει οριστικά να αποτελεί πλέον πρόβληµα. Τα
επιτόκια θα κινούνται, όπως ελέχθη σε πολύ χαµηλά επίπεδα, µε τις
παραπάνω αναφερθείσες ευνοϊκές επιπτώσεις σε πολλούς τοµείς.
Τέλος, θα διασφαλιστεί η οικονοµική ανάπτυξη, αύξηση
εισοδηµάτων και προοπτικές απασχόλησης.
'Ολα αυτά τα αντιλαµβάνεται, κύριοι συνάδελφοι της Νέας
∆ηµοκρατίας, ο ελληνικός λαός, όπως γνωρίζει και τη δική σας
πολιτική. Την έζησε στο πετσί του την τριετία 1990-1993. 'Εζησε τις
απολύσεις, τη µείωση του εισοδήµατός του, την ανεργία, τη
συρρίκνωση του κοινωνικού κράτους. Γι' αυτό την καταδίκασε και

ασφαλώς δεν θα θελήσει να την ξαναδοκιµάσει. 'Αλλωστε ο
νεοφιλελευθερισµός αποδοκιµάστηκε στις περισσότερες
ευρωπαϊκές χώρες στις πρόσφατες εκλογικές αναµετρήσεις,
τελευταία δε και στη Γερµανία.
Κύριοι συνάδελφοι, είστε ένα κόµµα του παρελθόντος. ∆εν θέλετε,
αλλά ούτε και µπορείτε να προσαρµοστείτε στα νέα σύγχρονα
δεδοµένα, στις νέες απαιτήσεις των καιρών. Μένετε δογµατικά
προσκολληµένοι στο παρελθόν, από το οποίο δεν µπορείτε να
απαγκιστρωθείτε. Αυτό είναι το χαρακτηριστικό γνώρισµά σας. Αυτό
είναι επόµενο, αφού η παράταξή σας εκφράζει το παρελθόν και τη
συντήρηση και όχι την πρόοδο, την προοπτική, την ελπίδα, το
µέλλον.
Οι πολίτες, όσο και αν δυσανασχετούν, πρόσκαιρα µε το ΠΑ.ΣΟ.Κ
και την πολιτική του, γνωρίζουν και κατανοούν, ότι η πολιτική που
εφαρµόζουµε είναι χρήσιµη, όσο και αν αυτή δεν είναι ευχάριστη και
για εµάς. ∆ιότι γνωρίζουν -επαναλαµβάνω- ότι η πολιτική αυτή, θα
σηµατοδοτήσει την πρόοδο και την προκοπή.
Ο Προϋπολογισµός του 1999, είναι η το επιστέγασµα µιας µακράς
και επίπονης προσπάθειας, για την ανόρθωση της οικονοµίας, για
σταθεροποίηση και ανάπτυξη, για ευηµερία και δικαιοσύνη του
ελληνικού λαού. Η ψήφισή του, θα ανοίξει το δρόµο για µια σταθερή
Ελλάδα, για µια Ελλάδα που οικοδόµησε και θα οικοδοµήσει και την
προσεχή τετραετία την Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Γι' αυτό τον
ψηφίζω και ζητώ από όλους σας, από όλες τις πτέρυγες της
Βουλής, την υπερψηφισή του. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε και εµείς
τον κ. Στάικο.
Ο κ. Πάππας Βουλευτής Χαλκιδικής έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µία από τα ίδια και ο φετινός προϋπολογισµός. Με την
ίδια λογική, µε ασάφειες, κοντόφθαλµες και βραχυπρόθεσµες
επιδιώξεις, µε λογιστικά τεχνάσµατα, σε µια προσπάθεια της
σηµερινής Κυβέρνησης να εµφανίσει µία επίπλαστη
πραγµατοποίηση διαφόρων στόχων στα δηµοσιονοµικά µεγέθη και
µε αποτέλεσµα να παγιώνεται µια δυσάρεστη κατάσταση για
µισθωτούς, συνταξιούχους, αγρότες, ελεύθερους επαγγελµατίες και
ανέργους, οι οποίοι σηκώνουν το βάρος της επίτευξης του στόχου
για την ένταξή µας στην ΟΝΕ.
Είναι κοινή πλέον η διαπίστωση ότι όλοι οι κλάδοι και όλες
ανεξαιρέτως οι τάξεις έχουν υποστεί τη ζηµία από την ανεξέλεγκτη
οικονοµική πολιτική αυτής της Κυβέρνησης, όπως καθηµερινά
ζούµε την κατάσταση στις εκλογικές µας περιφέρειες, προσωπικά
στη Χαλκιδική.
Εκεί που πραγµατικά επιθυµώ και οφείλω, όπως όλοι µας να σταθώ
µε υπευθυνότητα είναι ο δοκιµαζόµενος ή καλύτερα ο βάναυσα
κακοποιούµενος χώρος της παιδείας. Είναι ο τοµέα όπου µε τον πιο
εναργή τρόπο απεικονίζεται η ερασιτεχνική πολιτική της σηµερινής
Κυβέρνησης. Είναι ο χώρος όπου τελέστηκαν και συντελούνται
καθηµερινά ασυγχώρητες παραλείψεις. 'Ενας χώρος ιδιαίτερα
ευαίσθητος και εθνικά κρίσιµος που έχει θύµα την πιο σηµαντική και
πιο παραγωγική εθνική µας επένδυση.
Θα καταφύγω σε µια απλούστατη, όµως φιλοσοφηµένη παροιµία
που λένε οι Κινέζοι "θέλεις να εξασφαλίσεις ένα χρόνο, σπείρε ρύζι,
θέλεις δέκα χρόνια; φύτεψε δέντρα, θέλεις µια ολόκληρη ζωή;
µόρφωσε ανθρώπους". Τους ανθρώπους όµως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εκφράζεις αδυναµία να µορφώσεις όταν δεν είναι
διαθέσιµα τα απαιτούµενα χρήµατα, το έµψυχο υλικό και τα µέσα, η
γνώση. Με αποτέλεσµα να οδηγούνται οι νέοι άνθρωποι να
αντιµετωπίσουν τον ανταγωνιστικό κόσµο του αύριο χωρις εφόδια,
άοπλοι και αδύναµοι.
Πέρα όµως από την οικονοµική διάσταση, ποτέ δεν δόθηκαν όλα
αυτά τα χρόνια στην παιδεία οι διαστάσεις µονιµότητας και τα
µεγέθη µιας µακρόχρονης προοπτικής από τις κυβερνήσεις του
κυβερνώντος κόµµατος.
Είναι  λυπηρό  να  αναφερθεί  κανείς  στα  αποκαρδιωτικά
στατιστικά  στοιχεία  για  την  παιδεία  που  µας  εξασφάλισε  η
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Κυβέρνηση. Εντούτοις επιβάλλεται ενδεικτικά να αναφερθούν.
Πρόσφατα, κατά τον ΟΟΣΑ, από τις δεκαπέντε χώρες της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης η Ελλάδα κατέχει την τελευταία, παρακαλώ,
θέση σε ό,τι αφορά τις δηµόσιες δαπάνες για την παιδεία ως
ποσοστό επί του ΑΕΠ, όσο και αν η Κυβέρνηση επικαλείται το
αντίθετο.
Είµαστε πιο πίσω και από το µικρό Λουξεµβούργο και από την
Πορτογαλία.
Επίσης, θα πρέπει να επισηµάνουµε ότι ο ευρωπαϊκός µέσος όρος
ειναι 5% και να σας υπενθυµίσω πόσο άδικη, αν όχι κακόπιστη,
ήταν η πολιτική αντιπάλων µας, όταν, ενώ η Νέα ∆ηµοκρατία
επιστράτευε όλο το ενδιαφέρον της για επένδυση στην παιδεία και
ως κόµµα έδινε τις µάχες της στην κυριολεξία να φθάσει αυτό το
ποσοστό, χαρακτηριζόταν αυτήν της η πράξη ως λαϊκισµός.
Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς θα πρέπει να το
πούµε, η παιδεία µας υποχρηµατοδοτείται. Οι δαπάνες για την
εκπαίδευση παραµένουν στα ίδια επίπεδα, γεγονός που
καταδεικνύει ολοφάνερα ότι υπονοµεύεται η δηµόσια δωρεάν
παιδεία. Και ακόµη ένα στοιχείο που σαν χώρα δεν µας τιµά είναι το
εξής: Παρουσιάζουµε το χαµηλότερο δείκτη επενδύσεων στον
τοµέα των νέων τεχνολογιών, κρατώντας κατ'αυτόν τον τρόπο το
νέο άνθρωπο µακριά από το σήµερα και το αύριο της κοινωνίας
µας, από την προοπτική εναρµόνισης µε τις αυριανές απαιτήσεις.
Θα µου πείτε πολλά ζητάµε. Να είναι εφοδιασµένοι οι νέοι µε
ηλεκτρονικό υπολογιστή όταν στοιχειώδεις υπηρεσίες, όπως, λόγου
χάρη, τα κονδύλια για τις µετακινήσεις τους από κάποιο χωριό στο
σχολείο κάποιου άλλου χωριού, περικόπτονται.
Μόνο πρόχειρες και επιπόλαιες θα µπορούσε να αποκαλέσει κανείς
όλες αυτές τις απόπειρες για εκπαιδευτική µεταρρύθµιση όλα αυτά
τα χρόνια που µας κυβερνά το σηµερινό κόµµα. Φθάσαµε µάλιστα
µέχρι του σηµείου να κάνουµε και εξαγωγή αυτής της άθλιας
µεταρρυθµιστικής πολιτικής για την παιδεία µας στο εξωτερικό,
όπου και εκεί συντελούνται καταλήψεις και µάλιστα στα προξενεία,
όπως πρόσφατα στα προξενεία µας της Γερµανίας. Και περιµένουν
µάταια τα ελληνόπαιδα της τρίτης και τέταρτης γενιάς που ζουν στο
εξωτερικό, µέσα από µία υποτίθεται δυναµική παρέµβαση της
ελληνικής Πολιτείας, να αφοµοιώσουν την ελληνόγλωσση
εκπαίδευση πριν αφοµοιωθούν τελείως από τις εκεί τοπικές
κοινωνίες. Και εµείς εδώ τους υπογραµµίζουµε, ως Ελλάδα, τη
δήθεν αµέριστη συµπαράστασή µας για την παιδεία, τον πολιτισµό
και τους άλλους νευραλγικούς τοµείς, ενώ στην πραγµατικότητα
επικρατεί η υποκρισία.
Φέρνω ως παράδειγµα το ΣΑΕ, το Παγκόσµιο Συµβούλιο
Απόδηµου Ελληνισµού που υποτίθεται ότι εκπροσωπεί τα επτά
εκατοµµύρια των Ελλήνων της διασποράς που ζουν στο εξωτερικό,
µε τους γνωστούς εθνικούς σκοπούς και την προσφορά τους στον
ελληνισµό. Ποιος νοµίζετε ότι είναι κάθε χρόνο ο προϋπολογισµός
του ΣΑΕ; Τετρακόσια εκατοµµύρια (400.000.000) δραχµές. Και για
φέτος το ΣΑΕ έλαβε µόνο διακόσια είκοσι πέντε εκατοµµύρια
(225.000.000) δραχµές στο χέρι, παρά και τις φιλότιµες
προσπάθειες που καταβάλλει προς το σκοπό αυτό η Ειδική Μόνιµη
∆ιακοµµατική Επιτροπή του Απόδηµου Ελληνισµού της Βουλής.
Το ΣΑΕ τορπιλίζεται από την ίδια την ελληνική Κυβέρνηση, όταν στη
θεωρία φαινοµενικά δείχνει να "κόπτεται" για τον αγώνα κατά της
αφοµοίωσης των νεοτέρων γενεών ελληνοπαίδων, στην πράξη,
όµως, περιφρονητικά καταργεί και αυτό το µοναδικό "αποκούµπι"
του Ελληνισµού της ∆ιασποράς, το Υφυπουργείο Απόδηµου
Ελληνισµού, κάτι που βρίσκει τη Νέα ∆ηµοκρατία τελείως αντίθετη.
Για ποια, λοιπόν, παιδεία µιλούµε, για ποιο µέλλον του Ελληνισµού
και για ποια εθνική πολιτική; Πως είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ της
Παιδείας, τρεις κοινωνικές οµάδες: εκπαιδευτικοί, σπουδάζουσα
νεολαία και γονείς, να έχουν συνεννοηθεί τόσο αρµονικά και τόσο
πετυχηµένα και να επιθυµούν να στρέψουν οµαδικά τα βέλη
εναντίον σας; Μήπως στα αλήθεια δεν ρωτήθηκε κανένας γι'αυτό
που πηγαίνατε ή πάτε να κάνετε ή µήπως κανένα αίτηµά τους δεν

έχει επιλυθεί και κυρίως το οικονοµικό;
'Ηδη, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή Κυβέρνηση
αντιλήφθηκε ότι και αναγκαστικά θα κάνει πίσω και στο τραπέζι θα
καθήσει και τα λάθη της θα αποδεχθεί και θα υιοθετήσει εκ των
πραγµάτων θέσεις που για χρόνια τώρα αποτελούν σηµαία για το
κόµµα της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και δεν το λέω αυτό από λόγους
κοµµατικού εγωϊσµού ή υπερηφάνειας, αλλά γιατί πρόκειται για
προτάσεις που εµπνέουν αίσθηµα ασφάλειας στη νέα γενιά και
κοιτάζουν προς το αύριο.
Θα πρέπει κάποτε να γίνει αντιληπτό αυτό που τόνισε ο Αρχηγός
του κόµµατός µας, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, στην προχθεσινή
Εθνική µας Συνδιάσκεψη, ότι, δηλαδή, οφείλουµε να ξεπεράσουµε
τους τραυµατισµούς του χθες, τους εθνικούς διχασµούς και τις
εθνικές διαιρέσεις του παρελθόντος. Και να είσθε βέβαιοι, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι το µήνυµα αυτό η νεολαία µας το έχει λάβει
δείχνοντας αδιαφορία, για γεγονότα µάλιστα που δεν τα έζησε.
Χωρίς αµφιβολία, όπως αποδεικνύεται καθηµερινά και περίτρανα, ο
νεολαίος της Ελλάδας και του Ελληνισµού σέβεται και την Εκκλησία
και την ιστορία και την παράδοση. 'Οπως περίτρανα αποδεικνύεται,
ότι ο νέος άνθρωπος, περισσότερο από ποτέ άλλοτε, βλέπει
µπροστά, στο µέλλον και συγχρόνως διακατέχεται από έναν έντονο
προβληµατισµό για την αποκατάστασή του. Και µιλάει µε πόνο
ψυχής και µε πικρία που όλα αυτά τα χρόνια η πολιτεία αδιαφορεί
για τα προβλήµατά του και κατ' άλλους ότι τον περιφρονεί.
Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έλεγα ότι η
εθνική πολιτική για την παιδεία, ένας ευρύτερος εθνικός διάλογος
που θα χαράξει στρατηγική και µακρόχρονη πολιτική και ένα Εθνικό
Συµβούλιο Παιδείας, αποτελούν µονόδροµο. Είναι η µόνη λύση,
εάν, ειλικρινά, έντιµα και αποτελεσµατικά, θέλουµε από το δικό µας,
το ελληνικό παράθυρο να ατενίζουµε µε αισιοδοξία τον 21ο αιώνα
του ευρωπαϊκού προσανατολισµού. Αυτόν τον ευρωπαϊκό
προσανατολισµό για τον οποίο έχει επιδοθεί σ' έναν αδιάκοπο
αγώνα και µε έµπρακτη προσφορά για δεκαετίες τώρα η Νέα
∆ηµοκρατία, η οποία έτσι όπως εξελίσσεται η κατάσταση βαδίζει
στα σίγουρα προς την αυτοδυναµία.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Λουκάς
Αποστολίδης έχει το λόγο για δέκα λεπτά.
ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ (Γ' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω πραγµατικά ότι δεν έχουµε την
πολυτέλεια ως χώρα, η Ελλάδα µας να αναστενάζει στους δρόµους
και σήµερα στα υπό κατάληψη σχολεία. Τα νιάτα αντί να
διαγωνίζονται στη γνώση, στη φαντασία, στο όραµα για το αύριο, να
συσκέπτονται για το ποιους εθνικούς δρόµους και σε ποια σηµεία
θα κάνουν καταλήψεις.
Ο πολιτικός κόσµος και τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης δεν µπορεί
να παίζουν µε την ορµητικότητα, την αθωότητα, την ανασφάλεια και
την αβεβαιότητα των νέων. Είµαστε όλοι κύριοι, συνυπεύθυνοι γι'
αυτό που συµβαίνει στην παιδεία. Κι εδώ υπάρχει µια µεγάλη
πολιτική αντίφαση. Ενώ όλες οι πολιτικές πτέρυγες συµφωνούµε ότι
το εκπαιδευτικό σύστηµα χρειάζεται βαθιές αλλαγές, τοµές, για να
µπορέσουµε µε την έρευνα και τη γνώση να κερδίσουµε το αύριο,
το µέλλον της χώρας, την ίδια στιγµή αντιδρούµε λυσσαλέα σε κάθε
µεταρρύθµιση. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, όπως σήµερα
καταγράφεται.
Πρέπει, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, να δράσουµε µε τη
διαδικασία του επείγοντος και µε ευθύνη απέναντι στα νιάτα της
πατρίδας µας. Να γίνει έκκληση να σταµατήσουν οι καταλήψεις. Να
γυρίσουν τα παιδιά στο σχολείο και να αρχίσει ο διάλογος σε όλα τα
επίπεδα, και στο Κοινοβούλιο και µε την εκπαιδευτική κοινότητα και
µε τους µαθητές. Η σύγκρουση οδηγεί στο πουθενά. ∆εν µπορεί
ταυτόχρονα κι εµείς να είµαστε θεατές σ' αυτήν την κατάσταση. ∆εν
µπορεί να αφήσουµε το Γεράσιµο Αρσένη να βγάλει τα κάστανα
από τη φωτιά. 'Ολοι είµαστε συνυπεύθυνοι για την κατάσταση της
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παιδείας και πρέπει να αναλογιστούµε τις ευθύνες µας απέναντι στα
νιάτα αυτής της χώρας, απέναντι στο έθνος. ∆ιαφορετικά, κύριοι
συνάδελφοι, η απαξία της πολιτικής και των πολιτικών και του
πολιτικού µας συστήµατος θα είναι σηµαντική και η αξιοπιστία µας
θα πληγωθεί ανεπανόρθωτα. Και ας µην πιστεύει η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση ότι µε τη δίψα για εξουσία, που αποτελεί το µόνο
συνεκτικό της κρίκο, θα µπορέσει µέσα από αυτήν την κατάσταση
να ωφεληθεί, να κάνει ταµείο.
Πιστεύω, κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτή η έκκλησή µου προς τον
εκπαιδευτικό κόσµο και προς τους µαθητές θα πρέπει να βρει
ανταπόκριση.
Ο Προϋπολογισµός, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι η τακτοποίηση,
η διαχείριση ορισµένων οικονοµικών µεγεθών, πόρων, εσόδων,
εξόδων και αριθµών. Ο προϋπολογισµός είναι µία κορυφαία
πολιτική πράξη, που αποτυπώνει και εκφράζει την εικόνα της
χώρας µας στην ευρωπαϊκή και διεθνή κοινότητα.
Ο Προϋπολογισµός σηµατοδοτεί τους στόχους και τις
προτεραιότητες της κυβερνητικής πολιτικής. Περιγράφει επίσης τα
µέσα για την επίτευξη των στόχων.
Τέσσερις βασικοί στόχοι, που περιγράφονται µέσα σ' αυτόν τον
Προϋπολογισµό είναι:
Πρώτον, η ισότιµη συµµετοχή της Ελλάδας στην Ενωµένη Ευρώπη.
Παρατηρούµε ότι η εικόνα µας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση -και αυτό
το διαπιστώνω και ως Πρόεδρος της Επιτροπής Ευρωπαϊκών
Υποθέσεων- βελτιώνεται συνεχώς. ∆ιανύσαµε πολύ δρόµο σε πολύ
µικρό χρονικό διάστηµα. 'Ολες σχεδόν οι πολιτικές πτέρυγες, που
µέχρι χθες αµφισβητούσαν ότι ενδεχόµενα θα µπούµε στην ΟΝΕ,
σήµερα παραδέχονται ότι θα πετύχουµε το στόχο της ΟΝΕ και θα
είµαστε το 2000 το δωδέκατο µέλος του EURO. Την ίδια όµως
στιγµή άρχισε η αντιπολίτευση να κινδυνολογεί τι θα γίνει µετά την
ΟΝΕ και αν πραγµατικά η σύγκλιση θα είναι ουσιαστική ή θα είναι
απλά αριθµητική.
'Εχουµε βελτιώσει, κύριοι συνάδελφοι, σηµαντικά την εικόνα µας.
Και αυτό είναι σε όφελος και της χώρας µας και της Αντιπολίτευσης
και συνολικά του έθνους και του τόπου µας. Μας αναγνωρίζουν οι
πάντες ότι είµαστε χώρος-παράγοντας σταθερότητας στην περιοχή,
παράγοντας ειρήνης και συνεργασίας των µεσογειακών και
βαλκανικών χωρών.
Συµµετέχουµε ενεργά και επιχειρούµε µε τις δυνάµεις της
κεντροαριστεράς που αποτελούν σήµερα τη συντριπτική
πλειοψηφία των κυβερνήσεων σε ευρωπαϊκό επίπεδο, να
χαράξουµε ένα νέο δρόµο, που ανατρέπει δογµατισµούς και
ορθοδοξίες τόσο της παραδοσιακής σοσιαλδηµοκρατίας και του
κρατισµούόσο και του νεοφιλελευθερισµού. Αυτό είναι που δεν
µπορεί να κατανοήσει η Νέα ∆ηµοκρατία, αυτό τον καινούριο δρόµο
που ανταποκρίνεται στις ανάγκες, στις προκλήσεις και στις
απαιτήσεις των καιρών.
Στόχος µας είναι η ανάπτυξη µε ανθρώπινο πρόσωπο, η κοινωνική
ευηµερία, η αλληλεγγύη, η κοινωνική συνοχή και η δικαιοσύνη. Και
ξοδεύουµε πολλά σ' αυτήν την κατεύθυνση.
Στις πέντε µεγάλες προκλήσεις και προσκλήσεις της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης που θα προετοιµάσουν την Ευρώπη για τον 21ο αιώνα
είµαστε παρόντες, ενεργητικά συµµετέχουµε σ' αυτές τις
προσκλήσεις.
Το EURO, πρώτη µεγάλη πρόκληση που έρχεται µε το καινούριο
χρόνο, θα επιταχύνει την πολιτική ενοποίηση της Ευρώπης και µαζί
µε το δολάριο θα συµβάλουν στη σταθεροποίηση της παγκόσµιας
οικονοµίας και στον έλεγχο του παγκόσµιου χρηµατιστηριακού
καζίνο.
∆εύτερον, το Σύµφωνο Απασχόλησης απέναντι στο Σύµφωνο
Σταθερότητας είναι οι σοσιαλιστικές δυνάµεις που δίνουν τη µεγάλη
µάχη από το 'Αµστερνταµ στο Λουξεµβούργο, στη Βιέννη και αύριο
στο Βερολίνο. Είµαστε εµείς που παλεύουµε πραγµατικά για τους
"εντός" και "εκτός" των τειχών εργαζόµενους, άνεργους,
περιθωριοποιηµένους, αποκλεισµένους για να δουν στον ήλιο
µοίρα.

Εκεί θα δώσουµε εµείς εξετάσεις, αγαπητοί συνάδελφοι, το 2000,
απέναντι στους εργαζόµενους της χώρας µας και της Ευρώπης.
"Ατζέντα 2000", κοινοτικοί πόροι για την άσκηση της κοινής
αγροτικής πολιτικής. Να πάρουν θέση οι πολιτικές παρατάξεις αν
πιστεύουν στην επανεθνικοποίηση της αγροτικής πολιτικής και να
µη κρύβονται πίσω από τα συνθήµατα και τα µεγάλα λόγια.
Το Ταµείο Συνοχής και το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, το
πρώτο Πακέτο Σαντέρ που λέµε, συγκεντρώνουν την προσοχή µας,
τη µάχη µας και καλούµε όλες τις πολιτικές δυνάµεις να δώσουµε
από κοινού τη µάχη για να πετύχουµε το καλύτερο δυνατό
αποτέλεσµα.
Η διεύρυνση για τη µεγάλη Ευρώπη, την Ευρώπη των είκοσι πέντε
και γιατί όχι των τριάντα, που θα καταστήσει την Ενωµένη Ευρώπη
την πρώτη οικονοµική, εµπορική και πολιτική δύναµη στον κόσµο,
βρίσκεται σε εξέλιξη και εµείς πρωτοστατούµε σ' αυτήν την εξέλιξη,
συµµετέχουµε σ' αυτή την εξέλιξη και πιστεύουµε ότι µέσα απ'
αυτήν τη διαδικασία θα µπορέσουµε να δώσουµε οριστική και δίκαια
λύση στο Κυπριακό, εντάσσοντας στην ευρωπαϊκή οικογένεια την
Κύπρο µας.
Πέµπτη πρόκληση, η εµβάθυνση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης που
αφορά, πέρα από την πραγµατική οικονοµική και πολιτική σύγκλιση
των δεκαπέντε, τα δικαιώµατα του ευρωπαίου πολίτη, τη Συνθήκη
του Σέγκεν, που καταψηφίστηκε από πολλούς συναδέλφους, που
αφορά την ασφάλεια την εγκληµατικότητα, την καταπολέµηση της
τροµοκρατίας, την αντιµετώπιση των ναρκωτικών, την ποιότητα
ζωής των πολιτών, πεδία πάνω στα οποία δίνουµε καθηµερινές
µάχες για τα µικρά και τα µεγάλα προβλήµατα του ευρωπαίου
πολίτη. Εκεί πρέπει κανείς να διαγωνίζεται και όχι στα συνθήµατα
και στα µεγάλα λόγια.
Η δεύτερη µεγάλη επιλογή της Κυβέρνησης: ∆ιαρθρωτικές αλλαγές,
µεταρρυθµίσεις, οικονοµική ανασυγκρότηση και απασχόληση.
Είναι αλήθεια ότι το σχέδιο "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ" στην Αυτοδιοίκηση, η
µεταρρύθµιση στη παιδεία, στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, οι µεγάλες
αλλαγές που συντελούνται για τον εκσυγχρονισµό της κρατικής
µηχανής αλλάζουν το κοινωνικό, οικονοµικό και πολιτικό τοπίο του
τόπου.
'Εχουν κόστος αυτές οι ρήξεις και οι αλλαγές, αλλά οι στόχοι µας
είναι ξεκάθαροι. Παλεύουµε να αλλάξουµε τη συντεχνιακή δοµή,
νοοτροπία και συµπεριφορά της κοινωνίας εκ βαθέων.
∆εν λειτουργούµε µε λαϊκισµό ή µε τις παλαιοµοδίτικες µεθόδους,
τις παλαιοκοµµατικές µεθόδους να ψαρεύουµε στα θολά νερά
λέγοντας µεγάλα λόγια χωρίς να παίρνουµε θέση για τα
προβλήµατα. Γιατί αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριοι συνάδελφοι.
'Οσοι σήµερα βρίσκονται στο δρόµο διεκδικούν την κρατική
προστασία, ζητούν επιπλέον εισοδήµατα και προνόµια. Οι "εντός"
των τειχών ελάχιστα δείχνουν αλληλεγγύη για τους "εκτός των
τειχών". Και αν αυτές οι συντεχνιακές οµάδες δεν δείχνουν την
αλληλεγγύη δεν µπορεί ο πολιτικός φορέας, τα υπεύθυνα πολιτικά
κόµµατα, που θέλουν να οδηγήσουν αυτόν τον τόπο στον 21ο
αιώνα, να κάθονται αµέτοχα.
Εκεί θα πρέπει να δώσουν τις θέσεις τους, τις απόψεις τους, τις
προτάσεις τους για το αύριο.
Τρίτη µεγάλη επιλογή γι' αυτήν την Κυβέρνηση, όπως καταγράφεται
µέσα στον Προϋπολογισµό, είναι το κοινωνικό κράτος, η ποιότητα
ζωής και το περιβάλλον.
Εµείς στεριώσαµε το κράτος-πρόνοιας, το ΕΣΥ, την πρόνοια, τις
συντάξεις µέσα στη δεκαετία του '80. Εµείς ξαναδηµιουργούµε,
αγαπητοί συνάδελφοι, το νέο κοινωνικό κράτος που θα είναι
ανταγωνιστικό, που θα εµπαιδώνει στην πράξη την αλληλεγγύη την
κοινωνική, που θα διαµορφώνει συνθήκες για κοινωνική συνοχή,
που θα κινητοποιεί πραγµατικά όλες τις παραγωγικές δυνάµεις σ'
αυτόν τον τόπο. Και σε αυτό το πεδίο έχουµε ανοίξει µεγάλο
κοινωνικό διάλογο και απαντάµε σε κρίσιµα ζητήµατα που αφορούν
την αγορά εργασίας, τις εργασιακές σχέσεις, τις διαρθρωτικές
αλλαγές, ενώ εσείς δεν τολµάτε, αγαπητοί συνάδελφοι, να τα
αγγίξετε. ∆εν τολµάτε να αγγίξετε τα ζητήµατα ούτε του τριανταπε-
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ντάωρου ως προοπτική ακόµα και ως Αντιπολίτευση που είστε.
Να κλείσω µε τον τέταρτο και τελευταίο στόχο που περιγράφεται και
θεωρώ ότι είναι σηµαντικός. Είναι η ανανέωση της πολιτικής ζωής,
η πρόσκληση και η πρόκληση της Κυβέρνησης για εθνικό και
κοινωνικό διάλογο, για να πάµε µαζί και να συζητήσουµε τις
µεγάλες µεταρρυθµίσεις: Τη συνταγµατική αναθεώρηση, τα
οικονοµικά των κοµµάτων, τις δαπάνες των Βουλευτών και των
υποψηφίων δηµάρχων και νοµαρχών. Να δώσουµε µαζί τη µάχη
µέσα από έναν ανοιχτό εθνικό και κοινωνικό διάλογο για την
παιδεία, την υγεία και την ασφάλιση. Να σταµατήσουµε να
συνεχίζουµε τις παλιοµοδίτικες αντιπαραθέσεις µας, γιατί αυτές δεν
έχουν όρια και οδηγούν στο πουθένα.
Μάθαµε να αφήνουν τους φακέλους µε τα προβλήµατα στα ράφια
και δεν τα κατεβάζουµε για να τα µελετήσουµε, για να το
συζητήσουµε, να αποφασίσουµε και να υλοποιήσουµε το καλύτερο.
Και αν αυτό δεν κάνουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, τότε η πορεία
αυτής της χώρας θα µοιάζει µε την πορεία του Σισύφου, εκεί που θα
φτάνουµε στην κορυφή, θα κατρακυλάµε προς τα πίσω.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αποστολίδη.
Ο κ. Απόστολος Ανδρεουλάκος έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΝ∆ΡΕΟΥΛΑΚΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, είναι, αν δεν
απατώµαι, ο τέταρτος Προϋπολογισµός τον οποίο συνέταξε και
έφερε στο Κοινοβούλιο προς συζήτηση και ψήφιση ο κύριος
Υπουργός επί της Εθνικής Οικονοµίας και των Οικονοµικών. Κάθε
χρόνο µας γεµίζει αισιοδοξία σ' αυτήν την Αίθουσα. Ειλικρινά θα
ανησυχούσα, εάν αυτή η ανησυχία δεν απέρεε από το συγκεκριµένο
αξίωµα, το οποίο φέρει.
Εάν ένας µέτριος περί τα λογιστικά και τα οικονοµικά, µελετούσε τα
κονδύλια δαπανών και εσόδων του Προϋπολογισµού αυτού,
ασφαλώς θα έβλεπε ότι η χώρα έχει τριτοκοσµική διάσταση -έχει και
παρουσιάζει τριτοκοσµική εικόνα- και δεν θα ασπάζονταν την
αισιοδοξία των Υπουργών επί της Εθνικής Οικονοµίας και των
Οικονοµικών του κράτους, ούτε βεβαίως και των άλλων Υπουργών
αλλά και των συναδέλφων του ΠΑ.ΣΟ.Κ., οι οποίοι παρελαύνουν
απ' αυτό το Βήµα και προσπαθούν να εµφανίσουν ωραία τα
πράγµατα, ότι η χώρα µας βρίσκεται στον καλό δρόµο, ότι όλα
έχουν καλώς και τίποτα δεν βρίσκεται σε παρακµή.
Μα, ζούµε, κύριοι Υπουργοί των Οικονοµκών και κύριοι
συνάδελφοι, στην Ελλάδα ή ζούµε σε άλλη χώρα; Η Ελλάδα του
σήµερον δεν είναι µία χώρα ανασφάλειας και εγκληµατικότητας; Ο
µέσος, ο οποιοδήποτε 'Ελληνας, είτε στην Αθήνα είτε στα αστικά
κέντρα είτε στην επαρχία, δεν βιώνει µία πρωτόγνωρη ανασφάλεια
συνεπεία µιας προελαυνούσης και ακάθεκτης εγκληµατικότητας και
δη βαριάς; 'Ολοι ακόµη και µέσα στο σπίτι, µέσα στο οικογενειακό
άσυλο, δεν νιώθουν ανασφαλείς;
∆εν έγινε η Ελλάδα χώρα της ανέλεγκτης λαθροµετανάστευσης, η
οποία πυροδοτεί τη βαριά εγκληµατικότητα, πυροδοτεί την ανεργία,
πυροδοτεί την κοινωνική σύγχυση, το κοινωνικό αλλαλούµ;
∆εν είναι η Ελλάδα των πεντακοσίων χιλιάδων ανέργων, από τους
οποίους µάλιστα οι εκατόν πενήντα χιλιάδες συγκροτούν το
επιστηµονικό προλεταριάτο;
Η Ελλάδα δεν είναι η χώρα της υπερφορολόγησης; ∆εν είναι η
χώρα της συρρίκνωσης των εισοδηµάτων των λαϊκών στρωµάτων;
Εδώ και τέσσερα συνεχή έτη δεν παρατηρείται µείωση του
εισοδήµατος των αγροτών; Η Ελλάδα του σήµερα δεν είναι η χώρα
των εισαγωγών αγροτικών προϊόντων, από χώρα εξαγωγών που
ήταν; ∆εν κλείνουν κάθε χρόνο δεκάδες χιλιάδες µικροµεσαίες
επιχειρήσεις συνεπεία των άδικων αντικειµενικών φορολογικών
κριτηρίων και συνεπεία της συρρίκνωσης της αγοράς;
Επαίρεται ο Υπουργός κ. Παπαντωνίου, ότι µείωσε τον
πληθωρισµό. Βεβαίως, κλείστηκαν οι 'Ελληνες στα σπίτια τους, δεν
αγοράζουν τίποτα και έπεσε ο πληθωρισµός!! Θέλετε αυτό να µε

κάνει να εγκωµιάσω την οικονοµική σας πολιτική; 'Ολοι οι δείκτες
που παρουσιάζονται δεν έχουν να κάνουν µε ακµή, δεν έχουν να
κάνουν µε κοινωνική ευηµερία, δεν έχουν να κάνουν µε κράτος-
δικαίου και κοινωνικό κράτος, αλλά έχουν να κάνουν µε µια
φοροεισπρακτική επιδροµή, η οποία συρρικνώνει τα λαϊκά
βαλάντια. Και φυσικώ τω λόγω να παρουσιάζεται βελτίωση
κάποιων δεικτών.
Αυτό, όµως, δικαιολογεί την έπαρση των συναδέλφων της
Συµπολιτεύσεως ότι καλώς βαίνουµε, ότι ο λαός πρέπει να είναι
ευχαριστηµένος; Εδώ βλέπω µια αντιδηµοκρατική ερµηνεία των
κοινωνικών δεδοµένων της χώρας. ∆ηλαδή όλα έχουν καλώς; Εσείς
γνωρίζετε καλύτερα από το λαό τις ανάγκες του και ο λαός αδίκως
διαµαρτύρεται; Βρίσκονται στο δρόµο ή όχι οι µαθητές και οι
µαθήτριες;
Μη µου πείτε ότι σε µια εποχή πολιτικής και κοµµατικής
αναξιοπιστίας, η οποία καλλιεργείται από τα διαπλεκόµενα, είναι τα
κόµµατα αυτά τα οποία κατεβάζουν τους µαθητές στο πεζοδρόµιο
και στις καταλήψεις των σχολικών κτιρίων, µε τους γονείς να
συµπράττουν και να ενισχύουν αυτήν την αντίδραση των µαθητών.
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Λογική Μαρίας Αντουανέτας!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΝ∆ΡΕΟΥΛΑΚΟΣ: Κύριοι, πρέπει να δείτε την
πραγµατικότητα και η πραγµατικότητα είναι ότι ο νέος άνθρωπος, ο
µαθητής και η µαθήτρια, βιώνουν ένα πανάθλιο εκπαιδευτικό
σύστηµα, το οποίο µε τη µεταρρύθµιση διπλασίασε αν δεν
τριπλασίασε τις δαπάνες για την εξωσχολική παιδεία, για την
παραπαιδεία, την οποία υποτίθεται ότι ήρθατε το 1981 να πατάξετε.
Σας θυµίζω ότι το 1981 ήρθατε στα πράγµατα µε το σύνθηµα "κάτω
η εµπορευµατοποίηση της παιδείας". Σας ερωτώ κύριοι συνάδελφοι
του ΠΑ.ΣΟ.Κ., ήταν ή δεν ήταν ειδυλιακή η κατάσταση στο χώρο
της παιδείας το 1981 από πλευράς παραπαιδείας;
'Ηρθατε το 1981 στην εξουσία µε το σύνθηµα "κάτω η
εµπορευµατοποίηση της υγείας". Μίλησε ο προλαλήσας
συνάδελφος κ.Αποστολίδης για το ΕΣΥ. Κύριε συνάδελφε του
ΠΑ.ΣΟ.Κ., από ΕΣΥ κατήντησε "εγώ", µε το άπλωµα της διαφθοράς
επί των ηµερών σας. Τα φακελάκια σήµερα είναι καθεστώς, δεν
είναι εκδήλωση µιας απλής συµπτωµατολογίας. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.
Ο ελληνικός λαός δεν υποφέρει µόνο από όσα προανέφερα.
Κυρίως υποφέρει από µια διεφθαρµένη κρατική µηχανή. Ανέφερε
χθές ο Πρόεδρός µας κ.Καραµανλής ότι για την έκδοση µιας άδειας
µεταλλευτικής επιχείρισης, αν δεν κάνω λάθος, χρειάζονται
εβδοµήντα µία υπογραφές. Είναι µόνο η απώλεια χρόνου; Τι
κοστίζουν αυτές οι υπογραφές; 'Εχουµε µια διεφθαρµένη ∆ηµόσια
∆ιοίκηση και σ'αυτήν τη διαφθορά ασφαλώς εσείς συµβάλατε µε τις
"καινοτοµίες", τις οποίες κάνατε.
'Ηρθατε το 1981 και διαλύσατε την κρατική µηχανή, καταργήσατε το
θεσµό που ήταν εγγύηση για την ποιότητα των δηµοσίων
υπηρεσιών, το θεσµό των γενικών διευθυντών. Με το ενιαίο
µισθολόγιο και το ενιαίο βαθµολόγιο και την κατάργηση της
ιεραρχίας δεν αφήσατε τίποτα όρθιο.
Καταστρέψατε συστηµατικά τους ελεγκτικούς και κυρωτικούς
µηχανισµούς, επιθεωρήσεις κλπ. και κανείς δεν λογοδοτεί σε
κανέναν. ∆εν γνωρίζει στο δηµόσιο η δεξιά τι ποιεί οι αριστερά και
τανάπαλιν. ∆εν δουλεύει τίποτα. Με ποια κρατική µηχανή και µε
ποιες δηµόσιες υπηρεσιές, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ., θα
υλοποιηθούν προγράµµατα µεγαλόπνοα εκσυγχρονισµού είτε στη
διοίκηση είτε στην οικονοµία είτε στη φορολογία;'Ηρθατε στα
πράγµατα της χώρας το 1981 µε το σύνθηµα "Θα πατάξουµε τη
φοροδιαφυγή των εκατό δισεκατοµµυρίων" της τότε αγοραστικής
δύναµης. Και όχι δεν πατάξατε τη φοροδιαφυγή, αλλά την κάνατε
καθεστώς. Και ακόµα ενώ βρισκόµαστε στο κατώφλι του 20ου
αιώνα σχεδόν δεν έχετε κάνει τίποτα από πλευρά µηχανοργάνωσης
των ∆ΟΥ. Το ΤΑΧΙS, κύριε Υπουργέ, -ελέχθη εδώ δια στόµατος του
αρµοδίου  Υπουργού  Εθνικής  Οικονοµίας-  ότι  είναι  στο  µέσο
του  δρόµου.  'Επρεπε  να  βρισκόµαστε  στο  µέσο  του
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δρόµου; Μόνο οι µισές ∆ΟΥ να έχουν µηχανοργανωθεί;
Θα υπήρχε, κύριοι συνάδελφοι, ανάγκη επιβολής εξακοσίων
δισεκατοµµυρίων προσθέτων φόρων αν είχε µηχανοργανωθεί η
κάθε ∆ΟΥ µε τη διασταύρωση των φορολογικών στοιχείων, µε την
απόδοση του Φ.Π.Α. στο ελληνικό δηµόσιο ταµείο; Πληρώνει ο
φουκαράς ο ελληνικός λαός 15% και 18% Φ.Π.Α. Αλλά πηγαίνει
στις τσέπες των αετονύχηδων. ∆εν αποδίδονται στο δηµόσιο
ταµείο. Γιατί; ∆ιότι οι φορολογικές υπηρεσίες, οι βεβαιωτικές οι
εισπρακτικές, βρίσκονται πολύ πίσω. Αυτή είναι η πραγµατικότητα
και οφείλετε να την αναγνωρίσετε.
Κύριοι συνάδελφοι, έρχεστε εδώ και τονίζετε τη µεγάλη εθνική
σηµασία του στρατηγικού στόχου της ΟΝΕ και τη µεγάλη σηµασία
των θυσιών στις οποίες υποβάλλεται ο ελληνικός λαός για να
επιτευχθεί αυτός ο στόχος.
Και θα ήµουν έτοιµος να σας πλέξω από το Βήµα αυτό το εγκώµιο,
το δηµόσιο έπαινο, εάν είχατε συνέπεια και συνέχεια στον
ευρωπαϊκό προσανατολισµό της χώρας. Αλλά ήρθατε στην εξουσία
µε το σύνθηµα "ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο". Και δεύτερον,
εάν στην επίτευξη του στόχου αυτού ακολουθούσατε µία σωστή
πολιτική, εθνωφελή πολιτική που να βλέπει το λαό στο σύνολό του
και όχι το κόµµα, όχι την κοµµατική νοµενκλατούρα και έρχεστε να
επιτύχετε τους στόχους, πώς; Με την αύξηση των δηµοσιονοµικών
βαρών; Ενώ ο σωστός τρόπος είναι να περικόψετε δραστικά τις
αλόγιστες δαπάνες. ∆ιότι κάθε αλόγιστη δαπάνη σηµαίνει
αντιανάπτυξη, σηµαίνει οπισθοδρόµιση, σηµαίνει φορολογική
αδικία.
∆εν µπορείτε όµως να περικόψετε δραστικά τις δηµόσιες δαπάνες,
διότι "κανείς δεν εµίµησε την εαυτού σάρκα", λέγει το Ευαγγέλιον.
Και η σάρκα η δική σας είναι η νοµενκλατούρα, οι στρατιές των
ψηφοφόρων σας που σιτίζονται, στο δηµόσιο κορβανά. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.
Είναι λοιπόν, ένας προϋπολογισµός άδικος, φοροεισπρακτικός,
αντιαναπτυξιακός, οπισθοδροµικός και γι'αυτό τον καταψηφίζω.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Αδαµόπουλος έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α∆ΑΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, ο τρόπος
συζήτησης του Προϋπολογισµού στη Βουλή σίγουρα ενισχύει και
τον ακατάσχετο λαϊκισµό, που ακούσαµε προηγουµένως και τον
κοµµατικό, θα έλεγα, ορθοδοξισµό γιατί πραγµατικά δεν µπορεί να
αλλάξει µία κεραία απ'αυτά τα οποία έχουν εισαχθεί στη Βουλή για
ψήφιση. Το λέµε κάθε χρόνο και µέχρι τώρα δεν έχει γίνει τίποτα.
Αλλά παίρνω την αφορµή ακόµα και από την έκθεση του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που έστειλε για τα µέλη της Βουλής των
Ελλήνων το ενηµερωτικό σηµείωµα για τη συνεδρίαση 14-18
∆εκεµβρίου στο Στρασβούργο, όπου σε µία περικοπή λέει ότι η
επιτροπή προϋπολογισµών ενέκρινε το συµπληρωµατικό και
διαρθρωτικό προϋπολογισµό που για το 1998 προβλέπει σαράντα
εκατοµµύρια ECU έκτακτη βοήθεια στη Ρωσία, εκατό εκατοµµύρια
ECU για το Eυρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο κ.ο.κ.
Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει, κύριοι συνάδέλφοι, ότι πρέπει να
πάρουµε πρωτοβουλίες και η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών
Υποθέσεων ή η νέα επιτροπή για τον Προϋπολογισµό να έχει
εκείνες τις πρωτοβουλίες και δυνατότητες να παρεµβαίνει στον
Προϋπολογισµό έτσι ώστε ο Προϋπολογισµός να είναι µία διαρκής,
ζωντανή διαδικασία καθ'όλο το έτος.
Κύριοι συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός που σήµερα συζητάµε,
σίγουρα είναι Προϋπολογισµός ευθύνης, ένας Προϋπολογισµός
προοπτικής, ένας Προϋπολογισµός που σίγουρα έχει στοιχεία
σοβαρά αναπτυξιακής διάστασης όταν ο µέσος ρυθµός αύξησης
του εισοδήµατος ή της αγοραστικής δύναµης ή της αύξησης, είναι
µεγαλύτερος από το µέσο ρυθµό αύξησης των ευρωπαϊκών χωρών.
Ακόµα, αυτός ο Προϋπολογισµός για πρώτη φορά έχει ένα
πρωτογενές πλεόνασµα της τάξης των δύο τρισεκατοµµυρίων
επτακοσίων τριάντα δισεκατοµµυρίων (2.730.000.000.000)
δραχµών και έχει έσοδα πάνω από τα προβλεπόµενα διακόσια
δεκαέξι δισεκατοµµύρια (216.000.000.000). Προήλθαν µήπως αυτά
από την αύξηση φορολογίας σε σχέση µε πέρσι; 'Oχι, βέβαια.

Και έρχεται ο Αρχηγός της Νέας ∆ηµοκρατίας και µας είπε χθες τα
αντικειµενικά κριτήρια ή ο Φόρος Ακίνητης Περιουσίας είναι εκείνος
ο οποίος αύξησε αν θέλετε τα έσοδα; Εν πάση περιπτώσει, η
Κυβέρνηση τι έπρεπε να κάνει; Τα έσοδα αυτά προέρχονται από τη
διεύρυνση της φορολογικής βάσης όπου πλέον έχει εισαχθεί και ο
φόρος για την ακίνητη περιουσία -και καλώς, είναι πολιτική επιλογή-
και φορολογούνται πλέον οι πισίνες, τα κότερα που δεν
φορολογούντο και οι τραπεζικές εργασίες και τα οµόλογα, αρκεί η
Κυβέρνηση να διευρύνει ακόµα περισσότερο τη φορολόγηση σε
ορθολογική βάση γιατί αυτό αποτελεί αποκατάσταση της κοινωνικής
δικαιοσύνης.
'Αρα λοιπόν όσον αφορά το µέρος αυτό δεν µπορεί σε καµιά
περίπτωση καν να ισχυρισθεί κανείς ότι η Κυβέρνηση µάλιστα µε
τους µηχανισµούς που έχει, µε τα Σ∆ΟΕ, αλλά ακόµα και το TAXIS
εγκαινιάστηκε µόλις προχθές από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας
στην εκατοστή ∆.Ο.Υ. από το πρόγραµµα µηχανοργάνωσης.
Αντιλαµβάνεσθε λοιπόν σε ποιο στάδιο βρίσκεται κανείς και σε ποια
κατεύθυνση.
'Αρα λοιπόν σε καµιά περίπτωση δεν µπορεί να κατηγορείται η
Κυβέρνηση από τη µια µεριά ότι δεν εντείνει την πορεία προς την
ΟΝΕ, αλλά και από την άλλη να κατηγορείται ότι κάνει
φοροµπηχτική πολιτική.
'Ελεγε προηγουµένως ο συνάδελφος ότι ο λαός έχει µνήµη.
Ξεχάσατε ότι η λέξη "φοροδιαφυγή" στην Ελλάδα ήταν άγνωστη
πριν έρθει το ΠΑ.ΣΟ.Κ.; Ξεχάσατε ότι καταψηφίσατε την
ποινικοποίηση της φοροδιαφυγής στη Βουλή και αποχωρήσατε;
Ξεχάσατε ότι το 1986 µε την εισαγωγή του Φ.Π.Α. πάλι
αποχωρήσατε από τη Βουλή; Ξεχάσατε ακόµα εσείς που οµιλείτε
για γραφειοκρατία όταν µας ζητάτε σαράντα µία, εβδοµήντα µία
υπογραφές; Εµείς, µία υπογραφή καταργήσαµε, καταργήσαµε το
πιστοποιητικό φρονηµάτων και αυτό φτάνει. Γιατί αυτό το χαρτί ήταν
απαραίτητο για σας, για οποιαδήποτε διαδικασία µέχρι το 1981.
Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι πέρα από τον Προϋπολογισµό
που πράγµατι είναι ρεαλιστικός, νοµίζω ότι υπάρχουν σοβαρά
θέµατα για τα οποία θα πρέπει να δείξουµε το καθηµερινό
ενδιαφέρον και ιδιαίτερα η Κυβέρνηση η οποία θα κριθεί και από
την πορεία προς την ΟΝΕ, που σίγουρα είναι εξασφαλισµένη. Και
εδώ ας αφήσουµε την αντιπαράθεση περί ονοµαστικής ή
πραγµατικής σύγκλισης. Θα το δείξει η ίδια η ζωή. Και ονοµαστική
να είναι η σύγκλιση, αφού οι ανάγκες το απαιτούν και αυτό µπορεί
να γίνει. Και εξηγήθηκε χθες γιατί δεν είµαστε στην πρώτη ταχύτητα.
'Οµως, πιστεύω ότι η Κυβέρνησή µας θα κριθεί από κάποια άλλα
θέµατα τα οποία είναι πρώτον το κράτος. Σίγουρα οικοδοµούµε ένα
άλλο κράτος, το κράτος του δικαίου. Σίγουρα υπάρχει ο
"ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ" και υπάρχουν και οι επιµέρους ατέλειές του όσον
αφορά τη χωροταξική κατανοµή των κοινοτήτων.
'Εχω ένα παράδειγµα για το νοµό µου. Η κοινότητα Τσαριτσάνης µε
τρεις χιλιάδες περίπου κατοίκους δεν είναι σήµερα µία αυτόνοµη
κοινότητα ή ένας δήµος ενώ άλλες κοινότητες, πέντε τον αριθµό,
δεν φθάνουν την ιστορία, τον πολιτισµό, την οικονοµική ζωή που
έχει αυτή η κοινότητα η οποία υπάγεται σε άλλο δήµο.
Κάτι ακόµα, µιλάµε για την αποκέντρωση που πράγµατι πρέπει να
γίνει πράξη.
Κύριοι Υπουργοί, πράγµατι, πρέπει να ασκηθεί πίεση, ώστε τα
Υπουργεία να µην είναι "δοβλέτια". Να µεταφερθούν όλες οι
αρµοδιότητες στην περιφέρεια. Το κράτος - στρατηγείο πρέπει να
γίνει πραγµατικότητα. Το όραµα αυτό γίνεται πράξη.
Εκεί θα φανεί πια η νέα δοµή του κράτους, εκεί θα εξυπηρετείται
αποκλειστικά ο πολίτης και ιδιαίτερα από τις µεταφερόµενες
αρµοδιότητες των Υπουργείων Γεωργίας και ΥΠΕΧΩ∆Ε. Το
ΥΠΕΧΩ∆Ε θα πρέπει να ασχοληθεί κάποτε και µε τη χωροταξία,
γιατί ΥΠΕΧΩ∆Ε δεν είναι µόνο δηµόσια έργα είναι και Υπουργείο
Χωροταξίας και η χωροταξία είναι πολιτισµός, είναι περιβάλλον
είναι οικονοµία. 'Εχει το κοµµάτι αυτό κοινωνικές και οικονοµικές
διαστάσεις το οποίο όµως µέχρι τώρα έχει µείνει ανέπαφο.
Ακόµα θα πρέπει να γίνει αποκέντρωση, όχι µόνο του στενού
κράτους, αλλά και των οργανισµών, είτε βάµβακος είτε καπνού.
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Να πάει ο Οργανισµός Βάµβακος στη Θεσσαλία ή ο Οργανισµός
Καπνού στην Αιτωλοακαρνανία ή δεν ξέρω πού αλλού.
Ακόµη κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι πέρα από το κράτος που
πρέπει να δοµηθεί, θα πρέπει να δοθεί µια λύση στους χιλιάδες
εκτάκτους που είναι υπό οµηρία άλλοι πέντε, άλλοι έξι χρόνια, είτε
στο ΚΕΠΥΟ είτε στις νοµαρχίες, είτε στις περιφέρειες είτε στο
ΕΘΙΑΓΕ, είτε αν θέλετε σαν έκτακτοι όποιας µορφής. Πρέπει εδώ ο
Υπουργός ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης να δώσει το
ταχύτερο λύση για τους ανθρώπους αυτούς.
Ακόµη έχουµε τον αγροτικό τοµέα που εδώ γίνονται σίγουρα
µεγάλες ανακατατάξεις. Σίγουρα είναι θετικό ότι ο νέος Υπουργός
Γεωργίας έδωσε ένα άλλο κύρος και µια άλλη προοπτική. Σίγουρα
είναι θετική η µείωση της τιµής του πετρελαίου κίνησης, σίγουρα
είναι θετικό ότι τα χρέη των συνεταιρισµών έγιναν αποδεκτά από
την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, σίγουρα ο νέος νόµος για τους αγρότες
είναι µια πολύ σηµαντική υπόθεση όπως και το ταµείο ασφάλισης
των αγροτών. Και ακόµη είναι πολύ θετικό ότι υπάρχει η αύξηση
των κονδυλίων του ΕΛΓΑ για τις αποζηµιώσεις. 'Οµως υπάρχουν
τώρα οι κρίσιµες διαπραγµατεύσεις για την "Ατζέντα του 2000".
Υπάρχουν διαρθρωτικά προβλήµατα. Υπάρχουν σήµερα
προβλήµατα στα σιτηρά και το λάδι και δεν υπάρχει, αν θέλετε, µια
δύναµη, ένας µηχανισµός που να έχει η κυβέρνηση, να έχουν οι
πολιτικές δυνάµεις, να βοηθήσουν τον παραγωγό που µένει
απροστάτευτος, όπως µένει απροστάτευτος και στην ασύδοτη
αύξηση της τιµής των εφοδίων, των λιπασµάτων, των
φυτοφαρµάκων, µε αποτέλεσµα να αυξάνεται το κόστος
παραγωγής. Και ακόµη υπάρχει σίγουρα καθυστέρηση στις
επιδοτήσεις, είτε από τα επιλέξιµα για τους κτηνοτρόφους είτε από
τις αποζηµιώσεις είτε αν θέλετε οι όποιες κοινοτικές επιδοτήσεις. Γι'
αυτό ακριβώς η Κυβέρνηση -και χαίροµαι που είναι εδώ ο κύριος
Υφυπουργός Γεωργίας- πρέπει να προχωρήσει, όπως ήδη έχει
επαγγελθεί, το συντοµότερο δυνατό στην σύσταση του οργανισµού,
πληρωµών των κοινοτικών επιδοτήσεων έτσι ώστε αποκλειστικά
µέσω αυτού του οργανισµού υπεύθυνα και µε τις υπηρεσίες του να
αποδίδονται οι επιδοτήσεις στον αγρότη. Γιατί µην ξεχνάµε ότι ο
αγρότης από τη µια µεριά δίνει το προϊόν του, δεν τον πληρώνει
κανένας, είναι ανασφαλής σ' αυτό, παίρνει τα λεφτά µετά από οκτώ
δέκα µήνες ενώ παράλληλα οι τόκοι τρέχουν στην Αγροτική
Τράπεζα και µάλιστα µε το εµπορικό επιτόκιο.
Πέραν αυτών κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει και ένας άλλος τοµέας
που κατά τη γνώµη µου είναι πάρα πολύ σοβαρός, που είναι ο
τοµέας των µικροµεσαίων, που σήµερα πράγµατι δοκιµάζεται. Οι
µικροµεσαίοι είναι σίγουρα η ραχοκοκαλιά για την ανάπτυξη της
εθνικής οικονοµίας. Υπάρχουν προβλήµατα σίγουρα στο χώρο αυτό
µε τις ανακατατάξεις οι οποίες γίνονται. Υπάρχουν σίγουρα
προβλήµατα στην αγορά γιατί δεν υπάρχει χρήµα να κινηθεί.
Πιστεύω ότι το 35% που έχει επιβάλει η Νέα ∆ηµοκρατία, αλλά και
τα αντικειµενικά κριτήρια συνέβαλαν σ'αυτό, έτσι ώστε σήµερα να
µην υπάρχει το κεφάλαιο κίνησης, τα επιτόκια να είναι πάρα πολύ
δυσβάστακτα και να ξεπερνάνε το 20%. Γι' αυτό θα πρέπει να
υπάρξει ειδικό καθεστώς χρηµατοδότησης, αλλά και κίνητρα
συγκεκριµένα και ουσιαστικά για τους νέους επιχειρηµατίες, διότι οι
µικροµεσαίες επιχειρήσεις είναι οι µόνες, κύριοι συνάδελφοι, που
µπορεί να δώσουν µια ένεση τονωτική στην ανεργία πολύ πιο
εύκολα από τους άλλους, τους βιοµήχανους που µας λέτε εδώ ότι
έχουν εκατόν πενήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας, οι οποίοι όµως
προσλαµβάνουν τους µεν, αλλά διώχνουν τους άλλους.
'Εχω να πω ακόµη δυο κουβέντες πάνω στο ασφαλιστικό, για το
οποίο µιλήσαµε πριν από µερικές µέρες. Εδώ στην Ελλάδα δεν
υπάρχει γνήσιο ανταποδοτικό σύστηµα. 'Οπου και αν πας στον
κόσµο αν έχεις 2.500 ηµεροµίσθια παίρνεις σύνταξη για τα 2.500
ηµεροµίσθια, όταν βγεις στο χρόνο της σύνταξης. 'Οµως εδώ
µπορεί να έχεις 4.490 ηµεροµίσθια από τα 4.500 που απαιτεί το ΙΚΑ
και να µην παίρνει σύνταξη. Αυτό είναι άδικο πέρα για πέρα και
πρέπει η Βουλή µε κοινή απόφαση να δώσει λύση.
Οι µεταρρυθµίσεις, κύριοι συνάδελφοι, µε τα κέντρα υγείας το 1981
έδωσαν µια άλλη όψη στην επαρχία και έδειξαν το ενδιαφέρον
ακριβώς των δυνάµεων της αλλαγής.

Τώρα ίσως οι δυνάµεις της αλλαγής αµφισβητούνται. 'Οµως, οι
δυνάµεις της αλλαγής θα τα βρουν. Αν ακούσει κανείς τις
συζητήσεις στη Βουλή, θα δει ότι σίγουρα υπάρχει µία υπεροπλία
των στελεχών του ΠΑ.ΣΟ.Κ., αλλά και πέρα απ' αυτό µία
υπεροπλία επιχειρηµάτων, όσον αφορά το µέλλον, την
εµπιστοσύνη και την προοπτική της χώρας στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση, αλλά και τη ζωή την ίδια του ελληνικού λαού.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Λεονταρίδης έχει
το λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙ∆ΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, είναι τέσσερις
µέρες τώρα που µας κάνετε έναν ύµνο για τους δείκτες και τους
αριθµούς της οικονοµίας, ότι ευηµερούν. ∆εν βλέπετε όµως ότι
δίπλα µας, πολλοί συµπολίτες µας δυστυχούν.
Ακόµα ένας Προϋπολογισµός χωρίς προοπτική για την ανάπτυξη
της εθνικής οικονοµίας, προϊόν στυγνής νοοτροπίας των αριθµών
και των δεικτών, κατατέθηκε από την Κυβέρνηση για το 1999.
Οι λογιστικές αλχηµείες, η επιβάρυνση χαµηλόµισθων,
συνταξιούχων, ελεύθερων επαγγελµατιών και µικροεπιχειρηµατιών,
οι υπερβολικά χαµηλές αυξησεις µισθών και συντάξεων της τάξεως
του 2%, καθώς και η έλλειψη στρατηγικού προσανατολισµού σε ό,τι
αφορά τις διαρθρωτικές αλλαγές είναι τα χαρακτηριστικά του
Προϋπολογισµού του 1999.
Η αποτυχία του Πρωθυπουργού να επιφέρει τις αναγκαίες τοµές
στα κρίσιµα θέµατα της οικονοµίας, δηλαδή φορολογικά και
αναδιάρθρωσης, αλλά και να αντιµετωπίσει πρόσωπο µε πρόσωπο
τα µεγάλα κοινωνικά προβλήµατα, όπως η διαφθορά στην
Αστυνοµία, η εγκατάλειψη του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και η
έξαρση της εγκληµατικότητας, υποδηλώνουν την ανικανότητα της
Κυβέρνησης, δηµιουργώντας όµως για τη χώρα µια νέα γενιά από
συγκριτικά µειονεκτήµατα, που θα την ακολουθούν τον 21ο αιώνα.
Η οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης Σηµίτη είναι αδιέξοδη,
αναξιόπιστη και αντιπαραγωγική. Είναι χαρακτηριστικό ότι κανείς
'Ελληνας σήµερα δεν αισθάνεται την ελάχιστη ασφάλεια και
σιγουριά για το µέλλον του.
Μεγάλες κοινωνικές οµάδες και κλάδοι εργαζοµένων οδηγούνται
στην οικονοµική εξαθλίωση.
Οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι αφανίζονται, οι συνταξιούχοι πεινάνε,
οι µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες βρίσκονται σε απόγνωση και
κλείνουν ο ένας µετά τον άλλον τις επιχειρήσεις τους. Οι
εργαζόµενοι έχουν πάψει προ πολλού να εµπιστεύονται αυτήν την
Κυβέρνηση.
Με το πρόσχηµα ότι καλύτερες µέρες θα έλθουν µετά την ένταξή
µας στην ΟΝΕ, η Κυβέρνηση προσπαθεί να δικαιολογήσει την
ανικανότητά της να αντιµετωπίσει τα σηµερινά οξυµµένα
προβλήµατα.
Η βιοµηχανική παραγωγή είναι στάσιµη τα τελευταία χρόνια, η
ανεργία καλπάζει και έχει πάρει ανεξέλεγκτες διαστάσεις και αυτό το
βλέπουµε καθηµερινά όλοι στις περιφέρειές µας.
Στην Ελλάδα, σύµφωνα µε το ευρωπαϊκό παρατηρητήριο
απασχόλησης, η ανεργία σήµερα ξεπερνά το 14% µε τάσεις
συνεχούς αύξησης. Κύρια θύµατα της ανεργίας οι νέοι και οι
γυναίκες, καθώς και ορισµένες γεωγραφικές περιοχές που
πλήττονται καίρια.
Και µέσα σ' όλα αυτά, κύριοι συνάδελφοι, οι πειραµατισµοί στην
παιδεία που αναστατώνουν όλους τους νέους σήµερα. Αυτούς που
τους ώθησε η πολιτεία να εγκαταλείψουν τα χωριά τους λόγω της
µη ύπαρξης αγροτικής πολιτικής, συνωστίζονται στα πολιτικά σας
γραφεία µε τα πτυχία στα χέρια, ψάχνοντας απεγνωσµένα µία
σανίδα σωτηρίας, ένα οποιοδήποτε επάγγελµα.
Θα σταθώ, όµως, κύριοι συνάδελφοι, περισσότερο στους 'Ελληνες
αγρότες και στη, για άλλη µια φορά, σκληρή λιτότητα που τους
επιφυλάσσει ο νέος κρατικός Προϋπολογισµός.
Ο αγροτικός τοµέας βρίσκεται σήµερα στην πιο κρίσιµη καµπή, από
τον καιρό που η χώρα µας εντάχθηκε στην ΕΟΚ.
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Οι όροι για την πραγµατοποίηση της αγροτικής παραγωγής και της
διάθεσης αγροτικών προϊόντων γίνονται ολοένα και δυσµενέστεροι,
λόγω της συνεχούς αύξησης του κόστους παραγωγής, της
στασιµότητος και σε πολλές περιπτώσεις µείωσης των τιµών
διάθεσης των γεωργικών προϊόντων, της µη αναπτυξιακής
πολιτικής για τον εκσυγχρονισµό και τη βελτίωση της
παραγωγικότητος και της ανταγωνιστικότητος της ελληνικής
γεωργίας.
Παταγώδης είναι η κυβερνητική αποτυχία και στον επενδυτικό τοµέα
για τη γεωργία, τον νευραλγικότερο δηλαδή τοµέα, που έχει να κάνει
µε τη µεσοµακροπρόθεσµη υποδοµή και ανάπτυξη, µε το εισόδηµα
και την επιβίωση του αγροτικού µας κόσµου και της αγροτικής
οικονοµίας.
Αξιοσηµείωτο είναι ότι για τα εγγειοβελτιωτικά έργα, όλα αυτά τα
χρόνια, παρατηρείται σηµαντική υστέρηση µεταξύ προϋπολογισµού
και τελικής απορρόφησης πιστώσεων. Τούτο αποδεικνύει για µία
ακόµη φορά, την αδυναµία της Κυβέρνησης του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και του
δηµοσίου στην εκτέλεση ουσιαστικών έργων που βελτιώνουν την
ανταγωνιστικότητα του τοµέα και το εισοδηµατικό επίπεδο των
Ελλήνων παραγωγών. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ότι στο
Νοµό Σερρών ενώ την περίοδο 1990-1993 είχαν αρχίσει και
προχώρησαν εγγειοβελτιωτικά έργα (διώρυγες) και διετέθησαν
πολλά εκατοµµύρια, από τότε σταµάτησαν και είναι στο τέλµα χωρίς
να δίδεται δραχµή από την Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. για να
συνεχισθούν, ενώ δίπλα µας είναι και υδάτινοι πόροι η λίµνη
Κερκίνη και ο ποταµός Στρυµώνας.
Τα προβλήµατα που ταλανίζουν σήµερα τον 'Ελλνα αγρότη είναι
τεράστια και συνεχώς διογκώνται, µε αποτέλεσµα ο αγρότης να
αισθάνεται περιθωριοποιηµένος, παραγκωνισµένος, στα πρόθυρα
χρεοκοπίας, καταλογίζοντας µειωµένη πολιτική βούληση αλλα και
διαπραγµατευτική ικανότητα στο Υπουργείο Γεωργίας και συνολικά
στην Κυβέρνηση.
Ειδικότερα:
Οι τιµές στα βασικά αγροτικά προϊόντα παραµένουν σταθερές ή και
µειώνονται σηµαντικά όπως στο βαµβάκι, ρύζι, σιτηρά, καπνός, µε
συνέπεια το αγροτικό εισόδηµα της χώρας να µειώνεται συνεχώς,
όπως πιστοποιείται και από τα επίσηµα στοιχεία της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης.
Για παράδειγµα:
Στον καπνό τη µείωση της εµπορικής τιµής οι καπνέµποροι θα την
πετύχουν και φέτος ακολουθώντας τη γνωστή τακτική της
καταστρατήγησης των συµβολαίων καλλιέργειας και της αλλοίωσης
των ποιτικών συνθέσεων των καπνών. Το δυστύχηµα για τους
καπνοπαραγωγούς είναι ότι δεν υπάρχει καµία προστασία στο θέµα
αυτό και µε την επικείµενη διάλυση του Οργανισµού Καπνού οι
καπνέµποροι θα κάνουν ό,τι θέλουν.
Στο ρύζι: 'Εχουµε εξευτελιστικές εµπορικές τιµές, µεγάλη
καθυστέρηση στην καταβολή της παρέµβασης και χάσιµο πολλών
εκατοµµυρίων ως τώρα από την στρεµµατική ενίσχυση. Η
περιφερειοποίηση είναι αµφίβολο αν θα λύσει το πρόβληµα.
Στο βαµβάκι: Τα σφάλµατα και οι ολιγωρίες της Κυβέρνησης
καταλήγουν σε βάρος του εισοδήµατος των βαµβακοπαραγωγών.
∆ύο µήνες καθυστερήσατε να πληρώσετε τελικά τις επιδοτήσεις και
στο βαµβάκι και αυτήν τη στιγµή συνωστίζονται κυριολεκτικα
παραγωγοί στην Τράπεζα για να πληρωθούν τελευταία στιγµή τις
επιδοτήσεις τους.
Τεύτλα: Η µείωση του εισοδήµατος των τευτλοπαραγωγών είναι
αποτέλεσµα της λαϊκίστικης πολιτικής της Κυβέρνησης του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. και της ανικανότητας της ∆ιοίκησης της Ελληνικής
Βιοµηχανίας Ζάχαρης να εκσυγχρονίσει τη βιοµηχανία που στηρίζει
την οικονοµία της βόρειας Ελλάδας.
Για την εξυγίανση του ΕΛΓΑ. Αντί ο ΕΛΓΑ να στέκεται δίπλα στον
αγρότη την ώρα της ζηµίας από ανωτέρα βία, το µόνο που κάνει
είναι να µειώνει την αποτίµηση της ζηµιάς και να καθυστερεί την
καταβολή της αποζηµίωσης.
Για το θέµα της εξυγίανσης της Αγροτικής Τράπεζας. Αντί να είναι ο
αρωγός του παραγωγού απο τη µία µε τα πανωτόκια απ' την άλλη
µε επιτόκια που είναι δύο και τρεις µονάδες πιο ψηλά από τα

τρέχοντα εµπορικά είναι εχθρός του πολίτη. Γι' αυτό και σήµερα
είναι χρεοκοπηµένοι και οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι.
Για το υψηλό κόστος παραγωγής. ∆εν παίρνετε κανένα µέτρο
µείωσης του κόστους παραγωγής, όπως επανειληµµένα έχουµε
επισηµάνει.
Για το θέµα της ασφάλισης των αγροτών.
Αυξήθηκαν οι ατοµικές ασφαλιστικές εισφορές για την σύνταξη
υπέρµετρα.
Επιβλήθηκε για πρώτη φορά, εισφορά ασθενείας στους
ασφαλισµένους και τους συνταξιούχους του ΟΓΑ.
Καταργείται βαθµιαίως η βασική σύνταξη του ΟΓΑ, η οποία
απετέλεσε, από της ιδρύσεως του οργανισµού αυτού, το βάθρο του
θεσµού της συνταξιοδοτήσεως των αγροτών.
Γενικά θέλει αναδιοργάνωση ο ΟΓΑ και οι υπηρεσίες του, οι οποίες
καθυστερούν χαρακτηριστικά την καταβολή συντάξεων ιδίως, όπως
το βλέπετε καθηµερινά, στις πολύτεκνες µητέρες τι σηµαντική
καθυστέρηση γίνεται. Πήγατε να εξοικονοµήσετε κάποια χρήµατα
ελέγχοντας κάθε χρονο τα χαρτια τους και στην ουσία δεν τα
γλιτώσατε διότι µε τις υπερωρίες κατασπαταλήθηκαν.
Οι αυξήσεις οι οποίες χορηγούνται στις συντάξεις των αγροτών µε
το νέο νόµο είναι πενιχρές. Αποτελούν εντροπή για την πολιτεία.
Πρέπει να δοθεί επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης στους αγρότες.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν και το εγγύς µέλλον της
ελληνικής υπαίθρου είναι ιδιαίτερα ανησυχητικό. Αναµφίβολα οι
ευθύνες της Κυβέρνησής σας για τα σηµερινά αδιέξοδα του
αγροτικού τοµέα είναι τεράστιες.
Η αδυναµία µεγάλου αριθµού αγροτικών οικογενειών να
επιβιώσουν από την αγροτική απασχόληση λόγω υψηλού κόστους
παραγωγής και συνεχούς µείωσης του εισοδήµατός τους, η
ανασφάλεια και η αβεβαιότητα για το αύριο, είναι γεγονότα που
κάνουν απρόθυµους τους νέους ανθρώπους να στρέφονται προς το
αγροτικό επάγγελµα για να αντικαταστήσουν τους απερχόµενους. Η
εξέλιξη αυτή και οι διαγραφόµενες προοπτικές είναι βέβαιο ότι
οδηγούν στην εγκατάλειψη της υπαίθρου για αναζήτηση νέων
µέσων, νέων πόρων επιβίωσης και στη δηµιουργία νέων στρατιών
ανέργων. Θα έχουν δραµατικές εθνικές και κοινωνικές συνέπειες για
όλες τις ευαίσθητες περιοχές της χώρας και ιδίως τις ακριτικές.
∆υστυχώς, για τον τόπο η Κυβέρνηση Σηµίτη αδυνατεί να
ανταποκριθεί στις απαιτήσεις των περιστάσεων και µε τις επιλογές
της υποθηκεύει επικίνδυνα το µέλλον του ελληνικού λαού και
ιδιαίτερα της νέας γενιάς. Η ανοχή και η αντοχή των πολιτών έχει
υπερβεί τα όρια. Με αυτήν την πολιτική σας οδηγείτε τον 'Ελληνα
πολίτη σε ένα ατέλειωτο τούνελ λιτότητας και ανεργίας. Οι
λανθασµένοι χειρισµοί σας θα έχουν ολέθριες συνέπειες για τον
ελληνικό λαό και για το αύριο του τόπου. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Οικονόµου έχει το
λόγο.
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τονίστηκε ήδη κατά κόρο η ιδιαίτερη σηµασία του φετινού
Προϋπολογισµού. Πράγµατι το 1999 είναι ο τελευταίος σταθµός
µιας πορείας που σηµάδεψε τη χώρα µας στη δεκαετία του 1990 και
είχε αφετηρία τη Συνθήκη του Μάαστριχτ.
Παρακολούθησα αυτές τις ηµέρες στην Αίθουσα αλλά και τις
τελευταίες εβδοµάδες εκτός Αίθουσας την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση να ορκίζεται στο όνοµα του ευρωπαϊκού
προσανατολισµού και να µας καταγγέλλει για όψιµη υιοθέτηση των
θέσεών της. Το πιο ενοχλητικό όµως ήταν ότι ορισµένοι
καυχησιολόγησαν για την ένταξη της χώρας στην Ευρωπαϊκή
Κοινότητα, ότι ήταν επιλογή της Νέας ∆ηµοκρατίας -πράγµατι ήταν-
υπονοώντας ότι η επιλογή αυτή δικαιώθηκε. Αυτό θα το σχολιάσω
αργότερα.
Θα ξεκινήσω σχολιάζοντας τη Συνθήκη του Μάαστριχτ. Η κριτική
της συνθήκης ήταν σωστή. 'Ηταν συνθήκη νεοφιλελεύθερης
έµπνευσης  και  αυτό  γιατί  στη  δεκαετία  του  1980  επικρατούσε
η  δεξιά  σκέψη  σε  όλη  την  Ευρώπη.  Η  διαπραγµάτευση  που
έκανε  η  Κυβέρνηση  της  Νέας  ∆ηµοκρατίας  δεν
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είχε περιεχόµενο γιατί απλούστατα συµφωνούσε µε αυτές τις
κατευθύνσεις. Παρ' όλα αυτά η πλειοψηφία των πολιτικών
δυνάµεων δέχθηκε τη συνθήκη λέγοντας ότι είναι ιδιαίτερα
σηµαντικό να συµµετάσχουµε στην απόπειρα οικοδόµησης του
ευρωπαϊκού σπιτιού, δηλαδή της µεγαλύτερης Οικονοµικής και
Νοµισµατικής 'Ενωσης στην ιστορία της ανθρωπότητας.
Ας δούµε τώρα τι έγινε από τη Συνθήκη του Μάαστριχτ µέχρι
σήµερα. Το βέβαιο είναι ότι αυτή η συνθήκη και η ονοµαστική
σύγκλιση έχουν κοστίσει σε ανεργία, σε επιδείνωση του εµπορικού
ισοζυγίου και σε συγκρατηµένους ρυθµούς πραγµατικής
ανάπτυξης. Οι υψηλότεροι δείκτες οικονοµικής ανάπτυξης
οφείλονται αποκλειστικά στην απελευθέρωση της κίνησης των
βραχυπρόθεσµων κεφαλαίων που ωφελεί µόνο ένα στενό κύκλο
ανθρώπων που έχουν δυνατότητα πρόσβασης σ' αυτές τις αγορές.
Το ορατό αποτέλεσµα είναι η αύξηση της φτώχειας και του
κοινωνικού αποκλεισµού που σε συνδυασµό µε την αύξηση του
πλούτου έχουµε αυτό που λέγεται κοινωνική αδικία. Αυτά ήταν τα
περίπου αναπόφευκτα.
Το ερώτηµα που πρέπει να τεθεί και στη χώρα µας είναι αυτό που
απασχολεί όλες τις ευρωπαϊκές κυβερνήσεις, είτε επέλεξαν να
συµµετάσχουν στη ζώνη του EURO, είτε όχι. Το ερώτηµα είναι, τι
κάνουµε από εδώ και πέρα. ∆υστυχώς, αντί να το κάνουµε αυτό
επιδιδόµεθα όλοι στο εγκώµιο του EURO. Πράγµατι το EURO είναι
νόµισµα που έχει πλεονεκτήµατα οικονοµικά και πολιτικά για όσους
το αποκτήσουν. Το ερώτηµα είναι πόσο κοστίζει το EURO και ποιος
θα πληρώσει αυτό το κόστος.
Εδώ θα µπορούσε να µου πει κάποιος, ότι µικρή σηµασία έχει το
ερώτηµα γιατί έχουµε µια δόση να ξοφλήσουµε, το 1999. ∆εν είναι
έτσι. Το EURO πέρα από το κόστος κτήσης έχει και το κόστος
συντήρησης το οποίο θα πληρωθεί τα επόµενα χρόνια. Και γι' αυτό
πρέπει να απαντήσουµε σ' αυτό το ερώτηµα.
Πριν απαντήσουµε, ας δούµε για λίγο την ίδια την ΟΝΕ. Είναι ίδια
µε αυτήν που προέβλεπε το Μάαστριχτ; Η απάντηση είναι όχι.
'Εχουν συµβεί τέσσερις σηµαντικές µεταβολές. Η πρώτη είναι ότι
έχει διαλυθεί η Κοινή Αγροτική Πολιτική. Η εξέλιξη αυτή σηµαίνει
µείωση της παραγωγής και του εισοδήµατος των αγροτών. Είδα µε
προσοχή την πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας που τη διατύπωσε ο
Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας στη συνδιάσκεψη. Είναι
ανεδαφική διότι προβλέπει ότι θα είχαµε µία "νησίδα" ελεύθερης
αγροτικής οικονοµίας σε ένα απορυθµισµένο διεθνές εµπορικό
περιβάλλον και µε απόλυτα ρυθµιζόµενες µικρές αγροτικές
οικονοµίες των ισχυρών χωρών.
∆εν µπορεί να συµβεί αυτό το πράγµα, το οποίο λέτε.
Αυτά, για να ξέρουµε πού ακριβώς βρισκόµαστε και ποια είναι τα
θέµατα.
Η δεύτερη µεταβολή που έχει επέλθει από τη Συνθήκη του
Μάαστριχτ µέχρι σήµερα είναι η κατ'ευφηµισµό ανεξαρτησία των
κεντρικών τραπεζών. Στην πραγµατικότητα είναι η εκχώρηση της
εξουσίας από τις κυβερνησεις στις τράπεζες να ασκούν νοµισµατική
πολιτική. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι όλη η δηµοσιονοµική
πολιτική κτίζεται µε βάση αποφάσεις τραπεζών, αφού η νοµισµατική
πολιτική βρίσκεται έξω από την πολιτική εξουσία.
Αυτό τι σηµαίνει; Αν παραδείγµατος χάριν αποφασίσει η Κεντρική
Τράπεζα ψηλά επιτόκια ή ανατιµώµενη δραχµή, αυτό έχει αρνητικές
επιπτώσεις στην απασχόληση. Και το µάρµαρο το πληρώνουν
βέβαια οι κυβερνήσεις για αποφάσεις που παίρνουν οι διοικητές της
Τράπεζας της Ελλάδος!
Ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας για την πρόβλεψή του για τα
επιτόκια πρέπει να είναι πιο προσεκτικός, για έναν πολύ απλό λόγο,
ότι εξαρτώνται από µία παράµετρο που δεν ελέγχεται, την Τράπεζα
της Ελλάδος και η πηγή αυτή διατυπώνει τις δικές της προβλέψεις
για τα επιτόκια.
Το πρόβληµα, όµως, αυτό είναι ευρωπαϊκό πρόβληµα και γίνεται
απαράδεκτο αν συνδυαστεί µε την τρίτη δυσµενή εξέλιξη, που είναι
το περίφηµο σύµφωνο σταθερότητας.
Το σύµφωνο σταθερότητας, το µόνο που κάνει είναι ότι παρατείνει
στο διηνεκές, τη στενή και κοινωνικά άδικη οικονοµική και

δηµοσιονοµική πολιτική. Με απλά λόγια και για το µέλλον
επιφυλάσσει στη χώρα µας χαµηλούς ρυθµούς ανάπτυξης και
ανεργία.
Η εξέλιξη µάλιστα δεν εξαρτάται από τις εκλογές, ποιος θα είναι
στην Κυβέρνηση ή οτιδήποτε άλλο. Θεµατοφύλακας αυτής της
λανθασµένης πολιτικής είναι οι κεντρικές τράπεζες. Αυτό είναι
απολύτως απαράδεκτο για την Ελλάδα, γιατί για µας σηµαίνει
παγίωση της απόστασης που µας χωρίζει από τις άλλες
ευρωπαϊκές χώρες, χωρίς ελπίδα µείωσης. Σε έναν αιώνα τόσο
ανταγωνιστικό σαν αυτόν που έρχεται θα συµβιβαστούµε µε την
ισχύουσα ιεραρχία; Θα αποδεχθούµε εκ των προτέρων να µην
επιδιώξουµε κάτι καλύτερο στον παγκόσµιο καταµερισµό της
εργασίας; Θα έλεγα όχι
Η τέταρτη όµως πολύ πρόσφατη δυσµενής εξέλιξη είναι η απόπειρα
περικοπής των πόρων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης για περιφερειακή
ανάπτυξη και συνοχή, τα ταµεία και τα πακέτα.
Το επιχείρηµα που ακούγεται από διάφορες χώρες, ότι αρκετά
πληρώσαµε, είναι επιχείρηµα άνευ περιεχοµένου. Κανείς δεν
πλήρωσε για την καλή του καρδιά ή επειδή θέλει να εξαγνιστεί για
το ένοχο παρελθόν του. Κάθε δραχµή που εισπράχθηκε από την
Ελλάδα, κόστισε µείωση της απασχόλησης, επιδείνωση του
εµπορικού ισοζυγίου και ανάσχεση της πραγµατικής ανάπτυξης.
Για την Ελλάδα µε την ένταξή της στις Ευρωπαϊκές Κοινότητες µόνο
η µετατροπή του ισοζυγίου στα αγροτικά προϊόντα κόστισε
τετρακόσια εκατοµµύρια δολάρια και εν µια νυκτί έγινε από
πλεονασµατικό, ελλειµµατικό. Και αυτή δεν είναι η µόνη συνέπεια!
Ας έλθουµε στο σήµερα. ∆εν παραδίδουµε στον ελευθερο
ανταγωνισµό τον τοµέα της ενέργειας στη χώρα µας; Αυτό γιατί το
κάνουµε; Τσάµπα θα το κάνουµε; Αντιστάθµιση δεν θα υπάρξει;
Πρέπει, λοιπόν, να εξηγήσουµε στους εταίρους µας, ότι η
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση δεν στήνεται χωρίς επαρκείς
αντισταθµιστικούς πόρους για την περιφερειακή συνοχή.
Στις Ηνωµένες Πολιτείες για κάθε δολλάριο απόκλισης κατά κεφαλή
της κάθε πολιτείας, ο οµοσπονδιακός προϋπολογισµός
αντισταθµίζει σαράντα επτά σεντς. Τα περίφηµα πακέτα είναι µόνο
τρία σέντς. Αυτά, λοιπόν, τα τρία σεντς θέλουν οι εταίροι µας να
περικόψουν. Πρέπει να τους εξηγήσουµε ότι ευρωπαϊκό σπίτι µε
τόσο προνοµιούχα ρετιρέ και τόσο ανήλιαγα υπόγεια δεν µπορεί να
στηθεί!
Νοµίζω ότι ο Πρόεδρος της Βουλής θα έπρεπε να έχει κάνει δεκτό
το αίτηµά µου, να προκληθεί συζήτηση κατά το άρθρο 132α' του
Κανονισµού της Βουλής, µε θέµα την οικονοµική αποτίµηση της
συµµετοχής µας στις Ευρωπαϊκές Κοινότητες. Αυτός είναι και ο
µόνος από τους τρεις λόγους που επικαλέστηκε η Νέα ∆ηµοκρατία
υπέρ της ένταξής µας στη δεκαετία του '70 που παραµένει
αµφιλεγόµενος. Γιατί οι δύο άλλοι λόγοι, ότι θα µας στηρίξει η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση απέναντι στην τουρκική απειλή και ότι θα
εµβαθύνει τη δηµοκρατία στη χώρα µας, διαψεύστηκαν πανηγυρικά.
Γι'αυτό παρακαλώ να σταµατήσει η ανούσια καυχησιολογία, γιατί
αυτό είναι το θέµα! Και όποτε θέλετε ας συζητήσουµε για την
οικονοµική αποτίµηση!
Για να ξαναγυρίσω όµως στο σήµερα, εγώ αυτό που θέλω να
επισηµάνω είναι πολύ απλό, ότι η ΟΝΕ από το Μάαστριχτ µέχρι
σήµερα έχει ακριβύνει πάρα πολύ για µας και το περιεχόµενό της
έχει υποβαθµιστεί όπως και η αξία της. Η κατάργηση της ΚΑΠ, η
περικοπή των αντισταθµιστικών κοινοτικών πόρων, η αυτονόµηση
των κεντρικών τραπεζών και το σύµφωνο σταθερότητας ουσιαστικά
καταργούν την οικονοµική ένωση και περιορίζουν το περιεχόµενό
τους στο κοινό νόµισµα.
Ως  χώρα  καλούµαστε  να  πληρώσουµε  πολύ  ακριβότερα  για
κάτι  πολύ  µικρότερης  αξίας  απ'ότι  προέβλεπε  η  Συνθήκη  του
Μάαστριχτ.  Αυτή  είναι  η  αλήθεια.  Αν  όλα  αυτά  έχουν  έστω  και
µια  µικρή  δόση  αλήθειας,  τότε  οι  όρκοι  της  Νέας  ∆ηµοκρατίας
υπέρ  του  ευρωπαϊκού  προσανατολισµού  τι  σηµαίνουν;
Ορκίζεσθε  γι'αυτόν  τον  προσανατολισµό;  Με  αυτόν  τον
προσανατολισµό  δεν  συµφωνούµε!  Ονοµάστε  τον  όπως
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θέλετε, ευρωπαϊκό, πανευρωπαϊκό, παγκόσµιο, αλλά εµείς δεν
συµφωνούµε! Ο δικός µας δρόµος είναι τελείως διαφορετικός. Για
µας η συµµετοχή της χώρας στην οικοδόµηση του ευρωπαϊκού
σπιτιού ειναι µία σκληρή και ανοικτή σε όλα διακρατική
διαπραγµάτευση, είναι δρόµος για να κάνουµε το κόστος του EURO
προσιτό στο λαό µας και είναι αγώνας για να υπάρξει εκτός από το
EURO και οικονοµική ένωση.
Η σηµερινή κατάσταση είναι έξω από τα όρια ανοχής του λαού µας.
Πολύ συνοπτικά, για να κλείσω, θα σας πω τι νοµίζω ότι πρέπει να
γίνει. Η πρώτη προτεραιότητα είναι η γεωργία.
∆εν µπορούµε να κάνουµε αυτό που λέτε, κύριοι της Νέας
∆ηµοκρατίας. Αντιθέτως µπορούµε να εκσυγχρονίσουµε την
οργάνωση και τη χρηµατοδότηση του πρωτογενούς τοµέα, να
επεκτείνουµε το ΕΚΑΣ στους αγρότες -ευχαριστήθηκα που ένας
συνάδελφος από την πτέρυγα σας το πρότεινε πριν- και βεβαίως να
υψώσουµε πολύ δυνατή φωνή στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση για την
ελληνική γεωργία. Αυτά είναι τα θέµατα.
Η δεύτερη προτεραιότητα είναι ο περιορισµός της εξουσίας των
κεντρικών τραπεζών. Στην αντιπαράθεση του κ. Λαφοντέν µε τον κ.
Τιτµάγιερ, όχι απλώς στηρίζουµε τον πρώτο, αλλά και τον
ενθαρρύνουµε να εισηγηθεί και να προωθήσει βαθύτερες τοµές και
ανατροπές, αλλιώς αυτή η ιστορία δεν πάει πουθενά.
Το τρίτο θέµα είναι, άµεσα και επίµονα, σε συνεργασία µε άλλες
ευρωπαϊκές δυνάµεις και σε κάθε ευκαιρία να προωθήσουµε την
αντικατάσταση του Συµφώνου Σταθερότητας µε ένα Σύµφωνο
Ανάπτυξης και συνοχής, κοινωνικής και περιφερειακής.
Τέλος, πρέπει να δώσουµε σκληρή µάχη µε κάθε διαθέσιµο µέσο
για την αύξηση των πόρων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης για την
περιφερειακή συνοχή. Εάν αυτές οι µάχες δεν στεφθούν µε
επιτυχία, το ΕΥΡΩ από ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα θα γίνει βαρίδι
στα πόδια της χώρας, βόµβα στα θεµέλια της κοινωνικής συνοχής,
εργαλείο ακύρωσης της οικονοµικής ένωσης και της οικοδόµησης
του ευρωπαϊκού σπιτιού.
Αυτές τις µάχες πιστεύω ακράδαντα -και πιστέψτε µε χωρίς
κοµµατικό σωβινισµό- ότι µόνο το ΠΑ.ΣΟ.Κ. µπορεί να τις δώσει.
Τώρα το µε ποιές προϋποθέσεις, είναι αντικείµενο άλλης συζήτησης
βέβαια, όχι της σηµερινής.
Αλλά θα πω κάτι, δυστυχώς επιστρέφοντας στο παρελθόν, γιατί µας
το θυµίσατε. 'Ακουσα από τον Πρόεδρό σας, κύριοι της Νέας
∆ηµοκρατίας και επανελήφθη σήµερα και από δύο οµιλητές, το
πόσο δύσκολα κινείται ο κρατικός µηχανισµός και ότι για µια
µεταλλευτική επιχείρηση χρειάζονται εβδοµήντα µία υπογραφές. Αν
ήσασταν εσείς στην Κυβέρνηση, θα χρειαζόντουσαν εβδοµήντα
δύο, θα χρειαζόταν και το πιστοποιητικό κοινωνικών φρονηµάτων.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παντελή Οικονόµου.
Ο κ. Κεφαλογιάννης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τι το ήθελε αυτό το τελευταίο ο κ.
Οικονόµου; ∆εν το κατάλαβα. Θέλω όµως να δώσω µία απάντηση
στον κ. Οικονόµου, ότι τα χρόνια που κυβερνά το ΠΑ.ΣΟ.Κ., έχουν
ψηφιστεί πάνω από τριάντα πέντε νόµοι για τον εκσυγχρονισµό
δήθεν της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, µε αποτέλεσµα την
κοµµατικοποίηση της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.
Σήµερα δεν έχουµε ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, έχουµε Πασοκική ∆ηµόσια
∆ιοίκηση, εξ ου και η διάλυση του κράτους. ∆εν µπορείτε να το
αντιληφθείτε, το αντιλαµβάνεται όµως ο ελληνικός λαός, γιατί το ζει
στο πετσί του. Λυπάµαι ειλικρινά γι' αυτήν την τοποθέτηση.
Θα ήθελα επίσης να επισηµάνω ότι καλά ο Πρωθυπουργός, καλά οι
Υπουργοί είναι στον κόσµο το δικό τους και δεν έχουν επικοινωνία
µε τον 'Ελληνα πολίτη, αλλά και οι Βουλευτές δεν επικοινωνούν
ούτε αυτοί µε το λαό, µε τον κόσµο, µε τους ψηφοφόρους τους;
∆ιαφορετικά δεν εξηγούνται όσο υποστηρίζουν στην Αίθουσα αυτή.
∆εν βλέπουν ότι ο λαός είναι στους δρόµους και ότι διαµαρτύρεται
για τη φτώχεια, για τη λιτότητα, για την ανεργία, για τη διάλυση του

κράτους, για την προσφορά κακών υπηρεσιών εκ µέρους αυτού του
διαλελυµένου
κράτους; Οι µισθωτοί, οι συνταξιούχοι, οι αγρότες, οι µικροµεσαίοι
επιχειρηµατίες, γιατί είναι στους δρόµους; Γιατί διαµαρτύρονται; ∆εν
θα το καταλάβετε ποτέ αυτό το πράγµα;
Ειλικρινά εντυπωσιάζοµαι από την άποψη της Κυβέρνησης, η οποία
έρχεται και τα παρουσιάζει όλα ρόδινα σε αυτήν την Αίθουσα, για να
επιβεβαιώσει έτσι αυτό το οποίο και παλαιότερα είχε λεχθεί στη
Βουλή, ότι η Κυβέρνηση µε τους αριθµούς ευηµερεί, αλλά ο λαός
υποφέρει, ο λαός πάσχει. Βλέπω ότι δεν είµαστε δυστυχώς σε θέση
να συνεννοηθούµε εδώ.
Πιστεύω ότι έγινε απόλυτα κατανοητή, τόσο από την οµιλία του
Προέδρου του Κόµµατός µας, όσο και από τους οµιλητές της Νέας
∆ηµοκρατίας, η πραγµατική κατάσταση της χώρας, αλλά επειδή
άλλα λέτε, άλλα υποστηρίζετε εσείς, άλλα υποστηρίζουµε εµείς, θα
µου επιτρέψετε να παρουσιάσω µία άλλη πλευρά ενός τρίτου
παρατηρητή, νοµίζω του εγκυρότερου περιοδικού που υπάρχει στη
χώρα µας, του "ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟΥ ΤΑΧΥ∆ΡΟΜΟΥ", σχετικά µε το
πώς βλέπει την κατάσταση της χώρας, πώς βλέπει την εξέλιξη της
ελληνικής οικονοµίας.
'Ετσι θα µου επιτρέψετε ακριβώς να αναφερθώ σε όσα το περιοδικό
αυτό γράφει. Γι'αυτό το θέµα εξάλλου είχα µιλήσει και στην
περυσινή συζήτηση του προϋπολογισµού και αναφέρεται στη
λεηλασία της ελληνικής οικονοµίας.
Το περιοδικό "ΤΑΧΥ∆ΡΟΜΟΣ" έχει κάνει πρωτοσέλιδο τίτλο: "Η
λεηλασία των 160 τρισ. δρχ. Τα χαµένα κονδύλια του κρατικού
προϋπολογισµού από φόρους, δάνεια και κοινοτικές ενισχύσεις την
τελευταία εικοσαετία."
Καταγράφεται στο άρθρο αυτό πως σπαταλήθηκαν τα τελευταία
δεκαεννέα χρόνια ποσά, πάνω από εκατόν εξήντα τρισεκατοµµύρια
(160.000.000.000.000) δραχµές, προερχόµενα από φόρους,
κοινοτικούς πόρους και δανειακά κεφάλαια, χωρίς να ολοκληρωθεί,
ούτε ένα µεγάλο έργο υποδοµής που θα ενίσχυε την ανάπτυξη, θα
βελτίωνε την ποιότητα της ζωής και θα εξασφάλιζε αξιοπρεπή θέση
της Ελλάδας στην ευρωπαϊκή οικονοµία.
Και συνεχίζει: "Τα ελληνικά αεροδρόµια είναι τριτοκοσµικά. Με την
πρώτη βροχή πνίγεται σχεδόν όλη η χώρα. Εκατόµβες θρηνούµε
κάθε χρόνο στις απαράδεκτες εθνικές οδούς. Η ∆ηµόσια
∆ιοίκηση..." -κύριε Παντελή Οικονόµου- "... βρίσκεται σε κατάσταση
αποσύνθεσης. Η γραφειοκρατία τσακίζει κόκαλα και γενικώς η άθλια
σχεδόν οικονοµική, κοινωνική και πολιτιστική υποδοµή, αποτελεί
µείζον εµπόδιο για την ανάπτυξη της χώρας, την παραγωγικότητα
και την ανταγωνιστικότητα."
Η οικονοµία της χώρας σε όλη αυτήν την περίοδο παρουσιάζει
ολοένα αυξανόµενα ελλείµµατα, αυξανόµενο δηµόσιο χρέος,
αυξανόµενη ανεργία, αυξανόµενα ελλείµµατα στο ισοζύγιο,
µειούµενη παραγωγικότητα και ανταγωνιστικότητα και ολοένα
χαµηλούς ρυθµούς ανάπτυξης.
Οι διαπιστώσεις αυτές είναι σχεδόν αντιστρόφως ανάλογες προς τις
οικονοµικές θυσίες που υποβάλλεται ο ελληνικός λαός.
Εκτιµάται, ότι την περίοδο αυτή, η Ελλάδα κατακλύσθηκε από
φορολογικά, κοινοτικά και δανειακά κεφάλαια, ύψους άνω των
εκατόν εξήντα τρισεκατοµµυρίων (160.000.000.000.000) δραχµών
και ευλόγως όλοι οι 'Ελληνες θα διερωτώνται η θα διερωτηθούν τι
έγιναν αυτά τα κεφάλαια και που πήγαν αυτά τα τρισεκατοµµύρια.
Αυτήν την απάντηση, κύριοι συνάδελφοι, ζητάει από εσάς που
στηρίζετε την Κυβέρνηση, ο ελληνικός λαός, αλλά την ζητούν και οι
επερχόµενες γενεές.
Θα έρθω σε ένα συγκεκριµένο παράδειγµα, που αφορά την
ιδιαιτέρα µου περιφέρεια την Κρήτη, που πολιτικά τόσο έχει στηρίξει
την Κυβέρνηση.
Από τα δύο Πακέτα Ντελόρ, σ'αυτά τα εκατόν εξήντα
τρισεκατοµµύρια (160.000.000.000.000) δραχµές που
διαχειρίστηκαν οι Κυβέρνησεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. τα τελευταία
δεκαεννέα χρόνια, δεν προγραµµατίστηκε, δεν θεµελιώθηκε και δεν
έγινε, ούτε ένα έργο µεγάλης υποδοµής στην Κρήτη.
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Προκαλώ για άλλη µια φορά την Κυβέρνηση, να µας πει, αν
σχεδιάστηκε και αν έγινε στην Κρήτη ένα έργο µεγάλης υποδοµής.
Να επανέλθουµε, όµως, στον Προϋπολογισµό. Επαίρεται η
Κυβέρνηση, αλλά και όλοι οι οµιλητές του ΠΑΣΟΚ, ότι είναι µεγάλο
το κατόρθωµα, ότι η χώρα µας µε προσπάθεια της Κυβέρνησης, θα
µπει µέσα στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση, γιατί θα
εξασφαλίσει τα κριτήρια.
'Οµως, θα πρέπει να σας πω ότι το 1981 -το τονίζω- όταν ακόµα
στην Κυβέρνηση της χώρας ήταν η Νέα ∆ηµοκρατία, τα ισχύοντα
τότε µεγέθη για την οικονοµία και οι οικονοµικοί δείκτες έδιναν τη
δυνατότητα να ενταχθεί η Ελλάς, αµέσως µε τις υπόλοιπες χώρες
στην πρώτη φάση της Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης.
'Εκτοτε, όµως, µε την πολιτική, την οποία ακολούθησαν οι
Κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ., αντί για σύγκλιση έφεραν την απόκλιση
και ο αγώνας όλης της Κυβέρνησης τώρα, είναι ζητώντας συνεχώς
θυσίες από τον ελληνικό λαό να µπορέσει να πιάσει η χώρα τα
κριτήρια της ΟΝΕ, για να ενταχθεί.
Αλλά, επί τη βάσει των κριτηρίων της Συνθήκης του Μάαστριχτ, το
έλλειµµα του κρατικού Προϋπολογισµού, σε σχέση µε το
Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν, πρέπει να είναι 3%. Το 1980 το
έλλειµµα ήταν 3,9%. 'Αρα, αυτό ήταν το πρώτο κριτήριο της
Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας το 1980 που πληρούσε η χώρα.
'Ενα δεύτερο κριτήριο της συνθήκης ήταν το δηµόσιο χρέος να µην
υπερβαίνει το 60% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος. Το 1980
ήταν σχεδόν µηδενικό το δηµόσιο χρέος. 'Ηταν περίπου 16% του
Α.Ε.Π. 'Αρα η χώρα πληρούσε το δεύτερο κριτήριο.
Οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. κατόρθωσαν, διότι περί
κατορθώµατος πρόκειται, να ανεβάσουν το δηµόσιο χρέος στο
δυσθεώρητο ύψος του 120% επί του Α.Ε.Π. Και µόνο την τελευταία
τριετία γίνεται προσπάθεια µείωσης του χρέους έναντι του
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος, αλλά µόνο ως ποσοστό, διότι σε
πραγµατικούς αριθµούς από τριάντα πέντε τρισεκατοµµύρια
(35.000.000.000.000) δραχµές το 1997 έχει αυξηθεί φέτος, µε τα
επίσηµα στοιχεία του δικού σας Προϋπολογισµού σε πάνω από
σαράντα δύο τρισεκατοµµύρια (42.000.000.000.000) δραχµές.
'Οσον αφορά το µέγεθος του πληθωρισµού, ο πληθωρισµός 1980
ήταν πράγµατι της τάξεως περίπου του 26%, όταν ο µέσος
κοινοτικός προϋπολογισµός ήταν 13,7%. Σήµερα είναι 4,7% στη
χώρα µας, ενώ ο µέσος κοινοτικός προϋπολογισµός είναι 1,5%.
Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι το 1980 ο πληθωρισµός της χώρας
ήταν περίπου διπλάσιος του µέσου κοινοτικού όρου, ενώ σήµερα
είναι περίπου τετραπλάσιος και αυτό το θεωρεί κατόρθωµα και
µεγάλη επιτυχία η Κυβέρνηση.
Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, πριν τελειώσω, να υπενθυµίσω,
επανερχόµενος στο δηµόσιο χρέος, αυτό το οποίο είχε πει ο
αείµνηστος Ανδρέας Παπανδρέου όταν συνειδητοποίησε το ύψος
του χρέους αυτού το οποίο, όχι µόνο έχει υποθηκεύσει στην
κυριολεξία τις επερχόµενες γενιές, αλλά κινδυνεύει να πνίξει το
έθνος.
Ο Ανδρέας Παπανδρέου είχε πει ότι πρέπει το 'Εθνος να
τιθασσεύσει το χρέος διαφορετικά το χρέος αυτό θα αφανίσει το
έθνος.
Το δηµόσιο χρέος δηµιουργήθηκε από τις κυβερνήσεις του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. Το δηµόσιο χρέος είναι η αιτία της λιτότητας, είναι ένα
µέγεθος που προκαλεί δέος, είναι ένα τεράστιο πρόβληµα, το οποίο
δυστυχώς δεν µπορεί να αντιµετωπίσει η σηµερινή Κυβέρνηση.
Γιατί; ∆ιότι η σηµερινή Κυβέρνηση από λόγους ιδεολογικούς, από
λόγους πρακτικής πολιτικής δεν θέλει να αντιληφθεί ότι πλέον ο
κρατισµός, το µεγάλο κοµµατικό κράτος, το σπάταλο, το
αντιπαραγωγικό, δεν είναι η πολιτική που µπορεί να εξυπηρετήσει
σήµερα τη χώρα και τον ελληνικό λαό.
Αναφέρω χαρακτηριστικά -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-
ελλείµµατα: Οκτακόσια δισεκατοµµύρια (800.000.000.000)από την
ΕΤΒΑ, εξακόσια δισεκατοµµύρια (600.000.000.000) η Αγροτική
Τράπεζα, επτακόσια δισεκατοµµύρια (700.000.000.000) η
Ολυµπιακή, ένα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000) οι αστικές
συγκοινωνίες.

Ποια προσπάθεια κάνει η Κυβέρνηση να περιορίσει αυτά τα
ελλείµµατα των δισεκατοµµυρίων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τελειώστε µε µία
φράση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τελειώνω µε µία φράση.
'Οταν όµως βγήκαν στους δρόµους οι αγρότες και ζητούσαν εκατόν
εξήντα δισεκατοµµύρια (160.000.000.000) δραχµές, όταν οι
εκπαιδευτικοί ήταν στους δρόµους για δύο µήνες οι οποίοι
επιτελούν και ένα ιδιαίτερο λειτούργηµα και όταν κάθε τόσο οι
συνταξιούχοι είναι στους δρόµους και ζητούν εκατό δισεκατοµµύρια
(100.000.000.000) δραχµές για στοιχειώδη ανακούφιση, δεν
υπάρχουν χρήµατα γι'αυτές τις τάξεις.
Υπάρχουν όµως για το πελατειακό κράτος, για την κοµµατική
νοµενκλατούρα, την οποία θέλετε να διατηρείτε. 'Οσο θα τη
διατηρείτε, η εικόνα της οικονοµίας της χώρας δεν πρόκειται να
αλλάξει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Κεφαλογιάννη, τελειώνετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Γι' αυτό και η χώρα χρειάζεται µια
άλλη πολιτική, χρειάζεται µια άλλη κυβέρνηση για να δώση λύση
στα προβλήµατα του ελληνικού λαού και αυτή την Κυβέρνηση
µπορεί να τη δώσει µόνο η Νέα ∆ηµοκρατία.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι τη συνεδρίαση
παρακολουθούν από τα δυτικά θεωρεία αφού πρώτα ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ" πενήντα
έξι µαθητές και τέσσερις συνοδοί -καθηγητές από το Κολέγιο
Ψυχικού.
Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)
Ο κ. Παπαθεµελής έχει το λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: 'Ηθελα να πω στο µόλις
κατελθόντα του Βήµατος άλλο µεγάλο κράτος και άλλο σπάταλο
κράτος. Μπορεί να είναι και µικρό το κράτος και να είναι εν τούτοις
σπάταλο. Και πάντως εκείνο που έχει σηµασία δεν είναι να είναι
µικρό ή µεγάλο το κράτος, αλλά να είναι ισχυρό σε κάθε περίπτωση.
∆ιότι ένα ασθενές, ανίσχυρο κράτος, είναι βεβαίως έρµαιο των
καιρών των συνθηκών και των συγκυριών.
Ο Προϋπολογισµός, τον οποίο συζητούµε σήµερα, αντανακλά την
τελική και αµετάκλητη επιλογή της χώρας και όταν λέω της χώρας
εννοώ της συντριπτικής πλειοψηφίας των πολιτικών της δυνάµεων
και βεβαίως του ελληνικού λαού να ενταχθεί στην ΟΝΕ.
Βέβαια οφείλω να πω ότι η ΟΝΕ δεν µπορεί να είναι ούτε σκοπός,
ούτε πολύ περισσότερο αυτοσκοπός. ∆εν πρέπει να εκλαµβάνεται
ως τέτοιο σε καµιά περίπτωση. Είναι µέσο για την επίτευξη του
σκοπού δηλαδή της οικονοµικής ανάπτυξης, της
ανταγωνιστικότητας και εν πάση περιπτώσει της πορείας της χώρας
προς την πρόοδο, την ευηµερία και την σταθερότητα, πολιτική και
την οικονοµική.
'Οταν ξεκίνησε η ΟΝΕ, ξεκίνησε ως οικονοµική και νοµισµατική
ενοποίηση. Και οφείλω να θυµίσω εδώ ότι ο πατέρας αυτής της
ιδέας ο Ζακ Ντελόρ, µε πολύ σκεπτικισµό και µε πολλή θλίψη
συχνά έχει αναφερθεί στον ενδιάµεσο χρόνο, γιατί ενώ η
νοµισµατική ενοποίηση απέκτησε µία προτεραιότητα, αντιθέτως το
δεύτερο πόδι της ΟΝΕ, η οικονοµική ενοποίηση, παρέµενε χωλή σε
όλο αυτό το διάστηµα.
Πράγµατι  οι  ιδέες,  οι  οποίες  επεκράτησαν  είτε  ως  Μάαστριχτ
είτε  ως  προς  περιρρέουσα  γενικότερη  ατµόσφαιρα  στο
ευρωπαϊκό  διευθυντήριο  και  όχι  µόνο,  υπήρξαν  ιδέες,  οι  οποίες
ιεροποίησαν  ορισµένες  έννοιες.  Παραδείγµατος  χάρη  το
πληθωρισµό,  του  δηµοσιονοµικού  ελλείµµατος,  των  επιτοκίων
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και κάποιων άλλων ενδιάµεσων ελασσόνων ιδεών, οι οποίες
απέκτησαν απόλυτη προτεραιότητα έναντι άλλων που έµειναν στο
περιθώριο, όπως παραδείγµατος χάρη η πλήρης απασχόληση.
'Ετσι µε την επικράτηση µιας αντίληψης η οποία χρησιµοποίησε την
ύφεση και την ανεργία, την έµµονη, τη µανιακή ύφεση και τη µαζική
ανεργία ως εργαλεία για την οικονοµική και νοµισµατική ενοποίηση,
αντιλαµβάνεται κανείς ότι το αποτέλεσµα θα ήταν µέσα στο χώρο
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, η δηµιουργία όλης αυτής της τεράστιας
της απέναντι στρατιάς των νεόπτωχων και των ανέργων. Των
πενήντα εκατοµµυρίων νεόπτωχων και των είκοσι εκατοµµυρίων
ανέργων. Αριθµοί οι οποίοι είναι αµείλικτοι και δεν είναι σε καµιά
περίπτωση τιµητικοί.
Τον ίδιο καιρό ο Μπους απόπαιρνε κυριολεκτικά τον και τότε
πανίσχυρο Γκρίνσπαν, το ∆ιοικητή της κεντρικής αµερικανικής
τράπεζας, λέγοντάς του ότι "η έµµονη ιδέα του πληθωρισµού την
οποία πας να περάσεις είναι επικίνδυνη" Και η σηµασία και η
προτεραιότητα κατά τον Μπους στα 1989 έπρεπε να δοθεί "στην
απασχόληση, σ' αυτό που ενδιέφερε το µέσο Αµερικανό", δηλαδή
στο να έχει αυτός και τα παιδιά του εργασία.
∆υστυχώς, αυτές οι αντιλήψεις δεν έφθασαν στον ευρωπαϊκό χώρο,
µε αποτέλεσµα να πληρωθεί ένα βαρύ κόστος στην κοινωνική
συνοχή, την κοινωνική αλληλεγγύη, αλλά επίσης και σ'αυτό που
ονοµάζεται εσχάτως µεγέθυνση και όχι απλώς ανάπτυξη της
οικονοµίας.
Οι ενιστάµενοι οικονοµολόγοι µιλούν τον τελευταίο καιρό µε έµφαση
για τη µονόδροµη σκέψη, για τον οικονοµισµό, αυτόν τον µονοµανή
οικονοµισµό, ο οποίος έχει κυριαρχήσει και για τον ασυγκράτητο
νεοφιλελευθερισµό.
Είναι αλήθεια ότι στο χώρο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης οι
κυβερνήσεις αυτήν την ώρα, στη συντριπτική τους πλειοψηφία δεν
είναι οι συντηρητικές κυβερνήσεις του Μάαστριχτ. Οι βιολιτζήδες
βέβαια άλλαξαν, όπως θα έλεγε ο Κολοκοτρώνης, ο χαβάς όµως
λίγο πολύ παραµένει ο ίδιος. Αν και παρακολουθούµε µε ιδιαίτερη
προσοχή τον καυγά ο οποίος έχει ξεκινήσει ανάµεσα στη
σοσιαλδηµοκρατική κυβέρνηση της Οµοσπονδιακής Γερµανίας και
τον πανίσχυρο κ. Τιτ Λαγιερ. Μάλιστα τις τελευταίες ηµέρες η
απόφαση Σρέντερ να διαθέσει πενήντα επτά δισεκατοµµύρια µάρκα
για προγράµµατα καταπολέµησης της ανεργίας και επιδοτήσεις για
την αντιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος στη Γερµανία
έχει προκαλέσει την µήνιν του Τιτ Λαγιερ ο οποίος επιµένει παρά το
γεγονός ότι η διάθεση αυτού του κονδυλίου θα βοηθήσει σε αύξηση
της ζήτησης από τους πληθυσµούς εκείνους οι οποίοι σήµερα
διαθέτουν λιγότερα χρήµατα και εποµένως έχοντας αυτά τα
κονδύλια θα τα δαπανήσουν στις αγορές, εν τούτοις αισθάνεται ότι
η κερδοφορία των γερµανικών βιοµηχανιών θα αποµειωθεί, µε
αποτέλεσµα αυτό να έχει επίπτωση στις επενδύσεις.
Οι αντιλήψεις αυτές όσο κυριαρχούν όπως και οι αντίστοιχες του
Ντουιζερµπεργκ, του Προέδρου της Ευρωπαϊκής Τράπεζας ο
οποίος αντιδρά έντονα στην πρόταση και του Ντελόρ και στη
πρόταση του Ζοσπέν, την επίµονη πρόταση του Ζοσπέν αυτή την
ώρα να υπάρξει ένα ευρωπαϊκό οµολογιακό δάνειο του οποίου το
προϊόν να χρησιµοποιηθεί σε προγράµµατα καταπολέµησης της
ανεργίας. Αυτά είναι σηµεία των καιρών.
∆εν µπορώ να προβλέψω πού θα φθάσει αυτή η σύγκρουση
φιλοσοφιών αλλά πείθοµαι ότι τελικώς δια της εις άτοπον απαγωγής
το πρόβληµα της καταπολέµησης της ανεργίας είναι εκ των
πραγµάτων εθνικό στοίχηµα, εθνικόν αγώνισµα.
'Η δηλαδή οι κυβερνήσεις αποφασίζουν σε εθνικό επίπεδο να
λειτουργήσουν προγράµµατα. Και προγράµµατα, τα οποία να µην
είναι προσωρινά εφήµερα και επιφανειακά, αλλά προγράµµατα
διαρθρωτικά, για να βοηθήσουν την καταπολέµηση της ανεργίας, ή
αλλιώς αυτή η καταπολέµηση δεν πρόκειται να συµβεί.
Θα ήθελα να επισηµάνω εδώ, ότι επιτέλους θα πρέπει να πάψει να
θεωρείται η ύφεση και η ανεργία εργαλείο για την επιτυχία του
προγράµµατος σύγκλισης. Γιατί αυτό σηµαίνει ότι επιθυµούµε την
ανεργία και την ύφεση. Το κόστος, σε κάθε περίπτωση της
σύγκλισης δεν µπορεί να το έχουν οµάδες του πληθυσµού, οι

οποίες δεν πρόκειται να ωφεληθούν ούτε µια δραχµή, ούτε ένα
"EURO" απ' αυτήν την ενοποίηση. Οι οµάδες αυτές είναι οι
ευπαθείς, µε έµφαση οι άνεργοι και οι φτωχοί εργαζόµενοι και
συνταξιούχοι. Αυτοί δεν πρόκειται ούτως ή άλλως να ωφεληθούν
τίποτα απ' την ΟΝΕ και εποµένως είναι φυσικό, δίκαιο και
αυτονόητο το κόστος να επιβληθεί σε εκείνους οι οποίοι θα έχουν τα
οφέλη απ' αυτό. Θα υπάρξει µια πολιτική πλήρους απασχόλησης, η
οποία έχει ξεχαστεί όλα αυτά τα χρόνια, τουλάχιστον κατά την
τρέχουσα δεκαετία;
Να προχωρήσουµε τουλάχιστον µε το ρυθµό, µε τον οποίο
προχώρησε η Γαλλία και σκέφτεται να προχωρήσει η Ιταλία στο
τριανταπεντάωρο, το οποίο µαζί µε το στόχο της βελτίωσης της
ανταγωνιστικότητας µπορεί να αποδώσει κατά τους υπολογισµούς
που έχει κάνει το ΙΝΕ, εκατόν τριάντα χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας
και να διασώσει από τις επαπειλούµενες άλλες πενήντα χιλιάδες.
Η φοροδιαφυγή είναι µία ιστορία πονεµένη σ' αυτόν τον τόπο, η
οποία επιδεινώνεται από την κακή διάρθρωση της οικονοµίας που
σηµατοδοτείται από την πάντοτε πανίσχυρη παραοικονοµία καθώς
και την ανεπάρκεια δυστυχώς των διοικητικών µηχανισµών και
ιδιαίτερα των φοροτεχνικών, παρά τις φιλότιµες προσπάθειες, που
έχουν γίνει οµολογουµένως τα τελευταία χρόνια, αλλά επίσης και
την έλλειψη ενός συστήµατος αυστηρών κυρώσεων σε εκείνους
που παραβιάζουν τους νόµους.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κλείσω µε δύο λόγια για το δηµογραφικό πρόβληµα.
Το δηµογραφικό πρόβληµα της Ελλάδας αρχίζει και γίνεται οξύτατο
σε βαθµό ο οποίος θα έπρεπε να είχε ανησυχήσει τον καθένα και
πρωτίστως τα κέντρα των αποφάσεων. 'Ηδη οι γεννήσεις είναι
λιγότερες από τους θανάτους το 1997, κύριοι Υπουργοί. Και πρέπει
να αντιµετωπιστεί αυτό το πράγµα σοβαρά.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Θα σας δώσω µία παράµετρο. Η γειτονική Αλβανία -δεν µιλώ πια
για την Τουρκία- είχε ένα εκατοµµύριο διακόσιους πενήντα χιλιάδες
κατοίκους το 1945 και έχει τριάµισι εκατοµµύρια αυτήν τη στιγµή. Οι
τρεις Αλβανίες, των Τιράνων, του Κόσοβου και των Σκοπίων έχουν
έξι εκατοµµύρια και µε το ρυθµό γεννητικότητας σε δέκα χρόνια θα
είναι δώδεκα εκατοµµύρια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Παπαθεµελή.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Σε κάθε περίπτωση
πρέπει να αποφασίσουµε να πάρουµε µέτρα, τα οποία να είναι
σηµαντικά, αποφασιστικά.
Και εκτός θέµατος, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, αλλά βλέπω
ότι δεν παρίστασαι αυτήν τη στιγµή, ξέρω ότι ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ολοκληρώστε µε µία
φράση, κύριε Παπαθεµελή.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε. Αν µε αφήνατε θα είχα τελειώσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ολοκληρώστε µε µία
φράση. Σας παρακαλώ.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Ο κ. Πάγκαλος πηγαίνει
αύριο στα Σκόπια. Καλώς να πάει στα Σκόπια. 'Ηθελα να πω σε
εκείνον και σε ολόκληρη την Κυβέρνηση το εξής: ∆εν ξέρω τι
προθέσεις έχετε αναφορικά µε το όνοµα. ∆ιαβάζω χίλια δυο
πράγµατα. Φοβούµαι, όµως, ότι έχετε σπεύσει ήδη να
αναγνωρίσετε εσείς ως Μακεδονία τα Σκόπια και πάντως το
Υπουργείο Οικονοµικών µε αυτό το έγγραφο, το οποίο καταθέτω, το
έχει κάνει προς τα τελωνεία, ζητώντας ...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: ∆εν υπάρχει τέτοια περίπτωση. Θα
αναγνωρίσουµε τα Σκόπια ως Μακεδονία; Μπορεί να το κάνει η
Κυβέρνηση; Την άλλη µέρα θα πέσει.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι, σας
παρακαλώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στυλιανός-'Αγγελος Παπαθεµελής
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Ο κ. Χειµάρας έχει το λόγο.
Θα σας παρακαλέσω, κύριοι συνάδελφοι, να µην φέρνετε το
Προεδρείο σε δύσκολη θέση. Εντάξει, µισό λεπτό, ένα λεπτό
παραπάνω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε
σήµερα τον Προϋπολογισµό του 1999, έναν Προϋπολογισµό ο
οποίος θα χειροτερεύσει την ήδη κακή οικονοµική κατάσταση των
οικονοµικά ασθενέστερων Ελλήνων, αφού προβλέπει υπερβολικά
χαµηλές αυξήσεις των µισθωτών και των συνταξιούχων οι οποίοι το
1998 απώλεσαν 7% κατά µέσο όρο από το εισόδηµά τους λόγω της
µη τιµαριθµοποίησης της φορολογικής κλίµακας και των χαµηλών
αυξήσεων που πήραν, διατηρεί τα άδικα και απαράδεκτα
αντικειµενικά κριτήρια στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες
µπαίνουν σε διαδικασία πτώχευσης κατά εκατοντάδες καθηµερινά
και τελικά κλείνουν και δεν περιέχει κανένα µέτρο υπέρ των
αγροτών οι οποίοι βαδίζουν από το κακό στο χειρότερο και
συνεχώς συρρικνώνονται.
Παγιώνει την ανεργία που µαστίζει τους νέους ανθρώπους και έχει
ως µοναδικό στόχο ο Προϋπολογισµός την ονοµαστική σύγκλιση
µέσα στο 1999 µε λογιστικές αλχηµείες και τεχνάσµατα,
αδιαφορώντας για τα επόµενα χρόνια, αφού δεν κατάφερε η
Κυβέρνηση µέχρι σήµερα να προχωρήσει καµµιά διαρθρωτική
τοµή. Το µόνο που κατάφερε είναι να επιβάλει φόρους, φόρους,
φόρους ...
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δηµόσιο χρέος της χώρας µας
σήµερα ξεπερνά τα σαράντα τρία τρισεκατοµµύρια
(43.000.000.000.000) δραχµές και το κράτος απο τις εκατό (100)
δραχµές που εισπράττει, τις ενενήντα πεντε (95) δραχµές τις δίνει
για την εξυπηρέτηση αυτού του χρέους. Εποµενως ζούµε µε
δανεικά.
Ας δούµε όµως πως φθάσαµε σ' αυτό το σηµερινό κατάντηµα µε
αφετηρία το 1981. Το 1981 το δηµόσιο χρέος της χώρας µας ήταν
εξακόσια εβδοµήντα δισεκατοµµύρια (670.000.000.000) δραχµές
απο την εποχή του Καποδίστρια και σήµερα είναι σαράντα τρία
τρισεκατοµµύρια (43.000.000.000.000) δραχµές. ∆ηλαδή µεσα σε
δεκαοκτώ χρόνια ανέβηκε εξήντα πέντε φορές. 'Οµως, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, απο τα δεκαοκτώ τελευταία χρόνια τα δεκαπέντε
κυβερνά η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ., αλλα και τα τρία χρόνια που
κυβέρνησε η Νέα ∆ηµοκρατία περιόρισε τους δανεισµούς και
φυσικά οι διορισµοί ήταν απο µηδενικοί έως ελάχιστοι εκείνη την
εποχή, κύριε τέως Πρωθυπουργέ, µε αποτέλεσµα να το
πληρώσουµε το 1993 ασφαλώς για να ωφελήσουµε την Ελλάδα.
Για να καταλάβετε όµως πως φθάσαµε εδώ, θα σας πω µερικά
παραδείγµατα απο τους οργανισµούς του Υπουργείου Μεταφορών
και Επικοινωνιών για να διαπιστώσετε ποιος ευθύνεται για τα
σαράντα τρία τρισεκατοµµύρια (43.000.000.000.000) δραχµές
χρέος και ποιος ευθύνεται για τη δυσβάσταχτη φορολογία.
Ξεκινώ µε την Ολυµπιακή Αεροπορία για την οποία φέρατε τα
τελευταία χρόνια µαζί µε το τελευταίο νοµοσχέδιο του Νοεµβρίου,
δύο προγράµµατα εξυγίανσης τα οποία στοίχισαν στον 'Ελληνα
φορολογούµενο επτακόσια δισεκατοµµύρια (700.000.000.000)
δραχµές και η Ολυµπιακή αντί να εξυγιανθεί, βαδίζει από το κακό
στο χειρότερο.
Ακούστε τώρα τα αποτελέσµατα των στόχων σας, των νόµων που
ψηφίσατε. Το 1995 το πρόγραµµα προέβλεπε κέρδη δεκαεπτά
δισεκατοµµύρια (17.000.000.000) δραχµές ενώ είχε µόλις δεκατρία
δισεκατοµµύρια (13.000.000.000) δραχµές. Το 1996 προέβλεπε
κέρδη είκοσι οκτώ δισεκατοµµύρια (28.000.000.000) δραχµές και
είχε µόνο έντεκα δισεκατοµµύρια (11.000.000.000) δραχµές.
Απόκλιση δηλαδή δεκαεπτά δισεκατοµµύρια (17.000.000.000)
δραχµές. Και το 1997 όπου µαγειρεύεται να βγει θετικό προβλέπει
τριαντα δισεκατοµµύρια (30.000.000.000) δραχµές, στην

πραγµατικότητα θα είναι µείον τριάντα δισεκατοµµύρια
(30.000.000.000) δραχµές. ∆ηλαδή απόκλιση εξήντα
δισεκατοµµύρια (60.000.000.000) δραχµές. Και δυστυχώς
χειρότερη είναι η τύχη του φετινού προγράµµατος εξυγίανσης, ενώ
το ελληνικό δηµόσιο πρόσφατα έδωσε νέες εγγυήσεις ύψους
ογδόντα δύο δισεκατοµµυρίων (82.000.000.000) δραχµών. Και
εκτός αυτού, φέτος µε στοιχεία που θα καταθέσω στο Κοινοβούλιο,
η εταιρεία έχασε επτακόσιες χιλιάδες επιβάτες µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται για την εταιρεία, για την εθνική οικονοµία, για τον
τουρισµό. Καταθέτω το σχετικό πίνακα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθ. Χειµάρας καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)
Πέραν όµως αυτών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ολυµπιακή
Αεροπορία, δεν φρόντισε ακόµη ούτε για τη µετεγκατάστασή της
στο νέο αεροδρόµιο των Σπάτων, µε αποτέλεσµα το 2001 να
κινδυνεύει την έναρξη λειτουργίας του νέου αεροδροµίου εξαιτίας
της Ολυµπιακής Αεροπορίας.
'Ερχοµαι στον ΟΣΕ για τον οποίο ψηφίσαµε το Νοέµβριο του 1998
νόµο εξυγίανσης προσθέτοντας στις πλάτες του 'Ελληνα
φορολογούµενου άλλα εξακόσια δισεκατοµµύρια (600.000.000.000)
δραχµές στα οποία δεν συµπεριλαµβάνονται τα φετινά ελλείµµατα,
τα οποία µάλλον θα ξεπεράσουν τα εκατόν τριάντα πέντε
δισεκατοµµύρια (135.000.000.000) δραχµές.
Θα σας πω τώρα πως φθάσαµε στα επτακόσια τριάντα πέντε
δισεκατοµµύρια (735.000.000.000) δραχµές σήµερα για να
διαπιστώσετε ποιανού λάθη πληρώνουµε.
Το 1981 -θα το χρησιµοποιώ σαν αφετηρία για να δείτε τις αλλαγές
που έγιναν, κύριοι συνάδελφοι- είχαµε χρέος στον ΟΣΕ µηδέν.
Σήµερα, έχουµε επτακόσια τριάντα πέντε δισεκατοµµύρια
(735.000.000.000) δραχµές. Η δε µεγαλύτερη αύξηση έγινε τα
τελευταία πεντε χρονια 1993-1998 όπου το χρέος αυξήθηκε κατά
πεντακόσια σαράντα πέντε δισεκατοµµύρια (545.000.000.000)
δραχµές. ∆ηλαδή, επί πρωθυπουργίας του κ. Σηµίτη έγιναν αυτές οι
αυξήσεις στα ελλείµµατα.
Με το τελευταίο νοµοσχέδιο που ψηφίσαµε, αντί εκσυγχρονισµού,
ψηφίσαµε τη συρρίκνωση του Ο.Σ.Ε. και τη διάλυση του Ο.Σ.Ε. σε
µία εποχή όπου οι σιδηρόδροµοι σε όλο τον κόσµο
εκσυγχρονίζονται και επεκτείνονται.
Θα σας αναφέρω ένα µόνο χαρακτηριστικό παράδειγµα, για να
δείτε πώς διοικείται ο Ο.Σ.Ε. και γιατί χρεοκόπησε. Κατασκευάστηκε
η ηλεκτροκίνητη γραµµή Ειδοµένης - Θεσσαλονίκης, αγοράστηκαν
έξι ηλεκτράµαξες, δώσαµε περισσότερα από είκοσι δύο
δισεκατοµµύρια δραχµές και εδώ και δύο χρόνια σκουριάζουν και οι
ηλεκτράµαξες και τα δίκτυα, χωρίς να µπορεί να µας πει κανείς από
τους αρµοδίους Υπουργούς, γιατί δεν λειτουργεί αυτή η γραµµή.
∆εν µου φτάνει ο χρόνος, για να αναφέρω περισσότερα
παραδείγµατα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στις αµαρτωλές αστικές
συγκοινωνίες, ήθελα να πω ότι έχετε εγκαταλείψει εκατόν ογδόντα
χιλιάδες αυτοκινητιστές, οι οποίοι τόσα έχουν προσφέρει στην
εθνική οικονοµία και σήµερα υποφέρουν.
Ακούστε τώρα πώς συµπεριφέρεστε όσον αφορά τις κρατικές
συγκοινωνίες, για τις οποίες πρόσφατα ψηφίσαµε νόµο εξυγίανσης
ή, για να είµαστε πιο σωστοί, θα έλεγα νόµο διαγραφής των χρεών,
που συγκεντρώθηκαν από το κοµµατικό κράτος του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
∆ιαγράψατε ένα τρισεκατοµµύριο δραχµές και βέβαια, υπάρχουν
δάνεια άγνωστα, που πιθανόν να ξεπερνούν τα πεντακόσια
δισεκατοµµύρια ακόµα, αφού η Κυβέρνηση µας τα αποκρύπτει
έντεχνα.
Θα σας πω τώρα, πώς φτάσαµε σ' αυτό το απίστευτο ποσό. Το
χρέος το 1981 ήταν 2,3 δισεκατοµµύρια και το ∆εκέµβριο του 1993
είχε φτάσει τα τετρακόσια τριάντα έξι δισεκατοµµύρια
(436.000.000.000). Σήµερα, πέντε χρόνια µετά είναι ένα
τρισεκατοµµύριο (1.000.0000.000.000), αφού αποφασίσατε το 1993
να επανακρατικοποιήσετε τις αστικές συγκοινωνίες.
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'Αλλωστε, από τους προϋπολογισµούς προκύπτει ότι για τα έτη
1994-1998 τα έξοδα του Ο.Α.Σ.Α. µόνο για λειτουργικές δαπάνες,
χωρίς την εξυπηρέτηση του χρέους, έφτασαν τα 352,1
δισεκατοµµύρια δραχµές. Καταθέτω τον σχετικό πίνακα, για την
ενηµέρωση όσων επιθυµούν.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Α. Χειµάρας καταθέτει για τα
Πρακτικά τον σχετικό πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
Στον Προϋπολογισµό του 1999 προβλέπονται ελλείµµατα 69,1
δισεκατοµµυρίων, που σηµαίνει ότι η ίδια κατάσταση θα συνεχιστεί
µε τους Κολλάδες να διοικούν και τους 'Ελληνες φορολογούµενους
να πληρώνουν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσω, θα αναφέρω ένα
τελευταίο παράδειγµα, που αφορά τον Ο.Τ.Ε., στον οποίο τον
τελευταίο καιρό έγιναν τραγελαφικά γεγονότα. Θα σας θυµίσω
πρώτα ότι το 1996 η Βουλή ψήφισε τον ν. 2414 για την εξυγίανση
των ∆ΕΚΟ, ο οποίος προέβλεπε µεταξύ των άλλων διορισµό
ανεξάρτητων -σηµειώνω το "ανεξάρτητων"- διοικήσεων προέδρου
και διευθύνοντος συµβούλου και για πενταετία. Φυσικά, η
Κυβέρνηση που τον ψήφισε, τον παραβιάζει καθηµερινά,
οδηγώντας τους οργανισµούς στη διάλυση και την καταστροφή.
Ακούστε τώρα τι έγινε µόνο το 1998 µε τις διοικήσεις στον Ο.Τ.Ε., ο
οποίος αποτελεί το βασικό πυλώνα της εθνικής µας οικονοµίας.
Ξεκίνησε µε τον κ. Λάµπρου, τον ταµία του παλιού ΠΑ.ΣΟ.Κ., τον
οποίο έδιωξε, γιατί ανήκε, όπως είπα, στο παλιό ΠΑ.ΣΟ.Κ. και για
άλλους λόγους ίσως. 'Εφερε τον κ. Νέζη, αλλά τον άλλαξε, πριν
αναλάβει καθήκοντα. Στη συνέχεια είχαµε τον κ. Παπούλια, τον κ.
Ράπανο, τον κ. Χρυσολούρη και τελευταία τον κ. Συµεωνίδη.
Φαντάζοµαι ότι κλείνει το 1998, χωρίς άλλη αλλαγή, γιατί άλλωστε
δεν προλαβαίνουµε.
'Ετσι διοικούνται οι ∆ΕΚΟ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κι έτσι
εφαρµόζετε τους νόµους, που εσείς οι ίδιοι ψηφίζετε. Νοµίζω ότι
από τα λίγα παραδείγµατα που σας ανέφερα, αντιληφθήκατε πώς
φτάσαµε στη σηµερινή κατάσταση, όπου εκατοντάδες νεόπλουτοι
σύµβουλοι, παρασύµβουλοι και µιζαδόροι "τρώνε µε χρυσά
κουτάλια", χωρίς ποτέ να τιµωρείται κανείς απ' όλους αυτούς, παρά
τις συγκεκριµένες καταγγελίες που φέρνουµε κάθε τόσο στη Βουλή,
ενώ οι υπόλοιποι 'Ελληνες υποφέρουν.
(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τελειώστε µε µία
φράση, παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το χειρότερο είναι ότι στον φετινό Προϋπολογισµό η κατάσταση
των ελλειµµάτων θα συνεχιστεί, αφού τίποτα νέο δεν προσφέρει.
Τουλάχιστον να ευχηθούµε στον ελληνικό λαό να έχει την υγεία του,
για να αντέξει λίγο ακόµα, γιατί δεν πιστεύω ότι µε την Κυβέρνηση
του ΠΑ.ΣΟ.Κ. θα περάσει όλο το 1999.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Χειµάρα.
Ο κ. Παπαδάτος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΑΤΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
συζήτηση του Προϋπολογισµού στη Βουλή αποτυπώνει µε τον
πλέον αξιόπιστο τρόπο τις βασικές λογικές, τις κυρίαρχες λογικές
της Κυβέρνησης πάνω στην οικονοµία. Παράλληλα όµως δίνει µια
µοναδική ευκαιρία να δούµε τον υπεύθυνο ή δηµαγωγικό λόγο των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης.
Για να κρίνουµε όµως µε υπεύθυνο τρόπο τον Προϋπολογισµό του
1999 όπως κατατέθηκε από το αρµόδιο Υπουργό κ. Γιάννο
Παπαντωνίου, είναι απαραίτητο να δούµε τον βασικό του στόχο.
Σίγουρα ένας προϋπολογισµός έχει σχέση µε τη λειτουργία του
κράτους αλλά παράλληλα βάζει κάθε φορά κάποιους σηµαντικούς
στόχους. Και ο σηµαντικός στόχος του Προϋπολογισµού του 1999

είναι η είσοδος της χώρας στην ΟΝΕ. Αυτός είναι ο βασικός στόχος,
στόχος που έχει διακηρυχθεί απ' όλους τους αρµόδιους και από τον
Πρωθυπουργό της χώρας Κώστα Σηµίτη.
Βεβαίως, θα ήταν αφέλεια να θεωρήσουµε ότι η επίτευξη αυτού του
στόχου είναι αυτοσκοπός και ότι η υλοποίηση του θα λύσει
αυτόµατα όλα τα µεγάλα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας, όλα
τα οικονοµικά προβλήµατα που υπάρχουν και ζητούν λύση. 'Οµως
µε τη συµµετοχή µας στην ΟΝΕ θα γίνουµε ισότιµοι στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, εκεί που παίρνονται οι κρίσιµες αποφάσεις
που αφορούν την Ευρώπη και αφορούν και τη δική µας χώρα.
Ελπίζουµε άλλωστε η Ευρωπαική 'Ενωση να πλοηγήσει τις
εξελίξεις στον 21ο αιώνα. Εάν για ιστορικούς ιδεολογικούς και
κοινωνικούς λόγους απορρίπτουµε ως περιοριστικά ενός
δηµοκρατικού πλουραλιστικού συστήµατος τα µοντέλα των
κοινωνιών των Ηνωµένων Πολιτειών και της Ιαπωνίας, τότε η µόνη
ελπίδα για τον 21ο αιώνα είναι η µεγάλη Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Και
εκεί είναι ανάγκη να συµµετέχει η Ελλάδα γιατί είναι όρος εθνικής
επιβίωσης.
Η µεγάλη σηµασία της έγκαιρης εισόδου της Ελλάδος στην ΟΝΕ
δικαιολογεί τις µεγάλες θυσίες του ελληνικού λαού για την επίτευξη
αυτού του στόχου και αυτό που µένει να δούµε είναι µε ποιό τρόπο
προσπαθεί η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. να πετύχει αυτό το στόχο.
Θα πρέπει να αναφέρουµε ότι η εξέλιξη των πολιτικών θεωριών έχει
δηµιουργήσει δύο βασικές σχολές σκέψης. Εκείνη του
νεοφιλελευθερισµού, µετεξέλιξη των λογικών, των συντηρητικών
κοµµάτων και εκείνη του δηµοκρατικού σοσιαλισµού µε τη νέα
έννοια της κεντροαριστεράς στην Ευρώπη.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Ποιές είναι όµως οι βασικές αξίες, οι βασικοί κανόνες της
νεοφιλελεύθερης λογικής και πολιτικής σκέψης που εφαρµόζονται
απ' όλα τα τα συντηρητικά κόµµατα της Ευρώπης που ήταν στην
εξουσία;
Ο νεοφιλελευθερισµός έχει αποκρυσταλλώσει µερικά βασικά του
στοιχεία. Η βασικότερη επιλογή του είναι ότι δίνει την
πρωτοκαθεδρία στις δυνάµεις της αγοράς. Ζητάει να εξασθενήσει ο
επιτελικός ρόλος του κράτους, να περιθωριοποιηθεί το
συνδικαλιστικό κίνηµα, να µειωθούν τα δικαιώµατα των
εργαζοµένων, να συρρικνωθεί το κράτος πρόνοιας. Σίγουρα αυτό το
µοντέλο και αυτή η συνταγή θα εφαρµοστεί και από τη Νέα
∆ηµοκρατία, εάν ήθελε επανέλθει στην εξουσία. Και αυτό το
µοντέλο του νεοφιλελευθερισµού είναι και η βασική αιτία που όλα
σχεδόν τα συντηρητικά κόµµατα της Ευρώπης είναι στην
αντιπολίτευση και δεκατρείς χώρες από τις δεκαπέντε έχουν
σοσιαλιστικές ή σοσιαλδηµοκρατικές συµµαχικές κυβερνήσεις. Και
είναι περίεργο η Νέα ∆ηµοκρατία να οµνύει υπέρ της Ευρώπης
όταν η ίδια η Ευρώπη έχει γυρίσει την πλάτη στις νεοφιλελεύθερες
επιλογές. ∆εν είναι δυνατόν ο ελληνικός λαός να διαλέξει ένα κόµµα
που είναι σε αντίθετη τροχιά µε τις βασικές επιλογές, της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης είναι σε αντίθεση µε τους ιδεολογικούς και
πολιτικούς τρόπους που η Ευρωπαϊκή 'Ενωση επιλύει τα µεγάλα
προβλήµατα της εποχή µας.
Τα τελευταία πέντε χρόνια οι κυβερνήσεις του Ανδρέα Παπανδρέου
και του Κώστα Σηµίτη είχαν σηµαντικές επιτυχίες. Προσάρµοσαν το
κράτος στον επιτελικό του ρόλο, Προέβησαν αποκρατικοποιήσεις,
ορισµένων επιχειρήσεων. ∆ιατήρησαν όµως τον έλεγχο του 51%
των µετοχών των στρατηγικών για την ανάπτυξη της χώρας
δηµοσίων επιχειρήσεων ∆ΕΗ, ΟΤΕ, κλπ.
Υπάρχει ένα ζήτηµα µε το τραπεζικό σύστηµα, σίγουρα ο έλεγχος
του τραπεζικού συστήµατος δεν µπορεί να ανήκει κυρίαρχα στο
κράτος αλλά δεν µπορεί και οι δηµόσιες τράπεζες να γίνουν ο
φτωχος συγγενής.
Χρειάζεται µια ισορροπία στο τραπεζικό σύστηµα και για το καλό
της αγοράς, αλλά και για την ευθύνη της διακυβέρνησης της χώρας.
Ακόµα η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. δεν περιθωριοποιεί το
συνδικαλιστικό κίνηµα, ούτε κατήργησε το κράτος-πρόνοιας. Ο
συνδυασµός οικονοµικής ανάπτυξης και διατήρησης του
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κράτους-πρόνοιας στην Ελλάδα είναι κάτι που έχει επιφέρει διεθνή
ευµενή σχόλια.
'Οµως ποια ήταν τα αποτελέσµατα της οικονοµικής πολιτικής του
ΠΑ.ΣΟ.Κ.; Πιστεύουµε ότι τα αποτελέσµατα είναι πάρα πολύ
σηµαντικά. Το δηµόσιο χρέος της γενικής κυβέρνησης έχει µειωθεί
στο 105,5% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος. Το δηµόσιο
έλλειµµα κατήλθε στο 2,2% του ΑΕΠ, τα επιτόκια στο 12%, ο
πληθωρισµός στο 4,2% του Α.Ε.Π. Η αύξηση του ΑΕΠ πλησίασε το
4%, έφθασε στο 3,7%. Οι δηµόσιες επενδύσεις αυξήθηκαν στο
14,1%, οι ιδιωτικές στο 9,9%. Ακόµη, υπήρξε αύξηση των µισθών
σε σχέση µε τον προηγούµενο χρόνο, κατά 2,5% πάνω από τον
πληθωρισµό.
Οι στόχοι του 1999 είναι πλέον φιλόδοξοι και πιστεύουµε πως θα
επιτευχθούν. Ο πληθωρισµός προσδοκάται να πάει στο 2%, το
δηµόσιο χρέος να πέσει κάτω από το 105% και το έλλειµµα του
κράτους, της Κυβέρνησης να είναι στο 1,9%.
Τα Κόµµατα της Αντιπολίτευσης και ιδιαίτερα η Νέα ∆ηµοκρατία
προσπαθούν να αµαυρώσουν τις οικονοµικές επιτυχίες της
Κυβέρνησης, χρησιµοποιώντας κλασικές δηµαγωγικές συνταγές.
Απευθύνονται στο πρωτόγονο συλλογικό υποσυνείδητο των µαζών
και όχι στο λογικό των πολιτών. Αρνούνται τους αριθµούς για να
έχουν τη δυνατότητα να αλλοιώσουν την πραγµατικότητα. Αλλά
ακόµα δεν έχει βρεθεί άλλος τρόπος να αντιλαµβανόµεθα την
πραγµατικότητα από τον καιρό της αρχαίας Αιγύπτου που
βρέθηκαν οι αριθµοί για να µπορούν να βρίσκουν οι αγρότες εκείνης
της εποχής τα κτήµατά τους.
Μέσω των αριθµών εποµένως, µπορούµε να κάνουµε διάλογο,
εκτός και δεν επιθυµούµε το διάλογο και θέλουµε απλώς να
δηµιουργούµε εντυπώσεις, χρησιµοποιώντας µε αντιεπιστηµονικό
τρόπο επιµέρους στοιχεία σε διαφορετικές καταστάσεις.
Η Νέα ∆ηµοκρατία και ιδιαίτερα ο Πρόεδρός της, ο Κώστας
Καραµανλής, αρέσκεται συχνά να µιλάει για υπερφορολόγηση των
πολιτών και για σπάταλο κράτος. Είναι όµως αυτό αλήθεια;
Ας κάνουµε µια σύγκριση όµοιων µεγεθών στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση. Τα έσοδα της ελληνικής κυβέρνησης είναι στο 85% του
µέσου όρου των χωρών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Υπολείπονται
µόνο της Ιρλανδίας. Είµαστε στην προτελευταία θέση. Οι δαπάνες
του κράτους είναι στο 86% του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης. 'Αρα, ούτε υπερφορολόγηση έχουµε, ούτε σπάταλο
κράτος σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Αυτές οι απόψεις
διατυπώνονται για να επηρεάζουν αρνητικά τους
πολίτες.Χρησιµοποιούν τους πολίτες µε έναν ορισµένο δηµαγωγικό
τρόπο σε βάρος των δικών τους συµφερόντων. Για παράδειγµα
στην Σουηδία, που έχει έσοδα 62% του ΑΕΠ και 72% δαπάνες σε
σχέση µε το ΑΕΠ, σχεδόν διπλάσια απ'ό,τι είναι στην Ελλάδα
(έσοδα 39,3 και δαπάνες 4015) . Και όλοι, θέλουµε κάποτε να
φθάσουµε στα επιτεύγµατα της σοσιαλδηµοκρατίας της Σουηδίας
και των άλλων σκανδιναβικών χωρών.
Κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν παράλειψη να µην υπογραµµίσουµε τις
µεγάλες οικονοµικές ανισότητες ανάµεσα στα στρώµατα του
ελληνικού πληθυσµού και τον προκλητικό θα λέγαµε τρόπο που
συσσωρεύονται κέρδη από τις µεγάλες ιδιωτικές επιχειρήσεις.
Πιστεύω απόλυτα ότι η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. οφείλει στον
Προϋπολογισµό του 2000 να µειώσει τις ανισότητες στο µέτρο του
δυνατού, να βάλει σε νέες βάσεις το φορολογικό σύστηµα. Να κάνει
µια αναδιανοµή του εισοδήµατος υπέρ των χαµηλότερων
οικονοµικών τάξεων, να βελτιώσει τη θέση των αγροτών, να
αντιµετωπίσει την ανεργία. Ακόµη, απαιτείται να αυξηθούν ακόµη
περισσότερο -που ήδη έχουν αυξηθεί- οι δαπάνες στην υγεία και
στην παιδεία.
∆εν θα µπορέσουµε σαν λαός και σαν έθνος να µπούµε µε επιτυχία
στην κοινωνία της πληροφορίας τον 21ο αιώνα αν δεν υπάρχουν
επιπλέον δαπάνες, επιπλέον συστράτευση όλου του πληθυσµού
στην παιδεία και στην έρευνα.
Ακόµα πιστεύω ότι όλοι οι θεσµικοί παράγοντες της πολιτείας
οφείλουν να συνεργαστούν για να αντιµετωπιστεί η αναταραχή στην
παιδεία και να µπορέσουν οι µαθητές να επανέλθουν στα λύκεια και
στα γυµνάσια και η παιδεία να ακολουθήσει τους δρόµους που
απαιτούν οι εποχές.

Είναι ανάγκη να συνεχίσουµε την πολιτική της αποκέντρωσης στις
νοµαρχίες, στους δήµους, στην περιφέρεια.
'Οµως, απαιτείται η µέγιστη δυνατή προσοχή για να µην
αποκεντρώσουµε τη γραφειοκρατία, τον αυταρχισµό, τη διαφθορά.
Η ηθική εξυγίανση του δηµόσιου τοµέα είναι πλέον πολιτική
προτεραιότητα για όλα τα κόµµατα της ελληνικής Βουλής.
Και τελειώνοντας θα έλεγα, κύριοι Υπουργοί, ότι ο άξονας Αθήνας-
Θεσσαλονίκης δεν µπορεί να είναι ο µόνος νευραλγικός άξονας
ανάπτυξης της χώρας. Υπάρχει και η δυτική Ελλάδα, που βρίσκεται
στα χαµηλότερα επίπεδα της ανάπτυξης και της Ελλάδας και της
Ευρώπης. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η παρακαµπτήριος
οδός της Πάτρας, που χρόνια καρκινοβατεί και δεν ολοκληρώνεται.
Να περάσει κανείς έξω από την Πάτρα ωφελεί τη δυτική
Πελοπόννησο και τα Ιόνια νησιά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ψηφίσω τον Προϋπολογισµό και
σας καλώ να πράξετε το ίδιο. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Ζαµπουνίδης έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΑΜΠΟΥΝΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σύµφωνα µε τα στοιχεία που κατατέθηκαν στη Βουλή από τους
αρµόδιους κυβερνητικούς εκπροσώπους και τα οποία
περιγράφονται στα Πρακτικά της ∆ιαρκούς Επιτροπής Οικονοµικών
Υποθέσεων, ο Προϋπολογισµός του 1999, τον οποίο και συζητάµε,
χαρακτηρίζεται ως προϋπολογισµός ένταξης στην Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση.
Πολύ σωστά αναφέρεται στην εισήγηση του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών ότι η πολιτική της Κυβέρνησης θα
κριθεί από την επίτευξη τριών µεγάλων στόχων, δηλαδή της
σταθεροποίησης της οικονοµίας, της ανάπτυξης και της κοινωνικής
δικαιοσύνης.
'Οσον αφορά τον πρώτο στόχο, δεν υπάρχουν λόγοι να
αµφισβητηθούν οι συγκεκριµένοι δείκτες που αποδεικνύουν τη
θετική πορεία για την πραγµατοποίησή του.
Πράγµατι, η σταθεροποίηση της οικονοµίας εκφράζεται µε την
αναµενόµενη µείωση του πληθωρισµού στο 4,1% στο τέλος του
1998, τη µείωση του ελλείµµατος του δηµοσίου στο 2,2% του ΑΕΠ
σε σχέση µε το 13,8% του 1993 και τη δραστική µείωση του
δηµόσιου χρέους, ως ποσοστό του ΑΕΠ, µε αποτέλεσµα να
αναστραφεί για πρώτη φορά η καλπάζουσα ανοδική τάση της
τελευταίας δεκαπενταετίας.
Με βάση τα παραπάνω, µπορούµε να µιλάµε για συνθήκες
δηµοσιοοικονοµικής εξυγίανσης στη χώρα µας, που οδηγούν σε
µεγάλο βαθµό στη σταθεροποίηση.
Σε ό,τι αφορά το στόχο της ανάπτυξης, αν και υπάρχουν τα
αναφερόµενα αυξητικά στοιχεία -τριπλασιασµός του µέσου όρου
της µεταπολίτευσης- η γενική εικόνα δεν µπορεί να µας ικανοποιεί
παρά τη συµβολή των κοινοτικών κονδυλίων και τα αναφερόµενα
περί ιδιωτικών επενδύσεων και βιοµηχανικής παραγωγής.
∆εν µπορώ να συµµεριστώ την άποψη για επίτευξη ικανοποιητικών
ρυθµών επιπέδων ανάπτυξης.
Η δικαιολογία ότι "εάν δεν υπήρχε η διεθνής οικονοµική κρίση, οι
ρυθµοί ανάπτυξης της χώρας µας θα προσέγγιζαν το 4,5% µε 5%",
δεν ευσταθεί, τουλάχιστον στο βαθµό που προβάλλεται. Αντίθετα,
µου θυµίζει τη γνωστή νοοτροπία, που κάθε αποτυχία χρεώνεται
στους άλλους.
Φοβάµαι, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι στη χώρα µας δεν έχουµε
ακόµα συµφωνήσει για το τι εννοούµε ανάπτυξη. Αποτέλεσµα αυτής
της εκκρεµότητας είναι η χρησιµοποίηση κάθε φορά από τους
αρµοδίους εκείνων των δεικτών που παρουσιάζουν τα
συµφερότερα µεγέθη.
∆εν έχουµε συζητήσει σε βάθος και ουσιαστικά για το τι, το πώς και
το  γιατί  της  ανάπτυξης.  Πολύ  περισσότερο  δεν  έχουµε
αναλύσει  στη  σύγχρονη  εποχή  το  µέγα  θέµα  του  σχεδιασµού
µιας  ολοκληρωµένης  σε  εθνικό  επίπεδο  αναπτυξιακής
στρατηγικής.  Ορισµένοι  µάλιστα  έχουν  ξεχάσει  βασικές
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πλευρές της φυσιογνωµίας του ΠΑ.ΣΟ.Κ., το οποίο αναγνωρίζει ως
συµµέτοχο στο σχεδιασµό, αλλά και αποδέκτη θετικών
αποτελεσµάτων της αναπτυξιακής πολιτικής, τον άνθρωπο και πιο
συγκεκριµένα τα λαϊκά στρώµατα.
Κάτω από αυτήν τη θεώρησή µας δεν µπορεί φυσικά να δει τα
πράγµατα η φιλελεύθερη ιδεολογία της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης.
Τι κάνουµε όµως εµείς, οι δυνάµεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και του ευρύτερου
προοδευτικού χώρου; ∆υστυχώς, αλλά κάποτε πρέπει να
αποκηρύξουµε µια για πάντα τη νοοτροπία όσων πίστεψαν ότι θα
πραγµατοποιήσουν την ανάπτυξη µε τους εργολάβους και τους
διαπλεκόµενους. Πάνω σε αυτό είναι αναγκαίο το δηµοκρατικό
πολιτικό µας σύστηµα να αντιδράσει ενεργά.
Γιατί δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι οι µηχανισµοί της παρανοµίας είναι
πάντα έτοµοι και καραδοκούν, µε ασύλληπτες µεθόδους να
απλώσουν τα πλοκάµια τους αρπάζοντας µερίδια και από τα
κονδύλια που εµείς εδώ σήµερα είµαστε έτοιµοι να εγκρίνουµε µε
κάθε καλή πρόθεση για έργα και προγράµµατα σε όφελος του
ελληνικού λαού.
'Ολα αυτά µε προβληµατίζουν κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και
πιστεύω προβληµατίζουν και όλους εσάς, όπως επίσης και την
Κυβέρνηση.
'Ολα αυτά πρέπει να τα δούµε όµως ψύχραιµα, χωρίς περιττές
κορώνες και αντιπολιτευτικές εξάρσεις, στις οποίες δυστυχώς
οδηγείται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η οποία άλλωστε δεν πρέπει
να λησµονεί ότι επί των ηµερών της "µεγαλούργησαν οι Πατριάρχες
των σκανδάλων" και ρίζωσαν οι αποκαλυπτόµενοι σήµερα
µηχανισµοί και µέθοδοι της παρανοµίας.
Σε συνολικό τώρα επίπεδο, πρέπει να δούµε ότι: Στη χώρα µας
πρώτα απ' όλα πάσχει η διαδικασία της ανάπτυξης.
Εκτός από την ανυπαρξία πολλές φορές των κατάλληλων
συστηµάτων που θα στηρίζουν την ανάπτυξη -µιλάµε για
καθυστερήσεις στους µηχανισµούς αποτελεσµατικής ανάπτυξης
πολλές φορές των εργων του δεύτερου Κοινοτικού Πλαισίου
Στήριξης- δεν φαίνεται να έχουµε αποφασίσει, δεν έχουµε ορίσει
ποιοι είναι οι πραγµατικοί συντελεστές της ανάπτυξης, καθώς και οι
ρόλοι τους στην αναπτυξιακή διαδικασία.
Αυτά τα ζητήµατα δεν φαίνεται να προσεγγίζονται από το πλαίσιο
της πολιτικής του νέου προϋπολογισµού.
Ενός προϋπολογισµού που θα πρέπει εµφανώς να στηρίζει νέους
σύγχρονους αναπτυξιακούς συµµετοχικούς θεσµούς, δίνοντας
σάρκα και οστά στο ρόλο της Αυτοδιοίκησης, τους εργαζόµενους
(παραγωγικές δυνάµεις) και τις υγιείς επιχειρηµατικές
δραστηριότητες.
Ως Βουλευτής του ακριτικού Νοµού 'Εβρου, βιώνω καθηµερινά τα
ερωτήµατα και τις αναζητήσεις της περιοχής µας.
Βλέπουµε ότι, παρά τις κάποιες θετικές εξελίξεις, τελικά απέναντι
στο αίτηµα για την ανάπτυξη της Θράκης, αναβιώνει το κεντρικό
µοντέλο ανάπτυξης, επειδή αυτό δίνει, όπως εκτιµούν κάποιοι,
γρηγορότερα αποτελέσµατα για τους "δείκτες" και τις "µετρήσεις"
τους. Πράγµα που αποδεικνύεται ότι στερείται.
Είχα αντιταχθεί κατά την οµιλία µου, στη Βουλή, µε συγκεκριµένα
επιχειρήµατα, ενάντια στα σηµεία του νέου αναπτυξιακού νόµου (ν.
2601/98), που αφορούσαν την µείωση των κινήτρων στη Θράκη.
Λυπάµαι αλλά σήµερα δικαιώνοµαι.
Συγκεκριµένα είχα προτείνει να παραµείνουν, όπως προέβλεπε ο ν.
1892/90, τουλάχιστον έως ότου ολοκληρωθούν οι υποδοµές, µε τα
µεγάλα έργα (Εγνατία οδός, κάθετοι άξονες, λιµάνια, κλπ.).
∆υστυχώς, τόσο εγώ, όσο και οι επιχειρηµατικές οργανώσεις της
περιοχής δεν εισακουσθήκαµε.
Τα αποτελέσµατα φαίνονται ήδη και είναι πολύ αρνητικά.
Αυτό που δεν γνωρίζω είναι αν αυτά τα αποτελέσµατα, αυτές οι
επιπτώσεις φθάνουν έγκαιρα στους αρµοδίους και αν τελικά αυτά
λαµβάνονται υπόψη, αφού πολλές φορές οι δείκτες των ακριτικών
µας περιοχών δεν "µετράνε" για τους υπεύθυνους του Κέντρου.
Στις 8.12.1998, σε επίσκεψη του κυρίου Υπουργού Εθνική
Οικονοµίας στον 'Εβρο, οι µικροµεσαίες οργανώσεις έθεσαν ξανά

τα προβλήµατά τους.
Είναι χαρακτηριστικό το υπόµνηµα-ψήφισµα της Οµοσπονδίας
Επαγγελµατικών Βιοτεχνικών και Εµπορικών Σωµατείων Νοµού
'Εβρου προς τον κύριο Υπουργό ο οποίος τελικά συζητά την
επαναφορά των κινήτρων για τη Θράκη. ∆εν γνωρίζουµε πότε όµως
θα γίνει αυτό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Επειδή, ο Προϋπολογισµός περικλείει βασικές πτυχές της
αναπτυξιακής πολιτικής της χώρας, είναι ευκαιρία να σταθούµε
κριτικά στις παλινωδίες αυτές που εφαρµόσθηκαν στη Θράκη µε τη
µείωση των κινήτρων.
Πρέπει αυτά να τα πούµε, γιατί έχουµε ευθύνες απέναντι στους
επιχειρηµατίες και τους µικροµεσαίους της περιοχής.
Και αγανακτώ όταν πληροφορούµαι ότι πριν από τη δηµοσίευση
του νέου αναπτυξιακού νόµου (ν. 2601/98), υπήρχε έγγραφο της
Κοµισιόν µε ηµεροµηνία 24.2.98 σύµφωνα µε το οποίο το όριο
επιχορήγησης (καθαρό ισοδύναµο επιχορήγησης) για την περιοχή
της Θράκης ορίσθηκε από 1.1.2000 στο 50% µε δυνατότητα
αύξησης στο 65% όταν οι ωφελούµενες επιχειρήσεις είναι
µικροµεσαίες.
Αυτά είχε πει έγκαιρα η Κοµισιόν, πριν τη δηµοσίευση του νέου
αναπτυξιακού νόµου. Τα ίδια είχα προτείνει και εγώ, συµφωνώντας
µε τους τοπικούς φορείς και τα επιµελητήρια.
∆υστυχώς τότε κανείς δεν µας άκουσε, αν και υπήρχε τελικά σαφής
θέση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης αν και ορισµένοι φέρονται ως
Ευρωπαϊστές. Γιατί άραγε; Καλώ την Κυβέρνηση να επαναφέρει τα
ελκυστικά κίνητρα για τη Θράκη το συντοµότερο, αφού όπως
αποδεικνύεται, δεν υπήρχε κανένας λόγος και καµία σοβαρή
τεκµηρίωση για τη µείωσή τους.
Αυτό γιατί πρέπει να γίνει κατανοητό, ότι η σύγκλιση της χώρας µας
µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση δεν µπορεί να γίνει χωρίς τις
παραµεθόριες περιοχές, χωρίς όλες τις οµάδες πληθυσµού και τις
παραγωγικές τάξεις. Εκτός κι αν ορισµένοι θεωρούν ότι θα
πετύχουν τα πάντα µε την Αθήνα.
Αυξηµένα κίνητρα και µέτρα ανάπτυξης των ακριτικών µας
περιοχών, επιβάλλεται να καθορίζονται στον Προϋπολογισµό, ώστε
οι κάτοικοί τους να µη νιώθουν ως πολίτες Γ' κατηγορίας.
Και αυτό γιατί µαζί µε την κρίση που προκλήθηκε στις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις οι αγρότες µας στον 'Εβρο, αλλά και σε όλη τη Θράκη,
υποφέρουν και βρίσκονται σε απόγνωση. Είναι γνωστή η
κατάσταση. Εκτός από τα προβλήµατα στις τιµές των αγροτικών
τους προϊόντων βρέθηκαν απροστάτευτοι απέναντι στις
ζωονόσους, τις πληµµύρες και τους παγετούς. Κανένας µέχρι τώρα
δεν τους έχει πει, τι πρέπει να παράγουν επιτέλους αυτοί οι
άνθρωποι και όχι µόνο οι αγρότες της Θράκης, αλλά όλης της
Ελλάδας. Καµία σοβαρή µελέτη δεν έχει γίνει µέχρι τώρα που να
λέει, σε ανάλογες περιοχές του κόσµου που ανήκουν στο ίδιο
γεωγραφικό µήκος και πλάτος τι παράγουν και τι µπορούµε να
παράγουµε εµείς και να το εξειδικεύσουµε στην περιοχή που ζούµε.
Γι' αυτό σήµερα παράγουµε πλεονασµατικά προϊόντα και έρχεται η
ίδια η πολιτική της Κυβέρνησης και στηρίζει αυτά τα προϊόντα τα
οποία κρίνει ότι είναι πλεονασµατικά. Παρόλα αυτά, συνεχίζει µε τα
ίδια σχέδια βελτίωσης µε χρήµατα που πηγαίνουν στράφι χωρίς
καµία πολιτική. 'Ετσι οι αγρότες µέσα απ' αυτήν τη διαδικασία µε τα
ακριβά κόστη και τα πλεονασµατικά προϊόντα βρίσκονται σε
απόγνωση εξαθλιωµένοι. Σήµερα το αίτηµα του κάθε αγρότη όταν
περνά από το βουλευτικό γραφείο είναι να ζητά εκατό ή διακόσιες
χιλιάδες (100.000-200.000) δραχµές από τις επιδοτήσεις που δεν
του δίνουν επειδή χρωστάει στην τράπεζα. ∆ηλαδή µας ζητά να
κάνουµε κάτι για να µπορέσει να περάσει τις γιορτές.
Πρέπει να ασχοληθούµε σοβαρά µε το αγροτικό πρόβληµα.
Πρόβληµα υπάρχει και σε σχέση µε τον προϋπολογισµό όσον
αφορά το στόχο της κοινωνικής δικαιοσύνης, αφού το µεγαλύτερο
µέρος των µικροµεσαίων και των αγροτών µας έχουν χάσει εντελώς
τα εισοδήµατά τους.
Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να επισηµάνω τα στοιχεία από την
τελευταία έκθεση της Eurostat η οποία εµφανίζει για το
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1998 το εισόδηµα των Ελλήνων αγροτών να εχει υποστεί τη
µεγαλύτερη µείωση έναντι των υπολοίπων Ευρωπαίων
συναδέλφων τους. Στην Ελλάδα οι τιµές µειώθηκαν κατά 5,1% και
το αγροτικό εισόδηµα µειώθηκε κατά 16,4%. Αυτό σε αντίθεση µε
τις βόρειες χώρες Σουηδία, Γερµανία, Λουξεµβούργο όπου το
αγροτικό εισόδηµα αυξήθηκε.
Τα παραπάνω στοιχεία επιβάλλουν µια άµεση ενεργοποίηση της
Κυβέρνησης µε λήψη άµεσων αναγκαίων µέτρων και ισχυρές
παρεµβάσεις στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
'Οσον αφορά τις συνιστώσες της κυβερνητικής πολιτικής στον
κοινωνικό τοµέα, αυτές παρουσιάζονται αρνητικές. 'Ετσι, αν δούµε
τα πραγµατικα στοιχεία, το βάθρο, ο πυλώνας στήριξης της
κυβερνητικής πολιτικής για τα λαϊκά στρώµατα υπήρξε η κοινωνική
πολιτική και οι αντίστοιχες δαπάνες γι' αυτήν. ∆εν µπορούµε να
ελπίζουµε στην αποδοχή των λαϊκών µαζών όταν εγκαταλείπεται το
βάθρο της πολιτικής µας που είναι κυρίως ο κοινωνικός τοµέας στη
χώρα µας αφού οι δαπάνες κοινωνικής προστασίας κυµαίνονται
µόνο στο 20,8% του ΑΕΠ σύµφωνα µε την Eurostat, δηλαδή το
χαµηλότερο, µε πτωτική τάση τα τελευταία χρόνια σε επίπεδο
κοινότητας. Μόνο η Ιρλανδία έχει ποσοστό 19,9,%, ενώ η ∆ανία έχει
35%, η Φιλανδία 34%, η Γερµανία 31%.
Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι, έστω και αυτή την
ώρα, η ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών πρέπει να δει µε ευνοϊκό πνεύµα µε µερικές
τουλάχιστον πλευρές του Προϋπολογισµού που αφορούν ευπαθείς
περιοχές και οµάδες πληθυσµού διορθώνοντας µε δικαιότερα
µέτρα. Ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆υστυχώς δεν σας άκουσε
κανείς από την Κυβέρνηση. Απουσιάζουν όλοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρος): Ο κ. Καραµηνάς έχει το
λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ: Κυρίες και κύριοι αυνάδελφοι, ο
Προϋπολογισµός του 1999 κατά γενική οµολογία είναι ιδιαίτερα
κρίσιµος. 'Οµως, λόγω του ότι η οικονοµική πολιτική των τελευταίων
ετών ήταν κατώτερη των περιστάσεων, ο µόνος τρόπος µε τον
οποίο ο προϋπολογισµός µπορεί να οδηγήσει στην ένταξή µας στην
ΟΝΕ είναι τα λογιστικά τεχνάσµατα. Αυτά τα τεχνάσµατα και τις
λογιστικές ασκήσεις εις βάρος των πολιτών που επωµίζονται τα
βάρη καλούµεθα όλοι εµείς να συζητήσουµε.
Και αυτός ο Προϋπολογισµός πιστοποιεί τη σπατάλη, αναγνωρίζει
τη διάλυση του κράτους και παραγνωρίζει τελείως την αναπτυξιακή
διάσταση της οικονοµικής πολιτικής. Στηρίζεται αποκλειστικά σε
αλχηµείες και στη διαιώνιση της φορολογικής επιδροµής των
τελευταίων ετών. Τελικά δεν εξυπηρετεί τον στόχο της ΟΝΕ και
αυτό γιατί δεν οδηγεί µέσα από τη διαδικασία της πραγµατικής
εξυγίανσης του δηµοσίου και µέσα από την ανάπτυξη σε
πραγµατική σύγκλιση της οικονοµίας. Οδηγεί σε ονοµαστική
λογιστική σύγκλιση διαφόρων µεγεθών. ∆ηλαδή, είναι πλασµατικός
Προϋπολογισµός πραγµατικής απόκλισης.
Η συµµετοχή µας στην ΟΝΕ µπορεί να γίνει µόνο µε την προώθηση
σοβαρών διαρθρωτικών τοµών µε γενναίες αποκρατικοποιήσεις, µε
περιστολή των δηµοσίων δαπανών και µε εξυγίανση της ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης.
'Οσον αφορά τον Προϋπολογισµό του 1999 για το Αιγαίο
περιλαµβάνει αφ'ενός τον προϋπολογισµό για το Υπουργείο
Αιγαίου, αφ' ετέρου τον προϋπολογισµό για τις περιφέρειες βορείου
και νοτίου Αιγαίου, συµπεριλαµβανοµένων των Νοµαρχιακών
Αυτοδιοικήσεων του Αρχιπελάγους. Βασικό στοιχείο του
Προϋπολογισµού αυτού είναι η ασάφεια ή και η αδιαφάνεια που τον
χαρακτηρίζει, ιδίως σε ό,τι αφορά τον προϋπολογισµό των δύο
Περιφερειών και των πέντε Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων. Αυτή η
ασάφεια και η σύγχυση που δηµιουργείται µε τον τρόπο αναγραφής
των σχετικών κονδυλίων καθιστά στην ουσία αδύνατη και τη
σύγκριση µε παρελθούσες χρήσεις και την εξαγωγή
συµπερασµάτων. Και αυτό διότι, ενώ στο πλαίσιο του τακτικού
προϋπολογισµού είναι σαφές, ότι οι δραµατικά µειωµένες πιστώσεις
των νοµαρχιών αφορούν κατά κύριο λόγο τις λειτουργικές τους
δαπάνες και µόνο, στον προϋπολογισµό δηµοσίων επενδύσεων

έχουµε την αναγραφή δύο συνολικών µεγεθών που αφορούν
α)Νοµαρχιακά έργα και β)Περιφειακά Προγράµµατα, χωρίς να
µπορεί να γνωρίζει κανείς πώς θα κατανεµηθούν τα κονδύλια αυτά
στις διάφορες περιφέρειες και νοµαρχίες. Από την άλλη πλευρά, ο
σχετικός πίνακας παρουσιάζει µεν τις προβλέψεις για το 1999,
καθώς και τις πραγµατοποιήσεις για το προηγούµενο έτος 1998,
χωρίς όµως να αναφέρει και τις προβλέψεις για το έτος αυτό. Αυτή
η παράλειψη, αν δεν είναι σκόπιµη, είναι οπωσδήποτε
αδικαιολόγητη, διότι σε αντίθετη περίπτωση θα γνωρίζαµε
τουλάχιστον, τι τελικά πραγµατοποιήθηκε το 1998, έστω και
κατ'εκτίµηση, σε σχέση µε τις προβλέψεις σε ό,τι αφορά δηµόσια
έργα, έστω και σε επίπεδο συνόλου χώρας. Παρ'όλα αυτά, είναι,
δυνατό να γίνουν κάποιες διαπιστώσεις, σχετικά µε την πολιτική της
Κυβέρνησης στο χώρο του Αιγαίου.
1. Σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Αιγαίου, οι πόροι που διατίθενται
από τον Κρατικό Προϋπολογισµό ανέρχονται σε 5,6 δις δρχ. έναντι
5,28 δις δρχ. το 1998. Αν λάβει κανείς υπόψη, ότι σχεδόν 1/3 του
ποσού αυτού είναι καθαρά λειτουργικές δαπάνες και το υπόλοιπο
µεταβιβαστικές πληρωµές, δηλαδή επιχορηγήσεις, δηλαδή
καταναλωτικές δαπάνες, θα µπορούσε να σκεφθεί κανείς, ότι και ο
πενιχρός αυτός προϋπολογισµός είναι καλός. 'Οµως, λόγω του ότι
πρόκειται για το Αιγαίο, για µια περιοχή που φθίνει δηµογραφικά
στη διάρκεια του χρόνου, για µια περιοχή µε ποικίλα προβλήµατα
εθνικού χαρακτήρα, µία περιοχή την οποία, λεκτικά τουλάχιστον,
όλοι θέλουµε να στηρίξουµε και να θωρακίσουµε, γι'αυτήν ακριβώς
την περιοχή ακόµη και ο τακτικός Προϋπολογισµός του κράτους θα
µπορούσε να είναι πιο γενναιόδωρος. Υπάρχουν δραστηριότητες
στους τοµείς της εκπαίδευσης, του πολιτισµού-τουρισµού, της
κοινωνικής πολιτικής, του Αθλητισµού, που θα πρέπει να
ενισχυθούν σηµαντικά από την πολιτεία, ώστε να συνεχίσουν να
υφίστανται και συνεχώς βελτιούµενες να συµβάλουν, αφ'ενός στη
διατήρηση του πληθυσµού, αφ'ετέρου στη βελτίωση της ποιότητας
ζωής του. Για το λόγο αυτό επιµένουµε στο χαρακτηρισµό του
Τακτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου Αιγαίου ως "πενιχρού".
'Αλλωστε οι αριθµοί είναι αµείλικτοι: Στο σύνολο των τακτικών
εξόδων του Προϋπολογισµού η αναλογία του Υπουργείου Αιγαίου
ανέρχεται µόλις στο 0,04%! Πέραν αυτού όµως, και όπως άλλωστε
είναι γνωστό, το Υπουργείο Αιγαίου χαρακτηρίζεται από µία
απαράµιλλη απραξία της εκάστοτε πολιτικής του ηγεσίας. Υπό
αυτήν την έννοια αναρωτηθήκαµε πέρυσι για τη σκοπιµότητα
αύξησης του συνολικά υπηρετούντος προσωπικού του Υπουργείου
κατά ένδεκα υπαλλήλους, ενώ υποτίθετια ότι ίσχυε και ισχύει η
αυστηρή πολιτική προσλήψεων. Φαίνεται, όµως, ότι η πρόσληψη
των ένδεκα αυτών υπαλλήλων στη διάρκεια του 1997 δεν έλυσε τα
προβλήµατα του Υπουργείου Αιγαίου και έτσι το 1998
προσλήφθηκαν ακόµη δύο υπάλληλοι, ενώ για το 1999
προβλέπεται η διάθεση πρόσθετων σαράντα εκατοµµυρίων
(40.000.000) δραχµών για νέους διορισµούς, δηλαδή και άλλων
δέκα περίπου υπαλλήλων. ∆εν θα θέλαµε να πιστέψουµε, ότι τελικά
η µόνη αξία λόγου δραστηριότητα του Υπουργείου Αιγαίου είναι οι
προσλήψεις.
2. Το µερίδιο του Υπουργείου Αιγαίου στον προϋπολογισµό
δηµοσίων επενδύσεων ανέρχεται για το 1999 σε 7,047 δις δραχµές
έναντι 6,08 δις δραχµών το 1998.
Από το ποσό αυτό των 7,047 δισεκατοµµυρίων δραχµών το 1,3
δισεκατοµµύρια δραχµές προβλέπεται να διατεθεί για έργα
χρηµατοδοτούµενα από εθνικούς πόρους και τα υπόλοιπα 5,747
δισεκατοµµύρια δραχµές, για έργα συγχρηµατοδοτούµενα από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
'Οπως είχαµε τονίσει και πέρυσι, τα ποσά αυτά θεωρούνται
ανεπαρκή για να στηρίξουν, σε συνδυασµό και µε τα ΠΕΠ των δύο
περιφερειών Βορείου και νοτίου Αιγαίου, την ανάπτυξη του
Αρχιπελάγους.
Προτείνουµε  και  επιµένουµε  σε  αυτό,  εν  όψει  και  του  τρίτου
Κοινοτικού  Πλαισιου  Στήριξης,  το  Υπουργείο  Αιγαίου  να
αναλάβει  το  ίδιο  σε  πολύ  περισσότερες  περιπτώσεις  απ'ότι  στο
παρελθόν,  ως  φορέας  χρηµατοδότησης,  αλλά  και  υολοποίησης
έργων.  Με  τον  τρόπο  αυτό  και  η  συµβολή  του  στην
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ανάπτυξη της περιοχής θα µεγαλώσει, αλλά σε τελευταία ανάλυση
και την ύπαρξή του θα δικαιολογήσει.
Τρίτον, όσον αφορά την κατανοµή κονδυλίων στις δύο Περιφέρειες
Βορείου και Νοτίου Αιγαίου και στις πέντε νοµαρχίες, ο τακτικός
Προϋπολογισµός προβλέπει τη διάθεση ποσού ύψους 10,39
δισεκατοµµυρίων δραχµών, που αφορά κατά κύριο λόγο
λειτουργικές ανάγκες των πέντε νοµαρχιών, καθώς και ένα κονδύλι
συνολικού ύψους 327,7 εκατοµµυρίων δραχµών, που αφορά
δαπάνες περιφερειακών υπηρεσιών Υπουργείων σε πέντε νοµούς
του Αιγαίου. ∆ηλαδή, συνολικά προβλέπεται να διατεθούν 10,72
δισεκατοµµύρια δραχµές για λειτουργικές κυρίως δαπάνες κατά το
1999.
'Οπως προαναφέρθηκε, η σύγκριση µε το 1998 ή και µε τα
προηγούµενα έτη, είναι πλέον δύσκολη λόγω της αλλαγής στον
τρόπο κατάρτισης του κρατικού προϋπολογισµού σε ό,τι αφορά
περιφέρειες και νοµαρχίες.
Είναι σαφές ότι ένα µεγάλο τµήµα των µέχρι τούδε νοµαρχιακών
προϋπολογισµών που αφορούσε κυρίως επιχορηγήσεις, δηλαδή
µεταβιβαστικές πληρωµές και εκαλύπτετο από τον τακτικό
Προϋπολογισµό, προβλέπεται πλέον να καλύπτεται από τους ίδιους
πόρους των Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων, καθώς και τους
Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους. Κατ'ουσίαν δηλαδή βρισκόµαστε σε
µία µεταβατική περίοδο για τα οικονοµικά των Νοµαρχιακών
Αυτοδιοικήσεων και είναι άγνωστο, αν και πότε και σε ποιο βαθµό
θα είναι δυνατό να γίνει προγραµµατισµός έργων και να καταρτισθεί
προϋπολογισµός εκ µέρους τους.
Τέλος, µε την ευκαιρία της συζήτησης για τον Προϋπολογισµό, θα
ήθελα να προτείνω ριζικότερα µέτρα φορολογικής πολιτικής για τα
νησιά του Αιγαίου ως µέτρο αναπτυξιακής πολιτικής, αλλά και
δηµογραφικής σταθεροποίησης και ανάπτυξης.
Είναι γνωστό ότι προ διετίας αποφασίστηκε κάποια µείωση των
φορολογικών συντελεστών για τα νησιά µε πληθυσµό κάτω των
τριών χιλιάδων κατοίκων. Σαφώς προς την ορθή κατεύθυνση είναι
το µέτρο αυτό, αλλά άτολµο στην εφαρµογή του. Για να επέλθει µία
σαφής βελτίωση της οικονοµικής δραστηριότητας και της
απασχόλησης, θα πρέπει να καθιερωθεί µια γενικευµένη µείωση
κατά 50% του συντελεστή φορολόγησης τόσο του εισοδήµατος
φυσικών και νοµικών προσώπων, όσο και των µεταβιβάσεων,
κληρονοµιών, γονικών παροχών, δωρεών, για όλα τα νησιά του
Αιγαίου, εφόσον το κατά κεφαλήν εισόδηµά τους υπολείπεται του
70% του µέσου όρου της χώρας. 'Ετσι, ένα τέτοιο αναπτυξιακό
µέτρο θα µπορούσε να αποτελέσει κίνητρο που θα προσελκύσει
άξιες λόγου οικονοµικές δραστηριότητες που θα συµβάλουν στην
αύξηση της απασχόλησης και της ευηµερίας.
Βέβαια, η αυστηρή δηµοσιονοµική πολιτική που εφαρµόζετε,
καθιστά ανέφικτη την υλοποίηση ενός τέτοιου, πραγµατικά
θαρραλέου µέτρου φορολογικής πολιτικής. 'Οµως, θα µπορούσε να
συµπεριληφθεί σ'αυτόν τον Προϋπολογισµό, δεδοµένου ότι η
απώλεια εσόδων για το κράτος είναι αµελητέο µέγεθος, που θα
µπορούσε χωρίς δυσκολία να αντισταθµιστεί από τα αυξηµένα
φορολογικά έσοδα, λόγω της αποτελεσµατικότερης λειτουργίας των
φοροεισπρακτικών µηχανισµών, όπως το σύστηµα TAXIS κλπ.,
που χρόνια τώρα καθυστερείτε.
Θα ήθελα κλείνοντας να πω, ότι για να γίνουν όλα αυτά, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να υπάρξουν ηγεσίες οι οποίες να έχουν
ευαισθησία, να έχουν αγωνία. Και αυτό δυστυχώς το ΠΑ.ΣΟ.Κ δεν
το διακρίνει. Αντίθετα, υπάρχει η Νέα ∆ηµοκρατία που διακατέχεται
από υψηλό αίσθηµα ευθύνης απέναντι στα προβλήµατα αυτού του
τόπου, προβλήµατα και ευαισθησίες τα οποία απέδειξε ότι τα είχε
και κατά τη διάρκεια της τριετίας 1990-1993, διότι τα νησιά και οι
κάτοικοί τους έχουν να λένε ότι ό,τι έργο έγινε σε αυτούς και γι'αυτά,
έγινε κατά τη διάρκεια αυτής της τριετίας.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Τσακλίδης έχει το
λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΑΚΛΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, παρακολουθούµε µέρες τώρα οµιλίες συναδέλφων,
Αρχηγών. ∆υστυχώς, είναι να απορεί κανείς πως δεν µπορούµε να
συννενοηθούµε σε ορισµένα βασικά µεγέθη που έχουν σχέση µε
αριθµούς. 'Ετσι, δηµιουργούµε σύγχυση περαιτέρω στον ελληνικό
λαό, στους πολίτες, ενισχύουµε την αναξιοπιστία του πολιτικού
συστήµατος και την αµφισβήτηση των πολιτών απέναντι στους
πολιτικούς δυστυχώς. Και ο κατελθών εκ του Βήµατος, αγαπητός
συνάδελφος, µίλησε για αλχηµείες. ∆εν υπάρχουν, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αλχηµείες στον Προϋπολογισµό. Τα στοιχεία
ελέγχονται από τις στατιστικές υπηρεσίες και της Ελλάδας και της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Επιτέλους, κάποτε κάποια πράγµατα πρέπει
να τα παραδεχθούµε και επ'αυτών να κάνουµε µία κουβέντα. Να
διαφωνούµε, αλλά να συµφωνούµε και σε ορισµένα πράγµατα που
δεν επιδέχονται αµφισβητήσεις.
Είναι αλήθεια ότι ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι ένας
Προϋπολογισµός ένταξης της χώρας στην ΟΝΕ. Είναι µία µεγάλη
εθνική επιτυχία. Κανείς δεν ισχυρίζεται ότι λύθηκαν όλα τα
προβλήµατα, ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα. Υπάρχουν και
σοβαρά προβλήµατα. Και η ανεργία είναι µεγάλη και στους νέους
ιδιαίτερα, και στους αγρότες υπάρχουν προβλήµατα και στους
πολίτες µε χαµηλά εισοδήµατα υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα. Και
τα έργα γίνονται, θα µπορούσαν να προχωρήσουν γρηγορότερα,
και σήψη υπάρχει και διαφθορά υπάρχει και θέµα πάταξης της
εγκληµατικότητας υπάρχει, αλλά να τα βάλουµε όλα στις σωστές
διαστάσεις. Κινδυνεύουµε να χάσουµε και το µήνυµα αυτής της
εθνικής επιτυχίας, που είναι η ΟΝΕ. Και χρειάζεται ο λαός µας να
τον ενισχύουµε και µε κάποιες επιτυχίες. Μη δηµιουργούµε
συνεχώς κλίµα σύγχυσης και απογοήτευσης.
Είναι βέβαιο ότι από το 1993 οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
ακολουθούν µία σώφρονα αποτελεσµατική, οικονοµική πολιτική.
Επαναλαµβάνω, ότι µπορούσαµε να είµαστε καλύτεροι. Ασφαλώς.
Αλλά η αποτίµηση των εξελίξεων της οικονοµικής πολιτικής είναι
θετική για τις κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Μετά το 1993 είπατε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΑΚΛΙ∆ΗΣ: Μετά το 1993.
Κύριε Πρόεδρε, είπα από το 1993. Θα µπορούσα να πω και από το
1981 µέχρι και το 1989. 'Ηταν σαφώς άλλη η πολιτική του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
από το 1981 µέχρι το 1989. Γιατί; ∆ιότι, κύριε Πρόεδρε, τότε το 1981
η σύνταξη του αγρότη ήταν δύο χιλιάδες (2.000) δραχµές.
Μπορούσαµε να µείνουµε στις δύο χιλιάδες (2.000) δραχµές; 'Ηταν
και ανύπαρκτη η ιατροφαρµακευτική και νοσοκοµειακή περίθαλψη.
∆εν έπρεπε να κάνουµε τα κέντρα υγείας; Το 1981 η κατώτερη
σύνταξη του Ι.Κ.Α. ήταν οκτώµισι χιλιάδες (8.500) δραχµές. Θα
µέναµε εκεί; Του ΤΕΒΕ, του ΤΣΑ ήταν πέντε χιλιάδες (5.000)
δραχµές. Θα µέναµε εκεί; Υπήρχαν άλλες προτεραιότητες.
Μπορώ όµως, κύριε Προεδρε, κύριε Μητσοτάκη, να σας πω και τι
παραδώσαµε το 1989. Και η απάντηση αυτή έχει πολλούς
αποδέκτες. Το 1988 και 1989 η αύξηση του ΑΕΠ ήταν 4% και 4,5%.
Η βιοµηχανική παραγωγή αυξανόταν 6,5%, οι επενδύσεις
αυξάνονται και οι δηµόσιες και οι ιδιωτικές, µε ρυθµούς πάνω από
10%. Το έλλειµµα δε του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών το
1989 µειώθηκε κάτω από τα εννιακόσια πενήντα εκατοµµύρια
(950.000.000) δολάρια και για πρώτη φορά εκαλύπτετο µε εισροές
µη δανειακών κεφαλαίων. Μία µεγάλη επιτυχία της Κυβέρνησης του
ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Βεβαίως, κύριε Μητσοτάκη, έχασε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. το 1989, αλλά αυτή
είναι η δηµοκρατία, η εναλλαγή των κοµµάτων. Μπορώ βεβαίως να
ισχυριστώ ότι δεν έχασε κάτω από οµαλές συνθήκες. Αλλά, αν
θέλετε, εγώ θα ευχόµουν. 'Ηρθε η Νέα ∆ηµοκρατία να είναι
καλύτερη από εµάς. ∆υστυχώς, για τον τόπο ήταν πολύ χειρότερη
δυστυχώς. Επιδείνωσε όλους τους οικονοµικούς δείκτες περίπου. Η
βιοµηχανική παραγωγή από συν 6,5% το 1989 πήγε στο µείον 1%.
'Ολοι οι δείκτες χειροτέρεψαν την τριετία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆εν ήθελα να σας βάλω σε
δυσκολία, κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΑΚΛΙ∆ΗΣ: Αυτή είναι δυσκολία; Χάρηκα πάρα πολύ
που κάνετε την παρέµβαση γιατί µου δίνετε την ευκαιρία
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να κάνω αυτήν την τοποθέτηση. Αµφιβάλλετε ότι η βιοµηχανική
παραγωγή αυξανόταν 6,5% το 1988 και µειώθηκε στο µείον 1%;
Αµφιβάλλετε ότι το ΑΕΠ αυξανόταν το 1988-1989 µε 4%, 4,5% και
το πήγατε στο µείον 1,6% το 1993;
Το 1990-1993 µειώθηκαν οι αποδοχές των εργαζοµένων, των
συνταξιούχων, των µισθωτών. Το πραγµατικό διαθέσιµο εισόδηµα
των µισθωτών, των συνταξιούχων και των εργαζοµένων µειώθηκε
κατά 3,7% (κατ' έτος).
Κύριε Μητσοτάκη, δυστυχώς αποτύχατε οικτρά εκείνη την τριετία.
Ξέρετε ότι ο κ. Μάνος, ο τότε Υπουργός σας Εθνικής Οικονοµίας -
µπορώ να σας φέρω ολόκληρες αναλύσεις- έφθασε στο σηµείο να
ισχυρίζεται και να έχει καθηγητές που το υποστήριζαν τεχνοκρατικά,
ότι οι έµµεσοι φόροι είναι οι πιο δίκαιοι φόροι για το λαό. Πού
ξανακούστηκε αυτό; Γι' αυτό αυξάνατε συνεχώς τους έµµεσους
φόρους.
Η αύξηση των έµµεσων φόρων πλήττει τα κατώτερα λαϊκά
στρώµατα. ∆υστυχώς, η αύξηση των έµµεσων φόρων αυξάνει
αλµατωδώς τον πληθωρισµό, τα επιτόκια και αυτό, κυρίως για µία
χώρα όπως η Ελλάδα, η οποία έχει χρέος, είναι καταστροφή. Αυτή
ήταν η τριετία, κύριε Μητσοτάκη, 1990-1993.
Από το 1993 και µετά, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ ακολουθεί µία σώφρονα
πολιτική, ασφαλώς διαφορετική σε γενικές γραµµές και από τη δική
µας του 1981-1989. Τότε ήταν άλλες οι συνθήκες. Μειώσαµε τον
πληθωρισµό. Η βιοµηχανική παραγωγή πάει ξανά στο συν 5%, οι
δηµόσιες και ιδιωτικές επενδύσεις αυξάνονται ξανά µε µεγάλους
ρυθµούς -10% οι ιδιωτικές επενδύσεις και 16% οι δηµόσιες
επενδύσεις- ο πληθωρισµός πάει στο 4,1% και θα πάει κάτω από
2,5% το 1999. Το έλλειµµα της δικής σας Κυβέρνησης από 13,8%,
που το αφήσατε, κύριε Μητσοτάκη, το κατεβάσαµε στο 2,2% και θα
πάει στο 1,9%, πολύ κάτω από το 3%, που επιβάλλει η Ευρωπαϊκή
'Ενωση, αλλά και πολύ κάτω και από το 2,1%, που προβλεπόταν
στο πρόγραµµα σύγκλισης.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Τσακλίδη, σας
παρακαλώ να µιλάτε γενικά προς όλους τους συναδέλφους.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΑΚΛΙ∆ΗΣ: Νοµίζω ότι ήταν τιµή, που µε διέκοψε ο κ.
Μητσοτάκης.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας παρακαλώ, αυτό λέει
ο Κανονισµός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΑΚΛΙ∆ΗΣ: Αποκτά και ιδιαίτερη σηµασία, όταν µου
έδωσε την ευκαιρία να απαντώ και για την περίοδο 1990-1993.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆εν ήθελα να σας χαλάσω το
λόγο. Μια φράση επανέλαβα δική σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΑΚΛΙ∆ΗΣ: Καλά, κύριε Μητσοτάκη. 'Ηθελα να
ξεκαθαρίσει µια για πάντα και ένα άλλο θέµα, το οποίο επίσης έχει
πολλούς αποδέκτες.
Το πρώτο εξάµηνο του 1989 οι δαπάνες αυξάνονταν µε ρυθµούς
µικρότερους από αυτούς, που προέβλεπε ο προϋπολογισµός του
1989. Τα έσοδα επίσης αυξάνονταν σε ρυθµούς περίπου
παραπλήσιους µε αυτούς που προέβλεπε ο προϋπολογισµός. Το
αν υπήρχε ένα χαριτολόγηµα του αείµνηστου Παπανδρέου προς
τον Τσοβόλα, το οποίο πήραµε και εκµεταλλευτήκαµε, δεν έχει
καµία σχέση µε την πραγµατικότητα.
Το δεύτερο εξάµηνο του 1989 και για να πάρει η Νέα ∆ηµοκρατία το
ποσοστό, που της χρειαζόταν, για να εκλεγεί αυτοδύναµη
Κυβέρνηση, µείωσε τα έσοδα πολύ πιο κάτω απ' ό,τι προέβλεπε ο
προϋπολογισµός και αύξησε αλµατωδώς τις δαπάνες, πολύ
περισσότερο απ' ό,τι προέβλεπε ο προϋπολογισµός. Και εκείνη την
περίδο, αλλά και την τριετία δυστυχώς την πληρώνει ο τόπος.
∆υστυχώς, εγώ θα ευχόµουν να πετύχετε και να κάτσετε κι άλλο
στην Κυβέρνηση.
Είναι βέβαιο ότι προβλήµατα υπάρχουν. Καλύτεροι µπορούσαµε να
ήµασταν κι εµείς ως ΠΑΣΟΚ και πρέπει να είµαστε. Αυτός είναι ο
στόχος µας. Αλίµονο αν σταµατήσουµε τον αγώνα µας να είµαστε
καλύτεροι. Εκεί όµως που υπάρχουν προβλήµατα, κύριοι της
Κυβέρνησης, είναι ο αγροτικός τοµέας.
Παίρνουµε κάποια µέτρα για την ανεργία. Είναι µεγάλο θέµα και
πρέπει να εντίνουµε τις προσπάθειές µας σε µέγιστο βαθµό.
Παίρνουµε κάποια µέτρα για τους χαµηλοσυνταξιούχους. Και εκεί

πρέπει να πάρουµε περισσότερα µέτρα και νοµίζω ότι στο µέλλον
θα το κάνουµε. ∆ίνουµε το ΕΚΑΣ, το ειδικό βοήθηµα αλληλεγγύης,
σε τριακόσιους εξήντα χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχους, οι οποίοι
από 1.1.1999 θα έχουν και µείωση συµµετοχής στα φάρµακα από
25% στο 10% και το χειροκροτούµε αυτό. Είµαι βέβαιος ότι µε τη
βελτίωση της οικονοµίας στο µέλλον θα κάνουµε περισσότερα, αλλά
δεν κάναµε για τους αγρότες αυτά που έπρεπε να κάνουµε.
∆εν µπαίνω στα µεγάλα θέµατα της αγροτικής οικονοµίας, τα οποία
είναι σοβαρά, δυστυχώς χάσαµε κι εµείς δύο-τρία χρόνια και δεν
µπορούν να βελτιωθούν πολλά στον επόµενο χρόνο, αλλά δεν
καταλαβαίνω γιατί το ΕΚΑΣ δεν µπορεί να εφαρµοστεί και στους
αγρότες, σε αυτούς που παίρνουν σύνταξη τριάντα χιλιάδες
(30.000) δραχµές.
Είπε ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας ότι παλαιότερα δίνονταν
αυξήσεις προεκλογικά, κοροϊδεύαµε τους αγρότες συνταξιούχους,
αλλά δεν νοµίζω ότι µπορεί να είναι κανείς ευχαριστηµένος µε την
Αυτόµατη Τιµαριθµική Προσαρµογή, µε την αύξηση του ένα συν ένα
τοις εκατό στις συντάξεις των τριάντα χιλιάδων (30.000) δραχµών.
'Οχι.
Είναι η τελευταία φορά, ίσως, που εγώ δίνω ψήφο στην Κυβέρνηση
στον Προϋπολογισµό. Εάν εξακολουθήσει και του χρόνου να έχει
τέτοια πολιτική για τους αγρότες και τους συνταξιούχους, θα
προβληµατιστώ πάρα πολύ να το κάνω. 'Ισως θα πρέπει να το
κάνουµε και πολλοί Βουλευτές από την επαρχία, από την
περιφέρεια. Κι εγώ θα πάρω µια τέτοια πρωτοβουλία.
Λοιπόν πρέπει να δώσετε και το ΕΚΑΣ, όχι στο βαθµό που είναι,
στους άλλους συνταξιούχους. 'Εστω, ας είναι πέντε χιλιάδες ή οκτώ
χιλιάδες στους συνταξιούχους, που παίρνουν τριάντα χιλιάδες.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Να το πάρουν όλο. Γιατί να µην το
πάρουν όλο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΑΚΛΙ∆ΗΣ: Να το πάρουν όλο.
Ξέρετε, κύριοι Υπουργοί, είναι λίγοι αυτοί, διότι από το 1989 είναι το
ταµείο πρόσθετης ασφάλισης για τους αγρότες. 'Αρα όσοι το 1989
ήταν εξήντα πέντε ετών, παίρνουν παραπάνω από τριάντα χιλιάδες,
παίρνουν σαράντα, σαράντα πέντε, πενήντα χιλιάδες. Αυτοί που
είναι σήµερα πάνω από εβδοµήντα πέντε ετών, παίρνουν µόνο
τριάντα χιλιάδες. Είναι λίγοι, δεν είναι πολλά τα χρήµατα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Είχα διακοπές και µάλιστα υψηλού
επιπέδου! Νοµίζω ότι πρέπει να µου δώσετε λίγο χρόνο.
Επίσης ψηφίσαµε το νόµο για τους νέους αγρότες. Πότε επιτέλους
θα τον εφαρµόσουµε; ∆εν διατέθηκαν τα κονδύλια. Είναι µερικά
πράγµατα που µπορούµε και πρέπει να τα κάνουµε ταχύτατα,
αλλιώς υπάρχει πλήρης αποδιοργάνωση του αγροτικού ιστού του
πληθυσµού στην επαρχία. Κάποια πράγµατα µπορούµε και πρέπει
να τα κάνουµε.
Μειώσαµε λίγο την τιµή του πετρελαίου κίνησης. Είναι κατά 40%
µειωµένος ο ειδικός φόρος για τους αγρότες. Μπορούµε να κάνουµε
κάτι παραπάνω, να τα κάνουµε του χρόνου, αλλά πρέπει να τα
κάνουµε, αλλιώς οι Βουλευτές από την επαρχία θα έχουµε
πρόβληµα να ψηφίσουµε τον επόµενο προϋπολογισµό, όταν
µάλιστα ξεπεράσουµε το σκόπελο, που είναι η ένταξη στην
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ενδιαφέροντα όσα
λέτε,κύριε Τσακλίδη, αλλά ο χρόνος σας έχει περάσει.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι από τα
∆υτικά Θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση µας, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", είκοσι πέντε µαθητές και δυο
συνοδοί - καθηγητές από το Γυµνάσιο Προσύµνης Αργολίδας.
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)
Ο κ. Σπύρου έχει το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΣΠΥΡΟΥ: Κυρίες και κύριοι συναδελφοι, χαίροµαι που
τη συζήτηση την παρακολουθούν δύο πρώην Πρω-
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θυπουργοί, οι οποίοι προσπάθησαν να βάλουν τον τόπο σε ένα
σωστό δρόµο ενώ απουσιάζει συστηµατικά ο σηµερινός
Πρωθυπουργός. 'Εχουµε δίκιο, όταν λέµε ότι είναι ξεκοµµένος από
τα προβλήµατα του λαού.
Παρευρίσκεται βέβαια ο κ. Γείτονας, πρώην Υπουργός, στον οποίο
θα ήθελα να θυµίσω ότι την 1η Αυγούστου στην Κέρκυρα θεµελίωσε
το νέο νοµαρχιακό νοσοκοµείο της Κέρκυρας. Πέντε µήνες πέρασαν
από την ηµέρα εκείνη και είναι µια λακούβα γεµάτη µε νερό. Τίποτε
άλλο.
Λυπάµαι πολύ που λείπει ο συµπατριώτης µου κ. ∆ρυς, για να του
θυµίσω ότι το εργοστάσιο της Μεσσαριάς παραµένει εκεί, για να
θυµίζει στους αγρότες το έγκληµα που έχει γίνει εις βάρος τους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαµαρτυρήθηκε ο προηγούµενος
συνάδελφος, ο κ. Τσακλίδης, για τις αλχηµείες, που κάνει η
Κυβέρνηση στον προϋπολογισµό.
Μα, κύριε συνάδελφε, η λογιστική αλχηµεία είναι στα προσόντα
αυτής της Κυβέρνησης. ∆εν υπάρχει αµφιβολία ότι θα µπούµε στην
ΟΝΕ µε λογιστική τακτοποίηση, όχι µε πραγµατική σύγκλιση των
δεικτών της οικονοµίας.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβερνητική
υποκρισία και ο φαρισαϊσµός περίσσεψαν τις µέρες αυτές στην
Αίθουσα του Κοινοβουλίου κατά τη συζήτηση του Προϋπολογισµού
1999, γιατί είναι υποκρισία και φαρισαϊσµός, όταν οι θύτες της
λαϊκής ευηµερίας καλλιεργούν ακόµη ελπίδες για καλύτερες µέρες
σε ένα λαό, που τον έχουν οδηγήσει στην φτώχεια, στην απόγνωση
και στην ανεργία. Παραµένετε όµως όµηροι της διαπλεκόµενης
οικονοµικής ολιγαρχίας και του βολεµένου κοµµατικού στρατού σας.
Είναι υποκρισία να επαίρεστε για την προσπάθεια που κάνετε να
µπούµε στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση και να τη
θεωρείτε αυτή σαν θετική, λαϊκή υπόθεση, ενώ είσαστε συµµέτοχοι
και συνένοχοι της µεγάλης, ή της µεγαλύτερης θα µπορούσα να πω,
λεηλασίας των οικονοµικών πόρων -που έγινε ποτέ στη χώρα αυτή
από την ίδρυση του ελληνικού κράτους- κατά τα δεκαπέντε χρόνια
που κυβερνάτε τον τόπο.
Είσαστε υπεύθυνοι που η χώρα µας βρίσκεται εξαιτίας σας, παρά
τη θέλησή της, εκτός ΟΝΕ. Και δεν έχετε το θάρρος να ζητήσετε
συγγνώµη από τον ελληνικό λαό, γιατί η χώρα µας σήµερα είναι
ουραγός στην Ευρώπη, είναι η τελευταία στη λίστα των
ευρωπαϊκών χωρών, γιατί η χώρα µας δεν µπήκε εγκαίρως στην
ΟΝΕ. Και αυτό σας το είχαµε επισηµάνει.
Είναι ακόµη εντυπωσιακό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να οµιλούν
από το Βήµα αυτό υψηλόβαθµα κυβερνητικά στελέχη για είκοσι
λεπτά και να µη λένε τίποτα ουσιαστικό, να φτιάχνουν µια έκθεση
ιδεών, να προσπαθούν να ωραιοποιήσουν την κατάσταση, να
υπολογίζουν το κοµµατικό και το πολιτικό κόστος και να
εµφανίζονται ξεκοµµένοι από την πραγµατικότητα. Μήπως
πιστεύουν ακόµη ότι ο λαός αρκείται πλέον στα λόγια, τα κούφια τα
µεγάλα;
Χθες µάλιστα, από στόµατος κυβερνητικού στελέχους άκουσα στην
Αίθουσα αυτή για τη γέφυρα Ρίου-Αντιρρίου και επειδή περνάω από
εκεί για την Κέρκυρα δεν την έχω δει. Μήπως έτσι φτιάχνουν και τα
άλλα έργα που κατά καιρούς περιγράφουν;
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Και εγώ µαζί σας.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΣΠΥΡΟΥ: Στην Αίθουσα αυτή το τόνισε και ο κ.
Βεζδρεβάνης.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): 'Εχει αντίρρηση ο κ.
Ροκόφυλλος όµως ο οποίος φαίνεται ότι περνάει από τη γέφυρα!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Περνάω πιο συχνά!
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΣΠΥΡΟΥ: Μήπως τη µπερδέψατε µε τη γέφυρα της
Κορίνθου!
Η Κυβέρνηση σε παροξυσµό ευφορίας ωραιοποιεί την κατάσταση
και είναι ξεκοµµένη από την πραγµατικότητα.
Επειδή η Κυβέρνηση άλλα υπόσχεται, κύριοι συνάδελφοι, και άλλα
πράττει, θα αναφέρω τη συµπεριφορά της στην ιδιαίτερη πατρίδα
µου, την Κέρκυρα, γιατί πιστεύω ότι ο κάθε συνάδελφος αλλά και ο

λαός που µας ακούει, γνωρίζει ανάλογες περιπτώσεις, παραλείψεις
και συµπεριφορές από το δικό του τόπο.
Στην Κέρκυρα, λοιπόν, το Ιόνιο Πανεπιστήµιο δεκατέσσερα χρόνια
παραµένει µε προσωρινή διοικούσα χωρίς κτιριακή υποδοµή, χωρίς
πρυτανικές αρχές, χωρίς λέσχη, χωρίς βιβλιοθήκη. Πρότειναν να
δηµιουργηθεί πανεπιστηµιούπολη και να εγγραφούν δέκα
δισεκατοµµύρια (10.000.000.000) στον Προϋπολογισµό.
Υποσχέθηκαν στον κερκυραϊκό λαό προεκλογικά πάντα νέες
φυλακές, νέο δικαστικό µέγαρο, νέο νοσοκοµείο που ανέφερα
προηγουµένως, νέο κτίριο για άτοµα µε ειδικές ανάγκες, νέο
διοικητικό κέντρο.
Ζήτησα να λειτουργήσει η µονάδα εντατικής θεραπείας -και το
γνωρίζει ο κύριος Υπουργός που παρίσταται- η εντατική µονάδα
λειτούργησε επί συνόδου κορυφής το 1994 και έκτοτε µηχανήµατα
εκατοµµυρίων παραµένουν αχρησιµοποίητα.
Τίποτα δεν έγινε απ'όλα αυτά. Ο γεωργικός τοµέας σε πλήρη
εγκατάλειψη. Η κατάργηση των ψεκασµών, η καταστροφή της
παραγωγής, η άρνηση αποζηµίωσης των ελαιοπαραγωγών, η τιµή
του ελαιολάδου που συναγωνίζεται το εµφιαλωµένο νερό.
Εγκατάλειψη των αγροτών στην τοκογλυφική µανία της Αγροτικής
Τράπεζας που από τράπεζα αρωγός του αγρότη έγινε δυνάστης
όταν εικοσαπλασίασε το ποσό ενός µικρού δανείου το οποίο κάποτε
πήραν.
Οι επιδοτήσεις έρχονται καθυστερηµένα, κουτσουρεµένες,
µειωµένες. Τα άδικα δε αντικειµενικά κριτήρια γονάτισαν και τις
πλέον ανθηρές µικροµεσαίες επιχειρήσεις.
Ο τουρισµός που τον λέµε ατµοµηχανή της εθνικής µας οικονοµίας,
γιατί πράγµατι είναι βιοµηχανία που δεν έχει ανάγκη πρώτων υλών,
βαδίζει χωρίς να έχει χαραχθεί µια µακρά τουριστική πολιτική.
Παραµένει πάρεργο της Υπουργού Ανάπτυξης που αδυνατεί να
απορροφήσει τους κοινοτικούς πόρους και έχει αφήσει τους
µικροεπιχειρηµατίες στο έλεος των τουριστικών γραφείων.
Ο αναπτυξιακός νόµος που ψηφίστηκε πρόσφατα, κύριοι
συνάδελφοι, αγνοεί τις µικρές οικογενειακές επιχειρήσεις και τα
χιλιάδες ενοικιαζόµενα διαµερίσµατα τα οποία εκβιάζει η Υπουργός
για την έκδοση του ειδικού σήµατος µε τα αντικειµενικά κριτήρια
από τη µια πλευρά και την πληρότητα των προηγουµένων ετών
από την άλλη πράγµα που είναι και αντισυνταγµατικό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός λοιπόν που
συζητάµε είναι Προϋπολογισµός σκοπιµότητος γιατί µε αλχηµείες
υποκρύπτει τις αδυναµίες της ελληνικής οικονοµίας. Είναι δείγµα
γραφής µιας αναποτελεσµατικής κυβέρνησης αφού απέτυχε την
ένταξή µας στην ΟΝΕ, όπως πέτυχαν άλλες χώρες που εντάχθηκαν
µετά από µας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Είναι δείγµα γραφής µιας
ανήµπορης κυβέρνησης, γιατί δεν µπορεί να προχωρήσει όλες
εκείνες τις µεγάλες διαρθρωτικές αλλαγές που θα επιτρέψουν η
χώρα µας να ανταποκριθεί µε επάρκεια στο διεθνή ανταγωνισµό.
Είναι ακόµα δείγµα γραφής µιας ανάλγητης Κυβέρνησης διότι έχει
εγκαταλείψει τους πολίτες στην τύχη τους.
Μην ψάχνετε λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, τους υποκινητές των
τελευταίων κινητοποιήσεων σε άλλους χώρους, γιατί ο πραγµατικός
υποκινητής όλων των κοινωνικών εκρήξεων και διαµαρτυριών είναι
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός µε την πολιτική που ασκεί σε όλα τα
επίπεδα της δηµόσιας ζωής. 'Οπως ο Πρωθυπουργός είναι εν
πολλοίς υπεύθυνος που µεγάλη µερίδα λαού δεν εµπιστεύεται τους
πολιτικούς και την πολιτική αφού έκανε πράξη την αναντιστοιχία
λόγων και έργων.
Θέλετε µερικά παραδείγµατα; Είπε στον ελληνικό λαό λοιπόν ότι
δεν θα µπουν άλλοι φόροι. Οκτώ φορολογικά νοµοσχέδια
ψηφίστηκαν έκτοτε και εβδοµήντα φορολογικές ρυθµίσεις και
αυξήσεις φόρων και νέοι φόροι µπήκαν έκτοτε.
Είπε ότι δε θα γίνει υποτίµηση και έγινε υποτίµηση. Είπε ότι δε θα
µειωθούν τα εισοδήµατα των εργαζοµένων και των συνταξιούχων
και  µειώθηκαν  συστηµατικά.  Η  µη  τιµαριθµοποίηση  της
φορολογικής  κλίµακας  και  τα  αυξηµένα  αντικειµενικά  κριτήρια
θα  αυξήσουν  τη  φορολογία  των  µισθωτών  και  ελευθέρων
επαγγελµατιών  κατά  15%  έως  27%  και  θα
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αφαιρεθεί ποσό άνω των εβδοµήντα πέντε δισεκατοµµυρίων
(75.000.000.000) δραχµών.
Είναι λοιπόν ή δεν είναι ο φετινός Προϋπολογισµός,
Προϋπολογισµός φτώχειας, ανεργίας, κοινωνικής αδικίας,
αντιλαϊκός και αντιαναπτυξιακός; Είναι ή όχι ένα ακόµα χτύπηµα
στο κράτος πρόνοιας, ένα ακόµα χτύπηµα στη µικροµεσαία
επιχείρηση, σε µία εποχή µάλιστα που η ανεργία καλπάζει και
πλήττει κυρίως τους νέους, όταν έχει παραδεχθεί η διεθνής γνώµη
πως σε κάθε δέκα νέες θέσεις εργασίας που δηµιουργούνται, οι
επτά δηµιουργούνται από τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις;
Αυτό το αξίωµα το αγνοεί η σηµερινή Κυβέρνηση.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Θα συντοµεύσω, κύριε Πρόεδρε, γιατί τελειώνει ο χρόνος.
Οφείλουν να δώσουν απάντηση στον ελληνικό λαό. Τα εκατόν
εξήντα τρισεκατοµµύρια (160.000.000.000.000) δραχµές που
εισπράχθηκαν από φόρους, κοινοτικούς πόρους και δανεισµό, όλα
αυτά τα δεκαοκτώ χρόνια που είµαστε στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση
από τα οποία κυβερνάτε τα δεκαπέντε, πού χρησιµοποιήθηκαν;
Μήπως φτιάξαµε την Εγνατία Οδό, το Μετρό Αθηνών, το
αεροδρόµιο των Σπάτων, το Μετρό Θεσσαλονίκης, το φυσικό αέριο,
τη ζεύξη Ρίου-Αντιρρίου ή την παιδεία µας, µε την οποία
πειραµατίζεται σήµερα ο κ. Αρσένης, ή την υγεία µας στην οποία
επικρατούν άθλιες συνθήκες; Μήπως φτιάξαµε την περίθαλψη,
µήπως φτιάξαµε τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και υπηρετείται καλύτερα ο
πολίτης; Μήπως αλήθεια φτιάξαµε καλύτερα τη γεωργία µας και
µπορέσαµε να βελτιώσουµε τη ζωή των αγροτών µας;
∆εν διέποµαι από καταστροφολογία, κύριοι συνάδελφοι, ούτε θέλω
να µηδενίσω ατοµικές προσπάθειες. Φέρετε όµως βαριά ευθύνη
που σήµερα τα παιδιά µας βαδίζουν χωρίς σιγουριά, χωρίς
προοπτική, δεν αισθάνονται ότι τα προσέχει η πατρίδα τους.
Aισθάνονται ότι τα διώχνει, τα αφήνει στην τύχη τους και µια χώρα
που δεν φροντίζει τα παιδιά της δεν έχει µέλλον.
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί έληξε ο χρόνος, τονίζοντας ότι ο
Προϋπολογισµός του 1999 επιχειρεί να αφαιρέσει ακόµη
πεντακόσια εξήντα δισεκατοµµύρια (560.000.000.000) δραχµές από
τα λαϊκά στρώµατα, µε τον άµεσο ή έµµεσο τρόπο και µε διάφορες
αλχηµείες να βελτιώσει τους δείκτες για τη σύγκλιση µε την ΟΝΕ.
Ο λαός θέλει την Ευρώπη και την ΟΝΕ, όπως τη θέλει και η Νέα
∆ηµοκρατία, αλλά δεν θέλει τους πολίτες εξουθενωµένους. Η
κοινωνική, οικονοµική και ηθική κρίση στη χώρα µας θα βαθαίνει,
όσο παραµένετε στην εξουσία. Ο λαός σας αγνοεί και δεν σας
ακούει πλέον, γιατί ζει το δικό του ατοµικό και οικογενειακό
Γολγοθά, στον οποίο εσείς τον έχετε οδηγήσει µε την πολιτική σας.
Η Ελλάδα θα βαδίσει µπροστά µε τη Νέα ∆ηµοκρατία ως
Κυβέρνηση και τον Κώστα Καραµανλή ως Πρωθυπουργό, χωρίς
δουλεία, χωρίς δεσµεύσεις, µε καθαρή πολιτική που θα έχει στόχο
την ανάπτυξη µέσα από επενδύσεις και καλή χρήση του Πακέτου
Σαντέρ, αλλά µε εξασφάλιση του κράτους πρόνοιας, της κοινωνικής
συνοχής και της κοινωνικής αλληλεγγύης.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και µε συγχωρείτε για την
καθυστέρηση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικάλαος Κατσαρός): Στερείτε όµως το χρόνο
από συναδέλφους που δεν θα µπορέσουν να µιλήσουν.
Ο κ. Φωτιάδης έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΦΩΤΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η Εθνική Αντιπροσωπεία, όπως κάθε φορά αυτήν τη
χρονική περίοδο, έτσι και φέτος συζητάει ένα από τα κορυφαία
ζητήµατα, όπως είναι αυτό του Προϋπολογισµού του κράτους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από µια κοπιαστική πορεία,
µετά από ένα οικονοµικό µαραθώνιο, µπαίνουµε πια στην τελική και
κρίσιµη ευθεία, µια ευθεία που µας οδηγεί στο µεγάλο και τελικό
στόχο, την ένταξή µας στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση.
Ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι το διαβατήριο µπορώ να πω, για
την είσοδό µας στην οµάδα των ανεπτυγµένων χωρών της

Ευρώπης.
Με την ψήφισή του και κυρίως µε την υλοποίησή του σφραγίζουµε
αυτό το διαβατήριο και ανοίγουµε διάπλατα το δρόµο προς την
Ενωµένη Ευρώπη. Σήµερα µπορούµε, εκ του αποτελέσµατος, να
διαπιστώσουµε, ότι οι θυσίες και οι προσπάθειες του λαού και των
κυβερνώντων από το 1993 απέδωσαν τους αναµενόµενους
καρπούς, καθώς οικοδοµήθηκε µια ισχυρή και αξιόπιστη οικονοµία
και ως εκ τούτου, µια ισχυρή Ελλάδα.
Είµαστε µια χώρα που ανέκτησε τη χαµένη αυτοπεποίθησή της, µια
χώρα που µπορεί να ατενίζει µε αισιοδοξία το µέλλον. Μια χώρα
που έπαψε να είναι ουραγός των ευρωπαϊκών εξελίξεων και µπορεί
να αισθάνεται ισότιµη µε τους άλλους εταίρους της.
Ποιοι ήταν οι στόχοι των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ από το 1993
στην οικονοµία, που κατέστησαν πιο σαφείς και ευκρινείς από το
1996; 'Ηταν η εξυγίανση των δηµοσιονοµικών µεγεθών, η
καταπολέµηση του πληθωρισµού, η ενίσχυση των επενδύσεων και
της παραγωγής, η ανακοπή του αυξητικού ρυθµού της ανεργίας και
µια πιο δίκαιη οικονοµική πολιτική µε προστασία των ασθενέστερων
τάξεων.
Επιτεύχθηκαν οι στόχοι; Σ' αυτό το ερώτηµα, πρέπει να υπάρξει µια
αντικειµενική απάντηση και εκ της απαντήσεως, θα προκύψει η
θέση µας για την πορεία της οικονοµίας µας.
Η απάντηση είναι, ναι και πρέπει να είναι ναι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς, γιατί το
δηµοσιονοµικό έλλειµµα ήταν 13,8%, επί του Ακαθάριστου Εθνικού
Προϊόντος το 1993, ενώ το 1998, µετά από µια κατακόρυφη πτώση,
διαµορφώνεται στο 2,2%.
Το δηµόσιο χρέος από 112% του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος
το 1993 µειώνεται στο 105% το 1998.
Ο πληθωρισµός βρίσκεται σήµερα στο χαµηλότερο επίπεδο των
τελευταίων δεκαετιών, καθώς θα κλείσει το 1998 κοντά στο 4%,
έναντι 13,7% που ήταν το 1993.
Τα επιτόκια που αποτελούν ένα από τους σηµαντικούς µοχλούς
ανάπτυξης της οικονοµίας µας, µειώνονται ραγδαία, ενώ το 1999 θα
είναι η χρονιά της κάθετης αποκλιµάκωσης.
Ο ρυθµός ανάπτυξης που ήταν αρνητικός το 1993, σήµερα φθάνει
στο 3,5% και τα τρία τελευταία χρόνια είναι υψηλότερος του µέσου
όρου της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Σε ό,τι αφορά την ανεργία και παρά την είσοδο εκατοντάδων
χιλιάδων οικονοµικών µεταναστών, αλλά και χιλιάδων προσφύγων,
η αυξητική της τάση ανακόπηκε και µε το τεράστιο πρόγραµµα
καταπολέµησής της, που ήδη τέθηκε σε εφαρµογή και είναι ύψους
τετρακοσίων δισεκατοµµυρίων (400.000.000.000) δραχµών, θα
έχουµε σηµαντικά θετικά αποτελέσµατα σ' αυτόν τον τοµέα.
Το πρόγραµµα αυτό διαψεύδει τις κατηγορίες της Αντιπολίτευσης,
περί θρησκευτικής προσήλωσης της Κυβέρνησης στους αριθµούς
και η αδιαφορία της περί των ανθρώπων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µας ο άνθρωπος ήταν και θα
παραµείνει πάντοτε το επίκεντρο της πολιτικής µας και όλη η
προσπάθεια για την ισότιµη ένταξή µας στη Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση γίνεται για την προστασία των εργαζοµένων,
των συνταξιούχων, των µικροµεσαίων επιχειρήσεων και όλων των
µη προνοµιούχων Ελλήνων.
Είναι άραγε η πτώση του πληθωρισµού, µόνο αριθµητικό ζήτηµα;
Ασφαλώς όχι. Η µείωσή του θα ωφελήσει τους 'Ελληνες, ιδίως τις
ασθενέστερες τάξεις, προστατεύοντας το εισόδηµά τους. Κι αυτό το
βλέπουµε καθηµερινά εδώ και χρόνια στην αγορά, µε τις σταθερές
τιµές που επικρατούν.
Από την πτώση των επιτοκίων, την ανάπτυξη, τη δηµοσιονοµική
εξυγίανση, ωφελούµενοι, δεν βγαίνουν µήπως οι πολίτες; 'Οποιος
ισχυρίζεται το αντίθετο, είναι εκτός πραγµατικότητος.
Κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  το  ότι  η  ελληνική  οικονοµία
βρίσκεται  σε  µια  σωστή  πορεία,  αποδεικνύεται  και  από  τις
συνεχείς  εκθέσεις  διεθνών  οικονοµικών  οργανισµών,  όπου  ο
ένας  µετά  τον  άλλο  αναγνωρίζουν  τα  επιτεύγµατα  της
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Κυβέρνησης, την ορθότητα των επιλογών της και την
αποτελεσµατικότητα των ενεργειών της.
Είναι οι ίδιοι οργανισµοί άλλωστε που κατά το παρελθόν
περιέγραφαν µε τα µελανότερα χρώµατα την εικόνα της χώρας και
της οικονοµίας της. Σήµερα, διαπιστώνοντας τη σταθερότητα και
την πρόοδο, δεν φείδονται κολακευτικών κρίσεων για την
Κυβέρνηση και την Ελλάδα. Στο εσωτερικό βέβαια οι επιτυχίες είτε
αγνοούνται είτε διαστρεβλώνονται, εξαιτίας των µικροκοµµατικών
συµφερόντων.
Θα έλεγα ότι δεν µπορούσε να είναι διαφορετικά. ∆εν µας
εκπλήσσει όµως αυτή η πρακτική. Είναι η συνήθης τακτική της
Αντιπολίτευσης και κυρίως της Αξιωµατικής, που καλλιεργώντας
ψευδαισθήσεις και υποσχέσεις για τεχνητούς παραδείσους,
επιχειρεί να καρπωθεί την πρόσκαιρη δυσαρέσκεια των πολιτών.
'Οταν όµως ολοκληρωθεί -και αυτό θα γίνει σύντοµα- η µεταβατική
περίοδος την οποία διανύουµε και ενηµερωθεί πλήρως ο λαός µας,
όταν αντιληφθεί έµπρακτα τα οφέλη και αισθανθεί την ασφάλεια της
συµµετοχής µας στην Ενωµένη Ευρώπη, τότε θα είναι βέβαιο ότι θα
αποστρέψει το βλέµµα του από τις ανεύθυνες και ανέξοδες
δηµαγωγίες. Οι κυβερνήσεις δεν εκλέγονται από τις δηµοσκοπήσεις
και µάλιστα στη µέση της θητείας τους. Κρίνονται από τους πολίτες
στις κάλπες και τότε κρίνονται θέσεις, προγράµµατα, αποτελέσµατα,
αλλά και τα στελέχη ακόµη, θα έλεγα.
Σε όλα αυτά η υπεροχή του πολιτικού µας φορέα είναι σαφής και
αναµφισβήτητη, γι' αυτό είµαι βέβαιος ότι το ΠΑΣΟΚ θα
ξανακερδίσει την εµπιστοσύνη των ψηφοφόρων στις εκλογές του
2000 και θα βρίσκεται στο τιµόνι της χώρας στην αρχή της νέας
χιλιετίας µε Πρωθυπουργό και πάλι τον Κώστα Σηµίτη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ υπερψηφίζω τον
Προϋπολογισµό στο σύνολό του και θα παρακαλούσα να κάνουµε
όλοι το ίδιο. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Βαρβιτσιώτης έχει το
λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
συζήτηση για τον Προϋπολογισµό του 1999 βρίσκει τη χώρα µας να
αντιµετωπίζει φοβερές πιέσεις για θέµατα που άπτονται της εθνικής
µας κυριαρχίας και της υπόστασης µας ως κυριάρχου κράτους. Και
αναφέροµαι, όπως αντιλαµβάνεσθε, όλες και όλοι σας, στο θέµα της
εγκαταστάσεως των S-300 στην Κύπρο.
∆ιερωτηθήκατε ποτέ πώς φθάσαµε µέχρις εδώ; Πώς η Κυβέρνηση
δέχεται να συζητήσει θέµατα που άπτονται της εθνικής µας
κυριαρχίας; Λυπάµαι να το πω, αλλά είµαι υποχρεωµένος να το
πράξω, ότι αυτό οφείλεται στις συνεχείς υποχωρήσεις έναντι της
Τουρκίας, στις οποίες έχει προβεί µέχρι σήµερα η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ.
Μετά την εθνική ταπείνωση εκείνο το βράδυ στα 'Ιµια, για την οποία
ο τότε και σήµερα Πρωθυπουργός µέσα στην Αίθουσα αυτή και από
αυτό το Βήµα εξέφρασε τις ευχαριστίες του προς τις Ηνωµένες
Πολιτείες, η Κυβέρνηση υιοθέτησε τη βήµα προς βήµα πολιτική,
που σηµαίνει στην πράξη ότι δεχόµαστε να συζητήσουµε όλες τις
απαράδεκτες τουρκικές αξιώσεις.
Στη συνέχεια, στο κείµενο της Μαδρίτης, η Ελλάδα αναγνώρισε για
πρώτη φορά -και το τονίζω- την ύπαρξη ζωτικών συµφερόντων της
Τουρκίας στο Αιγαίο, που σχετίζονται µε την ασφάλεια και την
εθνική της κυριαρχία.
Στη συνέχεια µε τη νέα δοµή του ΝΑΤΟ, η Κυβέρνηση δέχθηκε να
µην έχει η χώρα µας τον επιχειρησιακό έλεγχο στο Αιγαίο, αλλά
αυτός να ανατεθεί στο Νατοϊκό διοικητή της Νεαπόλεως, της Νοτίου
Ευρώπης, ο οποίος µπορεί να τον παραχωρήσει και σε Τούρκο
αξιωµατικό.
Ακολούθως µε τις αποφάσεις του Λουξεµβούργου, η Κυβέρνηση
δεσµεύτηκε, πάλι για πρώτη φορά, ότι δέχεται την επίλυση όλων
των εδαφικών διαφορών µε την Τουρκία µε ειρηνικά µέτρα και
κυρίως δια του δικαστηρίου της Χάγης.
Και σήµερα προετοιµάζεται, αν δεν έχει ήδη αποφασισθεί, η

υπαναχώρηση της χώρας µας κάτω από τις απειλές της Τουρκίας
και τις πιέσεις των ξένων, για τη µη εγκατάσταση των ρωσικών
πυραύλων στη µαρτυρική Μεγαλόνησο.
Ας πάρουµε, ειδικά για το θέµα αυτό, τα πράγµατα από την αρχή. Η
ελληνική Κυβέρνηση από κοινού µε την κυπριακή, αποφάσισαν την
προµήθεια και εγκατάσταση του συγκεκριµένου πυραυλικού
συστήµατος στην Κύπρο. ∆ιετυµπανίσθη τότε µε όλους τους
τόνους, ότι αυτό θα ενισχύσει την άµυνα της Κύπρου, αλλά και θα
ενδυναµώσει το δόγµα του ενιαίου αµυντικού χώρου.
Εδώ θα µου επιτρέψετε να ανοίξω µία παρένθεση. Τα ίδια είχαν
λεχθεί για την ενίσχυση του δόγµατος του ενιαίου αµυντικού χώρου,
όταν κατασκευαζόταν και το αεροδρόµιο της Πάφου. Μάλιστα, είχε
λεχθεί τότε ότι θα µεταστεγαστούν εκεί αεροσκάφη της Πολεµικής
µας Αεροπορίας.
Μπορώ να σας πληροφορήσω υπεύθυνα ότι εδώ και πολύ καιρό
έχει τελειώσει το αεροδρόµιο της Πάφου. Κανένα πολεµικό µας
αεροσκάφος δεν µεταστεγάστηκε εκεί. Εδώ κλείνω την παρένθεσή
µου.
Επανέρχοµαι στο θέµα των S-300. 'Οταν άρχισαν οι διεθνείς πιέσεις
και οι απειλές της Τουρκίας, τότε ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης
δήλωσε υπερήφανα urbi et orbi, ότι εάν εγκαταστασθούν και
χτυπηθούν οι πύραυλοι στην Κύπρο, αυτό θα αποτελέσει casus
belli για την Ελλάδα. Οι πιέσεις όµως ολοένα και γίνονταν
ισχυρότερες. Και κάτω από διάφορα προσχήµατα, δύο φορές ως
τώρα αναβλήθηκε η εγκατάσταση των πυραύλων στην Κύπρο.
Τώρα όµως o κόµπος έφθασε στο χτένι. Η ηµεροµηνία της
τελευταίας αναβολής λήγει εντός των προσεχών εβδοµάδων και οι
δύο Κυβερνήσεις πρέπει να πάρουν µία απόφαση.
'Ολες οι πληροφορίες -πληροφορίες αξιόπιστες και σοβαρές-
αναφέρουν ότι οι S-300 δεν πρόκειται να εγκατασταθούν στον τόπο
του προορισµού τους, στην Κύπρο. Και από κυπριακής πλευράς
υποστηρίζεται µετά φανατισµού ότι η ελληνική Κυβέρνηση είναι
εκείνη που πιέζει προς την κατεύθυνση αυτή και ότι αναζητείται
κάποια φόρµουλα, για να σωθούν τα προσχήµατα και φαίνεται ότι η
απόφαση είναι οι πύραυλοι να µην εγκατασταθούν στην Κύπρο,
αλλά στην Κρήτη. Και διερωτώµαι -σηµειώστε παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι αυτό το ερωτηµατικό µου- µήπως οι απειλές της
Τουρκίας πετύχουν, ώστε οι πύραυλοι να µην εγκατασταθούν καν
στην Κρήτη, αλλά να αποθηκευτούν εκεί, να µην αναπτυχθούν τα
συστήµατα, αλλά να υπάρξει µόνο αποθήκευση.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Αν πάνε στην Κρήτη, θα αναπτυχθούν.
'Ενα και ένα κάνει δύο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Αφήστε τι λέτε εσείς, κύριε συνάδελφε.
∆εν χαράσσετε εσείς την εξωτερική πολιτική. 'Αλλος την χαράσσει.
Εσείς απλώς ψηφίζετε. Αφήστε το λοιπόν αυτό.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: 'Εχετε πολύ καλή γνώση του τι κάνω.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Η µη εγκατάσταση των πυραύλων
στην Κύπρο σηµαίνει ότι αρνούµαστε το αυτονόητο δικαίωµα κάθε
ανεξάρτητου κράτους για άµυνα, όταν µάλιστα το βόρειο τµήµα της
Κύπρου, που κατέχεται παράνοµα από τα τουρκικά στρατεύµατα,
θεωρείται ότι είναι το πιο καλά και το περισσότερο εξοπλισµένο
τµήµα της υφηλίου.
Με αυτό το έγκληµα, το οποίο συντελείται, κινδυνεύει Ελλάς και
Κύπρος να καταστούν κράτη περιορισµένης εθνικής κυριαρχίας,
γεγονός που είναι βέβαιο ότι θα έχει απρόβλεπτες συνέπειες για τα
εθνικά µας θέµατα.
'Εναντι όλων αυτών των υποχωρήσεων που έκανε η Ελλάδα, ποια
ήταν η συµπεριφορά και η στάση της Τουρκίας; Στην αρχή
προέβαλε τις γκρίζες ζώνες και ύστερα, δια στόµατος του Προέδρου
της Τουρκικής ∆ηµοκρατίας, του κ. Ντεµιρέλ, διεκδικεί εκατόν
τριάντα µία νήσους, νησίδες και βραχονησίδες.
Είναι φανερό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Τουρκία
εκλαµβάνει την ελληνική υποχωρητικότητα ως αδυναµία µας.
'Ολα αυτά επιβάλλουν κατά τη γνώµη µου να σταµατήσουµε αυτόν
τον κατήφορο των υποχωρήσεων, να στηρίξουµε τις
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πάγιες εθνικές µας θέσεις, χωρίς οξύτητες, χωρίς προκλήσεις, αλλά
µε µία ήρεµη αποφασιστικότητα. Και θα έλεγα ότι αυτή η πολιτική
µπορεί να κερδίσει σε αξιοπιστία, όταν η Κυβέρνηση εµφανίζεται να
µιλά µε µία γλώσσα. ∆ιότι έχουµε το φαινόµενο άλλα να λέει ο
Υπουργός των Εξωτερικών, άλλα ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης και
άλλα ο κυβερνητικός εκπρόσωπος. Αλλά θα γίνει πιο πειστική αυτή
η πολιτική µας αν σταµατήσει η απαράδεκτη καθυστέρηση στα
εξοπλιστικά προγράµµατα των Ενόπλων ∆υνάµεων.
Θα έλεγα ότι είναι οδυνηρό αυτό, αλλά είναι απαραίτητο. Γιατί µε
αυξηµένη την αποτρεπτική δύναµη των Ενόπλων µας ∆υνάµεων,
θα µπορέσουµε να ασκήσουµε αποτελεσµατικότερη εξωτερική
πολιτική. ∆υστυχώς, όµως στον τοµέα των εξοπλισµών τα
πεπραγµένα της Κυβερνήσεως του ΠΑ.ΣΟ.Κ., τα τελευταία χρόνια
είναι αρνητικά. Συγκεκριµένα από το 1993 έως το 1996 κανένα -και
το υπογραµµίζω και το τονίζω, κανένα- νέο οπλικό σύστηµα δεν
παραγγέλθηκε. 'Οσα δε παραλείφθηκαν, οφείλονται σε εκτέλεση
συµβάσεων που είχαν υπογραφεί επί Κυβερνήσεως Μητσοτάκη και
µε τη δική µου παρουσία στο Υπουργείο Εθνικής Αµύνης.
Μετά το 1996 είναι αλήθεια ότι άρχισε κάτι να κινείται. 'Οµως και
αυτό είναι σηµαντικό, για όλες τις παραγγελίες που έγιναν µετά το
1996 δεν εφαρµόστηκαν οι προβλεπόµενες από το νόµο
διαδικασίες. Το έχω καταγγείλει υπεύθυνα, δεν πήρα ποτέ
απάντηση. Ελπίζω ότι θα συνεχισθεί η συζήτηση που έχει ανοίξει
στη ∆ιαρκή Επιτροπή Εξωτερικών και 'Αµυνας όπου θα φέρω για
µια ακόµη φορά τα στοιχεία αυτά.
Τέλος θα ήθελα να σηµειώσω ότι ενώ έχουµε µία περίοδο εντάσεως
µε τη γειτονική χώρα και έχει ανατραπεί η ισορροπία δυνάµεων, ο
προϋπολογισµός του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης βαίνει
µειούµενος. Θα σας δώσω δύο και µόνο αριθµούς. Οι δαπάνες του
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας ως ποσοστό του ΑΕΠ, το 1993 ήταν
3,4%, σήµερα είναι 2,26%. Η συµµετοχή των δαπανών του
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας στο σύνολο των κρατικών δαπανών
το 1993 ήταν 9,2% και σήµερα είναι µόλις 6,5%. Βέβαια θα ήθελα
να σηµειώσω και να υπενθυµίσω προς το Σώµα ότι τόσο ο κ.
Σηµίτης όσο και ο κ. Πάγκαλος έχουν ταχθεί πάντοτε υπέρ της
µειώσεως των αµυντικών δαπανών.
Και ενώ αυτή η εικόνα εµφανίζεται στον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Εθνικής Αµύνης µε συνεχή µείωση του ύψους του
προϋπολογισµού, πάντοτε σε σύγκριση µε το ΑΕΠ και το συνολικό
ποσοστό των δαπανών του κρατικού Προϋπολογισµού, έχουµε
ορισµένα κονδύλια του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης, που
εµφανίζουν τροµακτική αύξηση. Ποια είναι αυτά τα κονδύλια; Είναι
αυτά που έχουν σχέση µε το επιτελείο του Υπουργού.
Συγκεκριµένα οι δαπάνες του επιτελείου του Υπουργού το 1998
ήταν 3,2 δισεκατοµµύρια, σήµερα είναι 7,2 δισεκατοµµύρια.
Υπερδιπλασιάστηκαν. Και δεύτερον, οι δαπάνες της Γενικής
∆ιευθύνσεως Εξοπλισµών, µονάδας που υπάγεται απευθείας στον
Υπουργό, πέρυσι ήταν 6,3 δισεκατοµµύρια και φέτος απογειώνονται
στο ιλιγγιώδες ποσόν των 13,2 δισεκατοµµυρίων δραχµών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Μετακλητοί;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Είναι οι δαπάνες του επιτελείου
Υπουργού, κύριε συνάδελφε...
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Τι είναι αυτά;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Εσείς το ψηφίσατε, παρά τις
αντιρρήσεις...
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Τι είναι; Είναι δηµόσιες σχέσεις του
Υπουργού;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: ∆ηµιουργήθηκε µε το νοµοσχέδιο ένα
επιτελείο στον Υπουργό και πέρυσι είχε δαπάνες 3,2
δισεκατοµµύρια δραχµές.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Πείτε µας τι είναι. Είναι στρατιωτικές
δαπάνες!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ρωτήστε τον κύριο Υπουργό.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ, κύριοι!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Από 3,2 δισεκατοµµύρια, φέτος
έφθασαν τα 7,2 δισεκατοµµύρια. ∆εν σας φθάνει αυτό; ∆εν σας

φθάνει ότι η Γενική ∆ιεύθυνση Εξοπλισµών η οποία υπάγεται
απευθείας στον Υπουργό, πέρυσι είχε δαπάνες 5,3 δισεκατοµµύρια
δραχµές και τώρα έχει 13,2 δισεκατοµµύρια δραχµές;
Να σας πω και κάτι άλλο για να σας ικανοποιήσω; Ξέρετε πόσο
αυξήθηκαν -από τον Προϋπολογισµό φαίνεται- οι δαπάνες κινητής
τηλεφωνίας του επιτελείου του Υπουργού; Κατά 100%.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας παρακαλώ, κύριε
Βαρβιτσιώτη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Φαίνεται ότι ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης ετοιµάζει τη νέα του
εµφάνιση ως υποψηφίου αρχηγού στο συνέδριο.
∆ιερωτώµαι: Κανείς δεν είδε αυτές τις δαπάνες, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι; Κανείς δεν είδε αυτήν τη σπατάλη που γίνεται στο
επιτελείο του Υπουργού και στη Γενική ∆ιεύθυνση Εξοπλισµών;
Κανείς δεν είχε το θάρρος να τις περικόψει ή είναι και αυτές µέσα
στο πρόγραµµα των ενδοκυβερνητικών ισορροπιών;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Λυπούµαι, κύριε
Βαρβιτσιώτη, αλλά πρέπει να ολοκληρώσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Τελείωσα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τόπος σε αυτήν τη δύσκολη ώρα,
που είναι ώρα µεγάλων αποφάσεων, χρειάζεται δυνατό
Πρωθυπουργό και ισχυρή Κυβέρνηση. ∆υστυχώς δεν έχουµε ούτε
δυνατό Πρωθυπουργό ούτε ισχυρή Κυβέρνηση.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Υπουργός ∆ηµόσιας
Τάξης κ. Πετσάλνικος έχει το λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης): Ο
τόπος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει δυνατό Πρωθυπουργό και
ισχυρή Κυβέρνηση. Χρειάζεται βέβαια και µια υπεύθυνη και σοβαρή
Αντιπολίτευση. Και δυστυχώς εκεί υπάρχει έλλειµµα, κύριε
Βαρβιτσιώτη. Υπάρχει έλλειµµα επί τέσσερα χρόνια και θα υπάρξει,
φοβάµαι και για αρκετά ακόµα χρόνια αυτό το έλλειµµα από
πλευράς της Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Επειδή µου κάνατε την τιµή να
αναφερθείτε στα όσα είπα προηγουµένως, θέλω να σας πω ότι η
Κυβέρνηση έχει παγιώσει µια συνήθεια να κατηγορεί την
Αντιπολίτευση για δικά της λάθη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Βαρβιτσιώτη, σας
παρακαλώ. Εάν δηµιουργείται προσωπικό θέµα, ζητήστε το λόγο
όταν τελειώσει ο κύριος Υπουργός.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, για µια ακόµη φορά οµιλητές από την
Αντιπολίτευση αναφερόµενοι σε θέµατα δηµόσιας τάξης και
ασφάλειας, υπέπεσαν στο παράπτωµα υπερβολών και λαϊκισµού
δυστυχώς, φθάνοντας στο σηµείο να παροµοιάζουν τη χώρα µας µε
ανοχύρωτη πολιτεία. Αρκετοί έκαναν λόγο για ανυπαρξία και
αναξιοπιστία -επί λέξει έχω σηµειώσει- καθώς και για ανικανότητα
της Ελληνικής Αστυνοµίας.
Θα µου επιτρέψετε για µια ακόµη φορά σ'αυτήν την Αίθουσα να
επισηµάνω ότι αυτού του είδους οι αντιπολιτευτικές κορώνες δεν
βοηθούν στη δηµιουργία του κατάλληλου κλίµατος για την
αντιµετώπιση των όποιων προβληµάτων. Αφορισµοί του τύπου
"δεν υπάρχει Αστυνοµία" ή "οι πολίτες βρίσκονται στο έλεος των
εγκληµατιών", δεν συνιστούν υπεύθυνη και σοβαρή προσέγγιση
ενός τόσο σηµαντικού θέµατος όπως είναι η αντιµετώπιση της
εγκληµατικότητας, όπως είναι η εξασφάλιση των προϋποθέσεων για
την εµπέδωση του αισθήµατος ασφάλειας που δικαιούται ο πολίτης.
Αυτού του είδους οι γενικοί αφορισµοί είναι άδικοι, υπερβολικοί και
µπορούν να καταστούν ακόµα και επικίνδυνοι, γιατί υποσκάπτουν
το ηθικό των στελεχών της Ελληνικής Αστυνοµίας.
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Επιπόλαιες προσεγγίσεις που έχουν ως στόχο τον εντυπωσιασµό
αγνοούν -το ερώτηµά µου είναι αν ηθεληµένα το κάνουν- τη
δηµιουργία, τα τελευταία χρόνια, ενός εντελώς διαφορετικού
περιβάλλοντος όχι µόνο στη χώρα µας, αλλά σε ολόκληρη την
Ευρώπη µετά τις αλλαγές που έγιναν στις χώρες της περιοχής µας.
Αλλαγές που προκάλεσαν και προκαλούν τεράστιες µετακινήσεις
προσώπων που ως λαθροµετανάστες εισήλθαν ή επιχειρούν να
προσέλθουν στη χώρα µας, αφού είναι η πλέον αναπτυγµένη χώρα
στην ευρύτερη περιοχή που µας περιβάλλει.
Μέσα σε αυτό το περιβάλλον η ανάπτυξη µορφών
εγκληµατικότητας, όπως η διακίνηση ναρκωτικών, η εκµετάλλευση
εκδιδοµένων γυναικών, η διακίνηση όπλων, αλλά και άλλων
µορφών εγκληµατικότητας, είναι γεγονός. Τα προβλήµατα αυτά
πολλές φορές µε µεγαλύτερη ένταση εµφανίστηκαν σε όλες τις
χώρες της Ευρώπης.
Τα νέα και αιφνίδια αυτά δεδοµένα µιας εγκληµατικότητας χωρίς
σύνορα, θα έλεγα ότι βρήκαν σε ένα ορισµένο βαθµό
απροετοίµαστη την Αστυνοµία της χώρας µας, όπως βρήκαν
απροετοίµαστες και τις αστυνοµίες άλλων δυτικοευρωπαϊκών
χωρών.
Θα έλεγα επίσης ότι για ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα υπήρξε
αµηχανία στη χώρα µας σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση άγνωστων
στο παρελθόν φαινοµένων, όπως η µαζική είσοδος
λαθροµεταναστών.
Αν γυρίσουµε λίγα χρόνια πριν στην κρίσιµη περίοδο 1993 θα
διαπιστώσουµε για παράδειγµα ότι τότε εφαρµόστηκε µια ιδιότυπη
αµήχανη πολιτική ανοικτών συνόρων που άφηνε να εισέρχονται
χιλιάδες οικονοµικοί µετανάστες καθηµερινά. Θα θυµάστε ότι τότε
είχαν οργανωθεί ακόµα και χώροι υποδοχής.
Το αποτέλεσµα ήταν να εισέλθουν εκατοντάδες χιλιάδες αλλοδαποί
χωρίς έλεγχο, χωρίς νόµιµα χαρτιά, χωρίς διατυπώσεις. Αργήσαµε
ως χώρα να αντιληφθούµε ότι αυτό θα δηµιουργούσε προβλήµατα
αφού η αγορά εργασίας και η κοινωνία δεν µπορούσε να αντέξει
τόσο µεγάλο αριθµό και µάλιστα χωρίς να υπάρχουν κανόνες που
θα υποβοηθούσαν στην οµαλή τους ενσωµάτωση στην κοινωνία
µας.
Και δεν ακούστηκαν, δυστυχώς, τότε οι φωνές όσων από εµάς
ζούσαµε αυτήν την κατάσταση στις παραµεθόριες ιδιαίτερα
περιοχές, που υπογραµµίζαµε ότι η απουσία κάθε ελέγχου θα
εσήµαινε ότι ανάµεσα στις εκατοντάδες χιλιάδες λαθροµεταναστών
που εισήρχοντο ανεµπόδιστα στη χώρα µας, θα εισήρχοντο ακόµα
και παραβάτες του κοινού Ποινικού ∆ικαίου, αφού ήταν γνωστό ότι
οι φυλακές είχαν ανοίξει τότε στις γειτονικές χώρες.
Μόλις το 1993 άρχισαν ουσιαστικά να λειτουργούν σε περιορισµένο
αριθµό τα πρώτα µεταβατικά αποσπάσµατα σε ορισµένες
παραµεθόριες περιοχές. Στο µεταξύ, όµως, είχε δηµιουργηθεί ένα
ψυχολογικό κλίµα σε γειτονικές χώρες, ότι εν πολλοίς είναι εύκολο
να εισέλθει στην Ελλάδα και το ρεύµα µεγάλωνε συνεχώς.
Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης έκανε συνεχώς λόγο
για διαρκώς αυξανόµενη εγκληµατικότητα και για αίσθηµα
ανασφάλειας, λόγω αδράνειας της Κυβέρνησης.
Εάν ρίξουµε µία µατιά στα στατιστικά στοιχεία θα διαπιστώσουµε ότι
οι ρυθµοί ποσοστιαίας αύξησης της εγκληµατικότητας -και µάλιστα
στα βαρέα όπως λέγονται εγκλήµατα, όπως ανθρωποκτονίες,
ληστείες, κλοπές, διαρρήξεις- είναι πράγµατι πάρα πολύ µεγάλοι
στην περίοδο 1990-1993. Είναι 51% ...
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Ε, όχι κύριε Υπουργέ.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης): Είναι
στοιχεία αυτά και δεν αµφισβητούνται. Είναι από τα στοιχεία για τα
εγκλήµατα, κύριε Φούσα.
Στην περίοδο αυτή είχαµε 51% αύξηση στις ανθρωποκτονίες,
55,60% στις ληστείες και 24% περίπου στις κλοπές και διαρρήξεις.
Η εγκληµατικότητα στη χώρα µας στα βαρέα εγκλήµατα είναι σε ένα
επίπεδο που κατατάσσει τη χώρα µας στη δωδέκατη θέση από όλες
τις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Βέβαια, ο στόχος µας είναι να
µειωθεί ακόµα περισσότερο, να πέσουµε στη δέκατη πέµπτη θέση.

Αυτή πρέπει να είναι η επιδίωξη και αυτό κάνουµε.
Οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. από την πρώτη στιγµή έδωσαν
ιδιαίτερη βαρύτητα στην αντιµετώπιση του προβλήµατος της
λαθροµετανάστευσης. Οργανώθηκαν σαράντα έξι µεταβατικά
αποσπάσµατα σε παραµεθόριους νοµούς. ∆ηµιουργήθηκαν τα
συνεργεία ελέγχων, µπλόκα σε όλη την επικράτεια και ενισχύσαµε
την παρουσία των Ενόπλων ∆υνάµεων στα σύνορα.
Η σηµερινή Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ., η Κυβέρνηση του Κώστα
Σηµίτη, έχει θέσει ως πρώτη προτεραιότητα τα προβλήµατα της
λαθροµετανάστευσης. Είναι χαρακτηριστικό ότι την περίοδο 1996-
1998 επαναπροωθήθηκαν ή απελάθηκαν συνολικά εξακόσιες
δεκαοκτώ χιλιάδες λαθροµετανάστες. Παράλληλα προχωρήσαµε ως
Κυβέρνηση στις απαιτούµενες διαδικασίες για τη νοµιµοποίηση της
παραµονής και εργασίας αριθµού αλλοδαπών στη χώρα µας.
Με την καταγραφή και νοµιµοποίηση αυτών θα περιοριστεί η
εγκληµατικότητα και τα γενικότερα προβλήµατα τάξης και
ασφάλειας που συνδέονται µε τη διαµονή των αλλοδαπών και
ταυτόχρονα θα εξαλειφθούν φαινόµενα εκµετάλλευσής τους. Αυτό
έπρεπε να είχε γίνει πολύ-πολύ νωρίτερα.
Για την περαιτέρω βελτίωση της φύλαξης των συνόρων και την
αποτροπή εισόδου των λαθροµεταναστών, η Κυβέρνηση
δηµιούργησε την υπηρεσία συνοριακής φύλαξης, που στελεχώνεται
τις ηµέρες αυτές µε χίλιους συνοριακούς αστυνοµικούς. Αρχίζουν
την εκπαίδευσή τους αρχές Ιανουαρίου και από το τέλος του
χειµώνα, αρχές άνοιξης αναλαµβάνουν υπηρεσία στα σύνορα. Τα
µεταβατικά αποσπάσµατα δεν θα καταργηθούν, αλλά βέβαια µε
µικρότερο αριθµό θα ελέγχουν τη ζώνη πίσω από τα σύνορα, για να
στεγανοποιηθούν τα σύνορα, για να υπάρχουν πλήρεις κανόνες και
ασφάλεια στις παραµεθόριες περιοχές.
Αυτή η Κυβέρνηση προκειµένου να εκσυγχρονιστεί γρήγορα η
Αστυνοµία, για να ανταπεξέλθει στις νέες απαιτήσεις, εξασφάλισε
σύγχρονο εξοπλισµό µε ηλεκτρονικές συσκευές για τη βαλιστική
έρευνα, για τον έλεγχο δακτυλικών αποτυπωµάτων, πλαστικών
πινακίδων, καθώς και για την ανάλυση του DNA.
Αυτή η Κυβέρνηση ίδρυσε τέσσερα νέα τµήµατα δίωξης
ναρκωτικών στα βόρεια σύνορά µας και ενίσχυσε τη στελέχωση και
τον εξοπλισµό των υπηρεσιών δίωξης ναρκωτικών σε όλη τη χώρα.
Αυτή η Κυβέρνηση, κύριοι συνάδελφοι, προχώρησε στον
εκσυγχρονισµό του εξοπλισµού µε την προµήθεια χιλίων εβδοµήντα
οχηµάτων και τετρακοσίων µοτοσικλετών, καθώς και τριών
περιπολικών σκαφών.
Αυτή η Κυβέρνηση για την εξασφάλιση της αξιοκρατίας, όπως
γνωρίζετε και για τη βελτίωση της εκπαίδευσης των νέων
αστυνοµικών, καθιέρωσε την εισαγωγή στις σχολές µε το σύστηµα
των γενικών εξετάσεων, αυξάνοντας και τη διάρκεια σπουδών.
Αυτή η Κυβέρνηση καθιέρωσε τη µοριοποίηση των µεταθέσεων για
να απαγκιστρωθούν επιτέλους οι αστυνοµικοί από κοµµατικές και
από οποιουδήποτε άλλου είδους παρεµβάσεις. Και για την πάταξη
της διαφθοράς, καθιερώσαµε το πόθεν έσχες για τους
αστυνοµικούς. Φέτος έχουν υποβάλει τις δηλώσεις τους, που
ελέγχονται ήδη, σαράντα δύο χιλιάδες, το σύνολο δηλαδή των
αστυνοµικών.
Πέρα όµως απ' αυτά, είµαστε αποφασισµένοι να διασφαλίσουµε
πλήρως την Αστυνοµία από φαινόµενα διαφθοράς και να
προστατεύσουµε το κύρος και την αξιοπρέπεια της µεγίστης
πλειοψηφίας των έντιµων αστυνοµικών. Γι' αυτό προχωρούµε στη
σύσταση της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων που αποστολή
της θα είναι η διερεύνηση, εξυχνίαση και δίωξη εγκληµάτων
αστυνοµικών. Το νοµοσχέδιο θα κατατεθεί τον Ιανουάριο στη
Βουλή.
Τα  νέα  δεδοµένα  επιβάλλουν  µια  γενικότερη  και  ουσιαστική
αναδιάταξη  της  οργάνωσης  και  αναδιοργάνωση  της  λειτουργίας
της  Αστυνοµίας.  Για  το  σκοπό  αυτό  έχουµε  καταρτίσει
πρόγραµµα  που  θα  υλοποιήσουµε  τους  αµέσως  επόµενους
µήνες.  Στα  πλαίσια  αυτά  θα  προχωρήσουµε  στη  δηµιουργία
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του Αρχηγείου της Αστυνοµίας, στην αναδιοργάνωση υπηρεσιών
στην Αττική, αλλά και στην περιφέρεια, σύµφωνα µε τα νέα
δεδοµένα και τις πραγµατικές ανάγκες της αστυνόµευσης. Η
εµπέδωση του αισθήµατος της ασφάλειας είναι αυτό που χρειάζεται
ο πολίτης, η κοινωνία µας.
Η Αστυνοµία πρέπει να είναι κοντά στον πολίτη, η Αστυνοµία
πρέπει να είναι παρούσα στους δρόµους. Γι' αυτό ξεκινήσαµε ήδη
πριν από τρεις εβδοµάδες και εφαρµόζουµε, ειδικό πρόγραµµα
επιπρόσθετης αστυνόµευσης πολυσύχναστων και άλλων περιοχών
στο λεκανοπέδιο, µε εποχούµενες περιπολίες πενήντα περιπολικών
επιπρόσθετα και εκατόν δέκα µοτοσυκλετών, καθώς και πεζών
περιπολιών. ∆ιαθέσαµε γι'αυτό το πρόγραµµα πεντακόσιους
αστυνοµικούς επιπρόσθετα. Αντίστοιχο πρόγραµµα άρχισε να
εφαρµόζεται στη Θεσσαλονίκη και επεκτείνεται σε άλλες περιοχές
της χώρας.
Ξεκινήσαµε επίσης και θα εφαρµόζουµε συνεχώς ελέγχους σε
τοµείς που προσφέρονται για ανάπτυξη της παρανοµίας, όπως οι
τοµείς τυχερών παιγνίων, αδικηµάτων περί τα ήθη κλπ. Για όλα
αυτά, αλλά και γενικότερα για την ενίσχυση των µαχίµων
υπηρεσιών χρειάζεται αστυνοµικό προσωπικό.
Για το σκοπό αυτό θα προχωρήσουµε στην αποδέσµευση
αστυνοµικού προσωπικού που µέχρι τώρα ήταν επιφορτισµένο µε
αλλότρια, θα έλεγα, έργα όπως για παράδειγµα η εξωτερική φύλαξη
των φυλακών και οι µεταγωγές. Τους πρώτους µήνες του 1999
δηµιουργείται από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης ειδικό Σώµα για το
σκοπό αυτό. Επίσης, θα απαλλάξουµε τους αστυνοµικούς από τον
έλεγχο των χειραποσκευών στα αεροδρόµια, από την επίδοση
δικογράφων και από διαδικασίες που είναι αρµοδιότητα πλέον της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
Θα προχωρήσουµε ακόµα στην αναµόρφωση του συστήµατος
κρίσεων, προαγωγών µε πλήρη κατοχύρωση της αξιοκρατίας.
Αντικειµενικά κριτήρια αξιολόγησης που θα στηρίζονται σε συνεχή
έλεγχο και συνεχείς επιθεωρήσεις θα είναι τα χαρακτηριστικά του
νέου συστήµατος.
Η εκπαίδευση είναι ένας ακόµη τοµέας που αποτελεί για µας µία
από τις πρώτες προτεραιότητες. Από τους πρώτους µήνες,
συγκεκριµένα από το Φεβρουάριο του νέου έτους, θα ξεκινήσουµε
την εφαρµογή ενός εκτεταµένου προγράµµατος συνεχούς
εκπαίδευσης των υπηρετούντων αστυνοµικών.
Η Ελληνική Αστυνοµία, όπως και το Πυροσβεστικό Σώµα
χρειάζονται εκσυγχρονισµό των υποδοµών µε ακόµα πιο ταχείς
ρυθµούς, εκσυγχρονισµό των µέσων, του εξοπλισµού. Για το σκοπό
αυτό έχει αποφασιστεί, µε εντολή του Πρωθυπουργού, η
χρηµατοδότηση ενός πρωτόγνωρου για τα ελληνικά δεδοµένα
προγράµµατος συνολικού ύψους εκατό δισεκατοµµυρίων
(100.000.000.000) δραχµών για τα επόµενα χρόνια.
Στον υπό συζήτηση Προϋπολογισµό έχουν γίνει για πρώτη φορά
εγγραφές που φθάνουν για τον εξοπλισµό και τα µέσα της
Αστυνοµίας τα είκοσι έξι δισεκατοµµύρια (26.000.000.000) δραχµές
και έχει εγγραφεί ένα σηµαντικό επίσης ποσό άνω των πέντε
δισεκατοµµυρίων για ταχύτατο εκσυγχρονισµό των εξοπλισµών του
Πυροσβεστικού Σώµατος.
Επειδή ορισµένοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας σε µια
επερώτηση που συζητήσαµε πρόσφατα αµφισβητούσαν τις
εγγραφές, τους είχα δώσει τους κωδικούς. Οι ίδιοι συνάδελφοι, στη
συζήτηση του Προϋπολογισµού τώρα, δεν αµφισβήτησαν την
ύπαρξη των εγγραφών αυτών γιατί διάβασαν φαίνεται τον
Προϋπολογισµό, αλλά αµφισβήτησαν το εάν τα ποσά αυτά είναι
αρκετά για τον εκσυγχρονισµό της Αστυνοµίας, τα είκοσι έξι
δισεκατοµµύρια (26.000.000.000) δραχµές, όπως είπα, που έχουν
εγγραφεί.
Για να πάρετε µια γεύση, κύριοι συνάδελφοι -και ιδίως της Νέας
∆ηµοκρατίας- πρέπει να κάνουµε µια σύγκριση της προτεραιότητας
που έδινε ή των χρηµατοδοτήσεων που εξασφάλιζε η Νέα
∆ηµοκρατία ως κυβέρνηση, πριν από µερικά χρόνια.
Το 1993 οι συνολικές εγγραφές δεν ξεπερνούσαν τα 6,5
δισεκατοµµύρια δραχµές. Σε όλη την τετραετία 1990-1993, για την
Αστυνοµία και το Πυροσβεστικό Σώµα είχατε δώσει λιγότερα
χρήµατα, από όσα δίνουµε εµείς για το 1999, µε τον υπό συζήτηση
Προϋπολογισµό, για εκσυγχρονισµό υποδοµών, εξασφάλιση
απαραίτητων µέσων κ.λπ.

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα καταβάλλουµε κάθε
προσπάθεια εξαντλώντας τα όρια που θέτει η δηµοσιονοµική
πολιτική, για να βελτιώσουµε, όπου και όπως µπορούµε, τις
οικονοµικές απολαβές των αστυνοµικών. ∆εν πρέπει, όµως, να µας
διαφεύγει ότι µε την εφαρµογή του νέου µισθολογίου κατεβλήθη
από αυτήν την Κυβέρνηση σηµαντική προσπάθεια για βελτίωση
των αποδοχών.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Επειδή και εδώ ειπώθηκε µία κριτική από ορισµένους συναδέλφους
της Νέας ∆ηµοκρατίας ότι η Κυβέρνηση δεν έχει φροντίσει τον
παράγοντα άνθρωπο, τις αµοιβές των αστυνοµικών, θα µου
επιτρέψετε κλείνοντας να κάνω ορισµένες απλές συγκρίσεις, που
αποδεικνύουν ότι οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. ήταν αυτές που
βελτίωσαν ουσιαστικά τις αποδοχές του προσωπικού της Ελληνικής
Αστυνοµίας.
Για παράδειγµα, το 1993 οι µεικτές µηνιαίες αποδοχές του
πρωτοδιοριζόµενου άγαµου αστυφύλακα -χωρίς το πενθήµερο, δεν
το υπολογίζω αυτό, ούτε τότε ούτε τώρα- ήταν εκατόν τριάντα δύο
χιλιάδες (132.000) δραχµές. Στην τριετία 1990-1993 είχατε αυξήσει
αυτές τις αποδοχές συνολικά µόνο κατά είκοσι µία χιλιάδες
οκτακόσιες (21.800) δραχµές και τις είχατε φθάσει στις εκατόν
τριάντα δύο χιλιάδες (132.000) δραχµές το µήνα. Σήµερα οι
αντίστοιχες αποδοχές είναι διακόσιες τριάντα τέσσερις χιλιάδες
(234.000) δραχµές.
Επίσης, το 1993 οι µεικτές αποδοχές ενός αστυφύλακα έγγαµου µε
δύο παιδιά και δεκαπέντε χρόνια υπηρεσίας, ήταν διακόσιες
δεκαεπτά χιλιάδες (217.000) δραχµές. Σήµερα, τέσσερα χρόνια
µόλις µετά, ανέρχονται στις τετρακόσιες έντεκα χιλιάδες (411.000)
δραχµές.
Τέλος, το 1993 οι µεικτές αποδοχές ενός αστυνόµου Β' για
παράδειγµα εγγάµου µε δύο παιδιά και υπηρεσία είκοσι ετών, ήταν
όλες και όλες διακόσιες πενήντα µία χιλιάδες (251.000) δραχµές,
ενώ σήµερα ανέρχονται στις τετρακόσιες ογδόντα δύο χιλιάδες
(482.000) δραχµές.
Αυτά τα λίγα παραδείγµατα αποδεικνύουν πράγµατι ποια
κυβέρνηση έδειξε την απαραίτητη ευαισθησία και εξασφάλισε και
για τη βελτίωση των αµοιβών των αστυνοµικών, τα απαραίτητα
κονδύλια.
Με άλλα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο υπό συζήτηση
Προϋπολογισµός προβλέπει σε σηµαντικό βαθµό την κάλυψη των
αναγκών για µια σύγχρονη και αποτελεσµατική Αστυνοµία. Και
µόνο γι' αυτόν το λόγο πιστεύω ότι θα άξιζε τον κόπο να ψηφιστεί
και από την πλευρά της Αντιπολίτευσης.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας ευχαριστώ και εγώ,
κύριε Υπουργέ.
Ο κ. Ροκόφυλλος έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα
τον Προϋπολογισµό της επόµενης χρονιάς και νοµίζω πως πρέπει
να το κάνουµε µε συνείδηση ευθύνης απέναντι σ' αυτόν το λαό,
αποφεύγοντας να τον παραπλανήσουµε σε οτιδήποτε αφορά τη
µοίρα του.
Αυτός ο Προϋπολογισµός είναι πράγµατι Προϋπολογισµός ένταξης,
γιατί συνεχίζει µε επιτυχία την ανοδική πορεία της οικονοµίας µας,
που άρχισε το 1994 και ολοκληρώνεται µε την κατάληψη, αν θέλετε,
της τελευταίας βαθµίδας µέχρις ότου φθάσουµε στο κεφαλόσκαλο
της ΟΝΕ.
Ξέρετε όλοι σας και γνωρίζει και ο ελληνικός λαός, τι παραλάβαµε
το 1993. 'Ηταν χαµηλοί οι δείκτες εκείνη την εποχή. 'Ηταν κακοί οι
δείκτες, παρ' όλη την προσπάθεια που ασφαλώς κατέβαλε η
κυβέρνηση της εποχής 1990-1993.
Αρχίσαµε τη δύσκολη προσπάθεια, να πάρουµε τον πληθωρισµό
από το 13,8% και να τον κατεβάσουµε κάτω από το 3%. Αυτό
αναλάβαµε.  Κι'  ακόµη  να  πάρουµε  το  έλλειµµα  από  το  14,2%
και  να  το  κατεβάσουµε  σιγά-σιγά  κάτω  από  το  3%,  που
προβλέπει  το  Μάαστριχτ.  Να  πετύχουµε  τα  ίδια  πράγµατα  και
στα  επιτόκια,  όπως  και  στο  χρέος.  Και  φθάσαµε  σε  ένα
σηµείο  να  έχουµε  πια  καλύψει  τα  τέσσερα  από  τα  πέντε
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κριτήρια και να µένει µόνο το κριτήριο του πληθωρισµού, όπου και
εκεί έχουµε πλησιάσει πάρα πολύ. Βρισκόµαστε ήδη, στο τέλος
αυτής της χρονιάς, στο 4% ή ορθότερα στο 3,5%, µε έντονη την
κοθοδινή προοπτική για τους αµέσους προσεχείς µήνες.
'Ολοι το βλέπουν αυτό. 'Ολοι το παραδέχονται. Θα έπρεπε, όµως,
οι αγορητές της Νέας ∆ηµοκρατίας κυρίως -τα µικρότερα κόµµατα
έχουν τους δικούς τους καταναγκασµούς- να διαβάζουν έστω το
σοβαρότερο δηµοσιογραφικό στήριγµα της παράταξής τους, την
εφηµερίδα "ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ".
Η χθεσινή, λοιπόν, "ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ" έχει ως πρωτοσέλιδο το εξής:
"Ευχάριστη εξαίρεση η Ελλάδα. Βελτιώνει τις προβλέψεις του για τα
βασικά µεγέθη το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο" (τίτλος).
Και συνεχίζει "Η Ελλάδα αποτελεί µία από τις ελάχιστες εξαιρέσεις
στο θολό τοπίο των απαισιόδοξων προβλέψεων του ∆ιεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου για τις προοπτικές της παγκόσµιας
οικονοµίας το 1999". Και ακολουθεί µία παράθεση της µεγάλης
επιτυχίας της Ελλάδος στο θολό παγκόσµιο τοπίο, όπως πολύ
σωστά λέει το ∆.Ν.Τ.. Ακόµη και στον τοµέα τον πιο δύσκολο για
µας, τον τοµέα της ανεργίας, σηµειώνει το ∆.Ν.Τ. ότι η Ελλάδα
βρίσκεται στο 10%, ενώ την ίδια στιγµή η Φιλανδία στο 12,6%, το
Βέλγιο στο 12,6%, η Γαλλία στο 12,7%, η Ιταλία στο 12,3%, ακόµη
και η πανίσχυρη Γερµανία στο 11,5%. 'Ολες αυτές οι χώρες σε
χειρότερη θέση από εµάς. Και η Ισπανία στο 20,8%! Γιατί λοιπόν οι
γοερές κραυγές σας; Ποιον θέλετε να εξαπατήσουν αυτές οι
κραυγές;
Θα καταθέσω τον πίνακα του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, του
πιο αυστηρού δηµοσιονοµικού οργανισµού στον κόσµο, για να
µπορέσετε επιτέλους, έστω εκ των υστέρων, να αντιληφθείτε ότι δεν
είναι πρέπον, δεν είναι ευπρεπές, να δηµαγωγείτε για θέµατα τόσο
µεγάλης σηµασίας.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ.Χρήστος Ροκόφυλλος καταθέτει για
τα Πρακτικά τον σχετικό πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
'Οµως εδώ υπάρχουν κάποιες ενστάσεις που θα ήθελα να δω. Λένε
πολλοί αγορητές της Νέας ∆ηµοκρατίας, µε πρώτο και καλύτερο τον
Αρχηγό τους, τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης: "µα,
αυτοί είναι δείκτες. Τι δουλειά η δεικτολογία", µας είπε χθες. "'Αλλο
οι δείκτες, άλλο η πραγµατικότητα", ισχυρίστηκε. Κύριοι
συνάδελφοι, πουθενά στον κόσµο δεν υπάρχει Οικονοµική Σχολή
που ν' αντιπαραθέτει τους δείκτες µε την πραγµατικότητα. ∆εν είναι
δύο διαφορετικά µεγέθη. Οι δείκτες αποτυπώνουν την
πραγµατικότητα, µετρούν την πραγµατικότητα, εκφράζουν την
πραγµατικότητα. ∆εν µπορούν ν' αντιπαρατεθούν, σ' αυτήν, δεν
µπορούν ν' αποσυνδεθούν από την πραγµατικότητα. Μα, αυτό είναι
είναι κοµπογιαννιτισµός. Η προσπάθειά σας θυµίζει κάποιους
παλιούς γιατρούς αποµονωµένων ορεινών χωριών που επειδή το
θερµόµετρο δεν επαλήθευε τις προβλέψεις τους, το έσπαγαν, για να
εµπιστευθούν ανενόχλητοι τη δική τους ετσιθελική εντύπωση η
διαίσθηση.
∆υστυχώς δεν έχετε αντιληφθεί πού βρίσκεσθε. Εµείς τι αναλάβαµε
να κάνουµε; Εσείς δεν υπογράψατε τη Συνθήκη του Μάαστριχτ; Η
Συνθήκη του Μάαστριχτ µιλάει πουθενά για πραγµατική οικονοµία;
Για τι µιλάει; Για δείκτες µιλάει. Εσείς την υπογράψατε και εµείς την
ψηφίσαµε µαζί σας στη Βουλή τη Συνθήκη του Μάαστριχτ. Η
συνθήκη αυτή µας λέει να αναλάβουµε να βελτιώσουµε ορισµένους
δείκτες, συγκεκριµένους δείκτες. Μ' αυτούς θα κριθούµε. Με αυτούς
θα µπούµε στην ΟΝΕ. Και αυτό κάναµε. Προβλέπει η Συνθήκη του
Μάαστριχτ ότι πρέπει να γίνουµε πλούσιοι όσο η Γερµανία; Μας
λέει µήπως ότι πρέπει να συναγωνιστούµε τη Γαλλία ή την Ιταλία σε
κοινωνικές δαπάνες; 'Οχι βέβαια! Υποχρεωθήκαµε, όλες οι χώρες,
να βελτιώσουµε τους δείκτες του πληθωρισµού, τα δηµοσιονοµικά
ελλείµµατα του δηµόσιου χρέους, των επιτοκίων και της
νοµισµατικής σταθερότητας. Ξέρατε εσείς δε πάρα πολύ καλά ότι το
έργο αυτό, της βελτίωσης αυτών των δεικτών, ήταν εξαιρετικά
δύσκολο. Και το ξέρατε ότι ήταν εξαιρετικά δύσκολο, µια και

παλέψατε επί τέσσερα σχεδόν χρόνια, από το 1990 µέχρι το τέλος
του 1993 και δεν καταφέρατε να τους βελτιώσετε. ∆εν θέλω να
πιστέψω ότι δεν είχατε την πρόθεση. ∆εν θέλω να πιστέψω ότι
αδιαφορήσατε. 'Οχι. Αλλά η πραγµατικότητα ήταν σκληρή. 'Ηταν
αντικειµενικά πάρα πολύ δύσκολο για την Ελλάδα να καλύψει αυτό
που µε µεγάλη δυσκολία, µόλις και µετά βίας την τελευταία στιγµή,
πέτυχαν φέτος η Γερµανία, η Γαλλία και η Ιταλία. ∆εν θυµάστε την
προσπάθειά τους και την αγωνία τους; Το ξέρετε καλά και γι' αυτόν
το λόγο όλα τα προηγούµενα χρόνια µας λέγατε: "Είναι όνειρο
θερινής νυκτός να "πιάσετε" τους δείκτες. Κοιµάστε, είστε µακριά
νυχτωµένοι". Αυτά έλεγαν τα ηγετικά στελέχη της Νέας
∆ηµοκρατίας. ∆εν πιάνονται αυτοί οι δείκτες, ισχυριζόσαστε. Και
λέγατε ακόµη ότι πρέπει τάχα να κάνουµε πολιτική
διαπραγµάτευση, ώστε και µε χαµηλότερους δείκτες να µας κάνουν
το χατίρι να µπούµε.
Να πω και κάτι άλλο, που είναι πολύ σηµαντικό και πρέπει να το
γνωρίζει ο ελληνικός λαός. Σ' αυτήν την ηράκλεια προσπάθεια, να
βελτιώσουµε τους δείκτες και να "πιάσουµε" τα πολύ δύσκολα
κριτήρια του Μάαστριχτ, είχαµε να κάνουµε µε µία Αντιπολίτευση, η
οποία κυριολεκτικά έβαζε µπαστούνια στις ρόδες της ελληνικής
οικονοµίας και της κυβερνητικής προσπάθειας. Θα σας το αποδείξω
πολύ εύκολα, µε ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα.
Μεταξύ των πολλών δεικτών που αναλάβαµε να βελτιώσουµε ήταν
και το δηµοσιονοµικό έλλειµµα. Το 14,2% έπρεπε να το
κατεβάσουµε κάτω από το 3%. Μέχρι το 1993 όλο αυξανόταν. Πώς
θα το κατεβάζαµε; Θα έπρεπε να αυξήσουµε τις εισπράξεις και να
µειώσουµε τις δαπάνες. Φαντάζοµαι ότι άλλη µαγική µέθοδος δεν
υπάρχει. Πώς θα αυξάναµε τις εισπράξεις; Προφανώς, αυξάνοντας
τους φόρους ή την απόδοσή τους.
Και όµως, η µόνιµη δική σας κατηγορία είναι ότι η Κυβέρνησή µας
είναι Κυβέρνηση των φόρων. Να, λοιπόν, η ουρανοµήκης
αντιφατικότητα από την πλευρά σας.'Οποια προσπάθεια κάναµε για
να περιστείλουµε τη φοροδιαφυγή, την κατηγορούσατε και αυτήν
συστηµατικά ως φοροµπηχτική τακτική.
∆εν κάνατε τίποτα απολύτως για να µας καταλάβετε. Ο Αρχηγός
σας όταν µιλάει για τον Πρωθυπουργό, τον ονοµάζει Πρωθυπουργό
των φόρων, λες και έπρεπε να αυξήσει τα έσοδα µε κάποιες µαγικές
κινήσεις σαν αυτές που κάνουν οι ταχυδακτυλουργοί.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: (∆εν ακούστηκε).
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Κύριε Φούσα, µη µε διακόπτετε, δεν
έχω πολλή ώρα.
Σας παρακαλώ πολύ πέστε µου ένα φόρο που επιτέλους να τον
θεωρείτε λογικό, δίκαιο. 'Ενα φόρο που να µην τον στηλιτεύσατε, να
µην πολεµήσατε εναντίον του. Ακόµη και το φόρο µεγάλης ακίνητης
περιουσίας, που φορολογεί όσα ζευγάρια έχουν ακίνητη περιουσία
αξίας πάνω από εκατόν είκοσι εκατοµµύρια (120.000.000) δραχµές,
προσδιορισµένης µάλιστα µε τα γνωστά αντικειµενικά κριτήρια -
δηλαδή στην πραγµατικότητα πολύ µεγαλύτερης αξίας- τον
αποδοκιµάσατε κι αυτόν και υποσχεθήκατε ρητά -το επανέλαβε εδώ
ο Αρχηγός σας- ότι θα τον καταργήσετε µόλις έρθετε στην εξουσία.
Βεβαίως είναι γνωστό ότι δεν θέλετε να φορολογούνται οι πλούσιοί.
∆ικαίωµά σας, ίσως.
Πέστε µας, όµως, ένα φόρο που δεν τον πετροβολήσατε. Κανέναν!
Από την άλλη µεριά, θα έπρεπε να µειώνουµε τις δαπάνες για να
µειωθεί το έλλειµµα. Βεβαίως κάθε δαπάνη που µειώνεται
δηµιουργεί στενοχώρια, πίκρα, σ' εκείνους που προηγουµένως
απελάµβαναν τα σχετικά κονδύλια. Πέστε µου έναν περιορισµό
δαπάνης που δεν τον καταγγείλατε, κατηγορώντας την Κυβέρνηση
του ΠΑ.ΣΟ.Κ. για αναλγησία. ∆εν θα βρείτε καµία!
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Ταυτόχρονα,  η  δική  µας  Κυβέρνηση  έκανε  και  κάτι  πολύ
σηµαντικό.  ∆ίπλα  σ'  αυτήν  την  τεράστια  προσπάθεια  για  την
ανόρθωση,  την  εξυγίανση,  την  επέκταση  και  την  ανάπτυξη



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΝΓ' - 21 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 1998 2971

της οικονοµίας µας, φρόντισε οι µισθοί και τα µεροκάµατα των
εργαζοµένων όπως και οι συντάξεις να µη χάσουν την αγοραστική
τους δύναµη. Φρόντισε να καλύπτονται πλήρως οι απώλειες από
τον πληθωρισµό. Σε αντίθεση µε όσα κάνατε εσείς, µε εκείνο το
µηδέν συν µηδέν. Και δεν ήταν µόνο εκείνο το έτος. 'Ολες τις
χρονιές δίνατε αυξήσεις µικρότερες από τον πληθωρισµό.
Επιπλέον, φροντίσαµε για την εξυγίανση του δηµόσιου βίου της
χώρας. Κάτι πρέπει να λέει σε όλους ο ν. 2190 που καµία
κυβέρνηση από την ίδρυση του ελληνικού κράτους µέχρι σήµερα
δεν είχε τολµήσει να ψηφίσει για να αποκαταστήσει την αξιοπιστία
του κράτους προς τον πολίτη και την αξιοπρέπεια του τελευταίου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Ροκόφυλλε, έχει
τελειώσει ο χρόνος σας. Παρακαλώ να ολοκληρώσετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Βαρβιτσιώτης
µίλησε επί δεκατρία λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Ροκόφυλλε, δεν
µπορώ να το κάνω αυτό, γιατί µετά ο κάθε συνάδελφος θα µου ζητά
να µιλήσει επί δεκατρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Ολοκλήρωνω, κύριε Πρόεδρε.
Φροντίσαµε τέλος µε νόµους που αναµορφώνουν το θεσµικό
πλαίσιο της χώρας µας να φέρουµε την εξουσία κοντά στο λαό.
Θυµίζω µονολεκτικά το ν. 2190 για την αξιοκρατία στις προσλήψεις,
τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, το σχέδιο "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ", το
Εθνικό Κτηµατολόγιο και πολλά άλλα που αλλάζουν τη ζωή και τις
δοµές της κοινωνίας µας.
Βλέπετε, λοιπόν, ότι όλην αυτήν την περίοδο και τα κριτήρια
πετύχαµε και την οικονοµία βελτιώσαµε και τους θεσµούς αυτής
χώρας τελειοποιήσαµε. Μπορούµε, λοιπόν, µε αίσθηση ευθύνης να
ζητήσουµε την υπερψήφιση αυτού του Προϋπολογισµού.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Καραµάριος έχει το
λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν ο
µόλις κατελθών συνάδελφος Βουλευτής δεν είχε χρηµατίσει
διπλωµάτης, ασφαλώς και θα µπορούσαµε να ακούσουµε αυτά που
είπε. Αλλά επειδή ακριβώς χρηµάτισε διπλωµάτης, µε διπλωµατικό
τρόπο, προσπάθησε να µας πει ότι για να µπορέσουµε να µπούµε
στην ΟΝΕ, θα έπρεπε να βάλουµε φόρους στον ελληνικό λαό.
Πριν πω αυτά που θέλω, θα υπενθυµίσω στον κύριο συναδέλφο ότι
εκείνο που προέχει είναι η αύξηση της παραγωγικότητας και του
εισοδήµατος. ∆εν είναι απαραίτητη η επιβολή φόρων, αλλά η
αύξηση του εισοδήµατος είναι αυτή που επιφέρει την απαραίτητη
δυναµικότητα του κράτους για να µπορέσει να προχωρήσει και να
πάµε στην ΟΝΕ.
Αλλά θα ήθελα να σας υπενθυµίσω πως τότε που ήσασταν
πρεσβευτής, κύριε Ροκόφυλλε, η σηµερινή πολιτική σας -που
πράγµατι σεβόµεθα την προσπάθειά σας να µπούµε στην ΟΝΕ- το
1981 µε 1984 ποια ήταν; Ποια ήταν ακόµα η πολιτική σας από το
1981 µέχρι το 1990, όταν εσείς παραλάβατε την κυβέρνηση, όλα
εκείνα τα χρόνια σε ό,τι αφορά την εναρµόνιση της πολιτικής σας
στην πολιτική της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης; Τότε ήσασταν
υποχρεωµένοι αυτό που κάναµε εµείς στην τριετία '90-'93 να
εναρµονίσουµε τη νοµοθεσία σε εκείνα που επιτάσσει η
συγκεκριµένη σύµβαση για να µπούµε στην ΟΝΕ αφού έτσι ή
αλλιώς θα µπούµε, να σεβόσασταν και τους όρους του παιχνιδιού
αυτής της σύµβασης, διαφορετικά αν είχατε κότσια ας
αποχωρούσατε. ∆εν το κάνατε όµως, αλλά κάνετε µια πολιτική,
εκείνη που ξέρατε το 1981-1984, πολεµώντας την ΕΟΚ όταν λέγατε
"ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο" και δεν προσπαθήσατε να
αξιοποιήσετε τους τότε πόρους. Αυτό είναι το αποτέλεσµα και γι'
αυτό σήµερα έχουµε καθυστερήσει.
Εν πάση περιπτώσει, εγώ θέλω να εντοπίσω τρια πράγµατα και
µόνο.
Ο Απολογισµός ο κρατικός που έχουµε -γιατί δεν είναι µόνο ο
Προϋπολογισµός- θα δείτε ότι υπάρχει 1,5 τρισεκατοµµύριο
ανείσπρακτα. Πόσα βεβαιώθηκαν και πόσα δαπανήθηκαν; Αυτό θα

ψηφίσουµε και φυσικά και τον Προϋπολογισµό.
Σε ό,τι αφορά τον Προϋπολογισµό, αλίµονο αν δεν µπορέσουµε να
προχωρήσουµε έχοντας πάντοτε µπροστά µας τον Προϋπολογισµό
του κράτους που είναι τα έσοδα και οι δαπάνες. Και είµαστε
υποχρεωµένοι τις δαπάνες αυτές να τις ισοσκελίσουµε µε τα έσοδα.
Εγώ θέλω να εντοπίσω τρεις τοµείς αυτής της πολιτικής που
εξαρτώνται, αγαπητοί συνάδελφοι, από τον Προϋπολογισµό. Είναι
γνωστό ότι η εσωτερική κατάσταση κάθε κράτους εξαρτάται πρώτα
απ' όλα από την εξωτερική πολιτική.
Για την εξωτερική πολιτική µας αυτήν τη στιγµή δεν πρέπει να
υπερηφανεύεστε. Θα ήθελα να σας υπενθυµίσω απλώς ότι στην
πρώτη περίπτωση του Κόλπου,που έγινε, τότε που η Ελλάδα
έσπευσε να βοηθήσει µε την αποστολή µιας φρεγάτας, ξεσηκώσατε
τον κόσµο, είχαµε διαµαρτυρίες και συλλαλητήρια γιατί η χώρα να
συµµετέχει. Και έρχεστε τώρα µε την κρίση του Κόλπου, άλλα
επισήµως να λέτε και άλλα να λέει ο Υπουργός Εξωτερικών και στο
τέλος συµφωνείτε όλοι µε τον κυβερνητικό σας εκπρόσωπο,
λέγοντας ότι ναι η Ελλάδα ήταν υποχρεωµένη να επικροτήσει και να
επιδοκιµάσει την προσπάθεια του κ. Κλίντον, διότι και το Ιράκ δεν
συµπεριφέρθηκε όπως έπρεπε.
Αντιλαµβάνεστε ότι αυτήν τη στιγµή ενώ θα έπρεπε να παίζουµε τον
πρωταγωνιστικό ρόλο στη Βαλκανική, ερχόµαστε σήµερα που η
Βαλκανική είναι γεµάτη από προβλήµατα, να είµαστε όχι µόνο
ουραγοί αλλά ανύπαρκτοι.
Θα πρέπει να τονίσω ακόµη ότι η συνθήκη του Μάαστριχτ, η οποία
µας επέβαλε την εναρµόνιση µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και την
οικονοµική πολιτική της, προέβλεπε ρητά και ξάστερα σε ειδικό
άρθρο ότι η Ευρωπαϊκή 'Ενωση αναλαµβάνει την ευθύνη να
ασκήσει κοινή εξωτερική πολιτική και άµυνα. Και ήρθε η συνθήκη
του 'Αµστερνταµ -διαβάστε την όσοι δεν την έχετε προσέξει-και εκεί
καταργήθηκε αυτή η διάταξη, πήγε στις καλένδες και η πολιτική
έκτοτε της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης σε ό,τι αφορά την κοινή εξωτερική
πολιτική και άµυνα, γίνεται µέσω του ΝΑΤΟ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: 'Οχι βέβαια! ∆εν µας δείχνετε το
σχετικό κείµενο;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: 'Ετσι είναι, αγαπητέ µου! ∆ιαβάστε
τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ, αν δεν την ξέρετε! ∆εν ασχολείται
πλέον του λοιπού η Ευρωπαϊκή 'Ενωση για την κοινή εξωτερική
πολιτική.
Αυτό είναι το πρώτο θέµα.
Το δεύτερο θέµα που ήθελα να τονίσω, αγαπητοί µου, είναι το
πρόβληµα της Παιδείας.
Παραπονέθηκαν πάρα πολλοί κυβερνητικοί Βουλευτές γιατί αυτήν
τη στιγµή δεν συµφωνούµε.
Είχα την τιµή να είµαι εισηγητής, από την πλευρά της Νέας
∆ηµοκρατίας, πέρυσι, του νόµου αυτού που έφερε τότε ο Υπουργός
Παιδείας. Ξάστερα του υπενθυµίσαµε και τότε και του είπαµε τις
προτάσεις µας. Και είναι το λιγότερο αναληθής ο ισχυρισµός του,
που είπε εδώ στη Βουλή χθες και τον χειροκροτήσατε, ότι τάχα η
Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ πρότεινε σε όλα τα κόµµατα το διάλογο.
Αλλά δεν είπε ότι την πρόταση αυτή την έκανε το καλοκαίρι και
εσπευσµένα έφερε στο Γ' Τµήµα ∆ιακοπών τη µεταρρύθµιση αυτή,
η οποία θα έπρεπε να είναι πράγµατι σωστή για την παιδεία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την προσπάθεια και την υποχρέωση
της πολιτείας προς την παιδεία την επιτάσσει ρητά το Σύνταγµα!
∆εν ζητάµε χάρη από σας, είσθε υποχρεωµένοι να προσέχετε την
παιδεία και να την δίνετε στον κόσµο δωρεάν δηλαδή στην
πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια και τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Του υποµνήσαµε τότε τις διαφορές µας. ∆ιαφωνήσαµε σε όλα τα
άρθρα και δώσαµε προτάσεις και είπαµε ότι, κύριοι δεν µπορείτε να
µεταρρυθµίσετε αυτήν τη στιγµή αυτό το τεράστιο θέµα της
παιδείας, χωρίς να αφήσετε ένα µεταβατικό στάδιο.
Θυµάσθε,  προχθές  ακόµα  ψηφίσαµε  το  νόµο,  ένα  µίνι
ασφαλιστικό  νοµοσχέδιο  και  εκεί  είπαµε  για  ό,τι  αφορά  την
επιβάρυνση  του  κόσµου,  εκείνων  των  συνταξιούχων  που  θα
δουλεύουν  τους  αφήνουµε  µεταβατικό  στάδιο  δύο  χρόνια.  Και
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του είπαµε πέρυσι, αφήστε ένα µεταβατικό στάδιο ενός έτους, για
να µπορέσουµε να αναπτύξουµε αυτήν την υποδοµή που θέλετε,
όπως την θέλετε.
Προσπαθήσαµε να βοηθήσουµε, να συµβάλουµε. Και είπαµε ότι
εµείς είµαστε αντίθετοι προς την κατάργηση των τριών τύπων της
µέσης εκπαίδευσης, που εφαρµοζόταν µέχρι τότε µε το νόµο και ότι
η κατάργηση και η ενοποίηση στο ενιαίο λύκειο δεν µας εύρισκε
σύµφωνους. Του είπαµε ότι αυτό το πράγµα δεν είναι σωστό.
Με µία διάταξη που έβαλαν στο άρθρο 2, είπαν ότι µε προεδρικό
διάταγµα θα φέρει ο κύριος Υπουργός της Παιδείας τις λεπτοµέρειες
όλες της παιδείας και έφερε το περίφηµο διάταγµα 246, µε το οποίο
θα σας παρακαλέσω όταν φύγετε από εδώ να το διαβάσετε. Και αν
εσείς που είσθε Βουλευτές και µορφωµένοι σε αυτό το θέµα της
νοµοθετικής εξουσίας βρείτε άκρη και αν µπορέσετε µέσα από το
διάταγµα αυτό να διαµορφώσετε γνώµη, σε τι ακριβώς θα
εξετάζονται τα παιδιά µας, τότε ελάτε εδώ την εποµένη να
συζητήσουµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρόβληµα της παιδείας δεν είναι
έτσι όπως το είπε ο κύριος Υπουργός. Είναι ένα τεράστιο
πρόβληµα. ∆εν µπορείς αυτήν τη στιγµή να µεταφέρεις στα παιδιά
την αγωνία που έχουν τελειώνοντας το λύκειο, να µπουν στα
πανεπιστήµια να έχουν δικαίωµα επιλογής µόνο δύο τµηµάτων
στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση. Αυτό δεν το λέει κανείς. ∆ηλαδή
τελειώνοντας το λύκειο, έχει το δικαίωµα να επιλέξει µόνο δύο
Σχολές. Από εκεί και πέρα το αποκλείει. 'Ετσι, θα γίνει µία στρατιά
αριστούχων. Και όταν οι αριστούχοι είναι πολλοί και το
πανεπιστήµιο το αντίστοιχο έχει ανάγκη για χίλιους φοιτητές και οι
εγγεγραµµένοι είναι δύο χιλιάδες, τι θα γίνει τότε; ∆υστυχώς Θα
γίνει µια νέα επετηρίδα αριστούχων! Και είπαµε τότε, σταµατήστε
κύριοι! Θέλουµε να βρούµε τρόπο πρόσβασης στα ΑΕΙ, στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση. Ποιο είναι το πρόβληµά µας; Είναι
καλύτερα ο µαθητής µία και έξω να δίνει εξετάσεις και όταν
αποτύχει να βρει άλλο τρόπο στη ζωή του, να επιλέξει άλλη
εκπαίδευση, παρά να τον έχεις στη Β' και στη Γ' λυκείου που
δυστυχώς έχουν µετατραπεί σε ένα διαρκές εξεταστικό κέντρο, και
στο τέλος, όταν πρόκειται να κάνει τη δήλωσή του, να µην ξέρει πού
να πάει; Είναι καλύτερο αυτό;
Τελειώνω στο θέµα της ανάπτυξης που είπε ο κ. Ροκόφυλλος
πρωτύτερα.
Εγώ δίνω µεγάλη σηµασία στον τοµέα του τουρισµού. Ο τοµέας του
τουρισµού δυστυχώς είναι η µόνη περίπτωση πλέον και ο µόνος
τρόπος µε τον οποίο µπορούµε να αυξήσουµε το εισόδηµά µας. Το
Αιγαίο -όπως θα δείτε το χάρτη- είναι µεγαλύτερο από την
Ηπειρωτική Ελλάδα. Και για το Αιγαίο και για την Ηπειρωτική
Ελλάδα αυτήν τη στιγµή δεν υπάρχει σαφής τουριστική πολιτική,
πενταετούς τουλάχιστο διάρκειας.
Ας µας πει η κυρία Υπουργός Ανάπτυξης ποια είναι η τουριστική
τους πολιτική, ποια είναι η πολιτική τους στο Αιγαίο, στα νησιά, τα
οποία χρειάζονται και έχουν ανάγκη τεράστιο έργο υποδοµής! Ποια
είναι αυτήν τη στιγµή η πολιτική τους από απόψεως συγκοινωνιών
στα νησιά;
Ποιο Υπουργείο εξασφαλίζει τη συγκοινωνία όταν δεν υπάρχει η
δυνατότητα από το κράτος να έχει δικά του µέσα;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Τι
θέλετε να κάνουµε; Κρατικές συγκοινωνίες;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, νοµίζω πως εσείς
κάθεστε εκεί που κάθεστε στο Υπουργείο σας και δεν ξέρετε τι
συµβαίνει στο Αιγαίο όταν δεν µπορούν να µεταφέρουν έναν
άρρωστο από το ένα νησί στο άλλο.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Αυτό είναι το λάθος σας. Ούτε τα αεροδρόµια έχετε τελειώσει ούτε
τα φράγµατα έχετε τελειώσει. Νερό δεν έχουν να πιουν το
καλοκαίρι.
Η υγεία. Σας πληροφορώ, κύριε Υφυπουργέ, πως από το 1993
µέχρι σήµερα γίνονται προσπάθειες να επανδρωθεί το Κέντρο
Υγείας της Πάτµου και δεν είστε άξιοι ένα γιατρό να στείλετε,
ισχυριζόµενοι ότι δεν το επιτρέπει η νοµοθεσία. Τροποποιήστε τη
νοµοθεσία. ∆εν µπορεί να κάθεται ο ασθενής στην Πάτµο και να

µην µπορεί να πάει, να µεταφερθεί αλλού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Καραµάριε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Θέλω να τελειώσω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, γιατί θέλω να είµαι συνεπής µε το χρόνο.
Αυτοί οι τοµείς και µόνον πρέπει να προσεχθούν και ας αφήσουµε
αυτά που λένε περί Ο.Ν.Ε. Εµείς στην Ο.Ν.Ε. θα µπούµε, γιατί
είµαστε υποχρεωµένοι από τη σύµβαση, της Ε.Ε. αλλά εµείς σαν
κράτος έχουµε τη δυνατότητα µέσα από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση να
αναπτύξουµε το εσωτερικό µας πρόβληµα σε όλη τη φάση του,
ούτως ώστε από την ανάπτυξη και αύξηση του εθνικού µας
εισοδήµατος να καταλήξουµε σε ευτυχέστερες ηµέρες.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κεδίκογλου έχει το
λόγο.
Αµέσως µετά θα πάρετε το λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Τουριστική πολιτική αγαπητοί
συνάδελφοι και κύριε Καραµάριε, ναι, αλλά τουριστική πολιτική για
να πουλάµε και τα προϊόντα µας εδώ, όχι απλές επισκέψεις, όπως
έχουν κάνει ήδη οι φίλοι µας, οι Ιταλοί.
Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω µία ιστορική αναφορά και θα
παρακαλούσα το λεπτό αυτό να µη µου το χρεώσετε.
Γίνεται συνεχώς αναφορά, αγαπητοί συνάδελφοι, αναφορά στην
ελλειµµατική διαχείριση της ΠΑΣΟΚικής περιόδου 1981-1989 και
εξαπολύονται αρές κατά του Ανδρέα Παπανδρέου. Οφείλω από το
Βήµα αυτό ιστορικώς να πω ότι δεν γνωρίζω καµία χώρα, µα καµία
-µάλιστα της εποχής που υπήρχαν οικονοµικά σύνορα και
εφαρµοζόταν η µέθοδος του Kainez- που να αναπτύχθηκε χωρίς
ελλειµµατικούς προϋπολογισµούς και πληθωρισµό βεβαίως σε
κάποια όρια της επιστήµης. 'Οσοι γνωρίζουν κάποια ας το
καταθέσουν.
Για την ιστορία όµως η πολιτική εκείνη επιχειρήθηκε να διορθωθεί
το 1985 µε εντολή του Ανδρέα Παπανδρέου. Είναι γνωστή η
δήλωσή του µετά το συµβούλιο της Κοπεγχάγης, σχετικά µε τις
επιπτώσεις εκείνης της πολιτικής στο ισοζύγιο πληρωµών. Η
διόρθωση δεν επιτεύχθηκε πλήρως και γιατί η ίδια πολιτική δεν
συνεχίστηκε, αλλά και γιατί το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας τότε
δεν θέλησε ούτε να αναλάβει και την ευθύνη και το πολιτικό κόστος
της ενιαίας δηµοσιονοµικής διαχείρισης ούτε και να την κατευθύνει,
κάτι που προς τιµήν του έκανε αργότερα εκείνος µόνος.
Οφείλοµε για την ιστορία να σηµειώσουµε ότι για την ενιαία
διαχείριση δεν ήταν αρνητικός ο Ανδρέας Παπανδρέου, αλλά
τουναντίον. Τέλος, ο κατήφορος έγινε το 1989 και 1990 µε τις
κυβερνήσεις Νέας ∆ηµοκρατίας και Αριστεράς, αλλά κυρίως µε την
Οικουµενική Κυβέρνηση. 'Εχω ακόµη, κύριοι συνάδελφοι, την
άποψη ότι θα ήταν σε πολύ καλύτερη θέση η χώρα µας αν ο
Κωνσταντίνος Μητσοτάκης εν όψει του µείζονος εθνικού θέµατος
της πορείας προς την ευρωπαϊκή ενοποίηση, ζητούσε και
διεξαγωγή δεύτερων εκλογών το 1990. Αυτά για την ιστορία.
Εύχοµαι, κύριε Πρόεδρε, να µη σας χρεώσει η ιστορία τη µη
διεξαγωγή δεύτερων εκλογών.
Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήµασταν άδικοι έναντι του ελληνικού
λαού, αλλά και του πολιτικού κόσµου, αν δεν αναγνωρίζαµε ότι
έχουν επιτευχθεί σηµαντικές πρόοδοι στην ελληνική οικονοµία προς
την εξυγίανση και ευρωστία της.
Η έκθεση είναι από τις καλύτερες που έχουν παρουσιαστεί και είναι
θετικό το ότι συνεχίζεται µία παράδοση, που ξεκίνησαν οι πρώην
Υπουργοί Αλέκος Παπαδόπουλος και ∆ηµήτρης Γεωργακόπουλος,
εκλαϊκευσης, λεπτοµέρειας πολλών στοιχείων.
Ο συζητούµενος Προϋπολογισµός είναι προς την ορθή κατεύθυνση
της  επιτυχίας  των  στόχων  προς  ένταξη  στην  Ε.Ν.Ε.  -δεν  είναι
Ο.Ν.Ε.  το  σωστό,  είναι  Ευρωπαϊκή  Νοµισµατική  'Ενωση,  γιατί
άµα  είναι  νοµισµατική  είναι  και  οικονοµική-  αλλά  και  προς  µία
υγιή  οικονοµία.  Το  να  µειώσουµε  τα  ελλείµµατα,  τον
πληθωρισµό,  το  δηµόσιο  χρέος,  είναι  δείκτες
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µιας υγιούς οικονοµίας. Εν τούτοις υπάρχουν υπεραισιόδοξες
εκτιµήσεις µέσα στην έκθεση. Λόγου χάριν, "έχει ήδη εισέλθει η
χώρα σε τροχιά ταχείας προσέγγισης του κοινοτικού µέσου όρου,
τόσο σε ονοµαστικούς όσο και σε πραγµατικούς όρους".
Κύριε Πρόεδρε, η οµιλία µου είναι γραπτή. Θα παρακαλούσα να µη
γραφτεί στα Πρακτικά, για να τη δώσω έτσι, αν είναι δυνατόν. Αν
δεν είναι, να πάει στα Πρακτικά ως κάτι άλλο, γιατί έχω κάνει µία
σοβαρή εργασία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Οταν ολοκληρώσετε και
δεν σας φτάσει ο χρόνος, η υπόλοιπη µπορεί να πάει, κύριε
Κεδίκογλου.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Τα κριτήρια είναι τέσσερα και οι δείκτες
είναι πέντε. Τον ένα δείκτη του ελλείµµατος τον επιτυγχάνουµε, το
κριτήριο δηµοσιονοµικής διαχείρισης. Για το δείκτη όµως του
δηµοσίου χρέους είµαστε πολύ µακρά.
Πάντως, οι υπεραισιόδοξες εκτιµήσεις, όσον αφορά την πορεία της
οικονοµίας στην ΟΝΕ, και αναληθείς είναι και είναι δυνατόν να
οδηγήσουν σε χαλάρωση της ακολουθούµενης πολιτικής, καθώς
και σε διεκδικήσεις.
Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να ευχαριστήσω το ΠΑΝΤΕΙΟ
ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ και τον καθηγητή κ. Ιωάννη Βαβούρα, ο οποίος µε
βοήθησε πολύ στην επεξεργασία του Προϋπολογισµού, να
επαινέσω την εργασία που γίνεται στο Τµήµα Οικονοµίας και
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης αυτού του νέου πανεπιστηµίου και βεβαίως να
εξάρω και τη συµβολή του καθηγητή κ. Μανώλη Σακέλλη.
Στους αισιόδοξους υποστηρικτές της έκθεσης θα συνιστούσα να
µελετήσουν µε πολύ µεγάλη προσοχή τις ερωτηµατικές κριτικές ή
παρατηρήσεις των δηµοσιογράφων και καθηγητών και της αντίπερα
όχθης, όπως των κυρίων Κώστα Κόλµερ, Νίκο Νικολάου, τον κ.
Τρύφωνα Κολίντα και Θεόδωρο Λιανό. Θα κάνει πολύ καλό.
Συµφωνούµε πως είναι πολύ ωφέλιµο για τη χώρα η
πανεπιστηµιακή έδρα και η διδασκαλία να συνδέεται µε την πράξη,
όπως κάνουν οι προαναφερθέντες καθηγητές.
Στις αισιόδοξες εκτιµήσεις της η φετινή έκθεση του
Προϋπολογισµού παραλείπει ότι η οικονοµία κινείται µε "ούρειο
άνεµο", "ιστιοπλοϊα σε καλό καιρό", όπως την ονοµάζει ο καθηγητής
κ. Κολίντζας.
Ο Προϋπολογισµός, τονίζω, δείχνει -και το τονίζω αυτό, κύριε
Πάχτα, ιδιαίτερα για σας- µία χαλάρωση στην προσπάθεια
εξυγίανσης της οικονοµίας περισσότερο και ολιγότερο της
προσέγγισης των κριτηρίων για την ΟΝΕ-ΕΝΕ. Λόγου χάριν, οι
δαπάνες και το πρωτογενές πλεόνασµα -πού είναι ο κ. ∆ρυς;- ως
ποσοστό επί τοις εκατό του ΑΕΠ παραµένουν στον ίδιο αριθµό µε
το 1998, ήτοι 34,9% και 4,8% αντιστοίχως, καθώς επίσης η µείωση
του χρέους της γενικής κυβέρνησης, δεν µπορεί να θεωρηθεί
ικανοποιητική. Ναι µεν µειώνεται από το 105,5 στο 105,3, αυτό
όµως γίνεται µε πώληση µετοχών του ΟΤΕ και άλλων µετόχων.
Η προσεκτική ανάγνωση -εδώ χρειάζεται πολλή προσοχή και σας
συνιστώ, κύριοι Υπουργοί, να το διαβάσετε ιδιαιτέρως- και της
εισηγητικής έκθεσης του Προϋπολογισµού και των δύο εκθέσεων
της Τραπέζης της Ελλάδος, της ενδιάµεσης και της αρχικής, αλλά
και η κίνηση των εσόδων των ασφαλιστικών οργανισµών και άλλων
κοινωνικών φορέων, ΟΑΕ κλπ., καταδεικνύουν βασικές
διαρθρωτικές αδυναµίες της ελληνικής κοινωνίας και οικονοµίας.
Καταδεικνύεται: Η αδυναµία της διοίκησης.
Το 1997 οι µεγαλοοφειλέτες του ιδιωτικού τοµέα ήταν έντεκα
χιλιάδες τριακόσιοι δεκαπέντε, το 1998 είναι δεκατέσσερις χιλιάδες
τετρακόσιοι πενήντα τρεις. Το 1997 όφειλαν 1.211 δισεκατοµµύρια
δραχµές. Οφείλουν, κύριε Πρόεδρε, το 1998 2.234 δισεκατοµµύρια
δραχµές. Και για να αντιληφθούµε το µέγεθος και την περιορισµένη
ικανότητα του δηµοσίου να εισπράξει φόρους, που κατελόγισε,
αναφέρω ότι εκατόν ενενήντα τέσσερις συνταξιούχοι οφείλουν εννιά
δισεκατοµµύρια (9.000.000.000), εκατόν πενήντα τέσσερις
µεγαλοαγρότες εννέα δισεκατοµµύρια (9.000.000.000) και
εβδοµήντα τέσσερις δηµόσιοι υπάλληλοι οκτώ δισεκατοµµύρια
(8.000.000.000). Εννοείτε πως µπορεί να µην εισπράξουµε από
δηµοσίους υπαλλήλους; Εγώ δεν το εννοώ.

Αν διαβάσετε λεπτοµερώς την εισηγητική έκθεση, κύριε Υπουργέ,
δείχνει ότι υπάρχει µία αδυναµία εκτέλεσης µεγάλου αριθµού
ελέγχου. Λόγου χάριν, οι έλεγχοι που επεχείρησε το Εθνικό Κέντρο.
Ενώ σ' αυτό υπάγονται δύο χιλιάδες εκατόν είκοσι οκτώ
επιχειρήσεις, στους εννέα µήνες που λειτουργεί κατόρθωσε να
περαιώσει υποθέσεις µε τακτικό έλεγχο µόνο είκοσι οκτώ. Περί
ποιας διοικήσεως επαιρόµεθα;
Ακόµα στην έκθεση του Προϋπολογισµού βλέπουµε ότι εισπράξαµε
πόρους από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση ως ποσοστό του ΑΕΠ ίσον µε
3,9% και 4,1% το 1997 και το 1998 αντιστοίχως και επιτύχαµε
αύξηση του προϊόντος 3,5% και 3,8% αντιστοίχως. ∆ηλαδή οι
εισροές της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης συµπλήρωσαν το ισοζύγιο της
διατροφής µας. Καταναλίσκουµε πολύ περισσότερα απ' όσα και
παράγουµε και µας δωρίζουν. Αυτή είναι η δύναµη της διοίκησής
µας.
Η προσεκτική ανάγνωση ακόµη, κύριοι Υπουργοί, της έκθεσης της
Τραπέζης της Ελλάδος επιβεβαιώνει µάλιστα κατά πανηγυρικό
τρόπο σηµαντικές διαρθρωτικές αδυναµίες, την ολιγοπωλιακή δοµή
της ελληνικής οικονοµίας και την επίδραση της παραοικονοµίας.
Γράφει η έκθεση "ατέλειες του ανταγωνισµού στον τοµέα διανοµής
των αγαθών και υπηρεσιών και η πίεση που ασκούν στις τιµές τα
µη καταγραφόµενα εισοδήµατα της παραοικονοµίας". Να δει ο κ.
∆ρυς ότι ένα τρισεκατοµµύριο και επιπλέον είναι η παραοικονοµία.
Βέβαια ο κ. ∆ρυς κάνει ό,τι µπορεί. ∆εν είναι θέµα του κ. ∆ρυ, είναι
θέµα του Υπουργικού Συµβουλίου.
Καταδεικνύει ακόµα τη συµβολή των κερδών στη διαµόρφωση του
πληθωρισµού η έκθεση της Τραπέζης Ελλάδος. Πληθωρισµός
κερδών που οδήγησε, λέει, σε διόγκωση των κερδών. Καταδεικνύει
ότι υπάρχει ακόµα το σύνδροµο του µαυραγορητισµού, από τον
οποίο διακατέχεται ιδιαίτερα το λιανικό εµπόριο. Φαίνεται ευτυχώς
να αποσβαίνεται το σύνδροµο αυτό από τον τοµέα της
µεταποίησης.
Να σας το πούµε για µια άλλη φορά: Αν δεν καθιερωθούν τα βιβλία
αποθήκης αγορανοµικώς και φορολογικώς, τα οποία πλήρωσα,
όπως γνωρίζετε πολύ καλά, µε την αποποµπή µου από το
Υπουργείο Εµπορίου, ούτε το πρόγραµµα τάξης χωρίς το µέτρο
αυτό είναι ικανό να κάνει κάτι κατά του µαυραγορητισµού.
Τέλος η έκθεση µας µιλάει για το παραγωγικό κενό και τις υπό
απασχόληση εγκαταστάσεις.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, αν θέλετε δώστε µου την ανοχή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Ενα λεπτό µόνο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Εν πάση περιπτώσει, το αφήνω και
προχωρώ.
Στην αποκλειστική έκθεση του Προϋπολογισµού τονίζεται ιδιαίτερα
η ανάγκη της ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας και επίσης
τονίζεται η ανάγκη των κοινωνικών δαπανών.
Για να υπάρξει ανταγωνιστικότητα χρειάζεται αίσθηµα προσωπικής
και επιχειρηµατικής ασφάλειας. ∆υστυχώς η δηµόσια τάξη και
ασφάλεια -κύρια αποστολή του κράτους- δεν είναι εδραιωµένη στη
συνείδηση του πολίτη. Θέλω να πιστεύω ότι δεν θα βρεθώ σε
δυσκολότερη θέση απέναντι του Υπουργού ∆ηµόσιας Τάξης σε ό,τι
αφορά την Εύβοια και ιδιαίτερα τη βόρεια Εύβοια µε τα επεισόδια.
Η ανταγωνιστικότητα απαιτεί ταχεία διεξαγωγή των συναλλαγών.
Αυτό απαιτεί ταχεία απονοµή της δικαιοσύνης και ιδίως στις
πολιτικές δίκες. ∆εν µπορεί µια επιχείρηση να έχει να λαµβάνει, να
δίνει και να περιµένει χρόνια δικαστικές αποφάσεις. Αυτό
αντιστρατεύεται τη διεξαγωγή των συναλλαγών ή κατ' αντίθεση
προς την προσπάθεια του Υπουργείου ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, αλλά
και προς το Σύνταγµα τη συγκεντρωτική διάρθρωση της δικαστικής
λειτουργίας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
'Οταν, προς τιµήν του, ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας συµφωνεί,
οφείλει  ο  Πρωθυπουργός  και  το  Υπουργείο  ∆ικαιοσύνης  να
αντιληφθούν ότι η δικαιοσύνη πρέπει να περιφε-
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ρειοποιηθεί. Σε κάθε περιφέρεια, αγαπητοί συνάδελφοι,
τουλάχιστον δύο εφετεία και σε κάθε νοµό τουλάχιστον δύο τακτικά
πρωτοδικεία. ∆εν µπορεί σε όλη την Αττική να υπάρχει ένα
πρωτοδικείο σε µια θέση, άλλο αν είναι πολλά τµήµατα.
Τέλος ο κ. Βενιζέλος µίλησε ιδιαίτερα για το νόηµα της αλληλεγγύης
και τις κοινωνικές δαπάνες.
Αν θυµάµαι καλά είπε ότι προχωρούµε προς την ΟΝΕ διατηρώντας
τις κοινωνικές δαπάνες. Ανταγωνιστικότητα σηµαίνει µείωση των
παγίων στοιχείων του κόστους ανά µονάδα προϊόντος ή εργασίας.
Πάγιο στοιχείο του κόστους είναι οι ασφαλιστικές και οι
συνεισπραττόµενες εισφορές. Οι επιχειρήσεις στενάζουν από τις
ασφαλιστικές εισφορές οι οποίες µε τις συνεισπραττόµενες φθάνουν
για µεν τους εργάτες µεταποίησης τα 52,47%, για δε τους
εργατοτεχνίτες οικοδόµων ή στο 61%.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε δώστε µου ένα λεπτό, αξίζει τον κόπο.
Ερωτώ: Κατά ποια λογική τώρα από το δώρο των εργατοτεχνιτών
οικοδόµων που είναι 2/12 ή 16,5% εισπράττετε 32%; Και
περιµένουµε να σταθούν οι κατασκευαστικές επιχειρήσεις;
Κατά ποια λογική όλες οι εισφορές υπέρ ΟΑΕ∆, απασχόλησης,
ανεργίας, στρατεύσεως κλπ. πληρώνονται, αγαπητοί συνάδελφοι,
από τους εργάτες, τους εργαζόµενους και τους εργοδότες;
Οι ραντιέρηδες, οι εισοδηµατίες ενοικίων, οι εισοδηµατίες µετοχών,
οι εισοδηµατίες οµολόγων, όλοι όσοι έχουν τέτοια εισοδήµατα δεν
καταβάλλουν µια δραχµή για το κράτος-πρόνοιας και την κοινωνική
αλληλεγγύη. Τότε περί ποιας κοινωνίας αλληλεγγύης µου µιλούσε
ιδιαίτερα χθες εδώ ο κ.Βενιζέλος; Τι νόηµα έχει το σοσιαλιστικό όταν
την κοινωνική πολιτική την επωµίζονται στις πλάτες τους
αποκλειστικά και µόνο οι εργαζόµενοι και κανένας ραντιέρης;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Κεδίκογλου,
τελειώστε σας παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδε, µε την εξής
παρατήρηση: Στην κορυφή των επιδιώξεών µας πρέπει να είναι
πολλά πράγµατα, όπως η εξέλιξη του γεωργικού εµπορικού
ισοζυγίου. Θα καταθέσω στα Πρακτικά το πώς εξελίσσεται το
εµπορικό γεωργικό ισοζύγιο τα τελευταία χρόνια για να δείτε ότι δεν
παράγουµε τίποτε και συντηρούµεθα από εισαγωγές.
Τέλος, στην κορυφή των επιδιώξεών µας πρέπει να είναι η παιδεία
και η εκπαίδευση. Αυτά τα δύο οφείλουµε να ξεχωρίσουµε. Παιδεία
βασική πρέπει να λαµβάνουν όλοι. Μετά το γυµνάσιο να αρχίζει η
εκπαίδευση και για σπουδές στα λύκεια και περαιτέρω να
συνεχίζουν όσοι έχουν σφραγίδα "δωρεάς". Ακόµη να αντιληφθούµε
ότι ο έλεγχος δεν είναι βάσανος ή βασανιστήριο.
Τέλος, αγαπητοί συνάδελφοι, όλες οι παρατηρήσεις που
αναφέρονται στις εκθέσεις του διοικητού, αλλά και του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών είναι ζητήµατα γενικότερα.
Αφορούν διαρθρωτικές αποφάσεις γενικότερα, για τις οποίες
βαρύνεται το Υπουργικό Συµβούλιο, όπως αυτό καθορίζεται στο
άρθρο 81 του Συντάγµατος.
∆ηλαδή, ξεπερνούν τα όρια ενός Υπουργού. Και πρέπει να
καταλάβουµε ότι µε Υπουργούς "Ελασίτες" ή ταγµατασφαλίτες εντός
ή εκτός εισαγωγικών, πρόοδος δεν γίνεται.
Εις ό,τι µε αφορά προσωπικώς, το δηλώνω, δεν θα συµπράξω και
δεν συµµετέχω σε Κυβέρνηση µε τον Κωνσταντίνο Σηµίτη, εφόσον
δεν διερευνηθούν πλήρως οι ευθύνες για την αναθεώρηση της
σύµβασης του φυσικού αερίου, τόσο του προσαρτήµατος
Μητσοτάκη-Γιέλτσιν, όσο και του πρωτοκόλλου Σηµίτη. Αυτά για την
τάξη.
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κατατεθούν για τα Πρακτικά και να
αποτελέσουν ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ολοκληρώστε όµως,
κύριε συνάδελφε, γιατί το Προεδρείο θα κατηγορηθεί για
µεροληπτική στάση.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Καταθέτω πίνακες των ασφαλιστικών
εισφορών, για να δούµε πόσοι ήταν ...

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Κεδίκογλου, σας
παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Καταθέτω επίσης και το ισοζύγιο...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε, και σας
ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή σας. 'Ολα τα στοιχεία
εστάλησαν από το European Economy.
Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεδίκογλου καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής.)
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Κατηγορείται το Προεδρείο ότι όλοι οι οµιλητές
µίλησαν δεκατρία λεπτά, όχι µόνο ο κ. Κεδίκογλου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Οχι, κύριε Καψή,
κρατάµε µία ισορροπία. Ενδεχόµενα, αν κάποιος συνάδελφος από
τη Νέα ∆ηµοκρατία µίλησε κάπως παραπάνω, µίλησε και κάποιος
συνάδελφος από µια άλλη πτέρυγα. Τώρα, ας µη βρισκόµαστε σε
συζήτηση, κύριε Καψή. Ξέρετε να ερεθίζετε εσείς.
Ο Υπουργός κ. Παπαδήµας έχει το λόγο.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ (Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Καψή, σας είπε ότι, ξέρετε να
ερεθίζετε.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ (Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας): Εγώ
πίστευα, κύριε Σιούφα, ότι έχουµε εξασφαλίσει ειρήνη στην
Αίθουσα. Φαίνεται ότι δεν την έχουµε εξασφαλίσει ακόµα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Ειρήνη ηµίν, κύριε Υπουργέ.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ (Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του Προϋπολογισµού είναι µία
θαυµάσια ευκαιρία για την Κυβέρνηση κάθε χρόνο να δίνει τις
εξετάσεις της, να αποδεικνύει αν υλοποίησε αυτά που υποσχέθηκε
στον ελληνικό λαό και να φαίνεται αν ο προγραµµατισµός της για
τον επόµενο χρόνο είναι µέσα στο πλαίσιο των εξαγγελιών της.
Η Κυβέρνηση η δική µας, δια στόµατος του Πρωθυπουργού κ.
Κωνσταντίνου Σηµίτη, επανειληµµένα έχει τονίσει ότι η πορεία η
δική µας και η οικονοµική ανάπτυξη του τόπου πρέπει να έχουν
τρία βασικά χαρακτηριστικά, την οικονοµική σταθερότητα, την
ανάπτυξη και την κοινωνική δικαιοσύνη.
Ο Προϋπολογισµός, λοιπόν, θα κριθεί από το εάν αυτά τα τρία
βασικά χαρακτηριστικά τα εξυπηρετεί. Απ' ό,τι φαίνεται από τα
οικονοµικά µεγέθη του Προϋπολογισµού, αυτοί οι στόχοι, αυτά τα
χαρακτηριστικά της πολιτικής µας εξυπηρετούνται. Φαίνεται ότι
µπορούν τα οικονοµικά µεγέθη αυτά να συνδυάσουν το εθνικά
ωφέλιµο µε το κοινωνικά δίκαιο και το οικονοµικά εφικτό βέβαια.
Για το ΠΑ.ΣΟ.Κ. η οικονοµική ανάπτυξη και η κοινωνική αλληλεγγύη
και συνοχή είναι δεµένα µε την ιστορία του και µε την εξέλιξή του σε
όλα αυτά τα χρόνια, που είχε την ευθύνη της διακυβέρνησης της
χώρας. Ασφαλώς το ΠΑ.ΣΟ.Κ. έφερε το κράτος πρόνοιας, το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. δηµιούργησε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και αυτό το
περίφηµο δίκτυο της πρωτοβάθµιας φροντίδας στις αγροτικές και
ηµιαστικές περιοχές µε τα κέντρα υγείας. Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. ήταν εκείνο
που δηµιούργησε τις όσες καινούριες νοσοκοµειακές µονάδες,
πανεπιστηµιακές και νοµαρχιακές, λειτουργούν σήµερα στη χώρα.
Το κοινωνικό πρόσωπο, κύριοι συνάδελφοι, για µας είναι
πραγµατικά κατάθεση ψυχής και αυτό φαίνεται και από τον
Προϋπολογισµό, τον οποίο σήµερα συζητούµε. Σε αυτόν τον
Προϋπολογισµό, οι προσπάθειές µας για να µπορέσουµε να
διατηρήσουµε υψηλές δαπάνες µέσα στη συγκεκριµένη συγκυρία
για την υγεία, την πρόνοια, την κοινωνική ασφάλιση, την εργασία, τη
στέγαση, είναι δεδοµένο ότι δηµιουργούν έναν ιστό κοινωνικής
ασφάλειας αποτελεσµατικό και σύγχρονο.
Οι κοινωνικές δαπάνες, παρά τη δεδοµένη -όπως είπα- συγκυρία
της σύγκλισης, παρακολουθούν και φέτος µία αύξηση
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υψηλότερη του πληθωρισµού. Και στον τοµέα των δηµοσίων
επενδύσεων βέβαια, η αύξηση αυτή είναι της τάξης του 46% σε
σύγκριση µε τους πόρους που φέτος διατέθηκαν.
Θα µου πείτε βέβαια, αν είµαι ευχαριστηµένος µε τους πόρους και
αν είναι αρκετοί αυτοί οι πόροι.
Κύριοι συνάδελφοι, ποτέ κανένας Υπουργός Υγείας δεν θα
µπορούσε να ήταν ευχαριστηµένος µε τους πόρους. Πάντοτε
χρειάζονται περισσότεροι πόροι τη στιγµή που υπάρχουν ανάγκες,
που δηµιουργούνται νέες ανάγκες, αλλά υπάρχουν και προοπτικές
δράσης σε τοµείς που µέχρι χθες ήταν άγνωστοι.
Θα ήθελα όµως να τονίσω -και δεν πρέπει να αγνοηθεί αυτό- µία
κραυγαλέα αναντιστοιχία που υπάρχει µεταξύ αναγκών και πόρων
από την αντίθετη πλευρά.
Η χώρα µας είναι µία χώρα µε πάρα πολύ χαµηλούς δείκτες
νοσηρότητας. 'Εχει τη χαµηλότερη µητρική θνησιµότητα στον
κόσµο, έχει από τα χαµηλότερα επίπεδα βρεφικής θνησιµότητας,
έχει το πέµπτο στον κόσµο υψηλότερο προσδόκιµο επιβίωσης των
κατοίκων της µε εβδοµήντα πέντε και εβδοµήντα οκτώ χρόνια
αντίστοιχα σε άνδρες και γυναίκες και παρ' όλα αυτά σε αυτήν τη
χώρα των υγιών κατοίκων οι δαπάνες για την υγεία ακολουθούν µία
αλµατώδη αύξηση από χρόνο σε χρόνο.
Το φάρµακο, οι προµήθειες, η εξωνοσοκοµειακή περίθαλψη είναι
πραγµατικά µεγάλες µαύρες τρύπες στην οικονοµία της υγείας και
υπάρχουν τεράστια περιθώρια για διαρθρωτικές αλλαγές και
εξοικονόµηση πόρων, πράγµα εξάλλου που το έδειξε η Κυβέρνηση
µε τα µέτρα που πήρε πέρυσι στο φάρµακο.
Χρειάζονται, λοιπόν, να γίνουν θεσµικές αλλαγές, να ξεφύγουµε
από θεσµικές αγκυλώσεις, να µπορέσει να εξασφαλιστεί µέσα από
διαρθρωτικές αλλαγές ένα σηµαντικό ποσό πόρων, το οποίο να
ανακυκλωθεί µέσα στο ίδιο σύστηµα και να µπορέσει να καλύψει
σηµαντικές ανάγκες που σήµερα µένουν ακάλυπτες. Ασφαλώς οι
καινούριοι πόροι χρειάζονται για να ολοκληρωθούν οι υποδοµές, να
ολοκληρωθεί η στελέχωση και να ολοκληρωθεί ο εξοπλισµός
νοσοκοµείων που είτε έχουν τελειώσει είτε όχι.
Και ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι αυτό του Νοσοκοµείου της
'Αρτας, που το έφερε ο Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ. σε κάποια οµιλία
του στη Βουλή, όπου το νοσοκοµείο εξακολουθεί αυτήν τη στιγµή
να µην µπορεί να λειτουργήσει πλήρως -και δεν είναι το µοναδικό
βέβαια- λόγω έλλειψης και στελέχωσης και εξοπλισµού ή, σε
κάποιες περιπτώσεις, να υπάρχει ο εξοπλισµός και να λείπει η
στελέχωση.
'Ολα αυτά τα χρόνια έχουν γίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σηµαντικά βήµατα προόδου στον τοµέα της υγείας και της πρόνοιας
και επειδή αυτά τα βήµατα που έγιναν έχουν -και πρέπει να έχουν-
µία συνέχεια, στην αναφορά που θα κάνω θα αναφέρω και αυτά
που έγιναν και αυτά που πρέπει να γίνουν µαζί.
'Ετσι στον τοµέα της υγείας θα ήθελα να ξεκινήσω από την
προνοσοκοµειακή φροντίδα, από τη µεταφορά των ασθενών στα
νοσοκοµεία, από την επείγουσα προνοσοκοµειακή περίθαλψη, που
όλα αυτά είναι αποστολή του ΕΚΑΒ, που το ΠΑΣΟΚ το ίδρυσε, το
ΠΑΣΟΚ το άνδρωσε, το ΠΑΣΟΚ το εξόπλισε για να µπορεί σήµερα
να επιτελεί το ρόλο του.
Τα τελευταία χρόνια, µε τη δική µας Κυβέρνηση, το ΕΚΑΒ
δηµιουργεί ένα πανελλαδικό δίκτυο. Πολύ πρόσφατα έχει επεκταθεί
στη Ρόδο, στη Μυτιλήνη, στην Κοζάνη, στις Σέρρες, στην
Αλεξανδρούπολη και σε όλη την Πελοπόννησο. ∆ηµιουργούνται
σταθµοί του ΕΚΑΒ, δηµιουργούνται οι κτιριακές του εγκαταστάσεις,
στελεχώνεται από ανθρώπινο δυναµικό, εξοπλίζεται µε τα αναγκαία
µέσα και ανάµεσα σε αυτά τα µέσα βέβαια, υπάρχουν και οι εξήντα
εννέα κινητές µονάδες επείγουσας προνοσοκοµειακής περίθαλψης,
που πολλές φορές έχω ακούσει και έχω δει και σε ερωτήσεις
συναδέλφων µέσα στη Βουλή να αναφέρονται ότι αυτές µένουν
ακίνητες στο χώρο του ΕΚΑΒ.
Αυτό είναι λάθος. Αυτές οι µονάδες έχουν αποκεντρωθεί σε όλη τη
χώρα, βρίσκονται στα νοσοκοµεία, δεν περιπολούν σε εθνικές

οδούς και δεν νοµίζω ότι αυτό θα ήταν λογικό, να βρίσκονται,
δηλαδή, στην εθνική οδό και να περιπολούν. Εκείνο που χρειάζεται
είναι να έχουν µία κατανοµή χωροταξική τέτοια, που να καλύπτουν
τους µεγάλους άξονες των εθνικών οδών, εκεί που έχουµε τα
µεγάλα ατυχήµατα. Και αυτό σήµερα έχει γίνει.
Επίσης το ΕΚΑΒ εξοπλίζεται για τις αεροδιακοµιδές του µε
ελικόπτερα και µε αεροσκάφη. Μου δόθηκε η ευκαιρία να
ενηµερώσω πολύ πρόσφατα τη Βουλή ότι η διαδικασία της
επιλογής για τα ελικόπτερα έχει ολοκληρωθεί. Η παράδοση για ένα
από τα ελικόπτερα θα είναι µέσα στο 1999 και για τα υπόλοιπα
µέσα στο πρώτο τετράµηνο του 2000, ώστε να καταστεί
αυτοδύναµο και για τις αεροδιακοµιδές που σήµερα γίνονται και
από το στρατό αλλά και από την Ολυµπιακή. Ακόµα στελεχώνεται
πολύ σύντοµα µε εκατόν πενήντα νέα ασθενοφόρα και µε
πεντακόσια πληρώµατα ασθενοφόρων.
Στον τοµέα των υποδοµών της υγείας έχουν ολοκληρωθεί κάποια
καινούρια νοσοκοµεία. Σε µερικά από αυτά έχει βρεθεί λύση µε τα
διοικητικά τους συµβούλια, όπως παραδείγµατος χάρη το
νοσοκοµείο της Αλεξανδρούπολης που θα ξεκινήσει να λειτουργεί
µέσα στο 1999, συνεννούµενο µε το υπάρχον σήµερα νοσοκοµείο.
Αυτό είναι απόφαση και των ∆ιοικητικών Συµβουλίων και της
Ιατρικής Σχολής και είναι αποδεκτό από όλους.
Υπάρχει το Νοσοκοµείο "Παπαγεωργίου", στο οποίο ολοκληρώνεται
τώρα η διαδικασία για την πρόσληψη προσωπικού. Και εκεί έχουν
προχωρήσει πάρα πολύ οι συζητήσεις µε το ∆ιοικητικό Συµβούλιο,
αλλά και µε την Πανεπιστηµιακή Κοινότητα και µε το συντονιστικό
των νοσοκοµείων του συγκροτήµατος Θεσσαλονίκης και
πιστεύουµε ότι πολύ σύντοµα θα βρεθούµε στην ευχάριστη θέση να
λειτουργήσει αυτό το νοσοκοµείο, όχι σαν διαγνωστικό κέντρο σε
πρώτη φάση για να µπορέσει στη συνέχεια να αναπτύξει κλινικές,
αλλά αναπτύσσοντας κλινικές.
Το ίδιο ισχύει και στη Λάρισα, όπου και εκεί υπάρχει µία διαδικασία
προσλήψεων προσωπικού, το οποίο βέβαια δεν θα επαρκέσει για
να λειτουργήσει όλο το νοσοκοµείο. Και εκεί υπάρχει µία συζήτηση
µε την Ιατρική Σχολή στην ίδια κατεύθυνση.
Εκτός όµως από αυτά τα δεκαπέντε νοσοκοµεία, τα οποία
βρίσκονται στην εξέλιξη της αποπεράτωσής τους, έχουν γίνει
σοβαρότατες επενδύσεις για βελτίωση κτιριακών εγκαταστάσεων σε
άλλα είκοσι έξι νοσοκοµεία της χώρας και σ' αυτά δηµιουργούνται
µονάδες εντατικής θεραπείας, µονάδες ηυξηµένης φροντίδας,
µονάδες τεχνητού νεφρού, τµήµατα επειγόντων περιστατικών και
πολύ σύντοµα θα αποδοθούν στο σύνολό τους σε χρήση για τους
λειτουργούς της υγείας, αλλά και για τους χρήστες της υγείας.
Κάποια από αυτά µάλιστα έχουν ήδη αποπερατωθεί και έχουν
αποδοθεί σε λειτουργία.
Για τον εξοπλισµό ισχύει το ίδιο. Υπάρχει µία γιγαντιαία
προσπάθεια για να ολοκληρωθεί ο εξοπλισµός των νοσοκοµείων
µας µε σύγχρονα µηχανήµατα.
Εδώ όµως θα έπρεπε να τονίσω και κάτι άλλο που είναι
υποχρέωσή µας να το λύσουµε στο συντοµότερο δυνατό χρόνο. Οι
προµήθειες, όπως είπα και στην αρχή, υπάρχουν. Αποτελούν µία
πραγµατική "µαύρη τρύπα" για τον προϋπολογισµό του τοµέα της
υγείας. Υλικά αναλώσιµα στοιχίζουν στη χώρα µας τρεις και πέντε
φορές περισσότερο απ' ό,τι στοιχίζουν στις χώρες της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης. Το ίδιο ισχύει βέβαια και για το µηχανολογικό εξοπλισµό
των νοσοκοµείων. Εκεί θα φροντίσουµε, στο συντοµότερο δυνατό
χρόνο, να µπορέσουµε να έχουµε δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις,
ώστε οι προµήθειες αυτές να µην αποκεντρώνονται στα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, να γίνονται από έναν ενιαίο φορέα µε
διαφάνεια, ώστε να µπορέσουµε να πετύχουµε εξασφάλιση πόρων,
τους οποίους να ανακυκλώσουµε µέσα στο ίδιο το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας.
Στο θέµα της στελέχωσης, παρ' ότι έγινε µια πολύ µεγάλη
προσπάθεια τα τελευταία πέντε χρόνια της Κυβερνήσεως του
ΠΑΣΟΚ και σ' αυτήν την προσπάθεια εξασφαλίστηκαν δυόµισι
χιλιάδες θέσεις ιατρικού προσωπικού και πάνω από δέκα
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χιλιάδες θέσεις νοσηλευτικού και παραϊατρικού προσωπικού -µε
συγχωρείτε αν είναι αδόκιµος ο όρος "παραϊατρικό προσωπικό",
αλλά εννοώ χειριστές, εµφανιστές, παρασκευαστές κλπ.- ακόµα
εξακολουθούν να είναι τεράστιες οι ελλείψεις. Αυτό το
αναγνωρίζουµε. Αυτή η προσπάθεια θα συνεχισθεί και θα πρέπει
να συνεχισθεί µε εντονότερους ρυθµούς, αλλά και µε διαφορετικές
κατευθύνσεις.
Εδώ θα ήθελα να τονίσω ότι η δική µας κατεύθυνση θα είναι να
µπορέσουµε να αναβαθµίσουµε, τα νοµαρχιακά νοσοκοµεία,
στελεχώνοντάς τα, ώστε να µπορέσουν να πετύχουν υψηλού
επιπέδου περίθαλψη και να πάψει να υπάρχει πλέον η ροή των
ασθενών προς την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη.
Το πρόγραµµα "ΙΠΠΟΚΡΑΤΗΣ" εφαρµόζεται, αφορά τα νησιά του
Αιγαίου, στελεχώνονται µε προσωπικό, αναβαθµίστηκαν τριάντα
ένα ιατρεία σε πολυδύναµα περιφερειακά ιατρεία, τα οποία θα
µπορούν να εφηµερεύουν σε νησιά που δεν έχουν κέντρα υγείας
και νοσοκοµεία και βέβαια ξεκίνησε, πιλοτικά εφαρµοζόµενο, το
πρόγραµµα της τηλεϊατρικής µε στόχο να ολοκληρωθεί σε όλα τα
νησιά του Αιγαίου.
Θα ήθελα εδώ λίγο την προσοχή σας, για κάποια µέτρα -πολλά
απ'αυτά εξαγγέλλονται τώρα για πρώτη φορά, κάποια άλλα τα
ξέρετε- που αφορούν µία προσπάθεια που ξεκινάµε για
εξορθολογισµό των δαπανών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.
Εκτός από εθνικό µητρώο των ασφαλισµένων του δηµοσίου, το
οποίο βρίσκεται αυτήν τη στιγµή σε εξέλιξη και το οποίο πολύ
σύντοµα θα έχει ολοκληρωθεί και θα δείξει ότι υπάρχουν
ασφαλισµένοι και βιβλιάρια-µαϊµούδες σε πάρα πολύ υψηλό
αριθµό, που ροκανίζουν σηµαντικό κοµµάτι απ' αυτούς τους
πόρους, που θα µπορούσαµε να τους αξιοποιήσουµε µε άριστο
τρόπο µέσα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, θα συγκροτήσουµε
µητρώο των ανασφάλιστων οικονοµικά ανήµπορων. Σήµερα, µε τα
πιστοποιητικά απορίας, ένα πολύ µεγάλο µέρος του πληθυσµού της
χώρας βγαίνει άπορο.
Προχωρούµε στη µηχανοργάνωση του νοσοκοµείου των
ασφαλιστικών οργανισµών. 'Ηδη, προκηρύσσουµε µέσα στον
Ιανουάριο το έργο και για το software και για το hardware για τα
νοσοκοµεία.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: 'Εχει καθυστερήσει τρία χρόνια.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ (Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας): Οι
ασφαλιστικοί οργανισµοί βέβαια ξεκινούν µόνοι τους και έχουν
προχωρήσει ήδη.
Εγκαθιστούµε στο συντοµότερο δυνατό διάστηµα και πάντως µέσα
στο πρώτο εξάµηνο του έτους διπλογραφικό λογιστικό σύστηµα σε
όλα τα νοσοκοµεία της χώρας.
Συγκροτήθηκε µε το νοµοσχέδιο που ψήφισε η Βουλή την
περασµένη εβδοµάδα του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, ειδική υπηρεσία ελέγχου των δαπανών της υγείας για
τους ασφαλιστικούς οργανισµούς. 'Ιδια υπηρεσία δηµιουργεί το
Υπουργείο Υγείας για τα νοσοκοµεία. ∆ηµιουργούµε Οργανισµό
Περίθαλψης Ασφαλισµένων του ∆ηµοσίου.
Το φάρµακο. Τα µέτρα τα οποία ελήφθησαν πέρσι έκαναν
φθηνότερο το φάρµακο για τον καταναλωτή κατά 20%, δηλαδή η
αλλαγή του τρόπου κοστολόγησης του φαρµάκου, η ενιαία λίστα
φαρµάκων και η αφαίρεση της επιβάρυνσης του φαρµάκου µε
φόρους υπέρ τρίτων.
Ακολουθεί µια δεύτερη δέσµη δική µας που αφορά τα νοσοκοµεία.
Αυτή περιλαµβάνει τη µηχανοργάνωση των φαρµακείων των
νοσοκοµείων, την καθιέρωση του νοσοκοµειακού εµβαλαγίου,
δηλαδή της νοσοκοµειακής συσκευασίας του φαρµάκου, γιατί
σήµερα το φάρµακο είναι σε ίδια συσκευασία, είτε το αγοράζεις στο
φαρµακείο είτε φθάνεις στο νοσοκοµείο. Καθιέρωση νοσοκοµειακής
λίστας φαρµάκων, καθιέρωση ατοµικής συνταγής και ηµερήσιας
δόσης για κάθε άρρωστο και βέβαια όλο αυτό το πλαίσιο της
δεύτερης δέσµης κλείνει µε την καθιέρωση του ενιαίου τύπου
συνταγολογίου για όλα τα ασφαλιστικά ταµεία, το οποίο θα ξεκινήσει
να λειτουργεί και µε την έκδοση προεδρικού διατάγµατος που είναι

έτοιµο για τον ενιαίο κανονισµό φαρµακευτικής περίθαλψης.
Ακόµη, έχουµε συστήσει την Υπηρεσία Προστασίας των
∆ικαιωµάτων των Ασθενών στο Υπουργείο και βέβαια και στα
µεγάλα νοσοκοµεία και επεκτείνεται αυτό σε όλα τα νοσοκοµεία.
Καθιερώσαµε νέα προγράµµατα πρόληψης και θεραπείας για τα
ναρκωτικά. ∆ηµιουργήσαµε το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης και
Πληροφόρησης για τα ναρκωτικά. Στο AIDS είµαστε η χώρα-
εξαίρεση που εξακολουθούµε και θα εξακολουθήσουµε να
καλύπτουµε τις δαπάνες για την αγορά των αντιρετροϊκών
φαρµάκων. ∆ηµιουργήσαµε το Εθνικό Κέντρο Επιδηµιολογικής
Παρακολούθησης και Παρέµβασης µε τις κινητές του µονάδες,
όπου κάνει µια θαυµάσια δουλειά και το οποίο θα µας βοηθήσει
πάρα πολύ -και αυτό θέλω να το πιστέψετε- και στις σχέσεις µας µε
τους βόρειους γείτονες. 'Ηδη, το επόµενο δεκαήµερο θα φροντίσω
να βρεθεί στην Αλβανία µία απ' αυτές τις κινητές µονάδες, όπου έχει
ξεσπάσει µια πολύ µεγάλη επιδηµία ηπατίτιδας και έτσι και στις
σχέσεις µας µε τους βόρειους γείτονες, θα φανούν χρήσιµες αυτές
οι µονάδες.
Κύριοι συνάδελφοι, άφησα ένα θέµα τελευταίο στον τοµέα της
υγείας. Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο χώρος της υγείας και της πρόνοιας
είναι ένας τεράστιος χώρος που δεν καλύπτεται στα είκοσι λεπτά,
θα ζητήσω τουλάχιστον την ανοχή που δείξατε στους Βουλευτές.
Αναφέροµαι, λοιπόν, στο νέο ιατρικό µισθολόγιο.
Υπήρξε µία γενναία πρωτοβουλία της Κυβέρνησης στη
συγκεκριµένη συγκυρία να αυξήσει τις αποδοχές των
νοσοκοµειακών γιατρών κατά 30% στο σύνολό τους. ∆ηλαδή οι
νοσοκοµειακοί γιατροί το 1997 έπαιρναν εκατό σαράντα εννέα
δισεκατοµµύρια (149.000.000.000) και φέτος θα πάρουν εκατόν
ενενήντα ένα δισεκατοµµυρία (191.000.000.000), σαράντα δυο
δισεκατοµµύρια (42.000.000.000) παραπάνω, ποσοστό περίπου
30%. Η αύξηση αυτή αφορούσε κατά 67% την αύξηση των τακτικών
τους αποδοχών. Οι τακτικές τους αποδοχές από τα εβδοµήντα
πέντε δισεκατοµµύρια (75.000.000.000) πήγαν στα εκατόν είκοσι
πέντε δισεκατοµµύρια (125.000.000.000). Αντίστοιχα βέβαια
µειώθηκαν οι πρόσθετες αµοιβές, αυτές που αφορούσαν τις
εφηµερίες, µειώθηκαν κατά 9%. Αλλά αυτό, κύριε Πρόεδρε, ήταν
κάτι που το ζήτησαν και οι ίδιοι οι γιατροί, ήταν κάτι που ουσιαστικά
ξέπλενε µια ντροπή για το ιατρικό σώµα, να δέχεται και να παίρνει
πλασµατικές εφηµερίες. Επειδή χρόνια όλες οι κυβερνήσεις είχαν
καθυστερήσει να αυξήσουν τις αποδοχές των γιατρών, είχε βρεθεί ο
τρόπος των πλασµατικών εφηµεριών. Ηταν επόµενο λοιπόν, αφού
καταργήθηκαν οι πλασµατικές εφηµερίες, αυτό να βρισκόταν στα
ίδια ή σε χαµηλότερα επίπεδα. Πάντως το γεγονός είναι ότι είναι
σαράντα δύο δισεκατοµµύρια (42.000.000.000) παραπάνω που, αν
µοιραζόταν σε όλους τους γιατρούς, τους δεκαοκτώ χιλιάδες
γιατρούς που έχει το ΕΣΥ, θα σήµαινε διακόσιες χιλιάδες (200.000)
το µήνα στον κάθε γιατρό επιπλέον. Και ασφαλώς δεν µπορούν να
µοιραστούν στον κάθε γιατρό γιατί την εφηµερία θα πρέπει όλοι να
την αντιµετωπίσουµε σαν ανάγκη του νοσοκοµείου και όχι σαν
απαίτηση, σαν διεκδίκηση ή σαν δικαίωµα του γιατρού. Είναι
ανάγκη του νοσοκοµείου η εφηµερία και στην ανάγκη αυτή κάποιοι
γιατροί θα χρειάζεται να εφηµερεύουν περισσότερο, ανάλογα µε την
ειδικότητά τους, κάποιοι λιγότερο. Ανάλογα µε τη στελέχωση του
νοσοκοµείου, αν µιλάµε για νοσοκοµείο της Αθήνας ή για
νοσοκοµείο της Καρδίτσας ή της Λαµίας ή των Χανίων, όπου είναι
λιγότερο το προσωπικό και εκεί οι γιατροί εφηµερεύουν
περισσότερες φορές, για να καλύψουν τις ανάγκες αυτές.
'Οµως, µε την εκκαθάριση των αποδοχών των γιατρών και επειδή
το νοµοσχέδιο είχε ένα πρωθύστερο σχήµα, ψηφίστηκε τον Απρίλιο,
είχε αναδροµική ισχύ, παρέπεµπε σε κοινές υπουργικές αποφάσεις
που εκδόθηκαν τον Αύγουστο, δηµιουργήθηκε µια αναταραχή στο
χώρο των νοσοκοµείων, η οποία µε τη σειρά της οδήγησε σε ένα
κύµα κατασυκοφάντησης του ΕΣΥ και των γιατρών. Εδώ θα πρέπει
να αποκαταστήσουµε την αλήθεια. Το θεωρώ υποχρέωσή µου σαν
Υπουργός Υγείας.
Τα νοσοκοµεία νοσηλεύουν το 85% του ελληνικού πληθυσµού και
του παρέχουν υψηλού επιπέδου περίθαλψη. Νοση-
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λεύουν επίσης όλα τα περιστατικά τα οποία δεν δέχονται να τα
πάρουν στον ιδιωτικό τοµέα. Τα δύσκολα περιστατικά πάνε στα
νοσοκοµεία. Παρ' όλα αυτά όµως, θα πρέπει να αναγνωρίσουµε
κάποια πράγµατα, ότι τα νοσοκοµεία µας έχουν ένα κακό
ξενοδοχειακό προφίλ, ότι έχουν διαρθρωτικές αδυναµίες και
αγκυλώσεις στη διοίκησή τους, αλλά και στη λειτουργία των
επιµέρους υπηρεσιών τους.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Τραγικές και χειροτερεύουν
κάθε µέρα.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ (Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Συµφωνώ ότι υπάρχουν όλα αυτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Θα τα βελτιώσουµε,
κύριε Πρόεδρε.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ (Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Αυτά όµως δεν σβήνουν αυτό που είπα πριν, ότι το 85% του
ελληνικού πληθυσµού νοσηλεύεται στα κρατικά νοσοκοµεία. Επειδή
έχω στα χέρια µου στοιχεία και αναλύσεις, θα δείτε ότι αυτός ο
πληθυσµός που νοσηλεύεται στα νοσοκοµεία µιλάει για καλό
ιατρικό προσωπικό, για καλό νοσηλευτικό προσωπικό για άθλια
ξενοδοχειακή υποδοµή.
∆εν θέλω να πω ότι όλα είναι καλά. Υπάρχουν και θέµατα
συµπεριφοράς και κάποια εκφυλιστικά φαινόµενα µερικές φορές
µπορεί να οδηγούν και σε διαφθορά. Και όλα αυτά οφείλουµε να τα
κτυπήσουµε για να µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε νοσοκοµεία
χωρίς λίστες αναµονής, νοσοκοµεία που θα εξυπηρετούν καλύτερα
και γρηγορότερα τους ασθενείς τους, που θα έχουν σύγχρονη
ξενοδοχειακή υποδοµή και ανθρώπινο πρόσωπο για τον άρρωστο.
Στο θεσµικό πλαίσιο για την υγεία θέλω να αναφέρω κάποια
πράγµατα πολύ σύντοµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Υπουργέ, θα
πρέπει να ολοκληρώσετε.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ (Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Τελειώνω µε αυτό και θα αφήσω τον τοµέα της πρόνοιας, γιατί
πιστεύω ότι θα προκληθώ και θα πρέπει να απαντήσω.
Στο θεσµικό πλαίσιο της υγείας, λοιπόν, πολύ σύντοµα θα φέρουµε
στη Βουλή σηµαντικότατα νοµοσχέδια, όπως είναι το νοµοσχέδιο
για την ψυχική υγεία, όπου πραγµατικά έχουµε καθυστερήσει πάρα
πολύ και είναι µια υποχρέωσή µας απέναντι σε δεσµεύσεις προς
την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, το νοµοσχέδιο για τις µεταµοσχεύσεις.
Και υπάρχουν δύο σηµαντικά προεδρικά διατάγµατα για τις
ιδιωτικές κλινικές και τα διαγνωστικά κέντρα, που πιθανότατα να τα
φέρω µε τη µορφή νοµοσχεδίου, γιατί τα θεωρώ σηµαντικότατα,
αφού οριοθετούν τη δουλειά στον ιδιωτικό τοµέα και η Βουλή
πρέπει να έχει άποψη πάνω σ' αυτά.
Επίσης, προεδρικό διάταγµα για ανακοστολόγηση των ιατρικών
πράξεων, που το ζητάει ο ιατρικός κόσµος από το 1991 και
νοµοθετικές πρωτοβουλίες για το θεσµό του γενικού διευθυντού,
του µάνατζερ, όπου θα πρέπει να φροντίσουµε µε νοµοθετική
πρωτοβουλία να λύσουµε τις όποιες επικαλύψεις µπορεί να
υπάρξουν στο θεσµό του µάνατζερ και της διοίκησης του
νοσοκοµείου. Να καθορίσουµε µε σαφήνεια προσόντα και κριτήρια,
να καθορίσουµε συντελεστές κριτηρίων και επιτροπή αξιολόγησης η
οποία θα αναδείξει για τα µεγάλα νοσοκοµεία µας, της τάξης των
πεντακοσίων κλινών και πάνω, τους αξιολογότερους που έχουµε
αυτήν τη στιγµή σαν µάνατζερς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, τελειώνετε. Μη µε φέρνετε σε δύσκολη θέση.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ (Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Βγάλτε το κόµµα από τη µέση.
Εάν δεν κάνετε κάτι τέτοιο, δεν πρόκειται να πετύχετε τίποτε.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ (Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας): Εγώ
το δέχοµαι και αυτό, κύριε Πρόεδρε, και να είσθε βέβαιος ότι θα
γίνει. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Τσοβόλας έχει το

λόγο για τρία λεπτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆ΗΚΚΙ): Κύριε
Πρόεδρε, ζήτησα το λόγο για την τάξη πάνω σε ένα θέµα που
ανέφερε ο κατελθών µόλις του Βήµατος Υπουργός Υγείας σε σχέση
µε τις εφηµερίες των γιατρών και τις πληρωµές.
∆εν είναι σωστό αυτό που είπατε, κύριε Υπουργέ, και το ξέρετε
πολύ καλά, γιατί είσαστε φίλος του αείµνηστου Γεννηµατά, του τότε
Υπουργού Υγείας, όπου µε κοινή απόφαση δική του και δική µου
ως Υπουργού Οικονοµικών και µετά από επιµονή του Γεννηµατά
και του Υπουργείου Υγείας -επιµονή που εµφανίστηκε, αν θυµάµαι
καλά, ένα χρόνο µετά την έναρξη λειτουργίας του ΕΣΥ, όπου οι
γιατροί µπροστά στο νέο αυτό θεσµό δεν εντάσσονταν στο ΕΣΥ και
έπρεπε να λειτουργήσει το ΕΣΥ και µάλιστα µε παροχή υπηρεσιών
καθ' όλο το εικοσιτετράωρο σε όλα τα κρατικά νοσοκοµεία που ήταν
ενταγµένα στο ΕΣΥ- υπογράψαµε ως Υπουργός Οικονοµικών εγώ -
το θεωρώ τιµή µου και καυχώµαι γι' αυτό- αυτήν την κοινή απόφαση
µε τον αείµνηστο Γεννηµατά µε την οποία δεν καλύφθηκαν
πλασµατικές, αλλά πραγµατικές υπερωρίες, αλλά και η ανάγκη να
ενταχθούν στο ΕΣΥ από την ιδιωτική υγεία γιατροί και µάλιστα µε
προσόντα ικανοί να προσφέρουν υπηρεσίες ποιότητος.
Αυτές, κύριε Υπουργέ -πιστεύω θα σας έχουν πει οι υπηρεσίες του
Υπουργείου Οικονοµικών, αλλά και του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους- καταβάλλονταν έκτοτε και µέχρι το νόµο που ψηφίσατε
πέρσι µε τον κ. Γείτονα κατά τρόπο σταθερό και µόνιµο. Και κατά
την πάγια νοµολογία των δικαστηρίων, χωρίς να υπάρχει άλλη
αντίθετη άποψη, θεωρούνται τακτικές αποδοχές. Με τις ρυθµίσεις
που έγιναν από τον προκάτοχό σας τον κ. Γείτονα, µειώθηκαν οι
συνολικές αποδοχές γιατρών και µάλιστα σε ορισµένους κλάδους
µειώθηκαν κατακόρυφα. Γι' αυτό και έχετε τις συνεχείς έκτοτε
απεργίες των γιατρών και των ειδικευόµενων γιατρών, γιατί πρέπει
να αντιληφθείτε ότι και στο χώρο της υγείας και στο χώρο της
παιδείας αλλαγές δεν µπορούν να υπάρξουν χωρίς τους φορείς του
συστήµατος υγείας, χωρίς τους γιατρούς και χωρίς εκπαιδευτικούς.
Αν δεν το καταλάβετε αυτό, τότε, όπως και στην παιδεία, έτσι και
στην υγεία θα είναι εκρηκτική η κατάσταση σε βάρος της ποιότητας
των παρεχοµένων δηµόσιων υγειονοµικών υπηρεσιών, µε
ταλαιπωρία και του λαού και των εργαζοµένων. Αυτό ήθελα να
επισηµάνω για την αποκατάσταση της τάξης και της αλήθειας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Σιούφας έχει το
λόγο.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Πόσες φορές θα οµιλήσει ο κ. Σιούφας,
κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε συνάδελφε, όπως
µου είπε ο κύριος Πρόεδρος, ο κ. Σιούφας έκανε µια παρέµβαση
χθες πέντε λεπτών και δικαιούται ένα δεκάλεπτο ακόµα. ∆εν
χαριζόµαστε στον κ. Σιούφα.
Ορίστε κ. Σιούφα έχετε το λογο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας τους
Υπουργούς της Κυβέρνησης έχει κανείς την αίσθηση ότι στη χώρα
µας όλα δουλεύουν ρολόι, η πατρίδα µας έχει γίνει Ελβετία σε
όλους τους τοµείς και οι πολίτες πρέπει να βρίσκονται στους
δρόµους για να πανηγυρίζουν, γιατί είναι ευτυχείς, γιατί ευηµερούν,
γιατί αισθάνονται ασφαλείς, γιατί πληρώνουν λίγους φόρους.
Κύριοι της Κυβέρνησης, δυστυχώς συµβαίνουν ακριβώς τα αντίθετα
από αυτά που επί πέντε ηµέρες υποστηρίζεται από αυτό το Βήµα.
Και για να αναφερθώ στον µόλις κατελθόντα από το Βήµα Υπουργό
Υγείας, θα ήθελα µε µία φράση να επισηµάνω ότι η υγεία είναι
βαριά άρρωστη, κύριε Υπουργέ. Και ό,τι και να πείτε, αυτό το
νοιώθει ο ασθενής που νοσηλεύεται στα κρατικά νοσοκοµεία, ο
συγγενής που του επισκέπτεται παρ' όλες τις προσπάθειες που
καταβάλουν γιατροί και λοιπό προσωπικό που υπηρετεί στις
υπηρεσίες υγείας.
Είπε και κάτι άλλο ο Πρωθυπουργός, ότι η Κυβέρνηση έχει δώσει
εξετάσεις και αυτές τις ηµέρες και πέρασε. Το αντίθετο συµβαίνει. Η
Κυβέρνηση έδωσε εξετάσεις παντού και απέτυχε. Και κύρια
απέτυχε ο Πρωθυπουργός της χώρας που µε τη χθεσινή του
απουσία κατά την ώρα της οµιλίας του Αρχηγού
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της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, έδωσε για πρώτη φορά κατά τη
Μεταπολίτευση την εικόνα ενός Πρωθυπουργού ο οποίος δεν
έρχεται στην Εθνική Αντιπροσωπεία για να αντιµετωπίσει, για να
ακούσει τα επιχειρήµατα, την κριτική και κύρια την
επιχειρηµατολογία της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και του
Προέδρου της.
Αλλά και κάτι άλλο. Για µας κρύφτηκε ο Πρωθυπουργός. Κρύφτηκε
γιατί δεν είχε την τόλµη, το σθένος να έρθει µέσα στην Εθνική
Αντιπροσωπεία για να ακούσει τον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης.
'Ενας συµπολίτης µου µου έλεγε σήµερα το πρωί ότι µπορεί να
ισχύουν αυτά που υποστηρίξατε και χθες το βράδυ, ∆ηµήτρη
Σιούφα, για µας ο Πρωθυπουργός προφανώς είχε µπλέξει µε
υπερωρίες στα λογιστικά κατάστιχα µε τα οποία απασχολείται στην
υπό χρεοκοπία Κυβέρνηση και γι' αυτό δεν εµφανίσθηκε στην
Εθνική Αντιπροσωπεία.
Αλλά θέλω να ευχαριστήσω την Κυβέρνηση γιατί έβαλε χθες το
βράδυ τον "δηµοφιλέστερο" Υπουργό της, τον κ. Παπαντωνίου, να
απαντήσει στον Πρόεδρο της Νέας ∆ηµοκρατίας. Βεβαίως είναι
φανερό για ολόκληρο τον ελληνικό λαό ότι η απάντηση του κ.
Παπαντωνίου δεν ήταν τίποτε άλλο παρά ένα ενύπνιο. Είναι οι
µύθοι, τα γνωστά παραµύθια, τα οποία από αυτό το Βήµα και έξω
από αυτό το Βήµα ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας προσπαθεί να
πείσει τον ελληνικό λαό ότι η οικονοµία πάει καλά. Αλλά τίποτα δεν
πάει καλά, γι' αυτό ο λαός βρίσκεται στο δρόµο, γι' αυτό όλες οι
κοινωνικές οµάδες διαµαρτύρονται, γι' αυτό οι µισθωτοί, οι
συνταξιούχοι, οι αγρότες κάθε τρεις και λίγο βρίσκονται στο δρόµο
διαµαρτυρόµενοι απέναντι στην πολιτική αυτής της Κυβέρνησης,
στην αποτυχηµένη πολιτική αυτής της Κυβέρνησης.
Μετά τον κ. Παπαντωνίου ακολούθησε στο Βήµα ο κ. Αρσένης, ο
οποίος επίσης µε την τοποθέτηση την οποία έκανε, ότι είναι
αδιαπραγµάτευτη η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, δεν έκανε τίποτε
άλλο παρά να δώσει νέεες αφορµές αναστατώσεων. Και γνωρίζετε
από σήµερα, ότι τα Ελληνόπουλα είναι και πάλι στους δρόµους
προκαλούµενα από τον Υπουργό Παιδείας, χθες το βράδυ εδώ, ότι
δεν διαπραγµατεύεται τίποτε. Η ένταση θα εξακολουθήσει και µέσα
στις γιορτές. Και παρά το γεγονός ότι στην παιδεία στηρίζεται το
µέλλον του έθνους, εκεί παρατηρούµε να αποτυγχάνει η Κυβέρνηση
και µάλιστα να αποτυγχάνει κάθε µέρα. Εδώ εµείς προτείναµε την
εθνική συνεννόηση, η Κυβέρνηση την αρνείται, την αρνείται
πεισµατικά, την αρνείται συστηµατικά. Εµείς, όµως, θα επιµείνουµε
όπως επιµένουν και όλα τα άλλα κόµµατα, όπως επιµένει
ολόκληρος ο ελληνικός λαός, να υπάρξει εθνική συνεννόηση για το
θέµα της παιδείας.
Είπε όµως και ορισµένα άλλα πράγµατα ο κ. Αρσένης που πρέπει
να πάρει από αυτό το Βήµα την απάντηση. Είπε πρώτα-πρώτα ότι
η Νέα ∆ηµοκρατία καλλιεργεί την αρχή της ήσσονος προσπάθειας.
∆εν υπάρχει µεγαλύτερο ψεύδος, κυρίες και κύριοι συναδελφοι,
γιατί γνωρίζετε µετά το 1981 ότι εσείς ήσασταν εκείνοι οι οποίοι
καταργήσατε κάθε µορφή ελέγχου στα σχολεία. Καταργήσατε τους
επιθεωρητές. Καταργήσατε την αξιολόγηση. Καταργήσατε κάθε
είδους διαδικασία µέσα στα σχολεία και έρχεσθε σήµερα να λέτε
στη Νέα ∆ηµοκρατία ότι είναι αυτή που υποστηρίζει την ήσσονα
προσπάθεια. Τώρα όµως αυτά τα οποία κάνατε τότε τα πληρώνετε,
τώρα θερίζετε εκείνα τα οποία σπείρατε τη δεκαετία του '80.
Είπατε ακόµη ότι η Νέα ∆ηµοκρατία δεν αρθρώνει συγκεκριµένη
πολιτική για την παιδεία. 'Οταν συνεζητείτο ο περίφηµος ν. 2525,
κατετέθησαν εδώ δύο τροπολογίες. Η µία η οποία αφορούσε τον
τρόπο µε τον οποίο θα γινόταν η επιλογή των εκπαιδευτικών και η
δεύτερη για τον τρόπο της αξιολόγησης του εκπαιδευτικού έργου.
Το Μάϊο του 1998 καταθέσαµε τροπολογία που σχετιζόταν µε τον
τρόπο που θα απορροφούνταν οι αναπληρωτές καθηγητές και
τώρα την πρόταση νόµου µε την οποία ζητούµε εθνικό διάλογο από
την Κυβέρνηση.
Λέει, επίσης, η Κυβέρνηση ότι τα κόµµατα αρνήθηκαν το διάλογο το
καλοκαίρι του 1997. Η απάντηση είναι µία: 'Ηρθε την 1η Αυγούστου,
µέσα στο καλοκαίρι, όταν ήδη ολοκλήρωσε τη µορφή της

εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης η Κυβέρνηση και ζήτησε από τα
κόµµατα να πάρουν µέρος σε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο -κατά την
Κυβέρνηση- για την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση εκ των υστέρων,
δηλαδή να αποτελέσουν τις γλάστρες και την εικόνα µε την οποία
ύστερα από δεκαπέντε ηµέρες κατέθετε αυτό το νοµοσχέδιο στην
Εθνική Αντιπροσωπεία. Και καλά έκαναν τα κόµµατα και δεν πήραν
µέρος σε αυτό τον, υποτίθεται, εθνικό διάλογο όταν οι αρχές πάνω
στις οποίες θα στηριζόταν η, υποτίθεται, εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση ήταν ήδη ολοκληρωµένες από την Κυβέρνηση.
Τέλος, επί της θητείας του δεν συνεκλήθη ούτε µία φορά το Εθνικό
Συµβούλιο για την παιδεία και αγνοώντας τον Υπουργό Παιδείας ο
Πρόεδρος του Εθνικού Συµβουλίου για την παιδεία, κ. Πανάρετος,
κάλεσε να συγκληθεί -και το αγνοούσε προχθές στη ∆ιαρκή
Επιτροπή ο κ. Αρσένης- στις 16 και 17 Ιανουαρίου, για πρώτη φορά
από τότε που συστήθηκε. Επίσης, το Υπουργικό Συµβούλιο δεν
συγκρότησε την Εθνική ∆ιακοµµατική Επιτροπή, που ψήφισε µε
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης το 1995 η Εθνική Αντιπροσωπεία.
Συνεπώς, δεν µπορούν σήµερα να έρχονται και να λένε ότι δεν
κουβεντιάζουν για ό,τι έγινε, αλλά για πέντε, έξι θέµατα,
λεπτοµέρειες που υπάρχουν. Αυτό δεν το δέχεται κανείς.
Θέλω ακόµα να µιλήσω και για το άλλο ψέµα για το οποίο
κατήγγειλα την Κυβέρνηση από αυτό το Βήµα, τον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και τον Υφυπουργό κ. ∆ρυ.
Τους είπαµε ότι οι διαρρυθµίσεις που έγιναν στα αντικειµενικά
κριτήρια αυξάνουν βαρύτατα τη φορολογία στους µικροµεσαίους.
Και είπαν και οι δύο ότι, όχι µόνο δεν αυξάνεται η φορολογία στις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αλλά, το αντίθετο, µειώνεται.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα σας παραπέµψω σε δύο
στοιχεία τα οποία αποκαλύπτουν πλήρως αυτό το οποίο
καταγγέλλω απ' αυτού του Βήµατος.
Το πρώτο είναι η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους για
την αύξηση της µισθωτικής αξίας, όπου στη µεν πρώτη σελίδα ο
Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας λέει ότι δεν επέρχεται καµία αύξηση
των εσόδων του δηµοσίου, αλλά αντίθετα µείωση, ο δε Γενικός του
∆ιευθυντής κ. Ρίζος
στην τελευταία σελίδα λέει ότι αυξάνονται τα έσοδα του δηµοσίου
από το προτεινόµενο αντικειµενικό σύστηµα προσδιορισµού των
εµπορικών επιχειρήσεων στη φορολογία εισοδήµατος, το ύψος της
οποίας δεν µπορεί να προσδιοριστεί. Αυτό είναι το πρώτο.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Το δεύτερο. Καταθέτω στην Εθνική Αντιπροσωπεία τις καταγγελίες
που έχει κάνει η Εθνική Συνοµοσπονδία Ελληνικού Εµπορίου για
αύξηση της επιβάρυνσης από 10% έως και 25%.
Καταθέτω επίσης την καταγγελία την οποία έχει κάνει η Γενική
Συνοµοσπονδία Επαγγελµατιών και Βιοτεχνών Ελλάδος, ότι επίσης
µε αυτή τη διαρρύθµιση στα αντικειµενικά κριτήρια αυξάνονται οι
επιβαρύνσεις στους µικροµεσαίους από 10% έως και 25%.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. ∆ηµήτριος Σιούφας καταθέτει για
τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες καταγγελίες, οι οποίες βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Μάλιστα χθες ο Υπουργός έδωσε και ορισµένους καταλόγους µε
παραδείγµατα µείωσης. Το αντίθετο συµβαίνει, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, και θα µου επιτρέψετε να κάνουµε µαζί, στο λίγο χρόνο
που αποµένει, έναν περίπατο στην οµοβροντία όλου του ελληνικού
Τύπου τη µεθεποµένη ηµέρα που κατατέθηκε αυτή η τροπολογία.
Εφηµερίδα "ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ": "Πίνακες µε αύξηση από 17% έως
34% λόγω των αντικειµενικών κριτηρίων."
"ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ", την ίδια ηµέρα: "Αύξηση από 10% έως και
30%."
"Α∆ΕΣΜΕΥΤΟΣ  ΤΥΠΟΣ"  του  κ.  Μήτση:  "Ψεύδη  τα
παραδείγµατα  που  δίνει  το  Υπουργείο  Οικονοµικών.  Αύξηση
ρεκόρ  του  ποσοστού  της  µισθωτικής  αξίας  στην  επαγγελµατική
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εγκατάσταση."
Εφηµερίδα "ΕΞΟΥΣΙΑ": "Χαράτσι 15% µε τα αντικειµενικά."
"ΕΘΝΟΣ": "Οδυνηρή έκπληξη από τον κ. ∆ρυ."
"Α∆ΕΣΜΕΥΤΟΣ ΤΥΠΟΣ" του κ. Ρίζου: "Με λάθος παραδείγµατα
αποκρύπτουν τα χαράτσια."
"ΑΠΟΓΕΥΜΑΤΙΝΗ": "Κρύβουν σκόπιµα λάθη. Απάτη µε τους
φόρους. Κλέβουν εµπόρους και επαγγελµατίες."
"Το ΒΗΜΑ" στις 22 του µηνός µε τέσσερις σελίδες δίνει
παραδείγµατα αυτής της επιπλέον επιβάρυνσης, που προκύπτει
από τη συγκεκριµένη τροπολογία.
Επανέρχεται η "Ελευθεροτυπία": "20% επάνω για εµπόρους και
επαγγελµατίες." Ταυτόχρονα έχει και ένα πολύ σηµαντικό σχόλιο,
λέγοντας "η αρπαχτή", ότι η παρέµβαση και µάλιστα µε αναδροµικό
τρόπο των φορολογικών επιβαρύνσεων από την 1.1.98 τινάζει στον
αέρα την αξιοπιστία του κράτους και ουσιαστικά διαψεύδει
κατηγορηµατικά την Κυβέρνηση γι' αυτά τα οποία υπεστήριζε και
υποστηρίζει ακόµα τώρα που ψηφίζεται ο Προϋπολογισµός.
Το ίδιο λέει και η "ΒΡΑ∆ΥΝΗ". "Συντελεστές εξόντωσης για
ελεύθερους επαγγελµατίες", επαναλαµβάνει ο "ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ
ΤΥΠΟΣ". Η "ΑΚΡΟΠΟΛΗ", η "ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ", όλες οι εφηµερίδες
διαψεύδουν την Κυβέρνηση µε οµοβροντία δηµοσιευµάτων και ο
Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας µε τον Υφυπουργό του τονίζουν ότι
δεν υπάρχει καµία αύξηση των φόρων, αλλά µείωση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντί να καταργήσει τα αντικειµενικά
κριτήρια η Κυβέρνηση µε τους φόρους, που έχει βάλει, καταργεί τις
ίδιες τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Και όλα αυτά είναι πρόσθετοι
λόγοι να καταψηφιστεί και αυτός ο Προϋπολογισµός της
Κυβέρνησης του Κωνσταντίνου Σηµίτη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. ∆ηµήτριος Σιούφας καταθέτει για
τα Πρακτικά τα σχετικά έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Υπουργός των
Εξωτερικών κ. Θεόδωρος Πάγκαλος, έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε πολλές από τις οµιλίες
ακούσαµε την άποψη ότι υπάρχει κρίση του πολιτικού συστήµατος.
Και βεβαίως αυτό είναι κάτι, στο οποίο θα µπορούσαµε να
συµφωνήσουµε. Υπάρχει ένα µειωµένο ενδιαφέρον του µέσου
πολίτη για όσα διαδραµατίζονται στην Εθνική Αντιπροσωπεία.
Θα µπορούσε αυτή η συζήτηση να ήταν µία ευκαιρία, για να
βαπτιστεί ο δηµόσιος βίος στα νάµατα της πολιτικής σκέψης, για να
δώσουµε στο λαό, που µας παρακολουθεί ανελλιπώς -και αυτό δεν
συµβαίνει, όπως ξέρετε, σε όλες µας τις λειτουργίες- νέες ιδέες, νέες
προτάσεις, µία νέα εντύπωση για την ποιότητα του διαλόγου σ'
αυτήν την Αίθουσα, για την ποιότητα του πολιτικού κόσµου.
∆υστυχώς, αυτό δεν συνέβη. Και δεν συνέβη, γιατί η αντιπολίτευση
δεν θέλησε να αξιοποιήσει αυτήν την ευκαιρία. Παρακολούθησα
πολλές από τις οµιλίες των εκατό και πλέον συναδέλφων, που
έχουν λάβει το λόγο µέχρι στιγµής. Αν δεν κάνω λάθος, σπάνια
είχαµε αυτήν τη δυνατότητα και αυτό νοµίζω ότι είναι κάτι, για το
οποίο πρέπει να επαινέσουµε την ηγεσία του Κοινοβουλίου. Αλλά
θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι αυστηρές κρίσεις διατύπωσαν
κυρίως οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης, ίσως και ορισµένοι
Βουλευτές των µικρών κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Η Νέα
∆ηµοκρατία έµεινε σε ένα επίπεδο γενικών εντυπώσεων.
Είπε χθες ο κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής ότι αποδοκιµάζεται η
Κυβέρνηση και κόµισε γλαύκα εις Αθήνας. ∆εν υπάρχει κυβέρνηση,
καµία τετραετία, απ' όσες τουλάχιστον εγώ ενθυµούµαι, που να µην
έχει αποδοκιµαστεί από το µέσο όρο των συµπολιτών µας στα µέσα
του βίου της. ∆εν υπάρχει κυβέρνηση, που να µην είχε διαφορά
από την Αντιπολίτευση τεσσάρων ή πέντε ποσοστιαίων µονάδων
στο µέσον της τετραετίας.
Θέλω να ξαναπροειδοποιήσω -το έχω ξανακάνει- την ηγεσία της

Νέας ∆ηµοκρατίας να µην ενθουσιάζεται πρόωρα, γιατί αυτό έχει
ξανασυµβεί και το έχουµε ξαναζήσει. ∆ιότι αυτοί που δηλώνουν
εκφρασµένη άποψη στις δηµοσκοπήσεις -µε βάση τις οποίες
τρέφεται κυρίως ο πολιτικός προβληµατισµός του κ. Καραµανλή-
είναι αυτοί που δεν έχουν κανένα λόγο να δηλώσουν ότι
συµφωνούν. Και γιατί εξάλλου θα δήλωνα ότι συµφωνούν, όταν
έχουν µπροστά τους δύο χρόνια, για να διαµορφώσουν άποψη;
Αυτοί που δηλώνουν εκφρασµένη άποψη είναι κυρίως αυτοί που
αποδοκιµάζουν.
Αλλά υπάρχει κάτι, που γίνεται για πρώτη φορά και αυτό θα άξιζε
να το προσέξει λίγο περισσότερο ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Για πρώτη φορά αποδοκιµάζεται η Αντιπολίτευση
περισσότερο απ' ό,τι αποδοκιµάζεται η Κυβέρνηση. Αυτό δεν έχει
ξαναγίνει.
Αυτό, λοιπόν, θα έπρεπε να αποτελέσει αντικείµενο
προβληµατισµού και να αλλάξει ίσως το επίπεδο και το είδος της
αντιπολίτευσης, που ασκείται από την ηγεσία της Νέας
∆ηµοκρατίας. Νοµίζω ότι αυτό ακριβώς αποδοκιµάζει ο µέσος
πολίτης, αυτό που ζήσαµε αυτές τις µέρες εδώ, αυτά που ακούσαµε
ως ανερµάτιστα, τυχαία και αξιωµατικά διακηρύχθηκαν.
Ακούσαµε, δηλαδή, µια άποψη που είναι πρωτοφανής κάτω από
αυτές τις συνθήκες. 'Ολοι οι διεθνείς οργανισµοί, χωρίς καµία
εξαίρεση, όλοι όσοι ασχολούνται µε την οικονοµία των διαφόρων
χωρών, επιβραβεύουν την οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης. Η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, ο Οργανισµός Οικονοµικής Συνεργασίας και
Ανάπτυξης, διεθνή ιδιωτικά ινστιτούτα, λένε ότι πάει θαυµάσια η
οικονοµία µας, ότι είναι λαµπρή η επίδοση της Ελλάδας, ότι είναι
µεγάλα τα επιτεύγµατα της οικονοµικής µας πολιτικής. Τότε έρχεται
ο κ. Καραµανλής και λέει "σε παρακµή η ελληνική οικονοµία".
Εγώ ήµουν έτοιµος να δεχθώ την κριτική που θα έλεγε ότι, "ναι µεν
µπορούµε να πάµε καλά σε ό,τι αφορά τη σταθεροποίηση", αλλά
υπάρχει µια κοινωνική πλευρά του θέµατος, που πρέπει να τη
δούµε ή ότι στο ένα ή στο άλλο σηµείο θα έπρεπε να κάνουµε
"διορθωτικές κινήσεις". Είναι δυνατόν, όµως, να λέει ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι είναι σε παρακµή η ελληνική
οικονοµία µε 3,5% αύξηση του ΑΕΠ, όταν ο πληθωρισµός
κατεβαίνει από το 4% στο 2%, όταν αυξάνονται οι επενδύσεις, όταν
σφίζει η αγορά; Είναι δυνατόν να κάνει αυτήν τη διαπίστωση και
πάνω σ' αυτήν να στηρίζει την όλη του προσέγγιση στην οικονοµική
πολιτική;
Κάποιος είναι αποκοµένος από την πραγµατικότητα και νοµίζω ότι
αυτήν δεν είναι η Κυβέρνηση, όπως κατά καιρούς δηλώνει ο κ.
Καραµανλής. ∆εν είναι ο Πρωθυπουργός που ζει σε γυάλινο πύργο.
Μάλλον κάποιος άλλος ζει σε έναν πύργο ψευδαισθήσεων και
φαντασιώσεων, που προέρχονται από αυτές τις, πρόσκαιρης
σηµασίας, δηµοσκοπήσεις.
Επιπλέον, θέλω να πω ότι υπάρχει και κάτι το -επιτρέψτε µου να
πω- ελαφρώς άσεµνο, στο να µας δίνει ο κ. Καραµανλής µαθήµατα
επαφής µε το λαό. Μας λέει κάθε τόσο "δεν έρχεστε σε επαφή µε το
λαό", "δεν ξέρετε τι λέει ο λαός", λες και µεις δεν είµαστε Βουλευτές,
λες και µεις δεν έχουµε τους ανθρώπους µας, τα καφενεία µας, τα
χωριά µας, τα σωµατεία µας, αυτούς στους οποίους στηρίζεται η
παρουσία µας σ' αυτήν την Αίθουσα.
Ο κ. Καραµανλής ανακάλυψε το λαό τώρα. Νοµίζει ότι οι βόλτες
που κάνει, χειροκροτούµενος από τους παράγοντες του κόµµατός
του, και καταυγαζόµενος από τους προβολείς της τηλεόρασης, είναι
επαφή µε το λαό. Ο λαός όµως, δεν µιλάει σε αυτές τις ευκαιρίες. Ο
λαός µιλάει στα σκοτεινά καφενεία όταν είναι λίγοι αυτοί που
βρίσκονται εκεί και όταν µπορεί να εκφραστεί ελεύθερα.
Ο λαός δεν µιλάει µπροστά στις τηλεοράσεις. Εκεί µιλάνε οι
αποφασισµένοι και οι δεδηλωµένοι. ∆εν δίνουν αυτοί τις
πλειοψηφίες.  Αυτοί  που  δίνουν  τις  πλειοψηφίες  είναι  αυτοί  που
δεν  µιλάνε  όταν  κάνει  τις  βόλτες  του  ο  κ.  Καραµανλής,  γιατί
δεν  είναι  εκεί  ή  γιατί  και  όταν  είναι,  αποφεύγουν  να  µιλήσουν.
Οι  σιωπηλοί  δίνουν  τις  πλειοψηφίες  και  αυτοί  παρατηρούν
πιστεύω  µε  όλο  και  πιο  µεγάλη  απογοήτευση  αυτού  του
είδους  την  πολιτική  πρακτική,  αυτού  του  είδους  το
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πολιτικό µάρκετιγκ.
Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι και το θέµα που δηµιουργήσατε,
κύριοι συνάδελφοι, και το επανέλαβε τώρα ο κ. Σιούφας, όσον
αφορά το γιατί δεν ήλθε ο Πρωθυπουργός χθες να ακούσει τον
Αρχηγό της Νέας ∆ηµοκρατίας. Εγώ ξέρω ότι είναι πάγιο
κοινοβουλευτικό έθιµο ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
να µιλάει την τελευταία ηµέρα της συζήτησης επί του
Προϋπολογισµού, πριν από τον Πρωθυπουργό και πριν από την
ψηφοφορία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Το αντίθετο γίνεται.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): ∆εν ξέρω αν
γίνεται πάντα έτσι, όµως, γίνεται συχνότατα. 'Ετσι έγινε πέρυσι µε
τον κ. Καραµανλή, Αρχηγό της Νέας ∆ηµοκρατίας, έτσι έγινε
πρόπερσι µε τον κ. 'Εβερτ, Αρχηγό της Νέας ∆ηµοκρατίας. Θυµάµαι
και πολλές άλλες περιπτώσεις. 'Ισως να µη γίνεται πάντα. Ποιο είναι
το πρόβληµα; Γιατί πέρυσι έγινε άλλο, πρόπερσι άλλο και φέτος
δηµιουργήθηκε το θέµα; Πέρυσι και πρόπερσι είχαµε ψηφίσει
Κυριακή, που είναι ηµέρα µεγάλης ακροαµατικότητας. Πέραν
τούτου, την ώρα που θα µιλούσε κ. Καραµανλής σήµερα, υπάρχει
και το "'Αγγιγµα ψυχής".
'Οποιοι δεν ξέρετε το "'Αγγιγµα ψυχής" σηµαίνει ότι δεν ξέρετε τι
γίνεται στον τόπο αυτό. Και βεβαίως όλοι θα παρακολουθούσαν το
"'Αγγιγµα ψυχής" όπου ο ιερωµένος είναι στα πρόθυρα της
αµαρτίας και δεν θα παρακολουθούσαν τον κ. Καραµανλή. Γι' αυτό
ήρθε ο κ. Καραµανλής να κάνει "το σόου" του την Κυριακή και είχε
την αξίωση ο Πρωθυπουργός να ακούσει αυτήν τη λογική της
απεµπόλισης κάθε κοινοβουλευτικής πρακτικής προς τα µέσα
ενηµέρωσης και να τον ακολουθήσει. Και αγανάκτησε επιπλέον.
Με συγχωρείτε, δεν θα λειτουργούµε έτσι σ' αυτήν την Αίθουσα. ∆εν
θα κανονίζουµε την παρουσία µας, τη ζωή µας, το ρυθµό της
κοινοβουλευτικής µας εργασίας µε το ποιο σήριαλ παίζει η
τηλεόραση.
Θέλω επιπλέον να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι ο κ. Καραµανλής
επαναλαµβάνει, όχι µε τη γνωστή καλλιέπεια του Γεωργίου
Παπανδρέου, κάτι που είχε πει ο Γεώργιος Παπανδρέου. Είχε πει ο
Γεώργιος Παπανδρέου, αν δεν κάνω λάθος, σε µια οµιλία του ότι
ευηµερούν οι αριθµοί στην Ελλάδα και πένονται οι πολίτες.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Οι αριθµοί ευηµερούν και οι
άνθρωποι πάσχουν.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Το είχε πει,
όµως, αυτό ο Γεώργιος Παπανδρέου σε µια εποχή που είχε αρχίσει
η εκβιοµηχάνιση της χώρας, που δεν είχε αποδώσει τα
αποτελέσµατά της και πράγµατι υπήρχαν τεράστια κοινωνικά
προβλήµατα.
Ο κ. Καραµανλής λέει κάτι διαφορετικό. Λέει ότι οι στατιστικές, οι
αριθµοί, οι δείκτες -εφεύρε και όρο, την "δεικτολογία"- δεν έχουν
καµία σηµασία. ∆εν έχει σηµασία η στατιστική πλέον για να βγάζεις
συµπεράσµατα. Κανένας αριθµός δεν έχει σηµασία εκτός απ'
αυτούς τους δύο αριθµούς που δείχνουν τη Νέα ∆ηµοκρατία να
προηγείται 7% του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Αυτό έχει σηµασία. 'Ολα τα άλλα δεν
έχουν σηµασία. Και πώς θα καθορίσουµε, δηλαδή, την προοπτική
της χώρας, την οικονοµική πολιτική, τις κινήσεις που πρέπει να
κάνουµε; Να καταργήσουµε στην Ελλάδα στον 21ο αιώνα τη
στατιστική και θα εξαρτώµεθα από τις τυχαίες περιπτώσεις, από τις
ατοµικές εντυπώσεις, που ο καθένας από εµάς αποκοµίζει; ∆εν
είναι σοβαρά πράγµατα αυτά!
Οι δείκτες δείχνουν αυτό που υπάρχει. Και αυτό που υπάρχει είναι
πρωτοφανώς ικανοποιητικό. Αυτό πρέπει να το πάρετε απόφαση
αγαπητοί συνάδελφοι. Στη βάση αυτή να στηρίξετε την κριτική σας.
Γιατί κριτική µπορεί να υπάρχει και να αναπτυχθεί για µια σειρά από
θέµατα.
Εµείς θα περιµέναµε να ακούσουµε εδώ προτάσεις για να
προχωρήσουµε µπροστά στο θέµα της απασχόλησης, όπου
υπάρχει τεράστιο πρόβληµα, στο θέµα της αναπροσαρµογής των
αγροτικών δοµών, όπου υπάρχει επίσης τεράστιο πρόβληµα, στο
θέµα της υγείας, που µόλις προ ολίγου έγινε αντικείµενο συζήτησης
µεταξύ του κ. Μητσοτάκη και του κατελθόντος εκ του Βήµατος
Υπουργού, στο θέµα της παιδείας, όπου κάτι πρέπει να κάνουµε και
όλοι το γνωρίζετε αυτό.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Σας καταθέσαµε πρόταση νόµου.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Την είδα την
πρόταση νόµου, κύριε Σιούφα. Είναι µια πρόταση η οποία απλώς
τείνει να ικανοποιήσει το αίτηµα των διαδηλούντων ώστε να πουν
"ενικήσαµε" και ότι ηττήθη το κράτος, ηττήθη η Κυβέρνηση, ηττήθη
η πλειοψηφία των µαθητών, ηττήθη η πλειοψηφία των
εκπαιδευτικών και επικράτησαν οι δυναµικές µειοψηφίες. Ε, όχι, δεν
θα γίνει αυτό.
Ξέρετε πολύ καλά ότι ασκείτε µια διπλή πολιτική -αφού µε
διακόψατε αναγκάζοµαι να το πω και αυτό- και εις µεν την οµιλία
του κ. Καραµανλή, αποθαρρύνατε τις αυθαιρεσίες, διότι ξέρετε ότι
υπάρχει...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Τις καταγγείλαµε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ξέρετε ότι
υπάρχει µεγάλη λαϊκή αγανάκτηση για όσα αυτήν τη στιγµή
διαδραµατίζονται στο χώρο της παιδείας. Ξέρετε όµως ότι ο Τύπος
σας τις δοξολογεί, τις προβάλλει. Και ξέρετε επίσης, ότι τα στελέχη
σας όπου µπορούν της αναριθµίζουν και τις συντηρούν.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Εσείς το κάνατε, ως επίσηµο
κόµµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): 'Εχω υπόψη
µου ποια σχολεία είναι υπό κατάληψη και απο ποιους στην εκλογική
µου περιφέρεια. Σας διαβεβαιώ ότι µιλάω βάσει γεγονότων.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Επαναλαµβάνω ότι εσείς το
κάνατε ως επίσηµο κόµµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ µη
διακόπτετε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Εν πάση
περιπτώσει όποια και αν είναι η πραγµατικότητα, η αποδοκιµασία
του κ. Καραµανλή επί του προκειµένου ήταν µια συνεισφορά για να
βγούµε απ' αυτήν την κατάσταση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Βεβαίως ήταν.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): 'Ακουσα δε
χθες µε κατάπληξη τον κ. Καραµανλή να λέει ότι δεν είναι µόνο η
ΟΝΕ η ευρωπαϊκή προοπτική και ότι δεν είναι πεµπτουσία η ΟΝΕ.
Τι θα πει αυτό; Είναι µια άλλη άποψη για την ΟΝΕ; Εγώ είχα την
εντύπωση ότι η Νεα ∆ηµοκρατία υποστηρίζει την προσπάθεια της
χώρας να συµµετάσχουµε όσο το δυνατό συντοµότερα και κατά τον
πληρέστερο δυνατό τρόπο στην Οικονοµική και Νοµισµατική
'Ενωση.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Και δεν αλλάξαµε άποψη.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ναι, αλλά τι
σηµαίνει, "δεν είναι η πεµπτουσία"; Είναι η πεµπτουσία.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: ∆εν το διαβάσατε καλά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μη µου
απαντάτε σε όλα, κύριε Σιούφα, γιατί θα κάνουµε διάλογο. ∆εν είναι
δυνατόν να γίνει αυτό. Εγώ εξάλλου κάνω διάλογο µε τον Αρχηγό
σας. Ο Αρχηγός σας νοµίζει ότι είναι ο Ελευθέριος Βενιζέλος.
Αφήστε και εµένα τον ταπεινό Βουλευτή να νοµίζω ότι µπορώ να
συνοµιλήσω µαζί του.
Τι θα πει, "δεν είναι η πεµπτουσία"; Βεβαίως είναι η πεµπτουσία,
διότι αυτοί οι έντεκα ήδη έχουν συστήσει την κλειστή λέσχη. Μας
παρηγορούν βέβαια µε διάφορες εκφράσεις: ότι θα µας
ενηµερώνουν, ότι θα τα συζητάµε, αλλά ήδη έχουν πάρει απόφαση
για τα επιτόκια χωρίς να ρωτήσουν. Και καθόρισαν συν πλην τρια
το ευρωπαϊκό επιτόκιο το οποίο συµπαρασύρει όλα τα άλλα. Γιατί,
ποιος µπορεί να αντισταθεί σε µια τόσο ισχυρή οικονοµική δύναµη;
Εποµένως, καθορίζουν την οικονοµική συγκυρία και σε όλες τις
άλλες χώρες.
Ποιοι βρίσκονται έξω από την Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση;
Είναι  η  Σουηδία,  η  ∆ανία  και  η  Αγγλία.  Είπε  ο  κ.  Καραµανλής
ότι  λόγοι  ασφάλειας  και  εξωτερικής  πολιτικής  πρέπει  να
πρυτανεύουν.  Εγώ  συµφωνώ  µαζί  του.  Πράγµατι  αυτό  είναι  το
καθοριστικό.  Αυτό  είναι  που  κάθε  φορά  πρέπει  να  µας  οδηγεί.
Αλλά  σε  ό,τι  αφορά  την  ασφάλεια  και  την
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εξωτερική πολιτική η Αγγλία, η ∆ανία και η Σουηδία είναι χώρες
ιδιόµορφες στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Οι µεν ∆ανία και Σουηδία
επειδή θέλουν να κρατήσουν απόσταση από ορισµένα φαινόµενα
τα οποία θεωρούν ότι µπορεί να είναι επικίνδυνα για τη δική τους
αντίληψη για την εθνική τους ευηµερία, η δε Αγγλία διότι όπως και
πρόσφατα απέδειξε έχει µια ειδική σχέση µε τις ΗΠΑ και µπορεί να
κινηθεί µε τις ΗΠΑ παρά την άποψη της πλειοψηφίας των µελών
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και χωρίς καν να τα ενηµερώσει.
Αν εµείς, λοιπόν, θέλουµε να είµαστε πράγµατι µέσα στην καρδιά
της Ευρώπης, εάν θέλουµε να είµαστε πραγµατικά ασφαλείς πρέπει
να ενταχθούµε στο σκληρό πυρήνα, εκεί που θα παίρνονται οι
αποφάσεις. Και αυτός ο σκληρός πυρήνας είναι η ΟΝΕ. Γι' αυτό η
ΟΝΕ έχει τέτοια κολοσιαία σηµασία. Η ΟΝΕ είναι η πεµπτουσία της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Η άποψη του κ. Καραµανλή είναι εντελώς
λανθασµένη.
Ακόµη είπατε ότι χάσαµε την ευκαιρία του Μαϊου του 1998, ως εάν
υπήρχε από την πλευρά µας ταλάντευση, ή ως εάν έγιναν κινήσεις
ή δεν έγιναν κινήσεις που θα µπορούσαν να έχουν αποφευχθεί ή να
έχουν γίνει, που θα µας έβαζαν στην Ευρωπαϊκή Νοµισµατική
'Ενωση το Μάη του 1998. Ξεχνάτε όµως ότι ξεκινήσαµε το 1993 µε
πληθωρισµό 14%, µε καθαρή µείωση του ΑΕΠ, µε υψηλότατα
επιτόκια και µε άδεια ταµεία;
Εδώ δεν θέλω να κάνουµε αυτήν την άχαρη αναδροµή στο
παρελθόν για το ποιος ευθύνεται. Υπάρχουν µερικοί που λένε ότι τα
ταµεία τα άδειασε ο κ. Σαµαράς. 'Οµως, αυτό δεν µπορεί να
αποτελέσει δικαιολογία από την πλευρά σας πρώτον, γιατί ο κ.
Σαµαράς ήταν δικός σας Υπουργός και δεύτερον, διότι απ' ό,τι
ακούω σκοπεύετε να τον επανεντάξετε στο πολιτικό σας δυναµικό,
ίσως για να του ξαναδώσετε την ευκαιρία να ασκήσει την εξωτερική
πολιτική που άσκησε στο Υπουργείο Εξωτερικών, αλλά και την
οικονοµική πολιτική που άσκησε στο Υπουργείο Οικονοµικών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆εν µας λέτε τώρα για τους S-
300;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, εσείς έχετε υποφέρει πλέον παντός άλλου από τον κ.
Σαµαρά και δεν περίµενα να τον υπερασπιστείτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Εντάξει, αλλά πέστε µας τώρα
για τους S-300.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ενίσταµαι
επίσης γιατί ο κ. Καραµανλής χρησιµοποίησε εδώ πρωτοφανή,
αστοιχείωτα και συκοφαντικά δεδοµένα τα οποία βρήκε από τυχαίες
πηγές, πιθανόν από ανάξιους συµβούλους τους οποίους
χρησιµοποιεί, για να υπονοµεύσει την αξιοπιστία της χώρας,
λέγοντας ότι εδώ κάνατε το βραχυχρόνιο χρέος µακροχρόνιο.
'Εδωσε γι' αυτά απάντηση ο κ. Παπαντωνίου. Εγώ θέλω να σας
θυµίσω ότι πέρυσι είχατε κάνει την ίδια δουλειά. Η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή εκινήθη, διότι η επιτροπή ενηµερώνεται όπως γενικώς
ενηµερώνονται όλοι για τα πάντα στη σηµερινή διεθνή ζωή. Μας
ζήτησε να επιβεβαιώσουµε το στοιχείο και εδόθη επιβεβαίωση και
αποδείχθησαν οι αιτιάσεις σας αθεµελίωτες και τα δικά µας
δεδοµένα απόλυτα ακριβή και η επιτροπή εγκατέλειψε την όλη
διαδικασία. Υποθέτω ότι φέτος δεν θα ξανακάνει τον κόπο. Είναι
γνωστή η ιστορία του Αισώπου για τον ποιµένα που φώναζε
"λύκος, λύκος" και τελικά το χωριό τον πήρε στο µεζέ.
Σας είπα µερικά πράγµατα για τα οποία θα µπορούσαµε να
συζητήσουµε σοβαρά. Θα µπορούσαµε να συζητήσουµε για την
ανεργία των διανοουµένων. Ο κ. Καραµανλής χρησιµοποίησε την
έκφραση "ακαδηµαϊκό προλεταριάτο". Είναι παρήγορο ότι η Νέα
∆ηµοκρατία χρησιµοποιεί τη λέξη "προλεταριάτο", έστω και µε τη
µορφή του ακαδηµαϊκού.
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κλείσω εδώ µε το θέµα των φόρων. Με
εξυπνάδες δεν γίνεται αντιπολίτευση, κύριοι συνάδελφοι. Απλώς
µπορεί να σας γράψουν στα Πρακτικά οι στενογράφοι, αν σας
γράψουν, γιατί νοµίζω ότι δεν σας άκουσαν. Πάντως λέτε συνεχώς
ότι πληρώνουµε περισσότερους φόρους. Ποιοι πληρώνουν
περισσότερους φόρους; Σε ποιον τοµέα; ∆ιότι το να λέτε ότι
επλήρωσαν οι 'Ελληνες τόσα δισεκατοµµύρια φόρους...

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Εµένα ρωτάτε, κύριε Υπουργέ;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): 'Οχι. Ρωτάω
τη Νέα ∆ηµοκρατία. Και τώρα πληρώνουν τόσα, έτσι είπε ο κ.
Καραµανλής χθες. 'Ηταν -λέει- τόσα και τώρα έγιναν τόσα
δισεκατοµµύρια. Αυτό µπορεί να σηµαίνει ότι αυτοί που δεν
πλήρωναν φόρους, πλήρωσαν.
Ε, λοιπόν, εµείς λέµε, καλά έγινε, ορθώς επλήρωσαν, αυτοί που δεν
πλήρωναν, ενώ έπρεπε να πληρώσουν. Και αυτή η Κυβέρνηση έχει
να επιδείξει σηµαντική πρόοδο στον τοµέα της φοροδιαφυγής και
της φοροαποφυγής. Και θα πάµε παραπέρα, γιατί για πρώτη φορά
στην ιστορία της νεότερης Ελλάδας 62% των φόρων είναι οι άµεσοι
φόροι και οι έµµεσοι φόροι που πληρώνει πράγµατι ο µισθωτός και
ο εργαζόµενος είναι η µειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παράκληση, κύριε
Υπουργέ, τελειώνετε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Προηγουµένως
αναφερθήκατε ευφήµως στην ηγεσία του Προεδρείου για τον αριθµό
των Βουλευτών που µίλησαν. Συνέβαλαν όµως όλοι. Θα
παρακαλέσω και σεις να συµβάλετε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Αφήστε τον κύριο Υπουργό των
Εξωτερικών να µιλήσει ως Υπουργός της Εθνικής Οικονοµίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Σιούφα. Αφήστε τα σχόλια.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε.
∆εν συγκροτείτε την Κυβέρνηση σεις, κύριε Σιούφα, ακόµη, ευτυχώς
για τον ελληνικό λαό. Και δεν θα τη συγκροτήσετε ούτε στο µέλλον.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ,
κύριοι συνάδελφοι.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Υπάρχει,
λοιπόν, η θέση σας επί του προκειµένου, θα καταργήσετε, λέτε, τα
αντικειµενικά κριτήρια. Θα κάνετε και άλλα: Θα καταργήσετε, την
αιρετή νοµαρχία, θα επιτρέψετε στις κοινότητες που έχουν
συνενωθεί να αποχωριστούν. Θα δηµιουργήσετε δηλαδή χάος.
Χάος είναι η προοπτική που ανοίγεται στον ελληνικό λαό γιατί είσθε
κόµµα που δεν έχετε συναίσθηση της ευθύνης, δεν έχετε
πρόγραµµα, δεν έχετε προτάσεις. Αυτό είναι το συµπέρασµα απ'
αυτήν εδώ τη συζήτηση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Ακούσαµε µία θαυµάσια οµιλία από έναν
υποψήφιο Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και όχι από τον Υπουργό
Εξωτερικών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ κύριε
Σιούφα, αφήστε τα σχόλια.
Η κ. Μπόσκου έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΣΚΟΥ: Είναι αλήθεια, κύριε Πρόεδρε, ότι µε τους
αριθµούς µπορεί να παίξει κανείς όπως θέλει, ακόµα και για να
παρουσιάσει το µαύρο άσπρο. 'Ετσι έκαναν και πριν από λίγο ο
Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας αλλά και ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας. Ακούγοντας τους Υπουργούς
σήµερα όπως και τις προηγούµενες µέρες είχαµε την εντύπωση ότι
ζούµε σε µια άλλη χώρα, µια χώρα όπου οι συνταξιούχοι της δεν
δέρνονται από τα ΜΑΤ επειδή ζητάνε ανθρώπινη σύνταξη και όπου
οι εργαζόµενοί της δεν ζουν κάτω από τη δαµόκλεια σπάθη της
απόλυσης. Οι άνεργοι δεν έχουν φθάσει σε πρωτοφανή επίπεδα
όπου ένας στους τέσσερις νέους είναι άνεργος και όπου η θέληση
των ιµπεριαλιστών δεν αποτελεί νόµο.
Το ίδιο και µε τον κ. Σιούφα, λες και η Νέα ∆ηµοκρατία δεν
κυβέρνησε και δεν ταλαιπώρησε αυτόν τον τόπο, όπως για
παράδειγµα τους µικροµεσαίους. 'Ηταν η Νέα ∆ηµοκρατία που είχε
επιβάλει 35% φορολογία στους µικροµεσαίους.
Πάνε να πείσουν το λαό µας, ότι τα καθηµερινά βάσανά του είναι
οφθαλµαπάτη, απλώς µία απατηλή εντύπωση.
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Αυτά, λοιπόν, κύριε Πάγκαλε, είναι πραγµατικά άνω ποταµών!
Τόσο στην Εισηγητική 'Εκθεση, όσο και εδώ στην Ολοµέλεια της
Βουλής, ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας αλλά και οι Βουλευτές του
κυβερνώντος κόµµατος επανειληµµένα τόνισαν πως ο
Προϋπολογισµός του 1999 υπηρετεί το στρατηγικό στόχο ένταξης
της χώρας µας στην Ο.Ν.Ε. Θέλουν να πείσουν τον ελληνικό λαό,
τους εργαζόµενους, πως µπορεί ο Προϋπολογισµός να είναι
σκληρός, µπορεί να υφίστανται περαιτέρω µείωση των
εισοδηµάτων τους, µπορεί να περικόπτονται και άλλο οι κοινωνικές
δαπάνες, αλλά οι θυσίες αυτές θα αντισταθµιστούν από την
επιτυχία της ένταξης στην Ο.Ν.Ε. Στην προσπάθεια µάλιστα να
πεισθούν οι εργαζόµενοι, έχουν ουσιαστικά συµβάλλει και τα
υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, αφού και αυτά µε τη σειρά
τους ορίζουν την ένταξη στην Ο.Ν.Ε ως "εθνικό" στόχο.
Την ίδια στιγµή τόσο ο κύριος Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας όσο
και άλλοι Βουλευτές και Υπουργοί δεν παρέλειψαν να αναφέρουν
ότι η κατάσταση για τους εργαζόµενους δεν θα είναι καθόλου
εύκολη και µετά την ένταξη στην Ο.Ν.Ε, εγκαινιάζοντας ουσιαστικά
την επιχείρηση προετοιµασίας του ελληνικού λαού για τις
επερχόµενες νέες θυσίες.
Ο κύριος Υπουργός µίλησε χαρακτηριστικά για τον κίνδυνο της
αισιοδοξίας, µην τυχόν οι εργαζόµενοι παρασυρθούν από το κλίµα
αισιοδοξίας και ζητούν αυξήσεις, φορολογικές ελαφρύνσεις, αύξηση
των κοινωνικών δαπανών και άλλα τέτοια.
Είναι, λοιπόν, η αισιοδοξία ο λόγος για τον οποίο οι µαθητές όλης
της χώρας αγωνίζονται για την κατάργηση του ν. 2525 και του ν.
2640 και ταυτόχρονα ζητούν αύξηση των δαπανών για την παιδεία
στο 15% και όχι η µαυρίλα που βλέπουν στο τούνελ της
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, µέσα στο οποίο τους στριµώχνει η
κυβερνητική πολιτική!
Από υπερβολική αισιοδοξία κατεβαίνουν σε συλλαλητήρια οι
αγρότες, οι εργαζόµενοι και όχι γιατί βλέπουν τα εισοδήµατά τους
να εξανεµίζονται, την ανεργία να τους χτυπά όλο και πιο απειλητικά
την πόρτα!
Ευτυχώς, όλο και περισσότεροι εργαζόµενοι έχουν αρχίσει να
αντιλαµβάνονται πως η Ο.Ν.Ε τίποτα καλό δεν έχει να τους
προσφέρει παρά µόνο νέα βάσανα. 'Ολο και περισσότεροι
καταλαβαίνουν ότι η Ο.Ν.Ε δεν έχει φτιαχτεί για να στηρίξει τα
συµφέροντα, τις αγωνίες τους, αλλά για να τους ξεζουµίσει προς
όφελος του µεγάλου κεφαλαίου.
Πολλές είναι οι παρατηρήσεις που θα µπορούσε να κάνει κανείς.
Στο χρόνο όµως που αποµένει, θα σταθώ στο κεφάλαιο που αφορά
τις δαπάνες για την υγεία και την πρόνοια.
Θα ήθελα να κάνω κάποιες παρατηρήσεις, µιας και προηγήθηκε ο
αρµόδιος Υπουργός Υγείας.
Υπερηφανεύθηκε ο κύριος Υπουργός ότι ο προϋπολογισµός των
δηµοσίων επενδύσεων είναι κατά 42% αυξηµένος. Θα θέλαµε να
πούµε -και ας κοιτάξει κανείς την εισηγητική έκθεση της
Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας στον πίνακα 2, στο κοµµάτι για την
υγεία- ότι ο προϋπολογισµός δηµοσίων επενδύσεων στον τοµέα
της υγείας είναι ο πλέον αναξιόπιστος, αφού για τα χρόνια 1994-
1997 έχουν σηµειωθεί αρνητικές αποκλίσεις έως και µείον 53,9%.
Επίσης, είπε πάρα πολύ ωραία πράγµατα για το ΕΚΑΒ ο κ.
Παπαδήµας. 'Οµως, αυτό που γνωρίζουµε εµείς και ο ελληνικός
λαός είναι ότι εάν πάρεις το 166, αυτό που θα ακούς για µισή, µία
και πλέον ώρα είναι το "αναµείνατε στο ακουστικό σας" µε κίνδυνο
κάποιος καρδιοπαθής να µείνει και στον τόπο.
Τα κονδύλια του Προϋπολογισµού για την υγεία είναι ανεπαρκή. Η
Κυβέρνηση κάνει ό,τι µπορεί για να εµφανίσει την κατάσταση
ωραιοποιηµένη. Η πραγµατικότητα, όµως, είναι αδιέψευστος
µάρτυρας της τραγικής κατάστασης στο χώρο της υγείας.
Χτίζουµε νοσοκοµεία σε όλη την Ελλάδα, ισχυρίζονται οι Υπουργοί
της Κυβέρνησης. Και όµως πηγαίνοντας προς το 2000 ολόκληρες
περιοχές στη χώρα µένουν νοσοκοµειακά ακάλυπτες. Αυτό δεν
αφορά µόνο τη νησιωτική Ελλάδα και την ύπαιθρο, αλλά και τα
µεγάλα αστικά κέντρα, όπως τη ∆υτική Θεσσαλονίκη και τη ∆υτική

Αθήνα.
Από την άλλη µεριά έχουµε µεγάλες µονάδες που κόστισαν
δισεκατοµµύρια στον ελληνικό λαό και µένουν αναξιοποίητες γιατί
δεν έχουν καλυφθεί οι κενές θέσεις σε ιατρικό και νοσηλευτικό
προσωπικό όπως στα Γιαννιτσά, στην Πτολεµαϊδα και αλλού.
Θα φέρω ένα ακόµη παράδειγµα ενδεικτικό της λογικής της
ανταποδοτικότητας που θέλετε για τον τοµέα της υγείας. Κάτω από
τις προτροπές των Υπουργών Υγείας, αλλά και υπό το βάρος της
λειψής χρηµατοδότησης από τους κρατικούς προϋπολογισµούς
έχουµε περιπτώσεις όπως αυτές στο νοσοκοµείο της Λάρισας όπου
η διοίκηση του νοσοκοµείου δεν απαιτεί τα απαραίτητα κονδύλια
από την Κυβέρνηση για την επέκταση του νοσοκοµείου, αλλά
συγκεντρώνει αυτά τα χρήµατα από τα ίδια έσοδά του µε αιµατηρές
οικονοµίες που έχουν άµεση επίπτωση στις µέχρι τώρα
παρεχόµενες υπηρεσίες στους ασθενείς, και στις συνθήκες
εργασίας του ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού. Και αυτό
εσείς το θεωρείτε πρότυπο και παράδειγµα προς µίµηση.
Τώρα, έχουν συγκεντρώσει αυτά τα χρήµατα στο νοσοκοµείο εκεί
και κολλάνε στις διαδικασίες, στις τεχνικές υπηρεσίες. Κανένα µέτρο
δεν λαµβάνεται ούτε και σ' αυτήν την κατεύθυνση. ∆υόµισι χιλιάδες
οι κενές θέσεις ιατρικού προσωπικού και είκοσι πέντε χιλιάδες
νοσηλευτικού προσωπικού. Είναι φανερό πως η κατάσταση θα
χειροτερεύσει αφού για το 1999 για νέες προσλήψεις θα διατεθούν
λιγότερα κατά 33,3% τα κονδύλια απ'όσα έχουν διατεθεί το 1998.
Ο λόγος για τον οποίο στην υγεία και στην πρόνοια τα κονδύλια
είναι ανεπαρκή δεν είναι µόνο τα κριτήρια σύγκλισης. Ο βασικός
λόγος είναι ότι και ο φετινός Προϋπολογισµός αποτελεί εργαλείο
στα χέρια της Κυβέρνησης για να δώσει νέο πλήγµα στο δηµόσιο
τοµέα υγείας εντείνοντας τις διαδικασίες συρρίκνωσης και
παραπέρα ιδιωτικοποίησης τµηµάτων. Τοµείς, όπως καθαριότητα,
µαγειρεία και άλλοι έχουν περιέλθει στους ιδιώτες.
Οι συνθήκες εργασίας των εργαζοµένων στα συνεργεία αυτά είναι
απάνθρωπες. Το δε κόστος για τα νοσοκοµεία τελικά είναι
µεγαλύτερο.
Είναι µήπως µόνο η έλλειψη κονδυλίων ο λόγος για τον οποίο
χρόνια τώρα δεν έγινε κατορθωτό να βρεθούν τα χρήµατα για να
αποκτήσουν νοσοκοµεία όπως το Σωτηρία, το Μεταξά, το ΚΑΤ κλπ.
όσους αξονικούς και µαγνητικούς τοµογράφους χρειάζονται; 'Οχι
βέβαια. 'Ολη αυτή η ανεπάρκεια στη χρηµατοδότηση από πλευράς
του κράτους δηµιούργησε έδαφος για την κερδοσκοπική
δραστηριότητα του ιδιωτικού τοµέα ο οποίος λειτουργεί δορυφορικά
στο χώρο αυτό και κυριολεκτικά θησαυρίζει.
Μια σειρά από κονδύλια που προορίζονται για την κάλυψη
λειτουργικών δαπανών µειώνονται και δεν αναφέροµαι
συγκεκριµένα για να µε πάρει ο χρόνος. Και πώς θα καλυφθούν
τελικά αυτές οι ανάγκες; Τι λέει η Κυβέρνηση στην εισηγητική
έκθεση σελίδα 159; Είναι σαφέστατη. Το νοσήλειο αποτελεί την
κύρια πηγή των ιδίων εσόδων των νοσηλευτικών ιδρυµάτων µε το
οποίο πρέπει να καλύψουν το σύνολο των λειτουργικών εξόδων και
των δαπανών των προµηθειών τους.
Αποκαλύπτεται σε όλο της το µεγαλείο η πολιτική της Κυβέρνησης η
οποία προσπαθεί να επιβάλει τη λογική της ανταποδοτικής
λειτουργίας στο δηµόσιο σύστηµα υγείας.
Κάποιος ίσως να πει "κάντε προτάσεις". Στις προτάσεις τις δικές
µας µόλις ακούσετε τη λέξη "δηµόσιο" που έχουν µπροστά,
παθαίνετε κάτι σαν αλλεργία ιδιαίτερα εσείς οι Βουλευτές του
κυβερνώντος κόµµατος.
Για τα ναρκωτικά, τα νέα στοιχεία που παρουσίασε το
Πανεπιστηµιακό Ινστιτούτο Ψυχικής Υγιεινής είναι αποκαλυπτικά
της πολιτικής εγκατάλειψης και στον τοµέα της πρόληψης από την
πλευρά της Κυβέρνησης. Τα τελευταία πέντε χρόνια
υπερδιπλασιάστηκε η χρήση ναρκωτικών από τους µαθητές. Το
ποσοστό έφθασε στο 14% από 6% που ήταν το 1984.
Τα  κονδύλια  του  Προϋπολογισµού  για  άλλη  µια  χρονιά  είναι
πενιχρά  µε  βασικό  µάλιστα  προσανατολισµό  της  Κυβέρνησης
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τα προγράµµατα µεθαδόνης αφού φαίνεται ο ΟΚΑΝΑ να παίρνει τη
µερίδα του λέοντος από αυτά τα κονδύλια. Είναι βαρύτατες οι
ευθύνες της Κυβέρνησης για το πρόβληµα της εξάπλωσης των
ναρκωτικών και λόγω της πολιτικής που όλα αυτά τα χρόνια
εφαρµόσατε οξύνοντας τα κοινωνικά οικονοµικά προβλήµατα
δηµιουργώντας έτσι ευνοϊκό περιβάλλον για την εξάπλωση των
ναρκωτικών και για την αποσπασµατικότητα που σας διακρίνει για
την αντιµετώπιση των κυκλωµάτων αλλά και γιατί ανέχεσθε αν όχι
διαδίδετε και διάφορες επικίνδυνες θεωρίες περί διαχωρισµού
σκληρών, µαλακών και αποποινικοποιήσεις.
Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω δύο πράγµατα και
για την πρόνοια. Είναι µειωµένες οι δαπάνες κατά 19%.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Επρεπε να έχετε
λάβει "πρόνοια" εκ των προτέρων για να µιλήσετε για την πρόνοια.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: 'Ολο στις γυναίκες είσαστε αυστηρός,
κύριε Πρόεδρε!
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΣΚΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Μπακογιάννη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Απεναντίας θέλω να
µιλήσετε και εσείς, κυρία Μπακογιάννη.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: ∆εν χρειάζεται. Θα µιλήσω το
απόγευµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Αυτό σηµαίνει ότι
ενδιαφέροµαι για τις κυρίες, να µιλήσουν όλες.
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΣΚΟΥ: Ακόµη και αν συνεκτιµηθεί το γεγονός ότι το
1999 το κονδύλι για τις επιχορηγήσεις των Νοµαρχιακών
Αυτοδιοικήσεων για τα επιδόµατα έχει µεταφερθεί στο Υπουργείο
Εσωτερικών, τα κονδύλια πάλι παραµένουν στάσιµα.
Τα δικαιώµατα του παιδιού παραβιάζονται κατάφωρα στη χώρα
µας.
Τα παιδιά των φαναριών:
Μη µας πείτε ότι παίρνει µέτρα η Κυβέρνηση µε την εφαρµογή του
πολυδιαφηµισµένου πιλοτικού προγράµµατος "παιδιά των
φαναριών". Ογδόντα θέσεις στα δύο κέντρα, που εφαρµόζεται το
πρόγραµµα, από τα χίλια περίπου παιδιά που βρίσκονται στο
δρόµο. Το δε προσωπικό, που απασχολείται, στην πλειοψηφία,
ουδεµία σχέση έχει µε την πρόνοια και την εκπαίδευση.
Θα ήθελα να κάνω ένα τελευταίο σχόλιο, κύριε Πρόεδρε, γιατί
αφορά εµάς τις γυναίκες. Μίλησε επανειληµµένα στην οµιλία του ο
κύριος Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας για τα µέτρα που παίρνει η
Κυβέρνηση για την εργαζόµενη γυναίκα. Εµείς από τα κονδύλια του
Προϋπολογισµού τέτοιο πράγµα δεν είδαµε. Τώρα, αν εννοεί η
Κυβέρνηση αυτά τα υπό τύπον βρεφικούς σταθµούς ολοήµερους,
όπου το παιδάκι παίρνει το φαγητό του µαζί και το ζεσταίνει η
δασκάλα και όχι κανείς άλλος στο σχολειό, τότε αυτά είναι κοροϊδία.
Καταψηφίζουµε, λοιπόν, τον Προϋπολογισµό για όλους αυτούς τους
λόγους, αλλά και για όσους έχουν αναπτύξει προηγούµενα οι
Βουλευτές του κόµµατός µας.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Ευάγγελος
Μαλέσιος, Βουλευτής Ιωαννίνων, έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΛΕΣΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι οι προϋπολογισµοί των τελευταίων
χρόνων, η ψήφιση και η πιστή εκτέλεσή τους, αποτέλεσαν τον
ακρογωνιαίο λίθο, πάνω στον οποίο βασίστηκαν τα θετικά
αποτελέσµατα της µέχρι σήµερα ασκούµενης οικονοµικής πολιτικής.
Πάνω στην εφαρµογή των προϋπολογισµών αυτών στηρίχθηκε και
βασίστηκε τόσο η χάραξη, όσο και η σταθερή εφαρµογή της
οικονοµικής πολιτικής, προκειµένου να επιτευχθεί και η σύγκλιση
και η οριστική ένταξη της χώρας στην ΟΝΕ. Και όχι µόνο αυτό,
πάνω στους προϋπολογισµούς αυτούς τα τελευταία χρόνια
βασίστηκε η ίδια η εξυγίανση της ελληνικής οικονοµίας, που
αποτελεί και την προϋπόθεση, προκειµένου να υπάρξει η
πραγµατική σύγκλιση. Γι' αυτό και όλες οι συζητήσεις των

προϋπολογισµών τα τελευταία χρόνια απετέλεσαν το πεδίο εκείνο,
πάνω στο οποίο κρίθηκε, όχι µόνο η ορθότητα της οικονοµικής
πολιτικής των κοµµάτων, αλλά και η ίδια η αξιοπιστία τους, η ίδια
τους η υπευθυνότητα απέναντι στα προβλήµατα του τόπου.
Οι τελευταίοι προϋπολογισµοί πρωτίστως εκρίνοντο από το αν
υπηρετούν ορθά ή όχι την πορεία της χώρας προς την ΟΝΕ.
Η Κυβέρνηση τα τελευταία χρόνια κατά τη συζήτηση αυτών των
προϋπολογισµών σταθερά είχε τον ισχυρισµό ότι µε τους
προϋπολογισµούς αυτούς οδηγούµεθα προς την ένταξη και προς
την επιτυχία του στόχου της ΟΝΕ. Η δε Αξιωµατική Αντιπολίτευση
όλα αυτά τα χρόνια σταθερά αντέτασσε την άρνηση στους
προϋπολογισµούς, καταγγέλλοντάς τους ως αναποτελεσµατικούς
και ισχυριζόµενη ότι µέσω αυτών δεν επιτυγχάνονται οι στόχοι.
'Ολοι θα χρειαστεί να θυµηθούµε ότι τα τελευταία χρόνια, µόλις
πέρσι, ο γενικός εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας και ο ίδιος ο κ.
Καραµανλής, από το Βήµα αυτό έλεγαν στην Εθνική
Αντιπροσωπεία ότι ο προϋπολογισµός, ο περσινός, είναι
αναποτελεσµατικός και ότι µε τον προϋπολογισµό αυτό δεν
επιτυγχάνονται οι στόχοι. ∆υστυχώς για τη Νέα ∆ηµοκρατία όµως,
µετά ένα χρόνο η εφαρµογή της οικονοµικής πολιτικής στην πράξη,
δηλαδή η ίδια η ζωή έδειξε ότι κάποιοι είχαν δίκιο και κάποιων τα
επιχειρήµατα καταδικάστηκαν και απορρίφθηκαν. 'Οφειλε, λοιπόν,
στη συζήτηση του σηµερινού Προϋπολογισµού η Νέα ∆ηµοκρατία
τουλάχιστον να αναγνωρίσει την αποτυχία των εκτιµήσεων και των
απόψεών της. 'Οφειλε να έχει το πολιτικό θάρρος και τη γενναιότητα
να παραδεχθεί ότι έπεσε έξω στις εκτιµήσεις της. 'Οφειλε η Νέα
∆ηµοκρατία, αν δεν ήθελε -και δεν θα µπορούσε να θέλει εύκολα-
να απονείµει τα όποια εύσηµα στην κυβερνητική οικονοµική
πολιτική, τουλάχιστον να έχει το σθένος το πολιτικό ή να έχει το
πολιτικό ήθος να αναγνωρίσει το λάθος της. Τίποτα όµως απ' αυτά
δεν έγινε. Εξακολουθεί να επιµένει και να ισχυρίζεται ο κ.
Καραµανλής και το κόµµα του, δίχως πειστικά επιχειρήµατα
βεβαίως, αλλά µε κινδυνολογίες και µε συνθήµατα, πως το µέλλον
της χώρας είναι επισφαλές και αβέβαιο, µεταθέτοντας έντεχνα -και
αφού έπεσαν έξω στις εκτιµήσεις έως τώρα για τον
Προϋπολογισµό- την αντιπαράθεση πλέον για τη µετά την ένταξη
πορεία της χώρας προς την Ευρώπη, θεωρώντας και υποτιµώντας
την αξία της επίτευξης του πρώτου µεγάλου στόχου.
Είναι βέβαιο ότι και οι εκτιµήσεις αυτές της Νέας ∆ηµοκρατίας, θα
διαψευστούν περίτρανα, όπως και αυτές τις οποίες έκανε τόσα
χρόνια αλλεπάλληλα και αυτή και όλα τα ηγετικά της στελέχη γύρω
από την επιτυχία των στόχων της σύγκλισης και της ένταξη στην
ΟΝΕ και είναι επόµενο ότι η Νέα ∆ηµοκρατία δεν θα µπορέσει σε
καµία περίπτωση µε αυτήν την αντιφατική πολιτική, ορθά να
υπηρετήσει αν µη τι άλλο, τον αντιπολιτευτικό της λόγο. ∆υστυχώς
απεδείχθη ότι το κόµµα της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν έχει το πολιτικό
σθένος να αναγνωρίζει τα λάθη του.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια πως
κάθε χρόνο τέτοιες µέρες η συζήτηση του εκάστοτε
προϋπολογισµού, αποτελεί πεδίο αντιπαράθεσης µεταξύ των δυο
κοµµάτων, της Συµπολίτευσης και της Aντιπολίτευσης.
∆εν θα περίµενε βέβαια κανείς να υπάρχει απόλυτη σύµπλευση και
οµοθυµία στα ζητήµατα του Προϋπολογισµού απ' όλες τις πτέρυγες
της Βουλής, όµως τα πέντε τελευταία χρόνια, από τότε δηλαδή που
η Νέα ∆ηµοκρατία, απώλεσε την κυβερνητική εξουσία, η κριτική
που ασκείται ιδιαίτερα από το κόµµα αυτό, παίρνει έναν εντελώς
ισοπεδοτικό χαρακτήρα. Τίποτε πια για τη Νέα ∆ηµοκρατία δεν πάει
καλά σ' αυτό τον τόπο. Τίποτε δεν βελτιώνεται, καµιά απολύτως
πρόοδος δεν επιτυγχάνεται.
Μέχρι  το  1993  που  η  Νέα  ∆ηµοκρατία  ήταν  κυβέρνηση  όλα
πήγαιναν  καλά.  Η  οικονοµία  ανθούσε,  η  κοινωνία  έµπαινε  σε
πορεία  ευηµερίας.  Από  τότε  και  µέχρι  σήµερα,  σε  κάθε
συζήτηση  του  προϋπολογισµού  µονίµως  επαναλαµβάνει  την
ίδια  επωδό.  Μονίµως  για  τη  Νέα  ∆ηµοκρατία  υπάρχει  µια
καταστροφολογική  διάθεση  σε  κάθε  της  τοποθέτηση  λες  και  η
χώρα  βρίσκεται  στο  χείλος  του  γκρεµού,  λες  και  η  χώρα
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και η κοινωνία µας κρέµεται από µια κλωστή στην άβυσο της
καταστροφής. Για τη Νέα ∆ηµοκρατία σαν από θαύµα φαίνεται πως
υπάρχει αυτή η χώρα.
Ο λόγος της Νέας ∆ηµοκρατίας, αυτά τα χρόνια, όπου το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
µε υπεύθυνο και αποτελεσµατικό τρόπο αντιµετωπίζει τα µεγάλα
προβλήµατα της χώρας, είναι λόγος µηδενιστικός, είναι λόγος
καθαρά κινδυνολογικός, είναι λόγος καταστροφολογικός, ανέξοδος
πολιτικά λόγος. Κάθε χρόνο διαψεύδεται και κάθε χρόνο
επανέρχεται στα ίδια. ∆ιαψεύδεται από την αµείλικτη αλήθεια των
αριθµών, οι οποίοι βεβαιώνουν ότι οι βασικοί οικονοµικοί στόχοι
αυτά τα χρόνια επιβεβαιώθηκαν και επιτεύχθηκαν, ότι σε όλους
τους βασικούς τοµείς στον τοµέα των ελλειµµάτων, στον τοµέα του
δηµοσίου χρέους, στον τοµέα των αναπτυξιακών επενδύσεων, στον
τοµέα του πληθωρισµού, στον τοµέα των επιτοκίων, έχουν
επιτευχθεί όλοι αυτοί οι κρίσιµοι στόχοι.
Κυρίες και κύριοι συναδελφοι, η συντριπτική πλειοψηφία του
ελληνικού λαού και της Βουλής είναι βέβαιο ότι αποδέχεται και
στηρίζει την προοπτική της ευρωπαϊκής πορείας. 'Ολοι γνωρίζουν
και γνώριζαν πως η πορεία αυτή θα είναι µια δύσκολη πορεία µε
περιορισµούς, µε θυσίες, µέχρι την υλοποίηση του στόχου.
Αλίµονο όµως για τη χώρα µας αν αυτά τα κρίσιµα χρόνια η
κυβερνητική παράταξη δεν αναλάµβανε το πολιτικό κόστος αυτής
της πορείας. Γιατί ο φόβος της ανάληψης του πολιτικού κόστους
από τις εκάστοτε κυβερνήσεις απετέλεσε τη βασική αιτία της
υστέρησης που εµφανίζει σήµερα η χώρα µας στον τοµέα της
οικονοµίας.
Αν οι προηγούµενες κυβερνήσεις όµως µέχρι το 1994 είχαν τη
δυνατότητα ή την πολυτέλεια να µεταθέτουν την ανάληψη αυτού του
πολιτικού κόστους στις επόµενες, τώρα πια φθάσαµε στην ώρα της
αλήθειας. Τώρα πλέον έφθασε ο κόµπος στο χτένι. Και είναι
ευτύχηµα που αυτήν τη στιγµή στο τιµόνι της εθνικής οικονοµίας,
στο τιµόνι της διακυβέρνησης της χώρας βρίσκεται η Κυβέρνηση
του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και ο Πρωθυπουργός Κώστας Σηµίτης. Είναι
ευτύχηµα που έχει το πολιτικό θάρρος να αναλάβει το
βραχυπρόθεσµο πολιτικό κόστος άσκησης αυτής της πολιτικής
προκειµένου η χώρα µας να επιτύχει το σταθερό µακροπρόθεσµο
στόχο της.
Ταυτόχρονα όµως θα ήταν ευτύχηµα αν είχαµε και µια Αξιωµατική
Αντιπολίτευση η οποία αντί να κοιτάζει πώς θα αποκοµίσει
παραταξιακά οφέλη και µόνο θα στήριζε σ' αυτήν τη φάση, σ' αυτήν
τη δύσκολη πορεία...
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Ε, µην είστε και αχάριστος, κάνουν ό,τι
µπορούν!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΛΕΣΙΟΣ: Ε, όχι κύριε συνάδελφε!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιος δεν θα ήθελε σ' αυτήν τη χώρα
να υπήρχε η δυνατότητα περισσότερων παροχών, ιδιαίτερα στους
ασθενέστερους και ταυτόχρονα να µην τίθεται σε κίνδυνο η πορεία
της επίτευξης των στόχων της ευρωπαϊκής σύγκλισης και ένταξης;
Εύκολα όλοι οι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας που πέρασαν
από το Βήµα, απηύθυναν σε µας το στίγµα της κοινωνικής
αναλγησίας, αλλά δεν µας είπαν τι περισσότερο θα έκαναν αυτοί,
ούτως εχόντων των πραγµάτων σ' αυτήν τη χώρα, προκειµένου να
καλυτερέψουν τα πράγµατα. ∆εν είδαµε τη συγκεκριµένη πρόταση
σε κάθε τοµέα.
Τι περισσότερο θα έκαναν, δηλαδή, αυτήν την περίοδο, ας πούµε
για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και γιατί δεν το έκαναν µόλις πριν
λίγα χρόνια που κυβερνούσαν; Πόσα περισσότερα νοσοκοµεία
ενδεχοµένως θα έκαναν, πόσους περισσότερους γιατρούς και
νοσοκόµες θα προσλάµβαναν και από ποια κονδύλια συγκεκριµένα;
Πόσο περισσότερο θα ενίσχυαν τους χαµηλόµισθους και τους
χαµηλοσυνταξιούχους, πόσα περισσότερα θα έδιναν, προκειµένου
να αντιµετωπιστεί η ανεργία, να υπάρξουν επενδύσεις και πού θα
τα έβρισκαν;
Η Νέα ∆ηµοκρατία δεν κάνει τίποτα άλλο, παρά να περιγράφει
απλώς και να θρηνολογεί για τα προβλήµατα, που βεβαίως ακόµη
εξακολουθούν να υπάρχουν στη χώρα µας, δίχως να καταθέτει
καµία συγκεκριµένη πρόταση για την αντιµετώπισή τους, γιατί ξέρει
πολύ καλά ότι οι προτάσεις της είναι τέτοιες και θα έχουν τέτοια

αντιλαϊκή κατεύθυνση, που αν τις αποκαλύψει, είναι βέβαιο ότι θα
έχει το αντίστοιχο πολιτικό κόστος. Και αυτό που την ενδιαφέρει
µόνο και µόνο, είναι να καταλάβει την κυβερνητική εξουσία.
Η Νέα ∆ηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρεί
συµµάχους τα προβλήµατα της χώρας. Τα θεωρεί συµµάχους της,
προκειµένου να κατακτήσει την Κυβέρνηση. Εµείς τα προβλήµατα
τα θεωρούµε αντιπάλους, γιατί έχουµε µόνιµο στόχο την
υπεράσπιση των συµφερόντων των εργαζοµένων και του λαού.
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε την παρατήρηση ότι όλα αυτά τα
χρόνια είναι αλήθεια πως η χώρα µας κατέβαλε µεγάλες
προσπάθειες και ο ελληνικός λαός σήκωσε το µεγάλο βάρος της
ένταξης στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και στην ΟΝΕ. Σε όλο αυτό το
διάστηµα, τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης κράτησαν αποστάσεις,
δίχως καµιά ουσιαστική θετική συµβολή.
Θα έλεγα ότι η υπερψήφιση του σηµερινού Προϋπολογισµού
αποτελεί για τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και για τους
συναδέλφους της Αντιπολίτευσης µια ευκαιρία, έστω και την
τελευταία στιγµή, να συνεισφέρουν θετικά. Τους προσκαλώ να µην
την αφήσουν να πάει χαµένη. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Παναγιώτης
Σκανδαλάκης, Βουλευτής Λακωνίας, έχει το "λακωνικό λόγο", στην
κυριολεξία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µας καλεί η Κυβέρνηση σήµερα να εγκρίνουµε έναν
απολογισµό, που παρουσιάζει από τη µία µεριά πραγµατική
υστέρηση των εσόδων της τάξεως των πεντακοσίων πενήντα
δισεκατοµµυρίων (550.000.000.000), όσα δηλαδή, ακριβώς η Νέα
∆ηµοκρατία είχε προβλέψει και από την άλλη µεριά, έχουµε µία
υπέρβαση των πρωτογενών δαπανών της τάξεως των διακοσίων
δισεκατοµµυρίων (200.000.000.000) δραχµών.
Ο κ. Πάγκαλος, ο οποίος πριν από λίγο κατήλθε από το Βήµα και
αντί να µας µιλήσει περί εξωτερικής πολιτικής, να αναφερθεί στους
S-300, εκείνο το οποίο κατάλαβα εγώ, είναι ότι ή πρόκειται να
αναδοµηθεί σε Υπουργό Οικονοµικών ή σε Υπουργό Παιδείας.
Ευτυχώς, µας ενηµέρωσε σήµερα και για την εκµποµπή, στην
τηλεόραση, ο κ. Πάγκαλος, "'Αγγιγµα ψυχής". 'Ισως το
παρακολουθεί ο κ. Πάγκαλος το σήριαλ "'Αγγιγµα ψυχής".
∆υστυχώς όµως, δεν έχει λάβει υπόψη του το άγγιγµα ψυχής που
πρέπει να κάνει η Κυβέρνηση στους βιοπαλαιστές, στους αγρότες,
στους συνταξιούχους, σε όλους αυτούς οι οποίοι ταλαιπωρούνται
σήµερα.
Το άλλο που δεν κατάλαβε, είναι αυτά που είπε ο Πρόεδρος της
Νέας ∆ηµοκρατίας χθες το βράδυ, ότι ερχόµαστε εδώ να ψηφίσουµε
έναν κοντόφθαλµο, µε ευρηµατικές λογιστικές αλχηµείες
Προϋπολογισµό, που επιδιώκει να εξυπηρετήσει το στόχο της
εισόδου στην ΟΝΕ. Αν αυτό είχε γίνει το Μάιο, ίσως δεν ερχόταν σ'
αυτήν τη δύσκολη θέση, να κάνει όλες αυτές τις αλχηµείες η
Κυβέρνηση.
Υπάρχει κανείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ' αυτήν την Αίθουσα
που να πιστεύει ότι η ψήφιση του κορυφαίου αυτού νόµου του
κράτους δεν έχει µετατραπεί σε µία διαδικασία γραφειοκρατική που
στόχο έχει την παραπλάνηση και της Βουλής και του ελληνικού
λαού;
Υπάρχει κανείς σ' αυτήν την Αίθουσα που αµφιβάλλει ότι µε αυτόν
τον Προϋπολογισµό θα συνεχισθεί η ανάλγητη επίθεση σε βάρος
των µη εχόντων και κατεχόντων;
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µήπως περισσεύει η
υποκρισία στην κυβερνητική πτέρυγα; Εκδηλώνει η Κυβέρνηση την
κοινωνική της ευαισθησία και δείχνει το απάνθρωπο πρόσωπό της,
το πρόσωπο το σοσιαλιστικό, ξυλοκοπώντας απάνθρωπα
διαδηλωτές, φορολογώντας άγρια τους αδυνάτους, περικόπτοντας
προνοιακά επιδόµατα, επιστρατεύοντας απεργούς και ερχόµενη
σήµερα έχει το θράσος και καταγγέλει ότι εµείς υποκινούµε και τα
συλλαλητήρια των µαθητών.
Κύριοι  της  Κυβέρνησης,  εσείς  είσαστε  οι  διδάξαντες  και
γνώστες  καταλήψεων,  εσείς  είσθε  γνώστες  ανθρώπων  οι
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οποίοι γδύνανε συναδέλφους τους. Λοιπόν, αυτά τα οποία πράττετε
κάποτε, έρχεται η ώρα να τα γευθείτε. Λοιπόν, µην οµιλείτε.
Πιστεύω ότι για όλα αυτά, τα οποία συµβαίνουν, είσθε υπαίτιοι.
Θα µιλήσω για το θέµα της υγείας σαν γιατρός.
Ο Υπουργός Υγείας πράγµατι εδέχθη ότι το σύστηµα δεν λειτουργεί
σωστά και ότι σήµερα στο ελληνικό κράτος πληρώνουµε
παραπάνω περίπου τα 3/5 από ό,τι πληρώνουν οι χώρες της ΕΟΚ
για προµήθειες για νοσοκοµεία. Εποµένως, όλα αυτά τα χρόνια,
κύριοι, παραδέχεσθε για ρεµούλα. ∆ιότι, αν δεν την
παραδεχόσαστε, έπρεπε να τη διακόψετε.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Σταµατήστε, δεν µιλάνε στο σπίτι του
κρεµασµένου για σχοινί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, µη γίνεται
διάλογος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ: Κύριε Καψή, ο Υπουργός σας
κατελθών από το Βήµα, τα παραδέχθηκε αυτά, όχι εγώ.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Σταµατήστε το αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ: Θέλετε να πω ότι όλα είναι ωραία.
Μήπως έχετε πάει τελευταία στην επαρχία; Πήραµε από την ΕΟΚ
εκατόν εξήντα τρισεκατοµµύρια (160.000.000.000.000) δραχµές.
Εγώ θα σας ρωτήσω για το Νοµό της Λακωνίας. 'Εγινε δρόµος;
'Εγινε αεροδρόµιο; 'Εγινε λιµάνι; Υποβαθµίζεται το Νοσοκοµείο των
Μολάων. ∆εν λειτουργεί καλά το Νοσοκοµείο της Σπάρτης. Τα
ασθενοφόρα είναι από το 1970. Το Κέντρο Υγείας του Γυθείου δεν
µπορεί να κάνει µία εξέταση αίµατος. Πού βλέπετε εσείς ότι το
σύστηµα της υγείας λειτουργεί σωστά;
Τα στοιχεία του ΟΟΣΑ λένε ότι η Ελλάδα δαπανά 5,5% του ΑΕΠ για
την υγεία. Αυτό το ποσοστό κατατάσσει τη χώρα µας τελευταία στις
δαπάνες υγείας ανάµεσα στις ανεπτυγµένες χώρες.
Από τα στοιχεία του Προϋπολογισµού φαίνεται σταθερά ότι τα
προβλήµατα στην υγεία θα ενταθούν. Και ενώ θα ψηφισθεί ο
Προϋπολογισµός ως προς τα κονδύλια για την υγεία, η υγεία
δυστυχώς θα βρίσκεται στην εντατική.
Υπάρχουν τεράστιες ελλείψεις σε ιατρικό και νοσηλευτικό
προσωπικό στα νοσοκοµεία και στα κέντρα υγείας όλης της χώρας
και δεν πιστεύω να έχει κανείς αντίθετη γνώµη. Οι ανισότητες
µεταξύ κέντρου και περιφέρειας είναι µεγάλες. Οι κάτοικοι της
επαρχίας έχουν εγκαταλειφθεί. Ακούσαµε ότι τα ελικόπτερα θα
έρθουν στο τέλος του 1999 µε αρχές του 2000, αλλά θα συνεχίσουν
όµως στις άγονες γραµµές και στα νησιά να πεθαίνουν άνθρωποι
κατά τη µεταφορά, όπως έγινε πριν από λίγο καιρό.
Τον καινούριο χρόνο οι απορροφήσεις από το β' Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης, όπως όλοι γνωρίζουµε, θα είναι µηδαµινές.
Για τα µισθολογικά προβλήµατα είπε και ο κ. Τσοβόλας την αλήθεια
που γνώριζε και δεν το κατάλαβε ο Υπουργός ...
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Γιατί
είναι µηδαµινές;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ: Το γνωρίζετε πολύ καλά και αν
µου δώσετε λίγα λεπτά, θα σας εξηγήσω γιατί είναι µηδαµινές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τα λεπτά που
ζητήσατε από τον κύριο Υπουργό, είναι εδώ στο Προεδρείο. Εκεί,
είναι τα... λεφτά!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ: Tα µισθολογικά προβλήµατα είναι
τεράστια και οι κινητοποιήσεις των γιατρών θα συνεχιστούν, διότι
ενώ ρουσφετολογικά ξοδεύουµε δισεκατοµµύρια, για να
ικανοποιήσουµε "ηµέτερους" και πολιτικούς φίλους, µε τη µέθοδο
των συµβούλων και των εταιρειών, την οποία γνωρίζετε, στις ∆ΕΚΟ
αγνοούµε το στοιχείο της διαβίωσης ορισµένων συνανθρώπων µας.
Θέλετε να σας αναφέρω γιατί; 'Ερχονται Χριστούγεννα, έρχεται
Πρωτοχρονιά. 'Ολοι περιµένουν να πάρουν το δώρο τους.
Γνωρίζετε ότι στο Νοσοκοµείο του ∆αφνίου ακόµα δεν έχουν πάρει
το δώρο και δεν πρόκειται να το πάρουν; Θα το πάρουν τον
καινούριο χρόνο. Γνωρίζετε ότι αυτοί οι οποίοι έχουν διοριστεί µε
τρίµηνη σύµβαση δεν έχουν πληρωθεί ακόµα και ότι θα πληρωθούν

το νέο χρόνο, διότι δεν έχετε δώσει τις πιστώσεις; Εποµένως, πώς
όλα είναι ωραία; Και αυτό συµβαίνει σε πολλά νοσοκοµεία.
Πιστεύω, λοιπόν, ότι ο Προϋπολογισµός του 1999 αποκαλύπτει
πραγµατικά τα χαρακτηριστικά της αναχρονιστικής Κυβέρνησης του
κ. Σηµίτη. Αναδεικνύει µία Κυβέρνηση αποκοµµένη από το λαό, που
µε τα νύχια προσπαθεί µε σκληρότητα και αυταρχισµό να
παραπληροφορήσει τον ελληνικό λαό, εξυπηρετώντας µόνο τα
συµφέροντα που την επέβαλαν στην εξουσία και βυθίζοντας τον
ελληνικό λαό στη φτώχεια και την ανέχεια.
Ο Προϋπολογισµός του 1999, κυρίες και κύριοι, θα πρέπει να
χαρακτηριστεί σαν ένα παραµύθι αριθµών, όπου οι έχοντες και
κατέχοντες την εξουσία περνούν καλά και οι νεόπτωχοι, που η
πολιτική του κ. Σηµίτη δηµιούργησε, πολύ χειρότερα. Είναι ένα
παραµύθι αριθµών, που προσπαθεί να κρύψει την κοινωνική
αναλγησία του Πρωθυπουργού και να διαγράψει από τη µνήµη των
ψηφοφόρων τις απατηλές υποσχέσεις και τις δεσµεύσεις του. Είναι
ένα παραµύθι αριθµών, που δυστυχώς θα εξελιχθεί σε εφιάλτη για
µισθωτούς και αγρότες.
Οι αγρότες σήµερα έχουν το πρόβληµα µε τα πορτοκάλια, το λάδι.
Κυρίες και κύριοι, πιστεύω ότι πρέπει να αλλάξει δρόµο η
Κυβέρνηση.
Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ να µε παρακολουθείτε και να µη σας
ενοχλεί ο κ. Κίρκος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε συνάδελφε,
τελευταία στιγµή της συνεδριάσεως µην παρακωλύετε τον κύριο
Υπουργό, παρακαλώ, γιατί πρέπει να ακούει τον οµιλητή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΙΡΚΟΣ: Για θέµατα υγείας τον ρωτώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ: ∆εν υπάρχει υγεία. Είπα ότι είναι
στην εντατική. 'Οποιος είναι στην εντατική διασωληνωµένος, δεν
καταλαβαίνει. Και προφανώς δεν καταλαβαίνετε και σεις.
'Εχουµε, λοιπόν, πει και έχουµε τονίσει ότι ο δρόµος προς την
ανάπτυξη είναι µονόδροµος και η δραστική µείωση των κρατικών
δαπανών, η διαφάνεια στις κρατικές προµήθειες, η φορολογική
µεταρρύθµιση είναι τα µόνα µέτρα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό πως µε την ψήφιση του
Προϋπολογισµού, δεν ψηφίζουµε Προϋπολογισµό. Ψηφίζουµε ένα
µυθιστόρηµα, που θα έπρεπε να φέρει τον τίτλο "Κυνηγώντας τους
µη έχοντες και κατέχοντες". Αυτό κάνουµε σήµερα.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: ∆υστυχώς, δεν είναι µυθιστόρηµα, είναι
πραγµατικότης. Μακάρι να ήταν µυθιστόρηµα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ: Κάτι τέτοιο όµως απέχει πολύ απ'
αυτά που πρεσβεύει η Νέα ∆ηµοκρατία και ως εκ τούτου θα
καταψηφίσουµε αυτό το παραµύθι αριθµών, που κατ' ευφηµισµόν
ονοµάσατε Προϋπολογισµό, πιστεύοντας ακράδαντα ότι είναι ο
τελευταίος Προϋπολογισµός που ψηφίζετε και ότι του χρόνου θα
ψηφίζουµε τον Προϋπολογισµό, τον οποίο θα φέρει η Νέα
∆ηµοκρατία.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Τότε θα σωθούµε!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Στο σηµείο αυτό,
κύριοι συνάδελφοι, διακόπτουµε τη συνεδρίασή µας για το
απόγευµα στις 18.00'.

(∆ Ι Α Κ Ο Π Η)
( Μ Ε Τ Α Τ Η ∆ Ι Α Κ Ο Π Η )

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Χανίων, κ. Ιωσήφ Βαλυράκης.
ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
ολοκληρώνεται σε λίγο η συζήτηση του Προϋπολογισµού του 1999,
χωρίς για µία ακόµη φορά να µπορούν οι Βουλευτές να
επηρεάσουν τα επιµέρους κονδύλια.
Μετά την ολοκλήρωση της συζήτησης, θα ψηφίσουµε για τον
Προϋπολογισµό, δίνοντας οιονεί ψήφο εµπιστοσύνης στην
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Κυβέρνηση! Και αυτήν την ψήφο τη δίνω.
Θα ήθελα, όµως, να σταθώ σε κάποιες ολικές παρατηρήσεις.
Ο Προϋπολογισµός αυτός του 1999 χαρακτηρίζεται ένας
προϋπολογισµός µε αρκετή δόση "σφυξίµατος". Οι υποσχέσεις για
χαλάρωση της σκληρής περιοριστικής πολιτικής παραπέµπουν στο
µέλλον.
Τα τελευταία χρόνια η αύξηση της φορολογικής επιβάρυνσης στα
φυσικά πρόσωπα ξεπέρασε την αύξηση του εισοδήµατος, ενώ η
κατεύθυνση είναι πια σαφής: Φορολογείται η εργασία και όχι το
κεφάλαιο.
Η Ελλάδα έρχεται πρώτη σε κερδοφορία επιχειρήσεων στην
Ευρώπη σε πολύ σηµαντική θέση παγκόσµια και από την αρχή του
1998 το Χρηµατιστήριο της Αθήνας κατέγραψε κερδοφορία της
τάξεως του 70%. Πριν από την κρίση, επανέρχεται πάλι νοµίζω στη
δεύτερη παγκόσµια θέση.
'Ανισα, λοιπόν, κατανέµεται, κατά την άποψή µου, το βάρος του
"εκσυγχρονισµού" της ελληνικής οικονοµίας. 'Αλλοι, οι πολλοί
επιβαρύνονται συνεχώς και άλλοι, οι ολίγοι κερδοσκοπούν ολοένα
και περισσότερο.
Συχνά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεχόµαστε µύδρους για την
κοινωνική πολιτική που ακολούθησαν οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
1981-1989. 'Οτι δήθεν η κοινωνική αυτή πολιτική χρεοκόπησε την
οικονοµία.
Θα ήθελα εδώ να σταθώ στο γεγονός ότι ούτε δραχµή δανεικών
πόρων κατευθύνθηκε σε κοινωνική παροχή.
Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. παρέδωσε τον Ιούνιο του 1989, δηµόσιο χρέος της
τάξης των 5,3 τρισεκατοµµυρίων δραχµών, ένα χρέος που
διαµορφώθηκε από επενδύσεις, από δάνεια επενδύσεων και που
έδωσε µια πολύ σηµαντική ανάπτυξη στην ελληνική οικονοµία και
ένα πολύ υψηλό βαθµό αύξησης του Α.Ε.Π.
Το 1993 παραλαµβάνει το ΠΑ.ΣΟ.Κ. από τη Νέα ∆ηµοκρατία χρέος
ύψους 15,9 τρισεκατοµµύρια δραχµές και µεσοσταθµικό ποσοστό,
αύξησης του ΑΕΠ της τάξης του µηδενός. Αυτό, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι αποτέλεσµα της περιοριστικής πολιτικής, της
µείωσης της κοινωνικής παροχής και της υπερφορολόγησης.
'Οταν περιορίζεις το εισόδηµα, περιορίζεις τη ζήτηση και οδηγείς σε
ύφεση και ανεργία. 'Ετσι κλονίζεται η κοινωνική συνοχή και
καθίσταται ανέφικτη η αύξηση της παραγωγικότητας, που είναι
απαραίτητη για την οικονοµική ανάπτυξη. Το αποτέλεσµα είναι
πάντα το ίδιο. Είναι µείωση των εσόδων του κράτους και
εξαναγκασµός του σε υπέρογκο δανεισµό µε υψηλό επιτόκιο.
Η Νέα ∆ηµοκρατία απέτυχε εφαρµόζοντας µια περιοριστική
φιλελεύθερη πολιτική. Το µονεταριστικό πρότυπο που ακολουθεί
σήµερα το ΠΑ.ΣΟ.Κ. αφοµοιώνει το ίδιο το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και
συντηρητικοποιεί τα βήµατά του στα χνάρια της ίδιας της πολιτικής.
Υπάρχει µια ευρύτερη κοινωνική και πολιτική συναίνεση για την
ένταξη της χώρας στην ΟΝΕ. Αλλά, αν αποτύχει η οικονοµική
πολιτική του ΠΑ.ΣΟ.Κ., τότε θα κληθεί η Νέα ∆ηµοκρατία να
εφαρµόσει αυτήν την ίδια αποτυχηµένη πολιτική και µάλιστα µε
πολύ εντατικότερους ρυθµούς.
Πώς είναι δυνατόν, κύριοι συνάδελφοι, να τοποθετεί την
αντιπολίτευσή της η Νέα ∆ηµοκρατία στην ακόµα µε σκληρότερους
όρους και εντατικότερους ρυθµούς, περιοριστική πολιτική, άρα σε
πλήρη απόκλιση µε τη σηµερινή δυναµική της Ευρωπαϊκής
Κοινότητας;
Στη Βιέννη ο Καγκελάριος της Γερµανίας κ. Gerhard Schroder
δηλώνει ότι η Γερµανία θα περικόψει την από είκοσι δύο
δισεκατοµµύρια µάρκα καθαρή εισφορά της στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση, ενώ η Αυστρία, η Ολλανδία και η Σουηδία απαιτούν
οικονοµικές επιστροφές. Αυτό προφανώς ανατρέπει την ίδια την
Ευρωπαϊκή Κοινότητα, και την κεντρική τη λογική της αλλά πάντως
παραπέµπει σε µια άλλη κατάσταση πραγµάτων.
Βεβαίως οι αποφάσεις θα ληφθούν το Μάιο, αλλά τόσο οι µέχρι
τώρα τοποθετήσεις της Αυστριακής Προεδρίας περί "παγώµατος"
των ιδίων πόρων και των δαπανών της Κοινότητας, όσο και οι
τοποθετήσεις, οι κατηγορηµατικές, της Γερµανίας, µας οδηγούν στο
συµπέρασµα, χωρίς αµφιβολία, πως η δραστική µείωση των
δαπανών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης τόσο για την "πορεία συνοχής",

όσο και για την Κοινή Αγροτική Πολιτική πρέπει να θεωρείται πλέον
γεγονός.
Αναζητούνται άλλοι δρόµοι µε προοπτική το "κοινωνικό πρόσωπο"
της Ευρώπης. Προτείνονται παρεµβάσεις για να στηριχθούν
προγράµµατα για την απασχόληση και την απορρόφηση των
ανέργων. Για να αναχαιτισθεί το κύµα της φτώχειας θα επιχειρηθεί η
αύξηση των πραγµατικών εισοδηµάτων, που µαζί µε την αύξηση
της απασχόλησης θα δώσει µια ώθηση στην αγοραστική δύναµη
των εργαζοµένων και την ιδιωτική κατανάλωση. ∆ηλαδή περνάµε
σε µία περισσότερο επεκτατική πολιτική.
Το Βερολίνο επιδιώκει να αναβαθµίσει την εσωτερική κοινωνική
συνοχή -και όσοι παρακολουθείτε γνωρίζετε- περικόπτοντας τη
συµµετοχή του στα κοινοτικά ταµεία στήριξης µε στόχο την
παραπέρα ενδυνάµωση της Γερµανίας. Το µήνυµα είναι διαυγές. Το
έθνος εξακολουθεί να παραµένει θεµελιώδης και καθοριστικός
παράγοντας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Η "ευρωπαϊκή αλληλεγγύη"
έρχεται δεύτερη.
Η ανάγκη ανακατανοµής του εισοδήµατος, θα έλεγα ένα ελάχιστο
3,5%, είναι όρος κοινωνικής συνοχής και όπως είπαµε, είναι
απαραίτητη για την οικονοµική ανάπτυξη. Στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση
σήµερα αναδιανέµεται δηµοσιονοµικά ένα ελάχιστο 1,27%. Είναι
αυτό που µας λένε ότι θα συρρικνωθεί...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Λιγότερο σήµερα.
ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Λιγότερο. Και συρρικνώνεται, κύριε
Πρόεδρε, κατά τα φαινόµενα, ακόµα περισσότερο.
Είναι σαφές, πως η ανάπτυξη είναι πολύ σοβαρή υπόθεση για να
αφαιθεί σε τραπεζίτες. Πιστεύω ότι τώρα είναι η ώρα για την
πολιτική ένωση της Ευρώπης. Εάν καθυστερήσει αυτή η ένωση,
δεν θα έρθει ποτέ. Εµείς θα την ευχόµεθα και ίσως να την
επιδιώκουµε, αλλά προφανώς δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα
παραπέρα.
Μία πολιτική ένωση της οµόσπονδης Ευρώπης θα πρέπει να
διαθέτει έναν ικανό ευρωπαϊκό προϋπολογισµό για την άσκηση της
δηµοσιονοµικής, αναδιανεµητικής πολιτικής προς όφελος των
ασθενέστερων χωρών και περιοχών για να αντιµετωπίσει τις
στρεβλώσεις της ελευθερίας της αγοράς.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Αναζητάται η πραγµατική εικόνα που θα προκύψει µετά την ένταξή
µας στην ΟΝΕ. Θα πρέπει να διερευνηθεί και να αντιµετωπιστεί
χωρίς προκαταλήψεις το τεράστιο πρόβληµα της
ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας µας. 'Οπως ξέρετε, ειπώθηκε
και σε αυτήν την Αίθουσα ότι ο παγκόσµιος πίνακας
ανταγωνιστικότητας µας κατατάσσει µόλις στην τριακοστή έκτη
θέση, µακριά πίσω απ' όλες τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες.
Η µείωση του πληθωρισµού και των ελλειµµάτων δεν έχει
συνεισφέρει αναλόγως στη βελτίωση της οικονοµικής κατάστασης
του πολίτη και του οικογενειακού προϋπολογισµού. Το αντίθετο
µάλιστα. Θα έλεγα ότι οι πολίτες στην πλειοψηφία τους
παρακολουθούν το εισόδηµά τους να µειώνεται και το βιοτικό τους
επίπεδο να πέφτει. Μία στις τρεις οικογένειες κατά την ICAP
δανείστηκε για να επιβιώσει.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
'Εχω, κύριοι συνάδελφοι, ένσταση στο ότι ο βαθµός
εξορθολογισµού της ελληνικής οικονοµίας µετράται στα έσοδα της
ιδιωτικοποίησης των δηµοσίων επιχειρήσεων. Μήπως το
παράδειγµα του Ο.Τ.Ε. θα πρέπει να διερευνηθεί µε µεγαλύτερη
προσοχή; Η ιδιωτικοποίηση στρατηγικής σηµασίας επιχειρήσεων
του δηµοσίου, αποτελεί αποδυνάµωση του ρόλου και της
δυνατότητας του κράτους στην οικονοµία και σαφώς αποδυναµώνει
την ανταγωνιστικότητά της.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Την  ίδια  ώρα  που  οι  συνεχείς  συγχωνεύσεις  µεγάλων
επιχειρήσεων  συγκροτούν  γίγαντες  που  εξαγοράζουν  τον
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 ανταγωνισµό και καθιστούν αιχµάλωτο τον καταναλωτή, την ίδια
ώρα καθιστούν το κράτος νάνο σε ό,τι αφορά το ρόλο τους στην
οικονοµία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα παρακαλέσω να
ολοκληρώσετε.
ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν το βλέπω.
ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Στην καθηµερινή ζωή η ανεργία, η φτώχεια,
η ανασφάλεια, η κοινωνική δυσφορία κλιµακώνονται. Οι άνεργοι, οι
συνταξιούχοι, οι εργαζόµενοι, οι µικροµεσαίοι, οι αγρότες, η νεολαία
εξεγείρονται. ∆ιαµορφώνεται ένα κοινωνικό µπλοκ αντιπαράθεσης.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
∆ιαπιστώνεται ότι η ευρωπαϊκή στρατηγική µας πάσχει και
χρειάζεται διορθώσεις. Η ΟΝΕ έχει καταστεί ψύχωση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν έχετε άλλο
χρόνο. Με συγχωρείτε πάρα πολύ.
ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µία γραµµή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μα υπερβαίνετε το
χρόνο κατά πολύ και είναι σε βάρος των άλλων συναδέλφων.
ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Η ΟΝΕ εµφανίζεται ως ιδεολογία
εξαγγέλλεται ως το φάρµακο και θεραπεία σε κάθε νόσο, και η
αντιµετώπιση σε κάθε πρόβληµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κάνουµε όλοι
προσπάθειες να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι
συνάδελφοι.
ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: ∆εν µπορεί όµως να τη δώσει από µόνη της
την εκλογική νίκη στο ΠΑ.ΣΟ.Κ., για τον απλούστατο λόγο ότι κανείς
δεν πιστεύει ότι, αν εκλογικά χάσει το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και έλθει η Νέα
∆ηµοκρατία, δεν θα µπορέσει να µας βάλει στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η κ. Θεοδώρα
Μπακογιάννη, Βουλευτής Αθηνών, έχει το λόγο.
Κύριοι συνάδελφοι, βοηθείστε όλοι. Κόφτε κάτι από το... υστέρηµά
σας, ώστε να µιλήσουν περισσότεροι συνάδελφοι. Είναι τελευταία
συνεδρίαση. 'Εχουµε καταπονηθεί κι εµείς και οι συνεργάτες µας
εδώ, το προσωπικό εννοώ, το οποίο καταπονείται περισσότερο απ'
όλους και για το οποίο συµπίπτει ο γολγοθάς του, µε τη γέννηση
του Χριστού. Είναι το µόνο τµήµα εργαζοµένων που κουράζεται
αυτόν τον καιρό περισσότερο.
Ορίστε, κύρια Μπακογιάννη.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
παρακολουθώντας αυτήν τη συζήτηση του Προϋπολογισµού και όχι
απλώς σε ένδειξη αλληλεγγύης προς το Χανιώτη συνάδελφό µας,
θυµίθηκα τον Καζατζάκη, ο οποίος στην "Ασκητική" του περιγράφει
τη στιγµή που σηκώνεται η αυλαία. Και αυτή η αυλαία, την ώρα που
σηκώνεται, είναι η ώρα της αυτογνωσίας. Εκείνη τη στιγµή είτε από
κοντά είτε από µακριά, κανένας πλέον δεν µπορεί να αποκρύψει την
αλήθεια. Αυτή η ώρα για την ελληνική οικονοµία...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα σας διακόψω.
Λέει και κάτι άλλο στην "Ασκητική" ο Καζαντζάκης.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Εάν µου κρατήσετε το χρόνο, να µου
πείτε ό,τι θέλετε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Βεβαίως.
Λέγει "αν επιτύχεις διάβαινε κι αν αστοχήσεις γύρνα".
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτό ισχύει για το ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν ξέρω, βγάλτε
εσείς τα συµπεράσµατά σας.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: ∆εν ήθελα να είµαι τόσο κακιά, κύριε
Πρόεδρε!

Αυτή η ώρα για την ελληνική οικονοµία, για την Ελλάδα, θα έλθει το
αργότερο του χρόνου, τέτοιον καιρό, όταν σ' αυτήν εδώ την
Αίθουσα θα συζητάµε τον απολογισµό αυτού του Προϋπολογισµού,
τον οποίο καλούµεθα σήµερα να ψηφίσουµε και τον
Προϋπολογισµό του 2000. Και κυρίως, όταν εκείνη τη στιγµή θα
έχουµε όλοι αντιληφθεί ότι ένα µήνα πριν από το 2000 η Ελλάδα θα
είναι ανέτοιµη να αντιµετωπίσει το νέον αιώνα που έρχεται. Τότε θα
είναι η ώρα που θα πληρωθεί το τίµηµα της αλαζονείας και του
στρουθοκαµηλισµού, που επέδειξε µία κυβέρνηση, η οποία είχε την
κύρια ευθύνη προετοιµασίας της Ελλάδος για το νέο αιώνα.
Μικρό ενδεικτικό, αλλά συµβολικό παράδειγµα, η απουσία του
Πρωθυπουργού από τις χθεσινές οµιλίες των Αρχηγών των
Κοµµάτων της Αντιπολίτευσης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άσχετα µε το τι γνώµη έχει ο κύριος
Πρωθυπουργός για την Αντιπολίτευση, θα έπρεπε να επιδείξει
περισσότερο σεβασµό στους θεσµούς και στη δηµοκρατική
διαδικασία, ιδιαίτερα τη στιγµή που τα µηνύµατα τα οποία πήρε από
την ελληνική κοινωνία τώρα τελευταία ήταν τόσα πολλά και τόσο
ηχηρά. Και επιτρέψτε µου να πω ότι απογοητεύτηκα ακούγοντας
την οµιλία του κ. Πάγκαλου. Εµείς καθίσαµε αργά το µεσηµέρι -
πολλοί από σας ήσασταν παρόντες- για να ακούσουµε τον
Υπουργό των Εξωτερικών να µας πει για τη θέση της Ελλάδος σ'
αυτήν τη νέα Ευρώπη που γεννιέται, να µας πει τι περιµένει από το
αύριο, τι προετοιµασία έχει κάνει η Ελλάδα σ' αυτήν την Ευρώπη.
Και το µόνο που παρακολουθήσαµε ήταν µία σειρά ύβρεων, που
δεν είναι αντάξιες ούτε του κ. Πάγκαλου, ούτε του θεσµικού ρόλου
τον οποίο ο κ. Πάγκαλου έχει σήµερα.
Τη γνώµη του για τον κ. Καραµανλή µπορεί να την πει και στην
τοπική επιτροπή Ελευσίνας. Εδώ σήµερα, στη Βουλή των Ελλήνων
περιµέναµε από τον κ. Πάγκαλο να µας πει, πώς βλέπει την Ελλάδα
στο 2000. Και είναι κρίµα που ένας διάλογος τρεις µέρες εδώ στη
Βουλή είναι διάλογος µεταξύ κωφών, ένας διάλογος όπου ο
καθένας ανεβαίνει και λέγει το ποίηµά του και σε τελική ανάλυση
κανένας δεν ακούει τον άλλον.
Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα παρασυρθώ απ' αυτό το
οποίο συνέβη όλες αυτές τις ηµέρες. Και θα προσπαθήσω να πάρω
ως δεδοµένη την επιχειρηµατολογία της Κυβερνήσεως, θα
προσπαθήσω να πάρω ως δεδοµένο ότι όλα αυτά τα οποία
ελέχθησαν έχουν βάση. Και θα ξεκινήσω από το δεδοµένο ότι η
Ελλάδα θα µπει στην ΟΝΕ, θα είµαστε µέλη της ΟΝΕ και του
χρόνου τέτοια εποχή, όταν θα κάνουµε τον απολογισµό, θα πρέπει
να αναλογιστούµε ποια Ελλάδα βάλαµε µέσα στην ΟΝΕ, πόσο
έτοιµη ήταν αυτή η Ελλάδα, που θα παραδώσετε σεις, συνάδελφοι
του ΠΑ.ΣΟ.Κ., στην επόµενη κυβέρνηση του 2000, πόσο έτοιµη
ήταν σ' αυτό το νέο ανταγωνιστικό κόσµο, πόσο προετοιµασµένη
ήταν η ελληνική κοινωνία για µια καινούρια εποχή, την οποία
φοβούµαι ότι θα αντιµετωπίσουµε πολύ δύσκολα. Και αν κάτι
πρέπει να καταγγείλουµε στη σηµερινή Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
είναι ότι όλος της ο στόχος, όλος της ο σχεδιασµός τελειώνει την
ηµέρα που θα κριθούµε για την ένταξή µας στην ΟΝΕ.
Μέχρι εκεί έχουµε χρησιµοποιήσει τα πάντα. Και εγώ θα δεχθώ ότι
καλά κάνουµε και τα χρησιµοποιούµε και τα λογιστικά µας τερτίπια
και τις προσπάθειές µας να εξωραϊσουµε την εικόνα της ελληνικής
οικονοµίας. Το κάνουν οι υπόλοιποι Ευρωπαίοι, γιατί να µην το
κάνουµε και εµείς. Χαλάλι όλα αυτά. Από κει και πέρα, όµως, τι
έγινε; Από κει και πέρα ποια είναι η πραγµατική προετοιµασία της
ελληνικής οικονοµίας; Ποια είναι η πραγµατική προετοιµασία των
ελληνικών παραγωγικών δυνάµεων; Τι έχουµε κάνει πραγµατικά για
να µπορέσουµε να συµµετέχουµε σ' αυτήν την καινούρια Ευρώπη,
για την οποία τέλος πάντων δίνουµε τέτοια µάχη να µπούµε και
ορθώς τη δίνουµε;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ευρώπη που χτίζεται σήµερα δεν
έχει καµία σχέση µε την Ευρώπη του Μάαστριχτ, την οποία τόσο
πολύ ορισµένοι συνάδελφοι εδώ µέσα στη Βουλή έχουν
κατασυκοφαντήσει.
Αυτό το περίφηµο Μάαστριχτ, το φιλελεύθερο, το Μάαστριχτ που
κατηγορούσαµε ότι είχε ελλιπή κοινωνική ευαισθησία, ορθώς το
είπε ο κ. Βαλυράκης, είχε πολύ καλύτερα δεδοµένα για µας.
Προέβλεπε για τις φτωχότερες οικονοµίες της
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Ευρώπης έναν προϋπολογισµό 1,28% του κοινοτικού Α.Ε.Π.
Προέβλεπε συγκεκριµένες δράσεις, οι οποίες θα στόχευαν στη
σύγκλιση των οικονοµιών. Προέβλεπε στήριξη των κοινωνικά
ασθενέστερων. Προέβλεπε προγράµµατα, άσχετα αν η Κυβέρνηση
δυστυχώς είχε µία απορρόφηση 50%, αλλά τα προέβλεπε όλα αυτά
το Μάαστριχτ.
Η Ευρώπη του αύριο δεν θα είναι η ίδια. Η Ευρώπη του αύριο µε τις
σοσιαλιστικές κυβερνήσεις, οι οποίες σήµερα εµφανίζονται, θα είναι
µια Ευρώπη πολύ πιο σκληρή, µια Ευρώπη που δεν θα έχει την
ευαισθησία για το αν θα ανοίγει η ψαλίδα περισσότερο µεταξύ
φτωχότερων και πλουσιότερων χωρών. Μια Ευρώπη της οποίας οι
σοσιαλιστικές κυβερνήσεις στρέφουν την προσοχή τους προς τα
µέσα, προς τις δικές τους κοινωνίες, προς τις δικές τους
ανεπάρκειες.
Αυτό τι σηµαίνει για µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Σηµαίνει
κόστος, σηµαίνει πρόβληµα, σηµαίνει µεγέθυνση των υπολοίπων
προβληµάτων.
Σ' αυτήν την Ευρώπη η Ελλάδα είναι απούσα. Θα µου επιτρέψετε
να πω -και το λέω µε θλίψη- ότι ουδέποτε έχω δει εγώ
πρωθυπουργό -τα τελευταία χρόνια είχα την τύχη να
παρακολουθήσω από κοντά ορισµένους ευρωπαίους
πρωθυπουργούς- τόσο πολύ απόντα από το ευρωπαϊκό γίγνεσθαι.
Ουδέποτε έχω δει πρωθυπουργό, ο οποίος δεν συµµετέχει για
τίποτα, µα είτε αγροτικά προϊόντα λέγεται αυτό είτε νέα πολιτική της
GATT λέγεται είτε ναυπηγοεπισκευαστικές µονάδες λέγεται, είτε
προβλήµατα µικροµεσαίων λέγεται. Πουθενά δεν υπάρχει ο
'Ελληνας Πρωθυπουργός. ∆ηλαδή τη µάχη πού τη δίνουµε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι;
Θα περίµενα από τον κ. Πάγκαλο να µας πει αν δίνει πουθενά
αλλού η Ελλάδα τη µάχη εκτός από το να λάβει θέση για τα θέµατα
της Τουρκίας. Ορθώς τα λαµβάνει, αλλά αυτό δεν φθάνει και δεν
µπορεί να φθάσει.
Η Ευρώπη έτσι όπως τουλάχιστον εµείς την αντιλαµβανόµαστε,
είναι µία Ευρώπη στην οποία θα συνεισφέρουµε όλοι και θα
συνδηµιουργήσουµε όλοι. Και φοβούµαι ότι εκεί έχετε ένα
πρόβληµα ουσιαστικό ταυτότητας εσείς οι κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. Το έχετε διότι δεν πιστέψατε ποτέ σ' αυτήν την Ευρώπη,
τουλάχιστον δεν την πιστέψατε έτσι όπως την πιστέψαµε εµείς.
Εσείς την είδατε ως ένα ταµείο κάλυψης ελλειµµάτων. Μας κάνουν,
όµως, τώρα τη χάρη και τα ελλείµµατα δεν θα καλύπτονται. Και
βρισκόµαστε εµείς µπροστά στη σκληρή πραγµατικότητα, µια
πραγµατικότητα την οποία θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε. ∆εν
φθάνει να την εξωραϊσουµε λέγοντας ότι θα έχουµε πετύχει το
στόχο µας στην ΟΝΕ. ∆ιότι αν όλα αυτά τα οποία ενδεικτικά σας
ανέφερα -γιατί µέσα σε δέκα λεπτά δεν προλαβαίνω να πω πολλά-
συµβούν, τότε αυτή η Ευρώπη θα χρειαστεί πραγµατική ελληνική
παρουσία, την οποία εσείς δυστυχώς δεν έχετε.
'Ακουσα πολλά σήµερα σ' αυτήν τη Βουλή και φοβούµαι πως δεν
προλαβαίνω να απαντήσω σε όλα. Αλλά το πιο παράδοξο απ' αυτά
τα οποία άκουσα και δεν αντέχω να µην το πω, είναι οι
διαρθρωτικές αλλαγές του κ. Γιάννου Παπαντωνίου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ έχουµε ένα πρόβληµα, να
επικοινωνήσουµε µεταξύ µας. Τι σηµαίνει διαρθρωτικές αλλαγές; Τι
εννοούµε όταν λέµε διαρθρωτικές αλλαγές; Ο κ. Παπαντωνίου
περιχαρής µας ανήγγειλε εδώ ότι διαρθρωτική αλλαγή είναι η
πώληση της Τράπεζας Μακεδονίας-Θράκης, η πώληση της
Τράπεζας Κρήτης και η ψήφιση του νοµοσχεδίου, λέει, για τα ΕΛΤΑ,
για τον ΟΣΕ και για την Ολυµπιακή. 'Ασχετα εάν η ψήφιση του
νοµοσχεδίου για την Ολυµπιακή κατέληξε σε µείωση 25% της
επιβατικής κίνησης της Ολυµπιακής.
Αυτό είναι διαρθρωτικές αλλαγές; 'Ετσι αντιλαµβανόµαστε τις
διαρθρωτικές αλλαγές; Τότε δεν επικοινωνούµε εδώ µέσα, δεν
µιλάµε την ίδια γλώσσα. ∆ιότι εγώ δεν αντιλαµβάνοµαι έτσι τις
διαρθρωτικές αλλαγές.
Εγώ πιστεύω ότι οι διαρθρωτικές αλλαγές είναι αυτές οι οποίες
βάζουν το µαχαίρι στο κόκαλο, αυτές οι οποίες διορθώνουν τα
κακώς κείµενα, αυτές οι οποίες µειώνουν το κράτος, µειώνουν τις
σπατάλες, µειώνουν τελικά το κόστος που πληρώνει ο 'Ελληνας
φορολογούµενος.

Τον καλούµε αυτόν τον 'Ελληνα φορολογούµενο να πληρώσει και
να πληρώσει πολλά λεφτά, κύριοι συνάδελφοι. Μην
κοροϊδευόµαστε εδώ µέσα. Και αν µεν αυτό ήταν πάταξη της
φοροδιαφυγής, εγώ θα έλεγα πρώτη "ναι" µετά πολλών επαίνων.
Αλλά δεν είναι πάταξη της φοροδιαφυγής αυτό.
Καλούνται σήµερα να πληρώσουν οι µικροµεσαίοι αύξηση
διακοσίων πενήντα δισεκατοµµυρίων (250.000.000.000) δραχµών.
∆ηλαδή ποιος είναι αυτός ο πλούσιος µικροµεσαίος ο οποίος θα
πληρώσει;
'Αρα αυτό µετά βεβαιότητος δεν είναι διαρθρωτική αλλαγή.
∆ιαρθρωτική αλλαγή θα ήταν η απελευθέρωση παραδείγµατος
χάριν της αγοράς ενέργειας. ∆ιαρθρωτική αλλαγή θα ήταν να
ετοιµάσουµε τη ∆ΕΗ, για µία απελευθέρωση. ∆ιαρθρωτική αλλαγή
θα ήταν να µην έχουµε ακριβότερο αέριο απ'ό,τι σήµερα πετρέλαιο
και ρεύµα. ∆ιαρθρωτική αλλαγή θα ήταν να συνειδητοποιήσουµε ότι
δεν µπαίνουµε στο 2000 αν δεν οργανώσουµε αυτή µας την αγορά,
αν δεν δώσουµε δυνάµεις στην αγορά, αλλά ταυτόχρονα, αν δεν
στηρίξουµε και τη ∆ΕΗ, η οποία ∆ΕΗ αύριο το πρωί σ'αυτό το νέο
ανταγωνιστικό κόσµο δεν θα µπορεί να σταθεί. Και τι έχουµε κάνει;
Τίποτα! Τίποτα!. Και µη µου πείτε -γιατί έχω βαρεθεί να το ακούω-
ότι δεν έχει προτάσεις η Νέα ∆ηµοκρατία. Σας έχουµε πει "ελάτε να
γίνει µία εθνική επιτροπή ενέργειας". Και ο κ. Πεπονής που µε
ακούει, γνωρίζει πολύ καλά, διότι έχει υπηρετήσει τη βιοµηχανία, ότι
δεν είναι δυνατό να µη γίνει µία τέτοια επιτροπή σε αυτό τον τόπο.
∆εν είναι δυνατό να µην έχουµε µία κεντρική εθνική στρατηγική
για την πολιτική ενέργειας. ∆εν έχουµε κάνει απολύτως τίποτε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µαθήµατα αποκρατικοποιήσεων,
µαθήµατα δεοντολογίας και ιδιαίτερα µαθήµατα
αποκρατικοποιήσεων, από ανθρώπους που έχουν υπογράψει µία
µετοχή του ΟΤΕ και αυτή στο ελληνικό δηµόσιο, η Νέα ∆ηµοκρατία
δεν δέχεται. 'Εχουµε πραγµατικά τη συνείδησή µας καθαρή.
Γνωρίζουµε ότι σας προτείναµε το σωστό. Πολλές φορές
συκοφαντηθήκαµε, πόσο µάλλον εκείνη την εποχή, που προτείναµε
τις αποκρατικοποιήσεις και όλο το ΠΑ.ΣΟ.Κ. ήταν ριζικά αντίθετο.
Σήµερα σας κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου. Αν το 1999
διαρθρωτικες αλλαγές δεν συµβούν σ'αυτόν τον τόπο, η Ελλάδα θα
έχει χάσει µία µεγάλη ευκαιρία, µία ευκαιρία που δεν επιτρέπεται να
χάσει. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, κ.Κολοζώφ,
ζήτησε το λόγο για να δευτερολογήσει.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΣΤΑΥΡΟΥ: Να µην προχωρήσει ο κατάλογος µε
πέντε-έξι οµιλητές ακόµη;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Εχει δικαίωµα ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να ασκήσει τη δευτερολογία. Κύριε
Κολοζώφ, θέλετε να προχωρήσουµε τον κατάλογο και µετά από
δύο-τρεις να µιλήσετε;
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Συµφωνώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Γεωργόπουλος
Βουλευτής Αχαϊας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κατά πρώτο λόγο θεωρώ αναγκαίο να τονίσω ότι δεν πρόκειται να
χρησιµοποιήσω τη γνωστή και φθαρµένη από την πολύχρονη
χρήση µέθοδο των τεχνητών διογκώσεων, φραστικών, ή τη
συρρίκνωση των αντιθέτων απόψεων για δηµιουργία εντυπώσεων.
Αισθάνοµαι υποχρεωµένος να σταθώ στην πραγµατική διάσταση
του µεγάλου θέµατος του Προϋπολογισµού και να διατυπώσω τις
ακόλουθες παρατηρήσεις.
Κατά την άποψή µου ο συζητούµενος Προϋπολογισµός του
οικονοµικού έτους 1999 είναι αναµφίβολα προϋπολογισµός
ρεαλιστικός, σταθερός, συνεπής, µε σοβαρή προοπτική, διότι εκτός
των άλλων είναι προϋπολογισµός ένταξης της χώρας στην ΟΝΕ
χωρίς να παραγνωρίζει τα υφιστάµενα κοινωνικά προβλήµατα του
τόπου. Και τούτο διότι στην εποχή µας τα οικονοµικά γεγονότα
διεθνοποιούνται µε γρήγορους ρυθµούς, ενώ σε άλλες περιόδους
χρειάζονταν µεγάλο χρονικό διάστηµα, χρόνια ίσως και πολλούς
µήνες.
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Για τους λόγους αυτούς ο συγκεκριµένος κρίσιµος Προϋπολογισµός
όφειλε να είναι -και είναι αναµφίβολα- ολοκληρωµένος, ρεαλιστικός
και ευέλικτος, προκειµένου να εξασφαλίζει όρους σταθερότητας,
προοπτικής και ισότιµης συνεργασίας µε τις χώρες της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης στο νέο περιβάλλον του εντεινόµενου ανταγωνισµού.
Αυτός ο σηµαντικός στόχος αγγίζει την υλοποίησή του και είναι
αποτέλεσµα των αναγκαίων προσπαθειών όλων των Κυβερνήσεων
του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και των θυσιών του ελληνικού λαού, προκειµένου να
βγει η ελληνική οικονοµία από τη βαθιά κρίση, την ύφεση, καθώς
και από τις άλλες εγγενείς αδυναµίες, εις τρόπον ώστε να υπάρξει η
σταθερή προοπτική. Και αυτή η υπεύθυνη και σοβαρή προσπάθεια
των Κυβερνήσεων του ΠΑ.ΣΟ.Κ. από το 1993 µέχρι σήµερα έφερε
σηµαντικά αποτελέσµατα σε κρίσιµους τοµείς της οικονοµίας, µε
διαρκή στόχο την κοινωνική δικαιοσύνη. Πληθωρισµός, δηµόσιο
χρέος, ΑΕΠ, επιτόκια, ενδεικτικά είναι ορισµένα µεγέθη κρίσιµα, τα
οποία αφ'ενός έχουν δηµιουργήσει οικονοµική σταθερότητα,
αφ'ετέρου έχουν δώσει δυνατότητα ανάπτυξης και προοπτικής.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
∆εν πρόκειται να επανέλθω σε αριθµούς. Ενδεικτικά τονίζω:
Πληθωρισµός 1993 12,3%. Σήµερα 4,2%. Επιτόκια δανείων
επιχειρήσεων, στεγαστικών δανείων 1993 28%, 30%, σήµερα 12%,
13%. 'Ελλειµµα ΑΕΠ 13,8% το 1993, σήµερα 2,2%. Ακόµα
συντελέστηκε και σοβαρή αναστροφή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε αντίθεση µε την καλπάζουσα τάση αύξησης επί χρόνια στο
δηµόσιο χρέος. Ο ρυθµός ανάπτυξης από µείον 1,6% του 1993
έφθασε στο 3,5% το 1998.
Τέλος, στον ευαίσθητο και κρίσιµο τοµέα της κοινωνικής
δικαιοσύνης παρατηρείται σταθερή αύξηση δαπανών σε υγεία,
παιδεία, έργων υποδοµής. Ενδεικτικά αναφέρω: Αύξηση κατά 50%
του ΕΚΑΣ, επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης συνταξιούχων, το
οποίο θα ήτο δυνατόν να επεκταθεί και σε αγρότες, όπως εύστοχα
τονίστηκε στη χθεσινή συζήτηση από αγαπητό συνάδελφο και θα
µπορούσε ακόµα να προσθέσει κανένας ότι θα έπρεπε να κινηθεί
και προς την κατεύθυνση ανέργων για να αντιµετωπιστεί και η
ανεργία. Και ενώ αυτή είναι η πραγµατικότητα, η Νέα ∆ηµοκρατία
κυριολεκτικά παλινωδεί και αναζητεί άγονους τρόπους
αντιπολίτευσης και κυριολεκτικά εθελοτυφλεί. Ο µεν εισηγητής της
επί του Προϋπολογισµού έκανε εκτενή αναφορά στις οικονοµικές
εξελίξεις του Μεξικού ως εάν η Ελλάδα να έχει τα ίδια µεγέθη, την
ίδια συνοχή, την ίδια νοοτροπία, να έχει όλα εκείνα τα στοιχεία, τα
οποία συγκροτούν και συνθέτουν την εικόνα και το περιεχόµενο της
οικονοµίας. Και κατηγόρησε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και την Κυβέρνησή του για
ανικανότητα άλλος συνάδελφος και συγκεκριµένα ο κ. Γκελεστάθης.
Το στοιχείο αυτό της ανικανότητας υπάρχει, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, όχι όµως στην Κυβέρνηση, αλλά στη φαντασία εκείνων
που το ισχυρίζονται. Και τούτο διότι ετεροκαθορίζονται προκειµένου
να ικανοποιήσουν µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. Ακόµα
απευθύνεται η Νέα ∆ηµοκρατία στους νέους, διότι θεωρεί, όπως
τόνισε ο Πρόεδρός της, ότι εκπροσωπεί η Νέα ∆ηµοκρατία την
Ελλάδα του αύριο. Ειλικρινά -τονίζω και υπογραµµίζω- δεν µιλάω
ως κυβερνητικός Βουλευτής. Μιλάω κατά τρόπο ελεύθερο και
ειλικρινή. Κατά την άποψή µου το ακριβώς αντίθετο συµβαίνει. Και
σε αυτό το σηµείο αισθάνοµαι υποχρεωµένος να τονίσω ότι τα
ιδανικά δεν έχουν ηλικία. Και ακόµη όταν χθες έκανε αναφορά στο
θέµα της παιδείας για τις καταλήψεις εναντίον του ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
καλείται να απαντήσει, χωρίς να µπαίνω στην ουσία. ∆εν
καταλογίζω εγώ ευθύνες. Η Νέα ∆ηµοκρατία καταδίκασε ηθικά ή
πολιτικά το επίλεκτο στέλεχός της που καταδικάστηκε πρωτόδικα,
τελεσίδικα και αµετάκλητα από τον 'Αρειο Πάγο για τη δολοφονία
του καθηγητή Τεµπονέρα; Ποτέ µέχρι σήµερα δεν το έκανε.
Υποκρίνεται, εθελοτυφλεί και προσπαθεί να αποπροσανατολίσει.
Πλέον όµως τούτου, µε αυτήν τη στάση τονίζει και υπογραµµίζει ότι
η Νέα ∆ηµοκρατία εκπροσωπεί το αύριο. ∆εν έχω πρόθεση να θίξω
κανένα συνάδελφο. ∆εν έχω δικαίωµα, δεν το επιτρέπω στον εαυτό
µου. Αλλά δεν µπορώ να µην τονίσω αυτό που άκουσα εδώ στο
κτίριο της Βουλής πριν από αρκετούς µήνες ότι συνάδελφος της
Νέας ∆ηµοκρατίας ετόνισε κατά τρόπο χαρακτηριστικό ότι πρέπει

αν ξανανοίξουν τα ξερονήσια. Εάν κάνω λάθος, διαψεύστε µε.
'Οµως αυτή είναι η πραγµατικότητα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΣΤΑΥΡΟΥ: Τότε δικαιολογηµένα ανήκετε στο χθες µε
όσα είπατε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Παρακαλώ!
Τονίστηκε στο κτίριο της Βουλής. Και έχω δικαίωµα, εφόσον είναι
αληθές, να το τονίσω, να το υπογραµµίσω και να το συνεκτιµήσω.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: ∆εν είναι αληθές.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είναι αληθές; Ο κ.
Ανδρεουλάκος το είπε. Τι λέτε, κύριε συνάδελφε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Γεωργόπουλε,
µην απευθύνεστε σε συναδέλφους. Απευθυνθείτε σε όλους τους
συναδέλφους και επί του Προϋπολογισµού.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Με συγχωρείτε πάρα πολύ. Και
όταν αυτά συµβαίνουν στο χώρο της Νέας ∆ηµοκρατίας, είναι
δυνατόν να υποστηρίζει κανείς σοβαρά ότι η Νέα ∆ηµοκρατία
εκπροσωπεί το αύριο;
Αυτές είναι τακτικές, είναι µεθοδεύσεις, είναι πρακτικές
παραπλανητικές του χθες και βεβαίως, δεν είναι δυνατόν να
αντέξουν στη σηµερινή πραγµατικότητα.
Πέραν τούτου, θα ήθελα να τονίσω και να υπογραµµίσω, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, για να µην τρώω και πολύ χρόνο, ότι σε ό,τι
αφορά τις γενικόλογες αναφορές γύρω από ζητήµατα οικονοµικής
πολιτικής, όλοι µας γνωρίζουµε περισσότερα ή λιγότερα.
Συγκεκριµένες θέσεις, συγκεκριµένες απόψεις, που να
τεκµηριώνουν συγκεκριµένα επιχειρήµατα, δεν διατυπώθηκαν. Και
βεβαίως είναι γνωστός ο κανόνας ότι πριν από τη διατύπωση της
οποιασδήποτε άποψης, απαιτείται γνώση του αντικειµένου. Και
όταν δεν παρατίθενται στοιχεία γνώσης του αντικειµένου, δεν είναι
δυνατόν κανένας να καταλήξει σε κανένα συµπέρασµα. Και
βεβαίως, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η Νέα ∆ηµοκρατία, ατυχώς
τέτοια στοιχεία γνώσης δεν διατύπωσε, δεν εισέφερε στη συζήτηση
που διεξάγεται.
Κατά συνέπεια, το συµπέρασµα, η οποιαδήποτε άποψη, την οποία
διατυπώνει, είναι κυριολεκτικά µετέωρη, αβάσιµη και απορριπτέα.
Με αυτές τις παρατηρήσεις, θέλω να τονίσω κλείνοντας τη σύντοµη
οµιλία µου ότι πραγµατικά ο συζητούµενος κρίσιµος
Προϋπολογισµός κινείται στη σωστή κατεύθυνση, πληροί τους
όρους και τις προϋποθέσεις της αντιµετώπισης των οικονοµικών
προβληµάτων και ασφαλώς, ανοίγει ασφαλή προοπτική.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Κολοζώφ ζήτησε
το λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος.
Ορίστε, κύριε Κολοζώφ, έχετε το λόγο.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
παρακολουθούµε τόσες µέρες τώρα τη συζήτηση. Θα είδατε ότι τα
σηµεία έντασης στην αντιπαράθεση µεταξύ Κυβέρνησης και
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν ήταν τα ουσιαστικά ζητήµατα, στα
οποία υποτίθεται ότι θα µπορούσαν να διαφωνήσουν.
'Ενταση δηµιουργήθηκε πότε; 'Οταν ο κύριος Υπουργός των
Οικονοµικών διαµαρτυρήθηκε, γιατί ο κύριος Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας έφυγε και δεν περίµενε να τον ακούσει και αυτός
έφυγε, για να διαµαρτυρηθεί, γιατί κατά τη διάρκεια της οµιλίας του
δεν ήταν ο κύριος Πρωθυπουργός. Και αυτό το ζήτηµα συνεχίζεται
µε όλους τους οµιλητές εδώ και αρκετές µέρες. ∆ηµιουργήθηκε
θέµα, ένταση, αντιπαραθέσεις, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
ήθελε να παρέµβει στη διαδικασία.
Κύριοι συνάδελφοι, ακριβώς αυτό συµβαίνει κατά τη διάρκεια αυτής
της  Κυβέρνησης.  ∆εν  έχουν  να  αντιπαρατεθούν  τα  δύο
κόµµατα  πάνω  στους  κεντρικούς  στόχους.  Πάνω  στους
κεντρικούς  στόχους  είναι  σύµφωνοι.  Και  η  Νέα  ∆ηµοκρατία  δεν
αµφισβητεί,  αλλά  υπερθεµατίζει  ότι  εθνικός  στόχος  είναι
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η Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση, η ΟΝΕ. Το ίδιο λέει και το
ΠΑΣΟΚ, το ίδιο λέει η Κυβέρνηση, το ίδιο και η Νέα ∆ηµοκρατία.
∆εν υπάρχει άλλος δρόµος, είναι µονόδροµος. Και η Κυβέρνηση τα
ίδια λέει ότι είναι µονόδροµος και το ΠΑΣΟΚ τα ίδια λέει ότι είναι
µονόδροµος.
'Οµως υπάρχει µία διαφορά, κάπου πρέπει να διαφοροποιηθούν. Κι
εδώ, µέσα στη Βουλή, διαφοροποιούνται σε τέτοια δευτερεύοντα
ζητήµατα, για να δηµιουργηθεί ότι η εντύπωση ότι τάχα αντιπαλεύει
ο ένας τον άλλο.
Υπάρχουν και ορισµένα άλλα ζητήµατα, τα οποία θα ήθελε να
αξιοποιήσει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, όπως η πραγµατική
κατάσταση, που υπάρχει στους εργαζόµενους, που υπάρχει στο
λαό µας. 'Ερχεται δηµαγωγικά η Νέα ∆ηµοκρατία να υπερασπιστεί
τους φτωχούς, τους απολυµένους, χωρίς να εξηγήσει γιατί
υπάρχουν αυτοί οι φτωχοί και αυτοί οι απολυµένοι, γιατί υπάρχει
ανεργία. Κατακεραυνώνει την Κυβέρνηση για την ανεργία, αλλά
κρύβει ότι η ανεργία υπάρχει, ακριβώς γιατί ασκείται µία πολιτική,
που θέλει να εντάξει τη χώρα µας στην Οικονοµική και Νοµισµατική
'Ενωση και ότι αυτή η πολιτική έχει ένα κέντρο, από το οποίο
πηγάζει, που είναι η Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
'Ενα άλλο παράδειγµα: 'Ερχεται ο κύριος Υπουργός των
Εξωτερικών να µιλήσει και δεν µιλάει για το αντικείµενό του αλλά
περιορίζεται σε ορισµένες ατάκες και διαξιφισµούς µε τη Νέα
∆ηµοκρατία. ∆εν λέει τίποτε για την Ο.Ν.Ε, εν πάση περιπτώσει
δικαίωµά του. 'Oµως τις ηµέρες αυτές συµβαίνουν σηµεία και
τέρατα διεθνώς. 'Εχουµε τους βοµβαρδισµούς στο Ιράκ και τα
κόµµατα εδώ έθεσαν θέµα ενηµέρωσης, που δεν ξέραµε ούτε µία
λέξη και θέλαµε να µας ενηµερώσει.
Πέρασε ο Υπουργός Υγείας, ο οποίος έκανε πραγµατικά µία
προσπάθεια για να δείξει ότι εν πάση περιπτώσει είναι πεισµένος
ότι τα πράγµατα δεν πάνε καλά, αλλά θα διορθωθούν. ∆εν µας είπε,
όµως, γιατί υπάρχει αυτή η άσχηµη κατάσταση σήµερα στοντοµέα
της υγείας στα νοσοκοµεία, αυτό που λέει ότι θα διορθώσει! Πέρα
από το γεγονός ότι κάθε Υπουργός Υγείας που περνούσε τα ίδια
µας έλεγε. Τέλος πάντων, όµως, να τον πιστέψουµε. Αλλά θα µας
εξηγήσει, γιατί υπάρχει σήµερα αυτή η κατάσταση; ∆εν οφείλεται
στο ότι έχουν κοπεί οι κοινωνικές δαπάνες, γιατί αυτό επιβάλλει η
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση;
Η Νέα ∆ηµοκρατία χαίρεται -το ακούσαµε και πριν από λίγο από
οµιλήτρια της Νέας ∆ηµοκρατίας- γιατί τα πράγµατα πολιτικά
αλλάζουν, γιατί είναι το πρώτο κόµµα σήµερα και γιατί οι
δηµοσκοπήσεις την δείχνουν να κερδίζει.
∆εν κερδίζετε εσείς, κύριοι συνάδελφοι, αλλά η Κυβέρνηση, το
ΠΑ.ΣΟ.Κ είναι που χάνει! Εσείς δεν κερδίζετε! Ο κόσµος
δυσανασχετεί. Ξέρετε πολύ καλά ότι παίρνει τις αποστάσεις του και
από τη Νέα ∆ηµοκρατία και από το ΠΑ.ΣΟ.Κ. Ανησυχεί,
αναρωτιέται και λέει πως κάτι πρέπει να γίνει. Αναρωτιέται τι µπορεί
να γίνει.
'Εχουν κάνει παραστάσεις για τα δικαιώµατά τους, στάσεις
εργασίας, απεργίες, κάνουν καταλήψεις, κλείνουν δρόµους, κάνουν
διαδηλώσεις. Είναι απελπισµένοι και αναζητούν λύσεις στα
προβλήµατά τους.
Η διέξοδος ποια είναι; Αυτή που δείχνει η Νέα ∆ηµοκρατία, το
ΠΑ.ΣΟ.Κ ή και ορισµένοι άλλοι, δηλαδή η Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση; Μα, αυτή δηµιούργησε αυτήν την κατάσταση!
Πιστεύουµε ότι τη διέξοδο αρχίζει να τη βλέπει ο ελληνικός λαός.
Είναι η ενότητά του, η ενότητα στη δράση του. Και αυτό θα κάνει.
Να είσθε σίγουροι ότι θα βρει αυτό το δρόµο και θα αφήσει στην
άκρη τους δηµαγωγούς. Είναι "καλό" για την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, παραδείγµατος χάρη, να θέλει να αξιοποιήσει αυτήν
την κινητικότητα του κόσµου που αρχίζει σήµερα, για οφέλη δικά
της.
'Οταν όµως αρχίζουνε να βάζουνε ζητήµατα για την Κοινή Αγροτική
Πολιτική, την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, όταν αρχίζουνε να βάζουνε
ζητήµατα που θίγουν την ουσία των καπιταλιστικών σχέσεων, όταν
αρχίζουν να γίνονται πιο µαχητικοί στις διαδηλώσεις τους και όταν
αρχίζουν να βλέπουν το δρόµο της διεκδίκησης της εξουσίας, τότε
αµέσως παρεµβαίνουνε και λένε, ναι, ρε παιδιά να διαδηλώσετε,
αλλά µε το µαλακό, µην κλείνετε δρόµους, µην κάνετε καταλήψεις.

Είµαστε πολιτισµένοι άνθρωποι!
Ο λαός µας θα δηµιουργήσει το πολιτικό εκείνο υποκείµενο, που θα
τον ενώσει, θα παλέψει να αλλάξει αυτήν την πολιτική. Σ' αυτήν την
προσπάθειά του θα έχει δίπλα του το κόµµα µας, θα έχει δίπλα του
όλους εκείνους, εργάτες, υπαλλήλους, αγρότες, µικροµεσαίους,
γυναίκες, νεολαία, όλους όσους σήµερα θίγονται απ' αυτήν την
πολιτική του ιµπεριαλισµού στη χώρα µας, από την πολιτική των
µονοπωλίων στη χώρα µας, όλους όσους υποφέρουν σήµερα.
Πιστεύουµε ότι όλοι αυτοί οι άνθρωποι θα βρουν το δρόµο, για να
µπορέσουν να ανοίξουν µία διέξοδο στη χώρα µας, να ανατρέψουν
αυτήν την πολιτική -γιατί αυτή η πολιτική είναι που τους βάζει στο
περιθώριο- να µπορέσουν να πουν και κανένα όχι, όταν οι "φίλοι"
µας, οι "σύµµαχοι", θέλουν ακόµα και τους εξοπλισµούς µας, να
καθορίζουν.
'Οπως είπα και στην πρωτολογία µου -ξέρετε τι εννοώ, κύριοι
συνάδελφοι- νοµίζω ότι άδικος και χαµένος είναι ο κόπος. 'Οσο και
να προσπαθεί κάνεις, αυτόν τον Προϋπολογισµό δεν µπορεί να τον
εξωραϊσει, αυτή την πολιτική δεν µπορεί να τη διορθώσει! Η µόνη
δυνατότητα που υπάρχει -και πρέπει να δηµιουργηθούν οι
προϋποθέσεις για να υλοποιηθεί αυτή- είναι η ανατροπή αυτής της
πολιτικής.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Φούσας έχει το
λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
επαναλαµβάνω και εγώ ότι η συζήτηση για τον προϋπολογισµό
γίνεται υπό τα εξής ιδιαίτερα χαρακτηριστικά:
Πρώτον, για πρώτη φορά στα πολιτικά µας χρονικά ο
Πρωθυπουργός της χώρας δεν παρίσταται την ώρα που
αναπτύσσει τις απόψεις του, την ώρα που αγορεύει ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά βεβαίως και οι άλλοι πολιτικοί
αρχηγοί. Αυτό, βεβαίως, είναι µέγα πολιτικό ζήτηµα. Εγώ πάντως
αισθάνοµαι χρέος να το καταδικάσω και να τονίσω ότι είναι
πρωτοφανές και πρωτόγνωρο.
Μια δεύτερη παρατήρηση: Οι Υπουργοί της Κυβέρνησης κατά
περίεργο τρόπο δεν ασχολούνται µε το αντικείµενό τους, δεν
ασχολούνται µε τον Προϋπολογισµό, αλλά ασχολούνται και κάνουν
προσωπικές επιθέσεις κατά του Αρχηγού της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, του κ. Καραµανλή.
Κλασικό παράδειγµα είναι η αγόρευση, σήµερα µόλις, του
Υπουργού Εξωτερικών του κ. Πάγκαλου, ο οποίος δεν είπε ούτε
λέξη για το Υπουργείο του, δεν είπε ούτε λέξη για τον
Προϋπολογισµό, δεν είπε ούτε λέξη για το αυριανό του ταξίδι στα
Σκόπια αλλά έκανε προσωπική επίθεση κατά Καραµανλή. Αυτό
σηµαίνει ότι πράγµατι υπάρχει ένας πανικός στη Κυβέρνηση και στο
ΠΑ.ΣΟ.Κ, γι' αυτό στρέφονται σε προσωπικές ανεπίτρεπτες
πολιτικές και συµπεριφορές.
Μια τρίτη παρατήρηση: ∆ιαπίστωσα µια έντονη προσπάθεια,
απέλπιδα, θα έλεγα, προσπάθεια ωραιοποίησης και εξωραϊσµού
της οικονοµίας της χώρας µας. Επίσης, όµως, γίνεται µία
προσπάθεια παραπληροφόρησης της κοινής γνώµης και του
ελληνικού λαού.
Σας ερωτώ, κύριοι της Κυβέρνησης, υποτιµάτε τη νοηµοσύνη του
λαού µας; Θέλετε να αγνοήσετε πράγµατι την εντύπωση που έχει ο
λαός µας, την οποία εκδήλωσε σαφέστατα κατά τις πρόσφατες
δηµοτικές και νοµαρχιακές εκλογές; Υποτιµάτε τη νοηµοσύνη και
εκτίµηση του λαού µας, την οποία εκδηλώνει συνεχώς και
ποικιλοτρόπως και ιδίως εκδηλώνει την πρόθεσή του µε τις συνεχείς
δηµοσκοπήσεις;
Τέταρτον: Γίνεται µία προσπάθεια την οποία δεν µπορώ να
αντιληφθώ. Και είναι πρωτοφανές και ένα παράδειγµα
στρουθοκαµηλισµού άνευ προηγουµένου, να επιχειρείτε να
καταλογίσετε όλες τις ευθύνες για το σηµερινό κατάντηµα της
ελληνικής οικονοµίας µας στην Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας
κατά την περίοδο 1990-1993.
Σας  ερωτώ,  πράγµατι  ο  λαός  µας  δεν  γνωρίζει  ποιος  έχει
ευθύνες,  δεν  γνωρίζει  ότι  τον  τόπο  αυτό  τον  κυβερνά  το
ΠΑ.ΣΟ.Κ  από  το  1981  µέχρι  το  1989  και  από  το  1983  µέχρι
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σήµερα, για πέντε και πλέον χρόνια;
Αλλά, όταν σήµερα εφαρµόζετε την πολιτική την οποία είχε αρχίσει
να εφαρµόζει η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας µε
Πρωθυπουργό τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη, αυτό δεν αποτελεί
οµολογία σας ότι αναγνωρίζετε ότι πράγµατι ήταν ορθή τότε η
πολιτική µας, αλλά τώρα προσπαθείτε και εσείς να την εφαρµόσετε,
αλλά δυστυχώς δεν το καθορθώνετε και το κάνετε ανεπιτυχώς, διότι
προεχόντως έχετε παλαιές αγγυλώσεις.
Στον ελάχιστο χρόνο που έχω στη διάθεση µου, επιλέγω, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, να ασχοληθώ µε τρία θέµατα.
Το πρώτο θέµα, και δεν θα µπορούσε αλλιώς να γίνει, πρέπει να
ασχοληθώ µε την 'Ηπειρο, πρέπει να ασχοληθώ µε το φτωχότερο
διαµέρισµα της Ελλάδος και της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και να
παρατηρήσω ότι πράγµατι στην περιοχή µου κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κανένα µα, κανένα µεγάλο έργο δεν γίνεται. Κλασικό
παράδειγµα η Εγνατία. Μας είχε ανακοινώσει στα Ιωάννινα -είναι
εδώ παρόντες και Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος- το 1996 ο
κ. Λαλιώτης, αλλά και ο κύριος Πρωθυπουργός ότι η Εγνατία θα
τελειώσει το 2000. Και όπως είναι γνωστό και όπως ήδη
ανακοινώθηκε, δεν θα τελειώσει ούτε το 2005. Είναι η πλέον
χαρακτηριστική περίπτωση αναξιοπιστίας και του ίδιου του
Πρωθυπουργού, αλλά και ολόκληρης της Κυβέρνησης.
∆εύτερον, ο δρόµος Ιωάννινα -Κακαβιά αυτός ο διεθνής δρόµος.
Σας διαβεβαιώνω -παρακαλώ να περάσετε, κύριοι Υπουργοί- ότι
πρόκειται για ένα δρόµο, ο οποίος πράγµατι µοιάζει µε δρόµο µιας
τριτοκοσµικής χώρας και πάντως για µια χώρα που δεν έχει
κυβέρνηση.
Τρίτον, µα τα νέα τελωνεία επιτέλους -τα έχουµε πει χίλιες φορές-
Μέρτζανης, ∆ρυµάδων και Σαγιάδας γιατί δεν τα προχωράτε; Ποιες
είναι επιτέλους αυτές οι µεγάλες δαπάνες τις οποίες δεν διαθέτετε;
Το µόνο που κάνετε είναι να αφαιρέσετε τις αρµοδιότητες
τελευταίως από τον Τουρισµό για να τις πάτε στις Περιφέρειες, για
να συνεχιστεί αυτή η απαράδεκτη κατάσταση.
Αλλά και το βασικότερο θέµα η 'Ηπειρος είναι µια περιοχή η οποία
πλήττεται κατά πρωτοφανή τρόπο από τη λαθροµετανάστευση και
την εγκληµατικότητα. Ο κ. Πετσάλνικος ευθύς ως ανέλαβε τα
καθήκοντα του Υπουργού ∆ηµόσιας Τάξης αισθάνθηκε την ανάγκη
να επισκεφθεί µόλις χθες τις ακριτικές περιοχές, αφού βεβαίως
προηγήθηκε η επίσκεψη του Προέδρου της Νέας ∆ηµοκρατίας του
Κωνσταντίνου Καραµανλή και είδατε πόσο µεγάλο είναι το
πρόβληµα αυτό. Για το πώς δέχθηκαν χθες οι ακρίτες τον κ.
Πετσάλνικο επιτρέψτε µου να το γνωρίζω εγώ και εκείνος να
γνωρίζει µε πόση αντίδραση και µε πόσο παράπονο τον δέχθηκαν
για τα µεγάλα προβλήµατα τα οποία έχουν, και τη µεγάλη
αδιαφορία της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ.
Σήµερα όµως ακούσαµε τον κύριο Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης να
επιχειρεί να ωραιοποιήσει µε ορισµένα στατιστικά στοιχεία, τα
πράγµατα. Και θέλει να πει πως εγκληµατικότητα, µάλλον, δεν
έχουµε µεγάλη. Γι' αυτό ακούστε µερικά στοιχεία, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, και αφορά ειδικότερα την περίοδο του το ΠΑ.ΣΟ.Κ., για
την εγκληµατικότητα:
Ληστείες το 1980 -τα έχω ξαναπεί- µόνο ογδόντα µία. Ληστείες το
1997 χίλιες εννιακόσιες εξήντα οκτώ. Κλοπές το 1980 δεκαεπτά
χιλιάδες επτακόσιες πενήντα. Κλοπές το 1997 ογδόντα πέντε
χιλιάδες εβδοµήντα.
Ναρκωτικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 1981 παραβάσεις
µόνο τετρακόσιες, σήµερα πέντε χιλιάδες εννιακόσιες εβδοµήντα.
Ποιος ευθύνεται για την κατάσταση αυτή; Ασφαλώς ευθύνονται οι
Κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ µε την πολιτική την οποία εφαρµόζουν
αλλά και διότι δεν διαθέτουν τα απαραίτητα κονδύλια.
Θέλω να ασχοληθώ µε ένα άλλο πρόβληµα που αφορά την περιοχή
µου, αλλά και γενικότερα την κτηνοτροφία.
Αλήθεια, δείτε σε τι κατάσταση βρίσκεται σήµερα η κτηνοτροφία. Το
πρόβειο γάλα το 1993 -το ξέρουν οι συνάδελφοι της περιοχής µου-
κατά κιλό είχε διακόσιες ογδόντα δραχµές. Μετά επί ΠΑΣΟΚ
µειώθηκε κατά πενήντα δραχµές και σήµερα παίρνεται το γάλα από
τους παραγωγούς µόνο διακόσιες εβδοµήντα πέντε δραχµές, ενώ

τα έξοδα έχουν ανέβει στο κατακόρυφο. Πώς να αντέξει ο
κτηνοτρόφος και ο γεωργός;
Και δεύτερον, θυµηθείτε σας παρακαλώ πολύ, ότι οι συντάξεις των
αγροτών το 1990 ήταν δέκα χιλιάδες (10.000) δραχµές. Η
Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας τις έκανε, όπως ξέρετε, µέχρι
τέλους του 1993 είκοσι πέντε χιλιάδες (25.000) δραχµές, δηλαδή
αύξησε την αγροτική σύνταξη κατά 150%. Εσείς από το 1993 µέχρι
σήµερα τις είκοσι πέντε χιλιάδες (25.000) τις κάνατε µόλις τριάντα
µία χιλιάδες (31.000) δραχµές, αύξηση για τα πέντε χρόνια µόνο
30%. Αυτό είναι το ενδιαφέρον σας, δυστυχώς, για τους αγρότες,
αυτό είναι το ενδιαφέρον σας για τους κτηνοτρόφους. Αλλά θα τα
πληρώσετε και θα καταλάβετε πόσο σκληροί θα είναι απέναντί σας,
λόγω της σκληρής πολιτικής που εφαρµόζετε για τους αγρότες µας.
Και τέλος, θέλω να αναφερθώ σε ένα ειδικότερο θέµα. Το θέµα είναι
η δικαιοσύνη. Είναι γνωστό ότι η δικαιοσύνη αντιµετωπίζει τεράστια
προβλήµατα σήµερα. Αναφέροµαι σε µερικά στοιχεία από τον
Προϋπολογισµό. Ο προϋπολογισµός του 1998 για δηµόσιες
επενδύσεις ήταν οκτώ δισεκατοµµύρια πενήντα τρία εκατοµµύρια
(8.053.000.000) δραχµές.
Τώρα, αυτός ο Προϋπολογισµός είναι µόνο πέντε δισεκατοµµύρια
εννιακόσια ενενήντα εννιά εκατοµµύρια (5.999.000.000) για
δηµόσιες επενδύσεις. 'Ετσι σε θέµατα δικαιοσύνης και για δηµόσιες
επενδύσεις είναι µειωµένες κατά δύο δισεκατοµµύρια
(2.000.000.000) δραχµές. Πώς είναι, λοιπόν, δυνατόν να
ανταποκριθεί το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης σε τόσα κορυφαία
ζητήµατα όπως είναι οι φυλακές, τα δικαστήρια, τα δικαστικά
µέγαρα, όταν µάλιστα οι Υπηρεσίες του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης
έχουν εκτιµήσει ότι για να ανταποκριθεί το Υπουργείο αυτό
χρειάζονται σήµερα εκατόν ογδόντα δισεκατοµµύρια
(180.000.000.000) δραχµές, ενώ στον Προϋπολογισµό σας έχετε
µόνο εκατόν δεκαοχτώ δισεκατοµµύρια οκτακόσια έξι εκατοµµύρια
(118.806.000.000) δραχµές.
'Ετσι, κάτω από αυτές τις συνθήκες, είναι προφανές ότι δεν µπορεί
να γίνει σοβαρός λόγος ούτε για ∆ικαιοσύνη, όπως είπα, ούτε και
για την Περιφέρεια ούτε ασφαλώς και για την καταπολέµηση της
εγκληµατικότητας.
Ας έλθουµε όµως ειδικότερα στο θέµα της ∆ικαιοσύνης.
Είναι γνωστό ότι το 1998 είχαν προβλεφθεί πεντακόσια τρία
δισεκατοµµύρια (503.000.000.000) δραχµές για θέµατα
προσωπικού. Τώρα δεν προβλέπεται κανένα χρηµατικό ποσό για
το θέµα νέου και ειδικού προσωπικού. Και ακόµη προβλέπετε
τετρακόσια εκατοµµύρια (400.000.000) δραχµές για όλα τα έργα
που έχουν σχέση, µε µηχανοργάνωση κλπ., όταν µόνο η κεντρική
υπηρεσία και το ποινικό µητρώο χρειάζονται εξακόσια εκατοµµύρια
(600.000.000) δραχµές. Σας ερωτώ: ∆εν έχετε σκοπό να κάνετε τη
µηχανοργάνωση, που είναι τόσο απαραίτητη σήµερα, σε όλες τις
υπηρεσίες του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης.
Θέλω να αναφερθώ και στα εξής σηµεία. 'Εχω στα χέρια µου τρεις
αναφορές του προϊσταµένου της τεχνικής υπηρεσίας του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης κ. Νικολάου Κουκουλάκη -θα τις
καταθέσω- µε τις οποίες σας καταγγέλλει -και καταγγέλλει
ειδικότερα και την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου- για ιδιαίτερα
σοβαρά ζητήµατα, όπως για έλλειψη προγραµµατισµού, για µη
εξασφάλιση πιστώσεων, για απώλεια 2,7 τρισεκατοµµυρίων και
πολλά άλλα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Φούσα,
τελειώστε µε µία φράση.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Θα τελειώσω αµέσως.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνιος Φούσας καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες αναφορές του προϊσταµένου του
Τµήµατος Τεχνικής Υπηρεσίας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης του κ.
Νικολάου Κουκουλάκη, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
Αυτή,  λοιπόν,  είναι  όλη  η  κατάσταση  δυστυχώς.  Σε  αυτήν  την
τραγική  κατάσταση  υπάρχει  και  ένα  παρήγορο  σηµείο  ότι  είναι
ο  τελευταίος  ή  ο  προτελευταίος  προϋπολογισµός  που
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κάνει πλέον η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και για πολλά χρόνια στο
εξής θα είναι στο πολιτικό περιθώριο. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης: Ορίστε, κυρία
Παπανδρέου.
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι κρίµα που η συζήτηση του Προϋπολογισµού του
1999, του πιο κρίσιµου προϋπολογισµού των τελευταίων δεκαετιών,
δεν έχει συγκινήσει την κοινή γνώµη και τα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης στο βαθµό που θα έπρεπε.
Πράγµατι ο Προϋπολογισµός του επόµενου χρόνου συµπυκνώνει
τις προσπάθειες µιας ολόκληρης πενταετίας και σηµατοδοτεί το
µεγαλύτερο άλµα της ελληνικής κοινωνίας στη µεταπολεµική
περίοδο. Είναι ο Προϋπολογισµός που θα καθοδηγήσει τα βήµατά
µας στα τελευταία µέτρα εισόδου στην ΟΝΕ. Συζητούµε εδώ, όχι
έναν προϋπολογισµό διαχείρισης, αλλά έναν προϋπολογισµό
οριστικής ρήξης µε τη µεταπολεµική Ελλάδα της µιζέριας, της
µετανάστευσης, της καταστολής, της ανέχειας, της πελατειακής
σχέσης.
Ο Προϋπολογισµός του 1999 συµπυκνώνει τις πολύχρονες θυσίες
του ελληνικού λαού, που µε τις συνεχείς εντολές του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
έδωσε το µήνυµα ότι δεν πάει άλλο µε την Ελλάδα του χθες, γιατί
είναι οι θυσίες του ελληνικού λαού, που έχουν φέρει τη χώρα στο
κατώφλι της ΟΝΕ. Οι Ελληνίδες και οι 'Ελληνες αντιστάθηκαν στις
σειρήνες της παροχολογίας, χωρίς αντίκρισµα, που σταθερά
προέβαλε και προβάλλει η Νέα ∆ηµοκρατία και οι εκάστοτε
πρόεδροί της, όχι για να µπούµε στην ΟΝΕ όπως θέλουν να
πιστεύουν ορισµένοι, αλλά για να εκσυγχρονιστεί η χώρα, για να
γίνει η Ελλάδα µία χώρα ισχυρή, για να γίνει η ελληνική κοινωνία
πιο δίκαιη, για να ζούµε επιτέλους σε µία Ελλάδα που µας αξίζει.
Η αλήθεια είναι ότι τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης δεν µπορούν να
βρουν σε αυτήν τη συζήτηση αυτό που θεωρούν καταναλώσιµο
από τους πολίτες. Ως και ο κ. Καραµανλής φρόντισε λίγες ηµέρες
πριν από τη συζήτηση του Προϋπολογισµού να σπεύσει να πάρει
πίσω όσα διαλαλούσε τόσους και τόσους µήνες ότι η Κυβέρνηση
απέτυχε να βάλει τη χώρα στην ΟΝΕ, ότι η Κυβέρνηση κατέστρεψε
τη δραχµή, ότι η Κυβέρνηση αφάνισε την ελληνική οικονοµία, ότι, ότι
και τόσα άλλα.
Παραδέχεται τώρα ότι η Ελλάδα θα γίνει µέλος της Οικονοµικής και
Νοµισµατικής 'Ενωσης. Παραδέχεται τώρα ότι η οικονοµία δεν
αφανίστηκε τους µήνες και τα χρόνια που πέρασαν. Βέβαια στην
Ελλάδα ζούµε και όλοι γνωρίζουµε ότι τα λόγια είναι δωρεάν.
Αναλογίστηκε όµως ποτέ ο κ. Καραµανλής, όπως και τα στελέχη
της Νέας ∆ηµοκρατίας το κακό που έκαναν µε τις συνεχείς άφρονες
δηλώσεις τους για δήθεν πορεία της οικονοµίας µας προς την
καταστροφή; Αναλογίστηκε ποτέ κανείς πόσο πίσω πήγαµε ως
χώρα, ως κοινωνία, µε την επιµονή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
να βλέπει την κάθε ευκαιρία ως κίνδυνο, την κάθε πρόκληση ως
καταστροφή, την κάθε επιλογή ως σκάνδαλο;
Αναλογίστηκε κανείς ότι ο ελληνικός λαός δεν περιµένει από εµάς
και κυρίως δεν περιµένει από εσάς συµβολή σε µία πορεία
κατάλυσης της κοινωνικής συνοχής; Αναλογίστηκε κανείς ότι η
Αντιπολίτευση οφείλει να είναι εξίσου υπεύθυνη µε την Κυβέρνηση;
Ουδείς.
Η µουσική στη συνδιάσκεψή σας, τα χειροκροτήµατα και οι πόζες
σκέπασαν την παταγώδη αποτυχία των εκτιµήσεών σας.
Συγχαρητήρια. Κατορθώσατε να πείσετε τους εαυτούς σας ότι δεν
ήσασταν εσείς, που προλέγατε καταστροφές, που προβλέπατε
θύελλες και καταποντισµούς. Κατορθώσατε να πείσετε τους
εαυτούς σας ότι δεν υπάρχει τίποτε για το οποίο πρέπει να
απολογηθείτε. Αλλά αυτή η ικανότητα είναι η µοναδική, που έχει
αποµείνει στο κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Το θράσος
περισσεύει. Το θάρρος µονίµως αναζητείται.
"Να πέσουν οι διαχωριστικές γραµµές", προστάζει ο κ.
Καραµανλής. Συµφωνούµε. ∆εν θα επικαλεστούµε ότι το ΠΑΣΟΚ
ήταν που έριξε τις διαχωριστικές γραµµές, που είχε υψώσει η

παράταξή του. ∆εν θα υποστηρίξουµε ότι δεν πρέπει να µιλάνε για
σκοινί στο σπίτι του κρεµασµένου. Εµείς πριν από όλους
επιχειρούµε να ρίξουµε τις διαχωριστικές γραµµές µεταξύ εκείνων
που λένε την αλήθεια, τις διαχωριστικές γραµµές µεταξύ εκείνων
που συζητούν για την Ελλάδα και όχι για τις επιδιώξεις τους, µεταξύ
εκείνων που έχουν µείνει στο χθες, µεταξύ εκείνων που ζητούν τη
ρεβάνς.
Εµείς δεν θα σας παρακολουθήσουµε σε τέτοια παιχνίδια. ∆εν θα
πούµε σήµερα ότι τα τελευταία πέντε χρόνια το κόµµα σας έβλεπε
πάντοτε τους προϋπολογισµούς ως αντιαναπτυξιακούς. ∆εν θα σας
απαντήσουµε µε όλα εκείνα τα στοιχεία, που σήµερα αποδεικνύουν
περίτρανα τα ψεύδη. Και δεν είναι επειδή τα γνωρίζετε, όπως τα
γνωρίζουµε και εµείς. Είναι επειδή τα γνωρίζει πάνω από όλα ο
ελληνικός λαός.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε πλέον στο κατώφλι της
Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης. Αρκεί αυτό; Είµαστε άραγε
στο τέλος µιας πορείας; Τώρα πια είναι σαφές στον καθένα ότι δεν
αρκεί. Η συµµετοχή στην ΟΝΕ είναι ένα εργαλείο, είναι µια µεγάλη
κατάκτηση, αλλά δεν πρόκειται παρά για ένα µεγάλο βήµα. Μεγάλο
ναι, αλλά βήµα.
Είναι επίσης και ένα εργαλείο για να δουλέψουµε ακόµα
περισσότερο, να κάνουµε την Ελλάδα ακόµη πιο ισχυρή. Να
προχωρήσουµε σε µια γενναία φορολογική µεταρρύθµιση, που δεν
θα κάνει µόνο τις θυσίες πιο δίκαιες, αλλά τη διανοµή του οφέλους
από την ισχυροποίηση της οικονοµίας µας πιο δίκαιη. 'Ερχεται η
ώρα του απολογισµού των θυσιών, έρχεται όµως και η ώρα του
νέου ξεκινήµατος.
Ο 21ος αιώνας θα αρχίσει µε τη χώρα µας να κάνει άλµατα στην
κοινωνική δικαιοσύνη, άλµατα στον εκσυγχρονισµό, άλµατα στην
ανάπτυξη, άλµατα στην ισχυροποίηση της χώρας. Αυτή είναι η θέση
του ΠΑΣΟΚ, αυτά είναι εκείνα στα οποία εµείς λέµε "ναι".
"'Οχι", λένε οι της Νέας ∆ηµοκρατίας και κραδαίνουν τις
δηµοσκοπήσεις. Προηγείται το κόµµα τους λένε και µας
αναγγέλλουν ότι έρχονται. Μοιράζουν τις θέσεις σε υπουργικά
συµβούλια, τις θέσεις στο δηµόσιο τοµέα, τα αξιώµατα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, τι δείχνουν οι
δηµοσκοπήσεις; ∆είχνουν ότι σ' αυτήν τη δεδοµένη συγκυρία, οι
πολίτες που σας ψήφισαν το 1996 είναι και πάλι έτοιµοι, όπως
έχουν κάθε δικαίωµα, να επαναλάβουν το λάθος τους.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Συν 5% από εσάς.
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Ανάπτυξης): Τι δείχνουν από
την άλλη µεριά οι δηµοσκοπήσεις; 'Οτι οι ψηφοφόροι του ΠΑΣΟΚ
είναι προβληµατισµένοι, ότι οι ψηφοφόροι του ΠΑΣΟΚ γεµίζουν τις
τάξεις των αναποφάσιστων.
Τι σηµαίνει αυτό; Αν ρωτήσετε τους αµερικάνους ειδικούς που
εισαγάγατε, θα σας πουν ότι οι πολίτες αυτοί δεν έχουν κόψει τους
ιστορικούς τους δεσµούς µε το ΠΑ.ΣΟ.Κ., αντίθετα παρά τα όποια
δικά µας λάθη, παρά τις αναντίρρητες δικές µας αδυναµίες
στέκονται πάντοτε δίπλα στο κόµµα µας και θα το δείτε αυτό, όταν
έρθει η ώρα των µεγάλων επιλογών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήµουν το τελευταίο πρόσωπο σε
αυτήν την Αίθουσα που θα παρουσίαζα τα πάντα ως θετικά ότι τάχα
όλα βαίνουν καλώς, ότι τάχα όλα τα αντιµετωπίζει η Κυβέρνησή µας
µε το καλύτερο αποτέλεσµα, ότι δεν έχουµε αδυναµίες, ότι δεν
κάνουµε λάθος χειρισµούς, ότι δίνουµε πολλές φορές την εντύπωση
πως δεν µας ενδιαφέρει να αντιληφθεί ο πολίτης τη σπουδαιότητα
ορισµένων κινήσεων. Υπάρχουν όλα αυτά, δεν τα αρνούµαι. 'Οµως
υπάρχει και το έργο µας.
Αλήθεια, αναρωτήθηκε κανείς απ' όλους εµάς που µεγαλώσαµε στη
µεταπολεµική περίοδο εάν υπήρξε ποτέ εποχή στη χώρα µας που
να µειώνονται οι τιµές σε µία µακρά σειρά προϊόντων; Γνωρίζετε τι
σηµαίνει αυτό για το πορτοφόλι του 'Ελληνα πολίτη; Συναισθάνεσθε
ότι αυτήν τη στιγµή η τιµή της βενζίνης είναι πιο χαµηλή από εκείνη
που είχε προκύψει το 1992, όταν ο κ. Μάνος είχε επιβάλει το
περιβόητο πενηντάρικο ανά λίτρο;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Πήγε οκτώ δολάρια το βαρέλι.
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ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Ανάπτυξης): Γνωρίζετε ότι η
νοικοκυρά ή ο νοικοκύρης που πάει στο σούπερ-µάρκετ βλέπει
τώρα πια µειώσεις τιµών στα ράφια και όχι αυξήσεις; Οι συµφωνίες
κυρίων που πέτυχε το Υπουργείο Ανάπτυξης είναι πλέον µία
πραγµατικότητα.
∆εν έχουν περάσει πολλοί µήνες από εκείνες τις δηλώσεις
καταστροφολογίας του κ. Καραµανλή αµέσως µετά την υποτίµηση
της δραχµής, ώστε να γίνει δυνατή η ένταξή µας στο σύστηµα
συναλλαγµατικών ισοτιµιών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Τι έχουµε σήµερα; Τη δραχµή πιο ισχυρή από ποτέ. Τα επιτόκια σε
οριστικά πτωτική τροχιά, ύστερα από πολλά-πολλά χρόνια.
Τι έχουµε σήµερα; Αντί για αύξηση του πληθωρισµού, όπως είχατε
σπεύσει να προεξοφλήσετε, µεγάλη µείωση των τιµών. Αύξηση της
αγοραστικής δύναµης του πολίτη. Για πρώτη φορά µία ελληνική
κυβέρνηση προχώρησε στη µείωση των τιµολογίων της ∆.Ε.Η. και
σήµερα οι καταναλωτές πληρώνουν 8,5% λιγότερο για ηλεκτρικό
ρεύµα σε σχέση µε πέρυσι.
∆εν µένουµε σε αυτά. ∆εν θα µπορούσαµε να µείνουµε σε αυτά.
Παράλληλα προχωρούµε σε µία µεγάλη εκστρατεία για την
ποιότητα. Για πρώτη φορά καθιερώσαµε τετραψήφιο τηλεφωνικό
νούµερο µέσω του οποίου ο πολίτης µπορεί να καταγγείλει κάθε
προσπάθεια καταπάτησης των δικαιωµάτων του, αλλά και να
ενηµερωθεί για τα ισχύοντα, γιατί θέλουµε τους πολίτες ενήµερους,
να γνωρίζουν τις υποχρεώσεις τους, αλλά και τα δικαιώµατά τους
και να συµµετέχουν σε αυτήν τη µάχη για τη µείωση του
πληθωρισµού, για τη βελτίωση της ποιότητας των υπηρεσιών και
των προϊόντων.
Σε αυτόν τον τοµέα έχουµε να κάνουµε ακόµα πολλά, αλλά ο
'Ελληνας και η Ελληνίδα γνωρίζει ότι τίποτα δεν είναι πλέον, όπως
παλιά στην αγορά. Γνωρίζει ότι το κράτος είναι δίπλα του, όπως το
γνωρίζει σε µεγάλο βαθµό και ο επιχειρηµατίας. Αλήθεια
αναλογίστηκε κανείς ότι φέτος υπήρξε µείωση στις ακάλυπτες
συναλλαγµατικές κατά 21% και στις ακάλυπτες επιταγές κατά 12%;
Είπε χθες ο κ. Καραµανλής ότι έχουµε αύξηση πτωχεύσεων και ότι
κλείνουν οι επιχειρήσεις. Ναι, ορισµένες κλείνουν. Το 1998 όµως, οι
πτωχεύσεις των επιχειρήσεων έχουν µειωθεί κατά 40% έναντι του
1997 και αντίθετα υπήρξε µεγάλη αύξηση στην ίδρυση νέων
επιχειρήσεων. Σηµειώνω εδώ ότι τα ειδικά προγράµµατα για την
ενίσχυση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων σηµειώνουν µεγάλη
επιτυχία και προχωρούν απολύτως ικανοποιητικά, εξέλιξη που
πρέπει να συνδυαστεί και µε τη µεγάλη µείωση του κόστους του
τραπεζικού δανεισµού. 'Οχι ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα, αλλά
πλέον η κατάσταση είναι πολύ καλύτερη απ' ό,τι πολλά χρόνια πριν
µε τα καινοτόµα προγράµµατα για τις βιοµηχανικές υποδοµές, το
ηλεκτρονικό εµπόριο, τα δίκτυα των µικροµεσαίων επιχειρήσεων.
Θα ήθελα να σας αναφέρω µόνο ένα δίκτυο, το δίκτυο για
παράδειγµα του µαρµάρου, το οποίο ήδη κάνει εξαγωγές στην Κίνα
µικροµεσαίων επιχειρήσεων, ενάµισι δισεκατοµµύριο
(1.500.000.000) δραχµές. 'Εχουν γίνει πενήντα τέσσερα τέτοια
δίκτυα µικροµεσαίων επιχειρήσεων και συµµετέχουν γύρω στις
πεντακόσιες πενήντα επιχειρήσεις.
Τα γραφεία βιοµηχανικής αλλαγής, τα προγράµµατα των
πιστωτικών συνεταιρισµών, των εταιρειών αµοιβαίων εγγυήσεων,
τα προγράµµατα για την υγιεινή και ασφάλεια των εργαζοµένων
δηµιουργούν ένα πιο ευνοϊκό περιβάλλον για την ανάπτυξη των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων.
Η Κυβέρνηση δίνει µεγάλη έµφαση στον ενεργιακό τοµέα που
µπορεί να εξελιχθεί σε έναν από τους πιο δυναµικούς τοµείς της
ελληνικής οικονοµίας µέσα στα επόµενα χρόνια.
Το έργο του φυσικού αερίου προχωρεί µε ταχύτατους ρυθµούς και
αντιµετωπίζουµε µε όλα τα µέσα τα προβλήµατα στην παράδοση
του φυσικού αερίου, που οφείλονται στην αδυναµία της ρωσικής
πλευράς να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις της.
∆εν θα ήθελα εδώ να αναφερθώ γιατί αντιµετωπίζουµε αυτά τα
προβλήµατα που προκύπτουν από κάποια διακρατική συµφωνία
που δεν έγινε από την Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ., η οποία δεν είναι
και τόσο ικανοποιητική.
∆εν µένουµε, όµως, µόνο σε αυτήν την πτυχή να αντιµετωπίσουµε

τα προβλήµατα που έχουµε µε τη ρωσική πλευρά. Το Σεπτέµβριο
υπογράφτηκε η ιστορική συµφωνία µε την Ιταλία για την κατασκευή
του υποθαλάσσιου αγωγού για τη σύνδεσή µας µε τα διευρωπαϊκά
ενεργειακά δίκτυα, ώστε να αποκτήσουµε δεύτερη πηγή φυσικού
αερίου, κάτι που καθιστά την Ελλάδα ενεργειακό κόµβο, στο χώρο
της ανατολικής Μεσογείου.
Υπεγράφη, επίσης, η σύµβαση της ∆ΕΠΑ µε τη "SHELL" για
µελλοντική συµφωνία στον τοµέα του φυσικού αερίου.
Υπενθυµίζω ότι µέσα στο 1998 εγκαινιάστηκαν µεγάλα ενεργειακά
έργα, όπως η µονάδα του Αγίου ∆ηµητρίου, τα υδροηλεκτρικά έργα
του Νέστου, οι σταθµοί του Μεγάλου Λαυρίου και του Κερατσινίου,
ενώ υπεγράφησαν οι συµβάσεις για το έργο της Φλώρινας και της
Κοµοτηνής.
Παράλληλα προετοιµάζουµε τη ∆ΕΗ για να λειτουργήσει από το
2001 σε συνθήκες ανταγωνισµού, ενώ θωρακίζουµε ενεργειακά τη
χώρα. Προετοιµάζουµε τη ∆ΕΗ για να γίνει ανταγωνιστική και
αποτελεσµατική και δεν έχουµε κανένα στόχο να την πουλήσουµε,
όπως ανήγγειλε η Νέα ∆ηµοκρατία, γιατί η ∆ΕΗ είναι µία
επιχείρηση...
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Πότε το ανήγγειλε η Νέα ∆ηµοκρατία
για τη ∆ΕΗ;
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ο κ.
Αλογοσκούφης. Εκτός και αν η δική του η άποψη ότι θα πουλήσει η
Νέα ∆ηµοκρατία τον ΟΤΕ, την Εθνική και δεν ξέρω τι άλλο είπε...
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: 'Οχι για τη ∆ΕΗ. Να προσέχουµε τι
λέµε.
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Ανάπτυξης): Και τη ∆ΕΗ.
Κυρία Μπακογιάννη, είπε ότι θα πουλήσει, θα ιδιωτικοποιήσει
πλήρως τη ∆ΕΗ.
Η ∆ΕΗ είναι µία επιχείρηση που πρέπει να διασφαλίσει το
κοινωνικό συµφέρον, είναι µία επιχείρηση κοινής ωφέλειας που
πρέπει να προετοιµαστεί για να λειτουργήσει σε µία ανταγωνιστική
αγορά.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Πού είναι η προετοιµασία;
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Ανάπτυξης): Γι' αυτό
προχωρούµε στην αναδιοργάνωση της ∆ΕΗ και προετοιµάζουµε το
νοµοθετικό πλαίσιο για το άνοιγµα της εσωτερικής αγοράς
ενέργειας, το οποίο έχουµε στείλει σε όλα τα κόµµατα και σε
επιτροπές και έχουµε ζητήσει απόψεις, αλλά κυρία Μπακογιάννη,
πρέπει να πω ότι δεν έχω λάβει ακόµη καµία πρόταση.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Μόλις καταλήξετε σε οριστικό κείµενο
θα πάρετε απάντηση.
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Ανάπτυξης): Μα, είπατε ότι
θέλετε να κάνετε προτάσεις για να συµβάλετε. Εγώ και στο οριστικό
κείµενο δεν έχω καµία αντίρρηση.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Αφού το αλλάζετε κάθε µήνα.
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Ανάπτυξης): Εγώ σας έστειλα
το προσχέδιο για να κάνετε προτάσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κυρία
Μπακογιάννη!
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Με συγχωρείτε.
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, όπως είχα δεσµευθεί, η τρίτη γραµµή µεταφοράς του
Κρυονερίου είναι σχεδόν έτοιµη και από αύριο µπαίνει σε λειτουργία
και αυτό χάρη στις ηρωϊκές προσπάθειες των συνεργείων των
τεχνικών της ∆ΕΗ, τους οποίους θα ήθελα, από το Βήµα της
Βουλής να τους συγχαρώ, γιατί πράγµατι δούλεψαν κάτω από
αντίξοες συνθήκες, πάρα πολύ εντατικά και ολοκλήρωσαν τη
σύνδεση της τρίτης γραµµής µέσα σε πολύ σύντοµο χρονικό
διάστηµα.
Το 1998 προχωρήσαµε στην απολύτως επιτυχηµένη µερική
µετοχοποίηση των "Ελληνικών Πετρελαίων", κίνηση που είχε ως
συνέπεια να αγοράσουν µετοχές της επιχείρησης δεκάδες χιλιάδες
συµπολιτών µας, αλλά και να ισχυροποιηθεί η θέση των "Ελληνικών
Πετρελαίων" στην εγχώρια και διεθνή αγορά.
Τα "Ελληνικά Πετρέλαια" προχωρούν σε ένα τεράστιο



2994 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

επενδυτικό πρόγραµµα που θα ενισχύσει ακόµα περαιτέρω τη θέση
τους στη διεθνή αγορά.
Την ίδια στιγµή η χώρα ζει µέρες άνθισης της βιοµηχανικής
παραγωγής, η οποία αυξάνεται µε ρυθµούς που δεν έχει ξαναζήσει
η Ελλάδα από την περίοδο της Μεταπολίτευσης και µετά, γύρω στο
5% σε ετήσια βάση. Οι επενδύσεις για εκσυγχρονισµό της
βιοµηχανίας προχωρούν µε πάρα πολύ ικανοποιητικό ρυθµό, οι
επενδύσεις και του δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα πραγµατικά
µεταβάλλουν το παραγωγικό περιβάλλον για τις επιχειρήσεις.
Είναι άραγε αυτό ένα καιρικό φαινόµενο; Είναι άραγε τυχαίο ότι
έχουµε αύξηση της βιοµηχανικής παραγωγής µετά από τόσα
χρόνια;
'Οχι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Υπάρχει σκληρή δουλειά πίσω
απ'αυτήν την τόσο θετική εξέλιξη.
Το Υπουργείο Ανάπτυξης, µαζί µε τα συναρµόδια Υπουργεία
ανταποκρίνεται ουσιαστικά στο ρόλο του. 'Εχουµε κατορθώσει να
µεταβληθούµε σε ένα Υπουργείο του παραγωγικού περιβάλλοντος,
µε σηµαντικά αποτελέσµατα για όλες τις επιχειρήσεις, µικρές,
µεσαίες και µεγάλες.
Παράλληλα η Κυβέρνηση προωθεί το εθνικό σχέδιο για την
απασχόληση, µε πλήθος δράσεων σε όλους τους τοµείς. 'Εχουµε
προχωρήσει ταχύτατα στην εξυγίανση και ιδιωτικοποίηση των
προβληµατικών επιχειρήσεων µε κοινωνική όµως ευαισθησία για
τους εργαζόµενους και έχουµε λάβει ειδικά µέτρα για τα άτοµα που
χάνουν τη δουλειά τους.
Το 1999 θα είναι για τον ελληνικό τουρισµό µια ακόµη καλύτερη
χρονιά από το 1998 που υπήρξε µια από τις καλύτερες τουριστικά
χρονιές για τη δική µας αγορά. Η αύξηση του τουριστικού ρεύµατος
θα ξεπεράσει το 10% µε ανάλογη αύξηση της εισροής
συναλλάγµατος το 1998. Οι προοπτικές για το 1999 είναι ακόµα
καλύτερες.
Εδώ θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο, γιατί πολλές φορές λένε ότι
αυξάνεται ο τουρισµός, αλλά όχι το συνάλλαγµα. Θα ήθελα να
τονίσω ότι πλέον, µε την ελεύθερη διακίνηση κεφαλαίων, το
συνάλλαγµα δεν καταγράφεται συνολικά από την Τράπεζα της
Ελλάδος.
Αξιοποιούµε την περιουσία του ΕΟΤ και δηµιουργούµε την
υποδοµή για ποιοτική αναβάθµιση και διαφοροποίηση του
τουριστικού προϊόντος. Οι επενδύσεις που γίνονται στον τουριστικό
τοµέα, τόσο από το δηµόσιο όσο και από τον ιδιωτικό τοµέα, είναι
πρωτοφανείς. 'Εχουν αρκετές δεκαετίες να γίνουν τέτοιες
επενδύσεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε σε µια εποχή µεγάλων
κινδύνων, αλλά και µεγάλων ευκαιριών. Ζούµε σε µια εποχή, όπου
για άλλη µια φορά πρέπει να δείξουµε ότι ως έθνος, ως κράτος
µπορούµε, έχουµε τις δυνατότητες να είµαστε ανταγωνιστικοί,
έχουµε όπως πάντοτε τις δυνατότητες να πρωταγωνιστήσουµε.
Αυτή η Κυβέρνηση έχει τη βούληση να οδηγήσει την ελληνική
κοινωνία στη θέση που της αξίζει στο διεθνές στερέωµα.
Χρειαζόµαστε όµως τη στήριξη όλων, χρειαζόµαστε τη συµµετοχή
όλων, χρειαζόµαστε τον αγώνα όλων, εντός και εκτός Βουλής.
Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. δεν έχει αντιπάλους σ'αυτήν την εθνική προσπάθεια.
Γι'αυτό σας καλώ όλους να υπερψηφίσετε τον Προϋπολογισµό του
1999, που είναι ο Προϋπολογισµός της νέας Ελλάδας. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε την κ.
Παπανδρέου.
Ο κ. Σταύρου έχει το λόγο.
(Ο κ. Σταύρου κατευθύνεται προς το Προεδρείο, αντί για το Βήµα)
Κύριε Σταύρου, παρακαλώ στο Βήµα.
(Γέλωτες στην Αίθουσα)
∆εν πειράζει. Θέλετε τη θέση του Προεδρεύοντος; Εγώ πάντως θα
ήθελα να την αλλάξω µε τη θέση σας στο Βήµα, πιστεύω όµως ότι
αυτό θα αργήσει καµιά δεκαετία.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΣΤΑΥΡΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κύριος
στόχος µιας σύγχρονης οικονοµικής πολιτικής συνδέεται µε την

υψηλότερη αποδοτικότητα των συντελεστών παραγωγής, η οποία
επιτυγχάνεται µε την οµαλή λειτουργία των αγορών. Η οµαλή αυτή
λειτουργία εξαρτάται από το βαθµό του ελεύθερου ανταγωνισµού
που επικρατεί και από την ικανότητα του κράτους να συµβάλει στην
εξασφάλιση των απαραίτητων εκείνων συνθηκών και υποδοµών,
για την αποδοτικότερη λειτουργία του µηχανισµού της ελεύθερης
αγοράς και την ουσιαστική απελεύθερωση όλων γενικώς των
αγορών.
Αυτή η απελευθέρωση, είναι η σπονδυλική στήλη της ευρωπαικής
οικονοµικής πολιτικής, µε έµφαση στις αγορές εργασίας κεφαλαίου.
Συνεπώς η κρατική παρέµβαση οφείλει πλέον να επικεντρώνεται
µόνο σε οριακές διορθωτικές κινήσεις για την εξαφάνιση των
ατελειών των αγορών.
Η άσκηση εθνικής πολιτικής προστατευτισµού της εγχώριας
παραγωγής, οδήγησε στην τεχνική επιβίωση επιχειρήσεων,
ιδιωτικών και δηµοσίων, µε αρνητικές µακροχρόνιες συνέπειες για
την εθνική οικονοµία.
Αυτή η πολιτική ίσως ήταν αναπόφευκτη στο παρελθόν, αλλά τώρα
πλέον ανήκει στην οικονοµική ιστορία.
Εποµένως το κύριο έργο των κυβερνήσεων πρέπει να είναι η
καλύτερη λειτουργία του κράτους. ∆ιαφάνεια, αξιοκρατία, χρηστή
διοίκηση και διαχείρηση, ώστε να επιτυγχάνεται υψηλότερο επίπεδο
ευηµερίας, κοινωνικής και οικονοµικής των πολιτών και
αποδοτικότερο σταθερό περιβάλλον για τα νοικοκυριά και τις
επιχειρήσεις.
Η διεθνής εµπειρία έχει δείξει ότι όταν το κράτος αποφεύγει την
ιδιότητα του παραγωγού και τις παρεµβάσεις στη λειτουργία των
αγορών, τότε η κοινωνική του προσφορά είναι πολύ σηµαντική και
συµβάλλει αποτελεσµατικά στην εξασφάλιση µακροχρόνιας
κοινωνικής και οικονοµικής ανάπτυξης.
Εύλογα συνεπώς ανακύπτει το ερώτηµα, κατά πόσο η οικονοµική
πολιτική που εµπεριέχει ο Προϋπολογισµός του 1999 εξασφαλίζει
τις παραπάνω προϋποθέσεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απάντηση είναι δυστυχώς αρνητική,
για τον απλούστατο λόγο ότι το κράτος παρεµβαίνει βάναυσα και
εντονότερα από το παρελθόν στις επιλογές των ατόµων
επιχειρήσεων και απορροφά το µεγαλύτερο µέρος των διαθεσίµων
πόρων της οικονοµίας, µέσω των φόρων και του εσωτερικού
δανεισµού. ∆ηλαδή, έντοκα γραµµάτια, οµόλογα, προµέτοχα,
µετοχοποίηση ∆ΕΚΟ και άλλα.
Το τελευταίο οδηγεί στο δραµατικό περιορισµό των διαθέσιµων
χρηµατικών πόρων για την ανάληψη ιδιωτικών πρωτοβουλιών, την
οικονοµική ανάπτυξη, µε τελική συνέπεια την µη αύξηση της
απασχόλησης -ανεργία- και την αύξηση των εισαγωγών, χωρίς
ουσιαστική αύξηση των εξαγωγών.
Ειδικότερα η Κυβέρνηση συνεχίζει να εκλαµβάνει το 90% των
δηµοσίων δαπανών ως ανελαστικές, όπως και εκείνες των
επιχορηγήσεων προς τις ∆ΕΚΟ. 'Ετσι, διατηρούνται σε απαράδεκτα
υψηλά επίπεδα οι δαπάνες του τακτικού Προϋπολογισµού σε σχέση
µε τα έσοδα, 1,6 φορές µεγαλύτερες από τα έσοδα.
Επιπλέον, οι ιδιωτικοποιήσεις έχουν αντικατασταθεί από τις
µετοχοποιήσεις, µε συνέπεια να παραµείνει άθικτο το µέγεθος του
δηµόσιου τοµέα και φυσικά να συρρικνώνεται εκείνο του ιδιωτικού.
Εξάλλου η µετοχοποίηση των ∆ΕΚΟ σε ποσοστά κατώτερα του
51%, ουσιαστικά έχει µόνο ταµιευτικό χαρακτήρα, αφού το
ιδιοκτησιακό διοικητικό καθεστώς των ∆ΕΚΟ παραµένει στο
δηµόσιο, µε µοναδικό αποτέλεσµα την απορρόφηση κεφαλαίων
από τους ιδιώτες.
Το υψηλό αυτό επίπεδο των δηµοσίων δαπανών στη συνέχεια
αποτελεί το "άλλοθι" για τη συστηµατική αύξηση της φορολογικής
επιβάρυνσης. ∆εδοµένου δε ότι η παραοικονοµία και η
φοροδιαφυγή συνεχίζουν να βρίσκονται σε άνθηση, σύµφωνα
άλλωστε µε πρόσφατη µελέτη υπερβαίνει το 25% των φορολογικών
εσόδων, η αύξηση των φόρων προέρχεται κυρίως από την
επιβάρυνση των µισθωτών και των συνταξιούχων.
Αυτό  συµβαίνει  και  για  το  1999.  Η  πολιτική  αυτή  σε
συνδυασµό  µε  τη  συχνή  αλλαγή  των  φορολογικών  νόµων,
καθιστά  ασταθές  το  οικονοµικό  περιβάλλον  και  αφαιρεί  τη
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δυνατότητα του ορθολογικού προγραµµατισµού των ατόµων και
των επιχειρήσεων. Επιπλέον η φορολογική αυτή πολιτική µαζί µε
την ασκούµενη σφιχτή εισοδηµατική πολιτική αποτελούν ωµή
παρέµβαση στη διαµόρφωση της ενεργούς ζήτησης και του
κόστους παραγωγής.
Ο Προϋπολογισµός, συνεπώς, του 1999 συρρικνώνει το διαθέσιµο
εισόδηµα των εργαζοµένων, επιδεινώνει την ανταγωνιστικότητα των
ελληνικών προϊόντων και τελικά οδηγεί σε συρρίκνωση της
παραγωγικής υποδοµής της οικονοµίας και στη διόγκωση της
ανεργίας.
Είναι καθαρά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας προϋπολογισµός
ανεργίας και κοινωνικής αναστάτωσης. Ενδεικτικά αναφέροµαι στον
τοµέα της παιδείας, της δηµόσιας τάξης, των δασών και του
φυσικού περιβάλλοντος, που έχουν υποστεί τις οδυνηρές συνέπειες
από την προχειρότητα και επιπολαιότητα της κυβερνητικής
πολιτικής.
'Ετσι αποδεικνύεται ότι ο κάθε Υπουργός δρα και κινείται αυτόνοµα
και κατά το δοκούν, χωρίς την εποπτεία και τις κατευθύνσεις του
κυρίου Πρωθυπουργού, ώστε να υπάρχει υπεύθυνος κυβερνητικός
σχεδιασµός και ενιαία κυβερνητική πολιτική σε όλους αυτούς τους
ευαίσθητους τοµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική γεωργία βρίσκεται σε
κρίσιµο σταυροδρόµι και το µέλλον διαγράφεται ζοφερό. 'Εχουµε
συνεχή συρρίκνωση του αγροτικού εισοδήµατος και η ΑΤΕ έχει
δυστυχώς µεταβληθεί σε τοκογλυφικό οργανισµό καταπίεσης των
αγροτών. Η Αγροτική Τράπεζα έπρεπε να ήταν οργανισµός
ενίσχυσης του αγροτικού τοµέα και να ενισχύει την αναπτυξιακή
τροχιά της ελληνικής γεωργίας.
Εµείς, η Νέα ∆ηµοκρατία, σας κάναµε συγκεκριµένες προτάσεις για
την ανάκαµψη του αγροτικού τοµέα, για την ανάσα των Ελλήνων
αγροτών και µε ερωτήσεις, επερωτήσεις και µε συγκεκριµένη
πρόταση νόµου σας ζητήσαµε τη λήψη άµεσων µέτρων, για να
βοηθήσουµε όσο είναι δυνατόν τον αγροτικό κόσµο. Αντί να
πράξετε τα ορθά, δυστυχώς χαρίσατε περισσότερα από διακόσια
δισεκατοµµύρια (200.000.000.000) δραχµές σε χρεοκοπηµένους και
αδιαφανείς συνεταιρισµούς και αδιαφορείτε για το γεγονός ότι
σχεδόν όλη περίπου η αγροτική ιδιοκτησία είναι υποθηκευµένη στην
Αγροτική Τράπεζα. Και οι πλειστηριασµοί, δυστυχώς, διαδέχονται ο
ένας τον άλλον.
Βρείτε, κύριοι Υπουργοί της Κυβερνήσεως, λύση και άµεση ρύθµιση
των αγροτικών χρεών, βγάλτε τη θηλιά από τον 'Ελληνα αγρότη.
∆ιαγράψτε, επιτέλους, τους τόκους υπερηµερίας. Καταργήστε τα
περιβόητα πανωτόκια και δώστε ανάσα ζωής στους αγρότες µας.
Αλλάξτε πορεία. Εφαρµόστε µια άλλη πολιτική, όσο ακόµη θα
βρίσκεσθε στην εξουσία, ώστε να είναι λιγότερες οι ζηµιογόνες
επιπτώσεις της αδιέξοδης πολιτικής σας.
Εµείς, η Νέα ∆ηµοκρατία, δίδουµε ήδη όραµα και ελπίδα σε όλους,
στις Ελληνίδες και στους 'Ελληνες, ελπίδα και προοπτική ότι µετά
από το τέλος της παρακµιακής πορείας της χώρας µας, που
συµβολίζει η παραµονή στην εξουσία του ΠΑΣΟΚ, αρχίζει µια νέα
περίοδος προόδου και αναδηµιουργίας για την Ελλάδα. 'Ολοι µαζί
οι πολίτες είναι παρόντες στη νέα αυτή αναπτυξιακή τροχιά, που
έρχεται για τη χώρα µας και πολύ σύντοµα οι Ελληνίδες και οι
'Ελληνες θα είναι περήφανοι, γιατί συνέβαλαν σ' αυτήν την
προσπάθεια αναγέννησης της χώρας. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο Υπουργός Εθνικής
'Αµυνας κ. Τσοχατζόπουλος, έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας) : Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χρονιά 1999,
τον Προϋπολογισµό της οποίας συζητούµε, είναι κρίσιµη. ∆ιαφέρει
από τις προηγούµενες χρονιές, διότι, όπως όλοι ξέρουµε, τα
οικονοµικά αποτελέσµατα της χώρας µας αυτήν την περίοδο, -αυτά
που θα πετύχουµε µέχρι 31.12.99- θα κρίνουν την ένταξη της
χώρας µας στην ΟΝΕ.
Η επίτευξη όµως από την Ελλάδα, µέχρι τέλους του 1999, των

ορίων στα µακροοικονοµικά µεγέθη, πληθωρισµός, ελλείµµατα,
επιτόκια, ακαθάριστο εθνικό προϊόν -που προβλέπει η συµφωνία
για την ΟΝΕ και που φιλοδοξούµε και είµαστε όχι µόνο αισιόδοξοι
αλλά βέβαιοι ότι είναι εφικτή και θα πετύχουµε- πρέπει να
σηµατοδοτήσει παράλληλα και το τέλος της επίπονης προσπάθειας
και των θυσιών που τα τελευταία χρόνια οι 'Ελληνες πολίτες
καταβάλλουν, πολλές φορές µάλιστα και άνισα και δυσανάλογα
κατανεµηµένες µεταξύ τους.
Επίσης όµως σηµατοδοτεί το 1999, -µε ορίζοντα το 2001 και για
µας-την απαρχή και την αφετηρία µιας νέας περιόδου.
Η Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση, µια µακροχρόνια εξέλιξη
όπως γνωρίζουµε όλοι, η οποία πέρασε από το 1980 της
Ευρωπαϊκής και Οικονοµικής Κοινότητας, που ο Κωνσταντίνος
Καραµανλής έβαλε την Ελλάδα εντός, περάσαµε το 1985 µε την
ενιαία εσωτερική αγορά, περάσαµε το 1993 που ήταν η έναρξη της
Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης, η εσωτερική αγορά χωρίς
σύνορα και πολιτική ενοποίηση την ΚΕΠΑ, και τώρα φθάνουµε στο
στάδιο της Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης το 1999 πρώτη
εφαρµογή και για την Ελλάδα το 2001.
'Αρα λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σε όλους µας
σαφές, -δεν υπάρχουν νοµίζω παρά ελάχιστες διαφωνίες- ότι είναι
µια διαφορετική ποιοτικά περίοδος αυτή η οποία ανοίγεται µπροστά
µας. Και είναι και διαφορετική, γιατί η χώρα µας θα συµµετάσχει
επιτέλους ισότιµα σ' αυτήν, -την χωρίς ιστορικό προηγούµενο
δηµιουργία Ευρωπαϊκής 'Ενωσης ανεξαρτήτων και κυριάρχων
κρατών- µε κοινό νόµισµα, µε κοινή κεντρική τράπεζα, αλλά
προπαντός µε νέες δυνατότητες συντοµισµού και σύγκλισης των
εθνικών οικονοµικών πολιτικών. Γεγονός βέβαια που µέσα από το
συντονισµό των οικονοµικών πολιτικών µε το κοινό νόµισµα στη
σταθεροποίηση, θα υπάρξει ένα άλµα ενίσχυσης και αναβάθµισης
και της ευρωπαϊκής αλλά και των εθνικών οικονοµιών.
Κύριοι συνάδελφοι, παράλληλα όµως εµείς οι σοσιαλιστές και το
ΠΑΣΟΚ στην Ελλάδα και οι Ευρωπαίοι σοσιαλιστές, φιλοδοξούµε
να διασφαλίσουµε και το πολιτικό αντίκρισµα, -άµεσο και
χειροπιαστό, -για τους ανθρώπους, τους Ευρωπαίους πολίτες,
ώστε να είναι και να φαίνονται τα βασικά υποκείµενα µε ορατό
όφελος των ευνοϊκών αριθµών της ελληνικής οικονοµίας.
Σε αντίθεση µε την κυριαρχούσα λογική του νεοφιλελευθερισµού, τα
τελευταία είκοσι χρόνια, κάτι το οποίο νοµίζω ότι η παράταξη της
Νέας ∆ηµοκρατίας οφείλει να µελετήσει σοβαρά,-θα πω εν συνεχεία
γιατί-, επδιώκουµε την εξισορρόπηση των διευρυνόµενων σήµερα
κοινωνικών ανισοτήτων µε άµεσα και χειροπιαστά οφέλη για τους
πολίτες. Γιατί για µας, η κοινωνική δικαιοσύνη και το όραµα της
κοινωνικής αλληλεγγύης συµβαδίζουν αδιαπραγµάτευτα στο
πλευρό της παραγωγικότητας, της απασχόλησης, της
ανταγωνιστικότητας, της ανάπτυξης και της δηµιουργίας.
Το όραµα του ΠΑΣΟΚ για την Ελλάδα του 21ου αιώνα, προβάλλει
µια χώρα µάχιµη για τους ανθρώπους της, αλλά και τους µε τους
ανθρώπους της. Και αυτό το όραµα δεν είναι σύνθηµα, κύριοι, γιατί
άκουσα πολλά συνθήµατα αυτές τις µέρες εδώ µέσα.
Πατάει σε στέρεα θεµέλια, στα αποτελέσµατα της πενταετίας που το
ΠΑ.ΣΟ.Κ, από το 1995 µέχρι το 1999, δηµιούργησε µε µια σειρά
από σηµαντικές επιλογές, προπαντός όµως µε προσφορά, µε
κοπιώδη προσπάθεια, µε θυσίες των εργαζοµένων και του
ελληνικού λαού. Και είµαστε υπερήφανοι γι'αυτόν διότι αυτή η
πορεία οδηγεί σε ένα θετικό αποτέλεσµα. Γι' αυτό, κύριοι
συνάδελφοι, όσο και αν προσπαθήσατε να κάνετε κριτική εδώ µέσα,
η µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού εύχεται να κερδίσουµε ως
χώρα το στοίχηµα για την ένταξή µας στην ΟΝΕ, δηλαδή να
κερδίσουµε την είσοδό µας στην Ευρώπη το 2000. Πρέπει όµως να
το εύχεστε και σεις κύριοι, όλα τα κόµµατα, ιδιαίτερα εσείς της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, διότι έτσι θα απαλλαχθείτε των
τύψεων  τις  οποίες  περιφέρετε  στα  περιστύλια  της  Βουλής,  διότι
κατεδαφίσατε  το  1990-1993  επί  τέσσερα  χρόνια  τις  ελπίδες  και
τις  δυνατότητες  του  ελληνικού  λαού  µέσα  από  την  οικονοµική
διάλυση  που  επιβάλατε,  για  γρηγορότερη  οικονοµική  σύγκλιση
προς  την  Ευρωπαϊκή  'Ενωση.  Εποµένως  µην  έρχεστε  δήθεν
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αθώα να ρωτάτε σήµερα, γιατί δεν θα είµαστε το 1999 ήδη στην
ΟΝΕ!
(Θόρυβος από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι κακό να παραδεχθείτε έστω
και αν είστε Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι ο στόχος είναι κοινός, ότι
θέλετε να τον πετύχουµε.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Αφού δικός µας στόχος είναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Εσείς κύριε Παπαδόγγονα, διαλύσατε όλες τις
προϋποθέσεις εκείνη την τετραετία. Εάν µπορέσετε να
παραδεχθείτε, θα δείξετε ότι είσαστε πράγµατι µια παράταξη η
οποία έχει δύναµη και αξιοπιστία, διότι µε συνθήµατα περί
κοινωνικών ευαισθησιών και άλλων στόχων που καταθέτετε γενικά
και αόριστα, δεν πείθετε. Η παράταξή σας έχει αυτήν την ευθύνη,
ότι δηλαδή όταν είχατε την κυβερνητική αρµοδιότητα δεν κάνατε
αυτά τα οποία λέτε σήµερα.
Και κάτι άλλο. Πρέπει να αντιληφθείτε ότι ο νεοφιλελευθερισµός τον
οποίο επικαλείστε έχει χρεοκοπήσει στην Ευρώπη εδώ και είκοσι
χρόνια. Πρέπει να αποδείξετε ότι αυτά που λέτε δεν ανήκουν στην
ιστορία και την παράδοση του νεοφιλελευθερισµού, διότι ο
νεοφιλελευθερισµός ταυτίστηκε µε τη λογική του µικρότερου
κόστους για την οικονοµική δραστηριότητα. Μπερδέψατε την
οικονοµική πολιτική µε την οικονοµία των επιχειρήσεων. Επί χρόνια
η προσπάθεια όλων των νεοφιλελεύθερων κυβερνήσεων και της
δικής σας ξέρετε τι ήταν; Λιγότερο κόστος, λιγότερη κοινωνική
προστασία, λιγότερη ασφάλιση, τα πάντα να µειωθούν µε σκοπό τι;
Να διαλύσετε την οικονοµία. Αυτή ακριβώς είναι η λογική, την οποία
σήµερα δεν µπορείτε να αλλάξετε, κύριοι συνάδελφοι. Και ο
ελληνικός λαός επειδή τη γνωρίζει, σας λέγω ότι θα πρέπει εδώ να
σκεφθείτε κάτι πιο λογικό, πέρα από γενικόλογους αφορισµούς, για
να αποδείξετε ότι αυτά που λέτε σήµερα είναι διαφορετικά, απ' αυτά
που πράξατε και σεις και οι νεοφιλελεύθερες κυβερνήσεις σε όλη
την Ευρώπη. Εξ άλλου η αλλαγή συσχετισµού δυνάµεων σε όλη
την Ευρώπη, αυτό σηµατοδοτεί! Οι λαοί κατάλαβαν τα όρια πλέον
του νεοφιλελευθερισµού! Η ανεργία των είκοσι τεσσάρων
εκατοµµυρίων σε όλη την Ευρώπη έδειξε ότι δεν µπορούµε πλέον
να προχωρήσουµε µε τις νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις και απόψεις.
Και γι' αυτό τώρα γίνεται µια προσπάθεια, η οποία οδηγεί στην
οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη. Για πρώτη φορά µπαίνει η
προοπτική σε ευρωπαϊκό επίπεδο να υπάρχουν προγράµµατα,
παρεµβάσεις, κατανοµές µέσα από ενιαία φορολογική συντονιστική
πολιτική, από συντονισµό των οικονοµικών πολιτικών στο επίπεδο
της Ευρώπης. Και να µπορέσουν οι ευρωπαϊκές
σοσιαλδηµοκρατικές δυνάµεις για πρώτη φορά σ'αυτόν τον αιώνα
να διαµορφώσουν ρεαλιστική δυνατότητα αντιµετώπισης των
προβληµάτων. Εµείς γι' αυτό, είµαστε αισιόδοξοι για την Ελλάδα.
Με την πενταετία που πέρασε και τις θυσίες που έγιναν, µπορούµε
να πούµε τώρα µε βεβαιότητα, ότι από την επόµενη χρονιά θα
υπάρχουν µειώσεις, ελαφρύνσεις στη φορολογία, αύξηση
εισοδήµατος, αντιµετώπιση της ανεργίας. Γνήσια, πραγµατικά
αποτελέσµατα αυτής της πορείας!
Να λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, γιατί πιστεύω ότι δεν µπορεί κανείς
να υπεκφύγει ή να αγνοήσει το γεγονός ότι η χώρα µας µ' όλα αυτά
που γίνονται βρίσκεται προ των πυλών µιας νέας γεωπολιτικής και
γεωοικονοµικής κατάστασης µε διαφορετικά χαρακτηριστικά και
δεδοµένα απ' αυτά που ίσχυαν πρόσφατα. Γι' αυτό και οι αφορισµοί
µε τα συνθήµατα και οι τίτλοι που παραθέτετε απλά εκφράζουν το
παλιό. Είναι µια αναπαλαίωση συνθηµάτων τα οποία έχετε
καταθέσει και γι' αυτό ακριβώς δεν πρόκειται να πείσετε. Μάλιστα
χθες ρωτούσατε τι έρχεται! Ξέρετε τι έρχεται; 'Ερχεται µια µακρά
θητεία σας στην αντιπολίτευση για να µπορέσετε να µάθετε τι
σηµαίνει σήµερα κοινή ανάγκη και εξέλιξη σύγχρονη, γι' αυτήν τη
χώρα και ότι ανανέωση, δηµιουργία εκσυγχρονισµός και
µεταρρύθµιση δεν µπορούν σήµερα να είναι ταυτόσηµα µε τις
αναπαλαιώσεις της νεοφιλελεύθερης φιλοσοφίας.
Να, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι...
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Καλά, καλά, µην αντιδράτε. 'Ετσι όπως αντιδράτε,αποδεικνύετε την

αδυναµία σας να πείτε οτιδήποτε επί αυτών των θεµάτων.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Λέµε ότι εµείς έχουµε
εκπαιδευτεί...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Στα πλαίσια, λοιπόν, αυτής της συγκυρίας,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και αυτής της οικονοµικής πολιτικής,
προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε µε τον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας για το έτος 1999, που ανέρχεται στο
ποσό του ενός τρισεκατοµµυρίου διακοσίων τριών δισεκατοµµυρίων
(1.203.000.000.000) δραχµών, την εθνική άµυνα και ασφάλεια για
τη χώρα.
Κύριοι συνάδελφοι, θα είµαι πολύ σαφής και γρήγορος. Θα δώσω
κάποια στοιχεία, γιατί άκουσα χθες ορισµένους αριθµούς
φανταστικούς. Θα ήθελα να πω, λοιπόν, ότι ο συνολικός
προϋπολογισµός του Υπουργείου είναι αυξηµένος, έναντι του 1998,
κατά πενήντα τρία δισεκατοµµύρια (53.000.000.000) δραχµές, ήτοι
4,26%, έναντι 17,8% αύξηση το προηγούµενο έτος.
Ο ρυθµός αύξησης των πιστώσεων είναι µεγαλύτερος του ρυθµού
του πληθωρισµού και αποτελεί σαφή ένδειξη του ενδιαφέροντος της
Κυβέρνησης. Μόνο εµείς και το Υπουργείο Παιδείας έχουµε αύξηση
παραπάνω από τον πληθωρισµό.
Οι δαπάνες για τις αποδοχές...
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, πάρτε τους καταλόγους και διαβάστε τα, µη µε
διακόπτετε.
Κύριε Πρόεδρε,...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι! ∆εν υπάρχει λόγος να θορυβείτε. Αφήστε τον κύριο
Υπουργό να αναπτύξει τις απόψεις του.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): ∆εν διακόπτω κανέναν. 'Οποιος θέλει διάλογο,
να ζητήσει το λόγο, να τον κάνουµε. Αλλά όχι έτσι. 'Ετσι δεν γίνεται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεχίστε, κύριε
Υπουργέ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Οι δαπάνες για τις αποδοχές αυξήθηκαν εντός
του 1998 κατά 28,3 δισεκατοµµύρια δραχµές, δηλαδή 6,3%.
Σηµειώνω όµως ότι µε την εφαρµογή του ενιαίου µισθολογίου
πέρσι, είχαµε αυξήσεις 17% στο µισθολόγιο, ύψους 63,5
δισεκατοµµυρίων δραχµών. ∆εν είναι ικανοποιητικό, το δηλώνω και
εγώ. Φέτος µπαίνουµε σε µία διαδικασία µε το Υπουργείο
Οικονοµικών, κατά τη διάρκεια του 1999, επαναπροσδιορισµού του
µισθολογίου των στρατιωτικών, το οποίο θα διαφανεί µέχρι το τέλος
της χρονιάς.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Ο λειτουργικός προϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
28,7 δισεκατοµµύρια δραχµές. ∆ηλαδή 8,5% λιγότερο απ' ό,τι
πέρσι, που ήταν 14%. Προσπάθειά µας είναι τα λειτουργικά έξοδα
να τα µειώσουµε για να αναπτύξουµε εκεί που έχουµε πραγµατικά
ανάγκη.
Ο αναπτυξιακός προϋπολογισµός, εξοπλιστικά προγράµµατα,
διατηρείται στο ίδιο ύψος περίπου µε τον περσινό, παρ' όλο που τα
δύο προηγούµενα χρόνια, 1997 και 1998, πραγµατοποιήθηκε το
80% των αποπληρωµών για τα F16, που πριν από έξι χρόνια,
δηλαδή το 1992, είχε παραγγείλει ο κ. Μητσοτάκης.
Ο  συνολικός  προϋπολογισµός  αποτελεί  το  8,2%  του  κρατικού
Προϋπολογισµού,  ενώ  το  ποσοστό  ως  προς  το  ΑΕΠ
αντικειµενικά  ανέρχεται  στο  3,2%.  'Οµως,  αν  υπολογίσουµε  σε
ΝΑΤΟϊκή  βάση,  όπου  βάζουµε  όλες  τις  δαπάνες,  το  ποσοστό
αυτό  ανεβαίνει  στο  4,83%  και  είµαστε  η  Ελλάδα  και  η  Τουρκία
µε  τα  δύο  υψηλότερα  ποσοστά  δαπανών  για  την



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΝΓ' - 21 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 1998 2997

άµυνα, έναντι του 2,2% ως µέσο όρο των υπολοίπων χωρών του
ΝΑΤΟ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα στη διετία 1997-1998
δαπάνησε περισσότερο από δύο τρισεκατοµµύρια
(2.000.000.000.000) δραχµές για την άµυνά της και αναµένεται να
δαπανήσει περισσότερο από 1,2 τρισεκατοµµύρια το 1999. Τα
ποσά αυτά είναι αναµφίβολα µεγάλα, αλλά απαραίτητα, για την
ενδυνάµωση της χώρας, την ανανέωση και τον εκσυγχρονισµό των
Ενόπλων ∆υνάµεων. Η πολιτική µας για το νέο στρατό του 2000
περνάει σε τέσσερα επίπεδα. Πρώτον, το αµυντικό δόγµα.
Περιλαµβάνει τον ενιαίο αµυντικό χώρο Ελλάδος-Κύπρου, την
ευέλικτη αντίδραση, αµυντική επάρκεια και την αποτρεπτική
ικανότητα της χώρας.
∆εύτερον, η νέα δοµή των Ενόπλων ∆υνάµεων πραγµατοποιήθηκε
και ολοκληρώνεται µέχρι τέλος της χρονιάς. Περιλαµβάνει αλλαγές
στον ελληνικό στρατό, µε ευέλικτες και αποτελεσµατικές µονάδες,
εκσυγχρονισµό Πολεµικής Αεροπορίας και Πολεµικού Ναυτικού. Και
εγγυάται βέβαια την αµυντική επάρκεια και την ευέλικτη
ανταπόδοση, οπουδήποτε και αν υπάρξει ανάγκη, όπως επίσης και
τις διεθνείς υποχρεώσεις.
Τρίτον, το ΕΜΠΑΕ, πρόγραµµα εξοπλισµού. Περιλαµβάνει
εξοπλισµούς που αντιστοιχούν στις ανάγκες των Ενόπλων
∆υνάµεων, βάσει προγραµµατισµού πενταετούς διάρκειας και
τέταρτον, την κοινωνική προσφορά.
Με αυτά τα δεδοµένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αµυντική
πολιτική της χώρας εξασφαλίζει πλήρη ετοιµότητα και επάρκεια των
Ενόπλων ∆υνάµεων και την πολιτική αποτελεσµατικότητα των
Ενόπλων ∆υνάµεων. Η υλοποίηση του νέου δόγµατος και της νέας
δοµής, που έγιναν µέσα στο 1998, έχουν εξασφαλίσει την
αποτελεσµατικότητα της αποτροπής.
'Ετσι, οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις την περίοδο που διανύουµε έχουν
διασφαλίσει µεγαλύτερη κινητικότητα, αποτελεσµατικότερο
διοικητικό σύστηµα, εξελιγµένο εκπαιδευτικό σύστηµα για την
αναβάθµιση του ανθρώπινου δυναµικού, ευελιξία στις
επιχειρησιακές συνθήκες του Αιγαίου, µεγίστη ετοιµότητα,
δυνατότητα πιο γρήγορης επιστράτευσης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχετικά µε τις προµήθειες κύριου
υλικού µέσα στα πλαίσια υλοποίησης της σύµβασης του ΕΜΠΑΕ, τη
διετία 1997-1998 έχουν υπογραφεί εκατόν εξήντα τέσσερις
συµβάσεις συνολικού ύψους οκτακοσίων δισεκατοµµυρίων
(800.000.000.000) δραχµών µέχρι τον περασµένο µήνα.
Παράλληλα, όµως, µε αποφάσεις του ΚΥΣΕΑ τον Ιούλιο, Οκτώβριο
και ∆εκέµβριο στη ∆ιαρκή Επιτροπή είχαµε τη δυνατότητα για όλα
αυτά να συζητήσουµε και θα συνεχίσουµε να συζητούµε. 'Εχει
οριστικοποιηθεί η υλοποίηση προγραµµάτων ύψους 1,2
τρισεκατοµµυρίων δραχµών για αντιαεροπορική άµυνα µέσου και
µακρού βεληνεκούς, αεροπλάνα µέσης µεταφοράς και
αεροµεταφερόµενο σύστηµα πρόβλεψης κ.ο.κ.
Αυτά όλα θα υπογραφούν τις επόµενες εβδοµάδες και αναµένεται
µέσα στο 1999 ανάθεση προγραµµάτων που θα υπερβαίνουν το
ύψος του ενός τρισεκατοµµυρίου (1.000.000.000.000) δραχµών.
'Ετσι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να υπάρξει µία
πλήρης ενηµέρωση στο Σώµα, έχουµε: Οι συµβάσεις που
υπεγράφησαν το 1997 και το 1998 είναι οκτακοσίων
δισεκατοµµυρίων (800.000.000.000) δραχµών, οι συµβάσεις που
θα υπογραφούν στις αρχές του 1999 είναι ύψους 1.200
δισεκατοµµυρίων δραχµών, οι συµβάσεις ανάθεσης και υπογραφής
το 1999 είναι περίπου χίλια δισεκατοµµύρια (1.000.000.000.000)
δραχµες και µένει για το 2000 άλλα χίλια δισεκατοµµύρια
(1.000.000.000.000) δραχµές, έτσι ώστε να ολοκληρωθούν τα
τέσσερα τρισεκατοµµύρια (4.000.000.000.000) δραχµές που
προβλέπει το ΕΜΠΑΕ 1996-2000.
Από τις µέχρι σήµερα προµήθειες της περιόδου κύριοι συνάδελφοι,
-σηµειώνω το σηµαντικό- γεγονός ότι προγράµµατα ύψους
διακοσίων σαράντα πέντε δισεκατοµµυρίων (245.000.000.000)
δραχµών, έχουν ανατεθεί στην εγχώρια βιοµηχανία τη διετία 1997-
1998, που έτσι συµµετέχει µε 31% στο εξοπλιστικό πρόγραµµα. Αν
στο ποσοστό αυτό προσθέσουµε και το αναµενόµενο από

αντισταθµιστικά οφέλη, που προκύπτει από τις συµβάσεις, οι
οποίες υπογράφονται σαν εργασία ανάθεσης στην εγχώρια
βιοµηχανία από ξένους κατασκευαστές, το συνολικό ποσοστό
συµµετοχής της εγχώριας βιοµηχανίας στα εξοπλιστικά
προγράµµατα ανέρχεται στο 40% και η ελληνική συµµετοχή
κατανέµεται στην ΕΛΒΟ εκατόν δέκα περίπου δισεκατοµµύρια
(110.000.000.000) δραχµές, στην ΠΥΡΚΑΛ τριάντα εννέα
δισεκατοµµύρια (39.000.000.000), στην ΕΒΟ είκοσι δισεκατοµµύρια
(20.000.000.000), στην ΕΑΒ δεκαεννέα (19.000.000.000),
ναυπηγεία και ιδιωτικές επιχειρήσεις πενήντα τέσσερα
δισεκατοµµύρια (54.000.000.000) δραχµές.
Σηµειώνουµε, επίσης, κύριοι συνάδελφοι, ότι το 1999 από το 1,2
τρισεκατοµµύρια συν το ένα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000)
δραχµές το 1999, θα έχουµε ανάθεση στην εγχώρια βιοµηχανία απ'
ό,τι έχουµε προβλέψει πεντακόσια δύο δισεκατοµµύρια
(502.000.000.000) δραχµές, ποσοστό δηλαδή 25%, συν τα
αντισταθµιστικά οφέλη άλλα 15%. ∆ηλαδή, θα µείνουµε και του
χρόνου στο 40%.
'Ετσι αυτό που µπορώ να πω σήµερα στο Σώµα είναι ότι η συνεπής
υλοποίηση του προγράµµατος επιβεβαιώνει το στόχο ότι στο τέλος
της πενταετίας, µε τα εξοπλιστικά προγράµµατα, η ελληνική
συµµετοχή θα µείνει σταθερά πάνω από το 20% έως 25% έναντι
4%, που όπως ξέρετε ήταν τα προηγούµενα χρόνια.
Γιατί ανέφερα αναλυτικά αυτά τα στοιχεία. ∆ιότι, κύριοι συνάδελφοι,
δεν είναι δυνατόν, όταν µιλάµε στο Ελληνικό Κοινοβούλιο για την
άµυνα και την οικονοµία µε τόσο άµεσο και ουσιαστικό τρόπο, να
µη συνειδητοποιήσουµε ότι αποτελούν τους δύο βασικούς πυλώνες,
επί των οποίων εδράζεται η εθνική στρατηγική ενός κράτους. Στα
πλαίσια µάλιστα ενός δυναµικού και ευµετάβλητου γεωπολιτικού
περιβάλλοντος στο οποίο βρισκόµαστε, όπου µία χώρα πρέπει και
να ευηµερήσει, αλλά συγχρόνως πρέπει και να επιβιώσει, όπως
έχει υποχρέωση να κάνει η Ελλάδα, αυτές οι δύο βασικές
συνιστώσες υψηλής στρατηγικής, της άµυνας και της οικονοµίας,
πρέπει να συνυπάρχουν αρµονικά, ώστε σε βάθος χρόνου να
εξασφαλίζουν την ικανότητα να ανταπεξέλθει η χώρα, µε την
απαραίτητη αντοχή, στο µακροχρόνιο ανταγωνισµό. Αυτό
παραδείγµατος χάριν που έχουµε µε την Τουρκία και που είναι
απολύτως απαραίτητο να πραγµατοποιηθεί.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τονίζω, λοιπόν, ότι για το λόγο αυτό
στη βιοµηχανία γίνεται πραγµατικά από πλευρά άµυνας µία
τεράστια προσπάθεια. ∆εν είµαστε οι µόνοι. 'Ολες οι ευρωπαϊκές
χώρες περνάνε το ίδιο πρόβληµα. Γι' αυτό βλέπετε πως
προσπαθούν στο επίπεδο των ιδιωτικών εταιρειών να ενοποιηθούν,
αλλά και στο επίπεδο των θεσµών οι ευρωπαϊκές χώρες
προσπαθούν να κάνουν ευρωπαϊκή πολιτική αµυντικής
βιοµηχανίας.
Πρόσφατα βρεθήκαµε στη ∆υτικοευρωπαϊκή 'Ενωση, στη Ρώµη.
Συνεδριάζει η NEAG, η ∆υτικοευρωπαϊκή 'Ενωση Εξοπλισµών.
Ξέρετε ότι η Ελλάδα αναλαµβάνει την προεδρία από το Γενάρη για
δύο χρόνια και έχουµε θέσει κοινό στόχο να ενοποιήσουµε τις
αµυντικές ευρωπαϊκές βιοµηχανίες, στη βάση κάλυψης των
αναγκών της επόµενης εικοσαετίας.
Αυτή είναι η κοινή προσπάθεια, στην οποία η Ελλάδα συµµετέχει
και θα απαντήσουµε καθοριστικά σ'αυτήν την ανάγκη µε τη
µεγαλύτερη δυνατή επιτυχία.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
Κύριε Πρόεδρε, αν είναι δυνατόν να έχω ένα λεπτό µόνο για να
ολοκληρώσω.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα πλαίσια της συνύπαρξης αυτής
της αµυντικής πολιτικής, η Ελλάδα αναδείχθηκε πράγµατι ως
καθοριστική δύναµη για την ειρήνη, την ασφάλεια και τη
σταθερότητα στα Βαλκάνια. Η αµυντική αυτή πολιτική στηρίζεται
στο ότι συµµετέχουµε σε όλους τους οργανισµούς συλλογικής
ασφάλειας, ∆ΕΕ, ΟΑΣΕ, ΝΑΤΟ και αποδείξαµε ότι στο
περιφερειακό επίπεδο προωθούµε την πολυεθνική συνεργασία.
Πρόσφατα καταφέραµε και δηµιουργήθηκε η ∆ιεθνής Πολυεθνική
∆ύναµη Βαλκανίων. Στις 12 Ιανουαρίου υπογράφουµε
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στην Αθήνα τη δηµιουργία και την ίδρυση αυτής της πολυεθνικής
δύναµης, διά της οποίας προωθούµε την περιφερειακή συλλογική
ασφάλεια, ως µια λογική µε την οποία ερχόµαστε να
αντιµετωπίσουµε την κρίση και να διασφαλίσουµε την ασφάλεια
στην περιοχή.
Η Ελλάδα ως δύναµη η οποία συµµετέχει ενεργά στην
αντιµετώπιση των κρίσεων µε στρατιωτικές δυνάµεις, στην Αλβανία,
στη Βοσνία, στην ευρύτερη Βαλκανική, αλλά και οπουδήποτε
αλλού, επιβεβαιώνει ότι, ενώ έχει υψηλές αµυντικές δαπάνες είναι
µια φιλειρηνική χώρα, είναι χώρα η οποία λειτουργεί ως παράγων
σταθερότητας, ασφάλειας, συνεργασίας και ειρήνης στην περιοχή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Παρακαλώ κύριε
Υπουργέ, ολοκληρώστε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Αµέσως, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω, µε µια
φράση.
Και µε βάση αυτή τη διαπίστωση θα ήθελα εδώ στη Βουλή να
καλέσω όλα τα κόµµατα, ανεξάρτητα από το τι θα κάνουν µε το
συνολικό Προϋπολογισµό, να ψηφίσουν τις αµυντικές δαπάνες,
διότι πράγµατι είναι µια επιλογή που επιβεβαιώνει το ρόλο της
Ελλάδος ως δύναµη ειρήνης, σταθερότητας, ασφάλειας,
συνεργασίας και αναγνωρίζεται διεθνώς.
Εποµένως, αυτό το διεθνή ρόλο, που αναδεικνύει τον ιδιαίτερο
χαρακτήρα της Ελλάδος και συµβάλλει αποφασιστικά σ'αυτήν την
κατεύθυνση, θα πρέπει να τον στηρίξει ενιαία όλο το Κοινοβούλιο.
Είναι µια πρόταση, η οποία ελπίζω να βρει ευήκοον ους απ'όλους
τους συναδέλφους, πέρα και έξω από την όποια απόφαση και την
όποια επιλογή για οποιοδήποτε προϋπολογισµό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Τσοβόλας ζήτησε
το λόγο για µια παρέµβαση.
Ορίστε, κύριε Τσοβόλα, έχετε το λόγο για πέντε λεπτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Για λιγότερο,
κύριε Πρόεδρε. 'Ηθελα απλά να κάνω µια ερώτηση διαδικαστική.
Προτίθεµαι, σύµφωνα µε την παράγραφο 6 σε συνδυασµό µε την
παράγραφο 4 του άρθρου 97 του Κανονισµού της Βουλής, να
ασκήσω απόψε το δικαίωµα της δευτερολογίας µου.
Λογικό, φυσικό και ουσιαστικό θα ήταν να µιλήσω µετά την οµιλία
του κυρίου Πρωθυπουργού, εάν εννοεί ο κύριος Πρωθυπουργός να
κάνει οµιλία, πρωτολογία πριν το κλείσιµο της συνεδρίασης, ώστε
να µιλήσουν και οι Αρχηγοί των κοµµάτων που δεν µίλησαν χθες ή
τις προηγούµενες µέρες.
Παρακαλώ πάρα πολύ, για την ουσία της συζήτησης και για να µην
δηµιουργούνται προβλήµατα, να µε ενηµερώσετε εάν πρόκειται να
έρθει απόψε ο κύριος Πρωθυπουγός και να µιλήσει σε τέτοιο χρόνο,
ώστε να δώσει τη δυνατότητα και στους άλλους Αρχηγούς των
Κοµµάτων, αλλά και σε εµένα, να ασκήσουµε το δικαίωµά µας.
'Οσο µε αφορά δηλώνω σαφώς την επιθυµία µου να ασκήσω το
δικαίωµα της δευτερολογίας απόψε.
Παρακαλώ να µας δώσετε µια εξήγηση. Υποβάλλω από αυτήν τη
στιγµή δηµόσια το αίτηµα να πάρω το λόγο και να δευτερολογήσω,
όπως προβλέπει η παράγραφος 6 του άρθρου 97 του Κανονισµού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Πρόεδρε, όπως
γνωρίζετε, οι Αρχηγοί των Κοµµάτων ή ο Πρωθυπουργός παίρνουν
το λόγο όποτε τον ζητήσουν.
Πρέπει να ξέρετε ότι, κατά παράδοση, ο Πρωθυπουργός κλείνει τη
συζήτηση του Προϋπολογισµού. 'Οµως αυτήν τη στιγµή έχει ζητήσει
το λόγο ο κ. Μητσοτάκης και µετά τον κ. Μητσοτάκη έχει ζητήσει το
λόγο ο κ. Καραµανλής.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): 'Αρα, µετά
τον κ. Καραµανλή ζητώ και εγώ τώρα το λόγο για να
δευτερολογήσω κατά την παράγραφο 6 του άρθρου 97.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, ζητάτε το λόγο
για να δευτερολογήσετε. Πρέπει να σας πω όµως ότι έχει ζητήσει το
λόγο και ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων
'Εργων ο κ.Λαλιώτης.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Εγώ
υποβάλλω το αίτηµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας λέω ότι έχουν
ζητήσει το λόγο ο κ. Μητσοτάκης, ο κ. Καραµανλής και ο κ.
Λαλιώτης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Πρώτα ο κ. Καραµανλής και
µετά εγώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Κύριε
Πρόεδρε, δεν έχω διάθεση να αντιδικήσω. Είπατε πριν ότι ζήτησε το
λόγο ο κ. Μητσοτάκης, που ασφαλώς και πρέπει να τον πάρει, ο κ.
Καραµανλής...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Και ο κ. Λαλιώτης που
ήρθε στο Προεδρείο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Το είπατε εκ
των υστέρων. Εν πάση περιπτώσει, δεν έχω αντίρρηση. Θα µιλήσει
ο κ. Λαλιώτης και µετά θα πάρω το λόγο, για να δευτερολογήσω.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν νοµίζω ότι υπάρχει
πρόβληµα. Ούτως ή άλλως, υπάρχει λόγος και αντίλογος.
Ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Καραµανλής έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήλπιζα ότι,
τουλάχιστον σήµερα, θα ευαισθητοποιηθεί ο Πρωθυπουργός και θα
εµφανιστεί στην Αίθουσα.
Θέλω να ξεκαθαρίσω µερικά πράγµατα γύρω από το ζήτηµα αυτό.
∆εν µε αφορά προσωπικά, άλλωστε εµείς είµαστε πεπεισµένοι ότι
είναι απόλυτα αποκοµµένος από την κοινωνική πραγµατικότητα.
Οφείλει, όµως, να καταλάβει ο Πρωθυπουργός ότι προκύπτει
ζήτηµα ηθικής και πολιτικής τάξεως. ∆εν µπορεί να γίνεται
συζήτηση για τον Προϋπολογισµό, δεν µπορεί να µιλούν οι Αρχηγοί
των κοµµάτων, δεν µπορεί να µιλάει ο Πρόεδρος της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και εκείνος να απουσιάζει, γιατί αυτό δεν θίγει
πρόσωπα, αλλά υποτιµά τους θεσµούς. Αυτό είναι ένα µείζον
ζήτηµα και είµαι υποχρεωµένος να το στηλιτεύσω.
(Στο σηµείο αυτό, την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
∆εν µε ενδιαφέρουν τα αίτια, αν είναι επίδειξη αλαζονείας,
αποκάλυψη δειλίας ή αποστροφή προς το διάλογο. Το ζήτηµα
παραµένει και οφείλει ο Πρωθυπουργός, όταν επιτέλους ευδοκήσει
να εµφανιστεί στην Αίθουσα αυτή, να δώσει µία εξήγηση.
Παίρνω το λόγο µόνο για δύο ζητήµατα, τα οποία θεωρώ κορυφαία.
Το ένα -το ανέφερα και χθες- είναι το ζήτηµα της παιδείας. Είναι
ίσως η µεγαλύτερη προτεραιότητα στην εποχή που ζούµε και θέλω
µε λίγα λόγια να το επαναφέρω.
Κύριε Πρωθυπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης, κάνετε ζηµιά σε
ένα τεράστιο θέµα. ∆εν είναι µόνο η απορύθµιση που εισαγάγατε,
είναι ότι πυροδοτείτε την έκφραση απογοήτευσης, την έκφραση
δυσπιστίας, σύγχυσης, ανασφάλειας για το µέλλον, µιας ολόκληρης
γενιάς.
∆εχθείτε, επιτέλους, την πρόταση που σας κάνουµε. Εµείς, παρ' ότι
ξέρουµε τις δικές σας ευθύνες, είµαστε διατεθειµένοι να πάµε στους
νέους ανθρώπους συλλογικά, όλοι µαζί να τους ζητήσουµε
συγγνώµη για όλα αυτά που δεν κάναµε γι'αυτούς επί µακρά σειρά
ετών.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Αλλά αυτό σηµαίνει ότι εσείς θα δεχθείτε τώρα να αναστείλετε τις
επίµαχες διατάξεις της υποτιθέµενης µεταρρύθµισης και θα δεχθείτε
την πρόταση νόµου που σας κάναµε, για θεσµοθέτηση εθνικού
διαλόγου, στον οποίο θα συµµετέχουν όλοι οι ενδιαφερόµενοι
φορείς και οι νέοι και οι γονείς και όλες οι κατηγορίες διδασκόντων.
Πλανώνται πλάνην οικτράν εκείνοι που λένε "τι να µας πουν τα
παιδιά σε έναν εθνικό διάλογο; Οι δάσκαλοι, οι καθηγητές απλώς
προωθούν  τα  δικά  τους  αιτήµατα  και  συµφέροντα".  Ακόµα  και
αν  σε  ένα  βαθµό  έτσι  είναι,  είναι  βέβαιο  ότι  οποιαδήποτε
µακρόπνοη  πολιτική  για  την  παιδεία  δεν  µπορεί
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να έχει ελπίδα εφαρµογής, αν δεν τη συµφωνήσουν ή τουλάχιστον
αν δεν την ανεχθούν εκείνοι που θα κληθούν να την εφαρµόσουν.
Την ύστατη ώρα, σας επαναλαµβάνω την έκκληση. ∆εν είναι
αδυναµία να υποχωρήσετε από ένα χονδροειδές λάθος. Είναι χρέος
να απαντήσουµε µαζί στις επιταγές της νέας γενιάς.
Το θέµα για το οποίο κυρίως θέλω να απασχολήσω την Εθνική
Αντιπροσωπεία -το είχα και χθες υπόψη µου, αλλά δεν το ανέφερα,
γιατί είναι ένα θέµα που αφορά κυρίως τον Πρωθυπουργό και
εκείνος καλείται να απαντήσει και έχει την ηθική υποχρέωση
σήµερα να δώσει εξηγήσεις- είναι µία µείζωνα εξήγηση γύρω από
τα εθνικά µας θέµατα. Αναφέροµαι στο ζήτηµα των πυραύλων S-
300.
Πριν από τρία χρόνια περίπου, πήρατε την απόφαση, µαζί µε την
κυπριακή κυβέρνηση, να προµηθευτείτε τους πυραύλους αυτούς και
να εγκατασταθούν στην Κύπρο, για να ενισχυθεί η άµυνα της
Κύπρου, για να ενισχυθεί η αποτρεπτική της ικανότητα, αν θέλετε
ακόµα να ενισχυθεί το ενιαίο αµυντικό δόγµα.
Θέλω να είµαι σίγουρος ότι αυτήν την πολιτική την αποφασίσατε
µετά από βαθιά και ενδελεχή µελέτη όλων των δεδοµένων, ότι δεν
ήταν µια απόφαση ούτε στο πόδι ούτε µία απόφαση που
υπαγορευόταν από τις µικροπολιτικές σκοπιµότητες της στιγµής.
Θέλω να πιστεύω ότι σε τέτοια µείζονα τουλάχιστον ζητήµατα και σε
τεχνοκρατικό επίπεδο, αλλά και σε επίπεδο υπολογισµού των
δεδοµένων του διεθνούς συστήµατος, αλλά και της περιφέρειάς
µας, τα µετρήσατε όλα πάρα πολύ καλά.
Εµείς στηρίξαµε, όπως στηρίζουµε πάντα, την εθνική πολιτική για
τρεις λόγους.
Πρώτα απ' όλα, ήδη θεωρούµε και σ' αυτό είµαστε αµετακίνητοι, το
αναφαίρετο δικαίωµα της Κύπρου να προµηθεύεται όλα εκείνα τα
οποία χρειάζεται για την άµυνά της. 'Αλλωστε η Κύπρος είναι η
µόνη χώρα που εξακολουθεί να είναι θύµα παράνοµης κατοχής και
άσκησης βίας τουλάχιστον στην Ευρωπαϊκή 'Ηπειρο.
∆εύτερον, για να στηρίξουµε την κυπριακή Κυβέρνηση και τρίτον,
διότι εµείς εκτιµούµε ότι ειδικά στα µεγάλα εθνικά θέµατα πέρα από
επιµέρους επιφυλάξεις ή και αντιρρήσεις, έχει µεγάλη σηµασία η
Ελλάδα να εµφανίζεται προς τα έξω µε µία περίπου ενιαία φωνή.
Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός στο διάβα της τελευταίας τριετίας
επανειληµµένα, ρητά, δηµόσια δεσµεύτηκε σ' αυτήν την πολιτική.
Εδώ και µήνες ξέρουµε όλοι ότι διαρροές διασπείρονται, φήµες
ακούγονται, περίεργα δηµοσιεύµατα δηµοσιεύονται γύρω από το
κατά πόσο η πολιτική αυτή εξακολουθεί να ισχύει. Και σήµερα -ας
είµαστε ειλικρινείς- είναι ολοφάνερο ότι κάνατε πίσω, ότι
ανακρούσατε πρύµνα, ότι υποχωρήσατε ατάκτως. Και αυτό είναι
µείζων εξέλιξη που δεν µπορεί να περάσει ούτε στα µαλακά ούτε
στα σιωπηλά. Γιατί είναι προφανές ότι έχετε επιλέξει το δρόµο της
ένοχης σιωπής.
Μίλησαν από το Βήµα αυτό και ο Υπουργός Εξωτερικών και ο
Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας. Ωραίες θεωρίες περί διαφόρων "-
ισµών" αλλά για την ταµπακιέρα λέξη καµία. Και ο Πρωθυπουργός
εδώ και ένα µήνα για την ταµπακιέρα λέξη καµία.
Από τις 12 Νοεµβρίου σας έχουµε καταθέσει επερώτηση γι' αυτό το
θέµα. 'Εχει περάσει ενάµιση µήνας και παριστάνετε ότι δεν ακούτε,
για ένα επαναλαµβάνω εξαιρετικά µεγάλης εθνικής σηµασίας
ζήτηµα.
Ερώτηµα: Πάτε να τα φορτώσετε στους Κύπριους; Πάτε να βρείτε
φύλλο συκής δήθεν για να συγκαλύψετε την άτακτη υποχώρηση;
Είναι εθνική υποχρέωση του Πρωθυπουργού σήµερα να
διευκρινίσει τι συµβαίνει και τι πολιτική έχει, αν έχει πολιτική. Γιατί
χωρίς καµία διάθεση κακοπιστίας, εδώ τρία τινά µπορεί να
συµβαίνουν:
'Η ήταν εξ αρχής λάθος αυτή η πολιτική. Αλλά εδώ µπαίνει το
ζήτηµα ότι επί τρία χρόνια υποστηρίζετε λάθος πολιτική. Αυτό είναι
τουλάχιστον αποδεικτικό επιπολαιότητας και αδυναµίας να
χειριστείτε τέτοια θέµατα.
'Η ήταν σωστή πολιτική αλλά τώρα που υπήρξαν κάποιες πιέσεις,
κάνατε πίσω. 'Αρα δεν έχετε τη βούληση για να εφαρµόσετε µία
σωστή πολιτική. Και αυτή είναι εξαιρετικά επώδυνη διαπίστωση.

Και η τρίτη, ίσως η χειρότερη εκδοχή είναι ότι εξ αρχής
διαφωνούσατε µε την πολιτική, φοβόσασταν να το πείτε και την
υπονοµεύσατε εσκεµµένα.
'Οποια εκδοχή και να διαλέξετε, η µία είναι χειρότερη της άλλης.
'Οποια εκδοχή και αν διαλέξετε κατά µόνας ή συνδυασµό τους, είναι
βαρύτατες οι εθνικές σας ευθύνες. Και το λέω αυτό µε απόλυτη
συνείδηση των όρων, διότι είναι σαφές ότι το µήνυµα που στέλνετε
µε αυτήν τη συµπεριφορά ειδικά προς την Τουρκία, είναι µήνυµα
άτακτης υποχώρησης και επιβράβευσης της πολιτικής που ασκεί να
κλιµακώνει πιέσεις και προκλήσεις.
Εµµέσως -είναι βαρύ αυτό που θα πω, αλλά δεν απέχει από την
πραγµατικότητα- µε αυτήν την πολιτική στέλνετε ένα µήνυµα στη
διεθνή Κοινότητα ότι η Κύπρος πράγµατι είναι όµηρος της
στρατιωτικής υπεροπλίας της Τουρκίας και τελικά η Ελλάδα είναι
χώρα περιορισµένης κυριαρχίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς ποτέ δεν υπήρξαµε θεράποντες
των ακραίων κραυγών της εθνικιστικής εξαλλοσύνης, αλλά άλλο
τόσο δεν ανεχόµαστε και δεν θα ανεχθούµε ποτέ, την
υποχωρητικότητα και την πολιτική κατευνασµού.
Και το λέω αυτό γιατί εγκυµονείται κίνδυνος και αστάθεια στην
περιοχή µε αυτήν τη συµπεριφορά. Στο κάτω -κάτω της γραφής, για
να τελειώνω, αυτές οι συµπεριφορές δεν ταιριάζουν ούτε σ' αυτόν
τον λαό ούτε στην ιστορία του. Επιτέλους είναι ανάγκη να σταθείτε
στο ύψος των περιστάσεων, τουλάχιστον στο αίσθηµα της
υπερηφάνειάς του. Αν είναι ανάγκη να αλλάζετε πολιτική, να έχετε
το θάρρος να βγείτε και να το εξηγήσετε, τους όρους, τις
προϋποθέσεις και τις εναλλακτικές λύσεις.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
∆εν µπορείτε ούτε να κοροϊδεύετε ούτε να εξαπατάτε ούτε να
κρύβεσθε πίσω από τις ευθύνες σας.
(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας
∆ηµοκρατίας)
Θέλω να πω και κάτι ακόµη, επειδή βλέπω χέρια να σηκώνονται.
Κύριοι Υπουργοί, αντί να προσπαθείτε να απαντάτε σε εµένα, πάτε
στο πρωθυπουργικό γραφείο και πείτε στον κ. Σηµίτη ότι
υποχρέωσή του είναι να κάθεται εδώ, να ακούει τους Βουλευτές, να
ακούει τους Αρχηγούς των κοµµάτων, να εξηγεί και στην
προκείµενη περίπτωση να απολογηθεί.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της
Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υπουργός Εθνικής
Αµύνης κ. Τσοχατζόπουλος έχει το λόγο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ ησυχία. Είναι η Αίθουσα της Βουλής εδώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είµαι βέβαιος ότι όλοι µας γνωρίζουµε τη διαδικασία που ισχύει στη
Βουλή. Αν θέλησε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να
πάρει το λόγο και να κάνει µία δήλωση, ενώ είδε ότι δεν ήταν ο
Πρωθυπουργός εδώ, είναι παράλογο να απαιτεί την απάντηση
εκείνη τη στιγµή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Είχε δηλώσει πότε θα µιλήσει.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Κύριοι συνάδελφοι....
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Χειµάρα!
Παρακαλώ ησυχία. ∆εν είναι σοβαρά πράγµατα αυτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Κύριοι συνάδελφοι, να ανέχεσθε να ακούτε την
άλλη άποψη.
Εποµένως όταν έλθει ο κύριος Πρωθυπουργός, θα του απαντήσει
και εκείνος όπως νοµίζει και όπως πρέπει.
'Αρα,  δεν  υπάρχει  κανένας  λόγος  για  την  αποχώρησή  του,  η
οποία,  οµολογώ,  µε  εκπλήσσει.  ∆εν  συµβιβάζεται  µε  την
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αντίληψη της ανανέωσης και του εκσυγχρονισµού, την οποία θέλετε
να εισάγετε στο ελληνικό Κοινοβούλιο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Συµβιβάζεται η απουσία του
Πρωθυπουργού;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, δεν
είναι σωστό αυτό που κάνετε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Κύριε Βαρβιτσιώτη, φοβάµαι ότι παρασύρατε...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αν κάθε φράση που λέει
ο Υπουργός, θα πρέπει ν' ακολουθείται από διακοπή, δεν είναι
λειτουργία κοινοβουλευτική αυτή. Σας παρακαλώ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Αγαπητέ κύριε Βαρβιτσιώτη, φοβάµαι ότι
παρασύρατε για µία ακόµη φορά τον Πρόεδρό σας σε µία λάθος
επιλογή. Αυτήν την οποία πράξατε εσείς σήµερα το πρωί ή χθες -
απ'ό,τι διάβασα στα Πρακτικά- κατά τη διάρκεια της οµιλίας σας. Και
για µεν τους ανύπαρκτους και φανταστικούς αριθµούς που είπατε,
θα γίνει ανακοίνωση, για να µη χάσουµε χρόνο εδώ, για
ν'αποκαλυφθεί ότι όλα αυτά είναι ανύπαρκτα και φανταστικά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κείµενα του Προϋπολογισµού τα λένε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Τον Προϋπολογισµό τον ακούσατε. Τα νούµερα
τα είπα προηγουµένως. 'Οµως...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Βαρβιτσιώτη, θα
µε πάτε µετά στη Β' Περιφέρεια. Το κάνω σκοπίµως! Θορυβείτε. Και
εσείς δεν πρέπει να θορυβείτε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Απαντώ ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θορυβείτε και δεν είναι
σωστό αυτό που κάνετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πήρε το λόγο για να
απαντήσει στον κ. Καραµανλή και απαντάει σε µένα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, δεν θα τα
χαλάσουµε επειδή δεν σας αρέσουν αυτά που λέµε. Θα τα
ακούσετε, όπως ακούσατε τους αριθµούς προηγουµένως που
απεδείκνυαν ποια είναι η πραγµατικότητα. 'Οµως, το πρόβληµα δεν
είναι εκεί. Παρασύρατε τον Πρόεδρο της Νέας ∆ηµοκρατίας σε ένα
ατόπηµα, όµοιο µε αυτό που κάνατε εσείς. Ασκήσατε κριτική στην
Κυπριακή ∆ηµοκρατία. Και της είπατε γιατί δεν έφερε ακόµη, δεν
τοποθέθησε ακόµη τους πυραύλους S-300.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
∆εν κατάλαβα; Είναι δική σας αρµοδιότητα; Πώς συνεπάγεται µε
την υπεύθυνη στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που στα
λόγια λέτε ότι στηρίζετε την ενιαία εθνική πολιτική -στήριξη του
ενιαίου αµυντικού χώρου, του ενιαίου αµυντικού δόγµατος- και
έρχεσθε και κάνετε κριτική γιατί ακόµη η Κυπριακή ∆ηµοκρατία δεν
υλοποίησε µία συγκεκριµένη αγορά την οποία κανείς δεν
αµφισβητεί, την οποία η Κυβέρνηση στηρίζει µε αξιόπιστο και
αποτελεσµατικό τρόπο; Και έρχεσθε τώρα....
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κοινή απόφαση ήταν.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Παρακαλώ. Κύριε Βαρβιτσιώτη, κοιτάξτε,
µαταιοπονείτε. ∆εν θα πείσετε ότι ανησυχείτε για την ασφάλεια της
Κύπρου. Κύριε Βαρβιτσιώτη, εσείς ήσασταν εκείνος που είπε "ούτε
ένα στρατιώτη δεν θα στείλετε στην Κύπρο". Αυτό είπατε τότε, κύριε
Βαρβιτσιώτη! Εποµένως, δεν πείθετε αυτήν τη στιγµή.
(Θορυβος στην Αίθουσα)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Εσείς πόσους στείλατε;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Παρακαλώ, καθίστε κάτω.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Εσείς πόσους στείλατε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καθίστε παρακαλώ!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): ∆εν καταλαβαίνω. ∆εν θα πείσετε.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε....
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ! Κύριε

Μπρατάκο, είσθε τρίτος. Στην Β' περιφέρεια και εσείς, αλλά τώρα
είσθε τρίτος.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): ∆εν θα πείσετε για την αξιοπιστία σας να
υπερασπιστείτε τα εθνικά δίκαια.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
καθίστε.
Κύριε Μπρατάκο, σας παρακαλώ. Ο κ. Βαρβιτσιώτης µπορεί να
απαντήσει.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Και για να υπερασπιστείτε την ασφάλεια της
Κυπριακής ∆ηµοκρατίας.
'Οσον αφορά την τελευταία παρατήρηση του κυρίου Αρχηγού της
Νέας ∆ηµοκρατίας, πρέπει να πω το εξής: ∆ιεκδικείτε το δικαίωµα
να κάνετε κριτική στο χειρισµό των εθνικών θεµάτων από το
ΠΑΣΟΚ. Είναι δικαίωµά σας. 'Οµως, πρέπει να απολογηθείτε, διότι
στο µόνο χειρισµό εθνικού θέµατος που κάνατε, δηλαδή στο θέµα
των Σκοπίων, µας οδηγήσατε σε ήττα, ενώ εµείς στο ΠΑΣΟΚ επί
τόσα χρόνια οδηγούµε την κατάσταση ακριβώς...
(Θόρυβος, έντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας
∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν είναι κατάσταση
αυτή. ∆εν είναι εικόνα Αίθουσας της Βουλής αυτή. Καταλάβετέ το,
κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας. ∆εν είναι αυτή εικόνα
Αιθούσης Κοινοβουλίου. Καταλάβετέ το. Είναι δική σας ευθύνη αυτό
που κάνετε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Κύριε Πρόεδρε, για να τελειώνω, θα ήθελα να
κάνω σαφές ότι η ελληνική Κυβέρνηση σε συνεργασία µε την
κυπριακή Κυβέρνηση εξασφαλίζει πλήρως την µέγιστη δυνατή
αµυντική ικανότητα της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας χωρίς να φεισθεί
καθόλου κόστους, χωρίς να φεισθεί καµιάς προσπάθειας και
αναλαµβάνοντας πλήρως τις ευθύνες της πολιτικής συνεννόησης.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αφήστε, κύριοι
συνάδελφοι, να ολοκληρώσει ο Υπουργός. Σας παρακαλώ ήρεµα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Με βάση αυτήν τη θέση, εγγυάται την
υλοποίηση της πολιτικής την οποία έχουν συµφωνήσει οι δύο
κυβερνήσεις για την κάλυψη του ενιαίου αµυντικού χώρου.
ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι ουτοπία αυτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας κ.
Κληρίδης προωθεί πρωτοβουλίες οι οποίες έρχονται να ενισχύσουν
το δικαίωµα ολοκληρωµένης άµυνας από την Κυπριακή
∆ηµοκρατία. Αυτό το δικαίωµα δεν πρόκειται να το παραχωρήσουµε
ή να το θέσουµε υπό την κρίση κανενός.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Επιπλέον η Ελλάδα είναι πολύ µικρή χώρα για να δεχθεί να θέσει
υπό αµφισβήτηση αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών. 'Αλλες χώρες που επιλεκτικά
εφαρµόζουν το δίκαιο...
(Θόρυβος, διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
∆εν καταλαβαίνω τι έχετε πάθει. Γιατί δεν µας αφήνετε να
µιλήσουµε; Σας παρακαλώ, προσέξτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η σηµασία αυτού του
θέµατος, αν µη τι άλλο, επιβάλλει κάποια προσοχή. Εάν αυτό το
θέµα προσφέρεται σε θόρυβο, καλά κάνετε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Και αυτός είναι ο λόγος της δικής µας
διαφοροποίησης στον τρόπο αντιµετώπισης της αµερικανικής
επιδροµής στο Ιράκ. ∆ιότι ακριβώς εµείς εµµένουµε στο
νοµιµοποιητικό ρόλο του Συµβουλίου Ασφαλείας του Οργανισµου
Ηνωµένων Εθνών. Και στη βάση αυτή υποστηρίζουµε ότι πρέπει
όλες οι αποφάσεις να τηρούνται το ίδιο.
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Με αυτές τις θέσεις, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να απαντήσω σε αυτά
που ειπώθηκαν, ώστε να µην υπάρχει καµία αµφισβήτηση για το
πού βρίσκεται η Κυβέρνηση και για το ότι υπερασπίζει µε τον
αποτελεσµατικότερο τρόπο το δικαίωµα της Κυπριακής
∆ηµοκρατίας για άµυνα και ασφάλεια. Εγγυάται την άµυνα και την
ασφάλεια της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας...
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, αφήστε
τον να µιλήσει ελεύθερα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): .... διότι ισχύει αυτό που είπαν και ο Ανδρέας
Παπανδρέου και ο Κώστα Σηµίτης. Σε περίπτωση επίθεσης της
Τουρκίας κατά της Κύπρου αυτό ισχύει. Και επιπλέον ανοίξαµε το
δρόµο για την ένταξη της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση, που είναι ο µόνος δρόµος µε τον οποίο και σεις
συµφωνείτε και σεις αποδέχεσθε...
ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κάνετε ζηµιά στην Κύπρο µε αυτά
που λέτε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Μη φωνάζετε, κύριε συνάδελφε.
∆ιότι αυτός ο δρόµος θα οδηγήσει στην ευόδωση των αγώνων του
κυπριακού λαού.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος κ.
Μητσοτάκης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο επί
προσωπικού.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, δώστε
µου τον Κανονισµό.
Ο Κανονισµός είναι σαφής για το πότε υπάρχει προσωπικό θέµα.
∆εν υπάρχει προσωπικό θέµα και γι'αυτό δεν µπορώ να σας δώσω
το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να το
αναπτύξω για να καταλάβετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, τον κ.
Μητσοτάκη να έρθει στο Βήµα.
Θα σας διαβάσω στο µεταξύ τον Κανονισµό.
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, ελάτε στο Βήµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Τώρα µεθοδεύετε την άνοδο του κ.
Μητσοτάκη στο Βήµα για να αφαιρέσετε το λόγο από εµένα. Τα
καταφέρατε!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, κύριε Βαρβιτσιώτη.
Κύριοι συνάδελφοι, "προσωπικό ζήτηµα θεωρείται η µοµφή που
περιέχει υβριστική εκδήλωση ατοµικά εναντίον Βουλευτή... "καθώς
και απόδοση σε οµιλητή διαφορετικής γνώµης από εκείνη που
εξέφρασε".
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ακριβώς αυτό είναι.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, ο κ.
Βαρβιτσιώτης είναι έγκριτος δικηγόρος και το ξέρετε όλοι. ∆εν
χρειάζεται δικηγόρους άλλους και µάλιστα θορυβούντες, όπως
κάνετε εσείς. ∆εν τον βοηθάτε στο αίτηµά του.
Κύριε συνάδελφε, ο Κανονισµός είναι σαφής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Και σαφέστατη ήταν η παραβίασή του.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εγώ δεν αντιλαµβάνοµαι
σε αυτήν την Αίθουσα όταν έχουµε τον Κανονισµό, γιατί πρέπει να
θορυβούµε. Εγώ αυτό δεν το έχω καταλάβει ακόµη. Και ασφαλώς
όσοι µας παρακολουθούν...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Σε µένα το λέτε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ναι, και σε σας, διότι
διακόπτατε συνεχώς τον Υπουργό και δεν τον αφήνατε να µιλήσει.
Παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Και εσείς το ίδιο κάνατε όταν ήσασταν
Βουλευτής.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αφήστε τι έκανα εγώ ως
Βουλευτής. Είµαι ο Πρόεδρος του Σώµατος τώρα.

Πάντως, αν έκανα εγώ λάθος, ως Βουλευτής, δεν σηµαίνει ότι τώρα
εδώ πρέπει να επιτρέπω τα ίδια λάθη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Πρέπει να είσαστε Πρόεδρος όλου του
Σώµατος και όχι µονοµερώς.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το ξέρετε άριστα αυτό.
'Οταν τελειώσει ο κ. Μητσοτάκης, θα σας δώσω το λόγο για να πείτε
σε τι είναι διαφορετική η γνώµη που σας απεδόθη. Πάντως,
υβριστική εκδήλωση δεν υπήρξε.
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μητσοτάκη, θα σας δώσω το εικοσάλεπτο, ώστε να
µπορέσετε να αναπτύξετε εν εκτάσει την άποψή σας. Συµφωνεί το
Σώµα, υποθέτω.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα µου επιτρέψετε να αρχίσω και εγώ από τη συζήτηση αυτή και τα
προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν.
Είναι χωρίς καµία αµφιβολία απαράδεκτη και πρωτοφανής η
απουσία του Πρωθυπουργού όταν µίλησε ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Εγώ θητεύω σε αυτήν την Αίθουσα πενήντα χρόνια. ∆εν µου
συνέβη να ξαναδώ τέτοιο φαινόµενο. 'Οπως επίσης, δεν µου
συνέβη να δω Πρωθυπουργό ο οποίος να αδιαφορήσει τόσο πολύ
για την όλη συζήτηση.
Είµαι εξ εκείνων που την παρακολούθησε ολόκληρη και θεώρησα
χρέος µου να ακούσω τους Βουλευτές και νοµίζω ότι ο κ. Σηµίτης
θα είχε πάρα πολύ να κερδίσει, αν άκουγε όχι εµάς που επιτέλους
µπορεί να τον ενοχλούµε, αλλά τους Βουλευτές του δικού του
κόµµατος, πολλοί από τους οποίους µίλησαν ουσιαστικά και του
παρουσίασαν προβλήµατα, που δεν είµαι βέβαιος ότι θα έχουν
αυτήν την ευκαιρία τακτικά να τα παρουσιάζουν στον
Πρωθυπουργό τους.
Είναι κατά συνέπεια λάθος αυτό που γίνεται, πολύ περισσότερο,
αφού είναι βέβαιο ότι ο κύριος Πρωθυπουργός θα έρθει για να
κλείσει τη συζήτηση προστατευµένος από τα κουδούνια του κ.
Κακλαµάνη, ο οποίος δικαιολογηµένως θα εµποδίσει από εκεί και
πέρα οποιαδήποτε απάντηση.
Το χαρακτηριστικό αυτής της συζήτησης, κύριοι συνάδελφοι, είναι
ότι δεν γίνεται διάλογος, ότι έχουµε διάλογο κωφών, µονολόγους
που τους έχουµε συνηθίσει από τα τηλεοπτικά παράθυρα.
Βλέπω φερ'ειπείν ότι µιλάει ο κ. Βαρβιτσιώτης για το θέµα των
πυραύλων S-300, παρίσταται ο Υπουργός, µιλάει ο Υπουργός των
Εξωτερικών και δεν απαντά. Μιλάει ο Υπουργός της Εθνικής
Αµύνης και δεν απαντά. Χρειάζεται να έρθει ο Πρόεδρος του
κόµµατος για να δοθεί µια απάντηση. Σε κανένα θέµα δεν είδα να
δοθεί η απάντηση.
Και βέβαια, ο κ. Σηµίτης µπορεί να µη συµπαθεί το διάλογο, τον
κοινοβουλευτικό ιδιαίτερα. Σ'αυτό το σηµείο όµως πρέπει να πω ότι
το νέο ΠΑ.ΣΟ.Κ. µοιάζει µε το παλιό ΠΑ.ΣΟ.Κ., τα πράγµατα δεν
άλλαξαν. Αυτό όµως δε σηµαίνει ότι µπορεί να έχει την απαίτηση
αυτός µεν να απουσιάζει και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να δέχεται να του απαντά ένας αντ'αυτού
Υπουργός, τον οποίο τιµώ καθ'όλα. Αλλά, γιατί να µην έρθει ο
Πρωθυπουργός; Τι θα πάθαινε αν ήταν παρών σε αυτήν την
Αίθουσα;
Κύριοι συνάδελφοι, θα σας πω µόνο κάτι παλιό. 'Oταν πρωτοέγινε ο
στρατάρχης Παπάγος πρωθυπουργός εγώ ήµουν νεαρότατος
Βουλευτής εκείνη την εποχή και είχα κάνει µία επερώτηση για τον
Ι∆ΕΑ. Υπήρχε µεγάλη ένταση εκείνη την εποχή και το θέµα ήταν
πολύ σκληρό. Θυµάµαι ότι εγώ, νεαρός Βουλευτής τότε, αρνήθηκα
να βγω στο Βήµα, αν δεν προσήρχετο ο Πρωθυπουργός ο ίδιος για
να απαντήσει στην επερώτηση. Και ο στρατάρχης Παπάγος είχε την
ευαισθησία να έλθει για να ακούσει την επερώτηση Βουλευτών
απλών και για ένα θέµα που επιτέλους δεν ήταν ίσης σηµασίας µε
αυτά τα θέµατα που κουβεντιάζουµε σήµερα!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπω στην ουσία και θα
προσπαθήσω να είµαι όσο το δυνατόν πιο σύντοµος.
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Βρισκόµαστε ένα χρόνο πριν από την τελευταία ευκαιρία την οποία
θα έχει η Ελλάς να συµµετέχει ισότιµα στην Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση. Συνεπώς, ο Προϋπολογισµός που συζητούµε
έχει µεγάλη εθνική σηµασία. Σε αυτό συµφωνούµε όλοι και µε τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας. Αν για οποιοδήποτε λόγο αποτύχει,
το λογαριασµό δεν θα τον πληρώσει η Κυβέρνηση Σηµίτη, αλλά θα
τον πληρώσει ολόκληρος ο ελληνικός λαός.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός αυτός -το
ξέρουµε καλά όλοι πλέον σε αυτήν την Αίθουσα- στηρίζεται σε
λογιστικές αλχηµείες, ίσως λιγότερες από τα προηγούµενα χρόνια,
αρκετές πάντως για να µην εκφράζει ούτε το πραγµατικό έλλειµµα
ούτε το πραγµατικό ύψος του δηµόσιου χρέους.
Η Κυβέρνηση, προσπαθώντας να συµβιβάσει τα ασυµβίβαστα,
δηλαδή την εθνική ανάγκη να µπούµε στην Ο.Ν.Ε και τις κοµµατικές
και πολιτικές της ανάγκες εν' όψει του Συνεδρίου και των
ευρωεκλογών που έρχονται τον επόµενο χρόνο, πραγµατοποιεί τις
ελάχιστες δυνατές διαρθρωτικές αλλαγές. Προσπαθεί, βλέπετε, να
ενοχλήσει όσο µπορεί λιγότερο τα συντεχνιακά συµφέροντα και τα
µεγαλοσυµφέροντα που τη στηρίζουν!
Μια πρώτη µατιά στον Προϋπολογισµό αρκεί, για να διαπιστώσει
κανείς ότι η Κυβέρνηση ήδη από φέτος χαλαρώνει επικίνδυνα την
ούτως ή άλλως ανεπαρκή προσπάθεια την οποία έχει αναλάβει. Το
είπαν και προηγούµενοι οµιλητές, θα το ξαναπώ κι εγώ, διότι είναι
αναµφισβήτητο ότι το πρωτογενές πλεόνασµα ως στόχο έχει -που
και αυτός ο στόχος θα είναι αµφίβολο αν θα πραγµατοποιηθεί- να
αυξηθεί µόλις κατά 6% φέτος -δηλαδή τον χρόνο που έρχεται- ενώ
είχε στόχο να αυξηθεί κατά 51% το 1998. Συγκρίνετε το 6% µε το
51%! Το δηµόσιο χρέος της γενικής κυβέρνησης, το οποίο
υποτίθεται ότι πρέπει να µειώνεται δυναµικά για να τηρείται το
κριτήριο του Μάαστριχτ, φέτος θα µείνει ουσιαστικά αµετάβλητο.
Είναι τελείως οριακή η επιδιωκόµενη µεταβολή, άλλο το τι θα γίνει
στην πράξη!
Το γεγονός ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ, ως κόµµα, υποτάσσει τις ανάγκες της
εθνικής µας οικονοµίας στις κοµµατικές του ανάγκες, δεν είναι
βέβαια, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ, κάτι καινούριο. Αυτό έφερε
την καταστροφή της δεκαετίας του 1980, κάτι που το οµολογεί
πλέον το σηµερινό εκσυγχρονιστικό ΠΑ.ΣΟ.Κ. Εκεί οφείλεται και η
αποτυχία µας να συµµετάσχουµε στην Ο.Ν.Ε από την πρώτη φάση,
κάτι που θα ήταν σίγουρο αν είχε µείνει στην κυβέρνηση η Νέα
∆ηµοκρατία.
Προσπαθώντας να αποσείσουν τις ευθύνες τους ο κ. Παπαντωνίου
και ο κ. Σηµίτης, επιχειρούν να ρίξουν το βάρος στην κυβέρνηση
του 1990-1993. Είναι ντροπή αυτό που κάνουν, κύριοι συνάδελφοι.
Και απέδειξαν ότι είναι απάτη αυτήν την οποία επιχειρούν!
Αν η Κυβέρνηση εκείνη, η δική µας κυβέρνηση, είχε µείνει στην
εξουσία, δεν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι η Ελλάς θα βρισκόταν
από την πρώτη φάση µέσα στην Ο.Ν.Ε.
'Ολοι γνωρίζουν ότι η προδοσία του Αντώνη Σαµαρά και η
ανατροπή της Κυβέρνησης µε τη συνεργασία των διαπλεκοµένων -
το οµολογεί ο ίδιος ο κ. Παπαντωνίου ότι για τον Ο.Τ.Ε πέσαµε-
έγινε τη στιγµή που προχωρούσαν ταχύτατα οι µεγάλες
διαρθρωτικές αλλαγές -αποκρατικοποίησης, αυτοχρηµατοδότηση
και εξυγίανση του δηµοσίου- που θα έδιναν, αν είχαν ολοκληρωθεί,
έστω και κατά τη διάρκεια της υπολοίπου τετραετίας, άλλη όψη στη
σηµερινή Ελλάδα.
Αντίθετα, µετά το 1993 οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ προχώρησαν -
και αυτό είναι το δράµα- παρά τα µεγάλα λόγια περί
εκσυγχρονισµού, σε διεύρυνση του κράτους.
'Εχω ένα εντυπωσιακό επίσηµο στοιχείο που δηµοσιεύθηκε στον
Τύπο και το οποίο θα ήθελα να καταθέσω στη Βουλή κυρίως για
τους κυβερνητικούς Βουλευτές. Με βάση τα στοιχεία του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ,
την περίοδο 1989-1993 µειώθηκαν οι απασχολούµενοι στο δηµόσιο
τοµέα εν γένει, δηλαδή οι δηµόσιοι υπάλληλοι, οι υπάλληλοι των
∆ΕΚΟ, οι υπάλληλοι κρατικών τραπεζών και προβληµατικών κατά
πενήντα πέντε χιλιάδες άτοµα. Αντίθετα στην τετραετία του ΠΑΣΟΚ

που ακολούθησε αυξήθηκαν κατά τριάντα χιλιάδες. Αυτό τα λέει
όλα.
Φέροντας όλες αυτές τις αµαρτίες, δεν είναι περίεργο ότι ο κ.
Παπαντωνίου προσπαθεί και σήµερα να επιχειρήσει να κρατηθεί
στα όσα λέει ότι συνέβησαν το 1993.
∆υστυχώς είµαι υποχρεωµένος να πω άλλη µια φορά ότι
πλαστογραφεί χωρίς δισταγµό την πραγµατικότητα. Τον Ιούλιο του
1995, δηλαδή περίπου δύο χρόνια από τότε που εµείς είχαµε
παραδώσει την εξουσία, µετά από τέσσερις διαδοχικές αλλαγές το
Υπουργείο της Εθνικής Οικονοµίας, ο κ. Παπαντωνίου και αφού
άρχισε από το 11,4% του ελλείµµατος ως ποσοστού του
ακαθαρίστου εθνικού εισοδήµατος, στο συµπέρασµα ότι το έλλειµµα
ήταν 12,1%. 'Αρχισε από το 11,4% και ανέβηκε τους πρώτους
δεκαοκτώ µήνες στο 12,1%. ∆εν δίστασε όµως και ένα χρόνο
αργότερα τον Ιούλιο του 1996, τριάµισι χρόνια αφότου είχαµε φύγει
εµείς, στο εξαµηνιαίο δελτίο του ΥΠΕΘΟ ανεκάλυψε, λέει, ότι
έλειπαν από το 1993 άλλα πεντακόσια δισεκατοµµύρια
(500.000.000.000) και ανέβασε το έλλειµµα στο 14,2%. Είναι
πρωτοφανείς µέθοδοι απαράδεκτοι που αποτελούν ντροπή για τον
πολιτικό µας βίο. Το λέω για να το ακούσει ο κ. Σηµίτης, ο οποίος
απουσιάζει διότι ο κ. Παπαντωνίου το έχει επιχειρήσει και επιµένει
ακόµη να το θυµίζει.
Αλλά, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, η πλαστογραφία αυτή η
τελευταία, έγινε στην κατάλληλη ώρα. Η πιο τερατώδης έγινε στις
παραµονές των εκλογών του 1996, έτος εκλογικών παροχών, κατά
τη διάρκεια του οποίου εν αντιθέσει µε ό,τι φαίνεται να πιστεύει ο
συµπαθής συνάδελφος εισηγητής της Πλειοψηφίας, ο οποίος είπε
ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και στις εκλογές δεν έκανε πολιτική παροχών,
έδωσε εκατόν εξήντα πέντε δισεκατοµµύρια (165.000.000.000)
περισσότερα όπως η ίδια η Κυβέρνηση οµολογεί απ' ό,τι είχε
προϋπολογίσει. Και αυτό για το στενότερο δηµόσιο τοµέα, για να µη
µιλήσω για το όργιο των παροχών που έγινε στον ευρύτερο
δηµόσιο τοµέα όπου εδόθησαν ανεξέλεγκτες χωρίς να υπάρχει
κανένας έλεγχος αυξήσεις από 20% έως 50% στους "ηµετέρους".
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναγκάστηκα να αναφερθώ
εκτεταµένα στις αµαρτίες του ΠΑΣΟΚ όχι µόνο γιατί αυτές µας
άφησαν έξω από την πρώτη φάση της ΟΝΕ, όσο κυρίως γιατί οι
αµαρτίες του παρελθόντος µας καταδιώκουν και θα µας
καταδιώκουν ως ερινύες πολλά χρόνια ακόµα.
Θα σας έχω κουράσει ίσως, µιλώντας τα τελευταία χρόνια για το
αφανές έλλειµµα. Μίλησα για πρώτη φορά -είπα κάτι καινούριο
εκείνη την εποχή-για το αφανές έλλειµµα όταν συνεζητείτο ο
προϋπολογισµός του 1996 και απέδειξα µε αριθµούς ότι -έκτοτε το
απέδειξα µε αριθµούς- τα τελευταία είκοσι περίπου χρόνια από το
1980 µέχρι σήµερα το 40% των δηµοσίων ελλειµµάτων
δηµιουργήθηκαν εκτός προϋπολογισµού χωρίς την έγκριση του
λαού, χωρίς τη δική σας έγκριση συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, που
εκφράζετε το λαό.
Σήµερα η Κυβέρνηση δειλά-δειλά αρχίζει να παραδέχεται εν µέρει
αυτήν τη θλιβερή πραγµατικότητα. Και µάλιστα στο φετινό
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της έκθεσης µια κατάσταση που αναφέρεται σε συσσώρευση χρεών
για λογαρισµό τρίτων. Αυτό είναι το αφανές έλλειµµα το οποίο
ανέρχεται -αυτό που αναφέρει στον Προϋπολογισµό της- σε οκτώ
τρισεκατοµµύρια (8.000.000.000.000). Αυτό όµως είναι το αφανές
έλλειµµα που ούτως ή άλλως έχει περάσει στο επίσηµο δηµόσιο
χρέος. Το πρόβληµα πλέον δεν είναι αυτό. Το πρόβληµα είναι τι
γίνεται πέραν αυτού. Τι άλλο είναι εκείνο το οποίο ακόµα δεν έχει
περάσει; Και τι είναι το τρέχον αφανές έλλειµµα που δηµιουργείται;
Είναι  κωµικοτραγικό  αυτό  που  συµβαίνει  σήµερα.  Το  ότι  το
έλλειµµα  εξακολουθεί  να  δηµιουργείται,  το  οµολογεί  η  ίδια  η
Κυβέρνηση.  Γιατί  ο  Προϋπολογισµός,  τον  οποίο  συζητούµε,
του  1999  αναφέρει  ότι  θα  χορηγηθούν  δάνεια  µε  εγγύηση  του
δηµοσίου  στον  ΟΣΕ,  τον  ΟΑΣΑ,  το  ΙΚΑ,  τον  ΟΓΑ  και  την
ΕΡΤ  ύψους  διακοσίων  εβδοµήντα  ένα  δισεκατοµµυρίων
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(271.000.000.000) δραχµών. 'Εχει κανείς σας αµφιβολία ότι αυτά
δεν είναι δάνεια που θα επιστραφούν, αλλά είναι έλλειµµα το οποίο
προστίθεται στο δηµόσιο χρέος; Είναι µια σκαστή περίπτωση που
δείχνει τι γίνεται πίσω από τα βλέµµατα του κόσµου, πίσω από το
προσκήνιο, χωρίς ο κόσµος να το καταλαβαίνει.
Η υπό κατάρρευση Ολυµπιακή, σύµφωνα µε όσα γράφει ο Τύπος,
αναζητά να αγοράσει µε εγγύηση του δηµοσίου αεροπλάνα ενός
δισεκατοµµυρίου δολαρίων περίπου. ∆εν τις κάνουν τα µπόιγκ, τα
τζάµπο, τα οποία άλλες µεγάλες εταιρείες τα επισκευάζουν για να τα
χρησιµοποιήσουν χωρίς µεγάλη δαπάνη, θέλει να αγοράσει
καινούρια αεροπλάνα.
Το έλλειµµα της Αγροτικής Τραπέζης της Ελλάδος είναι ανέλεγκτο.
Τα νοσοκοµεία του ΕΣΥ έχουν απλήρωτους προµηθευτές. Τα
ελλείµµατα των ασφαλιστικών ταµείων γενικότερα, αλλά και των
ασφαλιστικών ταµείων του ΟΤΕ και της ∆ΕΗ, ιδίως µετά την
καθήλωση των τιµολογίων, µεγαλώνουν και κινδυνεύει να
καταπιούν αυτούς τους δύο οργανισµούς.
'Ολα αυτά έρχονται να προστεθούν στο ήδη τεράστιο δηµόσιο
χρέος και στο τροµακτικό αφανές χρέος του ασφαλιστικού µας
συστήµατος που είναι κάτι τελείως ξεχωριστό. 'Ολα αυτά είναι το
δυσβάστακτο βάρος το οποίο αφήνουµε στα παιδιά και στα εγγόνια
µας, άσχετα αν θα µπούµε ή όχι στην ΟΝΕ, γιατί επικρατούν σ'
αυτήν τη χώρα τα συντεχνιακά και τα οργανωµένα συµφέροντα.
Παρακολούθησα µε πολύ ενδιαφέρον τον κ. Μαντέλη. Ο Υπουργός
Μεταφορών και Επικοινωνιών µας επετέθη λαύρος, σχεδόν
υβριστικά. Μας είπε πάλι ότι ξεπουλούµε. Ξαναγύρισε στην
ατµόσφαιρα του 1993. Εγώ, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
απόρησα. Ο κύριος Μαντέλης δεν φταίει σε τίποτα ο άνθρωπος.
Πιθανώς αυτά που λέει, τα πιστεύει κιόλας. Το ενδιαφέρον όµως
είναι ότι αυτόν τον άνθρωπο διάλεξε ο κ. Σηµίτης για να κάνει τις
βαθιές διαρθωτικές τοµές στον πιο ευαίσθητο τοµέα των µεταφορών
και επικοινωνιών. Και θέλετε µετά απ' αυτό η Κυβέρνηση αυτή να
προκόψει;
Η δική µας κυβέρνηση, κύριοι συνάδελφοι, έκανε µια προσπάθεια
ηρωϊκή για να εξυγιάνει το αφανές χρέος και να περιορίσει τη
γάγγραινα των ανεξέλεγκτων εγγυήσεων του δηµοσίου.
Εδώ θα ήθελα να σηµειώσω ότι, χωρίς να το θέλει ίσως, αυτή την
επιτυχία την οµολογεί ο κ. Παπαντωνίου στον Προϋπολογισµό. Στη
σελίδα 171 σηµειώνει ότι το 1989 παραλάβαµε ανεξόφλητο
υπόλοιπο χρεών εγγυηµένων από το δηµόσιο που έφθανε στα 26%
του ΑΕΠ και το 1993 το παραδώσαµε στην κυβέρνηση Παπανδρέου
σε ποσοστό 10%. ∆ηλαδή από 26% το µειώσαµε στο 10% και
ελέγξαµε όσο µπορούσαµε και το τρέχον έλλειµµα. Ο αριθµός αυτός
και η οµολογία αυτή αποτελεί για µένα την καλύτερη αναγνώριση.
Εµείς δεν δώσαµε πρόσθετες εγγυήσεις, όσο µας ήταν δυνατόν, δεν
δώσαµε καθόλου πιστεύω, και το τρέχον έλλειµµα στο δηµόσιο
τοµέα το µειώσαµε και προσπαθήσαµε να δηµιουργήσουµε
πρωτογενές πλεόνασµα. Καλέσαµε το λαό σε θυσίες, του είπαµε
την αλήθεια και αναλάβαµε το κόστος το οποίο αν θέλετε το
πληρώσαµε στο τέλος και µε τις εκλογές.
Επειδή έζησα από πρώτο χέρι αυτό το πρόβληµα, αγανακτώ όταν
βλέπω την αδυναµία αυτής της Κυβέρνησης να βάλει το κοµµατικό
της συµφέρον σε δεύτερη µοίρα και να κάνει πράγµατι τις βαθιές,
οδυνηρές, διαρθρωτικές τοµές.
Γιατί δεν αποφασίζει επιτέλους -θα βαρεθήκατε να µε ακούτε να το
λέω- να φέρει ένα νοµοσχέδιο να απαγορεύσει στην Κυβέρνηση να
δίνει εγγυήσεις; Να δώσει αυτό το δικαίωµα µόνο στην Εθνική
Αντιπροσωπεία, που αυτή µόνο µπορεί να το έχει.
Αγανακτώ δε γιατί και στο τέλος-τέλος η διαχείριση η οποία γίνεται
είναι απαράδεκτη, όχι µόνο από πλευράς δαπανών, αλλά και από
πλευράς κατανοµής των δαπανών.
Η εισοδηµατική πολιτική δεν είναι ενιαία, κύριοι συνάδελφοι.
Υπάρχουν αδικίες µέσα στα πλαίσια της εισοδηµατικής πολιτικής
και έχω πει πολλές φορές ότι όταν όλη η Βουλή ικέτευε την
Κυβέρνηση να δώσει πενήντα δισεκατοµµύρια (50.000.000.000)
δραχµές παραπάνω για να φτιάξει ένα παραδεκτό µισθολόγιο για

τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις και την Αστυνοµία, έπρεπε η Κυβέρνηση να
το δεχθεί και όχι να διαθέτει πολλαπλάσια για τις προβληµατικές,
για τους Κολλάδες και την Ολυµπιακή.
Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω µερικές συγκεκριµένες
παρατηρήσεις:
Η πρώτη παρατήρηση είναι ότι δεν µπορώ ποτέ να συµφωνήσω µε
µία πολιτική, η οποία δεν λαµβάνει υπόψη της τις οικονοµικές
συνέπειες των όποιων αποφάσεων.
Προσωπικά υποστηρίζω τις δαπάνες για τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις και
για το πρόγραµµα των εξοπλισµών. Η δική µου Κυβέρνηση
µερίµνησε και πέτυχε να υπάρξει µία λογική, συνεχής και
αποτελεσµατική ενίσχυση από πλευράς εξοπλισµών και των τριών
κλάδων.
Ανατριχιάζω όµως αναγιγνώσκοντας τις εφηµερίδες, ευτυχώς
σήµερα ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης προσδιόρισε το ποσόν, αλλά
γράφτηκαν για πέντε, έξι και µερικοί έγραψαν επτά
τρισεκατοµµύρια. Εάν αυτό συµβαίνει, χάσαµε το αίσθηµα του
µέτρου. Πρώτα, περιµένατε πέντε χρόνια ή τρία χρόνια, χωρίς να
κάνετε καµία προµήθεια και τώρα βιάζεσθε να διαθέσετε χρήµατα,
σαν να είχαµε απεριόριστες δυνατότητες.
Οι εξοπλισµοί πρέπει να γίνονται µε φρόνηση και µέτρο. Οι
προµήθειες δεν µπορεί να είναι αυτοσκοπός ούτε να αποτελούν
αντικείµενο οιωνδήποτε πιέσεων εσωτερικών ή εξωτερικών.
Τα λέω αυτά γιατί οι παροικούντες την Ιερουσαλήµ γνωρίζουν ότι
και για τις προµήθειες αυτές, µεταξύ των διαπλεκοµένων, µαίνεται
ήδη µάχη για το ποιος θα τις πρωτοπάρει.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Πρέπει ακόµη να σηµειώσω ότι είναι ανάγκη να τηρούνται οι τυπικές
διαδικασίες που προβλέπονται από τους νόµους και ότι στο
περίφηµο θέµα των αντισταθµιστικών, θα πρέπει να είµαστε
ιδιαίτερα προσεκτικοί.
Προτείνω, επειδή το θέµα αυτό δεν επιτρέπεται να συζητηθεί
δηµόσια, να γίνει µία ειδική κεκλεισµένων των θυρών συνεδρίαση
της Επιτροπής Εθνικής Αµύνης και Εξωτερικών, ώστε να καταστεί
δυνατή η συζήτηση, την οποία είµαι βέβαιος ότι θα δεχθεί ο κύριος
Υπουργός Εθνικής Αµύνης και µου δήλωσε ήδη ότι δέχεται ο
Πρόεδρος της Επιτροπής ο κ. Κάρολος Παπούλιας.
Κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς ο χρόνος δεν µου επιτρέπει, αλλά θα
ήθελα να προσθέσω επιγραµµατικά ότι κατηγορώ την Κυβέρνηση,
γιατί δεν έλαβε τα µέτρα που έπρεπε για να αντιµετωπίσει το
λαθρεµπόριο των υγρών καυσίµων και το λαθρεµπόριο του
οινοπνεύµατος. Οµολόγησε ο Υφυπουργός ότι το µισό οινόπνευµα
που καταναλίσκεται στην Ελλάδα είναι λαθραίο.
Ο κ. Παπαληγούρας µίλησε στην καλή του οµιλία γενικότερα για την
διαφθορά. Εγώ το εντοπίζω σε αυτά τα δύο γιατί έχουν ιδιαίτερη
µορφή.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η τρίτη παρατήρηση, µε την οποία θα τελειώσω τις γενικές µου
παρατηρήσεις είναι ότι η απορρόφηση των κοινωνικών πόρων, που
είναι το αιτούµενο αυτήν την ώρα, γιατί αυτό µας οδηγεί πλέον σε
µια πρόσθετη δυσχέρεια τώρα που οι σοσιαλιστές της Ευρώπης
θέλουν να µειώσουν τη βοήθεια προς τις φτωχότερες χώρες, δεν
απορροφούµε τις πιστώσεις και διότι δεν έχουµε την εθνική
συµµετοχή.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε,
ολοκληρώστε σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Και εις τον φετινό
Προϋπολογισµό, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω µε αυτό,
µεταφέρθηκαν ήδη τετρακόσια εξήντα δύο δισεκατοµµύρια
(462.000.000.000)  δραχµές  υπό  τον  ωραίο  τίτλο  "αύξηση
µετοχικού  κεφαλαίου" στις ∆ΕΚΟ, εις βάρος των δηµοσίων
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επενδύσεων.
Κύριοι συνάδελφοι, µια φράση µόνο για να πω τι θα συµβεί όταν θα
µπούµε στην ΟΝΕ. Ο κ. ∆ραγασάκης το έθεσε το θέµα. Θα άξιζε µια
µέρα να κάνουµε συζήτηση γύρω από αυτό.
'Ενα πράγµα είναι βέβαιο, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ., ότι από
εκείνη τη στιγµή και πέρα όλο το έλλειµµα είτε είναι αυτό που
υπολογίζει σήµερα η Ευρώπη είτε είναι αυτό που δεν υπολογίζει, θα
µετατραπεί σε ΕURO, σε σκληρό νόµισµα. ∆εν θα έχουµε τη
δυνατότητα να ασκήσουµε νοµισµατική πολιτική και θα πέσει στο
κεφάλι µας.
Είναι, κατά συνέπεια, ανάγκη να δούµε το πραγµατικό πρόβληµα
της οικονοµίας και αυτό σηµαίνει ότι είναι ανάγκη να καταλάβουµε
ότι πρέπει να πούµε στον ελληνικό λαό την αλήθεια, ότι πρέπει να
του ζητήσουµε θυσίες, ότι δεν µπορούµε να ζητούµε περισσότερα
απ' αυτά τα οποία έχουµε, ότι πρέπει να εργαστούµε περισσότερο
και να ζητούµε λιγότερα, διότι αλλιώς στον αµείλικτα ανταγωνιστικό
κόσµο και στην ανταγωνιστική ενωµένη Ευρώπη, η Ελλάς δεν θα
έχει καµία τύχη.
Αυτό είναι εκείνο, το οποίο η Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη δεν είναι σε
θέση να κάνει και γι' αυτό πιστεύω ότι το γεγονός ότι
προδιαγράφτηκε η πορεία της, όπως τα πράγµατα φαίνονται, είναι
ευχάριστο για τον τόπο. Κάτι καλύτερο θα βγει για τη χώρα µας
µετά το σηµερινό ΠΑ.ΣΟ.Κ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, το λόγο σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, θα
δώσω το λόγο για ένα λεπτό στον κ. Βαρβιτσιώτη και αφού εξηγήσει
το προσωπικό του θέµα, το οποίο κατά τη γνώµη µου δεν
υφίσταται, αλλά θα τον ακούσουµε τον κ. Βαρβιτσιώτη, εν συνεχεία
θα δώσω το λόγο σε σας, κύριε Υπουργέ, για πέντε λεπτά για να
απαντήσετε. Ακολουθεί ο κ. Λαλιώτης, ο Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων. 'Εχουν ζητήσει το λόγο, όπως ...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Κύριε Πρόεδρε,
έχω ζητήσει το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ναι, κύριε
Κωνσταντόπουλε, το είχα πει από χθες. Θα πρωτολογήσει ο κ.
Κωνσταντόπουλος και η κ. Παπαρήγα, θα δευτερολογήσει ο κ.
Τσοβόλας και θα προχωρήσουµε. 'Οπως έχουµε µετρήσει το
χρόνο, δυστυχώς δεν υπάρχει χρόνος για άλλους οµιλητές από το
Σώµα.
Παρακαλώ όσοι θα λάβουν το λόγο...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Κύριε Πρόεδρε ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Καψή, λυπάµαι.
Ακριβώς εσείς θα µιλούσατε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Μια λέξη µόνο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Λυπάµαι, κύριε Καψή,
σας παρακαλώ.
Ελπίζω τουλάχιστον, όσοι θα λάβουν το λόγο ότι µπορεί να
αφαιρέσουν κάτι απ' αυτά που θα πουν, για να µην ξεπεράσουµε
την δωδεκάτη νυχτερινή.
Μπορείτε να ελπίζετε όµως µήπως µέχρι το τέλος αφήσει κάποιος
πέντε λεπτά και για σας, κύριε Καψή.
Ο κ. Βαρβιτσιώτης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ο κύριος Υπουργός Εθνικής Αµύνης...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας απέδωσε άλλη
άποψη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: ∆ιαστρέβλωσε δήλωσή µου, που έγινε
το 1993, µε την οποία δήλωση ηρνούµην να παραβιάσω αποφάσεις
του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών. Και είναι
εσκεµµένη η σηµερινή διατύπωση από τον κύριο Υπουργό.
Σήµερα ο κύριος Υπουργός, ενώ εγώ αρνήθηκα την παραβίαση των
αρχών του Συµβουλίου Ασφαλείας και των αποφάσεων του

Συµβουλίου Ασφαλείας, απεδείχθη διαπρύσιος κήρυκας της
εφαρµογής των αποφάσεων του Συµβουλίου Ασφαλείας. Ο ίδιος το
είπε.
Πέραν αυτού, κύριε Πρόεδρε, απέφυγε επιµελώς να αναφερθεί στην
πολιτική όλων των κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας από τον
Κωνσταντίνο Καραµανλή έως τον Κώστα Μητσοτάκη. Είναι
πολιτική, την οποία είχα εκφράσει κι εγώ επανειληµµένως.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν είναι άλλη άποψη.
Το πρώτο είναι άλλη άποψη. Αυτό δεν χρειάζεται τώρα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Χρειάζεται, διότι απέφυγε εσκεµµένα
να το πει. Και είχαµε δηλώσει όλες οι κυβερνήσεις, ότι οποιαδήποτε
ενέργεια εναντίον της Κύπρου από την Τουρκία, θα αποτελέσει
casus belli για την Ελλάδα. 'Ολα αυτά τα ξέχασε.
Κύριε Πρόεδρε, λυπάµαι. 'Υστερα απ' αυτήν την τοποθέτηση του
κυρίου Τσοχατζόπουλου, ανησυχώ ακόµη περισσότερο, διότι είναι
Υπουργός Εθνικής Αµύνης.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ο κ. Βαρβιτσιώτης είπε ότι, ενώ είχε δηλώσει το 1993
ότι η Ελλάδα θα σεβαστεί τις αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας
των Ηνωµένων Εθνών, ο κύριος Υπουργός Εθνικής Αµύνης του
απέδωσε άλλη άποψη.
Εγώ και όλοι σας ακούσατε απόψε τον Υπουργό Εθνικής Αµύνης,
τον κ. Τσοχατζόπουλο. Νοµίζω ότι επί της ουσίας δεν υπάρχει
θέµα, διότι αµφότεροι αναφέρονται στο σεβασµό των αποφάσεων
του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών.
Το πλέον θετικό, κατά τη γνώµη µου, είναι ότι αµφότεροι
υποστηρίζουν ότι οποιαδήποτε προσβολή εναντίον της κυριαρχίας
της κυπριακής ∆ηµοκρατίας αποτελεί casus belli για την Ελλάδα.
Νοµίζω ότι πρέπει να σταθούµε σ' αυτό το θετικό σηµείο. ∆εν
υπάρχει προσωπικό θέµα.
∆ίνω το λόγο στον κ. Παπαντωνίου για πέντε λεπτά, για να
απαντήσει προφανώς στον Πρόεδρο κ. Μητσοτάκη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω κατ' αρχήν να
σηµειώσω κάτι θετικό στην παρέµβαση του πρώην Πρωθυπουργού
του κ. Μητσοτάκη.
Προσέθεσε και τη δική του φωνή σε κάτι που προκύπτει σαν µία
οµόφωνη άποψη αυτής της Εθνικής Αντιπροσωπείας απ' όλα τα
κόµµατα, ότι ουδείς πλέον αµφισβητεί την επιτυχία της κυβερνητικής
πολιτικής να οδηγήσει την Ελλάδα στην Οικονοµική και Νοµισµατική
'Ενωση της Ευρώπης σε ένα χρόνο. Και θεωρώ ότι αυτή η
σύµπτωση απόψεων είναι ένα θετικό στοιχείο αναµφίβολα, το οποίο
προκύπτει από όλη αυτήν τη διαδικασία της συζήτησης. Και επίσης,
εξηγεί την αγωνία ορισµένων εισηγητών της Νέας ∆ηµοκρατίας να
εφεύρουν επιχειρήµατα για να αντιπολιτευθούν την Κυβέρνηση.
Θέλω, όµως, να σχολιάσω πολύ σύντοµα τρία θέµατα, τα οποία
έθιξε ο πρώην Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Το πρώτο αφορά το πρωτογενές πλεόνασµα, όπου παρατήρησε ότι
δεν υπάρχει αύξηση του πλεονάσµατος φέτος σε σχέση µε πέρσι.
Η απάντηση είναι απλή. ∆εν υπάρχει πρόθεση της Κυβέρνησης -
ούτε είναι εγγεγραµµένο στο δικό µας πρόγραµµα- για παραπέρα
αύξηση του πρωτογενούς πλεονάσµατος. Το πρωτογενές
πλεόνασµα της χώρας, δηλαδή οι φόροι µείον τις δαπάνες, είναι
πλέον στο ύψιστο σηµείο σε όλη την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Φθάσαµε
στο 6,1% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος, δεν χρειάζεται να
πάµε παραπέρα. Περαιτέρω βελτίωση στο έλλειµµα θα προκύψει,
όπως εξήγησα, από µείωση των τόκων, διότι οι τόκοι είναι ακόµη
πάρα πολύ υψηλοί.
Η Ελλάδα πληρώνει σε τόκους ακόµα και φέτος γύρω στο 9% του
εθνικού της εισοδήµατος, ενώ η Ιταλία και το Βέλγιο µε παραπάνω
χρέος  πληρώνουν  7%.  'Αρα,  η  βελτίωση  δεν  θα  προέλθει  από
περαιτέρω  αύξηση  πρωτογενών  πλεονασµάτων.  ∆εν  θα
υπάρχουν  νέοι  φόροι.  ∆εν  θα  υπάρχει  περαιτέρω  µείωση
δαπανών.  Η  βελτίωση  θα  προέλθει  µέσα  από  µείωση  των
τόκων  και  η  µείωση  των  τόκων  θα  γίνει  µέσα  από  τη
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µείωση των επιτοκίων, στην οποία αναφέρθηκα εκτεταµένα.
∆εύτερον, λογιστικές προσαρµογές. Εξήγησα ήδη χθες ότι έγιναν
στη διάρκεια της τελευταίας πενταετίας πολλές λογιστικές
προσαρµογές-εναρµονίσεις στους ευρωπαϊκούς εθνικούς
λογαριασµούς.
∆ιαµαρτύρεται ο κ. Μητσοτάκης ότι τάχα το 1993 αδικήθηκε από
αυτές τις προσαρµογές. Η απάντηση που δίνω είναι ότι, αν προτιµά
να πάρουµε ως έτος βάσης εκκίνησης το 1992, πάλι θα πέσουµε σε
ανάλογα νούµερα. 'Οχι 13,8% του ΑΕΠ, θα πάµε στο 12,8% που
ήταν το 1992.
Εγώ συµφωνώ να ξεκινάµε από το 1992 και όχι από το 1993 στο
µέτρο που και το ΠΑ.ΣΟ.Κ., αν θέλετε, έχει κάποια µικρή ευθύνη,
στο µέτρο ότι κυβέρνησε και αυτό δύο µήνες. Αλλά το βέβαιο είναι
ότι είτε πάρουµε το 1993 είτε πάρουµε το 1992, το έλλειµµα της
Γενικής Κυβέρνησης της Ελλάδας ήταν δυσθεώρητο επί Νέας
∆ηµοκρατίας, γύρω στο 13%. 'Ηταν 12,8% το 1992 και 13,8% το
1993. Και κατά τούτο σε τίποτα δεν αλλάζει η τεράστια βελτίωση
που επιτεύχθηκε στην πενταετία του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος από το 13% τότε στο 2% φέτος.
'Ερχοµαι σε ένα άλλο θέµα που είναι, επίσης, σηµαντικό και το έχει
θέσει -και δικαίως- ο κ. Μητσοτάκης σε πολλές παρεµβάσεις του. Το
θέµα του αφανούς χρέους: Καταπτώσεις εγγυήσεων, νέες
εγγυήσεις, ανεξόφλητα υπόλοιπα.
Εγώ δεν θέλω να αµφισβητήσω ότι έγινε κάποια πρόοδος στη
διάρκεια της τετραετίας της Νέας ∆ηµοκρατίας. Η µεγαλύτερη όµως,
πρόοδος έγινε στη διάρκεια της δικής µας πενταετίας. Οι
καταπτώσεις εγγυήσεων έχουν µειωθεί στο 0,6% του ΑΕΠ σε σχέση
µε 3,5% περίπου επί Νέας ∆ηµοκρατίας. Οι νέες εγγυήσεις είναι
περίπου µηδενικές 0,3% του ΑΕΠ σε σχέση µε περίπου 2% στη
Νέα ∆ηµοκρατία, και το ανεξόφλητο αφανές χρέος έπεσε στο 6%
του ΑΕΠ σε σχέση µε γύρω στο 19% µε 10% στη Νέα ∆ηµοκρατία.
Και καταλήγω στο λεπτό που µου αποµένει. ∆ιερωτήθηκε ο κ.
Μητσοτάκης κατά πόσον αυτή η Κυβέρνηση προχωράει θαρραλέα
στο δρόµο των διαρθρωτικών αλλαγών.
Υπάρχουν τρία στοιχεία στη δική µας πολιτική που πρέπει να
ληφθούν πάρα πολύ σοβαρά υπόψη από σας, κύριοι της Νέας
∆ηµοκρατίας. Εµείς προχωρούµε σε διαρθρωτικές αλλαγές υπό
τρεις προϋποθέσεις:
Η πρώτη είναι η κοινωνική συναίνεση. ∆εν βιάζουµε τη θέληση της
κοινωνίας. Συµβαδίζουµε µε την κοινωνία µέσα από διαδικασίες
διαλόγου και συναίνεσης.
∆εύτερον, τηρούµε ευλαβικά κανόνες διαφάνειας, διότι εµείς κάναµε
επτά µετοχοποιήσεις σε οκτώ µήνες και δεν ακούστηκε απολύτως
τίποτα. Ούτε καν ερωτήσεις στη Βουλή δεν έγιναν, και πολλώ
µάλλον δεν ασχολήθηκε η δικαιοσύνη.
'Ολοι αναγνώρισαν ότι πουλήσαµε σε καλές τιµές µε απόλυτη
διαφάνεια, διασφαλίζοντας απόλυτα το δηµόσιο συµφέρον.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: 'Οχι κι έτσι!
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Τέλος, αποτελεσµατικότητα.
Είπε κάποιος ότι καθυστερήσαµε να τηρήσουµε τον κανόνα, µία
ιδιωτικοποίηση το µήνα.
Απάντησα χθες. Στις δεκατρείς αλλαγές, τις οποίες επανέφερα στην
οµιλία µου, επτά είναι µετοχοποιήσεις και ιδιωτικοποιήσεις. Σε οκτώ
µήνες πραγµατοποιήσαµε επτά ιδιωτικοποιήσεις, όχι µία το µήνα,
αλλά µία στις τριάντα πέντε ηµέρες. Αν αυτό είναι το πρόβληµα της
Νέας ∆ηµοκρατίας, νοµίζω ότι ο καθένας καταλαβαίνει, πόσο
σοβαρή είναι η βάση της κριτικής σας.
Τέλος, η Κυβέρνηση και ο λαός αντιλαµβάνεται πάρα πολύ καλά ότι
αυτή η χώρα θα προχωρήσει στο δρόµο των διαρθρωτικών
αλλαγών, στο µέτρο που η ελληνική κοινωνία τη στηρίζει. Γι'αυτό ο
λαός ψηφίζει ΠΑ.ΣΟ.Κ. Γιατί εµείς έχουµε το λαό µε το µέρος µας
στην πολιτική που ασκούµε. Γι'αυτό θα κερδίσουµε και πάλι τις
εκλογές. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υπουργός
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, κ. Κώστας
Λαλιώτης, έχει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριοι συνάδελφοι, άκουσα
µε προσοχή και µε σεβασµό αυτά που είπε ο Αρχηγός της Νέας
∆ηµοκρατίας, κ. Καραµανλής, αλλά και ο επίτιµος Πρόεδρος της
Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Μητσοτάκης.
∆εν θα σχολιάσω αυτά που είπε ο κ. Καραµανλής ότι ο
Πρωθυπουργός είναι αποκοµµένος από τα προβλήµατα, ότι
φυγοµαχεί, ότι έχει µια αλαζονική στάση ως προς τη Βουλή.
Είµαστε σίγουροι ότι η απάντηση που θα πάρει ο κ. Καραµανλής
από τον Πρωθυπουργό θα είναι και µε σαφήνεια και µε
επιχειρήµατα.
'Εχω όµως την αίσθηση ότι η Νέα ∆ηµοκρατία, µε επιστέγασµα
αυτές τις δύο τοποθετήσεις αναπτύσσει ένα σύνδροµο ιδιόµορφου
πολιτικού αυτισµού. Βρίσκεται στο στάδιο του καθρέφτη και κάθε
φορά προσπαθεί να εντυπωσιάσει µε δηµαγωγίες και
µεγαλοστοµίες.
Ο κ. Μητσοτάκης µίλησε για αµαρτίες, για αλχηµείες, για
πλαστογραφίες. Του έχουν απαντήσει οι οικονοµικοί Υπουργοί και ο
κ. Παπαντωνίου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆εν µου απήντησε και το
παραδέχτηκε, αλλά είπε ότι το κάνει για την ΟΝΕ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ο κ. Καραµανλής έκανε
αναφορά στην Κύπρο και στους S-300, χωρίς να µας πει, ποια ήταν
η θέση της Νέας ∆ηµοκρατίας εδώ και χρόνια για το ενιαίο αµυντικό
δόγµα και για τον ενιαίο αµυντικό χώρο. Πήρε την απάντησή του
από τον Υπουργό 'Αµυνας, τον κ. Τσοχατζόπουλο.
Θα µείνω όµως σε κάτι άλλο, σ'αυτό που είπε για την παιδεία. Ο κ.
Αρσένης έχει κουραστεί να επαναλαµβάνει ότι το θέµα της
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, µιας µεταρρύθµισης αναγκαίας και
θετικής, χρειάζεται εθνικό διάλογο.
Ο κ. Καραµανλής χρησιµοποίησε την παιδεία και αυτήν τη
συγκεκριµένη στιγµή, τη στιγµή της εξέγερσης, δηµαγωγικά κατά τη
γνώµη µου. Είπε να πάµε όλοι µαζί να ζητήσουµε συγγνώµη από
τους µαθητές.
Θα σας θυµίσω ότι υπάρχει στη Ν.∆. ένα µεγάλο κενό µνήµης και
βεβαίως µια πράξη που δεν έχει γίνει ποτέ από τη Νέα ∆ηµοκρατία.
Είναι νωπές οι µνήµες µας ακόµη από τις κινητοποιήσεις των
µαθητών το 1991 που βάφτηκαν µε αίµα και δεν έχει ζητήσει ποτέ
ούτε ο κ. Καραµανλής ούτε κανένας από τη Νέα ∆ηµοκρατία
συγγνώµη από την οικογένεια, τη χήρα και τα παιδιά του
αείµνηστου Νίκου Τεµπονέρα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Αν θέλει ο κ. Καραµανλής µπορεί µέσα σε ένα λεπτό, σε µισό
λεπτό, σε ένα δευτερόλεπτο να πει µια λέξη που θα τιµήσει και τον
ίδιον και την παράταξή του ως ύψιστη πράξη αυτοκριτικής. 'Εχει
υποχρέωση πολιτική, ηθική και θεσµική να το πράξει. Να πει µια
λέξη, τη λέξη "συγγνώµη". Απ'αυτό θα κριθεί, αν έχουν αντίκρισµα
αλήθειας οι λέξεις και οι πράξεις της Νέας ∆ηµοκρατίας. Φοβάµαι
ότι δεν θα γίνει ποτέ. Τον προκαλώ να πάρει το λόγο για µισό
λεπτό, να πει µια λέξη στη χήρα και στα παιδιά του αείµνηστου
Νίκου Τεµπονέρα και στους εκατοντάδες χιλιάδες µαθητές που
σήµερα είναι φοιτητές, είναι νέοι και συµµετείχαν σε εκείνες τις
εξεγέρσεις. ∆εν θα το κάνετε ποτέ, κύριοι συνάδελφοι.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς να ζητήσετε
συγγνώµη και ξέρετε γιατί.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μη διακόπτετε και
παρακαλώ στο θέµα µας, για να προχωρήσουµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εγώ αναµένω να σηκωθεί κάποιος και να πει αυτήν τη
λέξη, τη λέξη "συγγνώµη".
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: ... (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μη διακόπτετε.
Παρακαλώ, να µη γράφεται καµία διακοπή, εάν δεν επιτραπεί από
τον Προεδρεύοντα και αν δεν έχει τη συναίνεση από τον οµιλούντα.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: ...
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ!
Προχωρήστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι προϋπολογισµός
ελπίδας και προοπτικής. Είναι προϋπολογισµός της ελπίδας, γιατί
ολοκληρώνεται και δικαιώνεται µία πολύχρονη πανεθνική
προσπάθεια.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Ζαφειρόπουλε,
παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είναι µία προσπάθεια που
συνδέθηκε µε θυσίες, αλλά και µε κατακτήσεις και θετικά
αποτελέσµατα, έτσι ώστε σήµερα η Ελλάδα και να είναι, αλλά και να
φαίνεται πιο ισχυρή, πιο σύγχρονη, πιο δηµιουργική. Είναι
προϋπολογισµός προοπτικής, γιατί αποτελεί την εγγύηση για να
ενταχθεί η Ελλάδα ισότιµα µε τις άλλες χώρες στην Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση, ώστε να µπορεί να παίξει, ως ανεπτυγµένη
χώρα, προταγωνιστικό και κυρίαρχο ρόλο στο γίγνεσθαι της
Ευρώπης, των Βαλκανίων και της Μεσογείου.
Ο Προϋπολογισµός του 1999 αποτελεί τη συνέχεια, την κλιµάκωση,
την ολοκλήρωση του διαχρονικού προγράµµατος σύγκλισης των
κυβερνήσεων του ΠΑ.ΣΟ.Κ., από το 1994 και µετά. Αυτό το
διαχρονικό πρόγραµµα της σύγκλισης είχε και έχει, ως πλαίσιο
αναφοράς, το τρίπτυχο, σταθερότητα, ανάπτυξη, κοινωνική συνοχή
και αλληλεγγύη και φέρει την υπογραφή δύο Πρωθυπουργών, του
αείµνηστου Ανδρέα Παπανδρέου στην αρχή και του Κώστα Σηµίτη
στη συνέχεια.
Αυτό το διαχρονικό πρόγραµµα έχει επικυρωθεί δύο φορές από τον
ελληνικό λαό, στις εκλογές του 1993 και στις εκλογές του 1996.
Αυτό το πρόγραµµα έχει την υποστήριξη µιας υπαρκτής κοινωνικής
πλειοψηφίας και τη συµπαράταξη µιας µεγάλης κοινοβουλευτικής
δύναµης, µιας µεγάλης Κοινοβουλευτικής Οµάδας, του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Αυτό το διαχρονικό πρόγραµµα σύγκλισης και ένταξης της Ελλάδας
στην ΟΝΕ, αποτελούσε και αποτελεί τη µοναδική δυνατότητά µας,
να κατοχυρώσουµε σε µία εποχή ανοιχτών οριζόντων, ανοιχτών
συνόρων και µεγάλων προκλήσεων, το αναπτυξιακό και το αµυντικό
µας ισοδύναµο, για να είναι η κοινωνία µας µια κοινωνία
δικαιοσύνης και αλληλεγγύης, για να µπορούν να προσδοκούν οι
πολίτες, καλύτερες ηµέρες και µεγαλύτερη ευηµερία.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Oι επιτυχίες αυτής της προσπάθειες έχουν σηµαντική αξία και για τη
χώρα και για την εθνική οικονοµία και για τη ζωή των πολιτών. ∆εν
θέλω να παρελθοντολογήσω, όµως, πιστεύω ότι είναι επιβεβληµένη
η σύγκριση δύο περιόδων, δύο προγραµµάτων, δύο παρατάξεων
και κοµµάτων που κυβέρνησαν τα τελευταία χρόνια.
Είναι αναγκαία και επιβεβληµένη η σύγκριση ανάµεσα στη Νέα
∆ηµοκρατία για την περίοδο 1990-1993 και στο ΠΑ.ΣΟ.Κ. για την
περίοδο 1994-2000.
Είναι γνωστό ότι το 1993 ο ρυθµός ανάπτυξης ήταν αρνητικός.
'Ηταν µείον 1,5%, ενώ σήµερα είναι θετικός, είναι συν 3,5%. Είναι
δηλαδή πολλαπλάσιος, από κάθε άλλη περίοδο της
Mεταπολίτευσης, από το 1974 και µετά.
Το 1992 ο πληθωρισµός ήταν 13,5%, ενώ σήµερα είναι 4% µε
προοπτική µείωσής του µέσα στο 1999 στο 2%, έτσι ώστε να µη
συρρικνώνονται πια τα πραγµατικά εισοδήµατα των µισθωτών, των
συνταξιούχων, των χαµηλόµισθων.
Το 1993 το χρέος, ως ποσοστό του ΑΕΠ ήταν 112%, ενώ σήµερα
έχει µειωθεί στο 105%. Το 1993 το έλλειµµα της γενικής
κυβέρνησης ήταν 14% περίπου, ενώ σήµερα έχει µειωθεί στο 2,2%.
Το 1993 τα επιτόκια δανεισµού είχαν φθάσει στο 28% έως 30%, για
τις επιχειρήσεις και για τους πολίτες, ενώ σήµερα είναι 12%
περίπου µε προοπτική στο τέλος του 2000 να πέσει στο 6% µε 7%.

Αυτά τα στοιχεία τα αδιάσειστα, τα αναµφισβήτητα, τα αµφισβητεί
µόνο ο κ. Μητσοτάκης και η παράταξη της Νέας ∆ηµοκρατίας,
λέγοντας και αναφέροντας ότι όλα αυτά που παρουσιάζουµε
σήµερα, ως κεκτηµένα, ως κατακτήσεις, ως επιτυχίες στηρίζονται σε
αλχηµείες, σε αµαρτίες και πλαστογραφίες του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
∆εν είναι έτσι, κύριε Μητσοτάκη, σας έχουµε απαντήσει πάρα πολύ
τεκµηριωµένα.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Βουλευτές, αυτοί οι αριθµοί που ανέφερα,
δεν είναι άψυχοι. 'Εχουν ψυχή, έχουν κοινωνικό περιεχόµενο, γιατί
συνδέονται µε τις ανάγκες, µε τις δυνατότητες, µε τις ευκαιρίες και
µε τους ορίζοντες ζωής όλων των Ελλήνων. Αυτοί οι αριθµοί
αφορούν τους πάντες, τους εργαζόµενους, τους συνταξιούχους,
τους αγρότες, τους επιχειρηµατίες, τους βιοτέχνες, τους ελεύθερους
επαγγελµατίες, τους ανέργους και τους νέους. Αυτοί οι αριθµοί
αποτελούν πια ένα κεκτηµένο, µια εγγύηση, µια ασφάλεια για όλους
τους 'Ελληνες.
Αυτές οι συγκρίσεις ανάµεσα στην περίοδο 1990 µε 1993 που
κυβέρνησε η Νέα ∆ηµοκρατία και στην περίοδο 1994 µε 2000 που
κυβερνάει το ΠΑ.ΣΟ.Κ., αποτελούν την καλύτερη απάντηση στους
µύθους, τις κινδυνολογίες και τους ανέξοδους λαϊκισµούς της
σηµερινής ηγεσίας της Νέας ∆ηµοκρατίας. Αυτές οι συγκρίσεις
διαµορφώνουν µια συλλογική και ατοµική µνήµη, που σήµερα δεν
επιτρέπει στη Νέα ∆ηµοκρατία µε τους παλιούς και τους νέους
θιασώτες του νεοφιλελευθερισµού, να ζητούν µε όρους αµνησίας
την επιστροφή τους στην εξουσία µε τις παλιές συνταγές, τις
αποτυχηµένες πολιτικές που έφεραν τη χώρα, την κοινωνία και την
οικονοµία σε µεγάλες κρίσεις και αξεπέραστα αδιέξοδα.
Η Νέα ∆ηµοκρατία έχει στο ενεργητικό της -σας θυµίζω- δύο
αποτυχηµένα προγράµµατα σύγκλισης στην περίοδο 1990-1993. Η
Νέα ∆ηµοκρατία µε τις αποτυχηµένες και ατελέσφορες πολιτικές
της, αν ήταν κυβέρνηση θα είχε µετατρέψει την Ελλάδα από
ευρωπαϊκή χώρα σε ασιατική χώρα. Αυτό είναι βέβαιο. Και γι'αυτό ο
ελληνικός λαός δεν θα επιτρέψει µε την ψήφο του να έρθει η Ν.∆.
πάλι στην εξουσία, γιατί η Ελλάδα ήταν, είναι και θα είναι
ευρωπαϊκή χώρα και δεν θα σας αφήσει ως µάγους του
νεοφιλελευθερισµού να την µετατρέψετε σε ασιατική χώρα.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Σε αφρικανική χώρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Να λείπουν τα σχόλια.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
είναι γνωστό ότι στα πλαίσια του δεύτερου Κοινοτικού Πλαισίου
Στήριξης για την περίοδο 1994-2000 µε διασφαλισµένους τους
εθνικούς και κοινοτικούς πόρους έχει διαµορφωθεί και εξελίσσεται
στη χώρα µας µε εντατικούς ρυθµούς ένα πρωτόγνωρο και
γιγαντιαίο πρόγραµµα µε έργα υποδοµής και µε έργα για την
προστασία του περιβάλλοντος και την αναβάθµιση της ποιότητας
της ζωής.
Για την περίοδο αυτή, το έχω πει πολλές φορές, το πρόγραµµα του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων είχε,
έχει και θα έχει διασφαλισµένους πόρους που ανέρχονται στα
τέσσερα τρισεκατοµµύρια τριακόσια δισεκατοµµύρια
(4.300.000.000.000) δραχµές. Και το ΥΠΕΧΩ∆Ε είχε και έχει την
ευθύνη κάθε χρόνο για την κάλυψη του 30% έως 35% του
συνολικού προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων.
Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα υλοποιούνται και ολοκληρώνονται σε
κάθε µέρος της Ελλάδος είκοσι χιλιάδες έργα εθνικής,
περιφερειακής και νοµαρχιακής κλίµακας σε κάθε τοµέα, που
δηµιουργούν το αναπτυξιακό ισοδύναµο της χώρας µας και
απεικονίζουν το σύγχρονο πρόσωπο µιας δηµιουργικής Ελλάδας,
της Ελλάδας του 21ου αιώνα.
Αυτά τα έργα αποτελούν την εγγύηση για τη βιώσιµη και ισόρροπη
ανάπτυξη της χώρας µας και αλλάζουν µέρα µε τη µέρα τον
κοινωνικό, τον παραγωγικό και περιβαλλοντικό χάρτη της Ελλάδας.
Τα  έργα  αυτά  για  να  γίνουν  πραγµατικότητα  είναι  αναγκαίο  να
έχουν  αδιατάραχτη  και  διαχρονική  συνέχεια  και  τις  µεγαλύτερες
δυνατές  πολιτικές  και  κοινωνικές  συναινέσεις,
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σε όλες τις φάσεις της µελέτης του συνδυασµού, της κατασκευής,
της ολοκλήρωσης και της λειτουργίας.
Γι'αυτό είναι ανεπίτρεπτο το κάθε έργο να µετατρέπεται σε πεδίο
άγονων αντιπαραθέσεων και σε πεδίο ευτελούς και δηµαγωγικής
σκανδαλολογίας, αναλόγως µε τη συγκυρία, µε το ποιοι κυβερνούν
και µε το ποιοι αντιπολιτεύονται. Επίσης είναι αδιανόητο τα δηµόσια
έργα να ναρκοθετούνται, να υποθηκεύονται και να κυρώνονται από
άνοµα και ιδιοτελή συµφέροντα µε τις διαπλοκές τους που
αρνούνται τη διαφάνεια και τους κανόνες του ανταγωνισµού.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα είκοσι χιλιάδες έργα σήµερα είναι
ορατά σε κάθε γωνιά της Ελλάδος. Είναι κοµµάτια ενός µεγάλου
πάζλ που απεικονίζει, όπως είπα, το πρόσωπο µιας ισχυρής
σύγχρονης και δηµιουργικής Ελλάδας. Αυτά τα έργα, άλλα έχουν
ολοκληρωθεί, άλλα κατασκευάζονται και άλλα εξελίσσονται µε
θετικούς ρυθµούς και διαµορφώνουν µέρα µε τη µέρα τα δεδοµένα
µιας άλλης Ελλάδας. Αυτά τά έργα είχαν, έχουν και θα έχουν όνοµα,
ταυτότητα και συγκεκριµένη γεωγραφική και τοµεακή αναφορά.
Αναφέρω ενδεικτικά ορισµένα µεγάλα έργα, γιατί θεωρώ χρέος µου
κάθε χρόνο σ'αυτήν την κορυφαία στιγµή από το Βήµα της Βουλής
να πληροφορούνται οι 'Ελληνες πολίτες.
Πρώτον το Εθνικό Κτηµατολόγιο, το µεγαλύτερο από τα µεγάλα
έργα. Εκατόν εβδοµήντα χρόνια από τη σύσταση του ελληνικού
κράτους από το 1994 και µετά γίνεται επιτέλους πραγµατικότητα.
Σήµερα µε διασφαλισµένους πόρους και µε τη συµµετοχή και
απασχόληση δέκα χιλιάδων περίπου επιστηµόνων, τεχνικών και
υπαλλήλων καταρτίζεται το Εθνικό Κτηµατολόγιο σε τετρακόσιους
δήµους, µε συνολική έκταση έντεκα εκατοµµυρίων στρεµµάτων. Και
είµαστε έτοιµοι, µε τη διασφάλιση των πρόσθετων πόρων, εν όψει
του τρίτου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης χρόνο µε το χρόνο να
καλύψουµε τη συνολική έκταση της χώρας µας, έτσι ώστε να µην
υπάρχει αυτή η στέρηση των εκατόν εβδοµήντα χρόνων και να µην
είµαστε η µόνη χώρα στην Ευρώπη που δεν έχει Εθνικό
Κτηµατολόγιο.
∆εύτερον, η Εγνατία οδός είναι ένα έργο ύψιστης εθνικής σηµασίας
που µέρα µε την ηµέρα γίνεται πραγµατικότητα, έχοντας
διασφαλίσει τους αναγκαίους και απαραίτητους πόρους για τη
συνολική κατασκευή της.
Είναι γνωστό ότι από τα εξακόσια ογδόντα χιλιόµετρα έχουν
κατασκευαστεί στα προηγούµενα χρόνια εκατόν είκοσι χιλιόµετρα.
Σήµερα κατασκευάζονται µε τη συµµετοχή πάνω από τεσσάρων
χιλιάδων εργαζοµένων σε σαράντα έξι εγκατεστηµένα εργοτάξια,
τετρακόσια πέντε χιλιόµετρα. 'Εχουν δηµοπρατηθεί και είναι έτοιµα
προς ανάθεση τµήµατα µήκους τριάντα χιλιοµέτρων, ενώ
βρίσκονται προς δηµοπράτηση µέσα στους επόµενους µήνες
τµήµατα µήκους εβδοµήντα πέντε χιλιοµέτρων.
Αποµένει πια µόνο για την τελική µελέτη και δηµοπράτηση και
διασφάλιση των αναγκαίων χρηµατοδοτήσεων, για ένα µόνο τµήµα
τριάντα πέντε χιλιοµέτρων, στην περιοχή Γρεβενών, στο γνωστό
"πέρασµα της αρκούδας" όπου οι αποφάσεις του Συµβουλίου
Επικρατείας προκάλεσαν καθυστέρηση σηµαντική, γιατί το τµήµα
αυτό µελετήθηκε από την αρχή και χαράχθηκε πάλι από την αρχή.
Σύµφωνα µε το πρόγραµµα αυτό που σας ανέφερα, κατά τη
χρονική περίοδο 1999, 2000 και 2001 σταδιακά θα ολοκληρώνονται
και θα παραδίδονται σε λειτουργία αυτοτελή και µεγάλα τµήµατα της
Εγνατίας.
Μαζί µε αυτά τα έργα της Εγνατίας προχωρούν µε εντατικούς
ρυθµούς και τα έργα στους κάθετους εννέα άξονες της Εγνατίας,
όπως και τα έργα στις πέντε πύλες της, δηλαδή στα λιµάνια
Ηγουµενίτσας, Βόλου, Θεσσαλονίκης, Καβάλας και
Αλεξανδρούπολης.
Ακριβώς γι' αυτό το λόγο η δική µας Εγνατία είναι ορατή, είναι
χειροπιαστή, µέρα µε τη µέρα γίνεται πραγµατικότητα, ενώ η
παρεγνατία, που τόσος λόγος έχει γίνει ήταν και είναι ένα έργο στα
χαρτιά, ένα έργο φάντασµα. 'Αλλωστε κάναµε ό,τι ήταν δυνατόν να
πειστεί η Ευρωπαϊκή 'Ενωση και έχει πειστεί ότι αυτό το έργο δεν
έχει καµιά σηµασία να ενταχθεί στους διευρωπαϊκούς άξονες και

πανευρωπαϊκούς διαδρόµους.
Τρίτον, ο οδικός άξονας Πατρών-Αθηνών-Θεσσαλονίκης-Ευζώνων
συνολικού µήκους επτακοσίων τριάντα χιλιοµέτρων έχει ενταχθεί,
όπως και η Εγνατία, στα διευρωπαϊκά δίκτυα και κατασκευάζεται
τµηµατικά ως σύγχρονος κλειστός αυτοκινητόδροµος. Μέχρι
σήµερα έχουν κατασκευαστεί και έχουν δοθεί σε κυκλοφορία
διακόσια είκοσι χιλιόµετρα. Σήµερα βρίσκονται υπό κατασκευή µε
τριάντα τέσσερα εγκατεστηµένα εργοτάξια µε απασχολούµενους
τρεις χιλιάδες εργαζοµένους, τµήµατα διακοσίων πενήντα πέντε
χιλιοµέτρων και υπό ανάθεση είναι δεκαπέντε χιλιόµετρα.
Μέχρι τον Απρίλιο του 1999 θα δοθούν στην κυκλοφορία µεγάλα και
αυτοτελή τµήµατα συνολικού µήκους εκατόν εβδοµήντα περίπου
χιλιοµέτρων από την Υλίκη µέχρι την Κατερίνη.
'Εχει προκηρυχθεί διεθνής διαγωνισµός για τη ζεύξη Μαλιακού που
θα συντοµεύσει τον ΠΑΘΕ κατά σαράντα χιλιόµετρα περίπου.
Επίσης προχωρούν οι µελέτες για να είµαστε έτοιµοι για τη
δηµοπράτηση των τµηµάτων Αγίου Κωνσταντίνου Καµµένων
Βούρλων και για το τµήµα των Τεµπών, ενώ προωθούνται οι
µελέτες για το τµήµα Κορίνθου-Πατρών και Θεσσαλονίκης-
Πολυκάστρου για να ενταχθούν στο τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης.
Τέταρτον, η κατασκευή της ζεύξης Ρίου-Αντιρρίου ως
συγχρηµατοδοτούµενο έργο προχωρά µε γρήγορους ρυθµούς
αναπτύσσοντας εργασίες και στο θαλάσσιο και στο χερσαίο χώρο
σύµφωνα µε τα χρονοδιαγράµµατα του έργου.
Επίσης, η υποθαλάσσια ζεύξη Ακτίου-Πρέβεζας έχει κατασκευαστεί
κατά 80%, θα παραδοθεί ως πρότυπο έργο και θα δοθεί σε χρήση
στο τέλος του 1999.
Στο Αττικό Μετρό, µέχρι σήµερα, έχει κατασκευαστεί το 81% του
συνολικού έργου, έχοντας παραλάβει το έργο το 1993 στο 11%.
Μέχρι το τέλος του 1999 θα είναι γεγονός η ολοκλήρωση και η
πλήρης λειτουργία της βασικής γραµµής Πεντάγωνο-Σύνταγµα-
Οµόνοιας-Σεπόλια.
Επίσης θα είναι γεγονός η ολοκλήρωση και πλήρης λειτουργία
µέχρι τον Οκτώβρη του 2000 της γραµµής Σύνταγµα-∆άφνη. Εντός
των επόµενων εβδοµάδων θα δηµοπρατηθεί η επέκταση του Μετρό
από τα Σεπόλια στο Περιστέρι και ήδη έχουν αρχίσει οι γεωλογικές
έρευνες και οι αρχαιολογικές ανασκαφές για την επέκταση του
Μετρό από το Μοναστηράκι στο Αιγάλεω και από το Περιστέρι στη
Λεωφόρο Θηβών.
'Εκτον, το νέο διεθνές αεροδρόµιο της Αθήνας "Ελευθέριος
Βενιζέλος, που αναδεικνύει την Αττική και την Ελλάδα σε διεθνή
κόµβο στις αεροµεταφορές, είναι ένα από τα µεγαλύτερα έργα που
εκτελούνται σήµερα στην Ευρώπη, κατασκευάζεται µε εντατικούς
ρυθµούς.
Μέχρι σήµερα έχει κατασκευασθεί περίπου το 50% του συνολικού
έργου. 'Ολα προωθούνται σύµφωνα µε το χρονοδιάγραµµα της
σύµβασης. Αυτό σηµαίνει ότι την 1η Μαρτίου του 2001 θα έχει
ολοκληρωθεί ένα άρτιο, σύγχρονο και ασφαλές αεροδρόµιο που θα
είναι έτοιµο για την πρώτη πτήση.
Η Αττική Οδός: Και αυτή έχει αρχίσει να κατασκευάζεται µε ρυθµούς
αντίστοιχους, όπως προβλέπει το χρονοδιάγραµµα της σύµβασης.
Εντός των επόµενων ηµερών θα υπογραφούν και οι δανειακές
συµβάσεις, έτσι ώστε να είναι το τµήµα Παλλήνη-Σπάτα έτοιµο πριν
από την έναρξη του αεροδροµίου και σταδιακά να αποδίδονται και
τα άλλα τµήµατα, της λεωφόρου Υµηττού και τα τµήµατα από το
Σταυρό στην Ελευσίνα.
Μετρό Θεσσαλονίκης: Είναι γνωστό ότι περάσαµε από πολλές
συµπληγάδες. 'Οµως κάθε φορά οι θέσεις του ελληνικού δηµοσίου
εύρισκαν τη δικαίωσή τους είτε στο Συµβούλιο της Επικρατείας είτε
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Σήµερα µε πίστη στη διαφάνεια και τη
διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος, η σύµβαση παραχώρησης
έχει διαµορφωθεί και έχει συζητηθεί σε συνεχείς συνεδριάσεις της
επιτροπής µεγάλων έργων. Αφού γίνουν οι σχετικές διευκρινίσεις σε
ορισµένα θέµατα θα κατατεθούν στην κυβερνητική επιτροπή
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για την έγκρισή της. Και αµέσως µετά θα υπογραφεί η σύµβαση και
θα κατατεθεί στη Βουλή προς κύρωση.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού) 'Ενα λεπτό, κύριε Πρόεδρε και τελειώνω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Ενα λεπτό το πολύ,
κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Να ακούσουµε και για τον Αχελώο, κύριε
Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Σχετικά µε την διαχείριση
των υδάτινων πόρων της Θεσσαλίας είναι γνωστό ότι
επανασχεδιάσαµε το έργο, κύριοι συνάδελφοι, και αξιοποιούµε και
τα νερά του Αχελώου, αλλά και τους υδάτινους πόρους της
Θεσσαλίας και για αρδευτικούς και για υδρευτικούς και για
περιβαλλοντικούς λόγους, αλλά και για ανάγκες της Θεσσαλίας,
διότι εάν δεν υπάρξει αυτό το σχέδιο, η Θεσσαλία θα γίνει Σαχάρα.
Τα έργα της εκτροπής του Αχελώου συνολικού προϋπολογισµού
ογδόντα δισεκατοµµυρίων (80.000.000.000) δραχµών,
περιλαµβάνουν το φράγµα της Συκιάς και τη σήραγγα της
εκτροπής. Προχωρούν µε εθνικούς πόρους διασφαλισµένους και µε
εντατικούς ρυθµούς. Επίσης προχωρούν οι διαδικασίες
δηµοπράτησης της σήραγγας Λεονταρίου, έχει δηµοπρατηθεί και
είναι έτοιµο για ανάθεση και το έργο της ανασύστασης του
ταµιευτήρα της Κάρλας.
Θα µπορούσα να αναφέρω πάρα πολλά έργα, κύριοι συνάδελφοι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Να µας πείτε για τα αρδευτικά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Θα παρακαλούσα όµως τον
κύριο Πρόεδρο, να µου δώσει ένα λεπτό για να τελειώσω, µια και
υπήρξαν πολλές διακοπές.
Εκφράστηκε ένα ερώτηµα, κύριε Πρόεδρε. Μετά το 2000 τι; Εµείς
πιστεύουµε ότι αυτή η κοσµογονία των έργων που είναι ορατή,
συγκεκριµένη και χειροπιαστή σε κάθε γωνιά της Ελλάδας αυτήν
την περίοδο, µπορεί να συγκριθεί -και αναλαµβάνουµε αυτήν την
πρόκληση, την απευθύνουµε σ' όλους-µε οποιαδήποτε άλλη
περίοδο από τη σύσταση του νεοελληνικού κράτους. ∆εν υπάρχει
τέτοια κοσµογονία και ειδικότερα να συγκριθεί µε περιόδους και
εποχές που κυβέρνησε η Νέα ∆ηµοκρατία και η συντηρητική
παράταξη.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, δεν
έχουµε άλλο χρόνο. Είπαµε είκοσι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων):....ότι είµαστε αισιόδοξοι για
την Ελλάδα του 21ου αιώνα, είµαστε αισιόδοξοι ότι ο ελληνικός
λαός, µε βάση το έργο µας το θετικό και δηµιουργικό, µε την
ετυµηγορία του θα δώσει και πάλι για µια ακόµη φορά την εντολή
διακυβέρνησης στο ΠΑΣΟΚ του 2000. Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Κωνσταντόπουλος
έχει το λόγο.
Κύριε Πρόεδρε, θα εξαντλήσετε όλο το χρόνο; Γιατί είµαστε αρκετά
στριµωγµένοι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Θα
προσπαθήσω να περιορισθώ. Σαράντα πέντε λεπτά και θα δούµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σαράντα λεπτά είναι. Αν
µείνετε στα τριάντα πέντε λεπτά, θα είναι προς όφελος όλων µας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Θα
προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε.
Θα είχα και εγώ πολλούς λόγους να αρχίσω µε διαδικαστικές

γκρίνιες, αλλά δεν νοµίζω ότι ωφελεί. ∆εν τις αντέχει πια κανείς
αυτές τις διαδικαστικές γκρίνιες. Τις έχει χορτάσει ο ελληνικός λαός.
'Αλλωστε δεν παράγουν και τίποτε, ούτε καν εντυπώσεις.
Συζητάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον Προϋπολογισµό του
1999 όµοια και απαράλλακτα, όπως και όλους τους άλλους
προϋπολογισµούς. Το 1999 όµως δεν είναι ακόµη ένας χρόνος,
όµοιος µε τους προηγούµενους. Βεβαίως, υπάρχει µία πρωτοτυπία
στη συζήτηση, φέτος: Η µέχρι πριν από λίγη ώρα απουσία και
αδιαφορία του κυρίου Πρωθυπουργού. Πιστεύω ότι δεν πρόκειται
για κοινοβουλευτικό σφάλµα. Πρόκειται για πολιτικό λάθος. Πολιτικό
λάθος το οποίο υποβαθµίζει και τη συζήτηση εδώ της Βουλής, αλλά
επιτρέψτε µου να πω και τη σχέση που πρέπει να έχει η Βουλή µε
την κοινωνία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός ζει µέσα στη
δυσφορία και την ανασφάλεια. Η Ελλάδα, στα θέµατα της
εξωτερικής της πολιτικής, είναι υπό πίεση, παντού και για όλα. Ο
δηµόσιος βίος της χώρας είναι γεµάτος νοσηρές καταστάσεις.
Κανείς δεν είναι ικανοποιηµένος. Μονάχα η Κυβέρνηση, ο κ.
Σηµίτης και οι Υπουργοί του, είναι τόσο ευχαριστηµένοι και
αισιόδοξοι, ώστε µοιράζουν επιταγές και πακέτα για το µέλλον.
Μέχρι σήµερα, ο ελληνικός λαός δεν άκουσε κανέναν να δίνει
λογαριασµό για τους προηγούµενους προϋπολογισµούς. ∆εν
άκουσε κανέναν να αναλαµβάνει ευθύνες, για όλα όσα ειπώθηκαν
και δεν έγιναν, για όλα όσα τάχθηκαν και πετάχτηκαν στην πολιτική
χωµατερή. Αυτή βεβαίως είναι η παλαιοκοµµατική και αυταρχική
νοοτροπία του κυβερνητισµού: Χωρίς να δίνει λογαριασµό για τη
διαχείριση της εξουσίας, αχρηστεύει χρόνια, πόρους και θυσίες,
περιµένοντας άφεση αµαρτιών από το µέλλον. Ο ελληνικός λαός,
όµως, θα εξακολουθήσει να ζητάει λογαριασµό. Απόδοση
λογαριασµού, κύριοι, όσοι διαχειριστήκατε κυβερνητικές τετραετίες,
όσοι καταστρώσατε προϋπολογισµούς που αποδείχτηκαν χαρτιά
χωρίς περιεχόµενο, όσοι τάξατε µια διαφορετική Ελλάδα για το
2000. Αυτήν την απόδοση λογαριασµού δεν µπορεί να την
αποφύγει η σηµερινή Κυβέρνηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον Προϋπολογισµό
του 1999 δεν είναι συζήτηση πολιτικών προτάσεων, για ριζικές
αλλαγές. Είναι συζήτηση πολιτικών προσχηµάτων, για να µείνουν
τα πράγµατα ως έχουν. Οι οικονοµοµέτρες της Κυβέρνησης µπορεί
να είναι ευχαριστηµένοι από τις αριθµοµετρητικές τους ασκήσεις. Η
κοινωνία όµως αισθάνεται διαρκώς αποξενωµένη, αισθάνεται
διαρκώς απούσα από την κυβερνητική πολιτική. Η Κυβέρνηση του
κ. Σηµίτη µετέτρεψε, την πορεία της χώρας προς την ευρωπαϊκή
ολοκλήρωση, σε αυτοσκοπό. Είναι η γνωστή θεωρία του
αναγκαστικού µονόδροµου και του µονότονου µονόλογου, της
ονοµαστικής σύγκλισης στους αριθµητικούς δείκτες.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πολιτική δεν υπάρχουν
µονόδροµοι. Η πολιτική δικαιώνεται, ηθικά και κοινωνικά, όταν
ανοίγει δρόµους και όχι όταν "µπουσουλάει" στους µονόδροµους.
Στην πολιτική δεν υπάρχει το επιχείρηµα του "αναγκαστικού και
αναπόφευκτου". Πολιτική υπάρχει στο όνοµα της κοινωνίας και του
µέλλοντος, µονάχα όταν σχεδιάζει και επεξεργάζεται εναλλακτικές
προτάσεις και λύσεις. 'Οπως ο µονοδιάστατος άνθρωπος, έτσι και η
µονοδιάστατη πολιτική ενός µονόπλευρου οικονοµισµού, δεν
αποτέλεσαν ποτέ και δεν θα αποτελέσουν ποτέ τον κοινωνικό
ριζοσπαστισµό του σοσιαλισµού, της δηµοκρατίας, των κινηµάτων
των πολιτών και της σύγχρονης Αριστεράς.
Ας πάψουν πλέον οι δηµαγωγίες, που δεν µπορούν να ντύσουν µια
γυµνή πολιτική, ωµή πολιτική, σαν αυτή που εφαρµόζεται στο
όνοµα κάποιων µονόδροµων. Αυτά είναι τα οράµατα; Οι
µονόδροµοι; Αυτές είναι οι πολιτικές προτάσεις και ιδέες; Οι
µονόλογοι και οι αναγκαστικές επιλογές;
Κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  από  την  αρχή  θέλω  να
αναφερθώ  σε  ένα  κρίσιµο  θέµα,  κορυφαίο  πολιτικό  θέµα  των
τελευταίων  ηµερών:  Τη  στάση  της  Κυβέρνησης,  έναντι  των
αµερικανικών  και  αγγλικών  βοµβαρδισµών  στο  Ιράκ.  Είναι  η
πρώτη  φορά  που  δηµοκρατική  ελληνική  κυβέρνηση  από  τη
Μεταπολίτευση  και  µετά,  παρουσίασε  τέτοιο  θέαµα:  Να
επικροτεί  περίπου,  δια  της  σιωπής  ή  των  υπεκφυγών,  την
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ανήθικη και βρώµικη µεθόδευση των βοµβαρδισµών εναντίον
αµάχων.
Και ακόµα χειρότερα, να εµφανίζει αυτήν την απαράδεκτη στάση
της ως επιβεβληµένη από τα εθνικά µας συµφέροντα.
Τέτοια έλλειψη ανεξαρτησίας; Τέτοια έλλειψη πολιτικού
αναστήµατος, µπροστά στις επιλογές των ισχυρών µας συµµάχων;
Τέτοια έλλειψη δηµοκρατικών αντανακλαστικών, έναντι της
ευαισθησίας του ελληνικού λαού, όταν αυτές οι επιλογές των
Αµερικανών και των Βρετανών, αποδοκιµάστηκαν από την
παγκόσµια κοινή γνώµη, κατακρίθηκαν από το σύνολο του
ελληνικού λαού; ∆υστυχώς η σηµερινή ελληνική Κυβέρνηση έχει
χάσει πια κάθε ψυχική επαφή µε τις διαθέσεις και τα αισθήµατα του
ελληνικού λαού.
'Εχει παγιδευτεί στα αδιέξοδα που δηµιούργησε η ίδια. 'Εχει
εγκλωβιστεί ως προς τις επιλογές της σε όλα τα θέµατα, σε
µονόδροµους. Εάν όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
οικονοµικός µονόδροµος οδηγεί στη διάλυση της κοινωνικής
συνοχής, ο µονόδροµος του τεχνοκρατικού κυνισµού και του
διεθνούς πολιτικού κυνισµού, οδηγεί στη διάλυση της δηµοκρατικής
αξιοπρέπειας της χώρας.
Η Κυβέρνηση είναι όµηρος σε όλα τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής
των χειρισµών που κάνουν οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. Και
στην κυβέρνηση των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής έχει
διαθέσει και κυριαρχικά ακόµα δικαιώµατα. Η υπόθεση των S 300,
για την οποία έγινε λόγος προηγουµένως, αποκαλύπτει σοβαρότατο
έλλειµµα εθνικής στρατηγικής, φέρνει στην επιφάνεια τραγικό,
εγκληµατικό σφάλµα τακτικής και επίσης αναδεικνύει ένα οδυνηρό
πολιτικό πρόβληµα διαφωνίας µεταξύ Κύπρου και Ελλάδας.
Οφείλετε να δώσετε εξηγήσεις, γιατί φθάσαµε στο σηµείο να
διαβάζουµε στις εφηµερίδες, ότι εκλιπαρείτε παρασκηνιακά την
Τουρκία, να σας δώσει τη δυνατότητα να υποχωρήσετε
αξιοπρεπώς.
Θα µιλήσετε γι' αυτά τα θέµατα και θα µιλήσετε στον επίκαιρο
χρόνο, γιατί µέσα απ' αυτά τα θέµατα δηµιουργούνται και
µεθοδεύονται εξελίξεις που θα επηρεάσουν και την πορεία της
οικονοµίας και τη θέση της χώρας στην Ευρώπη, αλλά και τις
εσωτερικές πολιτικές διεργασίες.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση δεν σχεδιάζει τη
στρατηγική της Ελλάδας µε ορίζοντα τις δεκαετίες του 21ου αιώνα.
Κάνει υπολογισµούς µε ορίζοντα τις επόµενες εκλογές. Βεβαίως
είναι κατανοητές οι "ανάγκες" του επικείµενου συνεδρίου του
ΠΑ.ΣΟ.Κ., οι ανάγκες των ευρωεκλογών, οι σκοπιµότητες και οι
ανάγκες των επόµενων εθνικών εκλογών.
'Οµως, αγαπητοί συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ., όλα αυτά δεν
αποτελούν εικόνα, που βοηθάει για να γίνει µια σοβαρή συζήτηση
αυτών των προβληµάτων της Ελλάδας του 2000. Ο ελληνικός λαός
καταλαβαίνει πολύ περισσότερα απ' όσα νοµίζουµε εµείς. 'Εχει
σχηµατίσει πια οριστική άποψη για την κυβερνητική πολιτική, για το
χαρακτήρα της και το περιεχόµενό της, και περιµένει τη στιγµή που
θα κληθεί στην κάλπη για να εκφράσει αυτή του την άποψη και να
ζητήσει λογαριασµό. Ο 'Ελληνας πολίτης ξέρει και βλέπει όλες τις
άλλες κυβερνήσεις των λαών της Ευρώπης να αναζητούν και να
σχεδιάζουν εναλλακτικές λύσεις, για να µη µείνουν τα πράγµατα,
όπως είναι σήµερα. Μονάχα η Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη, την οποία
στηρίζετε εσείς κύριοι συνάδελφοι, είναι ευχαριστηµένη από τα
πράγµατα. 'Ετσι είναι καλώς καµωµένα όλα, ώστε να µπορούν να
είναι και το κάδρο µας, µέσα στο οποίο θα βάλουµε την Ελλάδα του
21ου αιώνα!!
Κυρίες και κύριοι συναδελφοι, ο Προϋπολογισµός του 1999 κινείται
στο πλαίσιο της πολιτικής που ακολούθησε η Κυβέρνηση και τα δύο
προηγουµένα χρόνια, µιας πολιτικής που σφραγίστηκε από το
µονοσήµαντο κυνήγι των ονοµαστικών δεικτών της σύγκλισης, µιας
πολιτικής που παρέδωσε την οικονοµία στα χρηµατιστήρια, που
παρέδωσε την κοινωνία στην άναρχη αγορά, που παρέδωσε το
πολιτικό σύστηµα στα εξωθεσµικά κέντρα και στους µηχανισµούς
συµφερόντων.
Αναγορεύει η Κυβέρνηση ως αυτοσκοπό την ΟΝΕ και το ΕΥΡΩ και
προβάλει το ψεύτικο και εκβιαστικό δίληµµα προς τον ελληνικό λαό

και τα κόµµατα: "'Oποιος είναι µαζί της, είναι µε την Ευρώπη.
'Oποιος είναι εναντίον της, είναι εναντίον του ευρωπαϊκού
προσανατολισµού της χώρας".
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί, όµως, να γίνει συζήτηση
µε τέτοια σκηνοθετηµένα και εκβιαστικά διλήµµατα. Να
συζητήσουµε κάποτε επί της ουσίας, για το στόχο της ευρωπαϊκής
ένταξης της Ελλάδας. Να συζητήσουµε, δηλαδή, για τους τρόπους
προσέγγισης αυτού του στόχου και για τις κοινωνικές και πολιτικές
προτεραιότητες που πρέπει να µπουν. Να πούµε ότι η ΟΝΕ είναι
ένα απλό βήµα και όχι η "νέα µεγάλη ιδέα" που έλεγε ο κύριος
Πρωθυπουργός αυτάρεσκα. Είναι ένα απλό βήµα, που αν
προβάλεται ως αυτοσκοπός, τότε διαστρέφει το πραγµατικό νόηµα
της Ενωµένης Ευρώπης. Να πούµε ότι προτεραιότητα έχει η
κοινωνική και πολιτική ένωση της Ευρώπης, ότι η ΟΝΕ είναι ένα
βήµα που δεν µπορεί να µείνει µετέωρο χωρίς τις επιλογές της
πολιτικής και κοινωνικής ένωσης. Και κοινωνική και πολιτική ένωση
σηµαίνει συγκεκριµένα πράγµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Σηµαίνει αναβάθµιση των αντιπροσωπευτικών θεσµών και
διεύρυνση της δηµοκρατίας µε θεσµούς συµµετοχής και ελέγχου.
Σηµαίνει διεύρυνση της κοινωνικής πολιτικής, για να µην είναι σε
διαρκή κίνδυνο και απειλή η κοινωνική συνοχή, ούτε να
υποβαθµίζεται διαρκώς το παρόν και το µέλλον των λαών µε τις
θεωρίες της αγοράς.
Σηµαίνει ενίσχυση της πολυπολιτισµικής Ευρώπης µε αξιόπιστη και
λειτουργική πολιτική για τα δικαιώµατα, για την καθηµερινότητα, για
την οικολογία, για τις µειονότητες, για την πνευµατική δηµιουργία.
Σηµαίνει, τέλος, η κοινωνική και πολιτική ένωση, διαµόρφωση
κοινής εξωτερικής πολιτικής και πολιτικής για την ασφάλεια, ώστε η
Ενωµένη Ευρώπη να αποκτήσει διεθνή οντότητα για την ειρήνη και
τον εκδηµοκρατισµό των διεθνών οργανισµών, έναντι όλων εκείνων
που αναγορεύονται σε χωροφύλακες της οικουµένης.
Είναι κοινός τόπος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο ιστορικός, ο
γεωπολιτικός, ο κοινωνικός και πολιτισµικός χώρος της Ευρώπης
είναι το πεδίο, στο οποίο θα διαδραµατισθεί το µέλλον των
ευρωπαϊκών λαών, ένα κοινό και αλληλέγγυο µέλλον.
Η Κυβέρνηση, λοιπόν, να πάψει να δηµαγωγεί στο όνοµα της
ευρωπαϊκής προοπτικής. Ο ελληνικός λαός ξέρει ότι άλλα είναι
εκείνα, τα οποία πρέπει να συζητηθούν.
Πρώτον, µε ποιες πολιτικές θα πάµε, χωρίς κοινωνική εξουθένωση,
χωρίς πολιτική υποταγή, χωρίς οικονοµική αδυναµία προς την
ΟΝΕ.
∆εύτερον, µε ποια στρατηγική ετοιµαζόµαστε να σταθούµε µέσα
στην Ενωµένη Ευρώπη, µετά την ένταξη, και να αντιµετωπίσουµε
τη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και τις πολιτικές για την
κοινωνική και πολιτική Ευρώπη, για την Ευρώπη των πολιτών και
για την Ευρώπη της κοινής εξωτερικής πολιτικής, της πολιτικής για
την ασφάλεια.
Αυτοί οι προβληµατισµοί απουσιάζουν από τον Προϋπολογισµό του
'99. ∆εν αποτυπώνονται εκεί. Είναι ξένοι στον τρόπο που
προσεγγίζει τα πράγµατα το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης,
γιατί όπως και σε πολλά άλλα ζητήµατα η Κυβέρνηση παρουσιάζει
µία επικίνδυνη διαφορά, µία διαφορά ιστορικής και πολιτικής φάσης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική σύγκλισης, την οποία
επέλεξε η Κυβέρνηση ως µονόδροµο αναγκαστικό, έχει τεράστιο
κοινωνικό κόστος. Και το κόστος αυτό δεν το πληρώνουν όλοι ίδια,
δεν το επωµίστηκαν όλοι ίδια, όπως αναληθώς ισχυρίζεται ο κύριος
Πρωθυπουργός. Το κόστος το επωµίστηκαν και το επωµίζονται τα
ασθενέστερα οικονοµικά στρώµατα.
Η ανεργία, οι φορολογικές ανισότητες, η συµπίεση µισθών και
συντάξεων, τα εξαιρετικά χαµηλά όρια των κοινωνικών παροχών,
συνθέτουν την πραγµατική εικόνα και αποδεικνύουν την αλήθεια
αυτής της διαπίστωσης.
Η  ανεργία  αυξάνεται  συνεχώς  από  το  1990.  Το  1997  έφθασε,
σύµφωνα  µε  τη  Στατιστική  Υπηρεσία,  το  10,3%.  Είναι  πολύ
µεγαλύτερη  όµως.  Υπάρχουν  περιφέρειες,  που  η  ανεργία
καλπάζει.  Στη  δυτική  Μακεδονία  φτάνει  το  14,5%.  Η  ανεργία
των  νέων  φτάνει  στο  30%  έναντι  21%  του  κοινοτικού  µέσου
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όρου. Ταυτοχρόνως επισηµαίνουµε ότι η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης που δεν διαθέτει ένα ενιαίο και αξιόπιστο
σύστηµα αναφοράς, σχετικά µε την καταγραφή και παρακολούθηση
της ανεργίας.
∆έκα χρόνια µετά την εφαρµογή δεκάδων προγραµµάτων
δισεκατοµµυρίων δραχµών η Ελλάδα παρουσιάζει την εικόνα, να µη
γνωρίζει ποια είναι η ακριβής ανεργία. 'Αλλα δεδοµένα δίνει η
Εθνική Στατιστική Υπηρεσία, άλλα δεδοµένα δίνει ο ΟΑΕ∆, άλλα
δεδοµένα δίνει η Ευρωπαϊκή Στατιστική.
Ξέρετε πολύ καλά, κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης και κύριε
Πρωθυπουργέ, ότι το εθνικό σχέδιο δράσης για την απασχόληση,
που υπέβαλε η Ελλάδα, χαρακτηρίστηκε από την Ευρωπαϊκή
'Ενωση, επί λέξει, ότι "δεν διαθέτει µία σαφή και διαρθρωµένη
στατιστική, έχει ασαφείς και αποσπασµατικούς στόχους", ενώ οι
συνολικές δηµόσιες δαπάνες σε πολιτικές που αφορούν την αγορά
εργασίας, αντιπροσωπεύουν το 1996 µόλις το 0,7% του ΑΕΠ και
είναι οι χαµηλότερες στην Ευρώπη.
Θα καταθέσω τους σχετικούς πίνακες, προκειµένου να γίνει
συζήτηση και στη συνέχεια, µετά από τον Προϋπολογισµό.
Η Ευρωπαϊκή 'Ενωση αντιθέτως, ενώ κάνει αυτούς τους µειωτικούς
χαρακτηρισµούς για το εθνικό σχέδιο δράσης για την απασχόληση
της Ελλάδας, απονέµει εύσηµα στην Ισπανία, τη Γαλλία, την
Πορτογαλία, την Ιρλανδία, για τα σχέδια που κατέθεσαν για τη
στρατηγική µείωσης της ανεργίας και αύξησης της απασχόλησης.
Στην τελευταία κατάταξη αξιολογήθηκε το δικό σας εθνικό σχέδιο
και έρχεστε κατά τη συζήτηση του Προϋπολογισµού, αυτό, που
αξιολογείτε αρνητικά ως περίπου αναποτελεσµατικό, να το
παριστάνετε ως το εισιτήριο ευτυχίας για τους ανέργους, ασφάλειας
και κατοχύρωσης για εκείνους που θέλουν να ασκήσουν το ιερό
δικαίωµα στην εργασία.
Και η δεύτερη έκθεση αξιολόγησης του Κοινοτικού Πλαισίου
Στήριξης αναφέρει χαρακτηριστικά και επί λέξει για τους πόρους του
Κοινωνικού Ταµείου "στην ουσία δεν υπάρχουν αξιόπιστοι
µηχανισµοί των προγραµµάτων κατάρτισης. Οι εσωτερικές
αξιολογήσεις κατά τη διάρκεια της εφαρµογής τους είναι άγνωστες.
∆εν εξετάζεται ποιο ποσοστό των καταρτιζοµένων εξασφαλίζουν
στη συνέχεια απασχόληση. Οι επιπτώσεις στην αύξηση της
παραγωγικότητάς τους, ύστερα από την κατάρτιση, παραµένουν
άγνωστες. Οι ειδικότητες στις οποίες καταρτίζονται οι άνεργοι δεν
αποτελούν προϊόν συστηµατικής έρευνας. Οι υποψήφιοι για
κατάρτιση δεν επιλέγονται µε γνώµονα την ανάγκη τους για
κατάρτιση". Αυτά είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκείνα στα
οποία εµµένει ο Προϋπολογισµός µε µια δογµατική προσήλωση,
αγνοώντας εκείνα για τα οποία βοά η πραγµατικότητα.
Επικαλέστηκε η Κυβέρνηση ότι όλοι πιέζονται. Τα στοιχεία όµως
ανατρέπουν αυτόν τον ισχυρισµό. Το 1997 οι συνταξιούχοι και οι
µισθωτοί κατέβαλαν το 57% του φόρου εισοδήµατος. Το 1998 οι
µισθωτοί και οι συνταξιούχοι αύξησαν τη συµµετοχή τους στα
φορολογικά βάρη και έφθασαν στο 60,4%. Εκατό δισεκατοµµύρια
(100.000.000.000) δραχµές είναι η πρόσθετη φορολογική
επιβάρυνση των µισθωτών και των συνταξιούχων το 1999 από τη
µη τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας και τη διατήρηση
των ίδιων εισοδηµατικών κλιµακίων το 1998. Αυτό είναι πρόσθετη
φορολογία, όπως και αν τη βαφτίσετε εσείς.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο
Β'Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Και στις δηµόσιες δαπάνες όµως για την υγεία, την παιδεία και την
κοινωνική προστασία, η Ελλάδα κατέχει µόνιµα την τελευταία θέση
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Πληρώνουν τρεις φορές περισσότερο
από την τσέπη τους οι 'Ελληνες για την υγεία, σε σύγκριση µε τους
υπόλοιπους Ευρωπαίους.
'Εχουµε τις µικρότερες δηµόσιες δαπάνες για την υγεία σε σύγκριση
µε άλλες χώρες του ΟΟΣΑ. Τα στατιστικά στοιχεία που δηµοσιεύει η
Ευρωπαϊκή Κοινότητα και άλλοι διεθνείς οργανισµοί για την παιδεία
και το εκπαιδευτικό σύστηµα είναι αποκαρδιωτικά για την Ελλάδα.
Σύµφωνα µε την EUROSTAT οι δηµόσιες εκπαιδευτικές δαπάνες
στην Ελλάδα είναι οι µικρότερες στην Ευρώπη. Η χώρα µας
πραγµατοποιεί δηµόσια δαπάνη που είναι της τάξης του 2,9% του

ΑΕΠ, τη στιγµή που ο µέσος όρος είναι 5,2%.
Οµοειδείς χώρες, όπως η Πορτογαλία, η Ισπανία και η Ιρλανδία,
δαπανούν διπλάσια ποσά: 5,8% η Πορτογαλία. Η ίδια εικόνα
επιβεβαιώνεται και από τα στοιχεία του ΟΟΣΑ, στοιχεία που
δείχνουν ότι η Ελλάδα σχεδόν σε όλους τους τοµείς βρίσκεται στα
χαµηλότερα επίπεδα.
Η Ελλάδα είναι µία από τις λίγες χώρες του ΟΟΣΑ που
χρηµατοδοτούν την τριτοβάθµια εκπαίδευση µε µόλις 1% του ΑΕΠ,
ενώ απουσιάζει εντελώς η χρηµατοδότηση της έρευνας. Στη
χρηµατοδότηση της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης καταλαµβάνουµε την προτελευταία θέση, πριν από
την Τουρκία. Στην τελευταία θέση επίσης κατατάσσεται η Ελλάδα
ως προς τις περισσότερες κατηγορίες κοινωνικών δαπανών, όπως
παροχές ασθένειας, αναπηρίας, οικογενειακά επιδόµατα, επίδοµα
µητρότητας και επίδοµα ανεργίας.
Ενώ η Κοινότητα αυξάνει τη δαπάνη κοινωνικής προστασίας από
25,4% του ΑΕΠ το 1990 σε 28,4% του ΑΕΠ το 1995, στην Ελλάδα
το ίδιο χρονικό διάστηµα οι αντίστοιχες δαπάνες µειώνονται από το
22,6% στο 20,7% του ΑΕΠ.
Οι οµοειδείς χώρες, οι χώρες της συνοχής, σε αντίθεση µε όσα
συµβαίνουν στην Ελλάδα, έχουν εντυπωσιακή εξέλιξη. Θα
καταθέσω µετά τους σχετικούς πίνακες, προκειµένου να
αποτελέσουν αντικείµενο στη συνέχεια ερωτήσεων, επικαίρων
ερωτήσεων και άσκησης κοινοβουλευτικού και πολιτικού ελέγχου.
Το ίδιο συµβαίνει µε τον αγροτικό τοµέα, που βρίσκεται
αποπροσανατολισµένος σε µία κρίσιµη περίοδο αλλαγών, τόσο σε
διεθνές όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, χωρίς καµία στήριξη. Για
µια χρονιά, όµως, ακόµα το εισόδηµα των Ελλήνων αγροτών
µειώθηκε κατά 3,8%, σύµφωνα µε τα πρόσφατα στοιχεία της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Ο Προϋπολογισµός, όµως, που συζητάµε σήµερα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχει τα ίδια προβλήµατα για όλους αυτούς τους τοµείς
πολιτικής, που παρήγαγαν την αρνητική κατάσταση η οποία
αποτυπώνεται στις σχετικές εκθέσεις. 'Εχει τα ίδια προβλήµατα,
σχετικά µε την αγροτική παραγωγή, µε αυτούς των προηγουµένων
ετών. ∆εν χρηµατοδοτείται και εποµένως δεν υπάρχει εθνική
πολιτική ανάπτυξης της ελληνικής γεωργίας, δεν χρηµατοδοτείται
και εποµένως δεν υπάρχει πολιτική διαρθρωτικών παρεµβάσεων,
που θα µπορούσαν να άρουν τα αδιέξοδα του τοµέα.
∆εν αυξάνονται, αντίθετα µειώνονται τα κονδύλια για την αγροτική
έρευνα και όλοι γνωρίζουµε ότι χωρίς έρευνα δεν µπορεί να υπάρξει
ανάπτυξη και προσαρµογή στις σύγχρονες απαιτήσεις και επιλογές.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός είναι ο Προϋπολογισµός, τον
οποίο περίπου η Kυβέρνηση εµφανίζει ως αγιογραφία, αυτά είναι τα
µεγέθη του και αυτά είναι τα αποτελέσµατα της δοκιµασµένης
πολιτικής του, της δοκιµασµένης εφαρµογής του.
Γιατί, λοιπόν, σε µια µεταβατική περίοδο, όπου υπάρχουν πολλά
και δύσκολα προβλήµατα, καταφεύγετε στη γνωστή µεθοδολογία
της ωραιοποίησης και της αγιογραφίας και δεν λέτε τα πράγµατα µε
το όνοµά τους, στον ελληνικό λαό, για να τον ετοιµάσετε, για να
συµµεριστείτε την αγωνία του, για να τον στηρίξετε, για να του
ανοίξετε δρόµους και για να του εµπνεύσετε αισιοδοξία και
συναίνεση;
∆εν είναι µονόδροµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η
πολιτική, όπως ισχυρίζεται η Kυβέρνηση.
Εµείς δεν έχουµε καµία διάθεση δηµαγωγίας ούτε µηδενιστικής
κριτικής, όπως προσπαθεί πολλές φορές ο κύριος Πρωθυπουργός
να µας αποδώσει. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει άλλωστε ανάγκη
δηµαγωγίας.
Κατέχετε τα σκήπτρα και µπορείτε, πράγµατι, να επιδίδεσθε στη
δηµαγωγία ανενόχλητοι. Ο ελληνικός λαός, όµως, ζει καθηµερινά
στο πετσί του τις συνέπειες της κυβερνητικής πολιτικής και δεν
χρειάζεται κανέναν για να του τις περιγράψει. Τη γνωρίζει πολύ
καλά και γι' αυτό την απορρίπτει.
Είναι  ανάγκη,  κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  να  κατανοήσουµε
τα  πραγµατικά  αίτια  που  παράγουν  και  διαµορφώνουν
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αυτήν την αδιέξοδη πολιτική.
Προσωπικά πιστεύω ότι στη ρίζα των αποτυχιών της κυβερνητικής
πολιτικής βρίσκονται δύο, δοµικού χαρακτήρα, αιτίες και σ' αυτές
θέλω να σταθώ, όσο πιο σύντοµα µπορώ.
Η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ., πρώτον, δεν µπόρεσε να συλλάβει
εξαρχής ότι για την εξασφάλιση της πραγµατικής σύγκλισης
απαιτείται ένα συνολικό µεταρρυθµιστικό σχέδιο, µέσα στο οποίο η
κοινωνική σταθερότητα και η κοινωνική συνοχή θα αξιοποιούνταν
ως στοιχείο ανάπτυξης. 'Ενα σχέδιο που θα προωθεί δράσεις και
παρεµβάσεις σε πολλούς τοµείς ταυτόχρονα, ώστε ο συνδυασµός
αυτών των παρεµβάσεων να παράγει αποτελέσµατα αξιόπιστα και
κοινωνικά αποδεκτά.
'Εµεινε εγκλωβισµένη η Κυβέρνηση στη λογική της κάλυψης των
ονοµαστικών δεικτών και κινήθηκε µε τον τρόπο που θα κινούνταν
µια οικονοµία και µια κοινωνία που δεν θα είχαν τις διαρθρωτικές
ανεπάρκειες και τα διαρθρωτικά προβλήµατα που παρουσιάζει η
ελληνική.
Εδώ βρίσκεται το πρώτο µεγάλο πρόβληµα. Για να γίνει απολύτως
σαφές τι εννοώ, θα χρησιµοποιήσω το παράδειγµα της αξιοποίησης
των κοινοτικών πόρων.
'Οποια αλχηµεία και αν χρησιµοποιήσει η Κυβέρνηση, είναι πια
κοινή συνείδηση, βοά το πανελλήνιο, ότι ως τώρα δεν καταφέρατε
να αξιοποιήσετε τους πόρους των Πακέτων Ντελόρ. Είµαστε στον
τελευταίο χρόνο του δευτέρου πακέτου και έχετε απορροφήσει µόνο
το 50% των διαθεσίµων πόρων. Αν είστε ικανοποιηµένοι, µε γειά
σας και χαρά σας. Η ελληνική πραγµατικότητα φωνάζει ότι τα
πράγµατα έχουν αλλιώς.
Είναι επίσης κοινή συνείδηση ότι από τους πόρους που
απορροφήθηκαν ένα µεγάλο µέρος σπαταλήθηκε και δεν
αξιοποιήθηκε µε αναπτυξιακά κριτήρια. 'Οπως κοινή συνείδηση
είναι ότι σπαταλήθηκε και το Πρώτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
Να δοθούν, λοιπόν, στον ελληνικό λαό πειστικές εξηγήσεις.
Πειστικές εξηγήσεις και απαντήσεις χρειάζεται ο 'Ελληνας πολίτης,
στο µεγάλο "γιατί" Γιατί όλο και πιο πολλοί, κύριε Πρωθυπουργέ και
κύριοι Υπουργοί, είναι οι 'Ελληνες πολίτες που ζητάνε τα χρόνια
τους και τις θυσίες τους πίσω. Γιατί δεν τα αξιοποιήσατε µε το
σωστό τρόπο, όπως τους είχατε υποσχεθεί.
Μιλάµε για σύγκλιση, µιλάµε για ανάγκη ανάπτυξης, µιλάµε για
θυσίες που πρέπει να γίνουν και όµως τεράστιοι πόροι, που θα
µπορούσαν να χρηµατοδοτήσουν την ανάπτυξη, να δηµιουργήσουν
θέσεις εργασίες, να µεγαλώσουν τα φορολογικά έσοδα, µένουν
ανεκµετάλλευτοι.
Πιστεύω ότι εδώ έρχονται ακριβώς στην επιφάνεια οι δοµές της
καθυστέρησης που παραµένουν άθικτες και αναλοίωτες: Η απουσία
σοβαρού σχεδιασµού και προγραµµατισµού, η
αναποτελεσµατικότητα του συγκεντρωτικού και γραφειοκρατικού
κράτους, η αναποτελεσµατικότητα της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, η
κυβερνητική κηδεµονία στη διαχείριση των πόρων, το ξεπερασµένο
καθεστώς που διέπει την εκτέλεση των δηµοσίων έργων, η έλλειψη
υποδοµών, η αδιαφάνεια και το καθεστώς διαπλοκής οικονοµικών,
εκδοτικών και πολιτικών συµφερόντων, το ίδιο, τέλος, το ανεπαρκές
και αναποτελεσµατικό πολιτικό σύστηµα διακυβέρνησης της χώρας.
Πώς είναι, όµως, δυνατόν, να υπάρξει ανάπτυξη χωρίς να αλλάξουν
αυτές οι δοµές;
Η αλλαγή αυτών των δοµών δεν απαιτεί χρήµατα, απεναντίας
εξοικονοµεί και διασφαλίζει πόρους. Αυτά που δεν απαιτούν
χρήµατα, δεν τα κάνετε. Και επιλέγετε κυνικά τη µονόπλευρη
πολιτική, που στεγνώνει πια τις δυνατότητες της ελληνικής
κοινωνίας και της ελληνικής οικονοµίας.
∆εν θέλετε και δεν µπορείτε να κάνετε αυτές τις διαρθρωτικές
αλλαγές. Γιατί είσαστε εντοιχισµένοι στις δοµές του υπάρχοντος
πολιτικού συστήµατος και θέλετε να παραµείνετε εκεί, εντοιχισµένοι,
σ'αυτό το πολιτικό σύστηµα και µάλιστα µε µία νοοτροπία ηγεµονίας
και καθεστώτος εσαεί.
Υπάρχει, κυρίες και κύριοι συναδελφοι, και µία δεύτερη αιτία, που
εγώ θεωρώ ότι βρίσκεται στη ρίζα της αποτυχηµένης κυβερνητικής
πολιτικής. Είναι η ψυχρή πολιτική µονόπλευρης πίεσης των
οικονοµικά ασθενέστερων και πολιτικά πιο αδύναµων στρωµάτων.

Και πρόκειται για συνειδητή επιλογή, που έκανε η Κυβέρνηση
µπροστά στην αδυναµία της να διαµορφώσει µία ευρύτερη πολιτική
αλλαγών και µπροστά στην ανάγκη κάλυψης των ονοµαστικών
δεικτών. 'Εκανε αυτήν την επιλογή η Κυβέρνηση πιστεύοντας ότι
µπορεί να ξεπεράσει τη δυσφορία, µέσω της στήριξης
συγκροτηµάτων των Μ.Μ.Ε. και των κρατικών προπαγανδιστικών
µηχανισµών, πιστεύοντας ότι θα µπορέσει προεκλογικά να αλλάξει
το κλίµα, µέσω µίας επιλεκτικής παροχολογίας. Και κάποτε θα
µιλάµε για το πόσοι άνθρωποι και πόσα κονδύλια αναλώθηκαν, για
να φτιάχνουν αυτές τις επικοινωνιακές πολιτικές και τις κούφιες
διαφηµιστικές καµπάνιες του κυβερνητικού έργου.
Η µεγαλύτερη απόδειξη για την ορθότητα αυτών των εκτιµήσεων
είναι η κυβερνητική πολιτική στα θέµατα του φορολογικού
συστήµατος και της εισοδηµατικής πολιτικής. Τα στοιχεία είναι
δεδοµένα, δεν αναφέροµαι σε αριθµούς. Το βασικό συµπέρασµα
που προκύπτει από τους αριθµούς είναι ότι η φορολογική
επιβάρυνση των µισθωτών, των συνταξιούχων και των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων είναι εξοντωτική, η µεγαλύτερη στην
Ευρώπη. Επίσης, το κόστος εργασίας είναι το χαµηλότερο στην
Ευρώπη. Χαµηλότερη, επίσης, είναι και η αγοραστική ικανότητα των
εργαζοµένων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί κανείς να κάνει αλχηµείες,
για να ξεγελάει την πραγµατικότητα της ζωής. Εκδικείται η
πραγµατικότητα. Γιατί τα γεγονότα και τα προβλήµατα δεν µπορεί
κανείς να τα χειριστεί ως ταχυδακτυλουργός. ∆υστυχώς, ο τρόπος
µε τον οποίο συζητείται ο Προϋπολογισµός δεν επιτρέπει µία
σοβαρή συζήτηση στα προγράµµατα που χρειάζεται η χώρα, στις
πολιτικές τις διαρθρωτικές. Ο τρόπος που γίνεται η συζήτηση ωθεί
τα πράγµατα σε αντιπαραθέσεις άγονες και δεν δίνει δυνατότητες
αναζήτησης λύσεων και συνεννόησης.
Στα χαρτιά και στα λόγια η συζήτηση του Προϋπολογισµού είναι
υψίστης πολιτικής σηµασίας γεγονός. Στην πράξη γίνεται µονότονη
κοινοβουλευτική διεκπεραίωση, που δεν κάνει τον κόπο να την
παρακολουθήσει κανείς απ'αρχής µέχρι τέλους, όχι µόνο ο
Πρωθυπουργός, αλλά και πολλοί από εµάς. Αυτό το βλέπει ο
ελληνικός λαός και εκεί είναι που διαπιστώνει το χάσµα το µεγάλο
ανάµεσα στα λόγια και στα έργα, στους νόµους και στην πράξη. Και
σε αυτό το χάσµα είναι που καταβαραθρώνεται η πολιτική
αξιοπιστία και η πολιτική αποτελεσµατικότητα. ∆εν έχει κανένα
νόηµα, κύριε Πρωθυπουργέ, εµείς να καταγγέλλουµε και να
διαπιστώνουµε τα αρνητικά και εσείς να ωραιοποιείτε την
πραγµατικότητα, να υπερασπίζεσθε µία αδιέξοδη πολιτική. 'Ολοι
πια έχουµε συνείδηση ότι είναι ώρα µεγάλων αλλαγών, όλοι έχουµε
συνείδηση ότι οι ευρωπαϊκές εξελίξεις µας θέτουν µπροστά σε νέες
δυνατότητες και νέες δυσκολίες.
Το κεντρικό πρόβληµα που υπάρχει τούτη την ώρα είναι µε ποιες
πολιτικές, µε ποιες επιλογές πάµε προς τους στόχους, και όχι να
αλλάζουµε τους στόχους για να δηµαγωγούµε για τους στόχους,
γιατί σε τελευταία ανάλυση έχετε δει και από προσωπική σας
εµπειρία, ως Υπουργός και ως Πρωθυπουργός, τη µεγάλη
φθοροποιό δύναµη που έχει το υπάρχον πολιτικό σύστηµα, να
ενσωµατώνει και να αχρηστεύει, να καταστρέφει τις δηµιουργικές
δυνατότητες του τόπου, να στενεύει απελπιστικά τα περιθώρια
αναζήτησης σοβαρών και αξιόπιστων λύσεων, να αποµακρύνει το
λαό από την πολιτική, να απονεκρώνει κάθε κοινωνική
ενεργοποίηση, να αναγορεύει σε µοναδικό νόµο πολιτικής
λειτουργίας την κοµµατική πειθαρχία και την κυβερνητική
σκοπιµότητα.
Είναι ανάγκη να γίνουν τοµές. Και εγώ θα ήθελα να καταθέσω
συγκεκριµένες και όσο γίνεται πιο συνοπτικά προτάσεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για την "Aτζέντα 2000". Ε,
λοιπόν να έρθει στη Βουλή αµέσως για συζήτηση το συνολικό
πρόβληµα της εθνικής στρατηγικής στα πλαίσια της "Aτζέντα 2000".
Η Ευρώπη ολόκληρη σήµερα ασχολείται εντατικά µε τα θέµατα που
περιλαµβάνει η "Ατζέντα 2000".
Η κάθε χώρα διαµορφώνει τη στρατηγική της. Στην Ελλάδα υπάρχει
ελλιπής ενηµέρωση. Ο ελληνικός λαός, ο Τύπος, τα κόµµατα,
ελάχιστα, µέσα από τις υπάρχουσες διαδικασίες,
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µπορούν να ασχοληθούν µε την ουσία των προβληµάτων. Η
Κυβέρνηση πορεύεται χωρίς στρατηγική και επιµένει να χειρίζεται τα
θέµατα σαν να πρόκειται για κοµµατική της υπόθεση, για εσωτερική
οικογενειακή της υπόθεση.
Η πολιτική διεύρυνσης της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης εµπλέκεται µε το
Κυπριακό, µε τις ελληνοτουρκικές σχέσεις, µε τις ευρωτουρκικές
σχέσεις. Η δική µας άποψη είναι ότι χρειάζεται συνολικός
επαναπροσδιορισµός της εξωτερικής µας πολιτικής. Η προοπτική
περικοπής των κοινοτικών δαπανών και κυρίως ο κίνδυνος µερικής
επανεθνικοποίησης της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής αποτελεί για
την Ελλάδα εξαιρετικά δυσοίωνη εξέλιξη.
Πώς προετοιµαζόµαστε γι' αυτά; Πώς διαπραγµατευόµαστε; Πώς
προσαρµόζουµε την αγροτική µας οικονοµία σε όλα τα ενδεχόµενα;
Το "Πακέτο Σαντέρ" αποτελεί µία τελευταία δυνατότητα. Πώς
σχεδιάζεται η αξιοποίησή του, ώστε να αποφευχθούν τα µέχρι
σήµερα λάθη; Πώς θα χειριστείτε το "πακέτο Σαντέρ", κύριε
Πρωθυπουργέ; Ως "πακέτο Σηµίτη", για τις επόµενες εκλογές, όπως
άκουσα ένα ευφυολόγηµα, που δηµοσιεύθηκε και προδίδει έλλειψη
έµπνευσης και µικροκοµµατική οπτική;
Προτείνουµε, λοιπόν, για όλα αυτά να υπάρξει αµέσως συζήτηση
στη Βουλή, έντονη προετοιµασία µε την αξιοποίηση των θεσµών
που υπάρχουν και την καθιέρωση νέων θεσµών. Πρόκειται για µια
εθνική υπόθεση κι εµείς προτείνουµε το συντονισµό όλων των
κοινωνικών και πολιτικών δυνάµεων, ώστε να πετύχουµε την
καλύτερη διαπραγµάτευση στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
και την καλύτερη αξιοποίηση των δεδοµένων.
Η δεύτερη πρότασή µου αφορά το φορολογικό σύστηµα. Να
εγκαταλείψει η Κυβέρνηση την αδιέξοδη λογική των
αποσπασµατικών ρυθµίσεων και κυρίως να µην αποπειραθεί την
προσέγγιση του προβλήµατος µε όρους προεκλογικών
σκοπιµοτήτων. Με το άνοιγµα της Βουλής µετά τις γιορτές να
συγκροτηθεί διακοµµατική επιτροπή, που θα ετοιµάσει σχέδιο
φορολογικής µεταρρύθµισης µέσα στο 1999. Εκεί να κριθούν οι
προτάσεις, ιδεολογικές και πολιτικές, τα ιδεολογικά και πολιτικά
χαρακτηριστικά των συγκεκριµένων επιλογών.
Η τρίτη πρόταση αφορά την υπόθεση της ανεργίας. Να υιοθετηθεί
αµέσως η λογική της µείωσης των ωρών εργασίας σε τριάντα πέντε
και να ξεκινήσει από το Γενάρη σοβαρός διάλογος για τις
προϋποθέσεις υλοποίησής του, σε συνδυασµό µε τις αντίστοιχες
πρωτοβουλίες άλλων χωρών της Ευρώπης. Ταυτοχρόνως να
καταρτισθεί νέο εθνικό σχέδιο για την απασχόληση, γιατί αυτό που
κατατέθηκε µετά πολλών επαίνων, προβλήθηκε, αλλά µετά πολλών
επαίνων απορρίφθηκε ως αναποτελεσµατικό.
Να προωθηθεί αµέσως η αλλαγή του καθεστώτος που διέπει τη
λειτουργία των ∆ΕΚΟ, διότι η πολιτική της Κυβέρνησης εκεί
αποτελεί τραγέλαφο. Εµείς, έχουµε υποβάλει πρόταση, για να
αντιµετωπισθούν όλα τα αδιέξοδα σε όλες τις ∆ΕΚΟ και οι κίνδυνοι
νέων εντάσεων από την προώθηση επιπόλαιων πολιτικών
ιδιωτικοποίησης. 'Αλλα λέει ο Προϋπολογισµός, άλλα λέει η
Κυβέρνηση, άλλα αναφέρονται στις σχετικές συζητήσεις, που
γίνονται εντός του Κοινοβουλίου, άλλα διαβάζουµε στις εφηµερίδες
ότι αποτελούν περιεχόµενο προτάσεων για την Ολυµπιακή, για την
Εµπορική και για µια σειρά άλλων δηµοσίων επιχειρήσεων.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
Τέλος, να ανασταλεί η εφαρµογή του νόµου Αρσένη για την παιδεία
και µέσα στο 1999 να οργανωθεί ουσιαστικός διάλογος για το
περιεχόµενο µιας ουσιαστικής εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, που
θα τεθεί σε εφαρµογή από το 2000. Είναι τεράστιο το κόστος για το
λαό µας και τη χώρα µας από τον τρόπο µε τον οποίο χειρίζεσθε τα
θέµατα της παιδείας. ∆εν υπάρχει µεγαλύτερη ιστορική έκπτωση
από το να σε απορρίπτει η νέα γενιά. Η νέα γενιά απορρίπτει την
πολιτική σας, που για να την περάσετε, υιοθετείτε ό,τι απεχθέστερο
υπάρχει για τα νέα αγόρια και κορίτσια. Υιοθετείτε τον στείρο
πατερναλισµό, τον κυβερνητικό αυταρχισµό και ταυτόχρονα την

ηθικολογία µιας αυθεντίας που δεν πείθει µε τίποτα και κανέναν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα µπορεί να έχει καλύτερη
µοίρα. Είναι µία χώρα µε δυνατότητες και πλεονεκτήµατα. Ο
ελληνικός λαός είναι προικισµένος. ∆εν έχουµε το δικαίωµα εµείς οι
πολιτικοί και τα κόµµατα συλλογικά να συντηρούµε µεθόδους και
πολιτικές που υποτιµούν την αξία και τις δυνατότητες της χώρας
όσο και του λαού µας. Χρειαζόµαστε βεβαίως ανανέωση, αλλαγή,
νέες ιδέες και νέες πολιτικές λύσεις.
Με αυτές τις πολιτικές, τέτοιων προϋπολογισµών, η χώρα βρίσκεται
ουσιαστικά εκτός Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Αν επιτέλους γίνει εκ νέου
η Ελλάδα µέλος της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, αυτό θα σηµαίνει ότι
µετά τη δύσκολη και παρατεταµένη περίοδο προσαρµογής της
ελληνικής οικονοµίας θα ακολουθήσει νέος µονόδροµος αυστηρής
οικονοµικής πολιτικής, "περισυλλογής", όπως λέει η Κυβέρνηση.
Στη µεταβατική περίοδο από το 1999 και µετά η ήδη δυσµενής
ανταγωνιστική θέση της χώρας, εκτός ΟΝΕ και ευρώ θα επιδεινωθεί
ραγδαία, όπως τεκµηριώνεται από τις απόψεις όλων των
παραγωγικών τάξεων που πλήττονται. ∆εν νοείται επίτευξη
ονοµαστικών στόχων, χωρίς ταυτόχρονη εξασφάλιση ισορροπίας
στο σύστηµα των πραγµατικών µεγεθών της οικονοµίας. ∆εν
ωφελούν επιφανειακές παρεµβάσεις χωρίς βαθιές διαρθρωτικές και
δοµικές αλλαγές στους παράγοντες που γεννούν τις ανισορροπίες.
Αυτό ισχύει τόσο για τον πληθωρισµό όσο και για τα επιτόκια και το
δηµόσιο χρέος. Αγκιστρωµένη στο στόχο µείωσης του
πληθωρισµού η Κυβέρνηση Σηµίτη κυνηγάει προσωρινά
αποτελέσµατα µε διοικητικά πυροτεχνήµατα -µείωση εµµέσων
φόρων και πάγωµα τιµολογίων ∆ΕΚΟ- αλλά οι παράγοντες που
προκαλούν τις πληθωριστικές τάσεις παραµένουν ανέπαφοι -πολύ
χαµηλό επίπεδο παραγωγικότητας και πολύ υψηλό κόστος
λειτουργίας του δηµόσιου τοµέα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν η ελληνική Κυβέρνηση πήγαινε,
η υπόλοιπη Ευρώπη ερχότανε! Αυτή ακριβώς είναι η κατάσταση
σήµερα. Και σε αυτήν την περίπτωση, όπως και σε τόσες άλλες, η
Κυβέρνηση αποδεικνύεται ουραγός των εξελίξεων, ανίκανη να
σταθεί στο ύψος των περιστάσεων, ανέτοιµη να αναπτύξει
πρωτοβουλίες. Μία Κυβέρνηση που αγοράζει από δεύτερο χέρι, µία
Κυβέρνηση που ψωνίζει από το καλάθι της Ευρώπης περσινές
ιδέες και περισσεύµατα. Γιατί πώς αλλιώς να περιγράψουµε αυτό
που γίνεται σήµερα στην Ελλάδα και αυτά τα οποία εµφανίζονται
στον Προϋπολογισµό, παρά σαν µία εισαγωγή µεταχειρισµένων
ειδών παλαιάς τεχνολογίας. Μία Κυβέρνηση που επιµένει
νευρωτικά σε λύσεις, που όλοι οι άλλοι θέλουν να εγκαταλείψουν,
µία Κυβέρνηση που µοιάζει µε το µαθητή στην τελευταία σειρά της
παρέλασης, που συνέχεια χάνει το βήµα του και πάντα κάνει το
ανάποδο από αυτό που κάνουν οι άλλοι. Αλλά πάντα θέλει, παρά
το ότι χάνει το βήµα του, να ηγεµονεύει µε το "ναπολεόντειο
σύνδροµο" στην πολιτική πραγµατικότητα της χώρας.
Εµείς βεβαίως ποτέ δεν είπαµε πως ό,τι γίνεται στην Ευρώπη είναι
κατ' ανάγκη καλό και ωφέλιµο. Για παράδειγµα, ποτέ δεν
πορευθήκαµε µε τον άνεµο του νεοφιλελευθερισµού στα πανιά µας.
Αντίθετα, τις νεοφιλελεύθερες λύσεις τις αναλύσαµε, τις
στηλιτεύσαµε και τις απορρίψαµε εδώ και καιρό. Προτείναµε όρους,
εγείραµε απαιτήσεις, επιχειρήσαµε παρεµβάσεις, αλλά ποτέ δεν
παραδοθήκαµε αµαχητί στις επιταγές της επικρατούσας
διαχειριστικής µόδας.
Ως χώρα που θέλει να είναι ισότιµο κράτος-µέλος η Ελλάδα πρέπει
να συµµετάσχει ενεργά στην ανατροπή του σκηνικού που υπάρχει
σήµερα, στη διαµόρφωση ενός νέου σκηνικού, στην υιοθέτηση νέων
πολιτικών επιλογών, που στο κάτω-κάτω εδώ και χρόνια στηρίζει ο
ελληνικός λαός και θέλει.
Καταθέσατε  έναν  Προϋπολογισµό,  κύριε  Πρωθυπουργέ  και
κύριοι  Υπουργοί,  σαν  αυτούς  που  βλέπαµε  να  κατατίθενται  και
τα  προηγούµενα  χρόνια.  Εµείς  ανησυχούµε  και  φοβόµαστε,
γιατί  η  Κυβέρνηση  κάνει  σήµερα  πολιτικές  του  χθες.  'Εχουµε
ήδη  υποστεί  τις  συνέπειες  µιας  ιδιαίτερα  σκληρής  και
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ανάλγητης εφαρµογής των νεοφιλελεύθερων πολιτικών και η
Ελλάδα αντιµετωπίζει σοβαρό πολιτικό και κοινωνικό πρόβληµα σε
όλους τους τοµείς εσωτερικής και εξωτερικής πολιτικής, είναι
ανοικτά τα µέτωπα και χρειάζονται διαρθρωτικές αλλαγές και στην
οικονοµία και την κοινωνία αλλά και το πολιτικό σύστηµα. Η
πολιτική σας είναι µία πολιτική ηττηµένη στο κοινωνικό επίπεδο,
γιατί παράγει ανισότητες και αδικία. Ηττηµένη στο επίπεδο του
οικονοµικού σχεδιασµού, γιατί παράγει αποδιάρθρωση και όχι
αναδιάρθρωση. Ηττηµένη στο επίπεδο της εθνικής στρατηγικής,
γιατί έχει καταστεί όµηρος των πρωτοβουλιών των Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής. Ηττηµένη στο πεδίο των ιδεών και των
αξιών, γιατί αναπαράγει τη νοσηρότητα του πολιτικού συστήµατος
και δεν ανανεώνει την αξιοπιστία του.
Ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι οργανικό µέρος αυτής της
ηττηµένης πολιτικής, γι' αυτό και εµείς θα το καταψηφίσουµε στο
σύνολό του. Η εκσυγχρονιστική ρητορεία τελείωσε, εξεµέτρησε το
βίο της, ξεθώριασε και ξεθύµανε. Μη έχοντας άλλο δρόµο ο κ.

Σηµίτης, θα επαναφέρει την τακτική της πόλωσης, της όξυνσης και
του µηδενισµού όλων εκείνων που δεν αντέχουν και δεν θέλουν να
νοµιµοποιήσουν την πολιτική του.
Θα συµβούλευα τον κύριο Πρωθυπουργό, να πάψει να επιδίδεται
σε ασκήσεις πόλωσης. Θα συµβούλευα την Κυβέρνηση, να πάψει
να σχεδιάζει εκβιαστικές κινδυνολογίες.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Αριστεράς και
της Προόδου κ. Νικόλαος Κωνσταντόπουλος καταθέτει για τα
Πρακτικά την έκθεση αξιολόγησης, η οποία βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
(Επίσης, στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της
Αριστεράς και της Προόδου κ. Νικόλαος Κωνσταντόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά τους παρακάτω πίνακες, οι οποίοι έχουν
ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Αλέκα Παπαρήγα, έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, εµείς
θεωρούµε ότι σωστά διακηρύσσει η Κυβέρνηση ότι ο
Προϋπολογισµός είναι ενταξιακός. Με την έννοια ότι υπηρετεί την
πρόθεσή της να ενταχθεί η Ελλάδα στην ΟΝΕ, αλλά µε τον ελληνικό
λαό σύµφωνα πάντα µε την πρόθεση της Κυβέρνησης να οδηγείται
προς την ΟΝΕ σαν πρόβατο επί σφαγή.
∆εν χρειάζεται να πούµε τίποτε άλλο, είναι φανερό ότι
καταψηφίζουµε τον Προϋπολογισµό σε όλα τα συστατικά του.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Με όλες τις παραφυάδες
του.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Θεωρούµε ότι ο Προϋπολογισµός αυτός
είναι προσαρµοσµένος στα πλαίσια των εντολών της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης και δεν καταλαβαίνουµε την τοποθέτηση του Προέδρου
του Συνασπισµού, που προκειµένου να κάνει κριτική στον κ. Σηµίτη
-και καλώς κάνει βεβαίως- βγάζει λάδι τους κυρίους Σρέντερ,
Ζοσπέν, Ντ' Αλέµα, Μπλερ, Αθνάρ, και όλους τους άλλους εραστές
της σύγχρονης στρατηγικής του µεγάλου κεφαλαίου. Εµείς σας
χαρίζουµε και τον όρο ότι ο Προϋπολογισµός είναι αναπτυξιακός, µε
την έννοια που εσείς δίνετε στην ανάπτυξη και που τη βλέπετε σαν
µία πορεία για να γίνονται όλο και πιο πρόσφορες και ασύδοτες οι
συνθήκες για την απρόσκοπτη δράση του µεγάλου κεφαλαίου,
ελληνικού και ξένου, σε βάρος των εργαζοµένων και των
πλουτοπαραγωγικών πηγών της χώρας. Βεβαίως κάνουµε και µία
πρόβλεψη. 'Οσο πλησιάζουν οι ευρωεκλογές, θα δυναµώσει και
κάποια κριτική απέναντι στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και από τα άλλα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης.
Φθάσαµε εδώ να ακούσουµε από το στόµα του Προέδρου της Νέας
∆ηµοκρατίας ότι η ΟΝΕ δεν είναι πανάκεια και ότι, εν πάση
περιπτώσει, δεν είναι και µονόδροµος. Κάπως έτσι το καταλάβαµε.
Θα δυναµώσει ίσως η κριτική προς την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και από
τα άλλα κόµµατα.
Να µας επιτρέψετε να σχολιάσουµε ότι σήµερα πια που οι
πανευρωπαϊκές δηµοσκοπήσεις δείχνουν ότι και στην Ελλάδα
αρχίζει να διαµορφώνεται ένα ισχυρό ρεύµα αµφισβήτησης και
κριτικής κατά της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και της ΟΝΕ, δεν είναι και
τόσο δύσκολο να κάνει κανείς κριτική. Να προβάλει π.χ. ότι εµείς
δεν είµαστε µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση των τραπεζιτών, αλλά µε την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση των λαών. Πέραν του ότι είναι ετεροχρονισµένη
κριτική, είναι και ξεπερασµένη µε τη φόρα που παίρνουν τα
πράγµατα. Και εµείς ρωτάµε όλους εκείνους που αρχίζουν και
κάνουν κάποια κριτική προς την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, κάποια
κριτική, ειλικρινή ή όχι, αυτό είναι άλλο θέµα. Πώς είναι δυνατό να
περιµένουµε να ζήσουµε την Ευρώπη των λαών όταν δεν
αµφισβητείται η ουσία και η βάση της πολιτικής της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, που είναι οι γνωστές τέσσερις ελευθερίες, όπως η
ελεύθερη κίνηση κεφαλαίων, εµπορευµάτων, υπηρεσιών και
εργατικού δυναµικού; Ούτε σε εκατόν πενήντα χρόνια δεν πρόκειται
να πετύχουµε την Ευρώπη των λαών, όταν υπάρχουν απόψεις που
λένε ότι και η κριτική και η αντίθεση στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση οδηγεί
στην αποµόνωση. Πρόκειται για ένα πλαστό δίληµµα και
επιχείρηµα, το οποίο έχει αποδειχθεί ότι χρησιµοποιείται
προκειµένου να δροµολογηθεί ο συµβιβασµός και η υποταγή στην
αντιδραστική νεοφιλελεύθερη πολιτική που ακολουθείται στην
Ευρώπη και όταν είχαν τη σχετική πλειοψηφία τα κλασικά
συντηρητικά κόµµατα, και τώρα που την πλειοψηφία έχουν η
σοσιαλδηµοκρατία και η γνωστή κεντροαριστερά.
Ακούσαµε πάρα πολλές φορές σε αυτήν την Αίθουσα, ιδιαίτερα
τους υποστηρικτές του Προϋπολογισµού, ότι υπάρχουν σήµερα νέα
δεδοµένα και πρέπει ο ελληνικός λαός και οι πολιτικές δυνάµεις να
προσαρµοστούµε σε αυτά. Αν θέλουµε να είµαστε ακριβείς, αυτά τα
νέα δεδοµένα δεν είναι εντελώς καινούρια, σήµερα εκδηλώνονται µε
νέα ένταση και νέες µορφές, αφού παγκοσµίως το έδαφος είναι

σχετικά ελεύθερο -προσωρινά υπογραµµίζουµε- και αφού βεβαίως
σε εθνικό επίπεδο τα συνδικαλιστικά κινήµατα της εργατικής τάξης
και των άλλων εργαζοµένων βρίσκονται υπό την ηγεσία δυνάµεων
που µε δουλοπρέπεια δουλεύουν υπέρ της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
και των επιλογών της και σε πολλές περιπτώσεις όχι µε το
αζηµίωτο.
Ανάµεσα, λοιπόν, σε αυτά που θεωρούνται νέα δεδοµένα
εντάσσεται, παραδείγµατος χάριν, η θρασύτατη επίθεση στις
εργατικές και λαϊκές κατακτήσεις σε όλην τη γη, και στην Ευρώπη
και στην Ελλάδα, το µοίρασµα µιας θέσης απασχόλησης σε
τέσσερις ως πέντε εργαζοµένους, η δυνατότητα του πολυεθνικού
κεφαλαίου να επεκτείνεται σε βάθος και σε πλάτος παντού,
αφήνοντας πίσω του µεγάλες σύγχρονες επιχειρήσεις -αυτό είναι
αλήθεια-και ταυτόχρονα συντρίµια επιχειρήσεων, ιδιαίτερα
µικροµεσαίων, συντρίµια κλάδων και πάνω από όλα στο πέρασµά
του να πολλαπλασιάζει τη φτώχεια και την εξαθλίωση.
Στα νέα δεδοµένα η Κυβέρνηση κατατάσσει την επίσηµη άποψη της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης -και όχι µόνο- ότι όταν ένας 'Ελληνας
εργαζόµενος δουλεύει τρεις ώρες την εβδοµάδα, δηλαδή δώδεκα
ώρες το µήνα, τότε αυτός είναι κανονικός εργαζόµενος που µπορεί
να ζήσει καλά και βεβαίως αυτοί που τον εκµεταλλεύονται πολύ
καλύτερα.
Στα νέα δεδοµένα η Κυβέρνηση κατατάσσει την πλήρη εκποίηση
του εγχώριου πλούτου της χώρας, αυτού του πλούτου που τον
δηµιούργησε ο λαός µε τον ιδρώτα του, µε το αίµα του, το µυαλό, τη
γνώση και τις δεξιότητές του.
Στα νέα δεδοµένα κατατάσσει η Κυβέρνηση την πολύ ουµανιστική
θεωρία ότι οι εργαζόµενοι δεν έχουν δικαίωµα σε ένα συλλογικό
δηµόσιο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης, παιδείας, απλά έχουν την
υποχρέωση µε ατοµικό τρόπο να αρπάζουν τις ευκαιρίες, λες και
µέσα σε αυτήν τη ζούγκλα είναι θέµα ικανότητας να αξιοποιήσεις τις
ευκαιρίες.
Στα νέα δεδοµένα η Κυβέρνηση κατατάσσει την πλήρη ως και
θεσµοθετηµένη κατάργηση κάθε έννοιας εθνικής ανεξαρτησίας,
κυριαρχικών δικαιωµάτων, εθνικών συνόρων.
Θα ήθελα δε να προσθέσω ότι αυτά τα οποία καταµαρτυρούµε στην
Κυβέρνηση, για το πώς βλέπει την κοινωνική πολιτική και το
σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης, δεν τα βγάζουµε µόνο από την
καθηµερινή της πολιτική και πρακτική, αλλά κυρίως τροµάζουµε
όταν διαβάζουµε βιβλία, άρθρα επώνυµων και κυβερνητικών
στελεχών, παραδείγµατος χάρη, το τελευταίο βιβλίο που
κυκλοφόρησε ο κ. Χριστοδουλάκης αλλά και το βιβλίο που έγραψε
και κυκλοφόρησε ο κ. Σηµίτης πριν γίνει Πρωθυπουργός, το
∆εκέµβριο του 1995. Εκεί λέγεται πολύ καθαρά ποιο είναι το µέλλον
της δηµόσιας συλλογικής κοινωνικής ασφάλισης.
Στα νέα δεδοµένα η Κυβέρνηση κατατάσσει το δήθεν σύγχρονο
δικαίωµα του Μπιλ Κλίντον και τον Τόνι Μπλερ, να επιδιώκουν τη
δολοφονία ενός λαού και ο κ. Σηµίτης να χειροκροτεί, γιατί έτσι
επιτάσσει το εθνικό συµφέρον! Τότε, λογικά, µας λέτε ότι όταν
διχοτοµείται η Κύπρος, όταν αµφισβητούνται τα κυριαρχικά
δικαιώµατα της Ελλάδος στο Αιγαίο, τότε οι άλλοι λαοί και οι
κυβερνήσεις τους µπορούν να χειροκροτούν τους πρωταίτιους, τους
ηθικούς και φυσικούς αυτουργούς, από τη στιγµή που εκτιµούν ότι
έτσι τους συµφέρει εθνικά.
Στην προκειµένη περίπτωση µάχαιραν έδωσες, µάχαιραν θα λάβεις!
Μόνο που πάντα την πληρώνει ο ελληνικός λαός, καθώς οι
διάφοροι κρατούντες, όπως δείχνει η ιστορία µας, βρίσκουν τρόπο
να τη γλιτώνουν!
Η ελληνική Κυβέρνηση κράτησε όχι µόνο κακή στάση στο θέµα του
βοµβαρδισµού του Ιράκ -άλλωστε έχουµε συνηθίσει από τις
υποκύψεις και επικύψεις στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής-
αλλά το θέµα είναι ότι κράτησε τη χειρότερη σε όλην την Ευρώπη.
Κάτι πρέπει να λέει αυτό στα µέλη και στα στελέχη του ΠΑ.ΣΟ.Κ,
στους ψηφοφόρους του, που και στο παρελθόν βγήκαν στους
δρόµους αλληλέγγυοι των γειτονικών µας λαών.
Πάντως, δεν είναι νέο δεδοµένο και µε την τυπική έννοια
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το γεγονός ότι ο κ. Κοέν, γνωστός Υπουργός 'Αµυνας των
Ηνωµένων Πολιτειών και ο κ. Μπερνς, τοποτηρητής των Ηνωµένων
Πολιτειών εδώ, σας τράβηξαν και το αφτί και σας είπαν ότι πρέπει
να αγοράσετε τους "ΠΑΤΡΙΟΤ", τους πυραύλους που πλάσαραν οι
Ηνωµένες Πολιτείες στον προηγούµενο πόλεµο στον Κόλπο. ∆εν
είναι νέο δεδοµένο ότι πληρώνουµε τα µαλλιά της κεφαλής µας -ο
ελληνικός λαός δηλαδή- για να αγοράζουµε όπλα, που δεν κάνουν
ή δεν θα χρησιµοποιηθούν για την άµυνα της χώρας. Ούτε είναι νέο
δεδοµένο ότι η ελληνική Κυβέρνηση έχει αποδεχθεί τελικά ότι θα
κάνει ό,τι πουν το ΝΑΤΟ και οι Αµερικανογερµανοί, αν βρεθεί στη
δύσκολη θέση µιας πιο έµπρακτης αµφισβήτησης των ελληνικών
συνόρων.
Είναι νέο δεδοµένο το γεγονός ότι η Ελλάδα καλείται πρόθυµα να
παίρνει µέρος σε αιµατηρές και τροµοκρατικές εκστρατείες σε βάρος
άλλων λαών; ∆υστυχώς, δεν έχουµε ακούσει από κανένα άλλο
κόµµα της Βουλής, πλην της Κυβέρνησης, τη θέση ότι η Ελλάδα δεν
πρέπει να παίρνει µέρος σε τέτοιες επιθετικές πολυεθνικές
δυνάµεις, που οµολογουµένως πια εξ αντικειµένου αποτελούν τα
σύγχρονα διεθνή τάγµατα ασφαλείας σε βάρος της ασφαλείας και
των συµφερόντων των λαών.
Εµείς βγάζουµε πάντως ένα συµπέρασµα, ότι όταν καλείτε τον
ελληνικό λαό να προσαρµοστεί, εννοείτε ότι ο ελληνικός λαός
πρέπει να αποκτήσει συνείδηση και νοοτροπία ραγιά, να είναι
υπάκουος στους ιµπεριαλιστές, να είναι πειθήνιος στους
καπιταλιστές, στους µεγαλοεργοδότες, σ'αυτούς που θησαυρίζουν
σε βάρος του.
Και µε την ευκαιρία, σας καλούµε να απαντήσετε σε ένα πολύ
λογικό ερώτηµα: Πώς είναι δυνατόν η πολιτική σας, όπως και
γενικότερα η πολιτική της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, να είναι σωστή,
σύγχρονη, να απαντά στις σύγχρονες ανάγκες των καιρών και
ταυτόχρονα αυτή η πολιτική να επιβάλει θυσίες µόνο για τους
εργαζόµενους και να συνεπάγεται -πράγµα που και εσείς το
οµολογείτε και τα όργανα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης- την ανεργία και
τη φτώχεια;
Πώς εξηγείτε ότι κάθε χρόνο αυξάνονται προκλητικά σε κάθε χώρα
και στην Ελλάδα τα κέρδη της πλουτοκρατίας και µόνο; Και δεν είναι
µια χρονιά, δυο χρονιές, τρεις χρονιές. Αυτή είναι η µοναδική και
κυρίαρχη τάση. Τα στοιχεία είναι εφιαλτικά. Οι απώλειες των
εργαζοµένων στην περίοδο '97-'99 αρχίζουν από πεντακόσιες
χιλιάδες (500.000) δραχµές έως ένα εκατοµµύριο (1.000.000)
δραχµές κατά µέσο όρο το χρόνο, όσον αφορά µόνο την επίσηµη
εισοδηµατική πολιτική και τα κυβερνητικά κριτήρια. Τουλάχιστον
τρεισήµισι µισθούς θα έχει πληρώσει στο τέλος ο κάθε εργαζόµενος
του δηµοσίου στο βωµό της ΟΝΕ. Ακόµη πιο σκληρά θα υποφέρει ο
εργαζόµενος στον ιδιωτικό τοµέα χάριν του ψευτοεθνικού στόχου
της ΟΝΕ.
Και λέµε ότι αυτά τα κριτήρια είναι τυπικά, γιατί στην
πραγµατικότητα προκειµένου να δούµε πώς εξελίσσεται το βιοτικό
επίπεδο του εργαζοµένου, δεν µπορεί να κρίνουµε µόνο τον
ονοµαστικό ή και τον πραγµατικό µισθό, το εισόδηµα το µηνιαίο και
τη σύνταξη από χρόνο σε χρόνο, αλλά πρέπει να κρίνουµε τα
µεγέθη αυτά µε τα µεγέθη των κερδών µε το πραγµατικό κόστος
ζωής και τις σύγχρονες ανάγκες µε το µέγεθος του πλούτου που
υπάρχει µε τις γνώσεις που έχουν κατακτηθεί, δηλαδή µε όλους
εκείνους τους δείκτες και τους παράγοντες που διαµορφώνουν το
πλαίσιο ζωής, την παιδεία, την υγεία, την κοινωνική ασφάλιση, τον
πολιτισµό και τον αθλητισµό, την ύπαρξη ή όχι ελεύθερου χρόνου
και τον τρόπο της υλοποίησής του.
Και πρέπει επίσης να υπολογιστεί ότι ο ελληνικός λαός δεν
υποφέρει από µια αναγνωρισµένη και επίσηµα προσωρινή πολιτική
λιτότητας, αλλά από αφαίµαξη εδώ και δεκαπέντε χρόνια. Ακόµη και
µε τη δική σας λογική οι δείκτες είναι εφιαλτικοί, επαναλαµβάνουµε,
για το λαό.
Η εισοδηµατική πολιτική του 1998 δεν ήταν συν 2,5% που λέτε,
αλλά 1,25%. Ούτε για το 1999 είναι 2% αλλά 0,8%. Εν πάση
περιπτώσει, και 2,5% και 3% να είναι, µήπως τα κέρδη των
βιοµηχάνων και των άλλων καπιταλιστών στην Ελλάδα αυξήθηκαν
2,5% έως 3%;

Οι βιοµήχανοι πάντως της χώρας σύµφωνα µε τα στοιχεία της ICAP
εξασφάλισαν από κάθε εργαζόµενο χωριστά ένα εκατοµµύριο
επτακόσιες τριάντα χιλιάδες (1.730.000) δραχµές κέρδος -µιλάω για
τους βιοµήχανους-και ύστερα έχουν την απαίτηση ότι πρέπει να
γίνει ακόµα πιο χαµηλό και φθηνό το κόστος της εργασίας!
Ο ίδιος ο Υπουργός Εργασίας ο κ. Παπαϊωάννου στην οµιλία του
εδώ στη Βουλή είπε ότι η ανάπτυξη δεν λύνει το πρόβληµα της
ανεργίας. Το παραδέχθηκε. Βεβαίως ποτέ δεν το έλυνε ουσιαστικά,
όπως δείχνει και η χρυσή περίοδος της µεταπολεµικής
εκβιοµηχάνισης της Ελλάδος, που δεν µπόρεσε να δώσει δουλειά
σε όλους, αντίθετα έστειλε πάνω από ένα εκατοµµύριο σ'αυτά τα
σκλαβοπάζαρα της Γερµανίας, των Ηνωµένων Πολιτειών και της
Αυστραλίας.
Βεβαίως αυτή η ανάπτυξη που κάνετε, που έχει ιερό και όσιο τα
συµφέροντα του µεγάλου κεφαλαίου, των µονοπωλίων, όχι µόνο
δεν διασφαλίζει θέσεις εργασίας, αλλά τις µειώνει και θα τις µειώνει
συνεχώς. 'Ετσι µε το δικό σας τρόπο επιβεβαιώνετε αυτό που και
εµείς λέµε, ότι υπάρχει ανάπτυξη και "ανάπτυξη".
∆εν θέλω να µιλήσω διεξοδικά, για να κερδηθεί χρόνος -άλλωστε
έχουν τοποθετηθεί και οι Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος- αλλά θέλω να επαναλάβω ότι λέτε, κυριολεκτικά, ψέµατα,
όταν ισχυρίζεσθε ότι δεν βάζετε νέους φόρους και ότι αυξάνετε τις
κοινωνικές παροχές. Και νέους φόρους βάζετε, ή µάλλον κάνετε
αύξηση των φόρων. Και µόνο µε το γεγονός ότι δεν
τιµαριθµοποιείται η φορολογική κλίµακα έχουµε επιβολή νέου
φόρου σε επίπεδο δηµοτικής και Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης αυτήν
τη φορά. Κάνετε νέες περικοπές σε δαπάνες κοινωνικού χαρακτήρα
στα κονδύλια για την υγεία την πρόνοια και την κοινωνική
ασφάλιση, ενώ πολύ κάτω κινούνται οι δαπάνες για την παιδεία, τη
γεωργία, τον πολιτισµό και τον αθλητισµό.
Και µε την ευκαιρία, η µαθητική και σπουδαστική νεολαία δεν
παλεύει, όπως σκόπιµα εµφανίζεται και για λόγους δηµαγωγίας και
συκοφαντίας από τον Υπουργό Παιδείας, για να λύσει αυτόνοµα το
εξεταστικό, ούτε ονειρεύεται λιγότερη γνωστική και εξεταστική ύλη.
Εµείς ένα πράγµα έχουµε καταλάβει µέσα από την ωριµότητα των
κινητοποιήσεων. Η νεολαία παλεύει και σωστά επικεντρώνει το
συνολικό εκπαιδευτικό πρόβληµα που υπάρχει στη χώρα και γι'
αυτό σωστά ζητάει την κατάργηση αυτού του νόµου. Επισηµαίνει
σωστά η νεολαία ότι µέσω της λιτότητας των επίσηµων κονδυλίων
προωθούνται νέοι ταξικοί φραγµοί.
Και αν θέλετε, η ουσία της δικής µας αντιπαράθεσης είναι ότι όλη η
λογική του νόµου της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, όπως τον λέτε,
τελικά θα οδηγήσει τα ανεπιθύµητα για σας παιδιά της
ανεπιθύµητης για σας εργατικής τάξης και φτωχής αγροτιάς να
µένουν και να στριµώχνονται στις κατώτερες βαθµίδες ηµιµαθή,
ικανά να παρέχουν ευκαιριακά φθηνή, πάµφθηνη εργασία.
Βεβαίως, θα ισχυριστείτε ότι υπάρχουν και τα κινητικά ποσά που
διοχετεύονται στην παιδεία.'Αρα, ούτε γάτα ούτε ζηµιά, που ο
κρατικός προϋπολογισµός δεν δίνει το 15%, ένα πολυζητηµένο
αίτηµα.
Πέρα από το υπαρκτό πρόβληµα της απορροφητικότητας, το κύριο
και βασικό είναι ότι αυτά τα ποσά δίνονται, είτε στους ιδιώτες, που
δουλεύουν στο χώρο της εκπαίδευσης, είτε στην πανεπιστηµιακή
έρευνα για τα συµφέροντα του µεγάλου κεφαλαίου. Και εδώ
αποδεικνύεται ότι δεν είσαστε καθόλου τσιγκούνηδες, όταν
πρόκειται να δώσετε χρήµατα σε ορισµένους ή όταν πρόκειται να
εξαγοράσετε την ψήφο και τη συνείδηση, για να µειώσετε το
πολιτικό κόστος.
Και εµείς θεωρούµε ότι πολύ σωστά η νεολαία έχει γενικεύσει την
πάλη της για µία λαϊκή σύγχρονη, πραγµατικά, δωρεάν δηµοκρατική
παιδεία, που αφυπνίζει, που δίνει γνώσεις και γι' αυτό δεν έχει άλλο
δρόµο από το δρόµο του αγώνα και από το δρόµο της
συµπαράστασης απ' όλους µας.
Εµείς  θεωρούµε  επίσης  ότι  είναι  εξαιρετικά  επικίνδυνη  η
άποψη  που  προβάλλεται  από  την  Κυβέρνηση,  περιέχεται  σε
νοµοσχέδια,  και  η  οποία  λέει  το  εξής:  ότι  η  κοινωνική  πολιτική
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σήµερα πρέπει να στηρίζεται ή, αν θέλετε, ουσιαστικά να
συµπληρώνεται µε τον εθελοντισµό, την εθελοντική εργασία και την
αλληλεγγύη. Είναι ριζικά διαφορετικό, η ανάγκη να έχει ο λαός µας
πνεύµα ανθρωπισµού, αλληλεγγύης και άλλο πράγµα να θέλετε να
χρησιµοποιήσετε τα ανθρωπιστικά αισθήµατα του λαού, για να
γλιτώσετε την ευθύνη να χρηµατοδοτείτε την κοινωνική πολιτική.
Επιπλέον παίρνετε συνέχεια µέτρα και τελικός σας στόχος είναι να
απαλλάξετε την εργοδοσία και από τις ισχνές υποχρεώσεις, που και
η ίδια στο παρελθόν αναγνώρισε ότι πρέπει να καταβάλει για να
δηµιουργηθεί αυτό το ασφαλιστικό σύστηµα, το οποίο βεβαίως το
χρεοκόπησε και η ίδια καθυστερώντας τις εισφορές της.
Λέτε ότι δεν υπάρχουν χρήµατα. ∆ίνετε όµως στους τραπεζίτες
µέσα από τον Προϋπολογισµό ποσά πάνω από επτά
τρισεκατοµµύρια για την πληρωµή τόκων και χρεολυσίων έναντι
χρεών του δηµοσίου, που δεν τα δηµιούργησε όµως τα χρέη ο
λαός. Πάνω από δύο τρισεκατοµµύρια δραχµές δίνετε στους
επιχειρηµατίες, κυρίως στους µεγάλους επιχειρηµατίες των νέων
διάφορων κλάδων για τη στήριξή τους, τη στιγµή που δηλώνετε ότι
δεν µπορείτε να αυξήσετε τις συντάξεις και τα κοινωνικά επιδόµατα
και τη στιγµή που βεβαίως αυτοί οι επιχειρηµατίες δηµιουργούν
ελάχιστες θέσεις εργασίας. Και, βεβαίως, το πιο σηµαντικό -το
έχουµε πάρα πολλές φορές επικρίνει- είναι ότι συνεχίζετε ακάθεκτοι
την εγκληµατική πολιτική εκποίησης της κρατικής και δηµόσιας
περιουσίας, που για άλλη µια φορά θα υπογραµµίσουµε ότι δεν τη
δηµιούργησε το κεφάλαιο, αλλά η εργασία.
Θα προσθέσουµε και κάποια άλλα στοιχεία, ιδιαίτερα στον τοµέα
της κοινωνικής πολιτικής, που φαίνονται και µέσα από τον
Προϋπολογισµό. Μολονότι οι κατά κεφαλήν δαπάνες για περίθαλψη
των ασφαλισµένων του δηµοσίου ήταν για το 1997 µόνο δέκα
χιλιάδες (10.000) δραχµές µηνιαίως, η Κυβέρνηση τις θεωρεί ότι
είναι τεράστιες και πρέπει να περικοπούν. Και δεν σας ξεπλένει
ούτε ο Νιαγάρας µε την υποκρισία σας, να δίνετε κάθε χρόνο στη
δηµοσιότητα στη λίστα των φοροφυγάδων έναν έως τρεις
µεγαλογιατρούς. Πάντως ένα πολύ µεγάλο µέρος των γιατρών,
αυτοί που κάνουν αποκλειστικό ιατρικό επάγγελµα στο δηµόσιο
τοµέα, δεν είναι πλούσιοι ούτε επιχειρηµατίες. 'Οσο για το
νοσηλευτικό προσωπικό, το έχετε καταδικάσει σε διαρκή φτώχεια.
Φθάσατε µάλιστα στο σηµείο να δέχεσθε να εκχωρισθεί στην
αµερικάνικη κυβέρνηση και στο αµερικανικό κεφάλαιο ο βασικός
τοµέας που ανήκει στην κοινωνική πολιτική, ειδικότερα οι τοµείς της
δηµόσιας υγείας και του ασφαλιστικού συστήµατος.
'Οποιος αµφισβητεί, όποιος ή όποια έχει ενδιαφέρον να µάθει
περισσότερα, δεν έχει παρά να διαβάσει τον Τύπο στις 14 και 15
Νοεµβρίου, όπου εκεί µάθαµε ότι ο οικοδεσπότης κ. Μπερνς, το
εµπορικό τµήµα της αµερικανικής πρεσβείας και το βρετανικό
περιοδικό ECONOMIST, µε χρηµατοδότηση της
"INTERAMERICAN", µε τη συµµετοχή ελλήνων ιδιωτών
επιχειρηµατιών στον τοµέα της υγείας, οργάνωσαν µια µεγάλη
συζήτηση στα πλαίσια του προγράµµατος που ονοµάζεται:
"Επιχειρηµατική αποστολή, µάναντζερς υγείας από την Αµερική και
κορυφαίες προσωπικότητες από τον τοµέα της υγείας". Θέµα του;
"Η υγεία σήµερα, προοπτικές και εξελίξεις στο διεθνή χώρο και στην
Ελλάδα".
'Ολοι αυτοί οι φιλάνθρωποι είχαν προσκαλεσµένους τους τον
Υφυπουργό Εσωτερικών και την ηγεσία των Υπουργείων Υγείας και
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και επίσης ήταν
προσκαλεσµένοι και αρκετοί γνωστοί 'Ελληνες
αµπελοφιλοσοφούντες περί το σοσιαλισµό. 'Ολοι µαζί, λοιπόν,
συζήτησαν ποια πολιτική υγείας απαιτείται στην Ελλάδα.
Στο συνέδριο µάλιστα αυτό οι ξένοι φίλοι µας "φιλάνθρωποι"
µάλωσαν τους 'Ελληνες γιατρούς, γιατί µιλάνε για ασθενείς και όχι
για πελάτες, γιατί στην Ελλάδα υπάρχει παραδοσιακή νοοτροπία
στον τοµέα αυτόν και γιατί, τέλος πάντων, δεν ανοίγουµε όλοι τις
πόρτες των σπιτιών µας, για να βγάλουν οι επιχειρηµατίες ακόµα
περισσότερα χρήµατα σε βάρος µας.
Με αυτά τα παραδείγµατα, οπωσδήποτε αποσπασµατικά και
µερικά, προσπαθούµε να τεκµηριώσουµε γιατί ο Προϋπολογισµός

κάνει ένα νέο βήµα αντιδραστικό και αντιλαϊκό, ένα νέο βήµα προς
όφελος των µεγάλων επιχειρηµατιών.
Η Κυβέρνηση έχει ένα µόνιµο ρεφρέν, ότι τα άλλα κόµµατα δεν
κάνουµε προτάσεις. Θεωρεί λοιπόν ότι το µόνο κόµµα που κάνει
προτάσεις µέσα στη Βουλή είναι το ΠΑ.ΣΟ.Κ., ως Κυβέρνηση ή
Συµπολίτευση. Τελικά δηλαδή η Κυβέρνηση κηρύσσει σε ανυπαρξία
κάθε πρόταση ή θέση µε την οποία δεν θέλει να συµφωνήσει.
∆ηλαδή, για την Κυβέρνηση υπάρχει ως πρόταση µόνο ό,τι τη
συµφέρει και εντάσσεται στα πλαίσια της δικής της πολιτικής.
Νιώθουµε την ανάγκη να το πούµε αυτό, γιατί γενικά όλα τα
κόµµατα έχουν προτάσεις και τις καταθέτουν. Και, εν πάση
περιπτώσει, αυτό το µοτίβο, ότι προτείνει µόνο η Κυβέρνηση, δεν
είναι σωστό. Απλώς η Κυβέρνηση έχει το πεπόνι, έχει και το
µαχαίρι.
Παραδείγµατος χάρη, εµείς έχουµε κάνει συγκεκριµένες προτάσεις
και τώρα αυτές τις µέρες και γραπτά, για την εισοδηµατική πολιτική,
µας είπατε όµως ότι δεν µπορούν να εφαρµοσθούν, γιατί δεν θα
µπούµε στην ΟΝΕ.
'Εχουµε πολλές φορές καταδείξει ποιο είναι το άµεσο και ποιο το
µακροπρόθεσµο κόστος από τις εκποιήσεις των επιχειρήσεων
στρατηγικής σηµασίας των βασικών λιµανιών και των πέντε
αεροδροµίων. 'Εχουµε δείξει δηλαδή, πού µπορεί να βρεθούν
πόροι, για να διατεθούν για το λαό και τις ανάγκες του. Βεβαίως
εννοούµε τους πόρους που αρπάζει καθηµερινά η πλουτοκρατία µε
τα διάφορα επίσηµα και ανεπίσηµα προνόµια. Ε, αυτούς τους
πόρους δεν θέλετε εσείς να τους διασφαλίσετε για το λαό, είναι
όµως πρόταση από την πλευρά µας.
'Εχουµε δώσει πλατιά την πρότασή µας για την παιδεία. Την
ανάγκη, παραδείγµατος χάρη, να καταργηθεί κάθε µορφής ιδιωτική
παιδεία, να καθιερωθεί δωδεκάχρονο υποχρεωτικό ενιαίο σχολείο,
µεταλυκειακές σχολές για επαγγελµατική κατάρτιση και όχι το
αίσχος των Τεχνικών Επαγγελµατικών Εκπαιδευτηρίων.
'Εχουµε επανειληµµένα δείξει ότι µπορεί σήµερα να ξεπεραστεί η
αντικειµενική στενότητα του µικρού αγροτικού νοικοκυριού, όχι
βέβαια µε το ξεκλήρισµα από τη γη του µικροµεσαίου αγρότη, αλλά
µε τη συνεταιριστικοποίηση της γης και της παραγωγής, ώστε να
συνδυάζεται το γενικό µε το ατοµικό, οικογενειακό συµφέρον.
'Εχουµε δείξει ότι µόνο µε αντιµονοπωλιακά µέτρα µπορεί να
συγκρατηθεί ο κατήφορος για ένα µεγάλο µέρος µικροµεσαίων, που
µπορεί να συνενωθούν µε επιτυχία σε µεγάλα πολυκαταστήµατα,
που -επαναλαµβάνω- έχουν νόηµα µόνο στο βαθµό που ασκείται
πολιτική σε βάρος των µονοπωλιακών επιχειρήσεων.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Και, πραγµατικά, περισσεύουν από υποκρισία οι θέσεις της Νέας
∆ηµοκρατίας, που θέλοντας να εµφανιστεί ως κεντρώο κόµµα, λέει
ότι έχει πρόταση υπέρ των µικροµεσαίων. Καµία πρόταση υπέρ των
µικροµεσαίων δεν µπορεί να σταθεί, αν δεν χτυπήσεις το µεγάλο
κεφάλαιο, ιδιαίτερα τις πολυεθνικές. Είναι πρόταση παραπλανητική.
∆εν χωράνε όλοι και οι µικροµεσαίοι και τα πολυκαταστήµατα, οι
πολυεθνικές, στο ίδιο γήπεδο.
Γι' αυτό, ειλικρινά, επιτρέψτε µου να σχολιάσω αυτήν την κλάψα
κυριολεκτικά και το θρήνο για τα λαϊκά προβλήµατα, που ακούστηκε
πολλές φορές απ' αυτό το Βήµα. Σίγουρα δεν είναι εύκολο και στη
Νέα ∆ηµοκρατία, ακόµη και σε Βουλευτές του κυβερνητικού
κόµµατος να αγνοήσουν ότι ο ελληνικός λαός υποφέρει. Ακούσαµε
γενικά από παντού επικρίσεις, δίκαιες για την κυβερνητική πολιτική.
Θα έλεγε κανείς ότι µε όλο αυτό το κλάµα που έπεσε για τα λαϊκά
προβλήµατα, δεν υπάρχει πρόβληµα γνώσης των προβληµάτων
του  λαού.  'Ολοι  κλαίνε  για  το  λαό.  'Ολοι  µιλήσαµε  για  την
προσφορά  του  λαού.  'Ολοι  λένε  για  την  εργατική  τάξη,  για
τους  µικροµεσαίους,  για  την  αγροτιά  που  είναι  η  ραχοκοκαλιά.
∆εν  ξέρω  βέβαια  πόσες  ραχοκοκαλιές  µπορεί  να  έχει  ένα
ανθρώπινο  σώµα  και  βεβαίως  ραχοκοκαλιά  για  ορισµένους
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θεωρείται και το µεγάλο κεφάλαιο.
Εν πάση περιπτώσει, έπεσε πολύ δάκρυ αυτές τις µέρες σε τούτη
εδώ την Αίθουσα. Πιστεύω ότι ο λαός µας θα έτρωγε µε χρυσά
κουτάλια, αν έπαιρνε τοις µετρητοίς όλα όσα λέγονται για θυσίες
κλπ.
Η Νέα ∆ηµοκρατία αποδίδει όλα τα προβλήµατα στο ότι δεν έχουµε
µπει ήδη στην ΟΝΕ, ενώ, αν είχαµε πιάσει τους στόχους έγκαιρα,
θα ήταν καλύτερα. Εµείς πιστεύουµε ότι η Νέα ∆ηµοκρατία γνωρίζει
πολύ καλά ότι αν η Ελλάδα µπει στην ΟΝΕ, ο λαός θα ζήσει ακόµα
χειρότερα, γιατί η ΟΝΕ είναι καταδίκη για το λαό, γιατί η θυσία θα
είναι διαρκείας, όχι µόνο γιατί το λέει το Σύµφωνο Σταθερότητας,
αλλά γιατί βεβαίως πάντα θα υπάρχουν λογικοφανή και
επιστηµονικοφανή επιχειρήµατα ότι η Ελλάδα δεν πρέπει να χάσει
την περίοπτη θέση της στην ΟΝΕ, δηλαδή να µη χάσει η ελληνική
πλουτοκρατία.
Είναι φανερό ότι η Νέα ∆ηµοκρατία, όντας πολλά χρόνια στην
Αντιπολίτευση και βλέποντας ότι το ΠΑΣΟΚ έχει προσχωρήσει στη
δική της πολιτική, ένα δρόµο έχει, να κλαίει για τα λαϊκά
προβλήµατα, προκειµένου να κλέψει ψήφους και να ανησυχεί µόνο
γιατί η ελληνική πλουτοκρατία δεν έχει αποκτήσει έγκαιρα όλα τα
πλεονεκτήµατα, που θα αποκτήσει, αν µπει η χώρα στην ΟΝΕ,
αφού θα είναι και ο µόνος σίγουρος κερδισµένος.
Εµείς λέµε στον ελληνικό λαό να µην παρασυρθεί από τα δάκρυα
της Νέας ∆ηµοκρατίας. Μοναδικό σήµερα στοιχείο αναγνώρισης για
κάθε κόµµα, αυτή είναι η γνώµη µας και η πεποίθησή µας, είναι αν
υποστηρίζει ή όχι την αφαίρεση προνοµίων από το µεγάλο
κεφάλαιο, την πάλη και τη ρήξη µε τα µονοπώλια και τους ισχυρούς
επιχειρηµατικούς οµίλους. Σήµερα αυτή η αντίθεση προβάλλει στην
πρώτη γραµµή και είναι αντίθεση που θέλει έργα και όχι λόγια.
'Οσον αφορά τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, θέλουµε για
άλλη µια φορά να υπογραµµίσουµε ότι δύο καρπούζια στην ίδια
µασχάλη δεν χωράνε. Εποµένως, ανεξάρτητα από το τι πιστεύεις ή
τι λες, το θέµα είναι αν δέχεσαι ότι είναι δυνατόν η Ευρωπαϊκή
'Ενωση ή τα πλειοψηφούντα φιλελεύθερα ή τα σοσιαλδηµοκρατικά
κόµµατα και η ελληνική πλουτοκρατία να έχουν τον ίδιο στόχο µε το
λαό.
Τώρα τελευταία µάλιστα ορισµένοι στην Ελλάδα, στελέχη του
ΠΑΣΟΚ, αλλά τα ακούσαµε και από τον Προέδρο του
Συνασπισµού, αρχίζουν να αισθάνονται µεγάλη χαρά, γιατί τάχα
στην Ευρώπη υπάρχουν προβληµατισµοί κεντροαριστερού τύπου,
µε βάση τους οποίους µπορεί η σηµερινή διαχείριση να γίνει ολίγον
"κεϊνσιανή" και να διορθωθεί κάπως η κατάσταση.
Είναι αυταπάτη, αν όχι απάτη, για τους γνωρίζοντες, να πιστεύει
κανείς ότι µπορεί σήµερα να εφαρµοστεί η διαχείριση της περιόδου
του µεσοπολέµου, δηλαδή ανάµεσα στους δύο παγκόσµιους
πολέµους και µάλιστα µε ακόµα πιο αδύνατο και ελλειπτικό τρόπο.
∆ηλαδή να εφαρµοστεί η διαχείριση, που τελικά γέννησε το
σηµερινό επίπεδο κρίσης και των συµπτωµάτων της.
Παρ' όλα αυτά, εµείς µελετήσαµε αυτούς τους προβληµατισµούς -
είναι υποχρέωσή µας- και είδαµε πολύ καθαρά ότι τελικά αυτοί
περιορίζονται σε εκείνα τα ζητήµατα, που µπορεί να δώσουν τη
δυνατότητα να αµβλυνθούν οι αντινοµίες και οι αντιφάσεις του
συστήµατος. Καµία υποψία πρότασης δεν υπάρχει, που να οδηγεί
σε άµβλυνση των ταξικών και κοινωνικών αντιθέσεων.
Αντίθετα, δυστυχώς, γενική άποψη είναι ότι όποιοι ελιγµοί και αν
γίνουν, δεν πρέπει να θίξουν τις εργασιακές σχέσεις, δηλαδή πρέπει
να συνεχίσει ακάθεκτη η πολιτική µοιράσµατος της ανεργίας, να
ενεργοποιηθεί η κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων του
οκταώρου, επταώρου κλπ.
Μάλιστα όλοι συµφωνούν, "κεϊνσιανοί", "νεοκεϊνσιανοί", πολέµιοι
του "κεϊνσιανισµού", ότι η κοινωνική ασφάλιση πρέπει να στηρίζεται,
όπως είπαµε προηγούµενα, στην ατοµική συµβολή του
εργαζόµενου, είτε στη φιλανθρωπία µε λίγα ψίχουλα και ένα πινάκιο
φακής.
Ακούσαµε από αυτό το Βήµα να εγκαλείται η Κυβέρνηση ότι κάνει
πρόχειρες ιδιωτικοποιήσεις, χωρίς να µελετά το τίµηµα. Μία τέτοια

επίκριση έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία, αλλά και ο Συνασπισµός, χωρίς
βεβαίως να µας οδηγεί να υιοθετούµε το γελοίο επιχείρηµα περί
ανίερων συµµαχιών, που διάφοροι άλλοι προσχηµατικά
χρησιµοποιούν εναντίον µας.
Θεωρούµε φυσικό να γίνεται µία τέτοια ανώδυνη αντιπολίτευση, τη
µία φορά δηλαδή να εγκαλείται η Κυβέρνηση ότι πουλάει φθηνά και
την άλλη ότι πουλάει ακριβά και δεν βρίσκεται αγοραστής. Μία
τέτοια αντιπολίτευση µας θυµίζει -τηρουµένων των αναλογιών- και
µία άλλη αντιπολίτευση που έγινε αυτές τις µέρες, όπου έγινε
προσπάθεια να αιτιολογηθεί η ιµπεριαλιστική επέµβαση στο Ιράκ
ως επέµβαση για να ξεπλυθεί ο λεκές από το φόρεµα της Μόνικα.
Μία τέτοια αντιπολίτευση µάλλον δίνει τη δυνατότητα στην
Κυβέρνηση, δυστυχώς, να επιστρατεύει δευτερεύοντα και
περιφερειακής σηµασίας επιχειρήµατα, για να κρύψει το κύριο, ότι
πουλάει και υποθηκεύει τις αναπτυξιακές δυνατότητες της χώρας
για όλον τον 21ο αιώνα.
Από το Βήµα, επίσης, της Βουλής ακούσαµε ορισµένες πολύ
βολικές εξηγήσεις και από Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ., αλλά και από
άλλα κόµµατα, για την ανεργία και τη φτώχεια, ότι δηλαδή αυτή
οφείλεται στο ότι το χρήµα δεν επενδύεται στην παραγωγή, αλλά σε
άλλες δραστηριότητες αντιπαραγωγικές και παρασιτικές, λες και το
χρήµα µπορεί από µόνο του να γεννήσει χρήµα και όχι µε τη
βοήθεια της ελευθερίας κίνησης κεφαλαίων, εµπορευµάτων,
υπηρεσιών και ανθρώπινου δυναµικού. ∆ηλαδή, τις τέσσερις
"ελευθερίες" του καπιταλισµού. Λες και οι κάτοχοι χρήµατος που
κάνουν τζόγο δεν είναι οι ίδιοι, δεν συνεργάζονται υποχρεωτικά και
αναπόσπαστα µε τους κατόχους χρήµατος, δηλαδή κεφαλαίου, που
επενδύεται στην παραγωγή.
Λέµε εύκολες εξηγήσεις, γιατί όσο και να είναι κανείς ειλικρινά
αντίθετος µε ορισµένες κερδοσκοπικές δραστηριότητες, δεν
πρόκειται να καταφέρει τίποτα, αν δεν τις δει σαν µορφή δράσης
ενός αδιαίρετου κοινωνικοοικονοµικού προϊόντος του µεγάλου
κεφαλαίου.
∆εν πρόκειται από αυτό το Βήµα να απολογηθώ για την κατηγορία
που απονέµεται στο κόµµα µας, ότι εµείς, ναι, µεν έχουµε κάποια
πρόταση -το αναγνωρίζει που και που η Κυβέρνηση- αλλά η
πρόταση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας οδηγεί στην
αποµόνωση.
Και δεν απαντάµε σε αυτήν την κατηγορία, γιατί από τη φύση και
την ιδεολογία του κόµµατός µας ο διεθνισµός και η διεθνής
συνεργασία είναι προτεραιότητα. Το θέµα είναι ότι η διεθνής
συνεργασία και η διεθνής ενοποίηση έχει χρώµα, έχει πολιτικό
περιεχόµενο, έχει κοινωνικοοικονοµικό περιεχόµενο. ∆ιεθνής
συνεργασία είναι όταν η αστική τάξη και η πλουτοκρατία των
χωρών, οι κυβερνήσεις τους, συνάπτουν συµφωνίες µεταξύ τους
και οργανώνουν περιφερειακούς οργανισµούς σε βάρος των
εργαζοµένων. ∆ιεθνής συνεργασία είναι όταν το µαχαίρι και το
πεπόνι το έχουν οι λαϊκές δυνάµεις σε κάθε χώρα, άρα και η
οικονοµική και πολιτική συνεργασία γίνεται υπέρ των εργαζοµένων
και µόνο υπέρ των εργαζοµένων.
Αλλά και µε τα σηµερινά δεδοµένα, αδιέξοδη και εξωπραγµατική
δεν είναι η δική µας πολιτική πρόταση, αδιέξοδη και
εξωπραγµατική, σε τελευταία ανάλυση, είναι η πολιτική που
ακολουθεί η Κυβέρνηση και γενικότερα.
Θα σταθώ αποσπασµατικά σε ένα µόνο παράδειγµα και ειλικρινά,
κύριε Πρωθυπουργέ, θα ήθελα να υποβάλω ένα ερώτηµα.
Η Κυβέρνηση µε τη γκρινιάρικη συναίνεση της Αντιπολίτευσης
προωθεί τις ιδιωτικοποιήσεις, δηλαδή την παράδοση κρατικών
καπιταλιστικών επιχειρήσεων σε ιδιώτες, αλλά και την παράδοση
ολόκληρων τοµέων της οικονοµίας, της δηµόσιας περιουσίας.
Ποια  είναι  η  ερώτησή  µας:  Τι  θα  γίνει,  όταν  οι  ισχυρές
καπιταλιστικές  χώρες  (η  Γερµανία,  η  Μεγάλη  Βρετανία,  η
Γαλλία,  η  Ιταλία)  αναδιπλωθούν  σε  ένα  στενό  πυρήνα  µεταξύ
τους  -µην  το  αποκλείετε  αυτό,  ήδη  φαίνονται  τα  σηµάδια  και
στο  πώς  σκέπτονται  να  διανείµουν  το  Πακέτο  Σαντέρ-  και
αφήσουν  να  ξεδιπλωθεί  πιο  ανοικτά  ο  ανταγωνισµός  µεταξύ
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τους; Γιατί και τα δύο φαινόµενα συνυπάρχουν, όσο και να
φαίνονται αντιθετικά: Και η µεταξύ τους στενή συµµαχία κατά των
λαών και ο σκληρός ανταγωνισµός για τη διανοµή της λείας από την
εκµετάλλευση των λαών και χωρών.
Είναι πολύ πιθανό -σχεδόν βέβαιο- ότι όλοι αυτοί οι περίφηµοι
σύµµαχοι δεν θα ενδιαφέρονται αν η Ελλάδα είναι ή δεν είναι µέλος
µιας συµµαχίας. Θα την πατήσουν για τα καλά, όπως πατάνε τα
µυρµήγκια οι ελέφαντες, όταν τσακώνονται µεταξύ τους. Και µία
τέτοια στάση δεν θα αφορά µόνο την Ελλάδα, αλλά και έναν άλλο
αριθµό χωρών στην Ευρώπη και ακόµα µεγαλύτερο παγκόσµια.
Σε µία τέτοια εξέλιξη, που δεν είναι και πολύ µακριά µας, κατά τη
γνώµη µας, τι θα κάνει η χώρα µας, µία οποιαδήποτε κυβέρνηση,
όταν δεν θα έχει µοχλούς παρέµβασης στα χέρια της, όταν τα έχει
παραδώσει όλα στο πολυεθνικό κεφάλαιο;
Φυσικά δεν είναι δικό µας πρόβληµα, τι θα κάνει µια κυβέρνηση,
που έχει χάσει αυτούς, που θεωρεί συνεταίρους της. Το θέµα για
µας είναι τι θα γίνει µε τον ελληνικό λαό και τον τόπο µας.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει πρόταση, την οποία δεν τη
βασίζει µόνο σε πολιτικά και κοινωνικά οράµατα, αν και δεν είναι
καθόλου κακό να έχει κανείς οράµατα, γιατί αν δεν έχει οράµατα,
δεν µπορεί να έχει καθηµερινή πρακτική και ρεαλισµό.
Τη βασίζει όµως και σε πραγµατικά δεδοµένα, που συνδέονται µε
τις εναποµείνασες αναπτυξιακές δυνατότητες της χώρας µας, που
υπάρχουν, έχουν διασωθεί, παρά το γεγονός ότι από τον
περασµένο αιώνα έχουν µπει στη διαδικασία υπαγωγής και
εξαγοράς από το ξένο κεφάλαιο, παρά το γεγονός ότι τους
αναπτυξιακούς πόρους λυµαίνονται σήµερα οι 'Ελληνες
καπιταλιστές, που σε µεγάλο µέρος τους είναι τµήµατα του διεθνούς
κεφαλαίου.
Στην Ελλάδα υπάρχει ορυκτός πλούτος, χρήσιµος για βιοµηχανική
ανάπτυξη και εκσυγχρονισµό. Η Ελλάδα µπορεί να παράγει
αγροτικά και βιοµηχανικά προϊόντα, που χρειάζεται η εσωτερική
αγορά αλλά και οι διεθνείς αγορές, που έτσι κι αλλιώς και µε τα
σηµερινά δεδοµένα δεν µπορούν να µπουν όλες κάτω από τους
στενούς κανόνες του εµπορίου των διεθνών οργανισµών.
Στην Ελλάδα υπάρχει έµπειρο εργατικό δυναµικό, επιστήµονες
ικανότατοι, ένας λαός µε θέληση, εργατικότητα και πρωτοβουλία,
που µπορεί να βάλει σε κίνηση τις αναπτυξιακές δυνατότητες της
χώρας µε έναν όρο. Ο λαός να κάνει κουµάντο στον πλούτο της
χώρας, ο πλούτος της χώρας να του ανήκει.
Η χώρα µας µπορεί και πρέπει να έχει συνεργασίες µε άλλες χώρες
ή οµάδα χωρών. 'Ετσι κι αλλιώς ήδη σήµερα, που ο συσχετισµός
είναι αρνητικός, διαµορφώνονται τάσεις τοπικής και περιφερειακής
συνεργασίας, πολύ πιο ωφέλιµες από τις ανισότιµες σχέσεις που
κυριαρχούν παγκόσµια.
Αντικειµενικά, λοιπόν, υπάρχουν δυνάµεις και τα µέσα έχουν υλική
µορφή, δεν είναι στο µυαλό µας. Το πρόβληµα είναι ότι όλα αυτά
δεν ανήκουν στην κοινωνία, στο λαό, αλλά στους λίγους.
Εκεί λοιπόν βασίζουµε την πρότασή µας και θεωρούµε ότι ακριβώς
σήµερα έχουν ωριµάσει οι συνθήκες, για να διαµορφωθούν στην
Ελλάδα οι εσωτερικές κοινωνικοπολιτικές προϋποθέσεις, για να
υπάρξει διεκδίκηση ανάπτυξης και διεθνούς συνεργασίας που
συγκρούεται µε τα συµφέροντα του µεγάλου κεφαλαίου. Είναι
καθαρή η θέση µας και το θέµα αφορά την Ελλάδα, αλλά και ένα
πολύ µεγάλο κύκλο χωρών και όχι µόνο εµάς.
Βεβαίως, θα µου πείτε ότι υπάρχουν δυσκολίες για να γίνουν όλα
αυτά. Μήπως ήταν ποτέ πιο εύκολα για τον ελληνικό λαό; Είναι
αλήθεια ότι στο τραπέζι σήµερα ρίχνονται και άλλες εναλλακτικές
προτάσεις. 'Αλλη πρεσβεύει να γυρίσουµε ξανά στην αυτοδύναµη
κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, που τάχα τώρα είναι κεντρώο
κόµµα, άλλη πρεσβεύει την αυτοδυναµία του ΠΑΣΟΚ, χωρίς να
αποκλείει συνεργασίες, άλλη πρεσβεύει τη µη αυτοδυναµία του
ΠΑΣΟΚ και τη συνεργασία. ∆ηλαδή, απλά να συνεχίζεται η ίδια
πολιτική, να γίνεται απλώς άλλο το µίγµα των υλικών της.
Το θέµα πάντως για µας δεν είναι αν ο χυλός θα είναι πικρός ή

ξινός, αλµυρός ή πικρόξινος. Είναι αυταπάτη αυτή η αντίληψη και
χρειάζεται να επιβεβαιωθεί όλο και πιο έγκαιρα από τη µεγάλη
πλειοψηφία του ελληνικού λαού.
Εµείς πιστεύουµε ότι η πρόταση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας για συγκρότηση του αντιµπεριαλιστικού,
αντιµονοπωλιακού, δηµοκρατικού µετώπου, που θα συµβάλλει στη
διαµόρφωση µιας νέας λαϊκής πλειοψηφίας, που ζητά εξουσία και
όχι εναλλαγή στη διαχείριση, είναι µια πρόταση ρεαλιστική, η οποία
µπορεί να δηµιουργήσει προϋποθέσεις και άµεσων αποτελεσµάτων
και µόνο από το γεγονός ότι διαµορφώνει τα πλαίσια για να υπάρξει
ελπίδα αντίστροφης µέτρησης. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Και εµείς ευχαριστούµε
την κ. Παπαρήγα.
Ο κ. Τσοβόλας έχει το λόγο, για να δευτερολογήσει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, µπορώ να ισχυριστώ ότι παρακολούθησα
ανελλιπώς όλες αυτές τις πέντε µέρες τη συζήτηση του
Προϋπολογισµού.
Πρέπει να επισηµάνω ότι µου έκαναν µεγάλη εντύπωση οι
σηµερινές αγορεύσεις-οµιλίες των κυρίων Υπουργών Εξωτερικών
και Εθνικής 'Αµυνας, που είναι οι κατ' εξοχήν αρµόδιοι και
υπεύθυνοι, µε την επικάλυψη κατά το Σύνταγµα και το νόµο περί
Υπουργικού Συµβουλίου του κυρίου Πρωθυπουργού, για το
χειρισµό των εθνικών θεµάτων, Κυπριακού, Αιγαίου,
ελληνοτουρκικών σχέσεων και Σκοπιανού.
Ο µεν κ. Πάγκαλος το µεσηµέρι που µίλησε -περί την τρίτην ώρα-
για την εθνική οικονοµία, δεν είπε καµία λέξη για την εξέλιξη των
τριών αυτών µεγάλων εθνικών θεµάτων που βρίσκονται σε εξέλιξη,
όταν ξέρει η Βουλή και ο ελληνικός λαός -απ' αυτά όµως, που δεν
πληροφορείται υπεύθυνα από την Κυβέρνηση και τους Υπουργούς
ή τον κύριο Πρωθυπουργό, αλλά από αυτά που δηµοσιεύονται και
από ακριτοµύθιες, αν είναι δυνατόν- ότι πάρθηκαν αποφάσεις και
αλλεπάλληλες αναβολές στην εγκατάσταση των αµυντικών
ρωσικών πυραύλων S 300 στην Κύπρο, µε τελευταία την απόφαση,
πριν από λίγες µέρες µετά το ταξίδι στην Ελλάδα και τη συνάντηση
µε τον Πρωθυπουργό, του Προέδρου της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας,
του κ. Κληρίδη, για νέα αναβολή εγκατάστασης των πυραύλων,
παρότι έληξαν οι όροι και οι προθεσµίες που αναφέρονταν στο
συµβόλαιο.
Καµιά κουβέντα ο κύριος Υπουργός Εξωτερικών, καµιά κουβέντα
και στην πρωτολογία του και ο Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας. Καµιά
επίσης κουβέντα για το ενιαίο αµυντικό δόγµα, που ήταν η σηµαία
στην προεκλογική περίοδο της Κυβέρνησης και του ΠΑΣΟΚ,
καταγεγραµµένη µάλιστα αυτή η θέση µε σαφήνεια και
κατηγορηµατικότητα και στο προεκλογικό πρόγραµµα κυβερνητικής
πολιτικής του ΠΑΣΟΚ.
∆ευτερολογώντας, ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας θόλωσε ακόµα
περισσότερο τα νερά σε σχέση µε την τύχη, την πορεία και την
εξέλιξη της εγκατάστασης ή µη των πυραύλων S 300 στην Κύπρο.
∆ιατυπώθηκε µάλιστα σήµερα µια περίεργη και επικίνδυνη άποψη
από την πλευρά του Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας, η οποία ούτε λίγο
ούτε πολύ για µας τους νοµικούς µεταφράζεται στο δόγµα ότι ανήκει
στο interna corporis της Κυβέρνησης το πώς θα χειριστεί αυτά τα
τρία µεγάλα θέµατα, το πώς θα χειριστεί το θέµα της εγκατάστασης
ή µη των πυραύλων S 300 στην Κύπρο και της µαταίωσής της µε
οποιοδήποτε πρόσχηµα, µε οποιαδήποτε δικαιολογία, ή και
ενδεχοµένως αυτό που γράφεται και συζητείται, της εναποθήκευσής
τους και όχι της ανάπτυξής τους στην Κρήτη.
Πρέπει να επισηµάνουµε στην Κυβέρνηση και στον κ.
Πρωθυπουργό, µε όλη τη σοβαρότητα και υπευθυνότητα που
επιβάλλει η κρισιµότητα των εθνικών θεµάτων και των εθνικών µας
συµφερόντων -που φοβούµαι µετά απ' αυτά που άκουσα σήµερα
και από τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας και πραγµατικά θα χαρώ
πολύ αν στην οµιλία του κυρίου Πρωθυπουργού, που θα
επακολουθήσει, διαψευσθεί µε κατηγορηµατική δήλωση και η
οποιαδήποτε σκέψη για µαταίωση της εγκατάστασης των
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πυραύλων S 300 στην Κύπρο- και να προειδοποιήσουµε,
διατυπώνοντας σαφώς τη θέση µας για πολλοστή φορά και σήµερα
σ' αυτήν την κρίσιµη χρονική περίοδο, ότι το Κυπριακό, στο σηµείο,
στη φάση και στο χρονικό στάδιο που βρίσκονται σήµερα τα εθνικά
θέµατα, αποτελεί ουσιαστικά και κυριολεκτικά το προπύργιο του
Ελληνισµού και του ελληνικού έθνους. 'Ετσι και καταρρεύσει µέσα
από µαταίωση της εγκατάστασης πυραύλων που αποφάσισε η ίδια
η Κυβέρνηση στην Κύπρο, τότε αυτό θα σηµάνει µεγάλη εθνική ήττα
µε τραγικές συνέπειες, όχι µόνο για το Κυπριακό και τον ελληνισµό
της Κύπρου, αλλά και για το Αιγαίο, στις ελληνοτουρκικές σχέσεις.
Γιατί αυτό θα σηµάνει κυριολεκτικά ότι η Ελλάδα που είναι το θύµα,
αναγνωρίζει στο θύτη της, την Τουρκία, το δικαίωµα του βέτο στον
καθορισµό της άµυνας και της Ελλάδας αλλά και του ανεξάρτητου
κράτους της Κύπρου. Αν αυτό γίνει, που το απεύχοµαι, που θα
οδηγήσει σε µεγάλες ευθύνες και µεγάλες περιπέτειες την Κύπρο
τον κυπριακό ελληνισµό και το ελληνικό έθνος, Ελλάδα και ελληνικό
λαό, τότε θα περιµένουµε πολύ σύντοµα και το άλλο τελικό βήµα
της οριστικής µαταίωσης του δόγµατος στην πράξη και όχι στα
λόγια και φραστικές διακηρύξεις, που ακούµε αντιφατικά κατά
καιρούς. Ματαίωση του δόγµατος του ενιαίου αµυντικού χώρου,
πτώση του ηθικού του κυπριακού Ελληνισµού και του ελληνισµού
απανταχού της γης, πτώση του ηθικού Ενόπλων ∆υνάµεων,
Σωµάτων Ασφαλείων, πτώση του ηθικού του ελληνικού λαού και
ασφαλώς στη συνέχεια θα σηµάνει κλείσιµο του Κυπριακού µε
συνοµοσπονδία, όπως το τονίζω συνεχώς από το 1991 µε άρθρα,
συνεντεύξεις και οµιλίες µέσα εδώ στη Βουλή. Και από εκεί και πέρα
να περιµένουµε αυτήν τη φόρµουλα, που δεν θα έχει προηγούµενο
παγκοσµίως, θα χρησιµοποιηθεί αµέσως από την Τουρκία µε τη
στήριξη των ίδιων µεγάλων δυνάµεων, ΗΠΑ, Γερµανίας και άλλων,
για να διεκδικηθεί αυτή η φόρµουλα για διχοτόµηση του Αιγαίου
άµεσα.
'Αρα η θέση µας είναι, αν δεν ήταν σωστή επιλογή του ενιαίου
αµυντικού δόγµατος, που θεωρούµε εµείς ως ∆Η.Κ.ΚΙ. ότι ήταν
σωστή, αν δεν ήταν σωστή η επιλογή, αν δεν έπρεπε να γίνει η
εγκατάσταση των πυραύλων, τότε γιατί το αποφασίσατε και σεις και
η κυπριακή ηγεσία που κυβερνάει. Τότε γιατί λέγατε ψέµατα και
στον κυπριακό και στον ελληνικό λαό και στον Ελληνισµό γενικά ότι
θέλετε την προώθηση του ενιαίου αµυντικού δόγµατος αλλά και την
εγκατάσταση των πυραύλων. Αν από αφέλεια τα κάνατε αυτά, είστε
δέκα φορές επικίνδυνοι και πρέπει να φύγετε χωρίς καµιά
καθυστέρηση, αν δεν τα κάνατε, όµως, από αφέλεια, τότε είναι
µεγαλύτερη ακόµη η ευθύνη και θα ζητηθεί ευθύνη, αν έχουµε αυτές
τις εξελίξεις που απεύχοµαι και περιµένω να τα διαψεύσει όλα αυτά,
παίρνοντας συγκεκριµένες θέσεις, ο κύριος Πρωθυπουργός στην
οµιλία του.
∆εύτερον, άκουσα τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας πριν από λίγο να
λέει απευθυνόµενος προς τη Νέα ∆ηµοκρατία ότι το Σκοπιανό το
οδηγήσατε σεις σε ήττα, εγώ θα απαντήσω συµφωνώ, ναι, αλλά
αυτή την ήττα, την ολοκληρώνετε, κύριε Πρωθυπουργέ και κύριε
Υπουργέ Εθνικής 'Αµυνας, σήµερα εσείς και µάλιστα, κατά τρόπο
απαράδεκτο κοινοβουλευτικά, κατά τρόπο επίσης αντιδηµοκρατικό.
Γιατί άλλα λέτε και άλλα κάνατε υπογείως στη λογική ότι η Ελλάδα
είναι ιδιοκτησία σας, που µπορείτε να χειρίζεστε αυτά τα θέµατα
από µόνοι σας, χωρίς να ενηµερώνετε ούτε Αντιπολίτευση ούτε
Βουλή ούτε τον ελληνικό λαό.
Απόδειξη περί αυτού -και περιµένω εδώ και τώρα απάντηση από
τον κύριο Πρωθυπουργό- είναι το έγγραφο αυτό που θα καταθέσω
στα Πρακτικά της Βουλής και που καλώ αυτήν τη στιγµή τον κύριο
Πρωθυπουργό να δώσει εντολή στον Υπουργό Οικονοµικών, που
βρίσκεται δίπλα του, να το ανακαλέσει πριν τις 31.12.1998. ∆ηλαδή
πριν µπει η 1η Γενάρη, που θα εφαρµοστεί. Είναι το έγγραφο µε
ηµεροµηνία 23.10.98 αριθµό πρωτοκόλλου 1216044/881 της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας Υπουργείο Οικονοµικών Γενικής
∆ιεύθυνσης Τελωνείων και ΕΟΚ, το οποίο απευθύνεται στα
τελωνεία Α και Β TAXIS της Ελλάδος µεταξύ άλλων στην τελευταία
παράγραφο -ακριβές αντίγραφο είναι- αναφέρει επί λέξει:
"Τέλος σας γνωρίζουµε ότι ο αλφαβητικός κωδικός της Πρώην

Γιουγκοσλαβικής ∆ηµοκρατίας της Μακεδονίας (ΧJ) για την
ανεύρεση στοιχείων παραµένει µέχρι τέλος του χρόνου -1998- και
µετά -δηλαδή από την 1.1.1999- θα ισχύσει ο αντίστοιχος κωδικός
(ΜΚ), που εµφανίζεται στον κατάλογο χωρών".
∆ηλαδή το επίσηµο δασµολόγιο της Ελλάδας θα αναφέρει
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ".
Παρακαλώ και θα χαρώ πολύ να ακούσω την απάντηση και τη
διάψευση -το έγγραφο είναι επίσηµο, είναι δηµόσιο- και την
ανάκληση από την πλευρά του κυρίου Πρωθυπουργού.
(Στο σηµείο ο Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ. κ. ∆ηµήτριος Τσοβόλας
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Κυρίες και κύριοι συναδελφοι, σ' αυτήν την κρίσιµη φάση, µε αυτές
τις εξελίξεις στα εθνικά θέµατα, Κυπριακό, Αιγαίο και Σκοπιανό,
επαναλαµβάνω την πρόταση του ∆Η.Κ.ΚΙ.: Χωρίς καµιά
καθυστέρηση, µέσα στις γιορτές, ο κύριος Πρωθυπουργός, σε
πρώτη φάση, να καλέσει τους Αρχηγούς όλων των κοµµάτων, να
καθίσουµε να συζητήσουµε από µηδενική βάση, λαµβάνοντας
υπόψη τους σηµερινούς διεθνείς ισχυρισµούς, τη θέση της
Ελλάδας, τις δυνατότητες της Ελλάδας, για να χαράξουµε εθνική
στρατηγική και εξειδικευµένα να συζητήσουµε, να προτείνουµε και
να αναλάβει το κάθε κόµµα σ' αυτές τις κρίσιµες στιγµές, ενιαία
εθνική στρατηγική, ή, εν πάση περιπτώσει, να αναλάβει απέναντι
στην ελληνική ιστορία, απέναντι στο ελληνικό έθνος, απέναντι στον
Ελληνισµό, απέναντι στον ελληνικό λαό, τις ευθύνες για τις εξελίξεις
που θα επακολουθήσουν.
Αυτό το ζητώ για δεύτερη φορά. Την πρώτη φορά το είχα κάνει
γραπτά και την επιστολή µου δεν την έδωσα στη δηµοσιότητα,
φερόµενος υπεύθυνα, λόγω σοβαρότητος του θέµατος και πήρα
αρνητική απάντηση, γραπτή, µε γραφειοκρατικές ή τυπολατρικές
δικαιολογίες, παρακάµπτοντας την ουσία, ότι "δήθεν δεν
προβλέπεται από το Σύνταγµα".
Αν επαναλάβει και τώρα την άρνησή του ο κύριος Πρωθυπουργός,
του λέµε καθαρά ως ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα ότι θα φέρει και
αυτός και η Κυβέρνησή του µεγάλες ευθύνες για την εξέλιξη από
εδώ και πέρα και των τριών αυτών εθνικών θεµάτων.
Μπορεί αυτήν τη στιγµή να διακατέχονται από αυτήν την αλαζονεία
της εξουσίας, αλλά να µην ξεχνούν ότι οι Κυβερνήσεις έρχονται και
παρέρχονται και κρίνονται από τους λαούς. Να µην ξεχνούν ότι
µπορεί να έχουν, όπως είπα και χθες, τη δυνατότητα σήµερα µέσα
από διαπλοκές µε τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, τα µεγάλα, να
κάνουν προπαγάνδα ή να αποσιωπούν αυτά τα µεγάλα εθνικά αλλά
και οικονοµικά θέµατα και να αποπροσανατολίζουν τον ελληνικό
λαό και τον Ελληνισµό, αλλά θα έρθει πολύ σύντοµα η ώρα της
µεγάλης ευθύνης. Θα έρθει πολύ σύντοµα η ώρα, όπου θα
αντιληφθείτε ότι ο Ελληνικός λαός και ο Ελληνισµός
παρακολουθούν µε ανησυχία τα γεγονότα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειπώθηκε αυτές τις ηµέρες
από τους Υπουργούς ότι δήθεν στηρίζει ο ελληνικός λαός την
κυβερνητική οικονοµική πολιτική και τον Προϋπολογισµό, λες και
δεν ζούµε στην Ελλάδα, όπου µόλις κατατέθηκε ο Προϋπολογισµος,
αµέσως ξεσηκώθηκαν µισθωτοί, συνταξιούχοι, εκπαιδευτικοί, οι
αγρότες ετοιµάζουν κινητοποιήσεις και άλλοι έχουν κάνει ήδη
κινητοποιήσεις και οι µικροµεσαίοι βρίσκονται σε αναστάτωση. Και
εν τούτοις επιµένουν να εµφανίζουν τα πράγµατα τελείως
διαφορετικά από την αλήθεια. Το δε εκπαιδευτικό βρίσκεται σε
έξαρση.
Αν  σας  διαβάσω  τι  είχα  πει  το  Σεπτέµβρη  του  1997,  όταν
συζητιόταν  στη  Βουλή  ο  νόµος  αυτός  της  ψευδεπίγραφης
εκπαιδευτικής  µεταρρύθµισης,  θα  διαπιστώσετε  ότι  είχα
προβλέψει  ότι  θα  επέλθει,  αν  επιµείνει  η  Κυβέρνηση  και  ο
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Υπουργός Παιδείας και τροµακτική αύξηση στην παραπαιδεία, µε
αύξηση του κόστους εκπαίδευσης για τους γονιούς, αλλά είχα
προβλέψει και αυτές τις εκρήξεις και είχα κάνει και συγκεκριµένες
προτάσεις.
'Οσο δεν είναι αργά ακόµη, κύριε Πρωθυπουργέ, αυτήν τη στιγµή
αναστείλατε την εφαρµογή αυτού του νόµου, να επέλθει ηρεµία στα
σχολειά και τα πανεπιστήµια. Καλέστε αµέσως κόµµατα και τους
φορείς της εκπαιδευτικής κοινότητας για να πάρουν όλοι θέση και
να βρεθεί, µε αλλαγή της ουσίας αυτού του νόµου, µια λύση πάνω
στο ζήτηµα.
Κλείνω µε δύο λόγια, κύριε Πρόεδρε. Αν, κύριε Πρωθυπουργέ,
αυξάνονται, όπως υποστηρίζετε ανακριβώς και αυξήθηκαν αυτά τα
χρόνια, οι πραγµατικές αποδοχές των µισθωτών και των
συνταξιούχων -µην είσθε τόσο γαλαντόµοι, εµείς σας χαρίζουµε, και
ας είµαστε Αντιπολίτευση, τα επιπλέον που δήθεν δίνετε- γιατί δεν
καθιερώνετε αυτό που προτείνει το ∆Η.Κ.ΚΙ. από την πρώτη στιγµή,
εδώ και τώρα, την κατ'έτος υποχρεωτική Α.Τ.Α. των αφορολογήτων
ποσών, των φορολογικών κλιµακίων, αλλά και των µισθών,
ηµεροµισθίων και συντάξεων; Το είχαµε καθιερώσει το 1981-1989.
Το καταργήσατε και η Νέα ∆ηµοκρατία και εσείς, γιατί ακριβώς
θέλετε να φαλκιδεύσετε το εισόδηµά τους.
Και µια λέξη για τους αγρότες. Πρέπει χωρίς καµία καθυστέρηση,
επειδή η πλειοψηφία των αγροτών βρίσκεται σε απελπιστική
κατάσταση -και πραγµατικά οι Βουλευτές σας δεν τολµούν να πάνε
στα χωριά, γιατί δεν είναι διατεθειµένος κανένας αγρότης να τους
αποδεχθεί- να πάρετε άµεσα µέτρα. Και άµεσο µέτρο είναι η
ρύθµιση των αγροτικών χρεών µε διαγραφή των τόκων
υπερηµερίας, όπως το κάνατε για άλλες οικονοµικά εύπορες τάξεις
και αµέσως προώθησης προγράµµατος αναδιάρθρωσης
καλλιεργειών, ώστε να προσαρµοστούν οι καλλιέργειες και οι
παραγωγοί στις ανάγκες της Ευρώπης και της διεθνούς αγοράς,
αλλά ενισχύοντας ουσιαστικά τους αγρότες. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ∆Η.Κ.ΚΙ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Λυπάµαι και για τον κ.
Καψή, που η ελπίδα του διαψεύδεται και για τους άλλους
συναδέλφους που δεν µπόρεσαν να µιλήσουν. Θα δώσω το λόγο
για λίγο στον Υπουργό Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, το λόγο επί
προσωπικού. ∆ιαγράψτε τη λέξη "ελπίδα". ∆εν ήλπιζα εγώ. 'Ηλπιζα
για τους συναδέλφους της Κυβέρνησης να µε ακούσουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μην αδικείτε τους
συναδέλφους της Κυβέρνησης. ∆ικαιούνται κατά το Σύνταγµα να
µιλήσουν για τριάντα λεπτά και να δευτερολογήσουν για δεκαπέντε
λεπτά. Πήραν µόνο είκοσι λεπτά, όταν οι περισσότεροι, όσων
ηγόρευσαν, υπερέβαιναν το χρόνο που ορίζει ο Κανονισµός. Να
είµεθα δίκαιοι, αγαπητέ φίλε.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Συµφωνώ, κύριε Πρόεδρε. Μόνο το "ελπίδα" να
διαγραφεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είναι µια διαδικασία
αυτή, στην οποία δεν πρέπει να υπερβαίνουµε το χρόνο µας, δεν
πρέπει να δευτερολογούµε, αν θέλουµε να σεβαστούµε και το
δικαίωµα των άλλων να εκφραστούν.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Kυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα µιλήσω για δύο συγκεκριµένα θέµατα λόγω χρόνου.
Αλλά δεν µπορώ όµως να µην αναφερθώ στην ουσία και στα
συµπεράσµατα τα γενικά και πολιτικά, µια και είµαστε στο τέλος της
συζήτησης, ιδιαίτερα σε ένα σηµείο αυτού του Προϋπολογισµού.
Πιστεύω ότι εµείς οι παραδοσιακοί Βαλκάνιοι πολιτικοί, όσοι έχουµε
µείνει σ'αυτήν την Αίθουσα, θεωρούµε ότι η συζήτηση του
Προϋπολογισµού είναι µια κορυφαία ετήσια πολιτική εκδήλωση.
Μάλλον πια αυτό φαίνεται, αποδεικνύεται λάθος. Και ειλικρινά -και
δεν το λέγω µε ειρωνικό τρόπο- σ'αυτό, κύριοι συνάδελφοι της Νέας
∆ηµοκρατίας, δεν βοήθησαν ούτε τα σεµινάρια που οργανώσατε -
όπως τα αποκαλείτε "σεµινάρια πολιτικής επικοινωνίας"- για να
προετοιµάσετε τα στελέχη σας για τον Προϋπολογισµό.

Φοβούµαι ότι έγινε µια άλλη µετατόπιση του κοινοβουλευτικού
λόγου και της πολιτικής απ'αυτήν την Αίθουσα. Το ξέραµε µέχρι
σήµερα αυτό στα Media. Σήµερα πηγαίνει ολοταχώς στα
φροντιστήρια της πολιτικής καλλιέπειας.
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Βαθµολογητής είσαστε;
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Βαθµολογεί ο
ελληνικός λαός, αγαπητέ συνάδελφε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Τουλάχιστον µην τους
διακόπτετε.
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Να µη µας υβρίζει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ακούστε. Οφείλω από
αυτήν την 'Εδρα κάποια φαινόµενα να τα καταδικάζω. Κατά το
Σύνταγµα σας είπα ποια είναι τα δικαιώµατα των Υπουργών.
Οικειοθελώς τα περιορίζουν στο εικοσάλεπτο, που πρέπει να
µιλήσουν για το έργο τους, να απολογηθούν για τις επικρίσεις που
δέχονται. Από πάνω δεν τους αφήνουµε να µιλήσουν. Αυτό είναι
άδικο, αγαπητοί συνάδελφοι.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Η φιλοσοφία αυτή
είναι µεν απλή, αλλά επικίνδυνη, γιατί εξαντλείται σε σύντοµα
διαφηµιστικά µηνύµατα, που τα είδαµε µέχρι και πριν από λίγο
σ'αυτήν την Αίθουσα, διάρκειας µερικών λεπτών, µέσα στα οποία
προσπαθεί να χωρέσει όλη η σύνθετη οικονοµική πολιτική και
κοινωνική πραγµατικότητα, για να επιδιώξει µέσα απ'αυτήν την
απλουστευτική διαδικασία την υφαρπαγή της µέσης συλλογικής
συνείδησης του λαού µας.
'Οµως θα επιθυµούσα να µπω κατευθείαν σε δύο θέµατα, λέγοντας
εξαρχής -και είναι δικαίωµά µου να το πω αυτό, κύριε συνάδελφε-
ότι η Αντιπολίτευση σήµερα, φάνηκε απ' αυτήν τη συζήτηση, τίθεται
στη διάθεση των γεγονότων, όπως είχε πει ο Ταλεϋράνδος,
ακολουθώντας την όχι βέβαια γενναία πολιτική τακτική,
αναµένοντας απ' αυτήν την κάρπωση της πολιτικής φθοράς της
Κυβέρνησης.
'Οµως, δεν υποκαθίσταται η έλλειψη πολιτικής πρότασης µε
εισαγγελικές καταγγελίες. Φοβούµαι µάλιστα ότι κάποιοι συγχέουν
την εισαγγελική έδρα µε τα κοινοβουλευτικά έδρανα. Αυτό, όµως,
δεν είναι πολιτική, είναι υπεκφυγή της πολιτικής.
Και θα µιλήσω τώρα πιο συγκεκριµένα στο θέµα της παιδείας. Ποια
είναι η συµβολή της Αντιπολίτευσης, κύριοι συνάδελφοι; ∆εκαπέντε
µήνες πριν αρνηθήκατε την πρόσκληση για διάλογο. Και το κάνατε
σκόπιµα και συνειδητά στη λογική που σας περιέγραψα. Και µόλις
χθες ζητήσατε -και το κάνατε κεντρικό θέµα στον Προϋπολογισµό-
την ανατροπή της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης και δήθεν διάλογο.
Επιτέλους, ως πότε θα χρησιµοποιείται ο διάλογος ως άλλοθι
πολιτικής αδράνειας και αµηχανίας; Και η πρότασή σας είναι
φανερό ότι δεν πηγάζει µόνο από την έγνοια σας για το µεγάλο
αυτό εθνικό θέµα. Προσωπικά θεωρώ απολύτως ορθή την τακτική
του Υπουργού Παιδείας να συνοµιλεί και να συνδιαλέγεται µε τους
µαθητές. Και ενίοτε η ορµή των ανέµων µπορεί να τους κάνει
απείθαρχους και εδώ θα µε βρουν αντίθετο, µπορεί συχνά να είναι
δύσπιστοι και εδώ θα συµφωνήσω µαζί τους, όµως δεν είναι ούτε
αµετάπιστοι ούτε κακόπιστοι, όταν εµείς το επιτρέπουµε.
Και επειδή πιστεύω και εγώ, όπως όλοι µας, ότι το θέµα της
εκπαίδευσης είναι ίσως το πιο σηµαντικό στον τόπο µας, θεωρώ
χρέος µας να απευθύνουµε έκκληση προς το υγιές εκείνο κοµµάτι
της εκπαιδευτικής κοινότητας, να επαναφέρουµε πάλι, επιτέλους, τη
γνώση µέσα στη σχολική αίθουσα από τα φροντιστήρια που είναι
σήµερα.
Η παιδεία -και αυτό υπηρετεί αυτή η µεταρρύθµιση- πρέπει πρώτα
απ' όλα να ξεφύγει από το τέλµα στο οποίο θέλει να την
κατακρατήσει η νοοτροπία κάποιων βολεµένων από το
απορυθµισµένο σήµερα σύστηµα. Να γίνει παιδεία των δηµοσίων
σχολείων και όχι των φροντιστηρίων.
Οι υπηρετούντες στα δηµόσια σχολεία να αποκτήσουν
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συνείδηση δασκάλων και παιδαγωγών. Να γίνουν ξανά µαχητές της
δηµόσιας παιδείας και όχι, όπως συµβαίνει για κάποιους, ευτυχώς,
ή πιστεύουµε λίγους απ' αυτούς, να είναι ανοµολόγητα
υπερασπιστές του ιδιαίτερου φροντιστηρίου. Και οφείλουν να
πάρουν επάνω τους τη µεταρρύθµιση αυτή και να την
υπερασπιστούν οι υπηρετούντες τη δηµόσια παιδεία, για να
σταµατήσει, κύριοι συνάδελφοι, το µοναδικό σε παγκόσµιο επίπεδο
φαινόµενο να έχουν οργανωθεί τα ιδιωτικά φροντιστήρια στη χώρα
µας ως πλήρεις σχολικές µονάδες, µε εξετάσεις, βαθµολογίες
επιδόσεων, συλλόγους γονέων και κηδεµόνων, οργάνωση
εκδροµών κ.ά. Αυτή η υποκατάσταση του δηµόσιου σχολείου
αποτελεί εθνική ντροπή. Και όσοι ενεργούν άµεσα ή έµµεσα στη
διατήρησή της µε την υπονόµευση αυτή της µεταρρύθµισης, έχουν
βαρύτατες ευθύνες.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Τις πταίει;

(Κωδωνοκρουσίες)
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Λένε επίσης κάποιοι
ταγοί των εκπαιδευτικών ότι αυτή η µεταρρύθµιση επιβαρύνει
υπέρµετρα τους υπηρετούντες καθηγητές στα δηµόσια σχολεία,
γιατί, λέει, χρειάζονται κάποιες ώρες προετοιµασίας. Και ερωτώ:
Γιατί αυτό δεν ισχύει για τους συναδέλφους τους, των ιδιωτικών
γυµνασίων και λυκείων, που έχουν το ίδιο πρόγραµµα σπουδών;
Κάπου αλλού, λοιπόν, πρέπει να αναζητήσουµε τις πραγµατικές
αιτίες της ακατανόητης αυτής αντίδρασης.
Κύριοι συνάδελφοι, συγχωρέστε µου αυτήν την έκρηξη. Πιστεύω,
όµως, ότι το δικαιούµαι ως γιος παλιού δασκάλου, ζώντας από
µικρό παιδί την ατµόσφαιρα του κόσµου των εκπαιδευτικών της
εποχής εκείνης. Είχα νιώσει και εγώ, όπως και όλος ο ελληνικός
λαός, ότι οι δάσκαλοι και οι καθηγητές µοναδικό ίσως σκοπό είχαν
τότε την αυτοθυσία και την προσφορά στον τόπο. Γι' αυτό και τις
εποχές εκείνες ήταν η ραχοκοκαλιά της ελληνικής κοινωνίας, ήταν οι
πνευµατικοί άρχοντες και ηγήτορες των τοπικών κοινωνιών, ήταν το
καταφύγιο των δοκιµαζόµενων συµπολιτών µας της εποχής εκείνης.
Και δεν είναι, επίσης, καθόλου τυχαίο ότι στο σύνολο σχεδόν των
δασκάλων και καθηγητών στηρίχθηκε η εποποιία της Εθνικής µας
Αντίστασης. Τώρα η ελληνική κοινωνία το µόνο που τους ζητά είναι
να εκπληρώσουν το βασικό καθήκον του δηµόσιου εκπαιδευτικού.
Κύριοι συνάδελφοι, πολύς λόγος γίνεται τελευταία για τον εκλογικό
νόµο. Επιτρέψτε µου ευθύς εξαρχής να το ξεκαθαρίσω. Τέτοιο θέµα
δεν απασχολεί την Κυβέρνηση. Και δεν την απασχολεί, γιατί έχει
συγκεκριµένη άποψη για το ρόλο και τη φιλοσοφία του εκλογικού
συστήµατος. Εκλογικό σύστηµα και εκλογικός νόµος δεν είναι το
πολιτικό ποθούµενο από κάθε κόµµα, ούτε µία επίφαση που
καλύπτει και προσωπικές στρατηγικές για τη νοµή της εξουσίας.
Είναι πάντοτε µία διαχρονικού χαρακτήρα άτυπη πολιτική σύµβαση,
για να κυβερνηθεί αποτελεσµατικά ο τόπος, για να αντιµετωπίζονται
αποτελεσµατικά οι κίνδυνοι και τα προβλήµατα.
Τον ελληνικό λαό τον ενδιαφέρει η αποτελεσµατική διακυβέρνηση
του τόπου και όχι τα προσωπικά ονειροπολήµατα του καθενός από
εµάς. Και το εκλογικό σύστηµα οφείλει να υπηρετεί αυτήν την
πολιτική αρετή και µόνο.
Ας πούµε επιτέλους, όµως, τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Η
διαλαλούµενη και διατυµπανιζόµενη πτώση των διαχωριστικών
γραµµών δεν δικαιώνει ούτε αθωώνει ετερόκλητες και
παρασκηνιακές κοµµατικές συµµαχίες, γιατί οι διαχωριστικές
γραµµές δεν πέφτουν µε συµφωνίες πολιτικής συναλλαγής
κορυφής, µε τακτικισµούς. Πέφτουν, όταν και όποτε η ίδια η
κοινωνία το ενστερνισθεί. Οι διαχωριστικές γραµµές πέφτουν, όταν
γίνεται σεβαστή η ιδεολογική και πολιτική πολυφωνία εντός των
ορίων του δηµοκρατικού πολιτεύµατος και όταν τα µεγάλα εθνικά
και κοινωνικά θέµατα τίθενται στο περιθώριο και στο επέκεινα των
κοµµατικών ανταγωνισµών.
∆υστυχώς, προς το παρόν η πολιτική κουλτούρα στη χώρα µας δεν
εκπληρώνει αυτές τις προϋποθέσεις, ώστε να µας οδηγήσει σε
υπεύθυνες προσεγγίσεις για συµµαχικές συµπράξεις. Επιπλέον η
ίδια η πραγµατικότητα µας καταδεικνύει ότι η χώρα δεν κυβερνάται
και µάλιστα σε ώρες κρίσιµες και δύσκολες µε µίνιµα προγράµµατα

και µε ελάχιστο κοινό παρανοµαστή πολιτικών θέσεων.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Στη δηµοκρατία µας µπορεί οι αποφάσεις να διαµορφώνονται µέσα
από έναν ευρύ πολιτικό και κοινωνικό διάλογο, αλλά τελικά
αναλαµβάνονται και πραγµατώνονται από την υπεύθυνη
κυβέρνηση. Εκλογικοί νόµοι που αποδυναµώνουν και αφοπλίζουν
την κυβερνητική πρωτοβουλία, βλάπτουν τον τόπο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ψηφίζεται από το Σώµα ένας
Προϋπολογισµός τεράστιας σηµασίας. Καλούµαστε όλοι να
αρθρούµε στο ύψος των περιστάσεων και να πράξουµε υπεύθυνα.
Ο ελληνικός λαός µας παρακολουθεί και περιµένει απαντήσεις, που
να µην είναι ρητορεία, κενολογία, αυταρέσκεια, φιλολογία. Περιµένει
απαντήσεις που να είναι ταυτόχρονα και κανόνες ζωής, αλλά και
κάτι παραπάνω. Περιµένει απαντήσεις που να πηγάζουν και από
πολιτικές πράξεις ζωής. ∆εν µπορούµε πια να ξεγελάσουµε την
ελληνική κοινωνία. Αφελέστατη θα φανερωνόταν η πονηρία µας και
µάλιστα πολύ σύντοµα. Το µάτι της µπορεί να είναι έτοιµο να
συµπονέσει την αµηχανία κάποιων από εµάς, θα είναι όµως και
αδυσώπητο. Πάει η εποχή των πανηγυρικών λόγων.
'Οταν έρθει η ώρα των εκλογών, θα κρίνει, θα αποτιµήσει, θα
βαθµολογήσει, κύριοι συνάδελφοι, και θα επιλέξει. Εµείς εκτελούµε
την εντολή που λάβαµε και εφαρµόζουµε το πρόγραµµα που
εξαγγείλαµε. 'Οταν έρθει η ώρα, θα κάνουµε τον απολογισµό µας
ενώπιον του ελληνικού λαού. Ελπίζω -και µε καλοσύνη πράγµατι το
λέω- να µη χρειαστεί κάποιοι άλλοι να εισπράξουν τα επίχειρα της
δικής τους απολογίας.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, το
λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Εχει ζητήσει, κύριε
Πρόεδρε, ο κύριος Πρωθυπουργός το λόγο και δεν µπορώ να σας
τον δώσω. Λυπάµαι.
Ο Πρωθυπουργός κ. Κωνσταντίνος Σηµίτης έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ας αναλογιστούµε σήµερα, που κλείνουµε τη
συζήτηση για τον Προϋπολογισµό του 1999, ποια ήταν η εικόνα για
τις προοπτικές της οικονοµίας µας ένα χρόνο πριν στην αγορά.
'Ηταν εικόνα αβεβαιότητας. Και γιατί; Η κρίση του Νοεµβρίου στη
Νοτιοανατολική Ασία είχε οδηγήσει σε κρίση και την ελληνική
χρηµατιστηριακή αγορά. ∆ισεκατοµµύρια δολάρια είχαν εκρεύσει, µε
αποτελέσµα να έχουν µειωθεί τα συναλλαγµατικά αποθέµατα.
Η κερδοσκοπία κατά της δραχµής ήταν έντονη. Υπήρχε ανασφάλεια
και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ειρωνευόταν τη σταθεροποιητική
πολιτική της Κυβέρνησης.
'Ενα χρόνο µετά η δραχµή είναι σταθερή όσο ποτέ. Η νέα
παγκόσµια κρίση δεν επηρέασε την Ελλάδα και η ελληνική
οικονοµία αντέδρασε µε τον ίδιο τρόπο που αντέδρασαν και οι
άλλες οικονοµίες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Στην αγορά υπάρχει εµπιστοσύνη στις προοπτικές της ελληνικής
οικονοµίας. Ξένες επενδύσεις πραγµατοποιούνται στο ελληνικό
Χρηµατιστήριο.
Υπάρχει µεταστροφή. Σε τι οφείλεται η µεταστροφή; Στην ένταξη της
δραχµής στο µηχανισµό των συναλλαγµατικών ισοτιµιών, στην
απόφαση της Κυβέρνησης για αυτήν την ένταξη. Η ένταξη αυτή
ήταν µια πράξη, η οποία έγινε µε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα.
'Εγινε όπως είχε σχεδιαστεί να πραγµατοποιηθεί. Και η πορεία της
ελληνικής οικονοµίας σήµερα ακολουθεί συγκεκριµένο σχεδιασµό.
Ποια ήταν η αντίδραση της Αντιπολίτευσης σε αυτήν την ένταξη, σε
αυτό το αποφασιστικό βήµα. Ευρωναυάγιο της δραχµής, είπαν.
Αποτυχία  της  οικονοµικής  πολιτικής.  Νέα  υποτίµηση  σε  λίγους
µήνες.  Αύξηση  του  πληθωρισµού  από  7%  και  πάνω,  είχε  πει
η  Νέα  ∆ηµοκρατία.  Τόσο  πολύ  καταλάβαιναν!  Θα  πω  ότι
τίποτα δεν καταλάβαιναν και τίποτα δεν καταλα-
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βαίνουν και σήµερα.
Κυρίες και κύριοι, άκουσα προσεκτικά τα όσα ανέπτυξε η
Αντιπολίτευση. 'Ενα κεντρικό επίχειρηµά της ήταν ότι η πρόοδος
στη µείωση των ελλειµµάτων, η πτώση του πληθωρισµού, δεν
αφορά την υπαρκτή οικονοµία. 'Εχουν αυτόν τον τεχνικό όρο. 'Αλλα
βλέπει ο καταναλωτής, όταν κοιτάζει τις τιµές των προϊόντων.
Ο καταναλωτής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπει σήµερα ότι ο
τόνος πετρελαίου θέρµανσης κοστίζει γύρω στις εξήντα τέσσερις
χιλιάδες (64.000) δραχµές, ενώ κόστιζε εβδοµήντα τρεις χιλιάδες
(73.000) δραχµές περίπου.
Βλέπει ότι το λίτρο αµόλυβδης βενζίνης κοστίζει εκατόν εβδοµήντα
έξι (176) δραχµές περίπου, ενώ κόστιζε πριν εκατόν ογδόντα πέντε
(185) δραχµές περίπου.
Ο καταναλωτής θα διαπιστώσει ότι η τιµή του ηλεκτρικού ρεύµατος
από 1.1.1999 θα κοστίζει είκοσι τέσσερις (24) δραχµές περίπου το
κιλοβάτ για τα πρώτα οκτακόσια κιλοβάτ, ενώ πριν κόστιζε είκοσι έξι
(26) δραχµές.
Ο καταναλωτής βλέπει ότι τα φάρµακά του σήµερα στοιχίζουν 23%
λιγότερο, απ'ό,τι στοίχιζαν πριν και για ορισµένες κατηγορίες, όπως
οι χαµηλοσυνταξιούχοι, 40%.
Ρωτάω: ∆εν είναι αυτή υπαρκτή οικονοµία; Τι είναι;
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του
ΠΑ.ΣΟ.Κ)
∆εν αφορούν οι µειώσεις τιµών κάθε καταναλωτή, κάθε πολίτη; ∆εν
αυξάνουν το διαθέσιµο εισόδηµά του;
Ας εκφράσω όµως την απορία: Γιατί οι στατιστικές δεν δίνουν τάχα
την εικόνα της πορείας της οικονοµίας;
Καταλαβαίνουν πολύ καλά οι συνάδελφοι ότι οι στατιστικές δίνουν
την εικόνα της πορείας της οικονοµίας, γι'αυτό και όλος ο κόσµος, οι
διεθνείς οργανισµοί, η Ευρωπαϊκή 'Ενωση, βασίζονται πάνω στις
στατιστικές αυτές. ∆εν εµπνέονται από την ειδική οικονοµική
προσέγγιση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Εδώ αποκαλύπτεται
ένα σταθερό χαρακτηριστικό της πολιτικής τους. Θέλουν να
καλλιεργούν ψευδείς παραστάσεις. Είναι όµως δυνατός ένας
ουσιαστικός διάλογος, είναι δυνατός ένας διάλογος για τα
προβλήµατα της χώρας, όταν εκείνος, µε τον οποίον θέλεις να
µιλήσεις διαρκώς και συνειδητά, διαστρέφει την πραγµατικότητα;
Κυρίες και κύριοι, θα έλθω και σε µια άλλη κοινή συνισταµένη των
τοποθετήσεων της Αντιπολίτευσης. 'Ακουσα επανειληµµένα σε
αυτήν την Αίθουσα το εξής επιχείρηµα: "Η ένταξη της Ελλάδας στην
ΟΝΕ δεν είναι και κανένα κατόρθωµα". Μας παρουσιάζει η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση την εξέλιξη ως µία εξέλιξη που
πραγµατοποιήθηκε χωρίς σχέδιο, χωρίς προσπάθεια, χωρίς να
λυθεί κανένα πρόβληµα. Ειδικά είπαν "ως µάνα εξ ουρανού ήρθαν
τα πράγµατα". Εύκολα και αυτονόητα όλα, δηλαδή.
Αν ήταν όµως εύκολα και αυτονόητα, γιατί επί των ηµερών της Νέας
∆ηµοκρατίας άλλαξαν τρεις Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και
εκτινάχθηκε ο πληθωρισµός στο τέλος του 1993 στο 12,1%;
Ακούσαµε ότι θα έπρεπε η Κυβέρνηση να έχει πετύχει ακόµα
υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυξης. Αυτό µου θύµισε το 1996 την
άποψη της Νέας ∆ηµοκρατίας, που έλεγε "εµείς θα πετύχουµε
αύξηση του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος κατά 5% κάθε
χρόνο. Να το κάνετε". Αν ήταν έτσι εύκολα και αυτονόητα τα
πράγµατα, γιατί δεν το έκαναν οι ίδιοι το 1990; Την τριετία ο µέσος
ρυθµός ανάπτυξης ήταν 0,6%.
Θα έλεγα, αφού ξέρουν αυτήν τη µαγική συνταγή, που µπορεί να
βοηθήσει την Ελλάδα και τον κόσµο, γιατί επιτέλους δεν µας την
ανακοινώνουν, για να ανασάνουν και οι άλλες χώρες;
'Ολα αυτά, ούτε εύκολα ούτε αυτονόητα είναι. Αν ήταν πράγµατι όλα
αυτονόητα, γιατί δεν ακούσαµε αυτό το επιχείρηµα που ακούσαµε
φέτος και πέρσι και πρόπερσι; 'Αλλα έλεγαν πέρσι και πρόπερσι.
Μας ειρωνεύονταν και διαβεβαίωναν τον ελληνικό λαό ότι οι στόχοι
δεν πρόκειται να επιτευχθούν ποτέ.
Πλησιάζουµε τους στόχους που έχουµε θέσει χάρις στις θυσίες και
τους κόπους του ελληνικού λαού. Το επίτευγµα είναι επίτευγµα του

ελληνικού λαού. Σ'αυτόν οφείλουµε αναγνώριση. Η Νέα ∆ηµοκρατία
δεν έχει καν την εντιµότητα να αναγνωρίσει το µόχθο των
εργαζοµένων, τις προσπάθειές τους. Γι'αυτήν όλα είναι αυτονόητα.
Οι στερήσεις είναι αυτονόητες. Για µας οι στερήσεις δεν είναι
αυτονόητες και επειδή έχουµε συναίσθηση του τι κοστίζουν,
τονίζουµε εδώ ότι όσο βελτιώνεται η πορεία της ελληνικής
οικονοµίας τόσο θα αποδίδεται στον ελληνικό λαό το τίµηµα των
κόπων του, θα έχει τα οφέλη, τα οποία προκύπτουν από τη δική του
παροχή.
Είµαστε παράταξη που εγγυάται καλύτερες συνθήκες ζωής για
όλους τους εργαζόµενους και αυτήν την εγγύηση την
πραγµατοποιούµε και θα την πραγµατοποιούµε στο µέλλον.
Κυρίες και κύριοι, ακούσαµε από τον Αρχηγό της Νέας ∆ηµοκρατίας
ότι είναι ανάγκη να σπάσουµε το φαύλο κύκλο της παρακµής. Ποιας
παρακµής; Εγώ θα έλεγα µιας παρακµής και παρακµιακής
αντίληψης που ισοπεδώνει τα πάντα στο όνοµα της πολιτικής
επικράτησης, που σκορπίζει τον παραµορφωτικό της λόγο πάνω σε
κάθε δηµιουργική εξέλιξη και καταστροφολογεί συνεχώς.
Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση παίζει εδώ και χρόνια τον
πρωταγωνιστή στη διαδικασία αυτή της καταστροφολογίας, µε τη
συνεπικουρία και άλλων δυνάµεων, που µιλούν συνεχώς για
κύκλους χαµένων ευκαιριών.
Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, αντιµέτωπα µε το γεγονός ότι η
Ελλάδα µετασχηµατίζεται καθηµερινά και µε ρυθµούς που έχουν
προκαλέσει την αναγνώριση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, όλων των
διεθνών οργανισµών και των πιο εγκύρων Μαζικών Μέσων
Ενηµέρωσης, προσπαθούν να πείσουν τους 'Ελληνες ότι εδώ στην
Ελλάδα τα πάντα χειροτερεύουν, όλα είναι χειρότερα. Αλλά αυτή
είναι µία διαστρέβλωση της πραγµατικότητας. Αυτή, πιστεύω, είναι
η παρακµή που εµποδίζει το δηµιουργικό διάλογο και τη
δηµιουργική πορεία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα πέτυχε τα τελευταία χρόνια
µε τρόπο αδιαµφισβήτητο να τεθεί σε µία τροχιά ανάπτυξης, που
κινείται εµφανώς πάνω από το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
∆εν θα αναφέρω αριθµούς, είναι γνωστοί. Το γεγονός είναι ότι η
Ελλάδα συγκλίνει µε τις άλλες χώρες της 'Ενωσης.
Για να δώσουµε, όµως, το δυναµισµό αυτόν στην ελληνική
οικονοµία, ξεκινήσαµε τα τελευταία χρόνια µία επίπονη και µεγάλη
προσπάθεια για εξυγίανση, για σταθεροποίηση, για ανάπτυξη, για
κοινωνική συνοχή. Κάναµε τοµές για να πετύχουµε τα
αποτελέσµατα αυτά σε όλα τα µέτωπα. Τοµές που σε λίγα χρόνια
άλλαξαν και θα αλλάζουν πολύ πιο γρήγορα στο µέλλον την εικόνα
της Ελλάδας.
∆εν ήταν εύκολη ιστορία να συνδυάσουµε µία περιοριστική
δηµοσιονοµική και αντιπληθωριστική πολιτική, µία πολιτική µείωσης
των ελλειµµάτων και του χρέους, µία διαρθρωτική πολιτική, που
ανέβασε τους ρυθµούς ανάπτυξης από το 0,6%, που ήταν την
περίοδο 1990-1993, στο 3,5% τα δύο τελευταία χρόνια.
∆εν ήταν εύκολο να αυξήσουµε τις ιδιωτικές επιχειρηµατικές
επενδύσεις από ένα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000), που
ήταν στην αρχή της δεκαετίας, στο ενάµισι τρισεκατοµµύριο, δηλαδή
να τις αυξήσουµε κατά 50% και να πετύχουµε αυξητικούς ρυθµούς
των επενδύσεων από 2,8%, που ήταν, στο 10% τώρα.
Χρειάζεται να ακούγονται και µερικοί αριθµοί, γιατί µε αυτούς τους
αριθµούς γίνεται συνείδηση της προσπάθειας του δήθεν εύκολα
κατορθωτού.
∆εν ήταν εύκολο να προχωρήσουµε µετά το 1994 στην υλοποίηση
τεραστίων έργων υποδοµής, στα είκοσι χιλιάδες περίπου έργα, τα
οποία γίνονται στην Ελλάδα, όταν δεν υπήρχε η προετοιµασία που
θα έπρεπε να έχει γίνει την περίοδο 1990-1993 για το δεύτερο
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. 'Ολα αυτά έγιναν.
Σήµερα οι δηµόσιες επενδύσεις µαζί µε τις ιδιωτικές δηµιουργούν τις
βάσεις ανταγωνιστικότητας του αύριο και τα αναπτυξιακά
αποτελέσµατα είναι ήδη πολύ ορατά.
Οι δηµόσιες επενδύσεις στην Ελλάδα, ως ποσοστό στο
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Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν, είναι στη δεύτερη υψηλότερη θέση
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και κατά πολύ υψηλότερες από κάθε άλλο
έτος στη δεκαετία του '90.
Η βιοµηχανική µας παραγωγή κινείται φέτος µε ρυθµό ανάπτυξης
3,7%. Είναι ο δεύτερος υψηλότερος στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Η κατασκευαστική δραστηριότητα κινείται για τρίτη συνεχή χρονιά
µε θεαµατικούς ρυθµούς και το ισοζύγιο πληρωµών σηµειώνει
βελτίωση.
Λοιπόν, τα κύρια στοιχεία, που είναι οι επενδύσεις, τα κύρια
στοιχεία, που είναι το ισοζύγιο πληρωµών, δείχνουν ότι η πορεία
πέρα από όλα τα άλλα, τα οποία ήδη ανέφερα, είναι ικανοποιητική.
Αλλά το άλµα δεν αφορά µόνο τις εθνικές επενδύσεις. 'Εχουµε
προσελκύσει στη χώρα και πολλές ξένες παραγωγικές επενδύσεις.
Υπάρχει µία έκθεση του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών. Αυτή η
έκθεση δείχνει ότι το 1997 πραγµατοποιήθηκε ένα άλµα 50% στις
εισροές του ξένου επενδυτικού κεφαλαίου στην Ελλάδα. Φθάσαµε
στο ενάµισι δισεκατοµµύριο δολάρια.
Είµαστε στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση σε ένατη θέση και στον κόσµο σε
δεκάτη πέµπτη θέση από πλευράς επενδεδυµένων ξένων
κεφαλαίων κατά κάτοικο. 'Ολα αυτά δείχνουν ότι η Ελλάδα
προχωρεί. Κάποιοι λένε ότι συρρικνώνεται το επιχειρηµατικό
δυναµικό. ∆εν καταλαβαίνω πού το βρίσκουν. 'Ενα εκατοµµύριο
ήταν περίπου οι επιχειρήσεις το 1990, ένα εκατοµµύριο τριακόσιες
χιλιάδες είναι σήµερα. Βεβαίως, κάποιες κλείνουν, αλλά ανοίγουν
και πολλές άλλες. Υπάρχουν νέες δραστηριότητες. Αυτό σηµαίνει
υγιής ανάπτυξη της οικονοµίας και ανταγωνισµός.
'Οπως είπα, έχουν ξεκινήσει έργα, πολλά έργα. Τα ανέφερε ο
Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε. Η Εγνατία, το ΠΑΘΕ, το Αεροδρόµιο των
Σπάτων. 'Ολα αυτά ολοκληρώνονται τα επόµενα χρόνια. Και όλη
αυτή η ολοκλήρωση...
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Σε δεκαπέντε χρόνια.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σε
δεκαπέντε χρόνια δεν είναι δυνατόν.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Πέστε δώδεκα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εσείς
δεν είχατε σχεδιάσει τίποτα.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Εµείς είχαµε ολοκληρώσει τις
µελέτες. Οι µελέτες ήταν έτοιµες.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, µη
διακόπτετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αφήστε τα δεκαπέντε χρόνια. 'Ολα αυτά τα έργα...
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Μη λέµε τέτοια, θα µας πάρουν
µε τις πέτρες.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, µη
διακόπτετε, κύριε συνάδελφε. Μη θορυβείτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): 'Ολα
αυτά τα έργα θα αλλάξουν την εικόνα. Παραδείγµατος χάριν, στην
Αθήνα θα δώσουν µία ανάσα στο κυκλοφοριακό.
Αυτά, κυρίες και κύριοι, τα ανέφερα πολύ σύντοµα, διότι ακούστηκε
εδώ στην Αίθουσα και ένα άλλο σχόλιο: Ναι, σωστή η ένταξη στην
ΟΝΕ. Μια που δεν µπορούµε να πούµε ότι δεν προχωρεί η ένταξη
λέµε "ναι, αυτονόητη σωστή. Είµαστε, όµως, έτοιµοι για µετά;"
Καλλιεργήθηκε επίσης η καταστροφολογία, ότι µετά θα υπάρξει
καταστροφή. Βεβαίως, για να µπεις στην ΟΝΕ, αναπτύσσεις
ορισµένους ρυθµούς, ορισµένη δυναµική. Χρειάζεται και
αναπτύσσεις ορισµένες σταθερές στην ανάπτυξη. Αυτές
εξυπηρετούν και το µετά.
Αλλά θέλω να τονίσω ότι πέρα από τα όσα κάνουµε στη
µακροοικονοµική πολιτική, οι διαρθρωτικές αλλαγές, που στοχεύουν
ακριβώς σε µία οικονοµία πιο παραγωγική, πιο ανταγωνιστική, που
να έχει τη δυνατότητα να εκµεταλλεύεται ευκαιρίες, να συµµετέχει
στη διεθνή ανάπτυξη, εξασφαλίζουν το µετά. Θα αναφέρω ένα
µικρό παράδειγµα. ∆εν είναι όλο και πιο αισθητή η παρουσία µας
στα Βαλκάνια και στην Ανατολική Ευρώπη; ∆εν είναι αυτό δείγµα

ενός δυναµισµού που διευρύνει τις προοπτικές µας; Είµαστε κάθε
µέρα όλο και πιο έτοιµοι για το µετά. Αυτό είναι το αποτέλεσµα της
πολιτικής.
Κυρίες και κύριοι, επειδή τα µακροοικονοµικά, η πορεία της
οικονοµίας δεν είναι ευνοϊκή για την Αντιπολίτευση, έστρεψαν την
προσοχή τους στο πεδίο του κοινωνικού κράτους. Εκεί υπάρχει
εύκολη κριτική και η µόνιµη κριτική που ακούγεται είναι ότι η Ελλάδα
βρίσκεται σε πολύ χαµηλά επίπεδα πίσω από όλες τις άλλες χώρες
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Αλλά είναι γεγονός ότι η Ελλάδα
βρίσκεται πίσω από τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Το
ξέρουµε.
Στο θέµα, όµως, όσον αφορά τις κοινωνικές δαπάνες, είναι όχι
µονάχα να δούµε σε ποιά θέση είµαστε, αλλά τι απόσταση
διανύσαµε, πώς προχωρήσαµε, πού βρισκόµασταν πριν, πού
βρισκόµαστε σήµερα. 'Εγινε κάτι ή µείναµε στάσιµοι; Στα τελευταία
δεκαεπτά χρόνια έχει επιτελεστεί ένα σηµαντικό άλµα, µία
αδιαµφισβήτητη κοινωνική σύγκλιση της χώρας µας µε τις άλλες
χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Μεταξύ 1990 και 1995 αυξάνεται
θεαµατικά το ποσοστό του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος, το
οποίο χρησιµοποιείται για κοινωνικές δαπάνες και για κοινωνική
πολιτική.
Υπάρχουν τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, µπορείτε να τα
δείτε. Οι κοινωνικές δαπάνες προς το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν
στην Ελλάδα, ως αναλογία της αντίστοιχης θέσης προς την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, αυξήθηκαν από 40% το 1980 σε 76% το 1995.
Υπάρχει θεαµατική αύξηση. 'Ισως κάποιοι ερωτηθούν, µα, το 1995.
∆εν είµαστε στο 1995. Το 1995 είναι η χρονιά που υπάρχουν τα
τελευταία στατιστικά στοιχεία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Και µετά
όµως, µε τα υπόλοιπα στατιστικά στοιχεία, τα µη επίσηµα, υπάρχει
µία αύξηση των δαπανών για την κοινωνική πολιτική, η οποία έχει
αυξήσει ακόµα περισσότερο αυτό το ποσοστό και πλησιάζουµε το
µέσο όρο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Για παράδειγµα, και για την υγεία και για την παιδεία, και πέρσι και
φέτος και πρόπερσι υπήρξαν πραγµατικές αυξήσεις στον
προϋπολογισµό πάνω από τον πληθωρισµό. Οι πραγµατικές
δαπάνες στην παιδεία από το 1995 µέχρι το 1999 θα αυξηθούν σε
πραγµατικές αξίες κατά 24%. Αυτό είναι ένα ποσοστό, που δεν
παρουσιάζει καµία άλλη χώρα στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Βέβαια
είµαστε πίσω. ∆εν το αρνείται κανένας αυτό. Πρέπει να κοιτάξουµε
το σωστό. ∆εν είναι µονάχα αν είµαστε πίσω. Είναι αν κάναµε µια
µεγάλη προσπάθεια να ξεπεράσουµε αυτήν την απόσταση. Αυτά τα
στοιχεία δείχνουν ότι έγινε µια πολύ µεγάλη προσπάθεια, για να µην
υπάρχει πια αυτή η απόσταση. Υπάρχει µια θεαµατική σύγκλιση.
Ας µου επιτρέψετε να αναφέρω ότι σ' αυτήν την πορεία προς τα
άνω υπάρχει και µία παρένθεση. Υπάρχει η παρένθεση των ετών
από το 1990 µέχρι το 1993, όταν στην κυβέρνηση ήταν η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση.
Για το ΠΑΣΟΚ η κοινωνική συνοχή έχει µια αυτοτελή αξία και µία
κεντρική θέση στην πολιτική του. Εµείς, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρ' ότι χρειαζόταν σταθεροποίηση για την ελληνική
οικονοµία, κάναµε επιλογές, οι οποίες ήταν αναγκαίες, για να
υπάρξει κοινωνική αλληλεγγύη. Κοιτάξαµε τους
χαµηλοσυνταξιούχους, τους αγρότες, τους άνεργους.
Το 1998 οι κρατικές δαπάνες για τη γεωργία αυξήθηκαν κατά 27%,
γιατί διατέθηκαν πόροι και για γεωργικές επενδύσεις, όσο και για
επιχορηγήσεις στον ΕΛΓΑ και στον ΟΓΑ. Τώρα, το αγροτικό
εισόδηµα εξαρτάται από πολλές παραµέτρους. Η πολιτεία έκανε το
χρέος της, δίνοντας αυτά τα χρήµατα, για να βελτιωθεί η αγροτική
υποδοµή.
∆ώσαµε επίσης πραγµατικές αυξήσεις στους µισθούς. Από το 1994
µέχρι σήµερα έφθασαν σωρευτικά στο 13,5% περίπου. Στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση η αντίστοιχη αύξηση ήταν 2,5%. Αυτό δείχνει
πόσο µεγάλη σηµασία δίνουµε στην προσπάθεια, να µη
µετακυλήσουµε το κόστος της σταθεροποίησης και της σύγκλισης
στους ώµους των πιο αδύναµων.
Στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση δώσαµε µάχη µαζί µε άλλες σοσιαλιστικές
δυνάµεις, ώστε οι κοινοτικές πολιτικές να πάψουν να
επικεντρώνονται, όπως γινόταν στην Ευρωπαϊκή
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'Ενωση, µόνο στα νοµισµατικά και στα δηµοσιονοµικά. Αυτό ήταν το
κεντρικό θέµα. Και εµείς µαζί µε άλλους φέραµε στο προσκήνιο το
θέµα της απασχόλησης, το θέµα της ανεργίας. Εµείς µαζί µε άλλους
-θέλω να τονίσω το εµείς- προωθήσαµε τα εθνικά σχέδια δράσης
για την απασχόληση. Και αν υπάρχουν κριτικές για τα εθνικά σχέδια
δράσης για την απασχόληση, υπάρχουν και δικαιολογηµένα, γιατί
δεν έχουµε πείρα από αντίστοιχες πολιτικές. ∆εν πρέπει να
κρυβόµαστε και να λέµε ότι η Ελλάδα δεν έχει πείρα, ότι δεν
υπάρχει τεχνογνωσία σε πολλούς τοµείς, ότι χρειάζεται
προσαρµογή, ότι χρειάζεται να αποκτήσουµε εµπειρίες από την
εφαρµογή νέων πολιτικών. Γιατί πρέπει να λέµε ότι τρέχουν όλα
ωραία, όταν δεν µπορούν φυσιολογικά και λογικά να τρέχουν
αµέσως ωραία. Το άσχηµο είναι να καταδικάζουµε αµέσως κάθε
προσπάθεια, να διαγράφουµε την κάθε προσπάθεια, να µη
δείχνουµε στον ελληνικό λαό ότι εκείνο που θέλουµε όλοι να πετύχει
και εκείνο το οποίο οραµατίζεται ο λαός γίνεται µε προσπάθεια, µε
κόπο.
Θα πετύχουµε, αλλά θα πετύχουµε µαζί παλεύοντας και όχι
καταδικάζοντας την κάθε προσπάθεια.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 1998 κοντά στα άλλα που
ανέφερα, θέλω να υπενθυµίσω ότι επεκτείναµε και το Επίδοµα
Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Το αυξήσαµε το 1999 και το ΕΚΑΣ
συµπληρώνει σήµερα τη σύνταξη τριακοσίων εξήντα χιλιάδων
συνταξιούχων µε χαµηλό εισόδηµα. Και αυτό είναι ένα δηµιούργηµα
και κεκτηµένο της πολιτικής µας.
∆εν θα αναφερθώ και σε πολλά άλλα, που θα µπορούσα να
αναφερθώ. Θέλω να πω µονάχα µερικά λόγια για το θέµα της
απασχόλησης και της ανεργίας. Η ανεργία για µας είναι το πιο
έντονο πρόβληµα, στο οποίο επικεντρώνονται οι προσπάθειες της
πολιτικής µας.
Θέλω πρώτα απ' όλα να θυµίσω ότι η θεαµατική αύξηση της
ανεργίας στη χώρα µας ήταν στις αρχές της δεκαετίας του 1990.
Επί των ηµερών αυτής της Κυβέρνησης η ανεργία υποχώρησε.
Υποχώρησε έστω λίγο, αλλά υποχώρησε. Και αυτό φαίνεται τόσο
από τους πίνακες της Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας όσο και από
τους πίνακες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Υποχώρησε χάρη στις
επενδύσεις, χάρη στα έργα που εκτελούνται, χάρη στις νέες
δραστηριότητες,
οι οποίες χρηµατοδοτούνται. Αλλά έχουµε και πολιτικές σε άλλα
µέτωπα.
Ο κ. Κωνσταντόπουλος πριν χειρίστηκε αυτές τις πολιτικές, έτσι
ειρωνικά. Και όµως, οι πολιτικές αυτές θα δηµιουργήσουν
απασχόληση ή ενίσχυση για διακόσιες εξήντα χιλιάδες άτοµα έως
την περίοδο του 2000. Υλοποιούµε προγράµµατα για την ενίσχυση
επιχειρηµατικότητας, για απόκτηση εργασιακής εµπειρίας.
Προωθήσαµε ένα νέο εργασιακό πλαίσιο. Ρυθµίσαµε θέµατα
ασφάλειας των εργαζοµένων. Εισάγαµε τα τοπικά σύµφωνα
απασχόλησης. Κάναµε νέες ρυθµίσεις για τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες. Και θέλω να τονίσω ότι αυτά γίνονται, αλλά έχουµε
στρέψει την προσοχή µας και σε άλλες συζητήσεις.
Παρακολουθούµε µε ιδιαίτερη προσοχή τις συζητήσεις στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση για τις τριάντα πέντε ώρες εργασίας, για το
ποιες επιπτώσεις έχει στο πρόβληµα της ανεργίας, πώς
εφαρµόζεται. Εξετάζουµε και µε προσοχή άλλες παρεµβάσεις που
σχετίζονται µε τις συνεισφορές των επιχειρήσεων στην κοινωνική
ασφάλιση σε συνδυασµό µε φορολογικές διαρρυθµίσεις. Μπορεί,
πρέπει να µειωθούν οι εισφορές ορισµένων επιχειρήσεων στην
κοινωνική ασφάλιση, µε εξασφάλιση από τη µείωση αυτή νέων
θέσεων απασχόλησης. Αυτά είναι προβλήµατα που συζητούνται σε
ευρωπαϊκό επίπεδο, τα συζητάµε, για να δούµε πώς θα τα
εφαρµόσουµε στη χώρα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µπορούµε να προβλέψουµε
ότι η Ελλάδα θα αποτελέσει το δωδέκατο µέλος της Οικονοµικής και
Νοµισµατικής 'Ενωσης το 2001. 'Εχουµε επανειληµµένα αναπτύξει
στην Αίθουσα αυτή ότι η απόφαση για ένταξη της χώρας στην ΟΝΕ
είναι µια απόφαση στρατηγική, γιατί θέλουµε να ισχυροποιήσουµε
τη θέση της χώρας και η ισχυροποίηση της θέσης της χώρας

προϋποθέτει την ισχυροποίηση της οικονοµίας, για να µπορεί να
έχει µεγαλύτερη πειθώ, περισσότερα επιχειρήµατα, µεγαλύτερο
κύρος στις διεθνείς της σχέσεις.
Η Ελλάδα µε το βήµα αυτό πρέπει και θα βγει από τη στασιµότητα,
τη συνεχή απογοήτευση, την αρνητική της ιδιαιτερότητα στις
ευρωπαϊκές εξελίξεις. Σε ενάµιση χρόνο περίπου θα πετύχουµε
κάτι, το οποίο πριν από λίγα χρόνια φαινόταν ακατόρθωτο. 'Ηδη το
1998 το δηµοσιονοµικό έλλειµµα βρίσκεται κάτω από το 3% που
απαιτείται.
Η σχέση του δηµοσίου χρέους προς το Ακαθάριστο Εγχώριο
Προϊόν εµφανίζει πτώση και καλύπτει τα σχετικά κριτήρια. Η
δραχµή χαρακτηρίζεται από σταθερότητα. Η εµπιστοσύνη των
διεθνών επενδυτών στην ελληνική οικονοµία ενισχύεται συνεχώς
και το δείχνουν οι άµεσες επενδύσεις στη χώρα, που ανέφερα πριν.
Ο 'Ελληνας πολίτης θα γίνει σύντοµα κάτοχος ενός διεθνούς
νοµίσµατος, το οποίο θα χαρακτηρίζει η σταθερότητα και η
εµπιστοσύνη σε πολύ ισχυρότερη έκταση απ' ό,τι η δραχµή. Τι
σηµαίνει αυτό γι' αυτόν; Σηµαίνει ότι οι αποταµιεύσεις του θα είναι
εξασφαλισµένες ως προς την αξία τους.
Ας σχολιάσω όµως και εδώ τις λογιστικές προσαρµογές, που
επικαλείται συνεχώς η Νέα ∆ηµοκρατία. Ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας, ο κ. Παπαντωνίου, απήντησε σαφέστατα ότι οι τρόποι
τήρησης των στατιστικών και των λογαριασµών είναι εκείνοι οι
οποίοι απαιτούνται από την ευρωπαϊκή επιτροπή. Ελέγχονται από
την ευρωπαϊκή επιτροπή, επικυρώνονται από την ευρωπαϊκή
επιτροπή. Προς τι τότε αυτό το επιχείρηµα των λογιστικών
προσαρµογών; Προς τι κάποιοι φωνάζουν καταγγέλλοντας την
Κυβέρνηση ψευδέστατα ότι δεν είµαστε εντάξει στους λογαριασµούς
µας;
Ρωτάω: εκπροσωπούν συµφέροντα κάποιων ξένων, που δεν
θέλουν να συµµετάσχουν στην ΟΝΕ; Και ξέρουν αυτοί καλύτερα
από την ευρωπαϊκή επιτροπή; Γιατί η ευρωπαϊκή επιτροπή δέχεται
αυτά τα οποία αρνείται η Νέα ∆ηµοκρατία; Τι προτείνουν;
Προτείνουν να είµαστε ακόµη πιο αυστηροί στη φορολογική µας
πολιτική, στη δηµοσιονοµική µας πολιτική, στην εισοδηµατική µας
πολιτική; Αυτός είναι ο στόχος; Θέλουν να αποτύχει πάση θυσία η
προσπάθειά µας;
Το µόνο που καταφέρνουν είναι να εκθέτουν τους εαυτούς τους.
Ελάχιστη σκέψη θα έπρεπε να πείσει ότι πρέπει να συµβάλουν σ'
αυτήν την προσπάθεια η οποία γίνεται και να µην αντιτίθενται µε
τέτοια επιχειρήµατα. Γιατί αυτή η προσπάθεια είναι προσπάθεια του
ελληνικού λαού. ∆εν είναι προσπάθεια της Κυβέρνησης και µόνο και
είναι σε όφελος ολόκληρου του ελληνικού λαού.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Η συµµετοχή της χώρας στην ΟΝΕ θα αναδείξει νέους όρους
λειτουργίας της οικονοµίας, νέα προβλήµατα, νέες ανάγκες. 'Οµως
υπάρχουν µια σειρά από παράγοντες, οι οποίοι, δεν υπάρχει
αµφιβολία, θα βοηθήσουν την πορεία της ελληνικής οικονοµίας. Τι
είναι οι παράγοντες αυτοί, οι οποίοι θα δράσουν θετικά στο µέλλον;
Είναι πρώτα απ' όλα η απάλειψη του συναλλαγµατικού κινδύνου. Οι
επιχειρήσεις δεν θα έχουν να αντιµετωπίσουν αυτόν τον κίνδυνο
στις συναλλαγές τους. Θα µπορούν να σχεδιάζουν, όπως
σχεδιάζουν οι επιχειρήσεις στη Γερµανία ή στη Γαλλία.
∆εύτερο και πιο σηµαντικό ακόµη θα είναι η µείωση των επιτοκίων
δανεισµού. Οι επιχειρήσεις θα δανείζονται µε χαµηλότερο επιτόκιο
και δανειζόµενες µε χαµηλότερο επιτόκιο θα είναι πιο
ανταγωνιστικές, άρα θα µπορούν να έχουν µια καλύτερη θέση στην
ελληνική και στη διεθνή αγορά και αυτό θα έχει αντίκτυπο στις
θέσεις εργασίας.
Επίσης, πολύ σηµαντικό είναι ότι η πτώση των επιτοκίων θα
σηµάνει και για το κράτος ότι δεν θα έχει να πληρώνει πια τόσους
πολλούς τόκους. Θα επιτρέψει η αλλαγή τη µείωση των τόκων. Το
κράτος από τη µείωση αυτή του κόστους του χρήµατος θα
εξοικονοµήσει σηµαντικά ποσά, που εκτιµώνται σε εκατοντάδες
δισεκατοµµύρια το χρόνο.
Θα υπάρχουν, λοιπόν, πολύ περισσότεροι πόροι και αυτό είναι το
σηµαντικό για κοινωνική και αναπτυξιακή πολιτική.
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Τρίτο σηµείο: οι επιχειρήσεις θα έχουν πολύ πιο εύκολη πρόσβαση,
ιδιαίτερα οι µικροµεσαίες, σε χρηµατοδοτικούς πόρους τραπεζικών
οργανισµών παντού µέσα στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Τέταρτο σηµείο: οι τεράστιες υποδοµές, οι οποίες υλοποιούνται
σήµερα και θα υλοποιηθούν και τα επόµενα χρόνια σε συνδυασµό
µε τα έργα του τρίτου προγράµµατος στήριξης και τα ειδικά
επιχειρησιακά προγράµµατα, θα ενισχύσουν τις ανταγωνιστικές
δυνάµεις της παραγωγής µας.
Θέλω να αναφέρω τέλος και τις επενδύσεις, οι οποίες θα αυξηθούν.
Από όλα αυτά που διέγραψα µε πολύ µεγάλη συντοµία το όφελος
θα είναι πολύ µεγάλο. ∆εν αφορά, όµως, το όφελος αυτό µόνο τις
επιχειρήσεις και αυτό πρέπει να είναι σαφές, γιατί οι επιχειρήσεις
βρίσκονται στο πρώτο µέτωπο, αλλά ό,τι προκύπτει προς όφελος
για το πρώτο αυτό µέτωπο, αφορά και τους πολίτες, αφορά και
όλους εµάς.
Θα υπάρχουν περισσότερες θέσεις εργασίας, περισσότερες
δυνατότητες σε δουλειές, καλύτερες συνθήκες για βελτίωση των
αµοιβών, καλύτερος έλεγχος των τιµών µέσα από τον ανταγωνισµό,
πιο βέβαιη προοπτική για τις οικονοµικές εξελίξεις στο κάθε
νοικοκυριό. Το όφελος θα είναι απτό, θα είναι χειροπιαστό για τον
καθένα.
Θέλω αµέσως να τονίσω, επειδή από πολλούς ακούγεται το
επιχείρηµα "άρα µας σώνει η Ο.Ν.Ε. από τα πάντα" ότι δεν εννοώ
αυτό. 'Εχω πει επανειληµµένα ότι η Οικονοµική και Νοµισµατική
'Ενωση δεν είναι πανάκεια, ότι θα συνεχίσουν να υπάρχουν πολλά
προβλήµατα, αλλά το πολύ σηµαντικό είναι ότι θα έχουµε βελτιώσει
τις προϋποθέσεις µας για να αντιµετωπίσουµε τις προκλήσεις του
παγκόσµιου ανταγωνισµού. Αν δεν ήµαστε µέσα, η πορεία θα ήταν
πτωτική. Εάν µπούµε µέσα, η πορεία για τη χώρα µας θα είναι
ανοδική και θα πρέπει να συνεχίσουµε να κοιτάζουµε τα
προβλήµατά µας, αλλά θα έχουµε µία καλύτερη βάση.
'Εχουµε, κυρίες και κύριοι, µία στρατηγική, η οποία ξέρει πού οδηγεί
τη χώρα µας, πώς την οδηγεί, µε ποιες προοπτικές. Εµείς
µπαίνουµε στην Ευρώπη µε το σπαθί µας. Κανείς δεν µας χαρίζει
την ένταξη. Η δύναµη των πολιτικών µας είναι η συναίνεση και
συµφωνία της συντριπτικής πλειοψηφίας του ελληνικού λαού στο
σχέδιό µας για ισχυρή Ελλάδα.
Εµείς δίνουµε προοπτική στις θυσίες και στους κόπους του
ελληνικού λαού και είµαστε υπερήφανοι γι' αυτό, ότι χαράζουµε µία
τέτοια γραµµή και προχωρούµε σ' αυτήν τη γραµµή.
Υπάρχουν προβλήµατα, όπως είπα. Και ένα τέτοιο πρόβληµα είναι
το κράτος. Εγώ θέλω να σταµατήσω σε ένα επιχείρηµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Η Νέα ∆ηµοκρατία ισχυρίζεται ότι θα καταργήσει το σπάταλο και
διεφθαρµένο κράτος. Πώς; ∆εν το έχω καταλάβει, διότι έχει σχέση
µε συγκεκριµένες πολιτικές. ∆ιάβασα όµως σε κάποιο κείµενό της, τι
θα συµβεί µετά την εκλογική της νίκη. Λέω κατά λέξη το
απόσπασµα: "Επιτέλους, αυτή η παράταξη δεν κάνει ποτέ να ξεχνά
τους πολλούς, που την κρατάνε όρθια χρόνια, δεκαετίες τώρα". Τι
θα πει αυτό, ότι δεν κάνει ποτέ να ξεχνά τους παλιούς µετά την
εκλογική νίκη; Εγώ την εκλαµβάνω ως υπόσχεση διορισµού των
υµετέρων µε προφανώς κατάργηση όλων των διαδικασιών ίσης
µεταχείρισης και αξιοκρατίας. Ωραίο παράδειγµα κατάργησης του
σπάταλου κράτους!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Είναι προφανές ότι έτσι εσείς µόνο τα εκλαµβάνετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, µη
διακόπτετε, µη θορυβείτε.
Κύριε Πρωθυπουργέ, παρακαλώ, προχωρήστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης θέλουν αυξήσεις δαπανών για τα
πάντα. Το ακούσαµε και από τον κ. Τσοβόλα και από τον κ.
Κωνσταντόπουλο. Θέλουν βελτίωση του εισοδήµατος όλων των
κατηγοριών των υπαλλήλων, µειώσεις φόρων, αλλά µαζί και
σταθεροποίηση και Ο.Ν.Ε. και έναν κόσµο µαγικό και ονειρεµένο.

Με ακραίο βερµπαλισµό και ψευτοσυναισθηµατικούς τόνους ζητείτε
να εγκαταλείψει η Κυβέρνηση την πολιτική της για χάρη του
ανθρώπου.
Στην πραγµατικότητα αυτό, το οποίο επιζητείτε, θα σηµάνει
ακριβώς το αντίθετο, την εγκατάλειψη του ανθρώπου, την
εγκατάλειψη του εργαζόµενου, την εγκατάλειψη του µισθωτού σε
όφελος εκείνων οι οποίοι έχουν, γιατί αυτούς δεν τους ενδιαφέρει ο
πληθωρισµός, δεν τους ενδιαφέρει η οικονοµική κρίση, δεν τους
ενδιαφέρει η ύφεση.
Η ύφεση ενδιαφέρει το µισθωτό και τον εργαζόµενο και γι' αυτό
εφαρµόζουµε αυτήν την πολιτική, για τα συµφέροντα αυτών και
αυτό πρέπει να το καταλάβουν.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι, όσοι επιθυµείτε, να βγείτε έξω από την Αίθουσα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσα να µπω και σε άλλα θέµατα,
παραδείγµατος χάρη στο θέµα της φοροδιαφυγής, στο θέµα των
φορολογικών νόµων. 'Εχουν καθίσει και έχουν µετρήσει και λένε
τόσοι φορολογικοί νόµοι, αλλά το περιεχόµενο των φορολογικών
νόµων δεν το κοιτάζουν.
∆εν κοιτάζουν ποιοι επιβαρύνθηκαν από τους φορολογικούς αυτούς
νόµους κατά κύριο λόγο, ότι είναι οι τραπεζικές επιχειρήσεις, ότι
είναι επιχειρήσεις οι οποίες δουλεύουν στο χρηµατιστήριο, ότι
εισήχθη ο φόρος για τη µεγάλη ακίνητη περιουσία, την οποία
θέλουν να καταργήσουν, ότι γίνεται προσπάθεια για φορολογική
δικαιοσύνη, ότι οι ρυθµοί είσπραξης του Φόρου Προστιθέµενης
Αξίας δείχνουν ότι µειώνεται η φοροδιαφυγή.
Και δείχνουν επίσης τα έσοδα του δηµοσίου ότι, ακριβώς, εκείνο
στο οποίο τόσο καιρό η ελληνική πολιτεία δεν µπορούσε να είναι
αποτελεσµατική, τώρα γινόµαστε όλο και πιο αποτελεσµατικοί.
Υπάρχει περισσότερη κοινωνική δικαιοσύνη, γιατί υπάρχει
καταπολέµηση της φοροδιαφυγής.
Βεβαίως, υψώνονται φωνές, βεβαίως, υπάρχουν διαµαρτυρίες,
αλλά τι να κάνουµε; Θα υπάρχουν διαµαρτυρίες -άµα θέλεις να
κάνεις το σωστό- από εκείνους, οι οποίοι θεωρούν ότι εξαιρούνται
από τη νοµοθεσία και το δίκαιο, ότι έχουν κεκτηµένο δικαίωµα στο
να µην πληρώνουν φόρους. Κανένας στην Ελλάδα δεν έχει
κεκτηµένο δικαίωµα να µην πληρώνει φόρους.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Κυρίες και κύριοι, το 1999 είναι η πιο κρίσιµη χρονιά, για να
κεφαλαιοποιήσουµε τις προσπάθειες και τις θυσίες µιας ολόκληρης
πενταετίας. Τίποτε δεν γίνεται αυτόµατα. ∆εν υπάρχει κάποια
απλόχερη και αόρατη δύναµη, η οποία θα στηρίζει αντί για µας την
προσπάθεια προσαρµογής και σύγκλισης.
'Εργο δικό µας, έργο όλων µας είναι η περαιτέρω εξυγίανση των
δηµοσιονοµικών, η συρρίκνωση του πληθωρισµού στα χαµηλότερα
επίπεδα της µεταπολεµικής ιστορίας, η χρηµατοδότηση του
τµήµατος που µας αναλογεί για τις εκατοντάδες επενδύσεις και το
σηµαντικό πακέτο των κοινοτικών πόρων.
Σ' αυτό το έργο, τα ελλείµµατα, τον πληθωρισµό, τις επενδύσεις,
οφείλουµε να πετύχουµε. Το 1999 -και αυτό είναι το µήνυµα του
Προϋπολογισµού- θα πορευθούµε µέσα σε συνθήκες
σταθερότητας, αποφασιστικότητας, υπευθυνότητας.
Η οικονοµία µας, όπως και το 1998, θα πετύχει µία περαιτέρω
ουσιαστική άνοδο του αναπτυξιακού ρυθµού, του ρυθµού της
παραγωγής, του ρυθµού της αύξησης των εισοδηµάτων. Και αυτό,
κάτω από συνθήκες επιδείνωσης της παγκόσµιας οικονοµίας.
Αυτοί οι θετικοί οιωνοί, ότι προχωρούµε, δεν πρέπει να µας
παραπλανήσουν, να µας κάνουν να ξεχάσουµε ότι στο διεθνές
επίπεδο ελλοχεύουν σηµαντικές αβεβαιότητες, ότι υπάρχουν
κίνδυνοι, ότι µπορούν να προκύψουν προβλήµατα.
Και η µόνη άµυνα που υπάρχει απέναντι σ' αυτήν τη διεθνή
κατάσταση, είναι η προνοητικότητα, είναι να ισχυροποιήσουµε την
παραγωγική µας βάση, είναι να ασκήσουµε προσεκτικά
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την πολιτική µας. Αποφάσεις που παραβλέπουν αυτούς τους
πολλούς κινδύνους που υπάρχουν γύρω, θα έχουν πολλαπλάσιο
συλλογικό κόστος σε περίπτωση που οι αβεβαιότητες γίνουν
αρνητικές πραγµατικότητες. Το σκηνικό µιας αρνητικής εξέλιξης το
ζήσαµε δύο φορές τους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες.
Οι παγκόσµιες εξελίξεις δεν ελέγχονται και η Κυβέρνηση έχει γι'
αυτό ευθύνη να σχεδιάζει προσεκτικά, διατηρώντας περιθώρια και
να λειτουργεί µε συνέπεια απέναντι στους στόχους της. Μέχρι
σήµερα αποφύγαµε τον εύκολο δρόµο των συµβιβασµών, τον
εύκολο δρόµο να χαϊδέψουµε αυτιά, να αποκοµίσουµε εύκολα
πολιτικά οφέλη σε βάρος των συνολικών συµφερόντων της χώρας.
Τη στάση αυτή θα εξακολουθήσουµε να έχουµε. Γι' αυτό και ο
Προϋπολογισµός του 1999 είναι ένας προϋπολογισµός που δίνει
ιδιαίτερη σηµασία στην επιτυχία της συνολικής µας προσπάθειας.
Ανταποκρίνεται στα συµφέροντα του τόπου και των εργαζοµένων.
Το 2000 το ΠΑ.ΣΟ.Κ. θα είναι πάλι Κυβέρνηση όχι διστάζοντας
αλλά πραγµατοποιώντας αποφασιστικά τολµηρό έργο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
(Κωδωνοκρουσίες)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ακούτε και από τα σχόλια,
υπάρχουν -και ακούσαµε αυτές τις µέρες πολλές θριαµβολογίες
από πλευράς της Νέας ∆ηµοκρατίας- διαβεβαιώσεις ότι θα κερδίσει
τις επόµενες εκλογές.
Ο εισηγητής της είπε και το εξής περίεργο: "Η µόνη περίπτωση να
µην κερδίσει η Νέα ∆ηµοκρατία τις εκλογές είναι να µη γίνουν
εκλογές".
Οµολογώ ότι δεν καταλαβαίνω το ευφυολόγηµα αυτό και τέτοια
ευφυολογήµατα καλύτερα να µη λέγονται από Βουλευτές µιας
δηµοκρατικής Βουλής.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
(Κωδωνοκρουσίες)
'Ολα έχουν την ώρα τους, κύριοι συνάδελφοι.
Ας έρθω τώρα στις θριαµβολογίες. Είναι γνωστό ότι όποιος
βιάζεται, σκοντάφτει. Η Νέα ∆ηµοκρατία είχε χρίσει το 1996 τον τότε
Πρόεδρό της "εν αναµονή Πρωθυπουργό". Θα θυµόσαστε.
Βρίσκεται ακόµη σε αναµονή. Κουράστηκε και πέρασε τη σειρά
προτεραιότητός του σε κάποιον άλλον.
Οι θριαµβολογίες του "ερχόµαστε", οι θεατρικές πόζες των δήθεν,
βέβαια, νικητών, οι σωτήρες, ανήκουν στην πολιτική πρακτική και το
µεσαιωνισµό µιας περασµένης εποχής. Ανήκουν στο παρελθόν.
Ανήκουν στο λόγο και την πολιτική του καφενείου. Η Ελλάδα έχει
ανάγκη από άλλο λόγο, έχει ανάγκη από άλλα πρότυπα, έχει
ανάγκη από σοβαρότητα. Το 2000 οι εκλογές θα κριθούν µε έργο ...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Με ποιο νόµο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
κριθούν µε απόδοση ...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Με ποιο νόµο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
κριθούν µε προτάσεις, θα κριθούν µε προγράµµατα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Συµφωνείτε µε τον Υπουργό
Εσωτερικών;
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: ∆εσµευτείτε για το νόµο από τώρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κενολογίες δεν ωφελούν κανέναν και δεν ωφελούν προπαντός τον
ελληνικό λαό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Είναι ντροπή να το λέει ο
Υπουργός Εσωτερικών και να µην απαντά ο Πρωθυπουργός.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μη διακόπτετε,
παρακαλώ. Το ακούσατε από τον Υπουργό Εσωτερικών.
Επανάληψη θέλετε;
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Με ποιο νόµο θα τις κάνετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, µη
διακόπτετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εάν
επιµείνουµε σε ό,τι είναι χρήσιµο και ωφέλιµο για τον τόπο, θα το
εισπράξουµε στο τέλος θετικά. Τις εθνικές εκλογές, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα τις κερδίσουµε µε το έργο µας ...
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Με ποιο νόµο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):...µε
τον εκσυγχρονισµό της χώρας, µε την ισότιµη συµµετοχή της χώρας
στις ευρωπαϊκές διαδικασίες. Ας αφήσουµε τις µεγαλοστοµίες στην
Αντιπολίτευση.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
(Κωδωνοκρουσίες)
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Μιλήστε για την ταµπακέρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εµείς
στεκόµαστε στην ηθική του έργου και όχι στα πυροτεχνήµατα των
λόγων. Αυτά ανήκουν σ' αυτούς που δεν έχουν να προσφέρουν
ουσία.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Στις δηµοτικές εκλογές άλλα είπατε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Τι βγαίνει µε αυτές τις
κραυγές, εγώ δεν το έχω καταλάβει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εάν
ανησυχείτε, σας απάντησε ο Υπουργός των Εσωτερικών κ.
Παπαδόπουλος και υπήρξε σαφέστατος.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Εάν παρ' όλα αυτά δεν καταλαβαίνετε την απάντησή του και
ανησυχείτε µε αυτόν τον τρόπο, τότε σηµαίνει ότι στην ουσία δεν
είσαστε καθόλου βέβαιοι γι' αυτά τα οποία λέτε ...
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
... διότι σκέπτεσθε ότι δεν µπορείτε να κερδίσετε τις εκλογές. Και
δεν µπορείτε, γιατί δεν έχετε πρόγραµµα, έργο, πρόταση.
(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
(Κωδωνοκρουσίες)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πάµε για εκλογές!
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Τολµήστε να δεσµευτείτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κάνετε ησυχία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Kυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ας έρθω και στην παρέµβαση για τους S-
300...
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
(Κωδωνοκρουσίες)
ΣΤΑΥΡΟΣ ∆ΗΜΑΣ: ∆εν σας εµπιστευόµαστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εµείς
δεν ζητήσαµε να µας εµπιστευθείτε. Εσείς να εµπιστεύεσθε τους
δικούς σας. Αυτό είναι το δικό σας πρόβληµα.
ΣΤΑΥΡΟΣ ∆ΗΜΑΣ: Είπατε για τον εκλογικό νόµο;
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, µη
διακόπτετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ακούσαµε και µια παρέµβαση για το Κυπριακό και πιστεύω ότι δεν
πρέπει να υπάρχει δηµαγωγία για τα εθνικά θέµατα και ιδιαίτερα
στο Κυπριακό.
Η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ., προώθησε το
Κυπριακό, όσο καµιά άλλη κυβέρνηση. Θυµηθείτε, πριν λίγες
εβδοµάδες, περίπου ένα µήνα πριν, που η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, η οποία τόσο λάβρα υπήρξε σήµερα, έλεγε ότι οι
ενταξιακές διαπραγµατεύσεις της Κύπρου δεν πρόκειται να
αρχίσουν ποτέ. 'Ελεγε ότι υπάρχουν αντιρρήσεις από τις µεγάλες
χώρες, ότι θα µπει φρένο, ότι θα συνδυαστούν µε άλλους όρους και
δεν θα υπάρχει αποτέλεσµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ποιος το είπε αυτό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εσείς
τα λέγατε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ποτέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και
όµως, οι ενταξιακές διαπραγµατεύσεις της Κύπρου άρχισαν και
αυτό είναι επίτευγµα αυτής της Κυβέρνησης. Αυτό που
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αποφασίσαµε το 1995, το πραγµατοποιήσαµε το 1998.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Οι S-300 τι έγιναν;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η Νέα
∆ηµοκρατία αναφέρθηκε και στο δόγµα του ενιαίου αµυντικού
χώρου.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Παπαδόγγονα,
κύριε Μπρατάκο, ως Λάκωνες τουλάχιστον...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αναφέρθηκε λοιπόν, επαναλαµβάνω, και στο δόγµα του ενιαίου
αµυντικού χώρου.
'Οπως ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία δεν
είχε συµφωνήσει στο δόγµα του ενιαίου αµυντικού χώρου και
ασκούσε κριτική. Επί αυτής της Κυβέρνησης έγιναν συνδυασµένα
γυµνάσια µε τις κυπριακές δυνάµεις και προωθήθηκε η κοινή
συνεργασία, η συνεργασία των αµυντικών δυνάµεων των δύο
χωρών.
Το αµυντικό θέµα της Κύπρου το προωθεί η Κυβέρνηση σε
συνεργασία µε την κυπριακή κυβέρνηση. Ο Πρόεδρος Κληρίδης
συνέδεσε το θέµα των S-300 µε το θέµα της ασφάλειας, µε το θέµα
της εκτόνωσης της έντασης, έθεσε όρους και προϋποθέσεις. Εµείς
στηρίζουµε αυτές τις επιλογές της κυπριακής κυβέρνησης.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Ενιαίο αµυντικό δόγµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Οι
πύραυλοι δεν είναι αυτοσκοπός.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας-
κωδωνοκρουσίες)
Αυτή είναι η άποψή σας. Η δική µας άποψη ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία
επιτέλους!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η δική
µας άποψη είναι ότι είναι µέσο για την προάσπιση της Κύπρου και
προώθηση της πολιτικής λύσης του Κυπριακού, µε βάση τις
αποφάσεις και τους κανόνες του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: 'Ατακτη υποχώρηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Αυτός
είναι ο κύριος στόχος και να µην τον ξεχνάµε. Είναι η ειρηνική λύση
του πολιτικού προβλήµατος του Κυπριακού. ∆εν θα γίνουµε εδώ
συζητητές περί όπλων, πώς θα συζητηθούν και τι. Θα συζητήσουµε
πώς θα προωθήσουµε το Κυπριακό.
Αυτή είναι η επιδίωξη της κυπριακής κυβέρνησης και αυτή είναι η
επιδίωξη της ελληνικής Κυβέρνησης. Λύσεις πρέπει να πετύχουµε.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας -
κωδωνοκρουσίες)
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Στο δόγµα εντάσσονται;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Σκόπιµο λοιπόν είναι, τις µέρες αυτές που η κυπριακή και η
ελληνική κυβέρνηση διαπραγµατεύονται στο πλαίσιο του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών ακριβώς γι' αυτές τις λύσεις, η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση να βοηθήσει το εθνικό θέµα και όχι να
δηµαγωγεί για εσωτερική κατανάλωση. Γιατί έτσι κινείται στα όρια
της πατριδοκαπηλείας, ακροβατεί και δεν είναι σκόπιµο για το θέµα
της Κύπρου.
Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, ήλθε η ώρα να κλείσω.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας )
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Πέρασε η ώρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Λίγο διάλογο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μη διακόπτετε
παρακαλώ, για να τελειώσει και ο Πρωθυπουργός στην ώρα του.
∆ιακόπτετε και εν συνεχεία θα λέτε ότι δεν τελειώνουµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η
πολιτική µας γενικά κέρδισε κάτι πραγµατικά σηµαντικό για τη

χώρα.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μη διακόπτετε. Τι µου
δείχνετε το ρολόι; ∆ιακόπτετε συνεχώς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ανυπονοµούν, κύριε Πρόεδρε, να δουν τον Προϋπολογισµό να
ψηφίζεται.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική µας κέρδισε τελικά κάτι
πραγµατικά σηµαντικό για τη χώρα. Τι κέρδισε; Πέτυχε, ώστε η
δύσκολη βελτίωση της οικονοµίας να θεωρείται ως αυτόµατη
εξέλιξη, ως επίτευγµα ρουτίνας, επίτευγµα ανεξάρτητο και απ' αυτήν
ακόµα την Κυβέρνηση και την κυβερνητική πολιτική. Το επίτευγµα
αυτό, ότι η εξέλιξη θεωρείται αυτονόητη, δείχνει ότι πετύχαµε,
δείχνει ότι θα πετύχουµε και στην υπόλοιπη προσπάθειά µας, όπως
ακριβώς το είχαµε υποσχεθεί στον ελληνικό λαό. Γι'αυτό και το 1999
ας εντείνουµε αυτήν την προσπάθεια, να πετύχουµε την Ελλάδα την
πιο δηµιουργική, να πετύχουµε µία Ελλάδα που θα εξασφαλίζει σε
κάθε πολίτη καλύτερες συνθήκες ζωής, περισσότερες ευκαιρίες,
περισσότερες δυνατότητες, να πετύχουµε µία Ελλάδα για την οποία
οι 'Ελληνες είναι υπερήφανοι, να πετύχουµε την ισχυρή Ελλάδα.
Γι'αυτό σας καλώ να ψηφίσετε τον Προϋπολογισµό.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του
ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η πενθήµερη συζήτηση για το Γενικό Προϋπολογισµό
του Κράτους και τους προϋπολογισµούς ορισµένων ειδικών
ταµείων και υπηρεσιών για το οικονοµικό έτος 1999, όπως και για
τον Ισολογισµό και Απολογισµό του Κράτους οικονοµικού έτους
1997, κηρύσσεται περαιωµένη και θα προχωρήσουµε στην
ψηφοφορία.
Σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής η ψήφιση του
Προϋπολογισµού γίνεται µε ονοµαστική ψηφοφορία, που διεξάγεται
ταυτοχρόνως και µε χωριστούς καταλόγους και ψηφολέκτες για τα
έσοδα και τις δαπάνες κάθε Υπουργείου.'Ολα τα Υπουργεία έχουν
µόνο έξοδα και µόνο το Υπουργείο Οικονοµικών έχει µε τον
προϋπολογισµό του έσοδα.
Συνεπώς για τα έσοδα του Υπουργείου Οικονοµικών θα διενεργηθεί
ιδιαίτερη ψηφοφορία, ενώ για τα άλλα Υπουργεία, που είναι
δεκαεννέα, θα διενεργηθεί ψηφοφορία για τα έξοδά τους.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά δεν τα λέγω για τον εαυτό µου,
για σας τα λέγω. Παρακολουθείστε, σας παρακαλώ. Φάγαµε το
βόδι, να µη σταθούµε στην ουρά του, να τελειώσουµε!
Στον Προϋπολογισµό περιλαµβάνεται και ο Προϋπολογισµός της
Βουλής, αλλά δεν θα τεθεί και πάλι υπόψη του Σώµατος, δεδοµένου
ότι ο Προϋπολογισµός της, όπως εγκρίθηκε από την Ολοµέλεια του
Σώµατος στη συνεδρίαση της 4ης Νοεµβρίου 1998, είναι κατά τον
Κανονισµό και το Σύνταγµα υποχρεωτικά εκτελεστός και έχει
καταχωριστεί χωρίς καµία µεταβολή στο Γενικό Προϋπολογισµό του
Κράτους.
Χωριστή ψηφοφορία όµως θα γίνει για τα έξοδα της Προεδρίας της
∆ηµοκρατίας.
Η ονοµαστική ψηφοφορία θα διεξαχθεί ταυτοχρόνως. ∆ηλαδή κατά
την εκφώνηση των ονοµάτων των Βουλευτών από τους επί του
καταλόγου συναδέλφους οι ψηφολέκτες, που θα οριστούν για τα
έξοδα κάθε Υπουργείου, τα έξοδα της Προεδρίας της ∆ηµοκρατίας
και τα έσοδα του Υπουργείου Οικονοµικών, θα σηµειώνουν την
ψήφο που δίνεται από κάθε Βουλευτή στο χωριστό κατάλογο του
Υπουργείου για το οποίο ορίστηκαν.
Το ερώτηµα που τίθεται έχει ως εξής: Εκείνοι που αποδέχονται τα
έξοδα κάθε Υπουργείου και της Προεδρίας της ∆ηµοκρατίας λένε
"ΝΑΙ", εκείνοι που δεν τα αποδέχονται λένε "ΟΧΙ". Μπορείτε επίσης
να πείτε "ΝΑΙ" για ένα Υπουργείο και "ΟΧΙ" για άλλο.
Παρακαλούνται να προσέλθουν επί του καταλόγου οι Βουλευτές
κύριοι Αλέξανδρος Βούλγαρης από το ΠΑΣΟΚ και Γεώργιος
Καλαντζής από τη Νέα ∆ηµοκρατία.
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Παρακαλώ, επίσης, τους συναδέλφους που κάθονται στις έξι
πρώτες σειρές της δεύτερης και της τρίτης πτέρυγας, να
παραχωρήσουν τις θέσεις τους στους ψηφολέκτες.
Τώρα, παρακαλώ, ακούστε µε προσοχή τα ονόµατα των
ψηφολεκτών, για να µην καθυστερήσουµε.
Για τα έσοδα του Προϋπολογισµού, οι κύριοι ∆ηµήτριος
Κατσικόπουλος και Λεωνίδας Κουρής.
Για τα έξοδα της Προεδρίας της ∆ηµοκρατίας, οι κύριοι Ευάγγελος
Αργύρης και Νικόλαος Τσιαρτσιώνης.
Για το Υπουργείο Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης, οι κύριοι Αθανάσιος Μάτης και Ιωάννης Τζωάννος.
Για το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας, οι κύριοι ∆ηµήτριος Θάνος και
Παναγιώτης Καµµένος.
Για το Υπουργείο Εξωτερικών, οι κύριοι ∆ηµήτριος Κουτσόγιωργας
και Ιωάννης Λαµπρόπουλος.
Για το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας, οι κύριοι Ιωάννης Γιαννάκης
και Αχιλλέας Κανταρτζής.
Για το Υπουργείο Οικονοµικών, οι κύριοι Ιωάννης Θωµόπουλος και
Αθανάσιος ∆αβάκης.
Για το Υπουργείο Ανάπτυξης, οι κύριοι Ευάγγελος Μαλέσιος και
Παναγιώτης Μελάς.
Για το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων
'Εργων, οι κύριοι Παναγιώτης Φωτιάδης και Γεώργιος
Αλεξόπουλος.
Για το Υπουργείο Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, οι κύριοι
Ιωάννης Καλαµακίδης και Γεώργιος Τρυφωνίδης.
Για το Υπουργείο Γεωργίας, οι κύριοι Ιωάννης Κουράκης και Ηλίας
Βεζδρεβάνης.
Για το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι κύριοι
Νικόλαος Κοκκίνης και Χαράλαµπος Αγγουράκης.
Για το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας, οι κύριοι Χρήστος Σµυρλής-
Λιακατάς και Σπυρίδων ∆ανέλλης.
Για το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, η κ. Ελένη Ανουσάκη και ο κ.
Γεώργιος Καλός.
Για το Υπουργείο Πολιτισµού, η κ. Ελεωνόρα Κατσέλη και ο κ.
Ιωάννης ∆ηµαράς.
Για το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας, οι κύριοι Φώτης
Χατζηµιχάλης και Αναστάσιος Νεράντζης.
Για το Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης, οι κύριοι Πέτρος Κατσιλιέρης και
Αθανάσιος Νάκος.
Για το Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης, οι κύριοι Χρήστος
Θεοδώρου και Σάββας Τσιτουρίδης.
Για το Υπουργείο Αιγαίου, οι κύριοι Κωνσταντίνος Σπηλιόπουλος
και Ευάγγελος Μπασιάκος.
Για το Υπουργείο Μεταφορών και Επικοινωνιών, οι κύριοι
Εµµανουήλ Φραγκιαδουλάκης και Παναγιώτης Σκανδαλάκης.
Για το Υπουργείο Τύπου και Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, οι κύριοι
Βασίλης Παπανικόλας και Θεόδωρος Σκρέκας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ, ψηφίζοντας να µην
αποχωρήσετε, γιατί θα επακολουθήσει ψηφοφορία µε έγερση για
τους προϋπολογισµούς των περιφερειακών διοικήσεων, των
δηµοσίων επενδύσεων και των προσαρτηµένων προϋπολογισµών
των ειδικών ταµείων και υπηρεσιών, που αναφέρονται στο άρθρο 2
του νοµοσχεδίου: "Κύρωση του Γενικού Προϋπολογισµού του
Κράτους και των Προϋπολογισµών ορισµένων Ειδικών Ταµείων και
Υπηρεσιών για το οικονοµικό έτος 1999".
Θα επακολουθήσει ψηφοφορία µε έγερση για την "Κύρωση του
Απολογισµού και του Ισολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους
1997".
Σας ανακοινώνω, επίσης, ότι οι συνάδελφοι Ιωάννης Σκουλαρίκης
και Νικόλαος Αναστασόπουλος αδυνατούν για λόγους
προσωπικούς να παραβρεθούν στην ψηφοφορία και θα ψήφιζαν,
όπως µε ειδοποίησαν, αν ήταν παρόντες τις θέσεις των κοµµάτων
τους.
Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του
καταλόγου.

(Ψ Η Φ Ο Φ Ο Ρ Ι Α )
(Κατά τη διάρκεια της πρώτης ανάγνωσης του καταλόγου την

Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΠΡΩΤΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Παρακαλώ να
επαναληφθεί η ανάγνωση του καταλόγου ως προς τους απόντες.
(Κατά τη διάρκεια της δεύτερης ανάγνωσης του καταλόγου την
Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος της Βουλής κ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ∆ΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Υπάρχει κάποιος
συνάδελφος, που να µην άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Κύριοι συνάδελφοι, τελείωσε η εκφώνηση του καταλόγου και
κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία για το Γενικό
Προϋπολογισµό του Κράτους και τους Προϋπολογισµούς
ορισµένων Ειδικών Ταµείων και Υπηρεσιών για το οικονοµικό έτος
1999.
Παρακαλούνται οι κύριοι ψηφολέκτες να προβούν στην
καταµέτρηση των ψήφων και να υπογράψουν τα σχετικά
πρωτόκολλα, τα οποία θα παραλάβουν οι υπηρεσιακοί παράγοντες,
για να ανακοινώσουν στη συνέχεια το αποτέλεσµα της ψηφοφορίας
και να καταχωρισθεί αυτό στα Πρακτικά.
(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Στο µεταξύ, όµως, για τη συντόµευση του χρόνου της συνεδρίασης,
θα παρακαλούσα να προχωρήσουµε δι'εγέρσεως στην ψηφοφορία
του Προϋπολογισµού των ∆ηµοσίων Επενδύσεων και των
προσαρτηµένων Προϋπολογισµών Ειδικών Ταµείων και Υπηρεσιών
και του Προϋπολογισµού Περιφερειακών ∆ιοικήσεων οικονοµικού
έτους 1999.
Τα Ειδικά Ταµεία και οι Υπηρεσίες είναι τα εξής:
1. Ταµείο Εθνικής 'Αµυνας.
2. Ταµείο Εθνικού Στόλου.
3. Ταµείο Αεροπορικής 'Αµυνας.
4. Ταµείο Εθνικής Οδοποιϊας.
5. Εθνικά Κληροδοτήµατα.
6. Υπηρεσία Κρατικών Λαχείων.
7. Κεντρικό Ταµείο Γεωργίας, Κτηνοτροφίας και ∆ασών (
Κ.Τ.Γ.Κ.∆.).
8. Κεφάλαια Σποροπαραγωγής (Α'Παράρτηµα Κ.Τ.Γ.Κ.∆.).
9. Υπηρεσία Εγγείων Βελτιώσεων (Β'Παράρτηµα Κ.Τ.Γ.Κ.∆.).
10. Ειδικός Λογαριασµός Εγγυήσεων Γεωργικών Προϊόντων.
11. Λογαριασµός Πετρελαιοειδών.
Ερωτάται η Βουλή: ∆έχεται τον Προϋπολογισµό ∆ηµοσίων
Επενδύσεων και Προσαρτηµένων Προϋπολογισµών του
οικονοµικού έτους 1999;
Παρακαλώ, όσοι τον αποδέχονται να εγερθούν.
(Εγείρονται οι Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Παρακαλώ, όσοι δεν τον αποδέχονται να εγερθούν.
(Εγείρονται οι Βουλευτές της Αντιπολιτεύσεως)
Ηγέρθησαν υπέρ της αποδοχής οι περισσότεροι.
Συνεπώς η Βουλή παρεδέχθη.
Ερωτάται επίσης η Βουλή: ∆έχεται τον Τακτικό Προϋπολογισµό
Περιφερειακών ∆ιοικήσεων οικονοµικού έτους 1999;
Παρακαλώ, όσοι τον αποδέχονται να εγερθούν.
(Εγείρονται οι Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Παρακαλώ, όσοι δεν τον αποδέχονται να εγερθούν.
(Εγείρονται οι Βουλευτές της Αντιπολιτεύσεως)
Ηγέρθησαν υπέρ της αποδοχής οι περισσότεροι.
Συνεπώς η Βουλή παρεδέχθη.
Ερωτάται η Βουλή: ∆έχεται τον Προϋπολογισµό οικονοµικού έτους
1999 των Ειδικών Ταµείων και Υπηρεσιών τα οποία µνηµόνευσα
προηγουµένως και τα οποία αναγράφονται στο άρθρο 2 του
νοµοσχεδίου: "Κύρωση του Γενικού Προϋπολογισµού του Κράτους
και των Προϋπολογισµών ορισµένων Ειδικών Ταµείων και
Υπηρεσιών, για το οικονοµικό έτος 1999;"
Παρακαλώ, όσοι τον αποδέχονται, να εγερθούν.
(Εγείρονται οι Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Παρακαλώ, όσοι δεν τον αποδέχονται, να εγερθούν.
(Εγείρονται οι Βουλευτές της Αντιπολιτεύσεως)
Ηγέρθησαν υπέρ της αποδοχής οι περισσότεροι.
Συνεπώς η Βουλή παρεδέχθη.
Ερωτάται, επίσης, η Βουλή: ∆έχεται το νοµοσχέδιο: "Κύρωση
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του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997";
Παρακαλώ, όσοι το αποδέχονται, να εγερθούν.
(Εγείρονται οι Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Παρακαλώ, όσοι δεν το αποδέχονται, να εγερθούν.
(Εγείρονται οι Βουλευτές της Αντιπολιτεύσεως)
Ηγέρθησαν υπέρ της αποδοχής οι περισσότεροι.

Συνεπώς η Βουλή παρεδέχθη.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: "Κύρωση
του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997" έγινε δεκτό
σε µόνη συζήτηση και έχει ως εξής:
(Να φωτογραφηθεί το κείµενο της σελ. 590α)
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µε την ψηφοφορία η οποία διεξήχθη και µε την
ανακοίνωση του αποτελέσµατος περατώθηκε η συζήτηση επί του
προϋπολογισµού.
Εχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Πέµπτης 10 ∆εκεµβρίου 1998 και
της Παρασκευής 11 ∆εκεµβρίου 1998 και παρακαλώ για την
επικύρωση τους.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ : Μάλιστα, µάλιστα
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς τα Πρακτικά
της Πέµπτης 10 ∆εκεµβρίου 1998 και της Παρασκευής 11
∆εκεµβρίου 1998 επικυρώθηκαν.
Παρακαλώ να εξουσιοδοτήσετε το Προεδρείο για την υπ' ευθύνη
του επικύρωση των Πρακτικών των συνεδριάσεων της 17ης,
(απόγευµα) της 18ης, της 19ης, της 20ης και της 21ης ∆εκεµβρίου
1998, στις οποίες περιλαµβάνεται η συζήτηση και ψήφιση του
Προϋπολογισµού.
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ : Μάλιστα, µάλιστα
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς παρεσχέθη η

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Πριν λύσουµε τη συνεδρίαση, θα παρακαλέσω τις κυρίες και τους
κυρίους συναδέλφους να δεχθούν τις ευχές του Προεδρείου για
καλές γιορτές και ευτυχισµένο το νέο χρόνο.
Επίσης, κύριοι συνάδελφοι, ζητώ τη συναίνεση του Σώµατος για να
διακόψουµε για τις Γιορτές των Χριστουγέννων και της
Πρωτοχρονιάς και να δεχθείτε να επαναληφθούν οι εργασίες της
Βουλής τη ∆ευτέρα 11 Ιανουαρίου 1999.
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ : Μάλιστα, µάλιστα
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ : Μάλιστα, µάλιστα
Μη τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 01.03΄, λύεται η συνεδρίαση
για τη ∆ευτέρα 11 Ιανουαρίου 1999 και ώρα 18.00', µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που θα
διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ                                                                                  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


